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Voor u ligt het eerste exemplaar van de WD-Expresse in 1988. 
Mede op basis van de resultaten van het recent gehouden lezers
onderzoek onder de abonnees van de WD-Expresse is met ingang 
van dit eerste nummer in 1988 besloten de WD-Expresse in een 
nieuw jasje te steken.
Ook dit jaar zal uw nieuwsbrief wekelijks verschijnen, met uitzon
dering van de recesperiodes in de Tweede Kamer der Staten- 
Generaal.

Nadere regeling van de 
omgang in verband met 
scheiding Plenaire 
behandeling

De uitvoering van het 
regeeraccoord
Het regeeraccoord dat de W D- en CDA-fractie in de Tweede 
Kamer in 1986 hebben gesloten, is de basis van het kabinetsbeleid 
tot 1990. Dat accoord ging er van uit dat de economische groei 
2 procent per jaar zou zijn en dat de aardgasbaten zouden toene
men door een stijging van de olieprijs.
Die schatting blijkt optimistisch te zijn geweest. De forse val van 
de dollar, de stagnatie van de olieprijs, en het inzakken van de 
groei in veel landen om ons heen, betekenen dat het kabinet niet 
de wind in de rug heeft, maar met forse tegenwind moet fietsen. 
Overal wordt nu gespeculeerd, dat het kabinet zijn doelstellingen 
niet zal kunnen halen. De drie centrale doelen zijn: de werkloos
heid omlaag naar 500.000 in 1990, het financieringstekort omlaag 
naar 5 a 52%, en de lastendruk tenminste stabiliseren op het 
niveau van 1986. Uit nog niet gepubliceerde berekeningen zou nu 
blijken, dat een of meer van die doelen niet op tijd in 1990, maar pas 
enkele jaren later zouden kunnen worden bereikt.
Zulke voorlopige berekeningen horen geen aanleiding te zijn om 
de centrale doelen te verlaten. Het Centraal Plan Bureau komt pas 
in maart met zijn rapport dat een vooruitblik op 1988-1992 zal zijn. 
Maar ook dan kan niemand precies de internationale economi
sche ontwikkelingen in 1989, laat staan de jaren daarna, inschat
ten. Waar het om gaat, is niet de cijfertjes achter de komma, maar 
de richting van het beleid . Dat heeft nog steeds de juiste richting: 
economisch herstel, groei, werk, en een zuiniger overheid. De 
centrale doelen van het regeeraccoord nopen het kabinet extra 
maatregelen te nemen, dus harder te fietsen nu er tegenwind is. De 
discussie moet dus niet gaan over de doelen, maar welke nieuwe 
maatregelen genomen moeten worden. In de komende maanden 
zal de WD-fractie daarover in discussie gaan met het kabinet en 
coalitiepartner CDA. Onze inbreng zal gebaseerd zijn op het 
regeeraccoord en op ons verkiezingsprogramma 1986. Onze inzet 
zal zijn, de drie doelen van het regeeraccoord, die in onderling 
verband staan, in 1990 zo dicht mogelijk te benaderen.

Joris J.C. Voorhoeve

Op 19 en 20 januari besprak de Kamer het 
wetsvoorstel over de regeling van de omgang 
in verband met scheiding.
Objectief gezien is het te gek voor woorden 
dat er opnieuw een wetsvoorstel aan de orde 
kwam om de wettelijke basis voor het recht op 
omgang van de ouder-niet-voogd en het kind 
na een scheiding te versterken. Het zou de 
gewoonste zaak van de wereld moeten zijn 
dat ouders en kinderen ook na een scheiding 
ongedwongen en blijmoedig met elkaar kun
nen omgaan. Maar zo eenvoudig liggen de 
zaken lang niet altijd.
De reden kan al gelegen zijn in de rolverdeling 
binnen het huwelijk zelf; om maar eens wat te 
noemen: de kostverdiener liet zich weinig 
gelegen liggen aan de rol van ouder. Het 
contact met het kind was in feite zeer opper
vlakkig of vrijwel afwezig. Na de echtschei
ding wordt een regelmatig contact door het 
kind dan al gauw als belastend ervaren. Ook 
de kwaliteit van de omgang kan te wensen 
overlaten. Het is immers moeilijk om de op
pervlakkige omgang met een kind tijdens het 
huwelijk te vertalen naar een wat grotere 
diepgang daarna. Bovendien kan een eventu
ele nieuwe partner van de ouder-niet-voogd 
verstorend werken bij de daadwerkelijke in
vulling van de omgang tussen het kind en de 
ouder-niet-voogd.

Dikwijls liggen de problemen echter bij de 
scheiding zelf.
Gedreven door woede, haat, jaloezie, verdriet 
en onmacht wordt het rouw-proces omgezet 
in het elkaar dwarszitten, niet alleen via de 
financiën, maar ook via de kinderen. De 
ouder-voogd kan de mogelijkheid van om
gang tussen het kind en de ouder-niet-voogd 
gebruiken als een chantage middel voor de



hoogte van de alimentatie. Een complicatie is 
verder nog dat het kind zelf geneigd is om de 
kant van een van de ouders te kiezen.
Samen met het feit dat het aantal echtschei
dingen van mensen met nog minderjarige 
kinderen toeneemt was er reden genoeg voor 
het onderhavige wetsvoorstel. Helaas kunnen 
negatieve emoties door wetgeving niet wor
den weggenomen. Daar is een mentaliteits
verandering voor nodig.
De W D  was het niet eens met de mening van 
Man-Vrouw-Maatschappij dat het omgangs
recht in feite een beknotting is van het recht 
op echtscheiding. De scheiding van de 
ouders kan en mag niet automatisch de schei
ding van het kind en de niet-verzorgende 
ouder met zich meebrengen. Dat zou voor de 
ex-partners de weg van de minste weerstand 
betekenen. Natuurlijk zal de ene ouder via het 
kind op de hoogte blijven of komen van het 
privé-leven van de ander. Zolang die informa
tie niet wordt gehanteerd om de ander bij
voorbeeld financieel te dwarsbomen zal men 
daarmee moeten leren leven.

De noodzaak van professionele hulp voor de 
verwerking van het rouwproces van zowel 
ouders als kind moet niet worden onderschat; 
zeker na een conflictueuze huwelijksrelatie 
ontstaan voor alle partijen meestal grote 
moeilijkheden over de omgang van de kinde
ren met de andere ouder. Partijen hebben 
echter een eigen verantwoordelijkheid om 
een dergelijke hulpverlening in te roepen en 
daarvan de kosten te dragen.
Onze fractie was het dus met de bewinds
lieden eens dat de eventuele begeleiding van 
het moeizame leerproces niet voor rekening 
van de Staat behoefde te komen. Deze opvat
ting staat geheel los van een eventuele nood
zaak tot bezuinigen, waarop de bewinds
lieden ten onrechte het accent leggen.

Inhoud van het wetsvoorstel

In vergelijking met het vorige wetsvoorstel, is 
de regeling in dit wetsvoorstel aanzienlijk ver
eenvoudigd. Onze fractie vond dat een grote 
verbetering.
De W D  accepteerde verder dat het accent 
van de onderbouwing van de noodzaak tot 
wetgeving van
-  het belang van het kind bij contact van 

beide ouders
-  en de aanname dat de bevoegdheid van de 

ouder-niet-voogd tot omgang een onder
deel is van het gezag, dat hij gedurende het 
huwelijk met de andere ouder uitoefende is 
verschoven naar

-  het recht op omgang van het kind en de 
ouder dat geworteld is in artikel 8 van de 
Europese Conventie voor de Rechten van 
de Mens.

Toch vond de W D  de mogelijkheid van de 
handhaving van het ouderlijk gezag na de

scheiding en de daaruit voortvloeiende om
gang buitengewoon belangrijk. Gelukkig 
wordt dit samen met het omgangsrecht voor 
een ruimere kring belanghebbenden, in nog 
op stapel staande wetgeving geregeld. De 
W D  zag daarom geen reden om de behande
ling van het wetsvoorstel uit te stellen totdat 
het volgende is ingediend. De inhoud van de 
beide wetsvoorstellen wordt, zo verzekeren 
de bewindslieden, nauwkeurig op elkaar af
gestemd. De W D  vindt wel dat het toegezeg
de wetsvoorstel zo spoedig mogelijk moet 
worden ingediend.

Van artikel 8 van de ECRM, waarin het recht 
op eerbiediging van het gezinsleven aan de 
order komt, wordt mede op grond van de 
jurisprudentie het recht op omgang van de 
ouder-niet-voogd en het kind afgeleid. Het is 
opmerkelijk dat deze rechtsgrond pas in het 
laatste stadium van de behandeling van het 
vorige wetsvoorstel ter zake als rechtsgrond 
is toegevoegd, terwijl in 1957 al door de 
Europese Commissie zou zijn bepaald dat uit 
artikel 8 een bezoekrecht voortvloeit.

In dat recht op omgang zit als het ware het 
belang van het kind verscholen. Toch brengt 
de verschuiving van de rechtsgrond naar arti
kel 8 ECRM ook enige verwikkelingen mee. Er 
ontstaat immers een soort „driehoeksverhou
ding” van niet alleen rechten maar ook plich
ten die in een concreet geval niet altijd gemak
kelijk hanteerbaar zal zijn; het recht van de 
een brengt een plicht van de ander mee. De 
vraag is dan bij welke belangen het zwaarte
punt wordt gelegd. Gezien de ontzeggings- 
gronden in het huidige wetsvoorstel legt de 
regering dit zwaartepunt bij de belangen van 
het kind. De W D was het daarmee eens.

Een omgangsregeling is geen absolute voor
waarde voor het verkrijgen van het recht op 
omgang door de ouder-niet-voogd. Deson
danks kan dit recht niet ongebreideld worden 
uitgeoefend; daarvoor is een omgangsrege
ling nodig, die overigens ook onderling door 
partijen kan worden overeengekomen dan 
wel door gewoonte kan zijn gegroeid en geac
cepteerd. Het laatste heeft uiteraard onze 
voorkeur.

Het wetsvoorstel beoogt om naast het waar
borgen van het fundamentele recht op om
gang tussen de ouder-niet-voogd en het kind, 
een scherpe formulering te verschaffen op 
basis waarvan de rechter in verband met de 
lichamelijke of geestelijke gezondheid van het 
kind die omgang aan de ouder-niet-voogd 
kan ontzeggen. Die zwaarwegende belangen 
van het kind zouden een rol spelen indien van 
de informatie, die via het kind over de andere 
ouder verkregen wordt, misbruik wordt ge
maakt. Maar waarom zou dat in strijd moeten 
zijn met die belangen van het kind. Is hier niet



meer sprake van het belang van de „getrof
fen” ouder?

Officieel gaat het wetsvoorstel dus uit van de 
belangen van het kind. Met die belangen 
wordt expliciet in het wetsvoorstel rekening 
gehouden. Merkwaardig is dat over het recht 
van het kind zelf op omgang vrij weinig wordt 
gesproken.
Onze fractie kon zich niet aan de indruk 
onttrekken dat de belangen van de ouder- 
niet-voogd toch voorop staan. Er wordt uit
sluitend gesproken over het recht op omgang 
van de ouder-niet-voogd. Geen woord wordt 
gewijd aan een ouderlijke plicht om tegemoet 
te komen aan de legitieme wens van een kind. 
Aan het belang van het kind wordt op deze 
wijze voorbijgegaan. Wel meent de regering 
dat ook het kind de omgang niet als een 
verplichting moet ervaren. Er is dus wel dege
lijk sprake van een plicht of het kind dat nu 
echt leuk vindt of niet.
De bewindslieden gaan er van uit dat de 
belangen van het kind met betrekking tot de 
omgang wel door een van de ouders zullen 
worden behartigd. De vraag is of dit inder
daad zo vanzelfsprekend is. De eigen belan
gen van de ex-partners kunnen immers afwij
ken van die van het kind. Het is voor de ouder- 
voogd emotioneel meestal minder belastend 
als het kind niet omgaat met de ouder-niet- 
voogd. Zal de ouder-niet-voogd, ook al heeft 
deze er zelf niet zo’n behoefte aan, dan toege
ven aan het verlangen van het kind tot om
gang, en een rechtszaak aanspannen om een 
en ander te forceren? Nog moeilijker ligt het 
als de omgang wel als vanzelfsprekend wordt 
gezien en het kind te maken krijgt met bijvoor
beeld sexueel geweld. Wie zegt dat de ouder- 
voogd dan inderdaad maatregelen zal ne
men? Wie garandeert dat de ogen niet bewust 
worden gesloten om eventuele moeilijkheden 
in de financiële sfeer te voorkomen? Wie kan 
dan voor een kind in de bres springen als het 
geen eigen rechtsingang heeft? Ontzegging 
van het omgangsrecht is immers alleen mo
gelijk op verzoek van een van de ouders. 
Verder moet worden bedacht dat kinderen bij 
een omgangsregeling die door de ouders zelf 
is overeengekomen geen officiële mogelijk
heid hebben om hun wensen kenbaar te ma
ken. Het kind kan wel eens een afwijkende 
opvatting koesteren over een goede regeling 
en kan nergens terecht om zijn gelijk te 
krijgen.

De W D bleef derhalve belang hechten aan 
een eigen rechtsingang voor het kind. De 
argumenten van de bewindslieden met name 
voor wat betreft de werkdruk van de rechter, 
hebben ons dus niet overtuigd van het tegen
deel.

voorbereiding aangedragen reden om de om
gang aan de andere ouder te ontzeggen, 
indien een en ander zou kunnen „terugslaan” 
op de ontwikkeling van het kind.
De vraag op welke wijze die spanning is 
ontstaan en of de ouder-voogd deze min of 
meer zelf oproept door een fel afwijzende 
houding tegenover de ex-partner behoeft 
blijkbaar niet te worden beantwoord.
Terecht stellen de bewindslieden dat het be
talen van alimentatie geen „kijkgeld” inhoudt. 
Toch moeten de frustraties van de betalende 
ex-partner aan wie het omgangsrecht zonder 
zijn schuld, maar louter en alleen ten gevolge 
van de spanningen in het gezin van de verzor
gende ouder, worden ontzegd, niet worden 
onderschat. De gevolgen kunnen soms bij
zonder dramatisch uitpakken.

De verzorgende ouder kan zonodig worden 
gedwongen om zich aan de afspraken die in 
de omgangsregeling zijn neergelegd te hou
den. Deze sancties zijn vrij hard en deels 
wellicht een wat oneigenlijk gebruik van maat
regelen die van huis uit zijn gericht op de 
bescherming van het kind. De sancties kun
nen variëren van een dwangsom tot kinderbe
schermingsmaatregelen en wijziging van de 
voogdij. Voorkomen moet worden dat de ver
zorgende ouder in de beklaagdenbank te
recht komt, indien het niet nakomen van de 
verplichting voortvloeit uit obstructie van het 
kind zelf en niet wordt veroorzaakt door de 
ouder-voogd.

Tenslotte vroeg de W D zich af op welke 
manier de ouder-niet-voogd gedwongen zou 
kunnen worden om zich aan de afspraken te 
houden? Het al te achteloos omgaan met 
zulke afspraken of een te geringe frequentie 
kan even schadelijk zijn voor de ontwikkeling 
van het kind als welke andere reden dan ook. 
Ook een te starre regeling wordt door menig 
kind als belastend ervaren.

(Voor nadere inlichtingen mw. drs. N. Rempt- 
Halmmans de Jongh, tel. 070-182898.)

im B M L M IT  DE EERSTE KAMER

Algemene Financiële 
Beschouwingen

Op 15 en 16 december hebben in de Eerste 
De spanning, die in het gezin van de ouder- Kamer der Staten-Generaal de Algemene Fi-
voogd kan ontstaan is een in de schriftelijke nanciële Beschouwingen plaats gevonden.
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De WD-fractie is daarbij begonnen het Kabi
net te complimenteren met de zeer overzich
telijke en samenhangende analyse van de 
financiële en economische situatie van ons 
land. In 1987 was deze meer uitvoerige toe
lichting op de begroting in het vooruitzicht 
gesteld en het Kabinet heeft deze toezegging 
waar gemaakt.

De miljoenennota is door de fractie getoetst 
aan enkele nationale en internationale ontwik
kelingen en uiteraard aan het regeeraccoord. 
Een viertal zaken staan in het beleid centraal:
-  rechtshandhaving;
-  ontplooiing van de burger en maatschap

pelijke verbanden;
-  bevorderen van gerechtigheid, vrede en 

veiligheid;
-  voortgaan met het in het regeeraccoord 

afgesproken beleid: economische groei, 
verminderen van de collectieve lasten, ver
minderen van het financieringstekort en 
handhaving van de koopkracht.

Vastgesteld werd dat het Kabinet op econo
misch en sociaal terrein nog steeds volop 
worstelt met de gevolgen van de overdreven 
rol die zoveel jaren aan de overheid is toege
kend. Er dient in vele opzichten gesaneerd te 
worden en dat beleid van saneren dient tot ver 
in de jaren ’90 te worden voortgezet. De 
fractie mist in dit verband het langere termijn
perspectief ofwel het antwoord op de vraag 
waar het Kabinet uiteindelijk wil uitkomen en 
hoe. Wij zitten in het laatste kwartaal van de 
20e eeuw en dienen op de volgende eeuw 
voor te sorteren en daar zal in de miljoenenno
ta aandacht voor behoren te zijn opdat beoor
deeld kan worden of de maatregelen op korte 
termijn ook sporen met macro-doelstellingen 
die op langere termijn zullen moeten worden 
ingevuld.

Op de langere termijn zijn er op zijn minst een 
drietal problemen die de aandacht van de 
overheid vragen:
-  het vraagstuk van de werkgelegenheid 

maar dan geformuleerd vanuit het overbo
dig worden van (verklaard) van veel leden in 
onze samenleving;

-  het ontbreken van de sociale controle in de 
samenleving en de overvloedig geworden 
criminaliteit;

-  de toekomst van natuur en milieu.

Aandacht dient daarbij besteed te worden 
aan het vraagstuk dat de economische groei 
van de laatste jaren wel is waar meer werkge
legenheid met zich brengt doch dat dit een 
werkgelegenheid is die past in een technolo
gische vernieuwing waarvoor hoge scholing 
nodig is. Dit betekent een immens probleem 
in de samenleving, namelijk dat er een groei
ende groep zal ontstaan waar geen werk voor 
te scheppen valt. Aan dat vraagstuk zou ook

aandacht in de miljoenennota besteed heb
ben moeten worden.

Dezelfde opmerking valt te maken ten aanzien 
van de steeds sterker wordende criminaliteit. 
Geconstateerd kan worden dat de politionele 
capaciteit in relatie tot de criminaliteit stelsel
matig wordt uitgehold. Waar het te verwach
ten valt dat de criminaliteitsproblematiek de 
komende jaren alleen maar toeneemt, mist de 
fractie in het begrotingsbeleid voor dat vraag
stuk een duidelijk te traceren en in bedragen 
geconcretiseerde, waarneembare aandacht. 
Er wordt bij kwesties als openbare orde en 
veiligheid te gemakkelijk verwezen naar be
grippen als 'verantwoordelijke’ samenleving 
zonder dat duidelijk wordt gemaakt hoe die 
begrippen in dit verband moeten worden ge
plaatst. Tegen criminaliteit moet de overheid 
optreden en ook openbare orde en veiligheid 
blijven overheidstaken kreeg het Kabinet van 
de fractie te horen.

Gewezen werd op het feit dat iedere begro
ting dus ook die van 1988 een aantal risico’s 
kent en bijvoorbeeld qua uitkomsten in hoge 
mate afhankelijk is van internationale ontwik
kelingen. De situatie op de beurs, de waarde 
van de dollar, de olieprijs, de ontwikkeling van 
de rente en meer van dat soort macro-econo- 
mische factoren zijn zeer relevant voor 
’s landsbeleidsbeslissingen en hebben een 
grote invloed op de beheersbaarheid van 
inkomsten en uitgaven. Naar het gevoelen van 
de fractie wordt teveel de indruk gewekt alsof 
die ontwikkelingen redelijk beheersbaar zou
den zijn. Wel valt te constateren dat de Neder
landse economie het op zichzelf nog relatief 
goed doet en dat dit toch wel iets zegt over de 
flexibiliteit en de interne veerkracht van het 
Nederlandse bedrijfsleven. Wel, zo stelde de 
fractie, dient kostenmatiging voor de komen
de jaren het credo te zijn. Daarom alleen al zal 
een aanhoudende en zelfs versterkte loonma
tiging een eerste vereiste zijn. Indien de lonen 
niet worden gematigd zal het winstinkomen 
verder worden aangetast en daarmee een van 
de voorwaarden voor economisch herstel.

Ook voor de rijksbegroting hebben internatio
nale ontwikkelingen directe gevolgen; denk 
bijvoorbeeld eens aan het verloop van de 
aardgasbaten, belasting-ontvangsten en en
kele zeer relevante uitgaven-categorieën als 
bijvoorbeeld werkloosheidsuitgaven en de 
Nederlandse bijdrage aan de EEG.

Ook van de WD-fractie krijgt het Kabinet een 
fikse onvoldoende waar het gaat om beheer
sing van eigen uitgaven. De rijksbegroting ’88 
staat in het teken van de zeer forse overschrij
ding op de begroting ’87. Deze belopen een 
bedrag van 5.3 miljard gulden en hebben voor 
een belangrijk deel te maken met een onvol
doende uitgavendiscipline van de rijksover-
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heid. Daarmee voldoet de overheid zelf niet 
aan de eisen ten aanzien van financiële con
trole en dergelijke die ze door wet- en regelge
ving aan anderen zoals het bedrijfsleven en 
lagere overheden stelt. Het is bijzonder pijnlijk 
ombuigingen te moeten accepteren die niet 
nodig zijn om het financieringstekort te verla
gen maar om de uit de hand gelopen uitgaven 
van de overheid zelf in het gareel te brengen.

Er is in die zin een vorm van verontschuldiging 
dat de onbeheersbaarheid van de uitgaven 
voor een belangrijk deel wordt veroorzaakt 
door de zogeheten open-eind regelingen, re
gelingen waarvan de uitgaven worden be
paald door het beroep dat op rijksregelingen 
wordt gedaan, (bijvoorbeeld Algemene Bij
standswet, de WIR, huursubsidie en dergelij
ke). Geconstateerd kan worden dat 34% van 
de totale relevante rijksuitgaven een dergelijk 
open-eind karakter hebben en dat daarmee 
een bedrag is gemoeid van 57 miljard gulden. 
Daarmee is bij voorbaat duidelijk dat deze 
regelingen een groot risico voor de beheers
baarheid van de rijksuitgaven zijn waarvoor 
vakministers niet bij voorbaat verantwoorde
lijk kunnen worden gesteld.

Toe te juichen valt dat het Kabinet het subsi
diebeleid kritisch onder de loep wil nemen. 
Zulks is in het licht van het voorgaande dan 
ook dringend gewenst. Wel heeft onze fractie 
erop gewezen dat het meer beheersbaar ma
ken van de uitkomsten van deze regeling 
zonder enige twijfel systeemwijzigingen in de 
regelingen zelf zullen moeten inhouden en dat 
betekent dat er een zeer gevoelige en weer
barstige materie aan de orde is. Op voorhand 
dient te worden gewezen op de discipline die 
ook de leden van de Staten-Generaal op 
moeten brengen om systeemwijzigingen en 
subsidieregelingen te accepteren met als doel 
de beheersbaarheid van de uitgaven te ver
groten. Wij hebben het Kabinet in dat opzicht 
veel wijsheid toegewenst.

Ten aanzien van de miljoenennota, geplaatst 
in het kader van het regeeraccoord, kan niet 
anders dan worden gesteld dat gebleken is 
dat de koers die sinds 1982 wordt gevaren 
overtuigend juist is gebleken. De structurele 
aanpassingen van de economie leiden tot een 
voortzetting van de groei van de werkgele
genheid, de koopkracht wordt op zijn minst 
gehandhaafd, de collectieve lastendruk ver
mindert enigszins en ook het financieringste
kort vermindert. Dat wil dus zeggen dat de 
doelstellingen uit het regeeraccoord te dien 
aanzien worden gehaald.

Minder positief kan worden gesproken over 
de resultaten van het beleid waar het gaat om 
het terugdringen van de werkloosheid. De 
vermindering daarvan bedraagt slechts
25.000 personen, waardoor de achterstand

op het beoogde schema dat uitzicht biedt op 
het terugdringen van de werkloosheid in deze 
regeerperiode tot 500.000 sterk groeit. Onze 
fractie heeft erop gewezen dat nergens argu
menten worden gegeven op grond waarvan 
kan worden aangenomen dat in ’89/’90 het 
tempo van de werkloosheiddaling zal versnel
len. Het is dus de vraag of de taakstelling van 
terugdringing wordt gehaald.

De meest zonnige mededeling voor de burger 
is uiteraard dat de belasting voor de eerste 
maal daadwerkeiijk wordt verlaagd. Internati
onaal gezien is dat een absoluut vereiste en 
meerdere belastingverlagingen zullen nodig 
zijn om de loonkosten te beheersen en ook 
internationaal te kunnen concurreren.

De miljoenennota maakt duidelijk dat ook het 
Kabinet worstelt met het dilemma tussen 
enerzijds het stimuleren van de economische 
groei en de werkgelegenheid en anderzijds de 
sanering van de collectieve sector tot uitdruk
king komend in beperking van het sanerings- 
tekort. Beide zijn nodig maar ze hebben op 
korte termijn een negatieve invloed op elkaar.

De maatregelenmix waartoe het Kabinet heeft 
besloten heeft onze instemming. Tot ver na 
het verstrijken van de zittingstermijn van dit 
Kabinet moet de aandacht zich uitstrekken 
voor de vermindering van het financieringste
kort, voor de uit de hand gelopen rente- en 
aflossingsverplichtingen die ons ƒ 826,80 per 
seconde kosten, ieder uur dus rond de 3 mil
joen. Nu er weer een discussie op gang is 
gekomen ten aanzien van de vraag of de 
overheid investeringen dient te stimuleren 
heeft de fractie voor alle duidelijkheid gesteld 
dat het enorme begrotingstekort inhoudt dat 
er absoluut geen ruimte is om extra investerin
gen te financieren. De schatkist kan zich dat 
niet veroorloven.

Het lezen van dit artikel zal ongeveer 15 minu
ten gekost hebben en dat betekent dat ons 
land in die tijd ±  750.000 gulden aan finan
cieringslasten heeft moeten ophoesten. Onze 
fractie beschouwt dit als een van de grootste 
financiële plagen van Nederland, aan de sa
nering waarvan de hoogste prioriteit moet 
worden gegeven.

(Voor nadere inlichtingen: J.A. van Graafei- 
land, tel. 070-644800.)
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Mededeling

In 1988 zal ter voorbereiding op de Europese 
verkiezingen een grote informatiecampagne 
over Europa in alle landen van de Gemeen
schap worden gehouden.
Ook de liberalen in het Europese Parlement 
hebben besloten aan deze campagne hun 
medewerking te verlenen. Onder auspiciën 
van de Nederlandse leden van de Liberale en 
Democratische Fractie in het Europese Parle
ment zal zo mogelijk wekelijks in de zoge
naamde Euro-Expresse -  onderdeel van de 
WD-Expresse -  aandacht aan het reilen en 
zeilen van Europa worden geschonken, als
mede aan kwesties die in de Nederlandse 
politiek aan de orde zijn en een Europese 
dimensie hebben en dat zijn er vele.

Het bestuur van de Haya van Somerenstich- 
ting heeft besloten om in samenwerking met 
de mr. H.R. Nordstichting (die speciaal in het 
leven is geroepen om een en ander te coördi
neren) ruimte te geven aan dit zijns inziens 
voortreffelijke initiatief.
Het stichtingsbestuur acht het van groot be
lang dat de lezers van de WD-Expresse goed 
geïnformeerd blijven over het Europa van de 
burger. Immers de Europese Gemeenschap is 
niet' meer weg te denken uit het politieke 
krachtenveld. „Europa en Nederland, Neder
land en Europa” beheersen in steeds grotere 
mate ook het leven van d e  N e d e r la n d s e  
b u rg e r.

Bestuur Haya van Somerenstichting

Een nieuw proces van het 
Europees Parlement tegen de 
Raad van Ministers

In de januari zitting in Straatsburg van het 
Europese Parlement werd met overgrote 
meerderheid toestemming aan de voorzitter, 
Lord Plumb, verleend om een proces tegen de 
Raad van Ministers te gaan voeren wegens de 
nalatigheid om op het door het Verdrag voor
geschreven tijdstip een begroting voor het 
jaar 1988 in te dienen.
Ook de Europese Commissie, die wel aan

De E uro-Expresse 
w o rd t u itgegeven on
der auspic iën van de 
N ederlandse leden 
van de  L iberale en 

D em ocratische Frac
tie  in het Europese 

Parlement.

haar verplichting had voldaan om op tijd een 
ontwerp-begroting aan de Raad voor te leg
gen zal zich met dezelfde klacht tot het Hof 
wenden.
Er is geen twijfel mogelijk dat de Raad art. 203 
lid 4 van het EEG-verdrag, dat stelt dat er 
uiterlijk op 5 oktober aan het Parlement een 
ontwerp-begroting moet zijn voorgelegd, ge
schonden heeft. Dat is puur het constateren 
van een feit. Daarover heeft het Parlement de 
Raadsvoorzitter direct in oktober gerappel
leerd. Er gaat dan een termijn van twee maan
den in, alvorens een procedure bij het Hof 
geopend kan worden.
De Raadsvoorzitter, de liberale minister van 
buitenlandse zaken van Denemarken, meen
de dat dat precies de termijn was waarbinnen 
hij alsnog aan zijn verplichting kon voldoen 
omdat hij verwachtte op de top van Kopenha
gen een oplossing voor de financiële proble
men van de Gemeenschap te kunnen berei
ken. Toen dat niet geschiedde konden de 
andere instellingen, Commissie en Parlement, 
niet anders dan hun dreiging in praktijk om
zetten. Er rezen daarbij enkele vragen van 
zowel juridische als politieke aard. Allereerst 
kon men zich afvragen wat het nut is van een 
geding in rechte, wanneer het Hof de thans 
ontstane situatie niet kan terugdraaien en alle 
partijen er toch al van overtuigd zijn dat er 
alles aan gedaan moet worden om voor de 
financiering van de Gemeenschap een oplos
sing te vinden.
Inderdaad is de rechter er niet voor nodig om 
de crisis te constateren, tenzij de rechters wel 
een politieke oplossing zouden vinden. Juist 
dat wilde de begrotingscommissie van het 
Parlement en de Europese Commissie subsi
diair aan de Rechters voorleggen omdat de 
Raad niet in staat gebleken is de structurele 
onderfinanciering van de Gemeenschapspoli- 
tiek op te lossen. Hiertegen kwam de juridi
sche commissie van het huis in het geweer. Zij 
achtte dit een politieke kwestie die door de 
daartoe aangewezen instellingen, Raad en 
Parlement gezamenlijk, moet worden opge
lost. Dat hadden de rechters in Luxemburg in 
hun arrest over de begroting 1986 ook al 
opgedragen.11
Voor dat jaar had het Parlement eenzijdig de 
begroting aangenomen zonder goedkeuring 
van de Raad. De rechters hebben zich toen 
ook niet in het politiek debat gemengd en de 
partijen hebben toen wel zeer spoedig na de 
uitspraak overeenstemming kunnen be
reiken.
We zullen zien of het Hof van Justitie van de
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V *v
EG deze keer de partijen ook tot elkaar zal 
weten te brengen, de geschillen zijn wel 
dieper geworden en het tekort groter.

1) Zaak 34/86 Raad vs Parlement, uitspraak 3/7/86

(Voor nadere inlichtingen: drs. F.A. Wijsen- 
beek, tel. 070-647447.)

Stemrecht EG burgers voor 
Gemeenteraden

In de december-zitting van het Europees Par
lement werd een rapport van de socialist 
Heinz-Oskar Vetter, voormalig voorzitter van 
de Duitse vakbondsfederatie, behandeld in
zake het voorstel om aan alle burgers van de 
Gemeenschap, waar zij ook gevestigd zijn, 
het stemrecht voor Gemeenteraden te verle
nen. Dit voorstel was eerder ter sprake ge
bracht in de voorstellen aan de Europese 
Raad van de Belgische Minister Tindemans 
over het Europa van de Burger en de uitwer
king daarvan door de Raadswerkgroep Adon- 
ninno (waarin Nederland vertegenwoordigd 
werd door de voormalig hoge Europese amb
tenaar Wellenstein). De Europese Commissie 
die het uitsluitend initiatiefrecht voor wetge
ving in de Gemeenschap heeft, wenste hier
over geen voorstel te doen alvorens het uni
form kiesrecht voor het Europees Parlement 
geregeld zou zijn. Vooral tegen deze koppe
ling nam het rapport Vetter stelling, niet alleen 
omdat het twee gescheiden en verschillende 
zaken betreft, maar ook omdat een uniform 
Europees kiesrecht niet geregeld zal kunnen 
worden alvorens in Groot-Brittannië de dienst 
niet meer wordt uitgemaakt door de twee 
door het meerderheids-kiesstelsel in het za
del gehouden partijen, Conservatives en La- 
bour. Alle overige elf lid-staten van de Ge
meenschap hebben een min of meer proporti
oneel stelsel. In het Parlement werd die kop
peling algemeen afgewezen en concentreer
de de discussie zich op twee in eventuele 
wetgeving aan de orde komende andere pro

blemen: ten eerste de uitbreiding van het 
kiesrecht voor burgers van derde landen, 
zoals Turkije en de Noord-Afrikaanse landen, 
waarvandaan de meeste Europese immigran
ten komen; ten tweede moet het kiesrecht 
alleen actief of ook passief zijn.
Over beide zaken heerste, ook binnen de 
liberale fractie, onenigheid. Drie EG landen 
kennen die beide rechten, namelijk Denemar
ken, Ierland en Nederland. Het ELD program
ma heeft zich beperkt tot EG-burgers en ook 
binnen onze eigen partij is over deze kwestie 
heftig gedebatteerd. Een belangrijk element in 
de keus voor beperking is de mate van demo
cratie in het land van herkomst van de immi
granten en de mogelijke wederkerigheid. Er 
waren voor de liberale fractie drie sprekers, de 
Portugese afgevaardigde Marquez Mendes, 
Florus Wijsenbeek, woordvoerder juridische 
zaken, en Jessie Larive, woordvoerder soci
ale zaken. De eerste spreker huldigde het 
restrictieve standpunt, waarbij men niet uit het 
oog mag verliezen dat in de meeste EG- 
landen een gekozen Burgemeester ook vele 
staatszaken moet uitvoeren, hetgeen voor 
velen moeilijk aan een niet staatsburger kan 
worden toevertrouwd en gemeenteraadsle
den tevens vaak op hun beurt weer kiesman
nen of -vrouwen zijn voor de Senaat, welke 
taak bij ons door de leden van de Provinciale 
Staten worden waargenomen.
Florus Wijsenbeek wees vooral met juridische 
argumenten op de onjuistheid van koppeling 
met de Europese verkiezingen en op de mo
gelijkheid om het voorzitterschap van de Ge
meenteraad te scheiden van de uitoefening 
van door hogere overheden opgedragen 
taken.
Jessie Larive deed een beroep op met name 
de Spaanse autoriteiten om de vele overwin
teraars, die zich door met vele hen betreffen
de besluiten geconfronteerd zien, zonder er 
ook maar een woord over te hebben kunnen 
meepraten, het stemrecht over dat bestuur 
dat hen het meest direct aangaat, te verlenen.

(Voor nadere inlichtingen: drs. F.A. Wijsen
beek, tel. 070-647447; mw. mr. J.E.S. Larive, 
tel. 09-32.2.2342213.)

40 Jaar Vrij en Verenigd

In 1986 ontstond bij de leiding van het Docu
mentatiecentrum Politieke Partijen (DNPP 
-  Rijksuniversiteit Groningen) en het Curatori
um van de Prof.Mr. B.M. Teldersstichting het 
voornemen een studie te laten verschijnen 
over de geschiedenis van de W D als partijor- 
ganisatie. Drs. R.A. Koole, Dr. A.P.M. Lucar- 
die en drs. G. Voerman, allen werkzaam bij het

DNPP, namen de taak op zich deze studie te 
schrijven.
Het werk is gedaan en op 29 januari 1988 zal 
het boek „40 jaar Vrij en Verenigd" worden 
gepresenteerd tijdens de viering van het jubi
leum van de W D in het Turfschip van Breda. 
Het boek biedt een zeer goede basis voor de 
oordeelsvorming over het reilen en zeilen van 
de Volkspartij voor Vrijheid sedert haar op
richting.
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Het boek, dat wordt uitgegeven door uitgeve
rij De Haan te Houten is vanaf 30 januari 1988 
voor ƒ 29,90 te verkrijgen bij de erkende 
boekhandel. Voor abonnees van VVD-Ex- 
presse geldt van 30 januari tot en met 31 
maart 1988 echter een voordeelprijs van 
ƒ 23,95, indien u onderstaande bon bij de 
boekhandel inlevert. Ook op 29 januari is het 
mogelijk om ’s avonds in het Turfschip 
„40 jaar Vrij en Verenigd” te verkrijgen voor 
deze speciale prijs (zolang de voorraad strekt) 
tegen inlevering van de bon.
------- ----- ---------- ---------- --------- -----------_____
Kortingsbon

40 JAAR VRIJ EN VERENIGD
90 269 4620 1

voor abonnees van WD-Expresse geldt voor 
de periode van 29 januari tot en met 31 maart 
1988 een voordeelprijs van ƒ 23,95 (i.p.v. 
ƒ 29,90).
Actienummer: 469 -  595

>

Kortingsbon

KOPSTUKKEN VAN DE W D 
90 269 4354 7

voor abonnees van WD-Expresse geldt voor 
de periode van 29 januari tot en met 31 maart 
1988 een voordeelprijs van ƒ 22,- (i.p.v. 
ƒ 27,50).
Aktienummer: 469 -  594

Deze bon in te leveren bij de erkende boek
handel.

>

Deze bon in te leveren bij de erkende boek
handel

>

Kopstukken van de W D

Ter gelegenheid van het 40-jarig bestaan van 
de W D  heeft de Prof.Mr. B.M. Teldersstich- 
ting een aantal W D ’ers gevraagd een korte 
biografische schets te schrijven over de lei
dende figuren van de W D in de afgelopen vier 
decennia. Deze schetsen zijn bijeengebracht 
in het boek „Kopstukken van de W D ”, dat 
tijdens het jubileum van de partij op 29 januari 
1988 in het Turfschip van Breda zal worden 
gepresenteerd.
In de bundel worden de voorzitters van de 
partij, van de fracties in de Eerste en Tweede 
Kamer en in het Europese Parlement onder de 
loep genomen. Zo schrijft bijvoorbeeld minis
ter Korthals Altes over Haya van Someren- 
Downer, Vonhoff over Oud en Toxopeus en 
Van der Werff over Zoutendijk.
In de uiterst lezenswaardige bundel wordt de 
lezer een blik gegund achter de schermen van 
het Nederlandse liberalisme.

Het boek, dat wordt uitgegeven door uitgeve
rij De Haan te Houten, is vanaf 30 januari 1988 
te verkrijgen bij de erkende boekhandel voor 
ƒ 27,50. Voor abonnees van de WD-Expres
se geldt van 30 januari tot en met 31 maart 
1988 een voordeelprijs van ƒ 22,-, indien 
u onderstaande bon bij de boekhandel inle
vert. Ook op 29 januari is het mogelijk om 
’s avonds in het Turfschip „Kopstukken van 
de W D ” te verkrijgen voor deze speciale prijs 
(zolang de voorraad strekt) tegen inlevering 
van de bon.

Verschijnt wekelijks met uitzondering 
van de recesperiodes van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal. Uitgave 
van de Haya van Somerenstichting; 
waarin opgenomen de mededelingen 
van het hoofdbestuur van de W D.
De inhoudelijke verantwoordelijkheid 
berust bij de ondertekenaars van de 
bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.
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mr. H.J. Lutke Schipholt
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Jubileum

In het kader van het 40-jarig bestaan van de 
W D  zijn op de feestelijke bijeenkomst op 29 
januari te Breda door fractievoorzitter Voor
hoeve en vice-premier De Korte toespraken 
gehouden.
Hieronder volgen enige hoofdpunten uit beide 
toespraken.

Hoofdpunten uit de toespraak 
van fractievoorzitter Voorhoeve

Midden op het plein van de Westeuropese 
beschaving staat een oude, grote vrijheids
boom. Lang geleden, ten tijde van de Verlich
ting, is hij daar geplant. Er is veel op dat 
drukke plein gebeurd. Oorlog en vrede, vrij
heid en verdrukking. De liberale boom heeft 
dat alles doorstaan en is steeds groter ge
groeid. Al lang zit er een sterke Nederlandse 
tak aan.
Een boom die ophoudt met groeien, wordt, 
prooi van afbrekende natuurkrachten, ver
molmt en valt ter aarde. Als wij als liberalen 
tevreden stil zouden staan bij wat de W D 
bereikt hééft, maar onze vernieuwingsdrang 
zouden verliezen, zou het weldra ook met ons 
gedaan zijn. Dit jubileum moeten we dus 
opnieuw bij onze opdracht stil staan: de groei 
van de mens in onze samenleving.
Liberalen weten dat de bron van maatschap
pelijke vooruitgang de vrije mens is, die ver
antwoordelijk handelt. Liberale staatkunde is: 
een stelsel in elkaar zetten dat de mens in de 
samenleving stimuleert om zich te ontplooien 
en voor de gemeenschap in te zetten.
De oude maatschappij waarin godsdienst en 
gezag zo’n grote rol speelden, is er niet meer. 
De jonge mens staat alleen in de drukte van 
economie en techniek, zoekt zélf zijn ethiek, 
krijgt weinig leiding, aanvaardt gezag ook 
minder, en wordt lang niet altijd tot zinvol 
gedrag aangespoord.
Wij leven in een tijd waarin veel mensen onder 
de oppervlakte van de welvaart een leegte 
verbergen. Het drukke tempo van de moder
ne maatschappij vol techniek leidt af van de

vraag welke zin wij het leven willen geven. 
Mensen nemen geen genoegen met produk- 
tie en consumptie, willen deelhebben aan iets 
dat groter is dan henzelf. Hun leven krijgt 
betekenis door te zorgen voor de toekomst 
van wie hen lief zijn en te bouwen aan een 
betere maatschappij. Wij, als liberalen, willen 
een vrije maatschappij van mondige mensen, 
zelfstandig en sociaal, elkaar ertoe aanzet
tend het beste uit onszelf te halen en de grote 
problemen van onze tijd aan te pakken; de 
langdurige werkloosheid, de voortwoekeren
de milieuvervuiling, de grove criminaliteit, de 
dreiging van massavernietigingswapens, van 
onrecht, onderdrukking en armoede in de 
wereld.

Nu de normatieve rol van het maatschappelijk 
middenveld is verminderd, komt het meer dan 
vroeger op de mensen in de media aan -  ook 
de politiek -  om een voorbeeld te stellen, 
normen uit te dragen, zin aan het bestaan te 
helpen geven. In de W D  zijn we daar terug
houdend in, zakelijk en efficiënt als we zijn, 
rationeel en geordend. Maar de W D  moet dat 
normatieve, mobiliserende element in de poli
tiek niet schuwen. De ethiek en zingeving van 
het liberalisme is een boodschap die wij met 
verve horen uit te dragen. Er is zoveel te doen 
om het leven boeiend te maken; zoveel taken 
blijven nog liggen, terwijl werkloosheid, doel
loosheid en als afschuwelijkste vorm het aan
tal zelfmoorden onder jongeren, zo hoog zijn. 
In een wereld van onvrijheid, geweld, milieu
bederf en internationale armoede is er zóveel 
om aan te pakken. Dat mobiliserende element 
-  dat ontbreekt vaak in de politiek.
Wij leven teveel in het vluchtige nu, en te 
weinig in de blijvende toekomst. Juist door 
onze oude traditie moeten liberalen de lange 
termijn zoeken. Geen populair beleid voor
stellen, dat kritiek voorkomt doch de proble
men op den duur vergroot. Duurzame oplos
singen aandragen.
In ons land wordt al sinds de jaren zeventig op 
kosten van de toekomst geleefd. Materiële en 
morele rekeningen moeten vroeg of laat alle
maal betaald worden. Levend liberalisme, dat 
aan de toekomst werkt, loopt dus niet voor 
pijnlijke besluiten weg, die ons op kritiek en 
ledenverlies komen te staan, maar nodig zijn 
uit landsbelang. Het zal ons op den duur 
versterken. Die vrijheidsboom is niet van snel
groeiend, zacht hout gemaakt. Wij zijn een
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sterke, nog immer groene tak aan die oude 
beuk.
In 1945 is in ons land de vrijheid hersteld. De 
Nederlandse liberalen hebben na de bevrij- 
ding de Partij van de Vrijheid opgericht, de 
voorloper van onze Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie. Zij deden dat in het besef dat 
vrijheid méér is dan de afwezigheid van on
derdrukking, en dat er veel te doen is om die 
vrijheid, geestelijk en materieel, óveral in de 
samenleving vorm te geven, en ook bij te 
dragen aan de groei van die vrijheden in de 
buitenwereld.

Op een eenvoudig monument uit die tijd zei 
een dichter het aldus:
„Gedenk de offers, die ’t herwinnen van vrij
heids vreugden vroeg;
Bedenk welk daaglijks offer ’t doen groeien 
van vrijheid steeds weerom U vraagt.”
Dat is de kern van de zaak, de zin van de WD, 
de taak waar wij allen voor staan.

Hoofdpunten uit de toespraak 
van vice-premier De Korte

Nieuwe technologie

Ons leven en werken wordt beheerst door de 
opkomst van geheel nieuwe technologieën. 
Onze menselijke relaties worden ingrijpend 
beïnvloed. De samenleving in de komende 
40 jaar zal kansrijk zijn. Zonder twijfel kansrijk 
voor gemotiveerde en begaafde individuen. 
Maar geldt dat ook voor haar of hem die met 
minder talent begiftigd is? Voor de doorsnee 
mens wordt de wereld er door de computer 
niet geruststellender op. De nieuwe informa
tiemaatschappij kan knap bedreigend zijn... 
voor werklozen, voor ouderen, voor mensen 
met minder technisch vernuft. Wordt hen zo 
het recht op een zinvolle bijdrage ontnomen? 
Voor liberalen moet het een schrikbeeld zijn 
naar een samenleving te koersen met zich vrij 
ontplooiende, knappe informatie-experts en 
een leger van werkloze computer-analfabe- 
ten. Het kansenverhaal is de positieve kant 
van onze toekomst. Maar technologische ver
nieuwing is niet per definitie synoniem met 
vooruitgang voor iedereen, op élke plek. De 
innovatie maatschappij heeft tegelijkertijd zijn 
bedreigingen. Dat is een negatieve kant van 
onze toekomst. Centrale vraag daarbij is: hoe 
realiseren we een aanvaardbare technologi
sche vernieuwing, voor iedereen, op élke 
plek? Wanneer gaat de knop op „go”? Wan
neer op „no go”? Dat is een verre van onschul
dige aangelegenheid. Overheid en burger, 
onderwijs en industrie, politici en ethici moe
ten tot gemeenschappelijke besluitvorming 
zien te komen. Voor zo’n verantwoorde tech

nologische vernieuwing is een breed draag
vlak nodig.

Bestrijding werkloosheid

Bijdragen, je inzetten, actief bezig zijn, erbij 
horen ... dat is je vrij ontplooien. Daarom is 
onze werkloosheid een schrijnend fenomeen. 
Daarmee worstelen we als samenleving, wor
stelen we als kabinet en parlement. Sommi
gen maken zich zelfs kwaad. Maar woorden 
van woede ... daar koopt geen werkloze iets 
voor. Wat we nodig hebben zijn creatieve 
oplossingen die kunnen worden uitgevoerd. 
Plannen tot het openbreken van onze verstar
de arbeidsmarkt. Het WD-plan om alle lang
durig werklozen een beroepskeuze-onder- 
zoek te laten ondergaan. Het Jeugdwerkga- 
rantie-plan. Bétere scholing, lagere scholing, 
omscholing, opleidingsverlof voor iedereen ... 
daar moet de stoomwals achter. We moeten 
ook durven kiezen voor een flexibeler samen
leving en vertrouwen hebben in de werking 
van de vrije markt. Dat alles moeten we doen, 
maar we mogen het denken niet staken.

Vergrijzing

Nederland vergrijst. In de negentiger jaren 
neemt het aantal jongeren af. Neemt de toe
treding tot de arbeidsmarkt van jonge vrou
wen zeker toe. Laat hun aantal het voorbeeld 
volgen van de Scandinavische landen! Ons 
liberale streven van emancipatie en van ver
groting van het economisch draagvlak gaat 
dan hand in hand. Liberalen verwelkomen een 
snelle groei van twee-verdieners. Als dat an
dere arbeidscontracten, andere werktijden, 
meer kinderopvang vraagt zullen de werkge
vers daarop wel móeten inspelen. Anders 
verschraalt hun personeelsbestand. Ook de 
norm dat een gezin van één minimum-inko- 
men rondkomt zal vervagen. Het netelige 
probleem van het moeten achterblijven van 
minimum-loon en -uitkering bij de algemene 
lonen wordt daarmee gaandeweg "bpgelost. 
Twee-verdieners zijn een positieve ontwikke
ling. Eind goed, al goed ... allemaal gelukkig? 
Met name twee-verdieners met kinderen heb
ben nog een extra belangrijke verantwoorde
lijkheid ... hun kinderen opvoeden. De kinder
opvang, de school, de overheid kan en mag 
die verantwoordelijkheid niet van hen overne
men. Van de taken, die het met elkaar samen
leven kent, is opvoeden door ouders eréén 
van de allerhoogste orde. Kinderen zijn de 
zwakste, de meest afhankelijke, de meest 
beïnvloedbare groep in onze samenleving. Als 
de opvoeding op zeer jonge leeftijd faalt geeft 
dat bijna per definitie een achterstand in het 
latere groeiproces. Veel van de emotionele 
ontreddering, veel vormen van vandalisme en 
criminaliteit zijn terug te voeren op een insta
biele thuissituatie. Ik verwelkom -  ik zeg dat 
nogmaals -  een extra groei van twee-ver-



dieners. Ongebruikte talenten worden dan 
benut. Vrouwen krijgen betere kansen. De 
samenleving profiteert daarvan. Maar daar 
komt iets belangrijks b ij... mannen in tweever- 
dieners-relaties zullen zich nauwer bij het 
opvoeden van hun kinderen betrokken weten. 
Willen ze dat? Kunnen ze dat? De toekomst 
moet het leren.
Ik kan het hier in mijn eentje niet bewijzen. We 
kunnen het gezamenlijk misschien wel. Een 
zorgzame opvoeding nü voorkomt ontspoord 
gedrag en criminaliteit later!

Individualisering

Deelnemen aan een groter geheel in plaats van 
alles doen in je pure eentje, is dat niet wat zin 
geeft aan ons bestaan? Individuele vrijheid 
richt zich niet allereerst op jezelf. Zij richt zich 
allereerst op anderen. Er wordt momenteel 
een pittige discussie gevoerd over individuali
sering. Sommigen menen dat onze geïndivi
dualiseerde samenleving steeds meer ver
splintert. Versplintert tot een kille verzameling 
van losse individuen. Onder het mom van 
veelvormigheid. Daar zit een grond van waar
heid in. Anderen zeggen dat individualisering 
een klasse oproept van sterke, kansrijke men
sen. Mensen, die sterk genoeg zijn, om zon
der onze verzorgingsstaat verder te leven. 
Ook daar zit wat in. Dergelijke critici kijken 
onmiddellijk beschuldigend in onze richting. 
Je hoort het ze zeggen: „Van jullie komt het, 
van jullie liberalen, die gericht zijn op „ikke, 
ikke en de rest kan stikke” .”
Individualisering -  in de goede zin -  komt uit 
onze liberale denktraditie. Mijn pleidooi op 
deze gedenkwaardige dag gaat uit naar het 
herwaarderen van het belang van de kleine 
gemeenschappen voor de individuele ont
plooiing. Men mag dat associëren met warm
te, gevoel, zorgzaamheid, liefde. Daar lenen 
de individuele relaties in kleine groepen zich 
bij uitstek voor. Niet die in het corporatistische 
maatschappelijke middenveld. Buiten zulke 
emotionele waarden kunnen we niet. Dan 
wordt de samenleving bloedeloos. Juist libe
ralen denken vanuit hun hart. Leven vanuit 
hun gevoel. We hangen dat niet, als sommi
gen, aan de grote klok. Het is de herwaarde
ring van het thuisfront, de vriendenkring, de 
buurt, de afdeling op het werk, het sportteam, 
en al die andere kleine verbanden ... die 
mogelijk uitkomst biedt. Die kille „versplinte
ring” kan tegengaan en onderling respect, 
waardering en sympathie weer gangbaar 
maakt. Wat kunnen we hiermee in de prakti
sche politiek? Ook als er geen onmiddellijk 
antwoord komt mogen we er toch met passie 
voor pleiten? Immers waar de verbeelding 
ontbreekt begint de vertwijfeling. Misschien 
helpt de snelle ontwikkeling van informatica 
en telematica ons uit de nood. Het toekomsti
ge werk wordt daardoor in kleinere eenheden, 
ook meer thuis, verricht. In elk geval kunnen

wij als liberalen beter duidelijk maken wat we 
met vrije ontplooiing in een informatiemaat
schappij bedoelen. „Doel der liberale politiek 
is, dat ieder de gelegenheid vinde om op de 
plaats te komen, waar hij naar zijn vermogen 
kan meewerken tot de bloei van het geheel” 
(J.R. Thorbecke). In alle verscheidenheid die 
ons Nederlanders eigen is. Zo kan onze de
mocratie uitgroeien tot een veelzijdige sa
menhang. Tot een eenheid in verscheiden
heid. Tot een vrijheid in gebondenheid. Zo 
kunnen gemeenschappelijke oplossingen 
worden gevonden voor de grote problemen 
die onze samenleving kent. Dit niet in ons 
eentje doen ... maar samen.
Saamhorigheid gevoed vanuit het individu. 
Met respect voor elkaar en sympathie voor 
anderen. Die maatschappelijke invalshoek 
bepaalt de natuurlijke plaats, van het liberalis
me: „in het hart van onze samenleving".

Evenals vorig jaar zal de volksgezondheid ook 
dit jaar in het teken staan van de voorstellen 
van de commissie Dekker, alsmede het tref
fen van een aantal ombuigingsmaatregelen. 
De te nemen maatregelen zullen ook in 1988 
kunnen leiden tot weerstanden bij burgers, 
instellingen en beroepsgroepen. Bovendien is 
het niet uitgesloten dat door de aard van 
sommige beheersingsmaatregelen (budget
tering, bouwplafond en dergelijke) fricties op
treden waardoor hier en daar spanning kan 
ontstaan op het terrein van kwaliteit en toe
gankelijkheid. De W D  heeft in het debat de 
staatssecretaris opgeroepen voor dit soort 
problemen open oog en oor te hebben en 
creatieve oplossingen te vinden. Gelet op de 
beperkte financiële middelen is dat een bui
tengewoon moeilijke opgave.

Commissie Dekker

Reeds nu heeft de VVD enkele belangrijke 
aandachtspunten aan de staatssecretaris 
meegegeven ten behoeve van het nog uit te 
brengen regeringsstandpunt naar aanleiding 
van het rapport van de commissie-Dekker. Dit 
standpunt zal volwaardig dienen in te gaan op 
de gezondheids- en verzekeringstechnische 
aspecten en zal dus niet (meer) mogen blijven 
steken in alleen de problematiek van de inko
menseffecten;
de regering zal helderheid moeten verschaf-
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fen over de status van het Financieel 
Overzicht Gezondheidszorg; 
er zai spoedig duidelijkheid moeten komen 
over het systeem ten behoeve van de toede
ling van geldmiddelen uit de centrale kas.
Als de uitvoerbaarheid hiervan niet tijdig vast
staat dreigt er een studiefinancieringspro- 
bleem in het kwadraat voor 14 miljoen Neder
landers. Een ernstige waarschuwing van 
WD-zijde.

Oudere verzekerde

De W D heeft nadrukkelijk aandacht gevraagd 
voor het probleem van de sterk stijgende 
premies voor oudere particulier verzekerden. 
Het kabinet werd opgeroepen indringend 
overleg te plegen met de verzekeringsbran
che omdat de huidige premieverschillen tus
sen jongeren en ouderen niet meer accepta
bel zijn en de risicosolidariteit te zeer wordt 
aangetast.

Personeel

Een ander punt van algemene zorg dat door 
de VVD tijdens het debat naar voren werd 
gebracht betreft de personeelsproblematiek. 
Er is een duidelijk tekort aan gekwalificeerd 
verpleegkundig personeel met ondermeer als 
gevolg dat er veelvuldig moet worden gewerkt 
met uitzendkrachten hetgeen kostenverho
gend werkt (20% extra BTW) en de kwaliteit 
niet altijd ten goede komt. Bovendien kan 
personeelstekort ertoe leiden dat kostbare 
apparatuur (bijvoorbeeld ten behoeve van 
kankerbëstraling) onvoldoende kan worden 
ingezet, hetgeen ten koste gaat van de be
trokken patiënten.

Eigen bijdrage

Wat betreft de ombuigingsmaatregelen spit
ste het debat zich toe op de ƒ 25,- eigen 
bijdrage voor de verwijskaart naar de specia
list, de beddenreductie, de kosten van medi
cijnen, de problematiek rond de specialisten 
alsmede de invoering van vaste premiebedra
gen in de ziekenfondspremie. Met de invoe
ring van de eigen bijdrage verwijskaart was de 
W D reeds vorig jaar accoord gegaan. De 
noodzaak is ook thans nog aanwezig omdat 
het aantal verwijzingen van huisarts naar spe
cialist nog steeds fors toeneemt. De PvdA 
was zoals bekend mordicus tegen deze maat
regel. Ook het CDA had, hoewel onze coali
tiegenoot vorig jaar zich accoord verklaard 
had, tijdens de eerste termijn van het debat 
plotseling de nodige bedenkingen, doch slikte 
die tijdens het tweede termijn weer in. De 
beddenreductie zal naar het oordeel van de 
W D (en ook andere partijen) met kracht doch 
in goed overleg met de provincies moeten 
worden bevorderd. Er is immers sprake van 
een forse overcapaciteit (circa 20%). Juist dit

soort onnodige kosten dienen te worden te
ruggedrongen.

Tarieven apothekers

De noodzaak om de kosten van het medicijn
gebruik terug te dringen wordt algemeen on
derschreven. De discussie gaat slechts over 
de wijze waarop. Eén maatregel is reeds 
ingegaan, namelijk de gewijzigde tariefstruc? 
tuur voor apothekers, welke maatregel op 
korte termijn wordt geëvalueerd. De tweede 
maatregel is nog een voornemen van de 
staatssecretarissen (Dees en Evenhuis), na
melijk de invoering van de zogenaamde ijk- 
prijzen. Dit systeem houdt in dat de patiënt het 
verschil moet bijbetalen. In navolging van de 
Ziekenfondsraad heeft ook de Kamer grote 
aarzeling ten aanzien van dit voornemen. Het 
systeem van ijkprijzen is immers bureaucra
tisch en zal bij de doorvoering van het Dekker- 
plan (medicijnen worden dan opgenomen in 
het vrije verzekeringsdeel) niet gecontinueerd 
worden. Om die reden heeft de Kamer duide
lijk voorkeur voor zelfregulering van farma
ceutische industrie en de verzekeraars. Nader 
overleg met de bewindslieden volgt.

Specialisten

Het drastisch verlagen van de norm-inko- 
mens is naar het oordeel van de W D een 
heilloze en niet gerechtvaardigde weg. Het 
beleid dient te worden gericht op het terug
dringen van onnodige kosten. De W D heeft 
zich erover verheugd dat de staatssecretaris 
het pleidooi van de fractie, zoals vorig jaar 
gehouden, heeft overgenomen en concrete 
voorstellen heeft gedaan. Op die wijze kan de 
noodzakelijke klimaatsverbetering tussen 
specialisten en overheid tot stand gebracht 
worden. Indien de in overleg te nemen maat
regelen resultaten opleveren, zal naar het 
oordeel van zowel PvdA, CDA en W D de nog 
„openstaande rekening” van het door de vori
ge staatssecretaris met de specialisten geslo
ten Generaal Accoord kwijtgescholden kun
nen worden.
In het algemeen was het debat een onder
steuning van het beleid zoals de staatssecre
taris dat in 1988 wil voeren.
(Voor nadere inlichtingen: mr. P.D. Nijhuis, tel. 
070-182896.)

Suriname

Inleiding

Voor het Kerstreces vond mondeling overleg 
plaats met Minister Van den Broek over de 
situatie in Suriname na de verkiezingen in dat 
land en over de betrekkingen tussen Neder
land en Suriname.



Namens de fractie heeft woordvoerder Frans 
Weisglas sinds 1982 steeds gezegd dat voor
waarde voor herstel van de normale betrek
kingen tussen Nederland en Suriname moest 
zijn een concreet herstel van de democratie 
en de rechtstaat in dat land, alsmede de 
totstandkoming van structuren die een herha
ling van de decembermoorden konden voor
komen.
Bij nadere invulling van het begrip „concreet 
herstel van democratie en rechtstaat” en van 
„totstandkoming van structuren...” is steeds 
gesteld dat dit ook betekende dat de militai
ren terug zouden moeten keren naar de ka
zerne.

Democratisering

Thans heeft met de verkiezingen van 25 no
vember jl. een essentiële stap naar mogelijk 
herstel van democratie en rechtstaat in Suri
name plaatsgevonden; met een massale op
komst en met een massale meerderheid heeft 
de Surinaamse bevolking zich uitgesproken 
voor de oude politieke partijen en tegen het 
leger als politieke factor. Daarmee zijn boven
genoemde wensen van Nederland in een de
mocratisch verkiezingsproces gesteund door 
de Surinaamse bevolking. Het is nu zaak dat 
zowel de politieke partijen als de militairen de 
logische consequenties trekken uit dit ver
kiezingsresultaat.

Rol van Nederland

Het is ook zaak dat men weet dat Nederland 
bereid is dit democratiseringsproces te on
dersteunen. Nu inmiddels ook een president 
en een burgerregering zijn gekozen kan het

begrip „herstel van democratie en rechtstaat” 
getoetst worden aan een aantal ijkpunten.
De WD-fractie denkt dan aan de volgende 
criteria:
-  vrije en geheime verkiezingen als eerste 

stap (dat is dus gebeurd)
-  de burgers moeten ongehinderd kunnen 

deelnemen aan het politieke besluitvor
mingsproces

-  vrijheid van meningsuiting en van organisa
tie (persvrijheid)

-  beleid gericht op bevordering economi
sche en sociale grondrechten

-  respectering van de mensenrechten, zoals 
vastgelegd in VN-verdragen

-  onafhankelijke rechterlijke macht.
Dit alles impliceert een vertrek van de militai
ren uit de politiek, die weer door gekozen 
burgers bepaald kan worden!
Toetsing aan deze criteria dient vooraf te gaan 
aan de beslissing tot hervatting van de ont
wikkelingshulp aan Suriname.
Zolang de verdragshulp nog niet is hersteld, 
dient ruimhartig humanitaire hulp recht
streeks ten behoeve van de Surinaamse be
volking te blijven worden verstrekt. Daaronder 
valt ook „reconstructiehulp” voorde gebieden 
die hebben geleden onder de burgeroorlog 
tussen Brunswijk en het leger, teneinde terug
keer van de vluchtelingen uit Frans-Guyana, 
Paramaribo en Nederland te vergemakkelij
ken. Voorwaarde daartoe is dat een politieke 
oplossing tot stand komt, die een einde aan 
de gewapende strijd maakt.
Nederland, Frankrijk of de VS zou daarbij 
desgewenst kunnen bemiddelen.

(Voor nadere inlichtingen: drs. F. W. Weisglas, 
tel. 070-182903.)

E U R O * I S * E X P R E S S E
* * * * *

Begroting defensie 1988
De Euro-Expresse 

w o rd t u itgegeven on 
der auspic iën van de 
N ederlandse leden 
van de Liberale en 

Dem ocratische Frac
tie  in het Europese 

Parlement.

Op 26 en 27 januari j.l. werd in de Tweede 
Kamer de begroting Defensie behandeld. 
Woordvoerster Sari van Heemskerck ging 
daarbij in op de zogenaamde herschikkings- 
plannen van het ministerie van Defensie. De 
Minister heeft de krijgsmachtdelen gevraagd 
alternatieven aan te dragen voor de 2-jaarlijk- 
se bijstelling van het Defensieplan; gestegen 
kosten personeel, verhoogde kosten voor on
derhoud en logistiek met daarnaast een be
zuinigingstaak noodzaken de Minister de 
Landmacht, Luchtmacht en Marine te vragen 
allen alternatieven aan te dragen. De W D

vroeg de Minister wie precies de afweging en 
de latere keuze zal gaan maken. Op verzoek 
van de W D heeft de Minister de Kamer toege
zegd dat bij de keuze van groot-materieel 
projecten de Kamer deze op zo’n wijze gepre
senteerd zou krijgen dat er een totaal 
overzicht van de financiën gegeven zal 
worden.
In het regeeraccoord van het kabinet Lub- 
bers-de Korte is een reëele jaarlijkse groei van 
het defensiebudget met 2% vastgelegd. Ech
ter, in 1988 is slechts sprake van een werkelij
ke groei van 5 % .  De vrees van de W D is dat 
de serie plannen voor de aanschaf van nieuw 
materieel gevaar loopt. Zij zegde de Minister 
steun toe bij zijn pogingen reëele verbeterin
gen aan te brengen in dit defensiebudget.
In dit verband sprak de W D  over de vermeen-
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de stagnatie en relatieve achterlijkheid van de 
economie van de Sovjet-Unie. Hierbij werd 
erop gewezen dat de strijdkrachten een tame
lijk geprivilegeerde positie innemen. Gesteld 
kan worden, dat de niveauverschillen in tech
nologie bij de conventionele bewapening 
steeds geringer worden. Zeker na het INF- 
accoord is dit van uitermate groot belang; 
prioriteit voor de W D  heeft dan ook het 
gelijktrekken van de conventionele oneven
wichtigheid door asymetrische reducties.
In het licht van dit alles is het van groot belang 
dat de Nederlandse defensie-inspanning in 
materieel opzicht op peil blijft.
De W D juicht de door de Minister voorgestel
de inventarisatie van samenwerkingsprojec
ten binnen de West Europese Unie van harte 
toe. Door de nadruk op de doelmatige beste
ding van middelen te leggen is voor een 
praktische benadering gekozen.
De W D sprak waardering uit voor de mijnen
jagers die op dit moment hun werk in de 
Perzische Golf verrichten. Zij prees de inzet
baarheid van de Koninklijke Marine en die van 
de mijnendienst in het bijzonder. De fractie 
hecht waarde aan de preventieve werking van 
de Nederlandse aanwezigheid en juicht de 
Europese samenwerking toe.
De WD-fractie drong bij Staatssecretaris Van 
Houwelingen aan op grotere spoed bij het 
uitwerken van zijn personeelsplannen. Het te 
grote vertrek, vooral van diegenen op spil
functies, kan op den duur de operationele 
gereedheid in gevaar brengen.
Tenslotte werd een lans gebroken voor diege
nen die zich ingezet hebben in het verleden 
van ons land, de veteranen-lndië, Korea en 
UNIFIL en vroeg de Vertrouwensman-lndië 
om te bouwen tot instituut Inspecteur-Gene- 
raal.
(Voor nadere inlichtingen: mw. S. van Heems- 
kerck Pillis-Duvekot, tel. 070-182888.)

In tweede lezing

Drie decennia Liberaal Reveil

verij EduAktief te Meppel, zal worden gepre
senteerd tijdens de viering van het jubileum 
van de W D  in het Turfschip van Breda. Voor 
u, abonnee op WD-Expresse, geldt van 30 
januari tot en met 31 maart 1988 een speciale 
prijs van ƒ 15,75, indien u onderstaande bon 
ingevuld zendt aan het redactiesecretariaat 
van Liberaal Reveil. U krijgt het boek met een 
acceptgirokaart zo spoedig mogelijk toege
stuurd. Abonnees van Liberaal Reveil krijgen 
te zijner tijd een gratis exemplaar toege
zonden.

Zend mij, als abonnee op WD-Expresse, de 
bundel „In Tweede Lezing; drie decennia Li
beraal Reveil” voor de speciale prijs van 
ƒ 15,75 (i.p.v. ƒ 19,50).

Naam:...............................................................

Adres:................................................................

Postcode:.........................................................

Woonplaats:.....................................................

Datum:..............................................................

Handtekening:................ .................................
>

Deze bon vóór 31 maart 1988 zenden aan: 
Redactiesecretariaat Liberaal Reveil 
p/a Prof.Mr. B.M. Teldersstichting 
Koninginnegracht 55a 
2514 AE ’s-Gravenhage

'EXPRESSE

Verschijnt wekelijks met uitzondering 
van de recesperiodes van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal. Uitgave 
van de Haya van Somerenstichting; 
waarin opgenomen de mededelingen 
van het hoofdbestuur van de W D.
De inhoudelijke verantwoordelijkheid 
berust bij de ondertekenaars van de 
bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.

De Prof.Mr. B.M. Teldersstichting en de Stich
ting Liberaal Reveil hebben het initiatief geno
men ter gelegenheid van het 40-jarig bestaan 
van de W D, in januari 1988, een bundel te 
doen verschijnen waarin artikelen zijn opge
nomen uit de jaargangen Liberaal Reveil. Het 
eerste blad verscheen in 1956. De redac
tieraad heeft getracht de artikelen zó te selec
teren, dat de lezer een beeld krijgt van de 
ontwikkelingen in het liberalisme door de ja- 
ren heen. De bijdragen zijn kenmerkend voor 
de liberale gedachten in de periode van ver
schijnen, maar ook nu nog zeer lezens
waardig.
De bundel, die wordt uitgegeven door uitge-

Redactie:
drs. L.M.L.H.A. Hermans 
H.F. Heijmans 
F.A. Wijsenbeek 
mr. J. Hommes

Organisatie:
mr. H.J. Lutke Schiphort

Abonnementsadministratie/
redactieadres:
Postbus 30836
2500 GV ’s-Gravenhage
tel. 070-614121

Abonnementsgeld:
ƒ 50 ,- perjaar

Vormgeving en druk:
Hofstad Druktechniek bv, 
Zoetermeer
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partijen EKe

Liberaal élan is terug

Heel Nederland heeft het op de t.v. kunnen zien:
de 40-jarige W D straalde veerkracht en enthousiasme uit tijdens
de feestelijke bijeenkomst op 29 januari.
Muziek, humor, politieke actualiteit en liberale filosofie: dat alles 
was op onze verjaardag aanwezig. De publicatie van Liberaal 
Bestek 90 stimuleert de discussies over de beleidsvragen van de 
jaren negentig in alle geledingen van de partij. De Teldersstichting 
zorgde met een drietal nieuwe boekwerken voor bezinning op de 
grondslagen van het liberalisme en de geschiedenis van de WD. 
De toespraken van vice-premier De Korte, partijvoorzitter Ginjaar 
en de feestrede van WD-erelid Wiegel gaven de aanwezigen 
-  tegen de 2000 partijleden -  een oppepper om met hernieuwde 
energie weer aan de liberale politiek en de groei van de W D te 
gaan werken.
Die veerkracht is hard nodig, want wij gaan weer moeilijke tijden 
tegemoet. Het kabinet staat voor het grote probleem, nieuwe 
tegenvallers en overschrijdingen te moeten opvangen.
De daarvoor benodigde ombuigingen zijn nooit populair en kun
nen ook in eigen kring als pijnlijk worden ervaren. In de komende 
zes weken zal in het kabinet en tussen de leiding van de coali
tiefracties in de Tweede Kamer gesproken worden om een verant
woord stel maatregelen vast te stellen dat de belangrijkste doel
einden van het regeeraccoord dichterbij helpt brengen. De W D- 
onderhandelaars weten zich daarbij gesteund door een veer
krachtige partij die zoveel mogelijk van het beleid, dat is neerge
legd in het regeeraccoord, wil realiseren.

Joris J.C. Voorhoeve

DE TWEEDE KAMER

Rioleringen

Op maandagavond 1 februari jl. discussieer
de de Tweede Kamer met Minister Nijpels van 
VROM over de problematiek van de gemeen
telijke rioleringen.

Analyse problemen

a) 10 a 15%, oftewel 5.000 a 7.500 kilometer 
rioolstelsel verkeert in slechte tot zeer 
slechte staat; grote delen in matige staat.

b) Een fundamentele en structurele aanpak 
van de rioleringsproblematiek ontbreekt; 
aanpak vindt in het algemeen op ad-hoc- 
basis plaatst. Basisrioleringsplannen, 
voorzover al aanwezig, bevatten veelal 
slechts summiere gegevens.

c) Noodzakelijke vervangingsinvesteringen 
zijn veelal niet zichtbaar (gemaakt), terwijl 
evenmin voldoende reserveringen zijn ge
pleegd.

d) Bij prioriteitsafwegingen op gemeentelijk 
vlak komen rioleringen er vaak bekaaid af.

e) Slechts weinig gemeenten hebben ade
quaat ingespeeld op de overgang van 
nieuwbouwmaatschappij naar onder- 
houdsmaatschappij.

f) Als de totale vervangingskosten op ƒ 40
-  ƒ 45 miljard moeten worden geraamd, is 
de huidige kwalitatieve achterstand al 
ƒ 4 a ƒ 6 miljard (10 -15%  slechte tot zeer 
slechte staat).
Bij een inhaalperiode van -  zeg 10 jaren
-  is ƒ 400 -  ƒ 600 miljoen per jaar extra 
nodig voor het weg werken van achter
standen...

De gevolgen van deze situatie

De financiële gevolgen: ± ƒ 400 a ƒ 600 
miljoen per jaar éxtra investeringen om ach
terstanden in te lopen (n a a s t de normale 
investeringen). Schade aan de bodem en het 
grondwater ten gevolge van lekkages. Milieu
hygiënisch èn financieel een slechte zaak 
(sanering!!). Schade aan oppervlaktewateren 
en onderwaterbodems. Water op straat bij 
zware regenval ten gevolge van onvoldoende 
berging in het stelsel. Esthetisch èn qua 
volksgezondheid ongewenst.

Kans op aantasting van de volksgezondheid 
in het algemeen; denk aan ongedierte als 
ratten, beïnvloeding van de drinkwatervoor
ziening of verontreiniging van waterwinge
bieden. (Kans op) wegverzakkingen door uit
spoeling van de grond, en daardoor: beïn- 
vloeding/benadeling verkeersveiligheid. (An
dere) financieel-economische schade, zoals 
schadevergoedingen, kosten wegdekherstel, 
financieel-economische schade bij de mid
denstand (opgebroken wegen), verstoppin
gen bij particulieren in verband met onvol
doende afvoermogelijkheden.
Er is acute actie nodig om de problemen op te



lossen. Nóg langer wachten betekent het nóg 
meer vooruitschuiven van de problemen met 
hun consequenties naar onze kinderen. Dat 
mag niet. Alle verantwoordelijken dienen nü 
hun verantwoordelijkheid te nemen.

De verantwoordelijkheidsvraag

De WD-fractie ontkent principieel een primai
re Rijksverantwoordelijkheid, anders dan het 
stellen van kwaliteitsnormen voor bodem en 
water. Van oudsher is rioleringsaanleg en 
-onderhoud een gemeentelijke zaak. En uit 
decentralisatie-overwegingen moet dat ook 
zo blijven. Het feit dat historische „verwaarlo
zing” of andere historische prioriteitsstellin
gen bij gemeentebesturen nü tot (soms aan
zienlijke) financiële problemen voor diverse 
gemeenten kan leiden, is echter geen reden 
om die consequenties af te wentelen op de 
Rijksoverheid.
In Nederland geldt het beginsel „de vervuiler 
betaalt” . Dat wil zeggen, in beginsel moet elke 
individuele vervuiler zelf zijn vervuiling óf 
voorkomen óf elimineren. Het eerste doet 
bijvoorbeeld een plattelandsbewoner met een 
septictank of beerput, dan wel een recreatie- 
ondernemer of bedrijf met een eigen rioolstel
sel en eventueel een eigen zuiveringsinstalla
tie. Om doelmatigheidsredenen, of wegens 
praktische onmogelijkheden (bijvoorbeeld 
flats) heeft de gemeente doorgaans die indivi
duele verantwoordelijkheid omgezet in een 
collectieve aanpak: gezamenlijke riolering. En 
daarbij de kosten al dan niet volledig verhaald 
of omgeslagen op de betrokken aangeslote
nen op die riolering. Het Rijk speelt hierbij dus 
geen enkele rol. Een beroep op Rijksmiddelen 
om de huidige problemen op te lossen, is dan 
ook principieel onjuist.

fractie, en voegde daar nog het volgende aan ; 
toe: jj
-  Binnenkort komt in het Kabinet een (nieuw) j

deelaccoord tussen Rijk en VNG over met I 
name de rioleringsproblematiek aan de 
orde, I

-  Het Kabinet is bereid om gemeenten juridi- ;
sche, wettelijke instrumenten te verschaf- \ 
fen om de rioleringsproblematiek aan te 
pakken, maar géén financieel instrumenta- I 
rium. i

-  Rioolheffingen moeten, als uitgangspunt, 
100% kostendekkend zijn. Dit zal beteke
nen: een optrekking van het gemiddelde 
niveau van ƒ 90,- per woning per jaar naar 
gemiddeld ƒ 140,-.

-  De oplossing van de rioleringsproblematiek 
moet zoveel mogelijk op een breed draag
vlak c.q. in overeenstemming tussen alle 
betrokken overheden worden opgelost 
(Rijk, provincies, gemeenten en waterkwa
liteitsbeheerders).

-  De huidige notitie, die is beperkt tot vervan
ging van riolering zal over enige tijd worden 
gevolgd dooreen meer integrale notitie, als 
diverse onderzoeken zijn afgerond.

Die onderzoeken bevatten onder meer de ook 
door de WD-fractie naar voren gebrachte 
opties, zoals: een gesloten financieringssys
teem, (riool-)fondsvorming, optimalisering 
van de lozingsverordening riolering en een 
eventuele planverplichting voor basisriole- 
ringsplannen (niet de wens van de WD-fractie 
overigens).

(Voor nadere inlichtingen: mr. A.J. te Veldhuis, 
tel. 0 7 0 - 182901.)

Wet openbare manifestaties
Inleiding

Oplossing

De rioleringsproblematiek moet worden op
gelost. Dat kost opnieuw veel maatschappe
lijke inspanning en geld. Maar: het moet! En: 
het kan! Zowel gedereguleerd, gedecentrali
seerd, en: met een beroep op de verantwoor
delijkheid van met name de gemeentebestu
ren. Uitgaande van ƒ 400 a ƒ 600 miljoen extra 
investeringen om snel achterstanden op te 
heffen, praten we over + ƒ 28,- per persoon 
per jaar gemiddeld.

De reactie van de Minister van VROM

Op 29 december 1986 reeds zond de Minister 
van VROM zijn „Notitie Riolering” aan de 
Kamer toe (stuk nr. 19.826, nr. 1). Zijn beleids
visie daarin komt grotendeels overeen met die 
van de WD-fractie (zie onder de punten 1 t/m 
5).
Tijdens de discussie in de Kamer betoonde 
Minister Nijpels dan ook zijn bijna algehele 
instemming met de opstelling van de W D-

Het Wetsvoorstel geeft uitwerking aan twee 
verbeteringen in de nieuwe grondwet, name
lijk de erkenning van het recht van betoging 
(demonstraties en dergelijke) en de gelijkstel
ling van godsdienst met levensovertuiging. In 
de beide grondwetsartikelen wordt vermeld, 
dat de wet de uitoefening van deze rechten 
kan beperken in verband met de gezondheid, 
verkeer of wanordelijkheden (voor godsdienst 
alleen buiten gebouwen). Het wetsvoorstel 
voert voor samenkomsten tot het belijden van 
godsdienst of levensovertuiging op openbare 
plaatsen en voor vergaderingen en betogin
gen een kennisgevingsstelsel in. De gemeen
teraad moet daarover een verordening op
stellen. Tevens worden enkele andere wetten 
enigszins aangepast. Het wetsvoorstel is aan
genomen, zij het na enige strijd op onder
delen.
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De WD-woordvoerder stelde, dat de discus
sie over het demonstratierecht in Nederland 
op een welhaast serene manier wordt ge
voerd, zeker vergeleken met bijvoorbeeld 
Duitsland (vermommingsverbod).
Het is wel de vraag wat precies valt onder het 
begrip „betoging” . De W D is van mening dat 
alles wat naar dwang ten opzichte van de 
overheid of ten opzichte van derden riekt 
erbuiten valt. Blokkades van wegen/openba- 
re gebouwen moeten bestreden worden en 
strafrechtelijk vervolgd. Ook tegen illegaal 
opgezette vredeskampen en dergelijke moet 
worden opgetreden. Demonstraties moeten 
binnen de rechtsorde blijven.
Als uitvloeisel van de nieuwe grondwetsbepa
lingen wordt een aantal aspecten centraal 
geregeld, zoals de strafbaarstelling, de 
rechtsbescherming, de beperkingsmogelijk- 
heden van het demonstratierecht en de gods
dienstvrijheid. De W D kan zich daarmee ver
enigen.
De WD-fractie vroeg zich wel af wat de 
meerwaarde is van een afzonderlijke bepaling 
inzake de bescherming van ambassades c.a. 
apart in de wet. De burgemeester heeft im
mers flexibele bevoegdheden tot ingrijpen al 
naar gelang de omstandigheden? De W D is 
van mening dat kantoren van PLO/ANC en 
dergelijke er in ieder geval niet onder vallen. 
Waarom is er niet een soortgelijke speciale 
regeling ter bescherming van kwetsbare over
heidsgebouwen, zoals rechtbanken/raadhui- 
zen/ministeries/parlementsgebouwen/palei- 
zen? Geheel duidelijk was het antwoord van 
minister Van Dijk niet.

Wet op de kerkgenootschappen/ 
Zondagswet

De WD-fractie vond dat de Wet op de Kerk
genootschappen (1853) niet moet blijven be
staan, zoals sommige fracties willen. Deze 
wet is een onterecht gevolg van de Aprilbewe
ging, die Thorbecke tot aftreden noopte. (Ds. 
Ter Haar: „diepe bekommering” over het her
stel van de Rooms-Katholieke hiërarchie door 
de liberalen!) Deze wet is obsoleet; de levens
beschouwelijke genootschappen worden er 
niet in vermeld.
De W D respecteert de doelstelling van de 
Zondagswet (bevorderen van de zondags
rust). Zij is echter nogal betuttelend en moet 
enigszins worden afgestoft, onder meer inza
ke gelijkstelling van alle gezindten. Verzoek 
aan de regering te komen met een algehele 
aanpassing van deze wet inclusief deregule
ring (nu amendement op een enkel onder
deel).
Op dit onderdeel werd nogal de aandacht 
gevestigd door de indiening van een PvdA- 
amendement, dat ertoe strekt om op zondag 
vanaf 10 uur ’s ochtends bijeenkomsten met 
een openbaar karakter -  zoals 1 mei-bijeen- 
komsten -  wel toe te staan. De WD-fractie

was op zich bereid daarover te spreken, maar 
dan in het verband van een algehele her
ziening van de zondagswet. In het kader van 
het voorliggend wetsvoorstel waren slechts 
technische aanpassingen aan de orde. Een 
materiële wijziging van het tijdstip van 13 uur 
-  het centrale compromis van de huidige 
zondagswet -  zou dat kader verre te buiten 
gaan. Overigens is een 1 mei-viering op zon
dag na 13 uur nu reeds toegestaan en voor 
13 uur in besloten gebouwen eveneens.
De voorgestelde wetsbepaling inzake klokge
lui riep eveneens vragen op. Aangenomen 
werd een PvdA-amendement om het klokge
lui gelijk te stellen een gebedsoproep, zoals 
bijvoorbeeld bij de Islam gebruikelijk is. Ge
meentebesturen kunnen de duur en de ge
luidssterkte beperken.

Invoering

Aandacht besteedde de WD-woordvoerder 
tenslotte aan de invoeringsproblematiek. 
Vervallen in februari 1988 alle gemeentelijke 
demonstratiebepalingen wegens strijdigheid 
met de grondwet? zo vroeg hij. Zal daardoor 
elke demonstratie geoorloofd zijn? Kunnen de 
burgemeesters niet meer rechtsgeldig voor
waarden verbinden aan demonstraties? Wat 
betekent dit voor eventueel politie-optreden? 
Zal de periode zonder rechtsbasis ten opzich
te van demonstraties nog langer duren omdat
o.g.v. het bestuursaccoord een invoeringster- 
mijn van drie maanden aan de gemeenten 
moet worden gegund? Minister Van Dijk kon 
hier slechts vaag op reageren. Gevreesd moet 
derhalve worden voor een juridisch schimmi
ge periode op het terrein van het demonstra
tierecht, die zal duren totdat de benodigde 
gemeenteverordeningen van kracht zullen 
zijn.

(Voor nadere inlichtingen: mr. J.G.C. Wieben- 
ga, tel. 0 7 0 - 18 39 04.)
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De Euro-Expresse 
w o rd t u itgegeven on 
der auspiciën van de 
Nederlandse leden 
van de Liberale en 

D em ocratische Frac
tie  in het Europese

.  Parlement.

Het Duitse voorzitterschap van 
de Raad

Het voorzitterschap van de Europese Raad 
van Ministers wisselt elke zes maanden op 
alfabetische volgorde. Na het koninkrijk De
nemarken, een voorzitterschap waarin een 
redelijk aantal Europese wetten tot stand 
kwam, maar ook een mislukte Top in Kopen
hagen, was de beurt aan de Bondsrepubliek 
Duitsland.
Waar de Bondsrepubliek oorspronkelijk tot de 
meest Europees geëngageerde landen be
hoorde, was daar de laatste jaren enige twijfel 
over ontstaan. Wendt Duitsland de blik niet 
teveel naar het oosten in plaats van het wes
ten, moet het economisch sterkste land van 
de Gemeenschap zich zo verzetten tegen het 
financieren van een belangrijk deel van de 
relatief geringe Europese begroting en kan de 
Bondsrepubliek die een groot deel van zijn 
industriële produktie in de Gemeenschap af
zet nu werkelijk een veto uitspreken over 
1,9 procent daling van de graanprijzen of echt 
weigeren aan een gemeenschappelijk trans- 
portpolitiek mee te werken, zo vragen velen 
zich af.
Zeker na het mislukken van de Top van Ko
penhagen, waar de Bondsrepubliek van on
verzettelijkheid blijk gaf, dat het uitblijven van 
resultaten voor een zeer groot gedeelte heeft 
veroorzaakt, zijn de verwachtingen voor de 
komende zes maanden voor probleemoplos
sing door de Bondsrepubliek in het voorzitter
schap zeker gespannen.
Minister van Buitenlandse Zaken Genscher, 
de architect van de Ostpolitik, presenteerde in 
januari in Straatsburg het Duitse voorzitter
schap voor de vierde maal in zijn carrière.
Zonder enige moeite liet hij zich ook in zijn 
antwoord verleiden tot uitweiding over de 
Europese veiligheidssituatie. Genscher er
kende de noodzaak van een verdere ontwik
keling van een eigen veiligheidsconcept van 
de EG.
Uiteraard werd ook uitgebreid ingegaan op de 
pre-occupatie van de Bondsrepubliek, ja van 
de gehele Gemeenschap, over de aantasting 
van het milieu.
Dat de Bondsrepubliek een warm voorstan
der is van de vrije interne markt, maar 
Genscher ging iets te makkelijk over de hin

dernissen heen die voor een groot gedeelte 
door hemzelf opgeworpen zijn, zoals in verre
gaande hervorming van het landbouwbeleid, 
de wijziging van het financieringsstelsel, of de 
door Genscher niet genoemde transportpoli- 
tiek. Het is positief te waarderen dat Genscher 
krachtig stelling nam voor de rol van de ECU 
als reserve munt en de daarmee gepaard 
gaande monetaire integratie en instelling van 
een Centrale Europese Bank, het is dan weer 
jammer dat hij in dezelfde week weer krachtig 
wordt tegengesproken door de President van 
de Bundesbank, Pohl. Kortom, laten wij 
wachten op zijn daden.
(Voor nadere inlichtingen: drs. F.A. Wijsen- 
beek, tel. 0 7 0 -6 4  7447.)
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Groen licht voor technologiebeleid TWEEDE KAMER

Technologiebeleid is werken aan de versterking van de technolo
gische basis van onze economie. Voor de W D is dat een belangrijk 
beleidsterrein: Het gaat immers om het bevorderen van de econo
mische groei.
Afgelopen maandag heb ik met de Tweede Kamer gedebatteerd 
over het technologiebeleid. De uitkomst van het debat mag ver
heugend genoemd worden.
De onderzoeks- en ontwikkelingsinspanning van het middelgrote 
en kleine bedrijfsleven is laag te noemen in vergelijking met 
andere landen. Ik noem u een enkel cijfer: De dertig grootste 
bedrijven in ons land nemen 90% van het technologisch onder
zoek voor hun rekening. Dit is de belangrijkste indicatie voor het 
achterblijven van het midden- en kleinbedrijf. Uit recent CBS- 
onderzoek blijkt dat slechts 5% van de industriële bedrijven tot 
vijftig medewerkers aan onderzoek en ontwikkeling doet. Een van 
de belangrijkste oorzaken van het achterblijven van het MKB is het 
gebrek aan gespecialiseerde know-how, ook kent men de weg 
niet naar de kenniscentra. Daarom ben ik blij dat de Tweede 
Kamer accoord is gegaan met mijn voorstel om de komende twee 
jaar vijftien a twintig regionale Innovatiecentra op te richten. De 
medewerkers van de Rijksnijverheidsdiensten zullen bij deze IC’s 
gedetacheerd worden. Iedere ondernemer vindt binnenkort in zijn 
eigen regio een aanspreekpunt waar hij voor praktisch-technolo- 
gisch advies terecht kan en die hem ook kan verwijzen naar een 
gespecialiseerde kennisbron (bijvoorbeeld een universiteit, een 
onderzoeksinstelling of een technische school).
Een belangrijke functie van de Innovatiecentra zal zijn de onderne
mer toegang te verschaffen tot de netwerken van onderwijs, 
onderzoek en bedrijven onderling.
Het is bovendien verheugend dat de Tweede Kamer ingestemd 
heeft met het voornemen om deze centra te huisvesten onder een 
dak met de Kamers van Koophandel en Fabrieken en de Regionale 
Instituten voor het Midden- en Kleinbedrijf.
Ik acht het van groot belang dat de hele Kamer zich uiteindelijk 
hierachter heeft willen stellen.
Deze concensus is winst voor de ondernemers.

Rudolf de Korte

Gevangenisbouw

Op verzoek van de WD-fractie heeft dinsdag 
9 februari j.l. een mondeling overleg met de 
bewindslieden van Justitie en Volkshuisves
ting, Ruimtelijke Ordening en Milieuhygiëne 
(„baas” van de Rijksgebouwendienst) plaats
gevonden, omdat de fractie haar grote be
zorgdheid wilde tonen voor de haar gebleken 
vertraging in de bouw van nieuwe gevange
nissen. De WD-fractie heeft bij die gelegen
heid duidelijk laten blijken dat capaciteitsge
brek leidt tot zeer negatieve gevolgen voor de 
geloofwaardigheid van de overheid op het 
gebied van de criminaliteitsbestrijding. Ge
brek aan cellen heeft onder meer tot gevolg 
dat:
-  rechterlijke vonnissen niet of niet tijdig ten 

uitvoer kunnen worden gelegd;
-  voorlopig gehechten naar huis worden ge

stuurd;
-  politiecellen als een soort Huis van Bewa

ring worden gebruikt, zodat het politiewerk 
wordt bemoeilijkt;

-  vervangende hechtenis niet ten uitvoer kan 
worden gelegd, hetgeen het betalen van 
boetes bepaald niet prikkelt;

-  onvoorwaardelijke sepots, daar waar pas
sende maatregelen geboden zijn;

-  ongemotiveerde politie: vele uren werk 
blijkt nodeloos te zijn;

-  langere strafrechtsprocedures;
-  en niet in de laatste plaats: het rechtsge

voel van slachtoffers wordt aangetast.

Al deze zaken ontwrichten de strafrechtsple
ging. Het vertrouwen in de overheid als mono
polist op het gebied van opsporing en vervol
ging en tenuitvoerlegging wordt ernstig ge
schaad. Hierdoor is de kans niet louter denk
beeldig dat burgers tot eigenrichting 
overgaan.

De WD-fractie heeft vervolgens gesteld dat 
zij keer op keer de ernst van dit vraagstuk naar 
voren heeft gebracht, onder andere bij:
-  de motie-Nijpels in oktober 1984
-  haar eigen criminaliteitsnota van december 

1984
-  haar uitdrukkelijke instemming met de



bouw van vijf nieuwe gevangenissen ter 
gelegenheid van het debat rond het 
beleidsplan „Samenleving en criminaliteit” 
in september 1985

-  het stellen van vragen, teneinde meer dui
delijkheid te krijgen over vermoedelijke ver
traging bij de bouw in januari 1987, tenge
volge van problemen bij de Rijksgebou
wendienst

-  de motie Voorhoeve-B. de Vries in maart 
1987, die tot doel had de veiligstelling van 
de bouw, ondanks liquiditeitsproblemen bij 
de Rijksgebouwendienst.

Voorts heeft de WD-fractie aan de verschil
lende bewindslieden indringende, specifieke 
vragen gesteld over de vertraging bij de ver
scheidene projecten.
De WD-fractie heeft bij dit mondeling overleg 
geconcludeerd dat de regering tekort schiet 
bij de uitbreiding van de cellencapaciteit en 
dat verdere vertraging in het laatste schema 
(september 1987) als zeer onwenselijk wordt 
ervaren. Kortom: de WD-fractie neemt deze 
problematiek hoog op!

Bajesboot

Aangezien de WD-fractie niet rustig achter
overzittend wil toezien dat (voorlopig) gedeti
neerden tot begin 1990 (in 1990 is de 
nieuwbouw gereed) worden vrijgelaten op 
grond van cellengebrek, heeft zij een plan 
gelanceerd om in de tussenliggende periode 
een „drijvend cellenblok” , een soort boot, te 
huren, die tegen relatief geringe kosten kan 
worden omgebouwd tot gevangenis met een 
capaciteit van circa 250 cellen. Dit schip ligt 
momenteel in Engeland voor anker en kan 
binnen twee maanden operationeel zijn. De 
precieze uitwerking van dit plan brengt de 
fractie aanstaande donderdag naar voren in 
een apart mondeling overleg met de regering 
over noodmaatregelen om de capaciteitspro
blemen tot 1990 op te lossen.

( V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  m r. A .H . K o r th a ls ,  
te l. 0 7 0 -1 8 2 9 0 2 .)

Paspoorten
Algemeen

1) De WD-fractie is geschokt door de aan
slag op de paspoortfabriek. Het riekt naar 
politieke criminaliteit/terreur met alle 
macht opsporen; relatie bijvoorbeeld met 
de actiegroep RARA/MAKRO-branden?

2) Europees paspoort belangrijk als visite
kaartje van de Europese eenwording. Dit 
element is waarschijnlijk onderschat de 
laatste periode: de burger zal snel denken:

als dit project al zo stroef verloopt, hoe zal 
het dan wel bij het „grote” Europees beleid 
gesteld zijn? Belang van goede voorlich
ting!

3) Ingewikkeld project; er zijn elementen als: 
fraudebestrijding, internationale samen- 
werking/Europees beleid, privatisering, 
decentralisatie (alle bestuurslagen), reor
ganisatie rijksdienst (meerdere departe
menten).

4) Er zijn in de praktijk van de Nederlandse 
bureaucratie waarschijnlijk weinig van der
gelijke projecten aan te wijzen die vlekke
loos liepen. Men hoeft er de rapporten van 
de commissie-Vonhoff en oud-regerings- 
commissaris Tjeenk-Willink maar op na te 
slaan. Juist vanwege de gebreken van de 
rijksbureaucratie is de grote operatie „re
organisatie rijksdienst” opgezet. Ook in dit 
geval blijkt weer hoe essentieel het verbe
teren van het functioneren van de rijks
dienst is.

Positie van de W D tot nu toe:

a) In tegenstelling tot bijvoorbeeld de PvdA 
heeft de W D  de kern van het beleid -  cen
trale produktie door een private onderne
ming van een maximaal fraudebestendig 
paspoort -  altijd gesteund, met uitzonde
ring van de voorkeur van buitenlandse 
zaken voor een centrale paspoortadmini- 
stratie.

b) Eveneens consequent heeft de W D  ge
steld dat het eindoordeel over dit project 
pas gegeven zal worden bij de behande
ling van de paspoortwet. Loopt dat kabinet 
daarop willens en wetens vooruit, dan 
loopt het het risico, dat later aanpassingen 
noodzakelijk zijn. Het kabinet heeft de 
volgorde omgedraaid.

Rapport Aigemene Rekenkamer

De conclusies van de ARK zijn fors; zij worden
in een aantal opzichten niet door de W D-
fractie gedeeld.

1) Staatsuitgeverij onvoldoende betrokken 
bij produktie-opzet
De ARK stelt dat staatssecretaris Van Ee- 
kelen is afgeweken van de besluitvorming 
door minister-president Lubbers, die had 
aangegeven dat er een joint-venture KEP/ 
SDUB moest komen. Deze joint-venture 
kwam er niet. De W D  is het oneens met 
deze conclusie, omdat:
a) staatssecretaris Van Eekelen wel dege

lijk KEP en SDUB heeft voorgesteld te 
komen tot een joint-venture, de inhoud 
ervan door beide bedrijven in onderling 
overleg zelf te bepalen

b) Staatssecretaris Van Amelsvoort ging 
met de aanpak van staatssecretaris 
Van Eekelen accoord
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c) Staatssecretaris Van Amelsvoort en 
SDUB hadden hun eigen positie onder
graven door ook na de arbitrage van 
premier Lubbers separaat door te wer
ken aan de ontwikkeling van een eigen 
paspoortmodel

d) de W D  was nooit voor een dergelijke 
joint-venture (zie sub II).

2) Beleidskeuze o.g.v. onvoldoende verge
lijkbare offertes
De ARK stelt dat de SDUB en Enschede de 
gelegenheid had moeten worden geboden 
de ontbrekende gegevens in hun offertes 
aan te vullen. De W D  tekent daarbij aan:
a) bij de offerte-aanvraag had Buitenland

se Zaken volledige informatie gegeven 
(nota van eisen bijgevoegd)

b) blijkens het ARK-rapport is gelegen
heid tot aanvulling van de offertes wel 
degelijk gegeven

c) in het najaar 1985 is er -  na eerste 
bemiddeling minister-president Lub
bers -  intensief overleg buiza/KEP/ 
SDUB/Enschede gevoerd over een sa- 
menwerkingsvariant. De bedrijven heb
ben alle kans gehad lacunes op te 
vullen.

3) Kostprijs nieuwe paspoort onvoldoende 
beperkt
Dat de ARK dit punt opvoert onder het 
kopje „belangen burger onvoldoende be
hartigd” is onjuist. De W D  vindt dat de 
ARK hier een wat grotere objectiviteit had 
kunnen betrachten. Door zo’n suggestieve 
betiteling wordt de discussie op het ver
keerde been gezet, namelijk:
a) juist maximale fraudebestendigheid 

zelf is een eersterangs belang van de 
burger;

b) de geoffreerde kostprijs a ƒ 27,50 (KEP) 
was behoorlijk lager dan de door het 
Instituut voor Onderzoek van Over
heidsuitgaven (I.O.O.) gecalculeerde 
kostprijs (circa 40 gulden);

c) Het KEP-contract bevat de clausule dat 
meeropbrengsten gebruikt kunnen 
worden om te komen tot verlaging van 
de kostprijs;

d) mede uit dit oogpunt heeft de W D- 
fractie in december ’87 gepleit voor een 
verruiming van de mogelijkheid tot bij
schrijving van kinderen op het paspoort 
van de ouders (dat is immers goed
koper).

4) Te geringe voortvarendheid/onopgeloste 
aangelegenheden
De ARK stelt dat ten onrechte niet eerst 
een paspoortnota of de paspoortwet aan 
het parlement is voorgelegd, zoals de 
Tweede Kamer ook in twee moties ge
vraagd had. Daarenboven constateerde 
de ARK dat ten tijde van de afsluiting van

het onderzoek de volgende zaken nog niet 
geregeld waren:
-  de hoogte van de leges; de prijs van de 

pasfoto; de BTW-kwestie;
-  privacy-reglement en de gemeentelijke 

taken.
De WD-fractie deelt deze conclusie. Een 
en andermaal heeft de W D  gesteld dat de 
paspoortwetgeving eerst had moeten wor
den behandeld. In het debat van december 
’87 heeft de W D  de gebreken bij de uitvoe
ring van de op zich goede beleidsdoelstel
ling gekritiseerd. Al met al is hier sprake 
van een „onordelijk besluitvormingspro
ces” . Zoals helaas bij de (rijks)overheid 
telkenmale weer schering en inslag blijkt te 
zijn.

Huidige stand van zaken

1) Uit de recente brief van de staatssecreta
rissen Buitenlandse Zaken en Binnenland
se Zaken (18 januari ’88) lijkt inmiddels een 
groot aantal zaken, die ten tijde van het 
afsluiten van het onderzoek van de ARK 
(oktober ’87) en het vorige Kamerdebat 
(december ’87) nog ongeregeld waren, 
opgelost. Te noemen zijn:
a) fraudebestendigheid; het oordeel van 

de Amerikaanse Immigratiedienst is 
zeer lovend:

-  een buitengewoon goed vervaardigd 
document met veel beveiligingsken
merken;

-  de procescontrole is indrukwekkend;
-  de kans op fraude is buitengewoon ge

ring;
-  het systeem betekent in feite een nieuwe 

standaard voor de gecombineerde pro
cedures voor de afgifte en de vervaardi
ging van paspoorten, die de richting 
aangeeft voor de toekomstige ontwikke
lingen op dit gebied.

2. b) de prijs van het nieuwe paspoort zal 
neerkomen op circa ƒ 80,- (inclusief vi- 
sumboekje). Dit is in doorsnee uiteinde
lijk goedkoper dan het huidige pas
poort, dat gemiddeld ƒ 81,- kost.

c) de bijschrijving van kinderen is ver
ruimd, en wel tot 12 jaar. De WD-frac
tie is daarmee accoord. De argumenta
tie voor die leeftijd is redelijk. Boven 
12 jaar reizen kinderen vaker apart; zij 
zijn vanaf die leeftijd ook strafrechtelijk 
vervolgbaar, o.g. waarvan het paspoort 
ingehouden moet kunnen worden. Jon
geren van 12-16 jaar betalen overigens 
lagere rijksleges.

d) de fotovakhandel lijkt een behoorlijke 
belangstelling te hebben om mee te 
doen met het nieuwe paspoortproces.

e) de privacybescherming is inmiddels ju
ridisch geregeld.

f) de voorlichting wordt -  zij het in een wel 
erg laat stadium -  ter hand genomen.
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Vervolgens evenwel is aan de vooravond 
van het Kamerdebat een nieuwe brief van 
de staatssecretarissen van Buitenlandse 
en Binnenlandse Zaken binnengekomen. 
Dit late tijdstip is kenmerkend voor wat ik 
een „onordelijk besluitvormingsproces” 
noemde.
Over deze brief nu dit: enerzijds positief 
dat de gemeenten nu instemmen met de 
nieuwe opzet van het paspoortproject. An
derzijds bevreemdend dat een forse wijzi
ging van het project in een zo uiterst laat 
stadium wordt aangebracht. De staatsse
cretaris van buitenlandse zaken verschafte 
nader inzicht in de financiële gevolgen van 
deze andere aanpak, de gevolgen voor 
Philips en de gevolgen van het niet gereed 
zijn van het TNO-rapport. De WD-fractie 
wil op een later tijdstip nader overleg over 
een en ander voeren.

Beoordeling

1) Ondanks de recente verbeteringen blijven 
er punten van zorg en kritiek hangen:
Het opereren van de betrokken departe
menten laat een wrange smaak achter. 
Citaat: „Beide ministeries hebben door 
hun houding laten blijken meer oog te 
hebben voor de departementale uitgangs
punten en minder voor het algemene be
lang van de rijksdienst, als ook voor het 
belang van het publiek” (ARK). Enkele ma
len hebben ambtenaren van Buitenlandse 
Zaken op kwalijke wijze de pers gezocht, 
en daardoor het besluitvormingsproces 
gepolariseerd. Verder is de voorlichting 
naar het publiek met name het laatste half 
jaar verwarrend geweest. Heeft een en 
ander de staatssecretaris van Buitenland
se Zaken nog tot interne maatregelen aan
leiding gegeven? Al met al geeft het geheel 
de indruk van een „onordelijk besluitvor
mingsproces” .

2) Desalniettemin lijkt de uitkomst van dit 
besluitvormingsproces heel redelijk te 
worden.

3) De WD-fractie is van mening dat de gang 
van zaken bij dit besluitvormingsproces 
moet leiden tot een nieuwe impuls om de 
oorzaken van het zwakke functioneren van 
de rijksoverheid met hernieuwde intensi
teit aan te pakken. Het zwakke overheids- 
beheer -  ook in meer algemene zin -  is 
een punt van grote zorg. We zullen er nog 
vaker mee te maken krijgen in dit Huis. Het 
is alleen te verhelpen door voortdurende 
vergroting van de efficiency (de Vonhoff- 
operatie -  reorganisatie rijksdienst), af
slanking (onder het motto: minder maar 
beter), verdere decentralisatie en privati
sering. De politieke bewindvoerders (mi
nisters en staatssecretarissen) moeten

niet alleen aan de inhoud van het beleid, 
maar ook aan de besluitvormingsproces
sen zelf hun aandacht geven. Wij gaan er 
verder vanuit, dat de minister-president 
onverminderd krachtige steun geeft aan 
de ministers die de grote operaties coördi
neren, zoals hij dat ook doet ten opzichte 
van bijvoorbeeld de minister van Financiën 
bij diens taak. Tenslotte moet ook de infor
matie aan het parlement inzake stagnatie 
bij besluitvormingsprocessen zo open en 
ruim mogelijk zijn.

Slot

Het debat eindigde met de verwerping van 
twee oppositionele moties van wantrouwen. 
Daartoe gevraagd door de WD-woordvoer- 
der erkende premier Lubbers, dat zijn kwalifi
catie „het had beter gekund en beter gemoe
ten” het gehele paspoortproject betrof en niet 
één, maar alle betrokken bewindspersonen 
betrof. De fractie van de PvdA verwierp het 
gehele paspoortproject; de fractie van het 
CDA gaf daarentegen het groene licht. De 
WD-woordvoerder deelde nogmaals mede, 
dat zijn fractie niet alle conclusies van het 
rapport van de Algemene Rekenkamer deel
de, en op enkele punten -  waaronder de nog 
onbekende uitslag van het TNO-onderzoek 
inzake de fraudebestendigheid -  nog geen 
eindoordeel had. De regering moet de Kamer 
daaromtrent nader informeren.

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  m r. J .G .C . W ie b e n -  
g a , te l. 0 7 0 -1 8 3 9 0 4 .)

Fileproblematiek

Maandag 8 februari werd in een uitgebreide 
commissievergadering vergaderd over het 
bereikbaarheidsplan Randstad, ook wel be
kend als het mobiliteitsscenario. De filepro
blematiek begint in ons land vooral in de 
Randstad zo langzamerhand problematische 
vormen aan te nemen en de prognoses van de 
groei zijn omvangrijk, vandaar dat er nu in een 
samenspel van rijk, provincies en grote ge
meenten gepoogd wordt om door middel van 
concrete maatregelen tot een oplossing te 
komen. De financiering van de mogelijke op
lossingen gaat een bedrag van ongeveer 
ƒ 400.000.000,- per jaar kosten, gedurende 
een periode van 8 jaar. Het is naar onze 
mening zeer positief, dat aan één van de 
motoren van onze nationale economie de 
aandacht en de bijbehorende financiën wor
den besteed die het probleem van de conges
tie verdient.
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Verdeling van de middelen

Om de bouw van vier tunnels te financieren is 
het de bedoeling dat 200 miljoen per jaar 
door private financiers bijeen wordt gebracht. 
Hierdoor ontstaat er ruimte in het Rijkswegen
fonds, waardoor de grensverbindingen en de 
knelpunten ook in het overige gedeelte van 
het land kunnen worden aangepakt. Dit ook in 
het kader van de eenwording van de Europe
se markt in 1992. Een probleem dat de W D 
aandroeg en dat door een meerderheid van 
de Kamer werd gedeeld is dat de private 
financiers zeer hoge rendementen zouden 
gaan eisen. Hierover gingen geruchten van 
12% en hoger terwijl voor ons slechts een 
klein percentage boven de normale staatsle
ning percentages aanvaardbaar is. Een voor
waarde om dan die financiering rond te krijgen 
is dat de financiers zekerheden krijgen, aan
gezien het rendement pas komt na twee kabi
netsperioden, hetgeen natuurlijk grote risico’s 
inhoudt. De overige tweehonderd miljoen, die 
uit de opbrengsten van de extra bijdrage van 
ƒ 25,- motorrijtuigenbelasting, alsmede door 
een structureel bedrag via het gemeen
tefonds worden gefinancierd, wordt in een 
mobiliteitsfonds gestort en voor de helft be
steed aan gemeentelijke infrastructuur en 
voor de andere helft aan de verbetering van 
het openbaar vervoer.

Variabilisatie

Het maken van meer bruggen en het verbete
ren van het wegennet heeft alleen maar zin 
indien de autogroei niet ongebreideld voort
gaat. Om dit te bereiken zijn wij van mening 
dat het openbaar vervoer aantrekkelijker 
moet worden en dat de automobilist zich 
bewust moet zijn van het feit dat iedere kilo
meter geld kost. De fractie is echter van 
mening dat de totale hoeveelheid aan op
brengsten gelijk moet blijven aan de huidige 
opbrengst. Het middel van variabilisatie door 
het verhogen van de benzine-accijnzen is 
naar onze mening uitgeput, gezien de weglek- 
effecten aan de grenzen, de positie van de 
pomphouders en de overige boodschappen 
die niet in Nederland worden gedaan. De 
PvdA wilde dit oplossen door middel van 
regionale variabilisatie. Het probleem dat 
hierboven geschetst is, speelt dan echter op 
het regionale vlak en bovendien is Nederland 
daarvoor te klein en is dus naar onze mening 
niet aanvaardbaar.

Road-pricing

Tot slot nog iets over road-pricing. Het sys
teem van elektronische tol kan naar mening 
van de W D  op zich een goed middel zijn om te 
variabiliseren, maar dan zal wel aan een aantal 
voorwaarden moeten worden voldaan, waar 
op dit moment veel te veel onduidelijkheid

over bestaat. Vragen zijn bijvoorbeeld hoe 
hoog zijn de kosten van invoering, hoe voor
kom je sluipgedrag, privacy-waarborgen etc. 
Wellicht is het middel in het geheel niet nodig 
indien accijnsvariabilisatie in internationaal 
verband bespreekbaar wordt, ofwel de olie
prijzen weer omhoog gaan en daardoor de 
prognoses niet uitkomen etc. etc.
Kortom, nog te veel onduidelijkheden om 
uitspraken te doen over spoedige invoering, 
maar wel iets dat in de gaten moet worden 
gehouden.

Mw. A. Jorritsma-Lebbink 
mr. H.Th.M. Lauxtermann

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  0 7 0 -1 8 2 8 9 1  (J o r -  
r its m a ).

Technologiebeleid

Bij het debat over het technologiebeleid naar 
aanleiding van het regeringsstandpunt over 
het rapport Dekker, „Wissel tussen kennis en 
macht” , vond de W D  het jammer dat de 
commissie Dekker de uitbouw van het tech
nologiebeleid vrijwel uitsluitend heeft gezien 
als een bestuurlijk en organisatorisch pro
bleem, voornamelijk gelegen in het onderwijs 
(ook universitair) en de kennisoverdracht naar 
het MKB. Maarzo gemakkelijk ligt het niet. De 
OESO heeft namelijk duidelijk gesignaleerd 
dat in Nederland een soort „culturele revolu
tie” nodig is om ons gebrek aan initiatief/ 
durf= ontlopen van risico’s te overwinnen en 
de rigiditeit van onze „instituties” te doorbre
ken als men in de internationale turbo-econo- 
mie van nu wil meedraaien. Opvallend is na
melijk dat Nederland nog steeds voornamelijk 
een land van kooplieden en boeren is. Op de 
vijf multinationals en nog wat andere min of 
meer grote bedrijven na verdienen we ons 
brood voornamelijk in transport en (moderne) 
dienstverlening.
En 90% van de bedrijven leveren produkten 
die reeds in de rijpheids- of verouderingsfase 
verkeren.
Reeds geruime tijd wordt door buitenlandse 
deskundigen, Nederlandse managers en via 
onderzoeken gesignaleerd, dat in ons land tot 
in lengte van jaren gebrek zal bestaan aan
goed opgeleide technici en....managers. De
W D  wijt dit fenomeen onder meer aan de 
gevolgen van de 70-er jaren toen in Nederland 
een uitgesproken anti-ondernemersklimaat 
heerste. Wie voor een bedrijf ging werken was 
gek. Ondernemers werden in het defensief 
gedrongen. Leerlingen kozen liever een pret- 
pakket waarin wiskunde en een tweede 
vreemde taal ontbrak!
Zelfs onze (politieke) besluitvorming ontsnapt
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niet aan OESO kritiek; voorstellen van het 
kabinet gaan door zo’n molen van advies
commissies en werkgroepen dat het eind
resultaat laat en verwaterd tot stand komt.
De W D  betreurt het dat tijdens de UCV de 
regering zo weinig aandacht heeft gegeven 
aan de door de W D  aangedragen fundamen
tele problemen waarmee Nederland worstelt. 
Het debat concentreerde zich dus toch op 
organisatorische aspecten.

schappijen moet worden gelegd, zal per be
leidsonderdeel worden beoordeeld. Parle
mentaire en financiële controle is daarbij een 
belangrijke toetssteen.

(V o o r  n a d e re  in l ic h t in g e n :  m w . d rs . N . R e m p t-  
H a lm m a n s  d e  J o n g h , te l. 0 7 0 -1 8 2 8 9 8 .)

Maatregelen Jeugdhulpverlening
Sinds het Kabinet Van Agt/Wiegel is het 
ondernemersklimaat intussen aanzienlijk ver
beterd. Zeer vele maatregelen zijn genomen. 
De huidige minister van Economische Zaken 
spitst ondersteunende technologieprogram- 
ma’s steeds beter op het bedrijfsleven toe. 
Alleen de snelheid waarmee ze worden uitge
voerd laat nog te wensen over. 
Desalniettemin is er nog heel wat te doen om 
met name het MKB mee te krijgen. De com
missie onderscheidt technologie gedreven 
(bedrijven die van technologie afhankelijk zijn) 
en technologie volgende bedrijven. De eer
sten weten de benodigde kennis wel te vin
den; de laatsten, die meestal vrij klein zijn, 
niet. Bovendien spelen daar meestal nog an
dere management problemen mee.
Helaas heeft de commissie Dekker een 
overdreven verwachting van de „kennis” die 
nog beschikbaar is om omgeturnd te worden 
in bruikbare produkten, produktieprocessen 
en diensten. Die is, net als de zeer talentvolle 
student, meestal al opgevist door de grote 
bedrijven.
Bovendien hebben de technologie volgende 
bedrijven genoeg aan „hapklare” brokken 
nieuwe technologie, die direct is toe te pas
sen. Voor hulp en informatie wendt men zich 
nogal eens tot de leverancier, de afnemer, de 
branche-organisatie of de Rijksnijverheids- 
dienst (RND), die gewaardeerd wordt voor de 
algemene management en technologische 
adviezen.
De W D  heeft dan ook nogal moeite met de 
verwachting dat kersverse nog op te richten 
Innovatie-centra het ei van Columbus zouden 
zijn om het MKB te helpen. Men heeft daar 
meer moeite met de versnippering van de 
advies-voorlichtingsstructuur. Vandaar dat 
de W D  veel voelt voor een concentratie onder 
een dak in „ondernemershuizen” , waarin ook 
de met meer technici versterkte RND wordt 
gedetacheerd. Indien deze formule een suc
ces is zou verzelfstandiging van de RND kun
nen worden overwogen. De minister en de 
Kamer hebben elkaar in deze opzet ge
vonden.
Het Agentschap dat tussen eventuele werk
maatschappijen die een deel van het beleid 
van EZ zouden moeten uitvoeren, en het 
ministerie werd geplaatst, is niet aanvaard.
Of bepaalde taken in handen van werkmaat-

Doel van het wetsvoorstel

De gehele jeugdhulpverlening (ambulant, bij
voorbeeld JAC’s; semi-residentieël bijvoor
beeld dagopvang, en residentieël, bijvoor
beeld internaten) in één wettelijk kader te 
brengen teneinde de samenhang van het aan
bod te bevorderen.
Bovendien beoogt het een uniforme regeling 
te treffen inzake de planning en de financie
ring via begrotingsmiddelen. Het betreft hier 
een initiatiefwetsvoorstel van leden van de 
PvdA.
Ook de regering bereidt een wetsvoorstel 
voor. Dat heeft de Kamer nog niet bereikt.

Initiatiefwet

Het initiatiefrecht van de Kamer is een belang
rijk recht. Daarom werkt de W D  mee aan de 
plenaire behandeling van dit initiatiefwets
voorstel.
De aankondiging van de Minister van WVC, 
dat binnenkort de indiening van het regerings
voorstel van wet te verwachten is, dient de 
behandeling niet te vertragen. Temeer, omdat 
de regering na aankondiging van een wets
voorstel op 29 maart 1985 zeer ruim de tijd 
heeft genomen om zo een voorstel voor te 
bereiden.

WD-standpunt

De W D  heeft ernstige twijfel over menselijk
heid van deze categoriale wetgeving; die naar 
analogie met de Welzijnswet nog uitgaat van 
de plannende en regelende rijksoverheid, 
zelfs als er voor decentralisatie wordt ge
kozen.
De W D  kiest voor een zo spoedig mogelijke 
decentralisatie naar de provincies.
Het uiteindelijke oordeel over het wetsvoor
stel zal afhangen van de mate, waarin het 
voorstel op belangrijke onderdelen gewijzigd 
kan worden.
De W D  onderschrijft de conclusies uit de 
IWRV en IWAPV-rapporten. Zij maakt zich 
grote zorgen over het grote aantal jeugdigen, 
dat een beroep moet doen op de jeugdhulp
verlening en de ernst van de problemen, en 
vreest dat het aantal toe zal nemen. Zij be-



schouwt dit als een desintegratie-verschijnsel Langdurige onduidelijkheid en verwarring bin-
in onze welvaartsstaat. Daarom moet prioriteit nen de jeugdhulpverlening zijn te vrezen,
gegeven blijven worden aan deze beleidssec- Gezien haar consistente houding sinds 1985
tor. Met name de inhoud en kwaliteit van de wijst de W D  elke verantwoordelijkheid hier-
jeugdhulpverlening verdienen meer aan- vooraf.
dacht. Categoriale wetgeving draagt daar (V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  H .F . D ijk s ta l,  te l.

nauwelijks aan bij. 0 7 0 -1 8 2 8 3 8 )

UIT DE EERSTE KAMER

Sociale Verzekering

Samenhang

Te vrezen valt dat de beoogde en te verwach
ten samenhang binnen de jeugdhulpverlening 
in ernstige mate ten koste gaat van de samen
hang met het welzijnswerk (gemeentelijk 
beleid), het justitieël beleid en de gezond
heidszorg. Opvallend punt is dat velen de 
wetgeving afwijzen; VNG, IPO, Harmonisa- 
tieraad Welzijnsbeleid, praktisch alle organi
saties uit de volksgezondheid etc.

Reikwijdte

Mede daarom behoren niet onder de reik
wijdte van het wetsvoorstel te vallen:
-  jeugdpsychiatrische klinieken,
-  medische kinderdagverblijven en medi

sche kindertehuizen,
-  jeugdsecties van de RIAGG’s.
De W D wenst zo spoedig mogelijk decentra
lisatie naar de provincies en de vier grote 
gemeenten. Zij erkent, dat een periode van 
overgang nodig is.
1 januari 1992 conform het wetsvoorstel is de 
uiterste datum. Eén of twee jaren eerder heeft 
de voorkeur. Het ontwerp-regeringsvoorstel, 
dat de eerste 10 jaar niet decentraliseert, wijst 
zij geheel af.

Inzagerecht

De zeggenschap van de Minister van Justitie 
is met betrekking tot de justitiële voorzienin
gen (voogdij- en gezinsvoogdij-instellingen en 
kinderbeschermingsinrichtingen) onvoldoen
de gewaarborgd in het wetsvoorstel.
Het kabinetsontwerp van wet biedt dienaan- 
gaand betere waarborgen.
Het inzagerecht sluit op onaanvaardbare wij
ze de ouders uit. Ook op dit punt is het 
regeringsvoorstel beter. Bovendien verdient 
het aanbeveling ook de regeling van het 
klachtrecht uit het regeringsvoorstel over te 
nemen.

Conclusie

De inzet van de W D is de Kamer te overtuigen 
van de onwenselijkheid van wetgeving. Een 
definitief oordeel over steun aan wetsvoorstel 
zal gebaseerd worden op verloop van het 
overleg en de bereidheid van betrokkenen 
substantiële wijzigingen aan te brengen. Par
tijen in de Kamer en de regering zijn nogal 
verdeeld over de wenselijkheid van wetgeving 
en essentiële onderdelen van wetgeving.

In de Eerste Kamer heeft woordvoerder Heij- 
mans namens zijn fractie opgemerkt dat het 
wetsontwerp van staatssecretaris De Graaf 
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid om 
de overheid garant te stellen voor de uitbeta
ling van de uitkeringen en om een verevening 
tussen alle sociale fondsen mogelijk te maken 
eigenlijk niet zo’n goed voorstel is. Het geeft 
de staatssecretaris namelijk een legitimatie 
om premies lager vast te stellen -  bijvoor
beeld uit inkomenspolitieke overwegingen 
-  dan voor een goed beheer noodzakelijk is. 
Als het ene fonds te kort komt, kan het immers 
putten uit een ander. De garantie van de 
overheid voor de uitbetaling van de uitkerin
gen noemde de heer Heijmans niet in over
eenstemming met de gedachte van de privati
sering van de sociale verzekeringen. Gezien 
de omstandigheden van vandaag in deze 
verzekeringen wilde de liberale fractie het 
voorstel van De Graaf wel steunen. De liberale 
woordvoerder wees ook nog op het feit, dat 
nu de Sociale Verzekeringsbank de gehele 
verantwoordelijkheid krijgt voor de uitvoering 
van de kinderbijslagwetten, de AOW en de 
AWW, zij het grootste uitvoeringsorgaan 
wordt. Bovendien blijft de SVB beheerder van 
de fondsen voor deze volksverzekeringen. 
Heijmans wilde (nog) niet zo ver gaan, dat hij 
deze combinatie van verantwoordelijkheden 
principieel onaanvaardbaar vond, maar dan 
zou tenminste moeten worden bekeken of de 
fondsen van de werknemersverzekeringen 
onder de verantwoordelijkheid van de be
drijfsverenigingen moeten worden gebracht. 
Daarmee zou een eind kunnen komen aan de 
minder gewenste situatie dat de Sociale Ver
zekeringsraad én toezichthouder én het se
cretariaat plus de administratie van de werk- 
nemersfondsen in handen heeft. Heijmans 
vroeg de staatssecrearis om deze zaak te 
bezien en zijn mening hierover te geven in de 
totaalvisie op de uitvoering van de sociale 
zekerheid, die hij ingevolge een motie van het 
liberale Tweede-Kamerlid Nijhuis in het voor
jaar moet geven. De heer De Graaf deed deze 
toezegging.
(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  H .F . H e ijm a n s , te l. 
0 7 4 -4 9 4 3 3 1 .)
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Personenvervoer over de weg

In de januari-zitting van het Europees Parle
ment in Straatsburg is het tot een conflict 
gekomen tussen Commissie en Parlement 
over een verdergaande liberalisatie van het 
vervoer.
Als gevolg van het door het Parlement bij het 
Hof van Justitie aangespannen proces tegen 
de Raad wegens het nalaten om de Verdrags
verplichtingen over vervoerspolitiek uit te 
voeren, heeft de Commissie voorstellen ge
daan tot liberalisatie van het goederen-ver- 
voer over de weg en de binnenwateren en het 
personenverkeer. Unaniem was het Parle
ment op voorstel van rapporteur Florus Wij- 
senbeek, van oordeel dat het wetsontwerp 
van de Commissie niet ver genoeg ging in de 
liberalisatie. De Commissie wilde twee van de 
drie soorten personenverkeer per touringcar 
nog aan vergunningen verbinden: geregeld 
vervoer, en pendel. Alleen het ongeregeld 
vervoer, internationale touringcar reizen, mag 
zonder voorafgaande vergunning van de te 
bereizen landen. Wel kunnen in tegenstelling 
tot eerder nieuwe passagiers opgenomen 
worden en extra stopplaatsen, ook in andere 
landen, ingelast.
Het Parlement vond dat ook het pendelver- 
voer voortaan zonder vergunning zou moeten 
kunnen plaatsvinden, zij het dat men wel een 
revisie bij ernstige marktverstoring wilde toe
staan. In de plenaire vergadering deed Com
missaris Clinton Davis geheel onverwacht 
weten dat hij ondanks eerdere toezeggingen 
van zijn ambtenaren in commissievergadering 
dat hij deze verdere liberalisatie niet wilde 
overnemen. Op voorstel van de rapporteur 
besloot het EP de wetsontwerpen over inter
nationaal personenvervoer en toelating van 
buitenlandse ondernemers tot het nationale 
personenvervoer naar de parlementaire com
missie terug te verwijzen om te proberen met 
de Europese Commissie tot een vergelijk te 
komen. Deze vervoersliberalisatie is dus nog 
niet afgerond.

(V o o r  n a d e re  in l ic h t in g e n :  d rs . F .A . W ijs e n -  
b e e k , te l. 0 7 0 -6 4 7 4 4 7 .)
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Prof.mr. B.M. Teldersstichting

„Liberalisme, een speurtocht naar de 
filosofische grondslagen”
Tijdens de viering van het 40-jarig bestaan 
van de W D  werd geschrift no. 65: Liberalis
me, een speurtocht naar de filosofische 
grondslagen” gepubliceerd.

De Euro-Expresse 
w o rd t u itgegeven o n-
der auspiciën van de Dit geschrift handelt over twee stromingen 

van de Liberale en welke men binnen het liberalisme kan onder- 
Dttei° het Europese' scheiden en welke men ook binnen de W D  bij 

Parlem ent. het doordenken van het gewenste beleid kan 
terugvinden. De werkgroep die het geschrift 
heeft samengesteld, kiest voor de zogenaam
de „utilitaristische” variant van het liberalisme 
en komt zo bij een staatsconceptie die men 
aan kan duiden met het begrip Waarborg- 
staat.
U kunt dit geschrift g ra t is  verkrijgen door 
onderstaande bon te retourneren vóór 
4 maart 1988 aan WD-Expresse, Postbus 
30836, 2500 GV ’s-Gravenhage.
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D O C U M E N T A T IE C E N T R U M  
N E D E R L A N D S E  PO LIT IE K E  

PA R TIJEN

TWEEDE KAMER

Begroting W.V.C. 1988: de

heidszorg) en de algemene psychiatrische 
ziekenhuizen een bedrag wordt vrijgemaakt 
dat er toe moet dienen een aantal herstel
lingsoorden te financieren.

toestand na de stemmingen

Op 11 februari jongstleden stemde de Twee
de Kamer over de gehele begroting voor 1988 
van het ministerie van Welzijn, Volksgezond
heid en Cultuur. Voor wat betreft de inbrengen 
van de verschillende WD-woordvoerders bij 
de diverse begrotingsonderdelen zij verwe
zen naar de voorgaande exemplaren van de 
WD-Expresse.
Hieronder treft u aan een „bloemlezing” van 
een aantal in meerdere of mindere mate -  om 
inhoudelijke redenen -  getorpedeerde bezui
nigingsvoorstellen. En wel die, bij welke de 
W D, met wisselende partners, zorg heeft 
gedragen voor de lancering.

3.
Voor het welzijns-bestanddeel van het onder
wijsvoorrangsbeleid blijft ƒ 9 miljoen beschik
baar, dit is circa 80% van het budget voor het 
voorgaande jaar. Hetgeen circa 80% méér is 
dan de regering voorstond.

4.
Voor het onderzoek op het gebied van de 
kankerbestrijding werd een bedrag van 
ƒ 1 miljoen extra uitgetrokken; daarnaast zeg
de de staatssecretaris een kleine subsidie toe 
aan de A.A.-organisatie (Anonieme Alcoholis
ten) die belangrijk vrijwilligerswerk verricht 
met betrekking tot de hulpverlening aan alco- 
hol-verslaafden. Beide ontwikkelingen overi
gens geheel conform onze wensen.

1.
De bezuiniging van ƒ 49 miljoen op de gezins
verzorging (totaal subsidiebedrag circa ƒ 1,3 
miljard) staat nog overeind; ons voorstel om 
dit bedrag met ƒ 22 miljoen te verminderen 
door het verhogen van de entreeprijzen in de 
culturele sector kreeg niet voldoende steun 
(zie voor de ratio van dit voorstel WD-Expres- 
se nr. 173 van het vorige jaar).
De besprekingen van staatssecretaris Dees 
met de Centrale Raad voor de Gezinsverzor
ging over de invulling van genoemde bezuini
ging vinden in goede harmonie plaats, zoveel 
mogelijk zal het uitvoerende werk worden 
ontzien; iets waar de W D sterk op heeft 
aangedrongen.

2.
De sluiting van de herstellingsoorden (ver
wachte opbrengst ƒ 26 miljoen) heeft in de 
Tweede Kamer geen steun kunnen vinden. 
Op initiatief van de W D  -  later mede gesteund 
door het CDA -  is aan de regering opgedra
gen te komen met een plan van aanpak tot 
behoud van een aantal herstellingsoorden. 
Daar de herstellingsoorden wel degelijk een 
functie hebben binnen de geestelijke volksge
zondheid werd door ons bepleit dat uit de 
gelden, beschikbaar voor de RIAGG’s (instel
lingen voor de ambulante geestelijke gezond-

5.
Wat betreft het volksgezondheidbeleid heeft 
de Tweede Kamer de regering verzocht om 
vóór 1 april 1988 de Kamer te informeren over 
een oplossing voor de veelal buitensporige 
premieverhogingen, waardoor particulier ver
zekerden na hun pensionering voor hoge 
lasten worden gesteld.

6.
Wat betreft de bejaardenzorg: de Tweede 
Kamer heeft de WD-fractie gesteund in haar 
verzoek aan de regering om vóór 1 maart 
1988 uiteen te zetten of kan worden overge
gaan tot oprichting van een saneringsfonds in 
het kader van de Wet op de Bejaardenoorden. 
Door middel van dit fonds zou per provincie
c.q. per gemeente tegemoet kunnen worden 
gekomen aan specifieke knelpunten, samen
hangend met de vermindering van het aantal 
plaatsen in bejaardenoorden (zoals voorge
staan door veel provinciale overheden, inge
geven door budgettekorten).

7.
In het kunstenplan heeft de Kamer verschil
lende wijzigingen aangebracht, zoals daar 
zijn:
-  het Frysk orkest en het Noordelijk Philhar- 

monisch Orkest wordt de gelegenheid ge-
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boden om zelf een zodanige structuur te 
ontwikkelen dat een „twee-locatie-model” 
kan worden verwezenlijkt 
het handhaven in de huidige staat van 
Opera Forum (met behoud van óók haar 
symphonische taak)
het beschikbaar stellen van voldoende fi
nanciële middelen voor toneelvoorzienin
gen in Gelderland en Noord-Brabant.

onderkend: op uitgaven voor openbaar ver
voer het wegverkeer en dijkverhogingen valt 
niet of nauwelijks meer te beknibbelen. An
derzijds dient er toch voldoende aandacht te 
worden besteed aan investeringen in de 
scheepvaartwegen, gezien het grote econo
mische belang daarvan voor Nederland.

Voorstellen

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  m w . d rs . M .M .H .  
K a m p , te l. 0 7 0 -1 8 2 8 9 2 .)

Vaarwegen

Tijdens de UCV over de infrastructuren heeft 
de WD-fractie het zeer grote belang van 
vaarwegen voor Nederland onderstreept. Zo 
vindt ruim 65% van het (internationale ver
voer van goederen met inlandvervoertech- 
nieken (dat zijn: binnenvaart, wegvervoer, 
spoorvervoer, pijpleiding,luchtvaart) plaats 
per binnenschip; bovendien is het vervoer 
over water relatief goedkoop, energiezuinig, 
schoon en veilig, en eist geen nieuw ruimte
beslag.

Financiën

De vaarwegen hebben in de afgelopen jaren 
een onderhoudsachterstand van ± ƒ 350 
miljoen opgelopen, omdat met name de Oos- 
terscheldewerken zo’n vreselijke aanslag 
hebben gepleegd op de budgetten. Enerzijds 
is door de WD-fractie de tamelijke inflexibili
teit van de begroting Verkeer en Waterstaat

De WD-fractie heeft voorgesteld de onge
wenste onderhoudsachterstand weg te wer
ken door een soort „masterplan” op financieel 
en beleidsmatig vlak. Bij de nadere uitwerking 
van dit plan is het volgens de fractie van 
belang om aanluiting te zoeken bij het „Ont- 
werp-Vaarwegenbeleidsplan” van een vijftal 
Schippersverenigingen/Schippersbonden.
Dit plan is zeer instructief en doorwrocht 
opgezet; goed gemotiveerd en goed financi
eel onderbouwd. Het is van groot belang om 
samen met de betrokken bedrijfstak naar 
creatieve oplossingen te zoeken.
De fractie deed een achttal suggesties voor 
onderzoek naar alternatieve financierings
middelen, zoals: verkoop staatsaandelen; ri- 
verpricing/gebruikersbijdragen; ppp’s en der
gelijke. Met name de Oranjesluizen te Amster
dam, de Oostersluis te Groningen, de Zuid- 
Willemsvaart, het kanaal Wessen-Neder- 
weert, en de omlegging Helmond verdienen 
extra prioriteit.

De Minister van Verkeer en Waterstaat heeft 
toegezegd serieus de voorstellen van de frac
tie te zullen overwegen.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  m r. A .J .  te  V e ld h u is , 
te l. 0 7 0 -1 8 2 9 0 1 .)

E U R O * E X P R E S S E
* * * * *

Fiscale aspecten interne markt 
EG: de BTW

In de Europese Akte, het pakket amendemen
ten op het Verdrag van Rome dat op 1 juli 
1987 van kracht werd, heeft de Gemeen
schap besloten de maatregelen vast te stellen 
„die ertoe bestemd zijn de interne markt gelei-

De E uro-Expresse 
w o rd t u itgegeven o n 
der auspic iën van de 
Nederlandse leden 
van de  L iberale en 

D em ocratische Frac
tie  in het Europese 

Parlement.

delijk tot stand te brengen in de loop van een 
periode die eindigt op 31 december 1992” . 
Onder interne markt wordt verstaan: „een 
ruimte zonder binnengrenzen waarin het vrije 
verkeer van goederen, personen, diensten en 
kapitaal is gewaarborgd” . Grensbelemmerin- 
gen moeten worden opgeheven, ongeacht of 
zij van fysieke, technische of fiscale aard zijn. 
Fiscale barrières doen zich vooral voor op het 
vlak van de indirecte belastingen. In dit artikel
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komt de rol van de BTW aan bod; in een 
volgende bijdrage wordt nader ingegaan op 
de accijnzen.

Nieuwe situatie

Afschaffing van de fiscale grensbelemmerin- 
gen betekent dat men aan- en verkopen tus
sen lidstaten in de omzetbelasting op precies 
dezelfde wijze moet behandelen als aan- en 
verkopen binnen een lidstaat. Die doelstelling 
is al in de eerste BTW-richtlijn (1967) vastge
legd. Het huidige stelsel van belastingonthef- 
fing bij uitvoer en belastingheffing bij invoer 
moet volgens de Commissie dus worden af
geschaft. In plaats daarvan zou een Neder
landse leverancier zijn afnemer uit een andere 
lidstaat Nederlandse BTW in rekening moeten 
brengen, en deze bij zijn (Nederlandse) aan
gifte voldoen. De afnemer mag, als hij aftrek- 
gerechtigd is, de betaalde omzetbelasting in 
eigen land aftrekken. Een communautair ver- 
rekeningsstelsel zorgt ervoor dat de in de 
lidstaat van uitvoer geïnde en in de lidstaat 
van invoer afgetrokken BTW aan laatstge
noemde lidstaat wordt terugbetaald. Zo komt 
de belasting uiteindelijk ten goede aan het 
land waar het verbruik plaatsvindt (bestem- 
mingslandbeginsel). Het vervoer van de goe
deren kan verder zonder belastingformalïtei- 
ten aan de grens plaatsvinden.

Fraudebestrijding

Bij het vervallen van de fiscale grensbelem- 
meringen worden in de intra-Europese handel 
de zelfde fraudemogelijkheden van toepas
sing als die welke gelden binnen eeri lidstaat.

Er moeten daarom hoge eisen worden gesteld 
aan de administratie van belastingplichtigen 
en overheden, en aan de bijbehorende con
trolemogelijkheden. Bedrijven zullen twee ex
tra rubrieken in hun aangifte moeten invullen 
(dat wil zeggen voor de over de intracommu
nautaire invoer afgetrokken BTW). De factu
ren moeten in alle lidstaten dezelfde basisge
gevens bevatten, (datum transactie, betaalde 
prijs, bedrag belasting, en dergelijke.) Er moe
ten richtsnoeren komen voor de boekhouding 
van de nationale overheden, alsmede aanvul
lende overeenkomsten voor de onderlinge 
verificatie van BTW-rekeningen. De samen
werking tussen de nationale controlediensten 
en de Europese Commissie, met name ter 
bestrijding van grensoverschrijdende fraude, 
moet worden verbeterd. Kleine bedrijven (bij
voorbeeld met een omzet van minder dan
35.000 Ecu), die nauwelijks deelnemen aan 
het grensoverschrijdend handelsverkeer, 
zouden van het verrekeningsstelsel en de 
bijbehorende administratieve verplichtingen 
kunnen worden uitgezonderd. Tenslotte zijn 
nadere afspraken nodig voor de behandeling 
van niet-aftrekgerechtigden als overheden,

ziekenhuizen, banken en verzekeringsmaat
schappijen.
Technisch gesproken kan het verrekenings
stelsel (ook wel clearingstelsel genoemd) 
worden ingevoerd zonder dat BTW-grond- 
slag en -tarieven op Europees niveau zijn 
geharmoniseerd. Maar het is natuurlijk duide
lijk dat grote verschillen in de druk van de 
omzetbelasting leiden tot verlegging van han
delsstromen en aanzetten tot fraude. Deze 
effecten, die zich thans al voordoen, zullen 
zich des te sterker doen voelen naarmate de 
grenscontroles verminderen en de interne 
markt een feit wordt. Daarom zouden de 
nationale BTW-stelsels op drie punten nader 
tot elkaar moeten worden gebracht: de 
grondslag (dat wil zeggen het toepassingsbe
reik), het aantal tarieven, en de hoogte van de 
tarieven.

T oepassingsbereik

Wat de grondslag betreft is de afgelopen jaren 
al veel werk verzet. Op dit moment liggen nog 
vier harmonisatievoorstellen (de zevende, 
twaalfde, achttiende en negentiende ont- 
werp-BTW-richtlijn) bij de Raad op besluitvor
ming te wachten. Op het vlak van de tarieven 
is minder vooruitgang geboekt. Het aantal 
BTW-tarieven loopt nog uiteen van één (De
nemarken: 22%) tot vijf (België: 6,17,19,25 of 
33%), terwijl de hoogte van de standaardta
rieven varieert van 12% (Luxemburg, Spanje) 
tot 25% (Ierland). De Europese Commissie 
heeft voorgesteld al deze tarieven samen te 
brengen binnen twee bandbreedten: 14 
-  20% voor het normale tarief en 4 -  9% voor 
het verlaagde tarief. Volledige harmonisatie 
(een identiek tarief voor alle lidstaten) is, te
recht, als onhaalbaar van de hand gewezen; in 
plaats daarvan streeft de Commissie een situ
atie na die vergelijkbaar is met die in de VS, 
waar tariefverschillen tot 5% van de detail- 
handelsprijs tussen aangrenzende staten niet 
tot ontoelaatbare handelsverlegging blijken te 
leiden.

Ingangsdatum

In de voorstellen van de Commissie blijven de 
lidstaten vrij om te bepalen hoe en wanneer zij 
hun BTW-stelsel herzien; alleen de einddatum 
(31-12-1992) ligt vast. Wel is aan Parlement 
en Raad een convergentierichtlijn voorge
legd, die voorschrijft dat voortaan alleen nog 
aanpassingen in de door de Commissie voor
gestelde richting zullen zijn toegestaan.
Het is niette verwachten dat de opheffing van 
de fiscale grenzen volledig langs de hier ge
schetste lijnen zal verlopen. Voor sommige 
lidstaten zullen overgangsperiodes of uitzon
deringsposities waarschijnlijk onvermijdelijk 
zijn. Dit geldt vooral eerste levensbehoeften 
als voedsel en kleding, die in Denemarken 
onder het 22%-tarief vallen, en in Ierland en
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het Verenigd Koninkrijk onder het nultarief. 
Verlaging respectievelijk verhoging van de 
tarieven tot binnen de bandbreedte van 
4 -  9% is politiek een gevoelige zaak. Toch zal 
het geleidelijk tot stand komen van de open 
EG-markt de lidstaten op den duur dwingen 
tot convergentie van hun omzetbelastingstel- 
sels, willen landen met relatief hoge (normale) 
tarieven geen economische averij oplopen. 
De Franse regering heeft in 1987 al het voor
touw genomen door het BTW-tarief op auto’s 
te verlagen van 33,3 naar 28%, en dat op 
langspeelplaten van 33,3 naar 18,6%.

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  d rs . G .M . d e  Vries, 
te l. 0 7 0 -6 4 7 4 4 7 .)

Mededeling
inzake beschrijvingsbrief 41 ste jaarlijkse 
algemene vergadering

1. In bijlage C (blz. 18 e.v.) is een overzicht 
opgenomen van de voorgestelde statutai
re wijzigingen met betrekking tot samen
stelling en taken van het hoofdbestuur 
(nieuwe stijl). In artikel 27.2 wordt aange
geven dat het hoofdbestuur periodiek 
overlegt met vertegenwoordigers van de 
kamercentrales. Deze voorstelling van za
ken is de enig juiste. Op bladzijde 6 wordt 
echter geschreven dat het overleg zal 
plaatsvinden met de voorzitters van de 
kamercentrales. Deze voorstelling van za
ken is derhalve niet conform het eerder 
genoemde.

2. Op bladzijde 31 is bij beslispunt 7 wegge
vallen het voorstel van het hoofdbestuur, 
dit moet luiden: conform advies partijraad.

3. Op de discussie-nota Liberaal Bestek ’90 
moeten bij voorkeur moties worden inge
diend. De tekst leent zich niet voor een 
amendering. Het gaat daarbij vooral om de 
strekking van de nota. De bestuurders 
wordt dan ook verzocht bij de indiening 
van moties en amendementen op de be
schrijvingsbrief hiermee rekening te hou
den. Behandeling door de 78ste algemene 
vergadering is anders ondoenlijk.
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TWEEDE KAMER

W.I.R.
Afgelopen weekend werd ondernemend Ne
derland geconfronteerd met een ingrijpend 
besluit over de WIR. De WIR zal worden 
afgeschaft en de basispremie werd met in
gang van maandag 29 februari jl. op 0 gezet 
(was 12i%). De zogenaamde kleinschalig- 
heidstoeslag (investeringen tot ƒ 1 miljoen) 
blijft echter -  en terecht bestaan.
De discussie over de WIR was al geruime tijd, 
zelfs jaren, gaande. Bij iedere begroting wist 
de oppositie wel aan te geven welke leuke 
dingen voor de mensen met WIR-middelen 
betaald konden worden. Reeds in de vorige 
kabinetsperiode was het de minister-presi- 
dent die de discussie over een alternatieve 
aanwending aanwakkerde. Hij opperde de 
gedachte om de WIR-gelden (ƒ 4 a ƒ 5 miljard) 
te gebruiken om de sociale premies te verla
gen. De wig tussen de bruto-loonkosten en 
het netto-loon zou op die manier verkleind 
kunnen worden. De W D  pleit daar al jaren 
voor, want dat is een noodzakelijke voorwaar
de voor de verbetering van de economie en 
werkgelegenheid. Verkleining van de wig 
moet dus ook zeker gebeuren, maar niet ten

koste van de WIR-middelen. 
Investeringsstimulering èn wig-verkleining 
-  dus lastenverlichting -  is allebei noodzake
lijk. De door de minister-president gestarte 
discussie kwam weer tot rust door de af
spraak in het regeeraccoord om de WIR te 
handhaven.
Slechts in overleg met de sociale partners zou 
de WIR gewijzigd mogen worden. De onrust 
bleef echter omdat bij iedere tegenvaller en 
nieuwe bezuinigingsronde de WIR weer ten 
tonele werd gevoerd als gemakkelijke moge
lijkheid om de gaten te dichten. Vaststaat dat 
door onrust en onzekerheid over de continuï
teit, de effectiviteit van de WIR als instrument 
om de investeringen te stimuleren sterk werd 
aangetast. Hier kwam nog bij de extra onrust 
die ontstond door de berichten over 
overschrijdingen en onbeheersbaarheid van 
de WIR-uitgaven. Daarmee kwam de WIR in 
het vaarwater van de discussie over het verla
gen van subsidies in het algemeen, het „dicht

schroeien” van open eind-regelingen en het 
handhaven van de begrotingsdiscipline. Bo
vendien kwamen er ook uit het bedrijfsleven 
meer en meer geluiden om de WIR in te ruilen 
voor wat anders. Kortom, de WIR kwam dui
delijk op de tocht te staan en de geruchten dat 
de WIR-premie drastisch zou worden ver
laagd en mogelijk zelfs zou verdwijnen wer
den steeds sterker. Hierdoor dreigde een 
gigantisch anticipatie-effect, waardoor de 
omzetting in een andere maatregel ten behoe
ve van het bedrijfsleven ernstig in het gedrang 
dreigde te komen. Toen mogelijke kabinets
voornemens enige dagen voor de kabinets
vergadering uitlekten kon het kabinet niet 
anders meer besluiten dan om de WIR-premie 
met nagenoeg onmiddellijke ingang af te 
schaffen zonder dat de discussie over een 
alternatieve aanwending kon worden afge
rond.

Tot zover de feiten. En wat vindt de W D  daar 
nu van? In ieder geval is het niet zoals in de 
media werd gesuggereerd, dat de W D  altijd 
pal heeft gestaan voor de WIR. Zeker niet. In 
het verkiezingsprogramma werd zelfs voor
gesteld de WIR om te zetten in de vroegere 
VAIA (vervroegde/vrije afschrijving en investe
ringsaftrek). Een prima idee. Belangrijkste uit
gangspunt van ons verkiezingsprogramma is 
dat de beschikbare WIR-middelen beschik
baar blijven voor het bedrijfsleven. Het Kabi
net heeft in ieder geval daartoe besloten. De 
W D kan daarover dan ook tevreden zijn. 
Tevens heeft het kabinet besloten om overleg 
te plegen met de sociale partners over de 
alternatieve aanwending. Het gaat daarbij met 
name om twee mogelijkheden: verlaging van 
de vennootschapsbelasting (en een flanke
rende maatregel voor IB-plichtige zelfstandi
ge ondernemers, bijvoorbeeld verhoging zelf
standigenaftrek) danwel het verlagen van de 
sociale premies. Voor het verlagen van V.P.B., 
het bedrijfsleven is daar voorstander van, is 
bepaald veel te zeggen nu ons omringende 
landen ons daarin reeds zijn voorgegaan. Het 
met WIR-gelden verlagen van de sociale pre
mies heeft voor het bedrijfsleven echter nogal 
wat nadelen. Belangrijkste nadeel is dat het 
bedrijfsleven slechts circa de helft van de 
WIR-middelen netto zal ontvangen. De ande
re helft haalt de overheid naar zich toe. Dat 
kan natuurlijk niet de bedoeling zijn. De recen
te uitspraak van het CDA dat het bedrijfsleven
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bij verlaging van de sociale premies in ieder 
geval netto moet overhouden wat de WIR 
opleverde, maakt de discussie gelukkig weer 
een stuk zuiverder. Het woord is thans aan het 
bedrijfsleven. Eerst na een definitief oordeel 
van het kabinet over het omzetten van de WIR 
in een andere maatregel zal de W D een 
eindoordeel geven. Hopelijk komt dan einde
lijk de door ons zo vaak bepleitte rust op het 
WIR-front.

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  G .B . N ijh u is , te l. 
0 7 0 -1 8 3 8 9 6 .)

Academische Ziekenhuizen

Op maandag 29 februari jongstleden hebben 
de Kamercommissies van Volksgezondheid 
en Onderwijs & Wetenschappen in een uitge
breide commissievergadering met de be
windslieden Dees en Deetman gedebatteerd 
over het beleid ten aanzien van de academi
sche ziekenhuizen, vervat in een notitie.

I) Voorgeschiedenis

Over de taak/positie van academische 
ziekenhuizen wordt in politiek Den Haag al 
sinds 1969 discussie gevoerd: waar horen 
deze vreemde eenden thuis, in de vijver van 
O & W? In die van WVC? Op wellicht in beide? 
En wie is (dus) politiek verantwoordelijk? 
Dient de planning ten aanzien van deze 
ziekenhuizen op gelijke wijze plaats te hebben 
als bij andere gezondheidszorg-voor- 
zieningen?
In de Tweede Kamer sneuvelde 2x (in 1980 
en 1981) een voorstel van de ministers Ginjaar 
en Pais om de politieke verantwoordelijkheid 
voor de academische ziekenhuizen over te 
hevelen naar WVC.
Toendertijd steunde echter ook ónze fractie 
een motie waarmee de Kamer te kennen gaf 
dat overheveling zonder meer, geen recht zou 
doen aan de complexiteit van één en ander, 
logisch voortvloeiend uit de eerdergenoemde 
tweeslachtigheid. De materie moest eerst 
maar eens gedegen onderzocht worden. 
Hiertoe werd de Projectorganisatie Academi
sche Ziekenhuizen in het leven geroepen. 
Deze projectorganisatie bracht in september 
van het vorige jaar haar eindrapport uit. Eer
der was echter in het regeeraccoord ai een 
paragraaf opgenomen die betrekking had op 
de problematiek van de academische zieken
huizen: uitgangspunt blijft de invloed óp, be
moeienis mét, en financiering van die acade
mische ziekenhuizen door de bekende twee 
departementen. Beknopt: patiëntenzorg
+ planning onder WVC (kader: de Wet 
Ziekenhuisvoorzieningen), onderzoek en on
derwijs onder O & W (via de Wet op het 
Wetenschappelijk Onderwijs).

_  j  2

II) De beleidsnotitie

Die beleidsnotitie (van februari 1987) nu, geeft 
uitwerking aan het regeeraccoord. Essentie:
1. de academische ziekenhuizen blijven in de 

W.W.O., doch worden juridisch en be
drijfseconomisch zelfstandig;

2. de onderscheiden financieringsbronnen 
blijven;

3. de planning wordt een provinciale taak;
4. voor de nieuw- en verbouw blijft WVC 

vergunningverlener, echter, toestemming 
van O & W blijft vereist, O & W kan zelfs 
aanwijzingen geven en voorwaarden 
stellen;

5. herziening van artikel 18 Wet Ziekenhuis
voorzieningen;

6. de „a fond perdu”-financiering van inves
teringen uit de rijksbegroting wordt ver
vangen door leningen op de kapitaalmarkt;

7. medische vervolgopleidingen „voor reke
ning van” de tarieven.

In de U.C.V. zijn door de W D onder meer de 
volgende punten aan de orde gesteld:
1. Waarom heeft de regering, nu het regeer
accoord beoogt het tweeledige karakter van 
het academisch ziekenhuis (enerzijds instel
ling van gezondheidszorg, anderzijds sterke 
band met universiteit) te bewaren, niet het uit 
de agrarische sector bekende model van de 
„Medical School” willen hanteren?

2. Op het afschuiven van de plannings-werk- 
zaamheden naar de provincies is kritiek mo
gelijk: hoewel decentralisatie in het algemeen 
een mooi iets is, is er twijfel over mogelijk of 
déze als functioneel kan worden gezien; niet 
iedere provincie bezit een academisch 
ziekenhuis, andere zelfs twee. Daarnaast 
houden WVC en O & W een stevige vinger in 
de pap waardoor de beleidsruimte voor de 
provinciale overheid beperkt blijft.

3. Heeft de regering bij het bepalen van het 
beleid ten aanzien van de academische 
ziekenhuizen zich wel voldoende rekenschap 
gegeven van haar standpunt over het rapport 
Dekker (structuur en financiering gezond
heidszorg)? Met andere woorden: is er ook bij 
dit specifieke onderdeel van de gezondheids
zorg een méér marktgerichte lijn te ontwaren?

4. Wanneer men de gekozen constructie 
voor de academische ziekenhuizen nader be
schouwt, zou men zich kunnen afvragen of in 
de toekomst geen opwaartse druk op de 
premies in de gezondheidszorg-sector zal 
ontstaan (door bijvoorbeeld exploitatie-tekor- 
ten). Heeft het College van Ziekenhuisvoor
zieningen gelijk als het beweert dat in de 
toekomst bevoegdheden feitelijk bij O & W ko
men te liggen maar WVC de financiële verant
woordelijkheid op haar brood krijgt?

5. De academische ziekenhuizen zouden in
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de toekomst zelfstandige rechtspersonen 
worden. Is het daarbij noodzakelijk om een 
nieuwe bestuurslaag toe te voegen naast de 
reeds bestaande in universiteit en ziekenhuis, 
een bestuurslaag die bovendien door zijn 
samenstelling een vruchtbare bodem zou 
kunnen zijn voor conflicten? Waarom heeft de 
minister van O & W en niet de staatssecretaris 
van WVC het benoemingsrecht daarbij?

6. De regering acht het noodzakelijk de amb- 
tenaren-status van het ziekenhuis-personeel, 
ondanks de zelfstandig-juridische structuur in 
de toekomst, te handhaven. Argument: voor 
de samenwerking tussen de beide medische 
staven: de één in dienst van het ziekenhuis, de 
ander in dienst van de universiteit, is het beter 
dat eenieder dezelfde rechtspositie heeft. Is 
het echter niet zo, dat talloze mensen overal 
en altijd vanuit een onderling verschillende 
rechtspositie samen moeten werken? Snelt 
de regering met deze keuze niet voorbij aan 
een andere -  belangrijke -  doelstelling van het 
regeeraccoord, namelijk afslanking van de 
rijksdienst? Overigens heeft de regering, in 
antwoord hierop, een notitie aan de Kamer 
toegezegd, waarin dieper zal worden inge
gaan op de voor- en nadelen van die ambte- 
naren-status en op de mogelijkheid betrokke
nen te brengen onder de arbeidsvoorwaarden 
in de sector volksgezondheid.

Tot slot: gezien de algehele gang van zaken 
kan geconcludeerd worden dat iedereen van 
goede wil is. Maar er zijn zeer veel factoren bij 
betrokken en er is -  in onze optiek -  geen 
sprake van minder regelgeving en een terug
tredende overheid. Of één en ander uitvoer
baar en werkbaar is zal de praktijk moeten 
leren. Van de Kamer krijgen de bewindslieden 
in ieder geval de gelegenheid om de in de 
beleidsnotitie vervatte voorstellen uit te wer
ken tot wetsvoorstellen.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  m w . d rs . M .M .H .  
K a m p , te l. 0 7 0 -1 8 2 8 9 2 .)

Sanering specifieke uitkeringen

Decentralisatiebeleid

De vaste commissie Binnenlandse Zaken in 
de Tweede Kamer sprak op 29 februari in een 
Uitgebreide Commissie Vergadering met de 
staatssecretarissen van Binnenlandse Zaken 
en Financiën en de minister van Binnenlandse 
Zaken over de sanering van de specifieke 
uitkeringen en het decentralisatiebeleid.
Naar de mening van de WD-fractie is er alle 
aanleiding om stug door te gaan met het 
opheffen van de specifieke uitkeringen door 
overheveling van het geld naar het provin
ciefonds en het gemeentefonds. Samenbun

deling tot brede doeluitkeringen is in principe 
aanvaardbaar als de aard van de regeling 
rechtstreekse overheveling van de fondsen 
niet mogelijk maakt dan wel als overgangs
maatregel.
Ongeveer 10% van de regelingen beslaat 
maar liefst 90% van het totale bedrag aan 
uitkeringen (33 miljard gulden). Daarbij valt te 
denken aan uitkeringen voor politie, onderwijs 
en dergelijke. Dat betekent dat 292 specifieke 
uitkeringen samen het verhoudingsgewijs ge
ringe bedrag van ongeveer 4 miljard gulden 
omvatten. Dat brengt uiteraard bij het rijk en 
de gemeenten veel bureaucratie met zich 
mee. De WD-fractie vindt dan ook dat hierin 
krachtig moet worden gesaneerd. Ten aan
zien van de zeer grote specifieke uitkeringen 
bepleit de WD-fractie wijziging van de rege
lingen van Gemeente- en Provinciefonds en 
van de Financiële Verhoudingswet 1984 ten
einde de uitkeringen „betuttelingsvrij” te 
maken.

Decentralisatie

Het decentralisatiedebat spitste zich vooral 
toe op een passage in het decentralisatie 
overzicht van de minister waarin gesproken 
wordt over functionele decentralisatie naar 
zogenoemde „zelfstandige bestuursorga
nen” . Desgevraagd bleek de bedoeling te zijn 
te decentraliseren naar maatschappelijke in
stellingen.
De minister en de CDA-fractie slaagden er 
tijdens de UCV niet in duidelijk te maken hoe 
men dit soort decentralisatie precies ziet. 
Reden voor de WD-woordvoerder om een 
motie in te dienen, waarin als oordeel wordt 
uitgesproken dat functionele decentralisatie 
vooralsnog niet binnen de decentralisatie- 
activiteiten dient te vallen voor en aleer er 
volstrekte duidelijkheid is over de betekenis 
van de begrippen „functionele decentralisa
tie” en „zelfstandige bestuursorganen” . De 
motie werd mede ondertekend door PvdA- 
fractie, de fractie van D’66 die van het GPV en 
de SGP.
Stemming zodra de handelingen gedrukt zijn, 
over ongeveer 2 weken.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  m r. H .T h .M . L a u x -  
te rm a n n , te l. 0 7 0 -1 8 2 9 1 7 .)
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Europese Raad

In tegenstelling tot de verwachting van zeer 
velen is de Europese Top van Brussel geluk
kig niet mislukt. Dankzij concessies van vrij
wel alle landen is een resultaat bereikt dat 
voor de WD-fractie, zeker op hoofdlijnen, 
acceptabel is. Dit resultaat is vooral van zeer 
groot belang, omdat daarmee de weg open 
ligt naar voltooiing van de interne Europese 
Markt per eind 1992. Dat is van enorm belang 
voor de concurrentiepositie van Europa ten 
aanzien van de Verenigde Staten en Japan. 
Dat is ook van belang, omdat het bedrijfsleven 
de overheid in dat opzicht voor is. Dat is geen 
slechte zaak en het past uiteraard ook in de 
WD-opvatting over de rol van het bedrijfsle
ven in de maatschappij.

Voorlichting

Ook is het belangrijk dat wordt gewerkt aan 
een goede informatievoorziening aan het Ne
derlandse bedrijfsleven op het terrein van de 
interne markt. WD-Euro-parlementslid, Gijs 
de Vries, heeft daarover een openbare 
briefwisseling gehad met de minister-presi- 
dent. Ook in dit debat de vraag of intensievere 
voorlichting over de interne markt -  zoals dat 
bijvoorbeeld in Frankrijk gebeurt -  niet moet 
plaatsvinden en dan met name gericht op het 
midden- en kleinbedrijf.

Geloofwaardigheid

Het slagen van de Europese top is ook erg 
belangrijk omdat daarmee de geloofwaardig
heid van de Europese Gemeenschap naar 
buiten toe wordt versterkt. De EG kan nu beter 
functioneren, bijvoorbeeld in het kader van de 
GATT-handelspolitieke onderhandelingen in 
Genève. Wij hoeven ons nu minder schuldig te 
voelen wanneer wij de Verenigde Staten soms 
moeten verwijten dat zij een protectionistisch 
beleid voeren. Dat geldt ook voor onze be
trekkingen met de derde wereld. Ook de 
verklaringen op het gebied van de Europese 
Politieke Samenwerking zullen minder gratuit 
zijn nu de EG intern minder verdeeld is. De 
Interne Markt kan alleen goed functioneren 
wanneer er voldoende convergentie plaats
vindt van het sociaal-economisch en het mo
netair beleid van de lidstaten. Ook hier ziet 
men overigens weer dat het bedrijfsleven 
voorop loopt. Philips heeft naar voren ge-

De Euro-Expresse 
w o rd t u itgegeven on 
der auspic iën van de 
N ederlandse leden 
van de  L iberale en

Democratische Frac- bracht hoe belanqriik het is om een grotere rol
tie  in het Europese * , ,

parlement. te geven aan de ECU en om te komen tot een 
intensievere monetaire samenwerking binnen 
Europa, zelfs leidend naar één centrale bank. 
Die gedachte -  hoe ver het einddoel ook nog 
is -  wil de WD-fractie graag onderstrepen.

Criminaliteit

Convergentie van beleid is ook nodig op 
ander terrein. Als men het heeft over een vrij 
verkeer van personen in de gemeenschap, 
dan is het ook van het grootste belang dat er 
convergentie plaatsvindt van justitieel en poli
tiebeleid om op die manier te komen tot een 
harmonisering hiervan in de EG. Wanneer wij 
enerzijds -  terecht -  in Nederland een grote 
prioriteit geven aan criminaliteitsbestrijding 
en anderzijds -  eveneens terecht -  een priori
teit maken van een vrij verkeer van personen 
in de EG, dan moeten wij ervoor zorgen dat 
deze twee zaken niet haaks op elkaar staan. 
De manier waarop men hiervoor moet zorgen 
is in de ogen van de WD-fractie niet, om het 
vrije personenverkeer te gaan belemmeren 
maar om ervoor te zorgen dat een zo groot 
mogelijke harmonisering plaatsvindt van justi
tieel beleid.

Landbouw

Het is uiteraard zeer belangrijk dat in de 
Europese Raad harde afspraken gemaakt zijn 
over de Europese landbouwuitgaven. De 
sleutel tot een toekomstige samenwerking en 
integratie in EG-verband is inderdaad de nu 
geschapen mogelijkheid om de landbouwuit
gaven te beteugelen. Het resultaat op land
bouwgebied is voor Nederlandse boeren, en 
dan met name voor akkerbouwers, op korte 
termijn zeer moeilijk. Maar daar staat tegeno
ver dat dezelfde agrariërs op lange termijn 
zeer gebaat zijn bij de instandhouding van het 
gemeenschappelijk landbouwbeleid en bij het 
niet terugkeren naar nationalisatie van de 
landbouw. Met name Nederland als agrarisch 
exportland is natuurlijk zeer gebaat bij een 
gemeenschappelijk landbouwbeleid. Ik denk 
dat we de nadelen op korte termijn moeten 
plaatsen naast de voordelen op lange termijn.

Fraudebestrijding

In de ogen van de WD-fractie is het feit dat er 
terecht afspraken zijn gemaakt over het terug
brengen van de landbouwuitgaven en voorts
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over het verhogen van de eigen middelen van 
de EG een extra stimulans om nu eindelijk 
paal en perk te stellen aan de enorme fraudes 
die nog steeds in de EG plaatsvinden met 
landbouwsubsidies. Nog onlangs noemde 
het Europees Parlement hiervoor een bedrag 
van zo’n zeven miljard gulden per jaar; niet 
niks! Wij kennen allen de voorbeelden van 
fraudes op het gebied van kaas, wijn, vee, 
olijfolie enz. Over de meest schilderachtige 
voorbeelden daarvan vernemen wij af en toe 
uit de pers. Dat zijn schrijnende dingen, die de 
geloofwaardigheid van de EG er niet groter op 
maken.
Daarom is het nodig dat alle EG-lidstaten 
voldoen aan de verdragsverplichting, fraude 
met EG-gelden te melden aan de Europese 
Commissie. Omgekeerd is het van het groot
ste belang dat de commissie de lidstaten veel 
meer achterna zit en dat de systematiek voor 
de aanpak van fraude sterk wordt verbeterd. 
Daarvoor is weer nodig dat de lidstaten de 
bevoegdheden en de middelen van de Euro
pese Commissie op het terrein van de fraude
bestrijding in de EG vergroten. Ook dient 
harmonisatie plaats te vinden van het straf
recht in de EG-lidstaten bij de bestrijding van 
fraude met EG-gelden.

Financiële gevolgen

De vanuit nationaal oogpunt misschien wel 
belangrijkste vraag kwam aan het eind. Wat 
betekent de uitkomst van de Top nu precies in 
financiële termen voor Nederland? Het is dui
delijk dat de Tweede Kamer pas als het ant
woord op deze vraag is gegeven in staat is het 
uiteindelijke accoord met de besluiten van de 
Top te geven.
In dit debat kon de regering de exacte finan
ciële gevolgen van de Top nog niet schetsen 
(evenmin overigens als de daar tegenover te 
stellen financiële voordelen op langere termijn 
onder meer ten gevolge van de interne markt). 
De Kamer komt daar dus nog op terug.

De Regering was het verder eens met de 
opvattingen van de WD-fractie. Ook wat be
treft de belangrijke punten van fraudebestrij
ding en van voorlichting inzake de Interne 
Markt.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  d rs . F. W. W e is g la s , 
te l. 0 7 0 -1 8 2 9 0 3 .)

Luchtpiraterij of doorbreking 
kartel?

In februari werd op uitnodiging van Lord Be- 
thell het Europees Parlement bezocht door de 
heer Harry Goodman, de voorzitter van de

★  p e  ^

★ ★ ★ Raad van Bestuur van Air Europe. Lord Be- 
thell heeft naam in Europa opgebouwd door 
enkele keren een proces voor het Europese 
Hof van Justitie in Luxemburg aan te spannen 
tegen die luchtvaartmaatschappijen die op 
enkele Europese routes, door kartelvorming 
de passagiers een te hoge prijs berekenden. 
Begrijpelijkerwijze was Lord Bethell enthousi
ast toen hij bemerkte dat Air Europe de bilate
rale kartels doorbrak door elke passagier op 
de Air Europe dienst Londen-Parijs van het 
door de Franse en Britse overheden voorge
schreven tarief van £ 85 er 25 in cash terug te 
geven.
Harry Goodman, die een zeer sterke positie 
verworven heeft in het charter-vervoer, heeft 
nog meer van dergelijke plannen: in maart 
wordt een dienst op Brussel voor £ 59 ge
opend, terwijl hij nu Londen-München voor 
£ 135 v.v. wil starten. Het huidige tarief van Ba 
Lufthansa op die lijn is £ 306, de Duitse autori
teiten willen dat hij £ 390 rekent. Teneinde te 
verhinderen dat hij een zelfde stunt uithaalt als 
op Parijs, worden nu landingsrechten, anders 
dan om half zes ’s morgens geweigerd. 
Binnenkort wil Air Europe ook diensten op 
Amsterdam en Kopenhagen gaan openen.
Er reizen in deze affaire twee vragen die 
nauw samenhangen met de regulering van de 
Europese luchtvaart in het algemeen en het 
accoord dat de vervoersministers jongstleden 
december hebben bereikt in het bijzonder.
1. In hoeverre zal de politiek kunnen toestaan 
dat allerlei maatschappijen, al dan niet daar
toe in staat gesteld door andere activiteiten 
op charter- of luchtvracht-gebied, de com
mercieel vette routes gaan afromen, terwijl de 
traditionele maatschappijen met de minder 
interessante en vaak verliesgevende routes 
blijven zitten?
2. Hoe kunnen nationale overheden door blij
ven gaan vervoersdiensten, hoe die dan ook 
uitgevoerd worden, een vaste prijs op te 
leggen?
In feite zijn de twee vragen dezelfde, maar dan 
van een andere kant bezien.
Voor zover het luchtverkeer als een openbare 
vervoersdienst gezien kan worden rust er een 
zekere verantwoordelijkheid op de overheid, 
omdat anders de vervoersmaatschappijen, 
om het even of dat nu bus-, trein- of lucht
diensten zijn, alle verliesgevende activiteiten 
zullen willen afstoten of de belastingbetaler 
gedwongen wordt die verliezen te betalen. 
Anderzijds mag men ook de gebruiker van 
een bepaalde vervoersdienst, of dat nu met 
het vliegtuig Londen-München of met de trein 
Amsterdam-Rotterdam is, ook weer niet zo
veel gaan berekenen dat hij niet alleen mee
betaalt voor een aantal minder gefrequenteer
de diensten elders maar ook dat hij al te 
makkelijk naar alternatieven gaat zoeken, die 
weer andere kosten voor de overheid met zich 
mee gaan brengen, zoals het aanleggen van 
nieuwe wegen en het moeten voorzien in extra 
capaciteit voor de kleine luchtvaart. Kortom
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zelfs de stunt van een Britse chartervervoer- 
der kent zijn overeenkomst met het mobili- 
teitsdebat in de Tweede Kamer.

Automatisering

Een ander, voor de nabije toekomst zeker zo 
interessant aspect aan de plannen van Mr. 
Goodman is de onwil van British Air om zijn 
vluchten, terwijl hij daar wel voor betalen wil, 
toe te laten op het Computer Reserverings 
Systeem. Door velen in vervoerskringen 
wordt deze wijze van markt-toegang en -be
werking voor de toekomst als belangrijker dan 
het vliegen zelf beschouwd. Het is in ieder 
geval een verheugend teken dat de twee 
concurrerende CRS systemen in Europa: 
Amadeus en Galileo tenminste compatibel 
worden gemaakt, omdat anders de Amerika
nen hier wel heel makkelijk vrij spel zouden 
hebben gekregen. Reisbureaus zouden in het 
geval van non-compatibiliteit liever een Ame
rikaanse terminal dan twee Europese hebben 
neergezet.

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  d rs . F .A . W ijs e n -  

b e e k , te l. 0 7 0 -6 4 7 4 4 7 .)

Fiscale aspecten interne markt 
EG: de accijnzen

De lidstaten vertonen nog altijd grote verschil
len in de structuur en de hoogte van de 
accijnzen op tabak, alcohol en olieprodukten 
-  die drie categorieën die het overgrote deel 
van de totale accijnsopbrengsten voor hun 
rekening nemen. De tabaksaccijns op sigaret
ten bedraagt in Denemarken bijvoorbeeld een 
veelvoud van die in Griekenland of Spanje; 
wijnproducerende landen als Italië en 
Griekenland heffen geen accijns op wijn; zwa
re stookolie is in België vrijgesteld, huisbrand
olie in België en Luxemburg, en smeermid
delen in Frankrijk, België en Nederland; de 
Bondsrepubliek en het Verenigd Koninkrijk 
belasten dieselolie in vergelijking met benzine 
veel zwaarder dan Nederland of Italië.
Terwijl de totstandkoming van de interne 
markt zich verdraagt met zekere nationale 
verschillen In BTW-tarieven, is dit met betrek
king tot de accijnzen nauwelijks het geval. De 
BTW wordt immers geheven op de goederen- 
prijs inclusief accijnzen. Een spreiding in ac
cijnstarieven zou als gevolg van de toegesta- 
ne spreiding in BTW-tarieven leiden tot prijs
verschillen van aanzienlijk meer dan 5%, en 
dus, zo verwacht de Commissie, tot verleg
ging van handelsstromen naar lidstaten met 
een relatief lage indirecte belastingdruk. Om
dat de BTW een veel groter toepassingsge
bied heeft dan de accijnzen, en dus voor de

6

staatsinkomsten veel belangrijker is, ligt flexi
biliteit met betrekking tot de BTW-druk meer 
voor de hand.
De Europese Commissie stelt daarom ta
rieven op tabaksprodukten voor die een ge
middelde zijn van de bestaande tarieven in de 
lidstaten. Over de hele Gemeenschap bere
kend leidt dit tot een stijging van de accijns
druk, wat in overeenstemming is met het 
gemeenschappelijk volksgezondheidsbeleid. 
Ook voor het tarief op sterke drank wordt het 
rekenkundig gemiddelde van de Gemeen
schap voorgesteld. Om de concurrentiever
houdingen tussen de lidstaten niet te zeer te 
verstoren is met betrekking tot bier en wijn 
gekozen voor een zelfde tarief per liter pro- 
dukt. Voor benzine, die verreweg de meeste 
opbrengsten in de sector minerale oliën ople
vert, wordt weer een tarief op basis van het 
EG-gemiddelde voorgesteld, terwijl voor 
dieselolie en (zware) stookolie een naar het 
verbruik gewogen gemiddelde meer passend 
wordt geacht, om de kosten voor de industrie 
te beperken.
Evenals met de voorstellen ten aanzien van de 
BTW het geval is, laten de Commissievoor
stellen inzake de accijnzen de lidstaten vrij in 
de wijze en het tempo van onderlinge toena
dering, mits het proces eind 1992 voltooid is. 
In Nederland zouden de accijnzen op tabak 
en olieprodukten stijgen en die op bier, wijn en 
sterke drank dalen, met voor de staat, per 
saldo, een positief resultaat.

Het lijkt waarschijnlijk dat Nederland, België 
en Italië in staat zullen zijn hun totale belas
tingopbrengsten uit de voorgestelde BTW- en 
accijnstarieven op het zelfde peil te houden 
als thans. Frankrijk zou budgettair een licht 
verlies leiden, terwijl de Bondsrepubliek, 
Griekenland en het Verenigd Koninkrijk enige 
extra inkomsten zouden genieten. Problemen 
dreigen vooral voor Denemarken en Ierland, 
die duidelijke budgettaire verliezen zouden 
lijden. Daarentegen zouden de staatsinkom
sten in Spanje en Portugal en Luxemburg fors 
toenemen.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  d rs . G .M . d e  V ries, 
p o s tb u s  11 6 1 3 ,. 2 5 0 2  A P  D e n  H a a g , te l. 0 7 0 -  
6 4 7 4 4 7 .)

Voorlopig tijdschema Europese 
Verkiezingen 1989

1. In de eerste helft van 1988 zal het defini
tieve concept ELD-verkiezingsprogram- 
ma 1989 worden vastgesteld in een ver
gadering van het bestuur van de ELD met 
de leden van de Liberaal-Democratische 
Fractie van het Europese Parlement.

2. Aangenomen mag worden dat dit con-
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cept in de maand juni 1988 beschikbaar 
is om te worden behandeld door de ver
schillende nationale partijen.

3. In september 1988 dient iedere lid-orga- 
nisatie van de ELD een nationaal congres 
te beleggen, waarin het concept wordt 
behandeld met daarbij de mogelijkheid 
amendementen (c.q. moties) in te dienen, 
die voor 1 oktober 1988 moeten zijn 
ingeleverd bij de secretaris-generaal van 
de ELD. De partijraad van de W D komt 
op 10 september 1988 bijeen om het 
concept-verkiezingsprogramma con
form de richtlijnen van de ELD te behan
delen. De partijraad benoemt tevens de 
leden van de delegatie van de W D naar 
het congres van de ELD.

4. Publicatie in Vrijheid en Democratie van 
augustus 1988 dat de leden van de W D 
aan het bestuur van hun afdeling namen 
kunnen noemen van personen die zij voor 
het Europese Parlement kandidaat ge
steld wensen te zien. De termijn sluit op 
30 september 1988.

5. Tussen 1 en 31 oktober 1988 houden de 
afdelingen van de W D  een ledenverga
dering, in welke vergadering een lijst 
wordt opgemaakt van personen die de 
afdeling als voorlopige kandidaten voor 
het lidmaatschap van het Europese Par
lement wenst te stellen.

6. Tussen 1 oktober en 31 oktober 1988 zal 
de programma-commissie van de ELD de 
amendementen op het verkiezingspro
gramma van alle lidorganisaties van de 
ELD van commentaar voorzien en daarbij 
deze amendemenden ook rangschikken.

7. Na 1 november 1988 zijn alle amende
menten voor de lidorganisaties van de 
ELD beschikbaar om (wederom) door de 
nationale partijen te worden behandeld. 
Vervolgens stelt het congres van de ELD 
op 8, 9 en 10 december 1988 te Luxem
burg het programma definitief vast.

8. Uiterlijk 1 november 1988 zenden de af
delingen van de W D  de in de ledenverga
dering opgemaakte lijst van personen, 
die de afdeling als voorlopige kandidaten 
voor het lidmaatschap van het Europese 
Parlement wensen voor te dragen, met 
gebruikmaking van daartoe ter beschik
king te stellen formulieren aan de alge
meen secretaris van de W D  toe.

9. Publikatie van de groslijst en van het door 
de 78ste algemene vergadering vastge
stelde technisch advies van de W D van 
kandidatenlijst in Vrijheid en Democratie 
van december 1988.

10. Op zaterdag 7 januari 1989 vergaderen 
de kamercentrales van de W D  ten einde 
een advieslijst op te stellen die in volg
orde van voorkeur ten hoogste 20 perso
nen bevat die de kamercentrale in aan
merking wenst te doen komen om op de 
definitieve kandidatenlijst te worden ge
plaatst. In deze vergadering worden te

vens de afgevaardigden en hun plaats
vervangers naar de verkiezingsraad be
noemd, waarbij elke kamercentrale een 
afgevaardigde benoemt voor elke keer 
dat het aantal leden dat op 1 januari 1989 
is ingeschreven bij de afdelingen die tot 
de desbetreffende kamercentrale beho
ren, deelbaar is door een procent van het 
totale ledental van de W D  op genoemde 
datum en waarbij de uitkomst naar boven 
wordt afgerond tot een geheel getal; de 
aspirantleden worden bij de bepaling van 
het aantal afgevaardigden buiten be
schouwing gelaten.

11. Deze advieslijsten moeten in het bezit zijn 
van de algemeen secretaris van de W D 
op 9 januari 1989.

12. Op 16 januari 1989 stelt het hoofdbestuur 
van de W D  een advies op omtrent de 
meest gewenste volgorde, waarin de 
kandidaten voor verkiezing in aanmer
king behoren te komen. Dit advies wordt 
voor 31 januari 1989 toegezonden aan de 
leden van de verkiezingsraad en hun 
plaatsvervangers, aan de secretarissen 
van de kamercentrales en aan de W D- 
fractieleden in het Europese Parlement.

13. Rond Kerstmis 1988 worden, wanneer de 
definitieve tekst van het ELD-verkiezings- 
programma 1989 beschikbaar is, de be
sluiten van het ELD-congres verwerkt. 
Een verkorte uitgave zal beschikbaar zijn 
tegen het begin van de campagne.

14. Publikatie van de in punt 12 genoemde 
gegevens in Vrijheid en Democratie van 
februari 1989.

15. Zaterdag 4 maart 1989 vergadering van 
de verkiezingsraad van de W D  ter vast
stelling van de kandidatenlijst. Het resul
taat wordt gepubliceerd in Vrijheid en 
Democratie van maart 1989.

16. Op 14 en 15 april 1989 wordt de algeme
ne vergadering (tevens 42ste jaarlijkse 
algemene vergadering) van de W D  ge
houden, die nog met twee derden van de 
uitgebrachte geldige stemmen wijzigin
gen kan aanbrengen in het technisch 
advies en in de door de verkiezingsraad 
vastgestelde kandidatenlijst.

17. De campagne vangt eind april/begin mei 
1989 aan.

18. Dag der kandidaatstelling is thans nog 
niet vastgesteld.

19. Dag der stemming is nog niet bepaald (of 
in mei of in juni 1989).

Vastgesteld door het dagelijks bestuur op 21
december 1987.
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11 maart 1988

TWEEDE KAMER

Parlementaire enquête 
bouwsubsidies

ring van een kapitaalsdienst, de toekomst van 
de subsidiesystemen en de aard van de mi
nisteriële verantwoordelijkheid -  zullen van de 
zijde van de WD-fractie tijdens de komende 
gedachtenwisselingen ruime aandacht 
krijgen.

(voorlopige reactie)

Na 15 maanden werk is het rapport nu ge
reed. Zowel het eigenlijke rapport als de bijla
gen, verhoren en studies zien er degelijk en 
goed onderlegd uit. De commissie verdient 
een compliment daarvoor. De tijd heeft ont
broken voor een grondige studie van de on
derliggende documenten. Wat volgt, kan der
halve niet meer zijn dan een eerste en voorlo
pige reactie.
De enquêtecommissie oefent kritiek uit die 
niet mals is. Regering noch Tweede Kamer 
noch de Algemene Rekenkamer gaan vrij uit. 
Hoewel een uiteindelijk oordeel meer studie 
behoeft, lijkt een aantal punten van kritiek bij 
eerste lezing niet van grond ontbloot. De W D- 
fractie tilt daar niet licht aan. Bij het beleid van 
de regering, zoals dat werd gemaakt door de 
bewindslieden Gruijters en Brokx, kunnen be
langrijke vraagtekens worden gezet. Hun rol 
was op een aantal punten opmerkelijk. Het 
functioneren van hun departement tijdens de 
jaren die door het rapport worden bestreken, 
rechtvaardigt twijfel aan de besluitvaardig
heid en de interne communicatie ervan. Ook 
het ministerie van Financiën lijkt te zijn tekort
geschoten in haar toezicht op doelmatig be
heer. De Tweede Kamer treft het verwijt dat zij 
in overwegende mate aandacht had voor het 
volume van de bouwproductie en de budget
taire gevolgen op de lange termijn verwaar
loosde. Wij moeten dat verwijt serieus nemen, 
nagaan wat daarvan de oorzaak was en erop 
toezien dat er in de toekomst meer aandacht 
is voor beheer. De Algemene Rekenkamer, 
tenslotte, heeft niet gebruik gemaakt van alle 
haar ten dienste staande mogelijkheden van 
controle en is daardoor tekortgeschoten. Ge
bruikers van de regelingen, daarentegen, kan 
geen laakbaar gedrag worden aangewreven. 
Eerdere berichten van het tegendeel waren 
dus rijkelijk voorbarig. Al deze onderwerpen 
-  plus zulke als: de mate waarin wetgeving 
behoort te worden gedelegeerd, de herinvoe-

Bajesboot

Op 9 februari j.l. (zie Expresse 181, van 12 
februari) heeft op verzoek van de WD-fractie 
een mondeling overleg plaatsgevonden over 
de vertraging in de bouw van nieuwe gevan
genissen. De WD-fractie heeft ook toen ge
concludeerd dat vertraging uit den boze is en 
te allen tijde moet worden vermeden! 
Wederom op verzoek van de WD-fractie is dit 
keer een plenair debat gehouden over de 
tijdelijke overbruggingsmaatregelen, die 
noodzakelijk zijn om tot 1990/1991 over een 
aanvaardbaar niveau van gevangeniscapaci
teit te beschikken. Deze maatregelen zijn tij
delijk, aangezien het kabinet heeft toegezegd 
dat de nieuwbouw in 1990/1991 gereed zal 
zijn.

In dit plenaire debat van 3 maart j.l. heeft de 
WD-fractie in de eerste plaats nog eens na
drukkelijk naar voren gebracht, waarom het 
kunnen beschikken over voldoende gevange
niscapaciteit essentieel is voor de handhaving 
van onze rechtsstaat. Onvoldoende capaci
teit heeft namelijk onder meer tot gevolg dat:
a. uitspraken van rechters niet meer ten uit

voer worden gelegd;
b. politiebureaus in strijd met de wet worden 

gebruikt als Huizen van Bewaring;
c. verdachten van criminele activiteiten ge

durende het opsporingsonderzoek naar 
huis worden gezonden;

d. zaken worden geseponeerd, die daarvoor 
eigenlijk niet in aanmerking komen;

e. voorlopige hechtenis dikwijls niet eens 
meer wordt gevorderd, terwijl dit wel ge
boden is.

In de tweede plaats heeft de WD-fractie 
gereageerd op enkele voorstellen van het 
kabinet, die tot 1990/1991 moeten leiden tot 
extra cellencapaciteit. De WD-fractie heeft
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met die maatregelen als zodanig ingestemd, 
zij het dat zij de extra capaciteit onvoldoende 
acht om een aanvaardbaar niveau van rechts
handhaving te garanderen.
Vandaar dat de WD-fractie haar eerder ge
lanceerde voorstel tot het huren van een zo
genaamde gevangenisboot nader uitgewerkt 
aan de bewindslieden heeft voorgelegd. Dit 
plan levert nog eens ongeveer 250 extra 
plaatsen op en is zeer snel te realiseren.
Om haar voorstel nader kracht bij te zetten 
heeft de fractie samen met haar coalitiepart
ner een motie ingediend, die de regering 
verzoekt vóór 1 juli 1988 maatregelen te tref
fen, teneinde te komen tot 250 extra cellen. 
De bedragen die hiermee zijn gemoeid dienen 
in de voorjaarsnota te worden aangegeven. 
Deze motie is vervolgens door een ruime 
meerderheid in de Tweede Kamer gesteund!

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  m r. A .H . K o r th a ls ,  
te l. 0 7 0 -1 8 2 9 0 2 .)

Reactie op kabinetsbesluit 
inzake het Dekker-plan

1. De W D  is er verheugd over dat staatsse
cretaris Dees heden de zogenaamde „der
de Dekker-brief’ aan de Kamer heeft ge
zonden. Anders dan de eerdere Dekker- 
brieven is deze derde brief een lijvig boek
werk waarin alle aspecten van deze com
plexe materie volwaardig aan de orde 
komen.

2. De W D  kan zich zeer wel vinden in de 
hoofdlijnen van het kabinetsvoorstel. 
Stapsgewijs zal het huidige verbrokkelde 
stelsel van ziektekostenverzekeringen 
worden omgezet in een uniform verzeke
ringsstelsel. De trefwoorden hierbij zijn: 
kostenbeheersing, marktwerking, deregu
lering, vrije keuze en meer risico-(verzeke- 
rings-)solidariteit.

3. Ten opzichte van de tweede Dekker-brief 
(3 november ’87) vindt de W D  het een 
verbetering dat de invoering van een 
basispakket niet in 1990 doch eerst in 
1992 geschiedt en dat dit pas geschiedt 
nadat in de ziekenfondsverzekering een 
begin is gemaakt met de invoering van een 
nominale premie. Deze nominale premie in 
de basisverzekering is immers essentiel 
voor het Dekker-model.

4. Met de invoering van een nominaal pre- 
miedeel (reeds in 1988) in de ziekenfonds
verzekering, de mogelijkheid dat alle ver
zekerden hun verzekeraar vrij mogen 
kiezen en de invoering van een vrij te 
kiezen aanvullende verzekering wordt een 
historische doorbraak gerealiseerd. Te
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vens zullen door een (tijdelijke) uitbreiding 
van de AWBZ de particulier verzekerden in 
1989 meer procentuele premie gaan beta
len. Dit gebeurt in gelijke mate als er nomi
nale premie in het ziekenfondstraject is 
ingevoerd. De veranderingen in beide tra
jecten zijn dus aan elkaar gekoppeld („wa
terstanden aan beide zijden van de sluis”).

5. De commissie Dekker had de volgende 
premiestructuur voorgesteld: 75% pro
centueel en 25% nominaal, namelijk 15% 
voor het aanvullende deel en circa 10% 
voor het basispakket. Van meet af aan 
vond de W D de genoemde circa 10% 
nominale premie voor het basispakket te 
gering voor een goede marktwerking. Voor 
de verzekeraars is dit een te geringe con
currentie- en kostenprikkel. Het risico dat 
men zal vluchten in kartelvorming wordt 
dan levensgroot, waardoor de beoogde 
kostenbeheersing (en dat was de aanlei
ding van de commissie Dekker!) ernstig in 
gevaar komt. Het waterstandenmodel leidt 
logischerwijs tot een eindmodel 70-30, 
namelijk 15% nominaal voor het aanvul
lende pakket en circa 15% voor het basis
pakket. Voor een goede marktwerking zal 
de nominale premie in de basisverzekering 
eerder meer dan minder dan 15% moeten 
zijn. De daarmee samenhangende koop
krachteffecten zullen dan door middel van 
lastenverlichting gecorrigeerd dienen te 
worden. Het kabinet laat de beslissing 
over de eindsituatie („waterpas”) met be
trekking tot de uniformering van de pre
miestructuur na 1992 over aan een vol
gend kabinet. De W D acht dat een juiste 
beslissing.

6. De W D  heeft geen moeite met een ietwat 
kleinere omvang van de aanvullende ver
zekering dan 15% van het totaal. Ingevol
ge het waterstandenmodel zal dit moeten 
leiden tot een groter nominaal premiedeel. 
Gebeurt dit niet dan wordt het evenwicht in 
het kabinetsbesluit verstoord en zal -  zo
als boven aangegeven -  de (kostenbe
heersing) niet tot stand komen.

7. Zoals de commissie Dekker reeds had 
aangegeven, zal iedere stelselwijziging lei
den tot inkomenseffecten. De W D is er 
verheugd over dat de inkomenseffecten in 
het kabinetsvoorstel met name voor de 
laagstbetaalden minder ongunstig zijn dan 
deze zich aanvankelijk lieten aanzien. Dat 
de ouderen en de zelfstandige onderne
mers er behoorlijk op vooruitgaan stemt 
tot grote tevredenheid. Indien het nomina
le premiebedrag verkleind wordt teneinde 
de inkomenseffecten voor de lager betaal
den (gehuwd met kinderen) verder te ver
zachten, dan betekent dit echter dat voor 
de groep met de grootste inkomenseffec
ten (ambtenaren, alleenstaande particulier 
verzekerden) het probleem (vooral van de 
minister van Binnenlandse Zaken!) alleen
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maar groter wordt. Kortom volgens de 
W D is de enige reële weg het verzachten/ 
elimineren van de inkomensachteruitgang 
van lager betaalden door middel van 
lastenverlichting.

8. Uitgangspunt in het Dekker-plan is kos
tenbeheersing door middel van marktwer
king. Ook het kabinet heeft hier nadrukke
lijk voor gekozen. De W D  is daar dus zeer 
verheugd over. Meer markt betekent min
der overheid en minder regelgeving. De 
huidige overregulering dreigde de volks
gezondheid meer en meer te verstikken. In 
het voorstel van de commissie Dekker zou 
de planning en de financiering geheel in 
één hand zijn gekomen. De W D  vindt het 
zeer verstandig dat het kabinet besloten 
heeft de provincies een rol te laten blijven 
spelen. De provincies worden verantwoor
delijk voor de planning van de infrastruc
tuur. De W D  is blij dat het kabinet niet 
heeft gekozen voor de vooral in CDA-kring 
bepleitte regionalisatie van de gezond
heidszorg en de instelling van regionale 
kamers voor de gezondheidszorg. Dat zou

de problemen eerder verergeren dan op
lossen.

9. De kabinetsbrief maakt duidelijk dat er nog 
heel wat stappen gezet en werk verzet zal 
moeten worden alvorens er sprake zal zijn 
van één uniforme verzekering voor alle 
Nederlanders. Een essentieel element in 
het Dekker- en kabinetsvoorstel is het 
bepaald ingewikkelde stelsel van normuit- 
keringen uit de centrale kas door middel 
waarvan de verzekeraars gebudgetteerd 
worden. Is er niet tijdig een uitvoerbaar 
systeem dan dreigt een „studiefinan- 
cieringsprobleem in het kwadraat” . Vol
gens de W D  dient dit kost wat kost voor
komen te worden.

10. De W D  vraagt zich af of het niet verstan
dig is om bij het realiseren van het door het 
kabinet voorgestelde stappenplan de 
diensten in te huren van een begeleidings
groep, zoals ook door de commissie Dek
ker was voorgesteld.

(V o o r  n a d e re  in l ic h t in g e n :  m r. G .B . N ijh u is , te l.
0 7 0 -1 8 2 8 9 6 .)

E U R O * I I * E X P R E S S E
* * * * *

►

Nota grensbewaking

Algemeen

De notitie vloeit voort uit afspraken in het 
Regeeraccoord (met name op verzoek van de 
WD). Zij is voornamelijk beschrijvend van 
aard en is gericht op de grensbewaking in het 
licht van terrorisme- en criminaliteitsbestrij
ding en het personenverkeer in het algemeen 
en in het bijzonder in het kader van het 
Beneluxverdrag, het Accoord van Schengen 
en het EEG-verdrag.

De Nederlandse grensbewaking is in de prak
tijk van groot belang. Enige cijfers: per jaar 
ruim 60.000 geweigerde vreemdelingen; ruim
5.000 processen-verbaal; ƒ 1,7 miljoen boe
tes geïnd; bijna 30.000 kg verdovende midde
len in beslag genomen; honderden vuurwa
pens; honderden valse paspoorten.
Het beleid inzake grensbewaking moet ge
voerd worden in het licht van twee tegenge
stelde ontwikkelingen:
a) nieuwe impuls streven naar Europa van 

Burger (zonder binnengrenzen);
b) toenemende trek van vreemdelingen en 

toenemende internationale criminaliteit.

De Euro-Expresse 
w o rd t u itgegeven on
der auspiciën van de 
N ederlandse leden 
van de L iberale en

^nhetEuropesT Probleem: de rechtsstelsels van de Europese 
Parlem ent. landen tonen onderling (soms grote) ver

schillen.
Het te voeren beleid berust op een dilemma. 
De alternatieven zijn:
a) handhaving c.a. herstel van behoorlijke 

grensbewaking alsmede de status-quo 
met betrekking tot strafklimaat, vreemde
lingenbeleid en dergelijke of;

b) verdergaan op de weg Europese eenwor
ding (Europa van de burger).

De W D  kiest met de regering voor alternatief
b).
Het terugdraaien van de ontwikkeling is im
mers defensief en houdt geen rekening met 
de toenemende mobiliteit van de mensen en 
met de economische afhankelijkheid van Ne
derland van Europa. De keuze voor de Euro
pese weg is gericht op de toekomst.

Daaraan verbindt de W D  overigens een aan
tal voorwaarden. Met de keuze voor het Euro
pa van de burger wil de W D tevens de keuze 
maken voor:
-  internationale aanpak van het vreemdelin

genbeleid;
-  internationale aanpak van de criminaliteit. 
Daarbij heeft vrij goederenverkeer overigens 
prioriteit boven vrij personenverkeer. Alvo-
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rens volledig vrij personenverkeer een feit kan 
zijn moet het beleid op een aantal terreinen 
geharmoniseerd zijn. En wel in de vorm van 
concrete maatregelen, zoals verdragen/Euro- 
pese richtlijnen/wetswijzigingen.

Bij het uitblijven van maatregelen dreigt Ne
derland uitwijkhaven te worden in verband 
met vreemdelingenbeleid, waardoor onder 
andere het minderhedenbeleid ondergraven 
wordt. Eveneens uitwijkhaven in verband met 
criminaliteit waardoor het beleid inzake nota 
Samenleving en Criminaliteit ondergraven 
wordt: er zijn dan meer politie/rechters/cellen 
nodig, met alle financiële gevolgen van dien. 
In verband hiermee noopt het wegvallen van 
de binnengrenzen/personencontröle tot het 
intensiveren van het binnenlands toezicht. 
Het is de vraag of daarbij te ontkomen is aan 
bijvoorbeeld invoering identificatieplicht.

Identificatieplicht

Gegevens
-  Vermeld in het regeeraccoord;
-  regeringsverklaring: geen algemene identi

ficatieplicht; wel in de gevallen waarin de 
politie bevoegd is iemand naar zijn naam te 
vragen (verdachten/verkeer/vreemdelin- 
gen). Motie-Kok tegen identificatieplicht 
verworpen. Regering zegt antwoord toe;

-  advies mr. Wiarda (oud-president Hoge 
Raad; oud-president Europees Hof Men
senrechten) in 1987: dergelijke identifica
tieplicht is niet in strijd met grondwet of 
mensenrechtenverdragen. De verplichting 
om naam op te geven is geen inbreuk op de 
persoonlijke levenssfeer. Ook geen inbreuk 
op het beginsel dat men niet hoeft mee te 
werken aan zijn eigen vervolging. Invoering 
moet wel berusten op een „dringende 
maatschappelijke noodzaak” ;

-  alle andere Schengen-landen (Frankrijk, 
West-Duitsland, België en Luxemburg) 
hebben een verplichte identiteitskaart. Wi
arda: vanuit deze landen is nog nimmer 
hierover door een burger in Straatsburg 
geprocedeerd;

-  in Nederland hebben momenteel vreemde
lingen wel identificatieplicht. Dit geeft bij de 
uitvoering problemen in de sfeer van discri
minatie (Surinamers worden wel gecontro
leerd, maar 90% heeft Nederlandse natio
naliteit);

-  er zijn reeds veel deel-identificatieplichten; 
bijvoorbeeld rijbewijs, paspoort, treinabon
nement, visacte, kiezerslegitimatiekaart, 
geldverkeer, etcetera.

2. Overwegingen
Het wegvallen van de binnengrenzen/perso- 
nencontrole noopt tot het intensiveren van het 
binnenlands toezicht. Onder meer in verband 
hiermee is invoering van een beperkte/pas- 
sieve identificatieplicht waarschijnlijk onver

mijdelijk, en derhalve voor de W D  bespreek
baar. Echter alleen onder strikte voorwaar
den, zoals:
-  alleen in de gevallen waarin de politie be

voegd is iemand naar zijn naam te vragen 
(verdachten/verkeer/vreemdelingen);

-  wettelijk vastleggen;
-  bij eventuele invoering goede voorlichting 

aan het publiek over de beperkte voorwaar- 
den/gevolgen en dergelijke.

Eventuele invoering van een beperkte/pas- 
sieve identificatieplicht is in feite weinig 
nieuws naast alle bestaande deelidentifica- 
tieplichten; waarom moet iemand die geld 
afhaalt, een uitkering int, een stem uitbrengt, 
in de trein zit, in de auto rijdt, zich wel identifi
ceren, maar iemand die een ruit ingooit, 
autodiefstal pleegt of zwart werkt niet? Con
clusie: op dit moment is eerst de regering aan 
zet. De W D wacht de toegezegde notitie af.

Maatregelen

De WD-woordvoerders bespraken voorts 
een groot aantal maatregelen, die genomen 
moeten worden alvorens de personencontro
le in 1990 in het gebied van het Accoord van 
Schengen (Frankrijk, Duitsland en de Bene
lux) en in 1992 in het gehele EG-gebied kun
nen vervallen. Het gaat onder meer om har
monisatie van het visumbeleid, vreemdelin
genbeleid, vluchtelingenbeleid, wapenwetge- 
ving, drugsbeleid, terrorismebestrijding, poli
tiële samenwerking en de organisatie van de 
grensbewaking aan de buitengrenzen. De 
W D bepleitte onder meer een belangrijke rol 
voor de Koninklijke Marechaussee terzake. 
Het Kamerdebat kan worden beschouwd als 
een voorloper van volgende debatten over de 
verschillende nog te nemen beleidsmaatrege
len. De Kamer sprak haar zorg uit over de 
trage voortgang daarvan.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  m r. J .G .C . W ie b e n -  
g a , te l. 0 7 0 -1 8 3 9 0 4  e n  H .F . D ijk s ta l,  te l. 0 7 0 -  
1 8 3 8 8 4 .)

Noordzeebeleid

Op 7 maart jl. werd een UCV gehouden over 
Noordzeezaken. De WD-fractie bracht daarin 
onder andere het volgende naar voren:
Het actueelste probleem vormt de verbran
ding van ±  80.000 ton gechloreerde koolwa
terstoffen op zee. De kans is namelijk niet 
uitgesloten dat die verbranding feitelijk onmo
gelijk zal worden omdat de op- en overslag
mogelijkheden op land dreigen verloren te 
gaan. De fractielijn luidde: 
geen oude schoenen (: zeeverbranding) weg-
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gooien, voordat er passende, nieuwe schoe
nen beschikbaar zijn (dat wil zeggen: voordat 
er een beter landverwerkingsprocédé be
staat). Anders namelijk ontstaat de kans op 
diffuse, ongecontroleerde vervuiling van het 
Nederlandse milieu (al dan niet via de grote 
rivieren) of misschien zelfs: export naar ont
wikkelingslanden.
Het kabinet zal binnenkort een besluit nemen. 
W D en CDA dienden samen een motie in om, 
bij gebrek aan beter, voorlopig toch zeever- 
branding mogelijk te laten blijven (tot 1991 
respectievelijk 1994).
Van de zijde van de WD-fractie werd aange
drongen op spoedige totstandkoming en uit
voering van de Maas- en Scheldeverdragen 
om de vervuiling van de Noordzee via de grote 
rivieren met 50% terug te dringen, een en 
ander conform de afspraak op de Noordzee- 
conferentie van 24/25 november 1987 en in 
lijn met de afspraken voor de Rijn. De huidige 
kabinetsperikelen in België werken daar ech
ter niet stimulerend op.
Verder drong de WD-woordvoerder aan op 
de totstandkoming van een Europees 
Noordzee-rampenbestrijdingsplan.
Hij verwees daarbij naar de recente proble
men met de Borcea. Minister Smit-Kroes zeg
de een inspanningsverplichting op dit punt 
toe.
De Noordzee ligt kennelijk nog bezaaid met 
niet-ontploft oorlogsmaterieel.
Diverse malen worden v is s e rs  m e t ontploffin
gen (in de netten of nabij hun schip) gecon
fronteerd. Na de al jaren lang durende onder
zoeken, wordt het langzamerhand écht tijd 
om een besluit te nemen over de al dan niet 
herinvoering van een opvis-regeling, zo be
toogde Jan te Veldhuis. Het alsnog ontploffen 
van deze bommen kan namelijk leiden tot 
veiligheidsproblemen voor schepen en be
manningen; maar óók tot nadelige milieucon- 
sequenties voor Noordzeewater en Noord- 
zeefauna en -flora (onder andere visserij), 
danwel voor de kusten (aanspoeling van vuil). 
Minister Smit-Kroes zegde een besluit op 
korte termijn toe.
Naar aanleiding van de recente Borcea-olie- 
ramp vroeg de WD-fractie om eens te onder
zoeken of olietankers (niet), net als chemica- 
liëntankers, verplicht moeten worden om hun 
resten uit de ladingtanks (slobs) in de haven af 
te geven waar ze worden gelost; in plaats van 
om de reder vrij te laten om zelf de plaats en 
het tijdstip van afgifte te kiezen (met kansen 
op illegale lozingen, die moeilijk controleer
baar zijn). Dat zou impliciet ook een „oppep
per” voor de havenontvangstinstallaties bete
kenen; namelijk méér aanbod, en daardoor: 
betere exploitatiemogelijkheden.
Ook nog pleitte de WD-woordvoerder voor 
een verdere uitbouw van de Kustwacht tot 
een geïntegreerde internationale Kustwacht 
van alle Noordzeestaten samen. Dat zou na
melijk kunnen betekenen: betere preventieve

werking en betere/snellere controlemogelijk
heden en acties na een ramp.
Met andere woorden: een effectievere aan
pak. De Minister zegde toe om zo’n structuur 
verder te zullen bepleiten.

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  m r. A .J . te  V e ld h u is , 
te l. 0 7 0 -1 8 3 9 0 1  ó f  1 8 2 9 0 1 .)

Juist omdat de behandeling van de begroting 
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid in de 
Eerste Kamer viel in de periode, dat het kabi
net sprak over bezuinigingen en over de WIR 
was er een goede gelegenheid om enkele 
vragen te stellen, die niet direct uit de politieke 
actualiteit voortvloeiden. In tegenstelling met 
de CDA’er Franssen, die „schoten voor de 
boeg” wilde lossen vond de WD-fractie dat 
de „kamer van heroverweging” pas met dit 
proces kan beginnen als er een produkt van 
overweging op tafel ligt en „zo ver is het nog 
niet” . De WD-fractie wilde weten of de minis
ter instemt met de opvatting van de Centrale 
Economische Commissie dat de grenzen 
voor overheidsmaatregelen inzake scholing 
en tijdelijk werk zijn bereikt. Wordt overigens, 
zo werd gevraagd, arbeid niet teveel als doel 
en te weing als middel gezien? In dit verband 
vroeg de WD-woordvoerder minister De Ko- 
ning wanneer diens opvatting dat werk gaat 
voor inkomen haar grens bereikt. Een ander 
voorbeeld van het feit dat werk teveel als doel 
zou kunnen worden gezien, is een eventuele 
verlaging van het minimumloon om de werk
gelegenheid te bevorderen. Kan het mini
mumloon lager zijn dan het sociaal minimum, 
en is het dan ethisch en principieel juist om in 
voorkomende omstandigheden de mensen 
een beroep te laten doen op uit de schatkist 
gefinancierde voorzieningen, zoals de Bij
standswet en de Toeslagenwet? Bovendien 
raak je hier aan het leerstuk van het rechtvaar
dig arbeidsloon.
Staatssecretaris De Graaf kreeg van de W D- 
fractie enkele vragen over de evaluatie v a n  het 
nieuwe stelsel van sociale zekerheid. De 
staatssecretaris bevestigde, dat in deze eva
luatie antwoorden zullen worden gegeven op 
vragen zoals: hoe is de cliëntvriendelijkheid 
en de fraudebestendigheid; bevordert het 
nieuwe stelsel de emancipatie of is het in strijd 
met (Europese) richtlijnen en uitspraken over 
de gelijke behandeling; geeft het voldoende 
prikkels om weer aan de slag proberen te 
komen; kortom: heeft het voldoende span
kracht om als een zo zelfstandig mogeiijk

m Ê m  UITDE EERSTE KAMER 

Begroting Sociale Zaken
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systeem aan zijn taakstelling te voldoen?
De in de Stichting van de Arbeid gesloten 
overeenkomst inzake de overdracht van de 
Ziektewet aan sociale partners werd door de 
WD-woordvoerder „geen kluitje, maar een 
heel akkerland, waarmee deze in het riet zijn 
gestuurd” genoemd. Ze krijgen immers alleen 
maar zeggenschap over de bovenwettelijke 
uitkeringen.
De liberale woordvoerder wees er tenslotte 
nog eens op dat hij het samengaan van wets- 
uitvoering en beheer van de sociale fondsen 
geen gelukkige zaak vindt. Maar wanneer de 
fondsen van de volksverzekering blijven bij de 
Sociale Verzekeringsbank, die ook de wet- 
suitvoering in handen heeft, moeten de cen
trale fondsen van de werknemersverzekerin
gen bij voorkeur naar het op te richten Ge
meenschappelijk Bestuursorgaan, de toe
komstige opvolger van de Federatie van Be
drijfsverenigingen.

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  H .F . H e ijm a n s , te l. 
0 7 4 -4 2 4 3 7 9 .)
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WIR, Oort en ombuigingen m m m T  d e  t w e e d e  k a m e r

Op maandag 14 maart was het dan zover: na moeizaam beraad 
besloot het kabinet een pakket maatregelen te treffen om een 
groot aantal financieel-economische vraagstukken in samenhang 
op te lossen. De WIR-gelden worden teruggesluisd naar het 
bedrijfsleven. De belastingvereenvoudiging volgens Oort zal wor
den begeleid door een verlaging van de tarieven over de hele linie. 
Om de overschrijdingen op de uitgaven terug te dringen worden 
voor 3j miljard ombuigingen voorgesteld. Het resultaat zal zijn dat 
de belasting- en premiedruk voor burgers en bedrijven beperkt 
wordt, het fiscale klimaat in Nederland aantrekkelijker wordt 
zodat de concurrentiepositie tegenover het buitenland wordt 
versterkt, en dat de overschrijdingen in de sociale zekerheid wat 
beter worden beheerst. Het pakket oefent ook een gunstige 
invloed uit op de werkloosheid, die er per saldo met 15.000 tot
20.000 werklozen in 1990 door zal verminderen.
Zeker, het is geen „ideaal” pakket. Het is krap bemeten en voorziet 
niet tegen nieuwe tegenvallers. Op onderdelen kan men er op 
afdingen. De maatregelen in de sociale sfeer zijn lang niet allemaal 
makkelijk uit te leggen. Maar de omvang en de richting van dit 
pakket zijn noodzakelijk voor het verder herstel van de Neder
landse economie. En voor de groei van de werkgelegenheid.
De CDA-fractie in de Tweede Kamer heeft zö kritisch op dit pakket 
gereageerd dat de vraag gerechtvaardigd is of het wel ongeschon
den door de Tweede Kamer kan worden geloosd. Fractievoorzitter 
De Vries heeft aangekondigd forse wijzigingen te willen aanbren
gen. Als dat leidt tot hevige meningsverschillen zou de regering in 
de problemen kunnen komen.
Op 28 en 29 maart vindt het Kamerdebat over de kabinetsbesluiten 
plaats. Het kabinet kan rekenen op een constructieve opstelling 
van de WD-fractie.
Als de nogal fundamenteel lijkende meningsverschillen binnen het 
CDA kunnen worden bijgelegd, kan het kabinet doorgaan met zijn 
karwei. De W D is beslist niet uit op een confrontatie met het 
kabinet of met de coalitie-partner. Te hopen is dat het CDA geen 
grote gaten in de besluitvorming van 14 maart schiet. Dan zou de 
situatie terugkeren van het eerste kabinet-Van Agt, toen een 
verdeelde coalitiepartner de beheersing van de collectieve uitga
ven belemmerde. Terugkeer van zo’n situatie moet vermeden 
worden.

Joris J.C. Voorhoeve

Jeugdhulpverlening

Deze week is het initiatiefwetsvoorstel op de 
jeugdhulpverlening van de PvdA door de Ka
mer aangenomen. De WD-fractie heeft als 
enige tegen het wetsvoorstel gestemd. Voor 
doel en inhoud van het wetsvoorstel en de 
inzet van de WD-fractie in het debat wordt 
verwezen naar WD-Expresse van 12 februari 
1988, nr. 181. De plenaire behandeling van 
het wetsvoorstel is nogal chaotisch verlopen. 
In de eerste plaats bereikte het wetsvoorstel 
van de regering de Kamer midden in de 
behandeling van het initiatief-wetsvoorstel. 
Hoewel formeel dat wetsvoorstel niet aan de 
orde was, werd het materieel wel bij de dis
cussies betrokken.
Daar zorgden de bewindslieden wel voor, die 
als adviseurs van de Kamer bij het debat 
aanwezig waren. Voorts waren het CDA, de 
PvdA en de initiatiefnemers zó gebrand op 
wetgeving, dat ondanks de in eerste termijn 
ferm ingenomen standpunten de wederzijdse 
concessies in hoog tempo over de tafel gin
gen. Zo voelde het CDA niets voor decentrali
satie naar de provincies op korte termijn en 
stelde zij als vroegste datum 1996 voor. Uit
eindelijk ging zij accoord met decentralisatie, 
die nu reeds vorm kan krijgen en definitief in 
1992 zijn beslag krijgt. De PvdA had er ernstig 
bezwaar tegen, dat de justitiële voorzieningen 
op een andere wijze werden geregeld dan de 
overige voorzieningen. Een punt, waaraan 
CDA en W D  sterk hechtten. De woordvoer
ster van de PvdA noemde het betreffende 
amendement zelfs destructief, een zwaar 
woord in de politiek.
Uiteindelijk ging de PvdA toch accoord. Zo 
ook heeft de PvdA moeten slikken, dat de 
jeugdpsychiatrische klinieken en de jeugd- 
secties van de RIAGG’s niet zoals zodanig 
onder de wet vallen. Omdat de WD-fractie al 
vanaf 1985 had duidelijk gemaakt niets voor 
categoriale wetgeving te voelen, heeft zij zich 
in het debat geconcentreerd op het uithollen 
van het wetsvoorstel, met name op die onder
delen, die zij belangrijk vond. Doordat PvdA 
en CDA tot elkaar veroordeeld waren en om
dat zij het onderling op onderdelen sterk
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oneens waren, heeft de WD-fractie de moge
lijkheden aangegrepen het wetsvoorstel sub
stantieel te wijzigen door voor telkens wisse
lende meerderheden op onderdelen te zor
gen. Nu de balans opgemaakt kan worden, 
kan de WD-fractie niet ontevreden zijn: de 
jeugdpsychiatrische klinieken zijn eruit, de 
jeugdsecties van de RIAGG’s blijven onder de 
AWBZ, de justitiële voorzieningen hebben 
een eigen regiem gekregen, praktisch geheel 
volgens WD-wens, het inzagerecht is con
form onze wensen geregeld en wat het be
langrijkste is: de decentralisatie naar de pro
vincies krijgt uiterlijk 1 januari 1992 haar be
slag.
De WD-fractie heeft uiteindelijk tegen het 
wetsvoorstel gestemd, omdat zij op het punt 
van de medische kinderdagverblijven en kin
dertehuizen, die naar haar oordeel evenmin 
onder de wet zouden moeten vallen, niet haar 
zin heeft gekregen. Hetzelfde gold voor 
overbodige regelgeving in het wetsvoorstel. 
Eveneens heeft het oordeel van de W D- 
fractie over de onwenselijkheid van categoria
le wetgeving een grote rol gespeeld. Nu de 
Tweede Kamer het wetsvoorstel heeft aange
nomen, zijn alle ogen op de Eerste Kamer 
gericht. Het zal de vraag zijn of de Eerste 
Kamer met deze onnodige en slecht gestruc
tureerde wet zal instemmen.
In het debat heeft de WD-fractie overigens 
met grote nadruk het belang van goede 
jeugdhulpverlening onderstreept, gegeven de 
vele en soms ernstige problemen, die een 
toenemend aantal jongeren heeft. Omdat er 
betere wegen waren om de jeugdhulpverle
ning te verbeteren dan via categoriale wetge
ving, was en is deze wetgeving onwenselijk. 
Overigens zij nog opgemerkt, dat het rege- 
ringswetsvoorstel met name ten aanzien van 
de decentralisatie nog slechter was dan hét 
onderhavige wetsvoorstel. In het debat heeft 
de WD-fractie de race tussen het initia
tiefwetsvoorstel en het regeringsvoorstel ver
geleken met een paardenrace, waarbij de 
Minister van WVC het paard „Slow States- 
man” bereed en de. initiatiefnemers respec
tievelijk de paarden „Wishfull Thinking” en 
„Hopeless Effort” .
Sommigen denken, dat met de aanvaarding 
van het wetsvoorstel de wedstrijd afgelopen 
is. De WD-fractie verwacht echter nog een 
tussensprint in de Eerste Kamer en ziet de 
meet bij de regering liggen, die het wetsvoor
stel uiteindelijk tot wet zal moeten verheffen.

f i / o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  H .F . D ijk s ta l,  te l. 
0 7 0 -1 8 3 8 8 4 .)

In de UCV-afval, d.d. 7 maart 1988 wees de 
WD-fractie op de gigantische bergen afval, 
die we in Nederland produceren: 30 miljoen

ton per jaar! Omgeslagen per hoofd van de 
Nederlandse bevolking: 9 kilo afval per dag. 
Conclusie is dan ook dat ombuigingen van 
beleid zeer dringend nodig zijn. In dit verband 
werd de volgende WD-prioriteit in aanpak 
van het afvalprobleem aangegeven:

1) preventie. Dat wil zeggen: proberen om óf 
helemaal géén öf zo weinig mogelijk afval 
te (laten) produceren. Hiervoor is een taak
stellend programma nodig.

2) Als afval (toch) niet helemaal kan worden 
vermeden, dan is de tweede lijn: recycling/ 
hergebruik. Dit vereist onder andere
-  goede inzamelings-/ophaalsystemen
-  goede afgifte mogelijkheden
-  de ontwikkeling van goede kringloop- 

processen.
3) Als de hergebruiksmogelijkheden zijn uit

geput, is de derde optie: het verbranden 
van afval ter reducering van het volume, 
mits financieel verantwoord.

4) Pas in de vierde maand komt storten van 
afval op of in de bodem in aanmerking. 
Ook de andere partijen in de Kamer en de 
Minister hadden dit plan van aanpak voor 
ogen.

Technologie

De WD-fractie betoonde zich voorstander 
van verdere stimulering van betere afvaltech
nologieën, en wel voor de gehele afvalketen. 
Dus: met betrekking tot de preventie van het 
ontstaan van afval: vooraan in het produktie 
proces al streven naar „afval-vriendelijke” 
produkten;
•  met betrekking tot recycling: welke nieuwe 

methodes zijn mogelijk?
•  met betrekking tot „milieu-vriendelijk” ver

branden op zee of op land
•  met betrekking tot „milieu-vriendelijk” ver

werken van bijvoorbeeld vervuilde grond; 
mest, cadmium/afvalgips; chemische stof
fen en dergelijke

•  met betrekking tot onderzoek naar alterna
tieve produkten, die minder vuil opleveren.

Een en ander op grote én kleine schaal! Ook 
kleinere bedrijven kunnen namelijk veel aan 
technologische ontwikkelingen bijdragen! 
Dus: kansen geven aan particulier initiatief op 
grote en kleine schaal!

In dit verband bepleitte de WD-woordvoer- 
der onderzoek naar de oprichting van milieu
technische of milieutechnologische centra bij 
grootschalige opslag van afval.
Via een ppp-constructie zouden overheid èn 
afvalverwerkingsbedrijfsleven samen onder
zoek moeten doen naar de mogelijkheden om 
rest-stoffen om te zetten in milieuvriendelijke 
of beheersbare gebruiksvormen.
Minister Nijpels nam deze WD-suggestie 
over.
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Verbranding op zee

Voor wat betreft de verbranding op zee van 
gechloreerde koolwaterstoffen was de W D- 
visie: geen oude schoenen (verbranding op 
zee) weggooien vooraleer nieuwe, passende 
schoenen (verbranding op land) beschikbaar 
zijn. Vooral eventuele diffuse verontreiniging 
of export naar ontwikkelingslanden zou moe
ten worden voorkomen!
Samen met de CDA-fractie werd op dit punt 
een motie ingediend. Als storten van afval 
echt onvermijdelijk is, zou de volgende be
leidslijn moeten worden gevolgd:
•  licht milieu-onvriendelijk: op de bodem, 

mits milieubehéérsbaar
•  middel milieu-onvriendelijk: op of boven in 

de bodem, mits milieubehéérsbaar
•  zwaar milieu-onvriendelijk en onverwerk

baar (chemisch- of radio-actief) afval: op of

eventueel diep in de bodem, zonder con
tact met grondwater; dus: mits milieube
héérsbaar.

De WD-fractie heeft voorgesteld om éérst 
eerlijk/open/nuchter onderzoek te doen. Dan: 
een brede discussie; en daarna, in derde 
instantie, democratische besluitvorming. 
Vooral relevant moet zijn: waar is opslag of 
berging milieuhygiënisch gezien het meest 
verantwoord?

Embargo’s vooraf op onderzoek en discussie 
als zodanig dienen te worden vermeden. Be
halve bovengenoemde grove hoofdpunten, 
zijn nog diverse concrete afval-problemen 
aan de orde gekomen.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  m r. A .J .  te  V e ld h u is , 
te l. 0 7 0 -1 8 2 9 0 1 .)

Akkerbouw

E U R O  * I I  * E X P R E S S E
* * * * *

De Euro-Expresse 
w o rd t u itgegeven on 
der auspic iën van de 
N ederlandse leden 
van de  L iberale en 

Dem ocratische Frac
tie  in het Europese 

Parlement.

i
Na de Europese top te Brussel is de weg vrij 
om een verdere geliberaliseerde en geïnte
greerde markt in de EG waar te maken. Voor 
de Nederlandse land- en tuinbouw is dit een 
overlevingsvoorwaarde. Immers 60% van de 
agrarische produktie is bestemd voor de ex
port.

II
Meer aandacht van de nationale overheid 
voor het Schengen-accoord is nu noodzake
lijk. Dit om 1992 als eindfase van de voorbe
reidingsperiode te handhaven. Dit betekent 
dat de Minister van Landbouw als eerste 
representant van de enige geïntegreerde sec
tor in Europa meer aandacht zal moeten 
schenken aan verdere harmonisatie. Hierbij 
valt te denken aan onder andere de lasten
druk en het beleid betreffende ruimtelijke or
dening en milieu.

III
De Nederlandse akkerbouw komt er echter 
bekaaid vanaf. In hoofdzaak omdat door ver
snelde verdringing uitbreiding van arealen is 
gerealiseerd, waardoor vrije marktsectoren in 
toenemende mate dichtslibben ten gevolge 
waarvan de prijzen (inkomen) in de akker

bouw onaanvaardbaar laag tot ver negatief 
zijn. Mede om die reden heeft de W D  het 
initiatief genomen om in oktober 1987 een 
sectorplan akkerbouw te presenteren.

IV
Nu het eerste overleg met de Minister van 
Landbouw over het WD-sectorplan onlangs 
(9 maart 1988) heeft plaatsgevonden is een 
eerste reactie noodzakelijk:
-  Anders dan tot voor kort heeft de Minister 

zich gelijk aan de W D uitgesproken vóór 
prijsstabilisatie in de akkerbouw.

-  Overbruggingsfinanciering zoals bepleit, is 
door de Minister toegezegd via het oprek
ken van bestaande instrumenten inclusief 
rentefaciliteiten. Overleg met de banken en 
het bedrijfsleven zal daaromtrent worden 
opgestart.

-  VUT en het tijdelijk ofwel definitief uit pro
duktie nemen van grond is nu onderwerp 
van discussie. Binnen twee maanden is een 
eerste conclusie te verwachten. Tevens 
dienen delen van de daarmee vrijkomende 
gronden ten gunste van de verbetering van 
de landbouwstructuur aangewend te 
worden.

-  De door de W D  bepleite extensivering van
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de graanteelt is door de overheid en het 
bedrijfsleven via praktijkproeven in onder
zoek genomen. Het WD-voorstel om finan
ciële middelen in het kader van set-aside te 
koppelen aan het Meerjarenplan Bosbouw 
is door de Minister ondersteund. De W D 
denkt daarbij aan 15-jarige contracten zon
der herinplantplicht. Dit set-aside systeem 
is niet fraudegevoelig en concurrentiever
valsend.

-  Overleg tussen het landbouwschap en de 
Minister van Landbouw over de akker- 
bouwproblemen hebben tot eerste resulta
ten geleid.

V
Hoewel er verder nog gesproken moet wor
den over het vrijmaken van financiële midde
len ten gunste van het sanerings c.q. afvloei- 
ingsbeleid (de W D heeft reeds geruime tijd 
geleden een dekking aangedragen) is middels 
de hierboven genoemde onderdelen een eer
ste stap in de goede richting van het W D- 
sectorplan akkerbouw gezet. Een verder par
lementair overleg wordt door de W D nage
streefd.

VI
Voor de compensatie van het op 0% zetten 
van de WIR is de VAIA (vervroegde afschrij- 
vingsfaciliteit investeringsaftrek) voor de 
landbouw het meest aantrekkelijk. De klein- 
schaligheidstoeslag dient in stand te blijven. 
Hoewel verlaging van de vennootschapsbe
lasting voor de marktsector positief is, is dit 
voor de landbouw (als éénmansbedrijf) niet 
toepasbaar evenals verlichting van pre
miedruk in het werkgeversdeel. Vrijstelling 
van het premiedeel AKW kan slechts een 
ondergeschikt deel compenseren.
De kabinetsbeslissing om ƒ 100 miljoen uit het 
BTW-forfait aan de landbouw ten goede te 
laten komen ten gunste van het saneringsbe- 
leid wordt door de W D  positief beoordeeld. 
De WD-fractie heeft hiervoor al veel langer 
gepleit.

discussie in het Europees Parlement over dit 
onderwerp zijn afgerond.
De W D  heeft D’66 mede om die reden ver
zocht het initiatiefwetsontwerp vooralsnog 
niet op de agenda te doen plaatsen.
De WD-fractie betreurt het dat de politieke 
discussie over dit onderwerp zo lang moet 
duren. De materie is bijzonder weerbarstig. 
Belangen van de detailhandel in het kleine- en 
middenbedrijf, het filiaal- en grootwinkelbe
drijf, de in winkels werkzame personen en 
consumenten moeten zorgvuldig tegen elkaar 
worden afgewogen.
De voorstellen tot amendering van het wets
ontwerp van D’66 door de PvdA om op ge
meentelijk niveau verordeningen te maken die 
een mogelijkheid tot openstelling van winkels 
inhouden tot 21.00 uur is van ingrijpende 
aard.
De W D  heeft gekozen voor de voornemens 
van Staatssecretaris Evenhuis en Minister de 
Koning.
Aan de hand van de discussie in de vaste 
kamercommissie voor het Midden- en Klein
bedrijf heeft het Kabinet het groene licht ge
kregen om met een nadere uitwerking te 
komen van de gepresenteerde beleidsvoor
nemens op dit punt.
Daarbij zal ook de Europese dimensie moeten 
worden betrokken. De W D vindt het opval
lend dat in het bovengenoemd mondeling 
overleg de PvdA-woordvoerder op geen en
kele wijze heeft gezinspeeld op een voorstel 
van zijn kant. Het was bij dit mondeling 
overleg de juiste plaats en het juiste moment 
geweest om het PvdA standpunt kenbaar te 
maken. De voorstellen van de PvdA liggen 
naar het oordeel van de W D  dichter bij de 
beleidsvoornemens van het Kabinet dan bij 
het initiatief van D’66.
De W D betreurt het dat de PvdA de verwar
ring met betrekking tot de openstelling van 
winkels nog groter heeft gemaakt.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  A .A .M .E . v a n  E rp , 
te l. 0 7 0 -1 8 2 8 8 5 .)

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  P .M . B la u w , tel. 
0 7 0 -1 8 2 8 8 1 .)

120 kilometer

„ . Woensdag 9 maart zijn in de Tweede Kamer
Winkelsluiting de nota Rijsnelheden en de notitie Verkeer en

Milieu behandeld. De behandeling van deze 
twee nota’s heeft geïntegreerd plaatsgevon- 

Naar aanleiding van de vragen zoals die zijn den gezien de sterke verwevenheid van beide
gesteld in het Europese Parlement over de onderwerpen. De W D ministers Korthals Al-
winkelsluitingstijden in de diverse lidstaten en tes, Smit-Kroes en Nijpels dienden de heikele
de voorstellen inzake de vrije interne markt is onderwerpen namens de regering te verdedi-
de WD-fractie van oordeel dat een discussie gen. De centrale vraag bij de notitie verkeer en
over een wijziging van de winkelsluitingswet milieu was hoe de belasting die de auto op het
in ons land zinvoller en gedegener kan plaats- milieu legt in de hand te houden, zodat over
vinden als de beantwoording en eventuele een aantal jaren niet een zodanige milieube-
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lasting bestaat dat er veel hogere kosten mee 
gemoeid zijn dan nu reeds het geval is. De 
WD-fractie stelde dat de auto niet af is zolang 
hij nog vervuilt. Maar aangezien de huidige 
techniek nog niet die stand heeft bereikt, is de 
fractie van mening dat zoveel mogelijk ge
daan dient te worden voor milieubehoud. In 
Europees verband of desnoods alleen in 
overleg met de Bondsrepubliek en Denemar
ken de Amerikaanse norm, de zogenaamde 
US ’83, die ook in Japan geldt, ingevoerd 
moeten worden en niet de Europese norm. Dit 
om twee redenen. Ten eerste is de US ’83 
norm een veel strengere, waarbij naast kool- 
stofoxyden ook de stikstoffen, die feitelijk de 
grootste vervuilers zijn eruit worden gehaald 
en ten tweede wordt dan de subsidie die op 
de schone auto gegeven wordt dan ook wer
kelijk gebruikt voor de dure driewegkatalysa
tor van ongeveer 1500 gulden die aan de 
strenge eisen voldoet. Tevens wordt er niet 
een subsidie van 1500 gulden gegeven op 
een schone auto met een eenwegkatalysator 
van ongeveer 300 gulden, zoals bij de meeste 
kleine auto’s nu het geval is. Deze zijn immers 
eigenlijk helemaal niet zo schoon. Of dit op 
korte termijn in Europees verband geregeld 
kan worden is een vraag. Om dit te bevorde
ren is er een motie ingediend die ook door de 
WD-fractie wordt ondersteund om zo snel 
mogelijk in overleg te treden met de Europese 
partners om tot invoering over te gaan van de 
Amerikaanse normen. Met betrekking tot de 
snelheidslimieten is de WD-fractie met het 
kabinet van mening dat een verhoging tot 
120 kilometer noodzakelijk is.
Ten eerste is er geen regel in ons land die zo 
weinig gerespecteerd wordt als de 100 kilo
meter regel. Indien het gros van de wegge
bruikers de regel niet meer accepteert is de 
regel niet meer te handhaven en dient hij te 
worden vervangen door een regeling waar het 
grootste deel van de weggebruikers wel ge
volg aan geeft. Minister Korthals Altes wees 
dan ook terecht vergelijkingen van de opposi
tie met belastingontduiking van de hand om
dat het percentage mensen dat dat legitiem 
vindt zodanig klein is dat het een nog te 
corrigeren groep is en dat bestraffing van 
deze groep door de samenleving als een 
normaal verschijnsel wordt geaccepteerd. 
Verdere argumenten waren dat de verschillen 
in snelheid bij strikte handhaving van de rege
ling tussen de weggebruikers kleiner worden. 
Dit komt dan de verkeersveiligheid ten goede. 
Een derde argument voor verhoging van de 
maximumsnelheid is dat de gemiddelde tota
le snelheid omlaag gaat en dat dit de uitstoot 
van kool- en stikstoffen zal doen verminderen 
hetgeen zeer goed is voor ons milieu.
Nu nog afwachten hoe de vier CDA’ers die 
tegen deze verhoging zijn zich zullen gaan 
opstellen bij de stemmingen en hoezeer zij 
andere geesten in hun fractie beïnvloeden, 
maar zoals het er nu uitziet zal het CDA,

ondanks het vage verhaal op dit onderwerp 
toch met het voorstel instemmen, zodat dit 
reeds lang slepende punt eindelijk wordt op
gelost.

(V o o r n a d e re  in lic h t in g e n :  m w . A . J o r r i ts m a -  
L e b b in k , te l. 0 7 0 -1 8 2 8 9 1 .)

Medicijnprijzen in Europa

Waar de discussie in de Nederlandse politiek 
over de voorstellen van staatssecretaris Dees 
ten aanzien van de medicijnprijzen hoog op
loopt, kwam tezelfdertijd het onderwerp ook 
in de Europese Gemeenschap ter sprake, zij 
het in het kader van de totstandkoming van de 
interne vrije markt in 1992 en dus niet zoals 
hier louter om te bezuinigen.
De vrije verkrijgbaarheid en de prijzen van 
geneesmiddelen zijn al lang een onderwerp 
van gemeenschapszorg. Het Europese Hof 
van Justitie heeft er zich met name in de 
navolgende arresten mee bezig gehouden: 
Sterling Drug (15/74).
De Peijper (104/75) en Centrafarm (102/77) 
over de toelaatbaarheid en het toestaan van 
parallelimporten in de lidstaten; alsmede in de 
Hoffmann-La Roche zaak (uitspraak 9-6- 
1976) inzake het misbruik van een dominante 
positie in de medicijnenmarkt, c.q. merkge
neesmiddelen vs. loco’s.
Ook terzake van de richtlijn inzake de erken
ning van de diploma’s en de vestiging van 
apothekers kwam, zij het zijdelings, de uiterst 
diverse en gecompliceerde situatie in de com
munautaire markt voor medicijnen ter sprake. 
Sindsdien is wel herhaaldelijk in initiatiefrap
porten, onder andere van ondergetekende 
voor de juridische commissie, in het Europees 
Parlement over medicijnen gesproken, maar 
werden geen wetgevende voorstellen door de 
Europese Commissie gedaan. Daar kwam 
verandering in toen als gevolg van het witboek 
over de interne markt van Lord Cockfield ook 
de geneesmiddelenvoorziening voor 1992 als 
te regelen onderwerp werd genoemd. De 
Commissie diende eind 1986 het voorstel tot 
richtlijn betreffende de doorzichtigheid van 
maatregelen ter regeling van de vaststelling 
van de prijzen van geneesmiddelen voor men
selijk gebruik en hun opneming in het nationa
le stelsel van gezondheidszorg in.
Het Europees Parlement voerde hierover in de 
plenaire vergadering van maart jl. een debat 
ter tweede lezing, nadat de Raad van Minis
ters eind 1987 zijn positie vaststelde, op 
grond van een rapport van de Gaullist Latailla- 
de, namens de parlementaire commissie voor 
economische zaken. Eerder werd hetzelfde 
rapport van de agenda van januari afgevoerd, 
omdat er een duidelijk verschil van mening 
tussen links en rechts in het huis was en er in
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tweede lezing nu eenmaal een meerderheid 
van 260 stemmen -  en overeenstemming met 
de Europese Commissie -  nodig is om de 
amendering van het Parlement in de wet
stekst ingang te doen vinden. Uiteindelijk 
werd er een aantal compromisamendemen
ten met grote meerderheid en instemming van 
de Commissie, bij monde van Lord Cockfield, 
aangenomen, terwijl amendementen van de 
Nederlandse socialist Metten niet voldoende 
steun vonden. De laatste voerde in de Neder
landse pers ook publiekelijk een debat, waar
bij hij op vele fronten werd weersproken door 
farmaceutische deskundigen.
Ten onrechte wordt ook in de voorstellen van 
staatssecretaris Dees een aanpassing naar 
beneden van de Nederlandse prijzen, van
wege lagere prijzen elders in Europa, gezien. 
Dat is alleen daarom al onjuist, omdat in de 
Latijnse landen van de EG de prijzen van 
overheidswege te laag worden vastgesteld. 
Dat leidt soms tot onaanvaardbare situaties 
zoais in Griekenland, waar een groot aantal 
medicijnen niet meer verkrijgbaar zijn, omdat 
er voor farmaceutische firma’s niet meer ren
dabel te werken valt.

In het voorstel van de Commissie, waarin 
geen harmonisatie van nationale stelsels, 
geen volledige prijsvrijheid noch strikte prijs
controle wordt beoogd, wordt een wat strikter 
regime dan het thans in Nederland geldende, 
het op een na duurste in Europa, dus wel 
mogelijk gemaakt.
De grote vrees van de Liberale fractie was dat 
er niet voldoende evenwicht zou blijken te zijn 
tussen restrictieve prijzen en de marges voor 
de fabrikanten, die daaruit weer research voor 
nieuwe middelen moeten kunnen bekostigen. 
In de uiteindelijke versie worden termijnen 
voor toelating, prijsherziening perjaar, gehar
moniseerde lijsten voor door de ziekenfond
sen te vergoeden middelen, databanken voor 
vergelijkbaarheid van middelen, verificatie 
van halffabrikaten en van tussenhandelsprij- 
zen vastgelegd.
Naar het oordeel van onze fractie kan hierdoor 
een redelijke ontwikkeling van de interne vrije 
Europese markt in geneesmiddelen gewaar
borgd zijn.

(V o o r  n a d e re  in lic h t in g e n :  d rs . F .A . W ijs e n -  
b e e k , te l. 0 7 0 -6 4 7 4 4 7 4 .)
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S ? n cUDM E N TA T,E C E N TRUM  
N E D E R L A N D S E  PO LIT IEK E  

p a r t i j e n

TWEEDE KAMER

Vierde Nota Ruimtelijke 
Ordening (VNRO)

1.
Het „Beleidsvoornemen” van de Regering inzake de 
VNRO gaat nu om advies en inspraak het land in. De 
Tweede en Eerste Kamer zijn procedureel pas aan zet na 
de „Beslissing” van de Regering. Daarom past momen
teel enige voorzichtigheid en terughoudendheid. Mede 
om de advies- en inspraakronde niet onnodig te belasten. 
De resultaten daarvan ziet de W D -fractie  overigens met 
zeer veel belangstelling tegemoet.
Desalniettemin zijn enkele algemene opmerkingen mo
gelijk.

2.
Als positieve elementen in het Beleidsvoornemen VNRO 
kunnen onder meer de volgende aandachtspunten wor
den genoemd:
a) het open oog hebben voor en inspelen op de nieuwe 

ontwikkelingen, die Nederland binnenkort stevig zul
len raken, en waarop óók een planologisch antwoord 
nodig is.
Voorbeelden: de wijziging in de wereldgoederenhan- 
delsstromen (Pacific-effect), de aanleg van de Kanaal
tunnel, en de realisatie van de TGV en de ICE. 
Nederland mag niet in de periferie geraken!

b) de aandacht voor de steden, en de trekkersfunctie van 
Schiphol en de Rotterdamse haven voor de Neder
landse economie.

c) de erkenning van het grote belang van goede infra
structuren -  waaronder óók de vaarwegen en railver- 
bindingen -  voor de Nederlandse samenleving (in 
relatie to t de ons omringende landen). Nederland 
moet zijn distributie-Aransitofunctie blijven koesteren!

d) de filosofie om alle sterke punten van Nederland zo 
veel mogelijk verder te versterken.

e) de geringere sturing van de sociale woningbouw; het 
streven naar een liberale grondpolitiek; meer aan
dacht voor het eigen woning-bezit.

f) Meer aandacht voor de mens en minder voor allerlei 
abstracte theorieën.

Kortom: een aantal zeer duidelijke liberale elementen!

3.
Vraagtekens kunnen worden gezet bij onder meer de 
volgende aspecten:
a) de instandhouding van relatief veel structuursche

ma’s, waardoor het ruimtelijk planningsstelsel tamelijk 
ingewikkeld blijft.
De VNRO blijft aldus een soort nieuw „parapluie-plan” , 
terwijl de W D -fractie  liever een aanzienlijker vermin
dering van plannen had gezien.

b) de kansen en keuzevrijheden, die niet voor alle regio's 
en marktsectoren in gelijke mate aanwezig lijken te 
zijn, zie c, d en e.

c) de motivering, waarom bepaalde stedelijke agglome
raties wél, en andere niet als „stedelijk knooppunt” 
worden aangemerkt.

d) de vraag, waarom bepaalde gebieden met duidelijk 
(grensoverschrijdende) economische potenties niet 
méér nationale aandacht krijgen. Bijvoorbeeld het 
Westerscheldebekken (met 5 havens), Venlo e.o., 
Delfzijl.

e) de ietwat diffuse stellingname ten opzichte van land
bouwkundige ontwikkelingen in relatie to t natuur en 
landschap (extensivering, intensivering, scheiding en 
verweving van grondgebruik).

f) onvoldoende onderbouwing van de financiële uitvoer
baarheid en uitvoering van de beleidsvoornemens. 
Enkele vragen hieromtrent zijn:
-  ten koste van welke bestaande geldstromen zullen 

de nieuwe plannen worden gefinancierd, als er geen 
extra geld voor nieuw beleid beschikbaar komt?

-  zullen alle andere overheden (provincies, gemeen
ten, waterschappen) wel willen mee-financieren,
c.q. welke financiële consequenties zullen voor hen 
ontstaan bij de uitvoering van nieuw beleid?

-  is de verwijzing naar publieke-private-(finan- 
cierings-)samenwerking niet wat (erg) vrijblijvend?

De W D -fractie  vindt dat in de Regeringsbeslissing een 
afdoende antwoord moet worden gegeven op dit soort 
vragen.

De W D -fractie  gaat er overigens van uit dat het huidige 
„Beleidsvoornemen” van de Regering in de praktijk nog 
niet als (pseudo-)geldend beleid zal gaan fungeren.

(Voor nadere inlichtingen: mr. A.J. te Veldhuis, tel. 070- 
182901.)

'DE EERSTE KAMER

Tabakswet

Op dinsdag 8 maart is in de Eerste Kamer de Tabakswet 
aangenomen. De W D -fractie  stemde voor, met uitzon
dering van de heer Heijmans, die aantekening vroeg te 
hebben tegengestemd.
De overwegingen van de W D -fractie  om het wetsont
werp te steunen waren de volgende:
1. Er bestaat een zodanig verband tussen roken en het 

optreden van longkanker, dat algemeen wordt aange
nomen dat roken tenminste 10.000 doden per jaar 
veroorzaakt. Een ontmoedingsbeleid door middel van 
voorlichting is gewenst, maar moet ondersteund wor
den door enkele andere maatregelen.
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2. De niet-roker mag een zekere bescherming verwach
ten tegen de hinder van het roken door anderen. Dit 
geldt met name voor de 10% van de Nederlandse 
bevolking, die kampt met ademhalingsproblemen en 
-ziekten zoals astma, chronische bronchitis en long
emfyseem.

3. Het wetsontwerp bevat een lichte regeling. Voor een 
deel zou die zelfs in het kader van de Warenwet 
hebben kunnen plaatsvinden (voorschriften voor o.a. 
het nicotinegehalte en aanduidingen op de verpak
king).
Maatregelen om het roken in openbare ruimten te 
verbieden en de rookhinder te beperken in onder 
andere scholen en inrichtingen voor gezondheids
zorg, achtte de fractie verantwoord, al drong zij aan op 
een prudente hantering van deze bevoegdheid.

De woordvoerster van de W D-fractie, mevrouw mr. E. 
Veder-Smit, noemde het preventiebeleid een van de 
sterke punten van het beleid van staatssecretaris Dees 
van WVC. Zij besteedde speciale aandacht aan de as
pecten van voorlichting en reclame. Reclame, zo stelde 
zij, bevordert niet alleen de keuze van een bepaald merk, 
maar werkt ook „cultuurbevestigend” : dat ziet men dage
lijks bij de alcoholreclame op de televisie. De W D -fractie  
steunde het streven van staatssecretaris Dees om strin
gente afspraken met de sigarettenindustrie te maken 
over de inhoud van de reclame, die zich vooral niet to t de 
jeugd moet richten.

(Voor nadere inlichtingen: mw. mr. E. Veder-Smit, tel. 
058-122803.)

P R E S S E
De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspic iën van d e  N ederlandse 
leden van de  Liberale en D em ocra ti
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Gevangeniswezen en zware 
criminaliteit

Op 21 maart jongstleden is met de bewindslieden van 
justitie van gedachten gewisseld over respectievelijk het 
gevangeniswezen, de bestrijding van de zware criminali
teit en over enkele beleidsaspecten van de zaak-Heijn.

Gevangeniswezen

Inzake het gevangeniswezen, constateerde de W D -frac
tie dat recent meerdere malen is gesproken over dit 
onderwerp, waarbij met name de gevangeniscapaciteit 
centraal stond (zie Expresses 181 en 184). Om die reden 
achtte de woordvoerder het ju ist dat in dit verband enkele 
andere belangrijke onderdelen van het gevangeniswezen 
aan bod zouden komen. De W D -fractie  vroeg aandacht 
voor de moeilijke positie van de gevangenisbewaarders, 
die naast een beveiligingstaak ook een humane bejege- 
ningstaak hebben. Daarbij hebben ze in toenemende 
mate te maken met aan drugs verslaafde- en ernstig 
psychisch gestoorde gevangenen.

Zware criminaliteit

Wat betreft de bestrijding van de zware crim inaliteit is de 
W D -fractie  van mening dat de verhoging van de pakkans 
in het algemeen effectiever is dan (verdere) verhoging van 
de strafmaat. Enkele terreinen vormen daarop een uit
zondering, zoals ontvoering en vrouwenhandel.

Organisatie van de politie

Naar de opvatting van de W D -fractie  is de organisatie 
van de politie nog onvoldoende toegesneden op effec
tieve bestrijding van de zware criminaliteit. Om die reden 
acht de fractie de totstandkoming van regionale recher

cheteams van groot belang voor de bestrijding van 
bovenlokale criminaliteit. Mede in verband hiermee dient 
een structurele financiering van de regionale samenwer
kingsverbanden overwogen te worden.
De W D -fractie  gaf haar steun aan de voorstellen van de 
Commissie-Gonsalves om te komen to t interregionale 
teams ter bestrijding van zich landelijk manifesterende 
zware criminaliteit. Het is echter nog wel onduidelijk waar 
de beslissingsbevoegdheid to t het instellen van dergelij
ke teams ligt.
De W D -fractie  is van mening dat voor de financiering van 
excessieve materiële en personele kosten rijksmiddelen 
ter beschikking dienen te komen.
De mogelijkheid dient overigens opengehouden te wor
den om daarnaast landelijke teams in te stellen, wanneer 
het langduriger operaties betreft in het geval van speci
fieke misdaden.
De W D -fractie  vindt dat goede inlichtingendiensten on
misbaar zijn. De opbouw van de regionale Criminele 
Inlichtingen Diensten in relatie met de Centrale Recher
che Informatie Dienst biedt vertrouwen. Er werd vervol
gens op gewezen dat in Europees verband naast Interpol 
behoefte bestaat aan een Europese Recherche Centrale.

Zaak-Heijn

Als derde onderwerp was aan de orde de beleidsaspec
ten van de zaak Heijn: niet de opsporingsaspecten en 
evenmin een beoordeling achteraf van genomen beslis
singen.
Ook met betrekking to t de losgeldbetaling onthoudt de 
W D -fractie  zich van elk oordeel over het handelen van de 
familie of van andere betrokkenen, mede omdat zij begrip 
heeft voor de dramatische omstandigheden.
Wel erkende de W D -fractie  dat er een groot spannings
veld is tussen enerzijds het wenselijke uitgangspunt dat 
de overheid niet met criminelen onderhandelt c.q. ermee 
instemt dat derden dit doen en anderzijds de noodzaak 
van een nauwe samenwerking tussen de familie c.q.
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betrokkenen en de politie alsmede het openbaar ministe
rie op basis van wederzijds vertrouwen. Om die reden 
wees de fractie wet- of regelgeving c.q. stringente richtlij
nen, die het betalen van losgeld verbieden, af. Het is 
echter van groot belang dat de overheid als beleidsmatig 
uitgangspunt neemt in principe niet met criminelen te 
onderhandelen c.q. ermee in te stemmen dat derden dit 
doen. Indien in zéér uitzonderlijke gevallen losgeldbeta- 
ling c.q. medewerking daaraan geboden is, dient dit niet 
te gebeuren dan nadat een levensteken en/of tegenpres
tatie is verkregen en de kans op opsporing hierdoor wordt 
vergroot.

Informatiestop

Het verstrekken van informatie door het openbaar minis
terie en door de politie valt onder hun eigen verantwoor
delijkheid. Een informatiestop is dan gerechtvaardigd, 
wanneer het onderzoek daarmee gediend is.
Ook de pers heeft haar eigen verantwoordelijkheid. De 
WD-fractie acht het ongewenst dat de overheid druk op 
de pers uitoefent c.q.dat terzake nadere regels gesteld 
worden. Bovendien heeft de pers zich in de zaak-Heijn 
correct en verantwoord opgesteld.
De fractie vindt het voorts onjuist dat de overheid mee
werkt aan het verschaffen van onjuiste informatie, zelfs 
indien de opsporing hiermee gebaat zou zijn.

Het achterhalen van de buit

De WD-fractie staat niet afwijzend tegenover de gedach
ten om bij de maatregel van ontneming van het weder
rechtelijk verkregen voordeel de vervangende hechtenis 
te verlengen, om van vervroegde invrijheidsstelling af te 
zien, wanneer de buit niet is achterhaald en om voorbe
reidingshandelingen bij gijzeling strafbaar te stellen.
De WD-fractie wacht de aangekondigde studies 
dienaangaande af. De minister van Justitie kreeg nog 
ondersteuning van de WD-fractie voor zijn voornemen 
om langs strafrechtelijke weg het niet-toegestaan ge
bruik van door afluistering verkregen informatie tegen te 
gaan.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n  g e v a n g e n isw e ze n : m r. A .H . 
K o rth a ls , tel. 0 7 0 -1 8 2 9 0 2  o f  v o o r  n a d e re  in lic h tin g e n  
z w a re  c r im in a lite it  en  b e le id s a s p e c te n  z a a k -H e ijn : H.F. 
D ijks ta l, tel. 0 7 0 -1 8 2 8 8 4 .)

De W D  en de vierde nota over 
de ruimtelijke ordening

In Vrijheid en Democratie van 15 maart is op bladzijde 15 
aangegeven, dat het Hoofdbestuur meent een handrei
king te moeten geven bij de discussie in de partij over de 
vierde nota over de ruimtelijke ordening. Daartoe is een 
commissie ad hoe ingesteld, waarin vertegenwoordigers 
van een groot aantal partijcommissies zitting hebben. 
Het beleidsvoornemen is op 17 maart gepresenteerd en 
de publieke discussie zal voor de zomer moeten worden 
afgerond. Daarna zal de regering een concept beslissing 
aan het parlement voorleggen en voor het eind van het 
jaar zal de regeringsbeslissing zijn genomen. Er zijn dus 
twee momenten van beïnvloeding mogelijk. Allereerst dit

voorjaar en ten tweede in de richting van het parlement in 
het najaar.
De partijcommissie ad hoe schuift die twee mogelijkhe
den in feite ineen door u (individuele leden, afdelingen en 
centrales) te vragen aan de hand van de hieronder 
geformuleerde vraagstellingen uw reactie op de vierde 
nota te geven. Uw opmerkingen moeten voor 15 mei 
binnen zijn op het landelijk secretariaat ter attentie van de 
commissie ad hoe vierde nota. Met uw antwoorden kan 
dan een overzicht worden gegeven van wat er in de partij 
op het terrein van de gewenste ruimtelijke inrichting van 
ons land in de toekomst voor gedachten zijn. Zulks zal 
hopelijk zijn effect op parlement en regering niet missen. 
U kunt uiteraard buiten de vraagstelling gaan en u kunt 
uw eigen inspraakweg volgen. Een gebundelde reactie 
vanuit de WD zal mogelijk op alle fronten meer effect 
hebben. Niet uitgesloten is, dat deze tevens voor de 
opstelling van het verkiezingsprogramma nuttig kan zijn. 
Hieronder volgen de vragen.

1. De internationale positie van Nederland.

Bent u van mening dat de 4e Nota zowel de Nederlandse 
als de buitenlandse ondernemer en investeerder, inspi
reert om Nederland te (blijven) gebruiken als vestigings
plaats voor activiteiten waarmee Nederland zich interna
tionaal profileert?

•  Zal het Nederland van de 4e Nota op de internationale 
markt voldoende interessant blijven op terreinen als:
-  agribusiness/biotechnologie
-  waterbouwkunde
-  transport en distributie
-  toeristisch waterland?

2. De positie van de regio’s binnen Nederland.

Geeft de 4e Nota voldoende mogelijkheden of aankno
pingspunt aan de verschillende gebieden van Nederland 
om van de eigen potenties/mogelijkheden zich te kunnen 
ontwikkelen?

•  Is het in dit kader juist dat, gelet op de economische 
functie van de Randstad in internationaal verband, dit 
gebied een relatief zwaar accent krijgt van de Rijkso
verheid?

•  Hebben de meer landelijke gebieden buiten die ge
noemd in de Nota voldoende armslag en voldoende 
financiële marge om de bedrijvigheid te versterken 
aansluitend op hun specifieke kansen/potenties?

3. Meent u dat de 4e Nota een goede aanzet geeft voor 
een economisch beleid dat hand in hand kan gaan met 
een verantwoord milieubeleid?
Vindt u dat ook belangrijk?

4. Is -  gegeven de lessen uit het verleden -  het beschik
bare dan wel gedachte instrumentarium ter realisering 
van wat uit RO-beleid voor ogen staat adequaat of 
effectief genoeg?

•  Draagt de nota bijvoorbeeld door:
-  maatregelen om wonen en werken zo dicht mogelijk 

bij elkaar te brengen (en acht u dat ook gewenst?)
-  voldoende aandacht voor de onevenwichtigheden 

in de woningmarkt in kwalitatieve en kwantitatieve 
zin

-  maatregelen met betrekking tot de kwaliteit van het 
woonmilieu

voldoende bij om de behoefte aan mobiliteit zoveel
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mogelijk te beperken, met name in het woon- werkver
keer?

5. Bent u van mening dat gezien de groeiende verschei
denheid van leefstijlen voldoende vrije woonplaatskeuze 
in de 4e Nota wordt geboden om te voldoen aan de 
woonwensen, zowel binnen de grootstedelijke leefmi
lieus als daarbuiten?

6. Denkt u dat het voor de ontwikkeling van zowel de 
landbouw als de natuur gunstig is om te streven naar 
grotere eenheden voor beide.

H.B. Eenhoorn, voorzitter van de partijcommissie vierde 
nota R.O.

-  op blz. 77: de juiste tekst onder A doelstelling WD 
luidt als volgt:
„Het opvangen van jonge partijleden in de WD en 
hen enthousiast maken voor het liberalisme. Tevens 
het vormen van nieuw kader waar het gaat om 
actieve leden, gericht op de toekomst van de partij” ;

-  op blz. 78: bovenaan: vervallen de woorden „in 
samenwerking” ;

-  op blz. 78: 4e alinea, laatste regel, vervallen de 
woorden: „voor nieuwe leden”.

Mededeling

In de beschrijvingsbrief voor de jaarlijkse algemene ver
gadering op 27 en 28 mei aanstaande zijn enkele passa
ges weggevallen in het ter kennisneming opgenomen 
„advies inzake de problematiek van het dubbellidmaat- 
schap” en het „jaarplan 1988” op blz. 73 e.v.

•  Het „advies inzake de problematiek van het dub- 
bellidmaatschap”:

-  in de 3e alinea op blz. 73 dient na „de oprichting van 
de JOVD” in 1949 te worden gelezen;

-  vóór de laatste alinea op blz. 74 dient een tussenkop 
„dubbellidmaatschap” te worden gelezen met daar
onder: „Dubbellidmaatschap is het feit dat men lid is 
van zowel de WD als de JOVD”.

•  „Jaarplan 1988”:

-  op blz. 76: vervalt de zin na het 2e gedachtenstreep
je; daar moet worden gelezen: „Aanbevolen wordt 
de cursus politiek ter discussie verder te ontwik
kelen” ;

-  op blz. 76: vervalt de laatste zin van het 6e gedach
tenstreepje;

-  op blz. 76: de juiste tekst na het 7e gedachten
streepje luidt als volgt:
„Cursussen van de WD en JOVD staan onder 
gelijke voorwaarden open voor deelnemers van de 
andere organisatie. Gelijke cursussen worden op 
hetzelfde prijsniveau georganiseerd. Daarbij geldt 
het volgende:
1. Afstemming van cursussen
2. JOVD-prijzen voor WD-ers
3. Bij vergelijkbare cursussen ten aanzien van de 

JOVD berekent de WD voor jongeren prijzenop 
JOVD-niveau

4. Indien de W D een cursus organiseert die in het 
JOVD-pakket niet aanwezig is, beveelt de com
missie aan voor jongeren {jonger dan 31) lagere 
prijzen te hanteren. Die gelden dan ook voor 
leden van de JOVD (zie bijlage);

-  op blz. 76: onderaan vervalt „doelstelling” ;
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TWEEDE KAMER

Paaspakket

werkgelegenheid op. Ten derde, bij verkoop van 15 
a 20 duizend woningwetwoningen per jaar levert dit de 
schatkist een jaarlijks bedrag op van ruim 1/2 miljard 
gulden. Dit zijn inkomsten die relevant zijn voor het 
financieringstekort.

In de week voor Pasen heeft de Tweede Kamer uitge
breid van gedachten gewisseld met de regering over 
het pakket financieel-sociaal-economische beleids
maatregelen. Namens de WD-fractie is door de frac
tievoorzitter gesteld dat het beleid van het kabinet 
Lubbers -  De Korte tot nu toe is gekenmerkt door 
consolidatie van de resultaten die door het vorige 
kabinet zijn behaald. Gezien het feit dat de aardgasba
ten sinds 1986 met ƒ12 miljard zijn afgenomen is dat 
geen geringe prestatie geweest. Nu de aanpassing aan 
de vermindering van de aardgasbaten echter goed
deels is voltooid, zal de tweede helft van deze kabinets
periode in het teken moeten staan van een meer offen
sieve benadering van onze sociale en economische 
problemen. Het heeft de WD-fractie daarom verheugd 
dat in de voorliggende voorstellen van de regering 
duidelijk aanzetten zijn te herkennen voor een offen
sieve groeistrategie. Voor het eerst in de recente 
geschiedenis worden ombuigingsmaatregelen bege
leid door lastenverlichting. De voor de werkgelegen
heid zo broodnodige verkleining van de wig wordt 
eindelijk realiteit, zij het nog op zeer bescheiden 
schaal. Een gedurfde combinatie van tariefsverlaging 
en uitdunning van de aftrekposten brengt een ver
gaande vereenvoudiging van het belastingsysteem 
binnen bereik. Toch is dit alles nog niet genoeg.
De WD-fractie heeft daarom nog aanvullende voorstel
len gedaan en heeft een aantal eigen uitgangspunten 
benadrukt.

Werk voor Woningen

Waarom wil de WD verkoop van 
woningwetwoningen aan huurders

Ten eerste, om principiële redenen: bevordering van het 
eigen woningbezit voor huurders, die daar anders moei
lijk aan toe komen. Gedacht wordt aan inkomens tot 
1,5 maal modaal. Ten tweede, het brengt geld op voor de 
woningcorporaties. Voor woningen, gebouwd vóór 1975, 
kan per verkochte woning gemiddeld worden gerekend 
op enkele tientallen duizenden guldens. Daarmee kan de 
woningcorporatie groot onderhoud verrichten aan de rest 
van haar bestand, waar anders geen geld voor zou zijn. 
Het is dus goed voor de volkshuisvesting en het levert

Worden nu reeds woningwetwoningen aan 
huurders verkocht?

Ja, maar nauwelijks meer dan 1000 per jaar. Vroeger 
waren dat er meer dan 10.000. Door de invoering van 
allerlei beperkende bepalingen zakte de verkoop sterk 
terug.

Hoe kan de verkoop aan huurders worden 
gerealiseerd?

Door huurders een kooprecht te geven als zij een bepaal
de tijd (bijvoorbeeld 5 jaar) in de woning hebben ge
woond. Daarvoor is wetswijziging nodig. Inmiddels kan 
op korte termijn de verkoop aan de huurders worden 
gestimuleerd door de bestaande beperkende bepalingen 
op te heffen en bijvoorbeeld door aan corporaties voor 
iedere aldus verkochte woning boven het normale contin
gent één extra woningwetwoning toe te wijzen.

Is koop door de huurder voor hem aantrekkelijk 
genoeg?

De huidige regeling schrijft voor dat de huurder de 
woning kan kopen voor de waarde in bewoonde staat. 
Dat komt neer op 2/3 van de prijs, leeg opgeleverd. Dat 
kan zo blijven. Bovendien heeft de huurder geen verhuis- 
en herinrichtingskosten. Belangrijk is ook, dat hij de 
woning goed kent en geen risico’s loopt met verborgen 
gebreken of dergelijke.

Betekent dit niet dat er goedkope 
huurwoningen aan de voorraad worden 
onttrokken, te nadele van de minder 
draagkrachtigen?

In theorie wel, in de praktijk niet. Indien een bewoner zijn 
huurwoning zó aantrekkelijk vindt dat hij die wil kopen, 
mogen wij er rustig van uitgaan dat hij die woning ook als 
huurder tot in lengte van jaren zal blijven bezetten. En 
tegenover elke woningwetwoning die aldus aan het huur- 
bestand wordt onttrokken, staat dat ook een huurder 
minder een beroep daarop doet. Per saldo verandert dus 
de situatie op de sociale huurmarkt niet ten nadele.

Maar er vindt op die manier toch evengoed wel 
uitverkoop plaats van sociale huurwoningen?

Ook dat is niet waar. Jaarlijks worden er 25 a 30.000 soci
ale huurwoningen bijgebouwd. Pas indien het aantal 
verkochte woningen boven dat aantal uit zou komen (wat 
niet waarschijnlijk is) zou de voorraad slinken. Maar dan



nog moet worden bedacht dat de voorraad sociale 
huurwoningen rond de 2 miljoen stuks bedraagt en dat er 
heel wat moet gebeuren, alvorens dit in betekenende 
mate zou afnemen. Gebruik van het woord „uitverkoop” 
in dit verband, is dus onjuist en demagogisch.

Levert het geen onderhoudsproblemen op voor 
de corporaties, als hier en daar woningen uit 
een rijtje worden verkocht?

Enig ongemak in het beheer wellicht wel, echte proble
men niet. Bovendien zou de corporatie de nieuwe eige- 
naar-bewoners een onderhoudscontract kunnen aan
bieden en het onderhoud op die manier toch ononderbro
ken kunnen uitvoeren. Wel moet worden geconstateerd 
dat verkoop van flats om die reden niet goed mogelijk is.

Waarom kunnen de aflossingen, 
voortvloeiende uit de verkoop van 
woningwetwoningen volgens het WD-plan wel 
als relevante inkomsten worden gezien, terwijl 
de vervroegde aflossingen die in de laatste 
twee jaren hebben plaatsgevonden niet 
relevant werden verklaard?

1. De vervroegde aflossingen die in de laatste jaren 
hebben plaatsgevonden, waren niet het resultaat van 
een bewust beleid, maar vloeiden voort uit eenmalige, 
incidentele omstandigheden (door de rentedaling 
konden de woningbouwcorporaties hu n  rijksleningen 
goedkoper op de kapitaalmarkt herfinancieren). De 
aflossingen die zullen plaatsvinden als gevolg van het 
WD-voorstel, vloeien wèl voort uit een structurele 
verandering van het beleid, namelijk de verkoop van 
woningwetwoningen.

2. De vervroegde aflossingen van de afgelopen twee 
jaar, waren niet meer dan een financieringsverschui
ving, te vergelijken met de herfinanciering van een 
hypotheek door een huiseigenaar. Bij het WD-voor
stel veranderen de woningwetwoningen van eigenaar, 
hetgeen meer met het privatiseren van staatseigen
dom kan worden vergeleken.

3. Bij de vervroegde aflossingen die in de laatste twee 
jaar zijn gebeurd, ging het om enorme bedragen 
(totaal meer dan 30 miljard) in een zeer korte periode. 
Als de overheid dit bedrag had aangewend voor 
bestedingen, zou dit tot enorme verstoringen op de 
kapitaalmarkt hebben geleid (de leningen moesten 
immers weer op de kapitaalmarkt worden geherfinan- 
cierd). Het WD-voorstel gaat uit van geleidelijkheid en 
relatief kleine bedragen, ruim 1/2 miljard per jaar.

Besteding gelden

De opbrengst van dit plan moet worden ingezet om de 
economie te activeren, de werkloosheid te bestrijden en 
het milieu te verbeteren. De WD wil het in een speciaal 
investeringsfonds laten vloeien waar de volgende pro
jecten uit worden betaald:

A. Infrastructuur
1. Achterstallig onderhoud en verbe- 70 mln. p.j. 

tering vaarwegen
2. Doorgaande wegverbindingen in 50 

het noorden, oosten en zuiden, in
het kader van de Vierde Nota 
Ruimtelijke Ordening

3. Investeringen Spoorwegen 30

B Milieu-investeringen
1. Opruimen gifgronden 50
2. Schoonmaken vervuilde onderwa- 100

terbodems
3. Landinrichtingsprojecten 35
4. Bosbouw (Uitvoering Relatienota) 35

en aankoop en bebossing margi
nale landbouwgronden

220 mln.

C Bouw t.b.v. collectieve voorzieningen
a. Extra inspanning opheffing cellen p.m.

gebrek
b. Overige achterstallige bouw justi- 40

tie en politie
c. Nieuwbouw scholen (voor concen- 40

tratie en combinatie van kleine 
scholen)

d. Huisvestingsproblemen ouderen- 50
beleid inclusief renovatie

130 mln.

TOTAAL 500 mln.

De Tweede Kamer heeft een motie over het WD-plan 
aanvaard.

De landbouw uit het slop halen

De WD-fractie vindt, dat het Kabinet te weinig op de 
speciale problemen van de landbouw heeft gelet toen zij 
haar jongste besluiten nam. Bij de besluitvorming over de 
WIR is lastenverlichting voor kapitaalintensieve en ar
beidsintensieve grote, midden en kleine bedrijven nage
streefd. Maar in de landbouw gaat het vooral om een
mansbedrijven, die weinig kinderbijslagpremie en belas
ting betalen. Ze dragen zeer hoge kapitaalslasten, vooral 
jonge agrariërs die een bedrijf overnemen. De mest- en 
milieuproblemen dwingen tot grote extra uitgaven. Vooral 
in de akkerbouw zijn de rendementen laag. Ook door 
gezonde bedrijven worden zeer forse verliezen geleden. 
Daarom vraag ik het kabinet in overleg met het landbouw- 
bedrijfsleven de volgende maatregelen te treffen:

1. De kleinschaligheidstoeslag te wijzigen door premies 
voor investeringen boven bijvoorbeeld ƒ 300.000,- af 
te schaffen en daaronder fors te verhogen, zodat de 
kleinere ondernemers die minder van de lagere belas
tingtarieven kunnen profiteren, wat meer investerings
ruimte krijgen. Ook een eenmalig gebruik over meer
dere jaren dient mogelijk gemaakt te worden. Dit met 
name ten gunste van eenmalige grote investeringen 
van zelfstandigen en kleine bedrijven, met name in de 
landbouw.

2. Meer financiële ruimte te reserveren voor milieu-in
vesteringen en marktoriënterende investeringen in de 
akkerbouw.

3. De financiering hiervan mede te realiseren door de 
kleinschaligheidstoeslag niet meer toe te passen voor 
vennootschappen, maar geheel te concentreren op 
de zelfstandige ondernemers in de inkomstenbelas
ting.

150 mln. Overigens ga ik er daarbij van uit dat de ƒ 100 miljoen
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waar de landbouw recht op heeft als gevolg van de BTW- 
verhoging van 6 naar 7%, wordt besteed in overleg met 
het landbouwbedrijfsleven voor vervroegde uittreding 
van landbouwers, braaklegging van grond, en andere 
maatregelen die volgen uit de Brusselse besluiten om 
overproduktiete beperken. Bij die braakleggingsregeling 
beveelt de WD aan dit te combineren met het Meerjaren
plan Bosbouw. Dit is minder concurrentievervalsend en 
fraudegevoelig dan de huidige voorstellen. Tevens stimu
leert men daardoor de houtproduktie, waar in de EG 
behoefte aan is, en doen wij een minder groot beroep op 
het kappen van bos in ontwikkelingslanden, wat grote 
milieuschade veroorzaakt.
Wat opvalt in de landbouw, is dat er relatief maar weinig 
agrarische bedrijven zijn -  namelijk 135.000 -  terwijl het 
departement over 13.500 ambtenaren beschikt (exclu
sief Visserij). Dat is 1 ambtenaar op 10 bedrijven. Ik vraag 
mij werkelijk af of dat nodig is. Moet het departement zelf 
niet eens een veer laten voor de boeren? Het ministerie 
had wat de WD betreft best mee kunnen doen met de 
departementale ombuiging van 50 miljoen die de minis
ters De Korte, Smit-Kroes en Brinkman op de valreep van 
de Ministerraad voor hun rekening namen. Die 50 miljoen 
kan voor de uitvoering van de Brusselse besluiten worden 
ingezet.

Al met al stellen wij voor de landbouw een extra pakket 
van ƒ 300 miljoen, bestaande uit:
-  Investeringssteun voor oplossing mestpro- 150 

blematiek en marktoriëntatie akkerbouw (op
slag- en bewaartechnieken en dergelijke), te 
financieren uit verdere beperking aftrekbaar
heid gemengde kosten (Oort-dossier) a ƒ 100 
miljoen en ombuigingen departement a ƒ 50 
miljoen.

-  Concentratie kleinschaligheidstoeslag op 80 
kleine investeringen en beperking van deze 
toeslag onder ondernemers die niet in de VPB 
vallen (N.B. Van deze verschuiving profiteren 
ook andere zelfstandigen en kleine bedrijven 
dan de landbouw. Het netto-voordeel voor de 
landbouw wordt ruw geschat op ƒ 80 miljoen).

-  Landinrichting (uit: Werk voor Woningen) 35

-  Bebossing (uit: idem) 35

Totaalextra circa300 mij

Dit lijkt de WD nodig om in de zeer zware tijden die de 
landbouw de komende jaren door zal moeten toch de 
investeringen te kunnen doen die noodzakelijk zijn voor 
het behoud van een sterk groen Nederland binnen de 
Europese eenheid.

Fiscale Voorstellen

1. Beperking tot 50% van de mogelijkheid om liquidi- 
teitsverliezen van buitenlandse dochters ten laste van 
de winst van Nederlandse moedermaatschappijen te 
brengen. Opbrengst: ƒ 90 miljoen.

Het initiatief-voorstel Vermeend (19 729) inzake 
de deelnemingsvrijstelling stelt voor, bovenge
noemde mogelijkheid geheel te schrappen. Deze

ingreep is wel heel fors met het oog op de aantrek
kelijkheid van Nederland als vestigingsplaats voor 
holdings. Een beperking tot 50% is echter wèl 
verdedigbaar, omdat Nederland hierdoor in lijn 
blijft met regelingen in buitenlandse belastingsys
temen.

2. Beperking van de zogenaamde „tolerantietermijn” 
voor de door het bedrijfsleven af te dragen loonbelas
ting en BTW. Dat levert ƒ 100 miljoen op.

In 1982 is de termijn waarbinnen loonbelasting en 
BTW moet worden afgedragen verruimd wegens 
onder andere de slechte liquiditeitspositie van het 
bedrijfsleven. Inmiddels is de liquiditeitspositie 
van het bedrijfsleven sterk verbeterd en is beper
king van de feitelijke tolerantietermijn van 20 da
gen dan ook goed verdedigbaar. Het voordeel 
voor de staat is de rente over de eerder afgedra
gen BTW en loonbelasting.

3. Beperking van afwaarderingen op duurzame finan- 
cieringsvorderingen door de moedermaatschappij op 
de dochter. Opbrengst: ƒ 100 miljoen.

Mede gelet op zeer recente jurisprudentie kan 
worden tegemoet gekomen aan het betreffende 
onderdeel van het initiatief-Vermeend.

4. De aftrekbaarheid van zakelijke kosten van de winst 
kan verder worden beperkt, als deze kosten een sterk 
consumptief element hebben. Dit kan ƒ 160 miljoen 
opleveren.

Dit geldt met name voor luxe representatie-uitga- 
ven en dure congressen in het buitenland die ook 
een privé- c.q. consumptief element hebben.

5. Een kleine aanpassing en aanscherping van de zoge
heten 35%-regeling voor in Nederland werkzame 
buitenlanders. Dit kan ƒ 50 miljoen opleveren.

Bij een verlenging van hogere tarieven is het goed 
verdedigbaar een bescheiden neerwaartse aan
passing (circa 5%) door te voeren van de zogehe
ten 35%-regeling. Dit te meer waar deze categorie 
in het algemeen veel minder nadeel ondervindt 
van de beperking van de aftrekfaciliteiten in het 
kader van de Oort-operatie. Gelet op het belang 
van de 35%-regeling vooreen concurrerend vesti
gingsklimaat, dient deze wijziging bescheiden te 
blijven. Tevens moet de 35%-regeling aange
scherpt worden, zodanig dat het kortgeleden door 
de Rekenkamer geconstateerd te ruim gebruik 
wordt voorkomen.

De totale opbrengst van deze maatregelen schat de WD 
op 500 miljoen. De WD acht het gerechtvaardigd dat ook 
het bedrijfsleven een bijdrage levert aan de financiering 
van de voorgestelde verlaging van het 70 en 65%-tarief. 
Zoals Prof.dr. C.J. Oort in zijn oratie als hoogleraar 
aangaf, levert verlaging van de hoogste schijf in belang
rijke mate een voordeel op voor het bedrijfsleven. Hoge 
inkomens, bijvoorbeeld voor buitenlandse in Nederland 
werkzame managers, zijn immers gebruteerd naar een 
gewenst netto-niveau. Bij lagere toptarieven is derhalve 
minder brutering nodig. Dat bespaart de bedrijven een 
flink bedrag. Zij kunnen dus een bijdrage leveren om dat 
60%-tarief te realiseren. Deze opbrengst wil de WD als 
volgt aanwenden:
a. Invulling van de stelpost van het kabinet „Nader in te 

vullen meeropbrengsten 300 uit reparatie of beper
king aftrekposten”. Daarmee wordt een zeer solide 
basis gelegd onder het uitgangspunt van het kabinet
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dat de verlaging van de tarieven van de tweede en 
derde schijf intern wordt gefinancierd.

b. Het voorgestelde 52%-tarief verlagen naar 50%, en 
schijfverlenging van deze tweede schijf, niet met 
ƒ 35.000,- maar met ongeveer ƒ 10.000,-. Dit kost 
ƒ 100 miljoen.

c. Voorts compensatie van de landbouwsector voor de 
voor haar nadelige uitkomst van de afschaffing van de 
WIR: ƒ 100 miljoen.

Maak werk van de WAO

Nederland heeft aanmerkelijk meer arbeidsongeschikte 
werknemers dan de ons omringende landen. Wij geven 
6% van ons nationaal inkomen uit aan WAO, vergeleken 
met 3% in Denemarken. De volume ontwikkeling in de 
WAO gaat dan ook veruit boven de, bij de invoering van 
de wet, veronderstelde ontwikkeling. Ook dit jaar wordt 
weer melding gemaakt van een tegenvallende ontwikke
ling.
Naar het oordeel van de WD-fractie zijn er twee hoofd
oorzaken die aan deze problematiek ten grondslag 
liggen:
1. Er is door sommige bedrijven jarenlang een te ruim 

gebruik van de WAO gemaakt door mensen die ze 
minder goed konden gebruiken maar in de WAO te 
schuiven.

2. Werknemers die eenmaal in de WAO zijn beland, 
krijgen veel te weinig mogelijkheden om weer geheel 
of gedeeltelijk aan de slag te komen.

De WD-fractie is dan ook een groot voorstander van de 
WAGW-maatregel die het kabinet voorstelt. Maar die 
maatregel is onvoldoende en nog onvolledig uitgewerkt. 
De WD-fractie stelt voor veel actiever te proberen WAO- 
ers te laten terugstromen naar de arbeidsmarkt en het 
moeilijker te maken werknemers in de WAO te brengen. 
De WAGW-maatregel dient te worden versterkt met de 
volgende vier elementen:
1. Werkgevers mogen in de toekomst hun werknemers 

pas (gedeeltelijk) naar de WAO laten wegvloeien bij 
een arbeidsongeschiktheid van 25%. De drempel in 
de WAO, die nu ligt op 15% arbeidsongeschiktheid 
moet daarom worden verhoogd tot 25%, net als in de 
AAW.

2. Werkgevers worden verplicht (met effectieve sancties) 
om gedeeltelijk arbeidsongeschikten voor hun restca- 
paciteit in dienst te houden. (Daarbij moeten, onder 
andere kijkend naar de grootte van de betrokken 
onderneming, redelijke en praktische grenzen worden 
gehanteerd.)

3. Werkgevers moeten ook worden verplicht (zeker als zij 
hun WAGW-quotum niet hebben volgemaakt) ex- 
werknemers die niet langer arbeidsongeschikt zijn, 
weer terug in dienst te nemen.

4. Het huidige bestand van gedeeltelijk arbeidsonge
schikten moet individueel worden benaderd voor her- 
oriëntatiegesprekken, net als vanaf 1 april met de 
langdurige werklozen gebeurt. Hen dient om- en 
bijscholing, een arbeidsplaats in het kader van Ver- 
meend/Moor, of herintreding bij (bij voorkeur) de 
vorige werkgever te worden aangeboden, waarbij de 
bestaande subsidie voor bijvoorbeeld het aanpassen 
van de werkplek kan worden gebruikt (Nu blijft veel van 
het beschikbare geld onbenut).

Bij de bedrijfsverenigingen en de gemeenschappelijke 
medische diensten dienen voldoende arbeidsdeskun- 
digen voor deze aanpak te worden ingeschakeld. 
Gedeeltelijk arbeidsongeschikten moet worden ver
plicht mee te werken in het kader van deze aanpak 
teneinde een maximaal resultaat te kunnen ver
wachten.

De Tweede Kamer heeft een WD-motie hieromtrent
aangenomen.

Niet sluiten van 
bejaardenoorden-bedden?

In de veelheid van politieke feiten is het vooral voor 
Staten- en Raadsleden van belang te weten dat de WD- 
fractie tijdens het debat over het Paaspakket tevens een 
voorstel heeft gedaan om uit de opbrengst van de 
verkoop van woningwetwoningen circa ƒ 50 miljoen toe 
te voegen aan het budget voorde bejaardenoorden om te 
voorkomen dat in sommige provincies en grote steden nu 
bejaardenoorden-bedden moeten worden gesloten die, 
onder druk van de vergrijzing, hard nodig zullen blijven. 
Zoals bekend heeft de WD in het decemberdebat een 
reddingsplan bejaardenoorden gelanceerd, dat nogal 
wat weerstand ondervond uit die groei-provincies die 
(niet ten onrechte) vreesden dat een deei van hun 
nieuwbouwplannen daardoor zouden worden vertraagd. 
Om tegemoet te komen aan de bezwaren heeft de fractie 
thans gekozen voor een additionele ƒ 50 miljoen voor het 
bij het reddingsplan behorende saneringsfonds, zodat 
een deel van de voorgenomen sluitingen kunnen worden 
voorkomen zonder dat reeds aangegane verplichtingen 
in andere provincies behoeven te worden vertraagd.
De uitwerking van dit voorstel zal aan de orde komen bij 
de behandeling van de Evaluatie Wet op de Bejaarde
noorden.
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ratificatie accoorden EG-lsraël

De media hebben gemeld dat drie protocollen over de 
handel en de financiële betrekkingen tussen Israël en de 
Europese Gemeenschap door het Europese Parlement 
zijn verworpen. Aangezien deze berichtgeving weinig 
nauwkeurig en ook onvolledig was -  met name ten 
aanzien van de door de verschillende politieke stromin
gen ingenomen standpunten -  volgt hieronder een nade
re toelichting.
Op 14 december 1987 zond de voorzitter van de Raad 
van Ministers van de EG aan het Parlement de drie 
bewuste protocollen. Het eerste betrof een zuiver tech
nische aanpassing van de bestaande EG-lsraël accoor
den die nodig was als gevolg van de toetreding van 
Spanje en Portugal. Het tweede wilde, eveneens in het 
licht van de Iberische toetredingen, de handelsbetrekkin
gen tussen Israël en de EG verder verstevigen. Het derde 
beoogde financiële samenwerking, waarbij de EG zou 
deelnemen aan de financiering van projecten die de 
economische ontwikkeling van Israël bevorderen. Daar
toe waren door de Europese Investeringsbank 63 miljoen 
ECU (ongeveer 150 miljoen gulden) ter beschikking ge
steld.
Ingevolge artikel 238, tweede alinea, van het EEG-Ver- 
drag, zoals in 1978 gewijzigd bij de Europese Akte, 
diende het Parlement deze protocollen goed te keuren, 
en wel met een absolute meerderheid van het aantal 
leden waaruit het bestaat. Dat betekent 260 stemmen 
vóór. Eind januari 1988 besloot de parlementaire com
missie voor externe economische betrekkingen, die de 
protocollen had onderzocht ter voorbereiding van de 
beslissing van de plenaire vergadering, met 16 stemmen 
vóór, 0 tegen en 2 onthoudingen, het Parlement voor te 
stellen zijn instemming te verlenen. Dit zou doen vermoe
den dat de ratificatie een hamerstuk zou worden. Het liep 
echter anders. Want intussen waren de opstanden van de 
Palestijnen in de Gaza-strook en op de Westelijke Jor- 
daanoever uitgebroken en waren de methodes, die bij het 
bestrijden daarvan door Israëlische militairen soms wa
ren gebruikt, op alle televisie-schermen te zien geweest. 
De socialistische en communistische fracties wensten 
uitstel van de stemming. Vooral de socialisten bevonden 
zich in een netelige situatie: aan de ene kant wilden zij een 
politiek signaal aan Israël geven over het militaire gedrag 
in de bezette gebieden, anderzijds wilden zij niet openlijk 
te boek staan als hebbende gestemd tegen de protocol
len, ook al omdat niet al hun leden het daarmee eens 
waren. Zij verzonnen dus allerlei procedure-trucs om 
uitstel te verkrijgen, in de hoop dat de situatie in Palestina 
zich zou verbeteren.
In februari slaagden zij daarin. In maart echter niet meer. 
De liberale fractie nam het voortouw en betoogde met 
klem, dat het Parlement zijn verantwoordelijkheid moest 
nemen en een beslissing niet langer uit de weg mocht

gaan. De meerderheid was het daarmee eens en verwierp 
een motie van socialisten en communisten tot hernieuwd 
uitstel.
Bij de daarop volgende stemmingen werd de vereiste 
gekwalificeerde meerderheid niet gehaald. Communis
ten, de meeste socialisten en de meeste conservatieven 
stemden tegen. De liberalen stemden voor, evenals de 
meeste christen-democraten.
De liberale fractie stemde vóór, niet omdat zij geen kritiek 
had op het gedrag van een aantal Israëlische militairen, 
maar omdat zij vond dat in de tragische en uiterst 
gevoelige situatie in de regio het opleggen van economi
sche sancties aan Israël (want daarop kwam het neer) een 
te eenzijdige en onjuiste reactie was. Naar haar mening 
moesten de in wezen technische protocollen worden 
goedgekeurd. Verbetering van de situatie in het Midden
oosten moest met andere, vooral diplomatieke middelen 
worden nagestreefd en niet aan de EG-protocollen wor
den gekoppeld.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. H .R . N o rd , tel. B ru s s e l 
2342734.)

'i

Mededelingen

Paasreces

De WD-Expresse zal in verband met het paasreces in de 
Tweede Kamer één week niet verschijnen. Op 16 april 
aanstaande zal de draad weer worden opgepakt.

Jaarverslag

In april zal zoals gebruikelijk één exemplaar van het 
jaarverslag van het hoofdbestuur over 1987 aan de 
besturen van afdelingen en centrales worden toegezon
den. Belangstellenden kunnen het jaarverslag bestellen 
door ƒ 10,- per exemplaar over te maken op giroreke- 
ningnr. 4018232 t.n.v. WD-informatierekening te ’s- 
Gravenhage onder vermelding van het „40ste jaarver
slag”.
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E U R O * K * E X P R E S S E
De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspic iën  van de Nederlandse 
leden van de Liberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Europees Parlement weigert
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TWEEDE KAMER met de paspoortafgifte! Op 10 november schrijven de 
staatssecretarissen van Binnenlandse en Buitenlandse 
Zaken dat voor 1 januari 1988 de meeste gemeentelijke 
lesgeldverordeningen gereed zullen zijn.

Paspoort-kwestie (III)

Inleiding

Hoofdonderwerp van het Kamerdebat van eind maart 
over de paspoortkwestie zou het voornemen van de 
regering zijn om per 1 april j.l. over te gaan tot invoering 
van het nieuwe paspoort. Daaraan kleven nog verschil
lende technische, bestuurlijke en financiële haken en 
ogen. Vlak voor het debat deelde de regering mede, dat 
een laatste test van het nieuwe paspoortmodel door het 
instituut T.N.O. niet goed was uitgevallen. De regering 
wilde de producent (het bedrijf K.E.P.) een laatste kans 
geven en in verband daarmee de inleveringsdatum ten 
tweede male uitstellen. Een en ander gaf het debat al op 
voorhand een andere wending.
Naar aanleiding van het rapport van de Algemene Reken
kamer oordeelde de WD-fractie dat er sprake was van 
„een onordelijk besluitvormingsproces, waarvan de uit
komst desalniettemin redelijk leek te worden” (debat 
februari 1988).
De doelstelling van het beleid is goed, de beleidsuitvoe
ring gebrekkig. Terwijl de staatssecretaris voortdurend 
meende dat alles in orde komt waren er wel degelijk forse 
problemen (debatten december 1987); bijvoorbeeld op 
het punt van de wetgeving, de gemeenten, de banken.

Technische aspecten

De fraudebestendigheid leek aanvankelijk geen pro
bleem. De Amerikaanse Immigratiedienst was zeer lo
vend (brief 18 januari 1988).
De inhoud van het TNO-rapport geeft reden tot zorg: 
enkele „essentiële” beveiligingskenmerken zijn onvol
doende. De regering beslist terzake het volgende:

a. er komt aanvullend onderzoek TNO;
b. praktijk-oordeel C.R.I. en Marechaussee wordt met 

spoed gevraagd.
c. regering hoopt niettemin invoeringsdatum van 1 april 

vast te houden.

Bestuurlijke aspecten

De invoering ten opzichte van de gemeenten is punt van 
grote zorg voor de WD-fractie. Buitenlandse Zaken heeft 
te veel tijd verspild door vast te houden aan centrale 
administratie. Het ontbreken van een paspoortwet is 
laakbaar. Het bestuursaccoord is niet aangehouden. Dat 
wreekt zich nu. Wat gebeurt er als de invoering per 1 april 
wordt uitgesteld? De provincies stoppen dan immers wel

De WD waarschuwde dat de termijn te kort was. Pas op 
19 februari j.l. worden de gemeenten terzake ingelicht. 
Medio maart zijn er nauwelijks lesgeldverordeningen van 
kracht. Waar leidt dit toe?
Op 2 februari deelt de staatssecretaris van Buitenlandse 
Zaken een belangrijke systeemwijziging mee: Philips valt 
af. WD stelt vragen. Nu blijkt dat wijziging programma
tuur gemeenten nog moet plaatsvinden. Dit duurt enige 
maanden. Wordt dus de typemachine nu weer ingescha
keld? Hoe duur is dat? Het formulier achten de gemeen
ten te ingewikkeld. Is de handleiding er al? Het is allemaal 
erg laat.

Financiële aspecten

Het meest riskante onderdeel van het project. De WD 
fractie vroeg in april 1987 of de staat financiëel risico kan 
lopen. Antwoord staatssecretaris Buitenlandse Zaken: 
neen.
De WD-fractie is bezorgd over eventuele stopzetting 
kredietverlening door de banken. KEP zou dan failliet 
gaan. Indien stopzetting ligt aan de bestuurlijke aspecten 
loopt de staat risico van schadeclaim. Het gaat om 
tientallen miljoenen guldens.

Positie van de burger

Gaat nu de situatie zich voordoen dat de regering ge
noopt is accoord te gaan met invoering van een onvol
doende fraudebestendig paspoort, omdat anders een 
eventuele schadeclaim tegen de staat dreigt? Dat lijkt 
een onheilspellend dilemma. De WD-fractie heeft in het 
debat nadrukkelijk de aandacht gevraagd voor de Neder
landse burger. Op basis van onze grondwet heeft een 
ieder het recht het land te verlaten. De burger mag van de 
bestuurlijk/technische problemen niet de dupe worden, 
ook niet ingeval noodmaatregelen worden getroffen. Een 
WD-motie daarover werd aangenomen.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga , tel. 0 7 0 -  
183904.)

Waterbodem

Op 17 maart 1988 werd in de Kamer gediscussieerd over 
de sanering van onderwaterbodemverontreiniging.
Er dreigen ons een aantal aanzienlijke, nadelige maat
schappelijke gevolgen te wachten van deze onderwater- 
bodemvervuiling, zoals: 
a) verslechtering van de waterkwaliteit;
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b) verslechtering van de kwaliteit van grondwater en 
drinkwater;

c) aantasting van de waterfauna en de waterflora;
Met andere woorden: schade voor milieu en volksge
zondheid; mede door verspreidingsrisico’s. Maar ook:

d) economische problemen en schades, bijvoorbeeld 
voor de visserij, de recreatiesector en de landbouw; 
de scheepvaart en:

e) financiële problemen; zoals voor de sanering, dat wil 
zeggen het opbaggeren, de opslag en het beheer van 
de immense hoeveelheden vervuild slib.
N.B. alleen al voorde Rijkswateren: ±100 miljoen m3. 
Terwijl vele „provinciale” wateren misschien wel een
zelfde gigantische hoeveelheid zullen opleveren...

De WD-fractie toonde hele grote zorgen op dit punt!
En daarom moet er actief worden ingegrepen. En wel 
door een begin te maken met de sanering van de ernstig
ste, meest acute gevallen van vervuiling; een actiever 
preventief (vergunningen)beleid, dan wei door het invoe
ren van een heffing op lozingen van zware metalen, en het 
terugdringen van buitenlandse lozingen op rivieren, die 
uiteindelijk Nederland binnenstromen.

Een groot probleem vormt echter de financiering. Alge
mene middelen zijn nauwelijks beschikbaar. De Interim- 
wet Bodemsanering omvat volstrekt ontoereikende mid
delen voor dit nieuwe saneringsdoel. Maar ook bestaan 
er met name grote juridische twijfels, onzekerheid en 
onduidelijkheid over de beantwoording van de vraag of 
de sanering van vervuilde onderwaterbodems kan/mag/ 
moet worden gefinancierd uit heffingen op grond van de 
Wet Verontreiniging Oppervlaktewateren.
Immers: de WVO-heffing wordt opgelegd voor lozingen 
van zuurstofbindende stoffen, en de sanering betreft 
(bijna) alleen het verwijderen van zware metalen!

Anders gezegd: de relatie tussen de veroorzaking van de 
vervuiling en het betalen van de (sanerings-)heffing is 
vaak niet aanwezig.
Is dit niet in strijd met het beginsel van „de vervuiler 
betaalt?”. Bovendien is een zeer groot deel van de 
vervuiling geïmporteerd vanuit Zwitserland, Duitsland, 
Frankrijk en België via de grote rivieren (Rijn, Maas, 
Schelde).
Is het dan wel billijk om een relatief gering aantal Neder
landse bedrijven voor die geïmporteerde vervuiling te 
laten opdraaien? Ook hier bestaat geen relatie tussen 
vervuiling en betaling!
De WD-fractie heeft dus aanzienlijke twijfels over de 
legitimiteit van de door de Minister voorgestelde finan- 
cieringsvorm uit de WVO-gelden.
Anderzijds bestaat het acute probleem van de verontrei
niging van onderwaterbodems en moet, hoe dan ook, op 
korte termijn worden gestart met de sanering van een 
aantal acute gevallen. Daarom heeft de fractie een prag
matische tussenoplossing voorgesteld; om zowel het 
milieu te dienen, als om de deur naar een definitieve 
financieringsstructuur open te houden. Die formule be
stond uit een eenmalige voorfinanciering van de sanering 
ad maximaal ƒ 40 miljoen uit de WVO-heffingen, met de 
plicht tot terugstorting in het WVO-fonds, als een nadere 
studie achteraf zou uitwijzen dat het WVO-Heffingen- 
fonds inderdaad niet de juiste financieringsvorm zou 
blijken te kunnen zijn. Een desbetreffende motie werd 
helaas niet door de Kamer aanvaard. De Kamermeerder
heid accepteerde aldus dat de WVO-heffingen toch 
(voorlopig eenmalig) voor saneringsdoeleinden kunnen 
worden aangewend. Het VNO/NCW overweegt op dit 
punt een kort-geding tegen de Staat.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldhu is , tel. 0 7 0 -  
183901 .)

P R E S S E
De E uro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onde r auspic iën van de  Nederlandse 
leden van de  L iberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

AOW

De Eerste Kamerfractie van de WD heeft -  met grote 
tegenzin -  „niet neen” gezegd tegen de inmiddels op 
1 april ingegane verandering in de AOW.
In grote lijnen is het uitkeringssysteem van deze wet nu 
als volgt:
-  Wie 65 wordt, krijgt een pensioen van 70 procent van 

het minimumloon. Heeft hij of zij een partner die jonger 
is, dan wordt een toeslag gegeven van 30 procent. 
Deze is echter afhankelijk van het inkomen van die 
partner.

-  Gehuwden en ongehuwd samenwonenden worden op 
gelijke wijze behandeld.

-  De alleenstaande of het eenoudergezin met een kind 
dat jonger is dan 18 jaar en waarvoor recht op kinder

bijslag bestaat, krijgt een pensioen van 90 procent. 
Wat zou er zijn gebeurd als op 29 maart het wetsont
werp door de Eerste Kamer was verworpen?

-  Dan was de inkomensafhankelijke toeslag geen 30 
maar 50 procent geworden.

-  Dan was de bestaande gelijkstelling tussen gehuwden 
en ongehuwd samenwonenden vervallen.

-  Dan was eveneens het pensioen van 90 procent voor 
alleenstaanden en eenoudergezinnen met kinderen 
beneden 18 jaar teruggevallen op het „oude” niveau 
van 70 procent.

Twijfel

Waarom heeft de WD-fractie in de Eerste Kamer sterk
geaarzeld over een wetsontwerp dat toch materiële ver
beteringen inhoudt?
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De belangrijkste reden is dat ze principiële en praktische 
bezwaren heeft tegen inkomensafhankeiijkheid in het 
systeem van sociale verzekeringen. Sinds jaar en dag 
fulmineert zij tegen die inkomensafhankelijkheid, die in 
strijd is met de verzekeringsgedachte en het equivalen
tiebeginsel, en die leidt tot een ondoorzichtige, derhalve 
fraudegevoelige wetgeving, die bovendien op gespan
nen voet staat met het streven naar emancipatie.
Drie jaar geleden, toen de inkomensafhankelijkheid in de 
AOW -  op termijn; namelijk op 1 april 1988 -  werd 
ingevoerd, heeft de WD-fractie en bloc tegengestemd. 
Ze had nu -  ondanks het materiële gewin -  weinig 
behoefte om „vuile handen” te maken door ditmaal wel 
„ja” te zeggen.

Verdragen

Een tweede argument om tegen het wetsontwerp te zijn 
ligt in de omstandigheid dat het -  evenals trouwens de 
drie jaar geleden aangenomen wet -  in strijd kan zijn met 
internationale wet- en regelgeving, met name de Derde 
Europese Richtlijn en het Bupoverdrag van de V.N. Er 
liggen, in tegenstelling tot drie jaar geleden, nu uitspraken 
van de Nederlandse rechter, die in deze richting wijzen. 
De liberale fractie had dan ook uitstel gewild -  handha
ving van de op 31 maart bestaande situatie van inko- 
mensonafhankelijke toeslagen, de gelijke behandeling 
van gehuwden en niet-gehuwd samenwonenden, en de 
eenoudernorm -  maar de staatssecretaris zag het nut 
hiervan niet in. Op het moment van behandeling in de 
Senaat was de tijd voor zo’n noodwetje overigens al te 
kort geworden.
Toch heeft de fractie voor het wetsontwerp gestemd en 
dat -  met inachtneming van het materiële gewin -  om 
louter coalitie-politieke overwegingen. Tijdens de behan
deling werd in de Tweede Kamer gedebatteerd over het 
„Paaspakket” van het kabinet. „Wellicht flitsen de blik
sems op dit moment door d’aloude balzaal”, zei de WD- 
woordvoerder. Het kwam de fractie onverstandig voor 
om de politieke spanningen, die op dat moment in de 
coalitie en tussen de coalitie en het kabinet bestonden, te 
vergroten door in de Senaat een „onaanvaardbaar” van 
staatssecretaris De Graaf te riskeren.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : H.F. H e ijm a ns , tel. 0 7 4 -  
4 2 43 79 .)

vrouwen en waarvan zij had kunnen en moeten weten dat 
zij op grond van het VN-verdrag voor Burgerlijke en 
Politieke Rechten èn op grond van de EG-richtlijnen voor 
gelijke behandeling dit niet zomaar mag achterhouden. 
Gelukkig heeft de WD duidelijk laten weten dat principes 
niet afhankelijk zijn van het prijskaartje.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .E .S . La rive , tel. 
3 2 .2 .2 3 4 2 2  13.)

Mededeling

De Vierde Nota Ruimtelijke Ordening is in te zien in 
openbare bibliotheken en leeszalen en bij gemeen- 
teraadsfracties. Aanschaf is mogelijk via SDU-uitgeverij, 
C. Piantijnstraat 2 te ’s-Gravenhage, tel. 070-789911.

De E.G. en de vrouw

Het is duidelijk dat de Europese Gemeenschap zich altijd 
flink heeft ingezet voor gelijke kansen en gelijke behande
ling van mannen en vrouwen. De Europese emancipa- 
tiewetgeving heeft de lidstaten ertoe verplicht de gelijke 
behandeling ten aanzien van beloning, werk en beroeps
opleiding en sociale zekerheid in hun nationale wetgeving 
op te nemen. Iets wat vaak schoorvoetend en tegensput
terend is gedaan en nog wel eens gebeurt. Het is inmid
dels genoegzaam bekend dat de Nederlandse overheid 
niet staat te springen om de rechten die gehuwde vrou
wen hebben opgebouwd door jarenlang premies te beta
len voor sociale zekerheid nu ook te gelde te maken. Het 
is natuurlijk niet leuk om in tijden van noodzakelijke 
bezuinigingen plotsling (?) geconfronteerd te worden met 
onverwacht (?) hoge uitgaven. Gelijkheid kost geld, maar 
het is een diepte-investering. Overigens gaat het om geld 
dat de overheid in feite heeft geleend van de betrokken
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TWEEDE KAMER

Enquête Bouwsubsidies

Deze week heeft de Tweede Kamer een debat gehouden 
met de parlementaire enquêtecommissie Bouwsubsi
dies. Het debat met de regering zal later in de maand mei 
volgen. Dan zal ook het vraagstuk van de ministeriële 
verantwoordelijkheid in volle omvang aan de orde 
komen.

Subsidieregelingen

De WD-fractie heeft in dit debat aandacht gevraagd voor 
de aard van de onderhavige subsidieregelingen. Zij zijn öf 
algemeen verbindende voorschriften öf beleidsregels. De 
meningen hierover lopen uiteen. De meeste commenta
toren menen dat hier sprake is van algemeen verbinden
de voorschriften. Ook de Commissie heeft dit oordeel. 
Deze vraag is hier echter niet van overheersend belang. 
Immers, bewindslieden worden ook geacht zich te hou
den aan beleidsregels.

De WD-fractie deelt de mening van prof. Scheltema, „dat 
een bestuursorgaan moet handelen in overeenstemming 
met een beleidsregel tenzij in een bijzonder geval de 
beginselen van behoorlijk bestuur zich niet verzetten 
tegen een afwijking of daartoe zelfs nopen”. Het gelijk
heidsbeginsel is zulk een beginsel van behoorlijk bestuur. 
Maar het afwijken van de onderhavige regelingen door de 
regering had niet tot gevolg dat het gelijkheidsbeginsel 
werd hersteld: het werd er juist door geschonden.

Nu is het waar dat de inzichten over de mate waarin 
bewindslieden aan hun eigen regels zijn gebonden, in de 
loop der tijd zijn veranderd. Het is ook waar dat men de 
daden van toen niet mag beoordelen naar de criteria van 
nu. Maar ook naar de criteria van toen is de opvatting van 
de heer Gruyters buitennissig, waar hij de overheid 
kenschetst als een „zakelijke participant in een spel 
waarin zij vaak opereert zoals een koopman". De fractie 
heeft daartegen stelling genomen.
De overheid is geen koopman tussen de kooplieden. Zij is 
geen speler tussen de spelers. Zij is voor alles regelgever, 
en moet zich ook zelf aan haar eigen regels houden. 
Daarmee komt overeen dat naar liberale staatsopvatting 
die regels zo weinig en zo eenvoudig mogelijk moeten 
zijn.

anders het geval zou zijn geweest, zodat lagere huren 
konden worden gevraagd. Aldus werd een deel van het 
ondernemersrisico afgewenteld op de Staat. Wat staat 
hierover vast? (1) Alle grote beleggers wisten ervan -  het 
ABP voorop -  en althans sommige woningbouwcorpora
ties. (2) Er is een getuige van de Centrale Accountants
dienst, de heer Pel. (3) De heer Wedel van de Rekenkamer 
rapporteert erover. (4) De heer Spoor van de Rekenkamer 
neemt de zaak op met de plaatsvervangend directeur- 
generaal de heer Steensma. In zijn verhoor bevestigt 
deze dat tegenover het ABP de 1 % bouwrente algemeen 
werd geaccepteerd. (5) De ambtenaren Keus en Van den 
Bruele bevestigen het. Moet nu werkelijk geloofd worden 
dat het Ministerie niet wist wat er aan de hand was? Ja, 
het woord „herenaccoord” is misschien niet gevallen, 
maar het bestaan ervan moet toch worden aangenomen.

OKH-regeling

De OKH-regeling slaat op premiehuurwoningen. Maar 
staatssecretaris Brokx liet haar ook op een duizendtal 
vrije-sectorwoningen slaan. Aldus stelde hij sommige 
ondernemers in staat, hun risico af te wentelen op de 
overheid, geheel buiten de termen van de Regeling om. 
Van deze uitbreiding is noch de Ministerraad noch het 
Ministerie van Financiën noch de Tweede Kamer noch 
zelfs een deel van het eigen Ministerie op de hoogte. 
Staatssecretaris Brokx deed dit geheel op eigen doft. Hij 
beoordeelde die omzetting „van geval tot geval". Het 
gevolg is willekeur. En onder het kabinet Van Agt II -  de 
heer Van Dam is dan minister -  is het niet anders. Op 11 
februari 1982 worden 32 vrije-sectorwoningen van het 
ABP omgezet in premiehuurwoningen. Op 11 maart 1982 
wordt een verzoek van de Stichting Sociaal Fonds Bouw
nijverheid tot omzetting van 24 vrije-sectorwoningen af
gewezen.

Functioneren ministerie

Het rapport maakt overduidelijk dat er veel haperde aan 
het functioneren van het Ministerie. De regelgeving dreef 
boven de uitvoering uit. De terugkoppeling van uitvoering 
naar beleid liet te wensen over. Administratieve en tech
nische afdelingen waren te zeer gescheiden. De NWI’s 
werden niet gecontroleerd. Uniforme procedurebeschrij
vingen ontbraken. Er waren veel communicatie-proble- 
rnen. Accountantsrapporten en rapporten van de Reken
kamer kregen onvoldoende aandacht. Uit het B-onder- 
zoek blijkt dat bij 80% van de steekproef van de onder de 
Regeling-’75 ingediende plannen de subsidie verkeerd 
door het Ministerie is berekend. Het teveel aan subsidie 
wordt geschat op ƒ 270 miljoen over de eerste tien jaar. 
De Commissie noemt dit terecht schokkend.

Herenaccoord Beoordeling bewindslieden

In strijd met de Regeling-’68 werden bepaalde aftrekpos- Bij de beoordeling van staatssecretaris Brokx heeft de
ten toegepast waardoor de subsidie hoger werd dan WD-fractie als volgt betoogd: „Wij hebben voor ogen
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gehouden dat staatssecretaris Brokx de volkshuisvesting 
vele diensten heeft bewezen. De Kamer wilde dat er 
huizen werden gebouwd en zij zijn gebouwd. De OKH- 
regeling besloeg slechts een beperkt terrein. De OKH- 
contingenten hebben ertoe bijgedragen dat de bouwpro
gramma’s 1980 en 1981 grotendeels zijn gehaald. De 
werklast op het Ministerie was groot. Hoe zwaar tellen in 
het licht hiervan de tekortkomingen die het rapport aan de 
kaak stelt en die ik heb genoemd?
Ons antwoord is, dat zij zwaar tellen. Staatssecretaris 
Brokx is verantwoordelijk voor het onvoldoende functio
neren van dat deel van het Ministerie dat onder hem 
ressorteerde. Hij heeft in sommige gevallen rechtsonge
lijkheid doen ontstaan. Hij heeft de OKH-regeling uitge
breid tot een categorie waar die regeling in het geheel niet 
voor was bedoeld. Ook volgens de toenmalige criteria 
kon dit beleid niet door de beugel. En hij heeft in althans 
drie gevallen de feiten verzwegen waarnaar hem is ge
vraagd, dan wel mededelingen gedaan die in strijd zijn 
met de waarheid. Hij heeft zijn vertrouwensrelatie met de 
Kamer daardoor geschonden. Deze fouten zijn ernstig 
van aard en hun financiële gevolgen omvangrijk, hoewel 
moeilijk nauwkeurig te bepalen. Dit samenstel van tekort
komingen brengt mijn fractie ertoe, het beleid van staats
secretaris Brokx als onaanvaardbaar te bestempelen.
De wijze waarop minister Gruijters met de regels om
sprong kon ook toen niet door de beugel. In het licht van 
de hoge staatsrechtelijke idealen van zijn partij vinden wij 
dat merkwaardig. Hij heeft een huurverhoging in de weg 
gestaan die noodzakelijk was om de financiering van de 
woningbouw beheersbaar te houden. Bovenal heeft hij 
een onmogelijke regeling ontworpen die aan de voet ligt 
van veel van dit kwaad. Door die regeling van 1975 
werden de beleggers afgeschrikt. Toen zij terugkwamen, 
zaten zij in een machtspositie, waardoor zij niet gecontro
leerd mochten worden. Maar voor zover valt na te gaan, 
heeft hij de Tweede Kamer niet om de tuin geleid”.

Conclusie

De WD-woordvoerder concludeerde: „Wij zijn de enquê
te anders ingegaan dan wij er uit zijn gekomen. Toen 
vreesden wij voor fraude door beleggers. De Commissie 
heeft geen laakbaar gedrag kunnen constateren. Wat dat 
betreft, waren sommige publicaties dus rijkelijk voorba
rig. Gaandeweg is die vermeende fraude op de achter
grond geraakt, terwijl ambtelijke en politieke tekortko
mingen in de schijnwerper kwamen. Wat betreft mijn 
fractie heeft het middel van de enquête zijn waarde weer 
bewezen. De Tweede Kamer heeft erdoor aan aanzien 
gewonnen”.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r.d rs . F. B o lke s te in , te l. 0 7 0 -  
182882 .)

Ruim baan voor ondernemen

Volgens de WD-fractie is de Nota „Ruim Baan voor 
ondernemen” meer dan een opsomming van maatrege
len en voornemens. Het geeft de visie van het kabinet op 
het te voeren beleid voor middelgrote en kleine bedrijven. 
Het is een goed werkstuk van staatssecretaris Evenhuis 
en geeft een doorwrochte en samenhangende beleidsvi
sie op het MKB.
De Nota stelt terecht dat het MKB een belangrijke motor 
voor de economie is. Zij spreekt ook terecht met waarde

ring over de rol van de ondernemer in onze maatschappij. 
Hij moet voldoende ruimte krijgen voor ontplooiing.

Reclamebelasting

De WD-fractie heeft zich verbaasd over het voornemen 
van de gemeente Den Haag om via belastingheffing op 
winkelreclame, die vanaf de openbare weg zichtbaar is, 
haar eigen begroting te spekken. De fractie is van mening 
dat een dergelijke beargumentering van belastingheffing 
onaanvaardbaar is. Dit beleid is in strijd met het landelijk 
MKB-beleid en staat de vrije ontplooiing van de detail
handel in de weg. In 1971 hebben de gemeenten de 
mogelijkheid gekregen onroerendgoedbelasting te hef
fen. Er is toen afgesproken dat alle andere heffingen 
zouden verdwijnen teneinde eindelijk duidelijkheid te 
krijgen in het oerwoud van gemeentelijke heffingen voor 
het MKB.
De WD-fractie heeft tijdens de UCV een motie ingediend 
waarin de Regering wordt verzocht te komen tot die 
maatregelen die het heffen van reclamebelasting onmo
gelijk maakt.

Integratiebeleid

In de nota wordt een twee sporenbeleid uiteengezet 
bestaande uit het integratiebeleid en het functionele 
beleid. De WD-fractie onderstreepte dat het hoofdac
cent zal moeten liggen op het integratiebeleid. Doel van 
het integratiebeleid is dat in de relevante onderdelen van 
het algemene overheidsbeleid in voldoende mate reke
ning wordt gehouden met de kenmerken en betekenis 
van het Midden- en Kleinbedrijf. Hoe beter dit slaagt hoe 
minder behoefte er is aan het offensief gerichte functio
neel beleid. Hij wees er echter wel op dat dit niet weg 
neemt dat bepaalde elementen van het functionele beleid 
niet apart aandacht verdienen.

Paasdebat

De WD-fractie kwam tijdens de UCV terug op het Paas
debat waarin een motie van de leden Voorhoeve en De 
Vries is aangenomen waardoor er een verschuiving dient 
plaats te vinden van de Kleinschaligheidstoeslag van de 
Vennootschapsbelasting naar de Inkomensbelasting. Bij 
de opheffing van de WIR is 100 miljoen uitgetrokken voor 
de Kleinschaligheidstoeslag.
De WD-fractie diende een motie in waarin de regering 
wordt verzocht de 100 miljoen kleinschaligheidstoeslag 
in de vennootschapsbelasting te bestemmen voor ven
nootschappen die uitsluitend onder het 40% tarief in de 
vennootschapsbelasting zullen gaan vallen.

Scholing

De kleine bedrijven kunnen, volgens de fracties, alleen 
goed draaien als ondernemers over voldoende kennis 
beschikken. Daarnaast is voldoende geschoold perso
neel een absolute voorwaarde voor het optimaal functio
neren van het MKB. Onderwijs en scholing zijn dus 
belangrijke instrumenten ter verbetering van het MKB. De 
Nota kondigt een beleidsintensivering aan met betrek
king tot onderwijs. Uit de WIR omzetting is 250 miljoen 
bestemd voor de intensivering van scholingsfaciliteiten 
ten behoeve van het bedrijfsleven. De WD-fractie heeft 
tijdens het debat een motie ingediend waarin de regering 
wordt verzocht in overleg met de betrokken organisaties 
een substantieel deel van deze 250 miljoen aan te wen
den ten behoeve van scholingsvoorzieningen (in het 
bijzonder voor technologie) voor ondernemers en wer
kenden in het MKB.



De fractie was uiterst teleurgesteld in het standpunt dat 
de heer Schartman van de CDA innam. Hij stelde dat het 
instituut van de staatssecretaris MKB ondergebracht 
moet gaan worden in de portefeuille van de minister van 
Economische Zaken. Zowel de WD- als de PvdA-leden 
stelden dat dergelijke wijzigingen tijdens de kabinetsfor
matie aan de orde dienen te worden gesteld en niet 
tijdens de behandeling van een beleidsnota van de 
regering.
De staatssecretaris reageerde als volgt: „Kibbelt u maar 
door, handhaaf uw stellingen en laat het MKB-beleid aan 
mij en de organisaties in het maatschappelijk middenveld 
over, zodat wij er in elk geval iets goeds van kunnen 
maken. Wij mogen onze tijd niet verdoen met te spreken 
over de vraag onder wiens portefeuille een en ander moet 
vallen”.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : A .A .M .E . van  E rp, tel. 0 7 0 -  
182885 .)

Werk voor Woningen 
(aanvulling)

Het WD-plan „Werk voor Woningen” (zie de WD- 
Expresse van 1 april 1988) heeft veel nadere reacties 
opgeroepen. Enige van de meest gestelde vragen wor
den daarom hier aanvullende beantwoord.

Hoe moet dat met woningwetwoningen, die bij 
verkoop aan de zittende huurder een negatief 
saldo voor de woningcorporatie zouden 
opleveren?

Dat zal in het algemeen het geval zijn met woningwetwo
ningen, die na 1975 zijn gebouwd. In dat jaar werd het 
dynamisch kostprijshuursysteem ingevoerd. De WD- 
fractie heeft dit probleem onderkend en heeft deze 
woningen bij haar presentatie van het plan vooralsnog 
niet meegeteld. De door ons gepresenteerde cijfers had
den dus betrekking op de verkoop van eengezinshuizen, 
gebouwd vóór 1975.

Wat is waar van de bewering dat sommige 
tegenstanders van het WD-plan dat door de 
hypotheekrente-aftrek het plan aan het Rijk 
meer geld zou kosten dan dat het zou 
opbrengen?

leder groot project heeft zijn eigen in- en uitverdieneffec- 
ten. Zo ook dit plan. Het is waar dat de hypotheekrente
aftrek het Rijk geld kost. Daar staat echter tegenover dat 
wordt bespaard op werkloosheidsuitkeringen en dat het 
Rijk extra inkomsten verwerft uit inkomstenbelasting en 
BTW op de werken, die dank zij het WD-plan in gang 
worden gezet. Zoals gebruikelijk bij dit soort becijfering 
heft de WD-fractie de in- en uitverdieneffecten niet bij 
haar berekeningen betrokken.

Ook het Bouwcentrum te Rotterdam 
publiceerde een plan voor verkoop van 
huurwoningen aan bewoners. Wat zijn de 
verschillen?

a. het Bouwcentrum-plan gaat niet alleen over woning
wetwoningen, maar ook over andere particuliere huur
woningen;

b. het Bouwcentrum-plan voorziet in een intermediaire 
NV, die de aangekochte woningen voor een deel 
doorverkoopt aan de bewoners; terwijl in het WD- 
plan sprake is van directe overdracht van de corpora
ties en gemeenten aan de zittende huurders;

c. het Bouwcentrum-plan gaat over circa 50.000 wonin
gen per jaar en het WD-plan over 15.000 
a 20.000 woningen per jaar;

d. het Bouwcentrum-plan wil de totale opbrengst van de 
verkoop opnieuw in de volkshuisvesting in engere zin 
regenereren, terwijl in het WD-plan globaal de helft 
van de opbrengst door de corporaties rechtstreeks in 
het belang van de volkshuisvesting wordt aangewend 
en de andere helft door de regering in andere (bouw)- 
projecten zoals wegenaanleg, opruimen gifgronden, 
schoonmaken vervuilde onderwaterbodems, landin
richtingsprojecten, spoorwegen, scholen, gebouwen 
voor justitie en voorzieningen voor bejaarden;

e. het Bouwcentrum heeft ook de woningen, gebouwd 
na 1975 bij haar berekeningen betrokken waardoor 
haar financiële uitkomsten veel te optimistisch waren.

Wordt het plan „Werk voor Woningen” nog 
verder uitgewerkt?

Ja. Een werkgroep uit de WD-Tweede Kamerfractie is 
daarmee doende en zal binnenkort met een nadere 
uitwerking komen.
(Voor nadere inlichtingen: L.M. de Beer, tel. 070-182880.)

Jeugdopvang

Maandag 18 april jongstleden heeft de Bijzondere Com
missie voor het Jeugdwelzijn in een uitgebreide commis
sievergadering met de regering van gedachten gewisseld 
over de opvang van jongere en oudere kinderen in 
noodsituaties. Dit mede op basis van de Nota Jeugdop
vang (najaar 1987). Jeugdopvang omvat het bieden van 
tijdelijke huisvesting (in bijvoorbeeld tehuizen) aan de 
genoemde groep jongeren.
Hieronder enkele kernpunten uit het betoog dat namens 
de WD-fractie naar voren is gebracht.

Inleiding

De toenemende individualisering, die de tijd waarin wij 
leven zo zeer kentekent, laat onverlet de behoefte van 
kinderen om op te groeien in een stabiele leefsituatie 
waarin ruimte is voor primaire en affectieve bindingen en 
zekerheden waar het betreft normen en waarden. Hier ligt 
natuurlijk op de eerste plaats een taak voor ouders. Dit 
staat er echter niet aan in de weg dat de overheid, daar 
waar zij de gelegenheid heeft via de organisaties die zij 
subsidieert (zoals in het onderwijs én bij de hulpverlening 
aan jongeren), een fikse bijdrage zal kunnen leveren aan 
het bijbrengen van die normen en waarden. Zo zullen 
allen die opvoedingsverantwoordelijkheid dragen er alert 
op moeten zijn dat jonge mensen niet zonder normen en 
waarden opgevoed worden.

Het is deze visie die gestalte zal moeten krijgen in een 
samenhangend interdepartementaal jeugdbeleid, met de 
nadruk op een preventieve benadering teneinde ontspo
ring van jeugdigen te voorkomen: goede leerlingbegelei
ding, schoolmaatschappelijk werk, weinig lesuitval, cri
minaliteitspreventie op gemeentelijk niveau, etc.



189 4

r».

De Nota

De problematiek van de jeugdopvang vraagt om een 
systematische benadering: allereerst dienen de pro
bleemsituaties waarom het gaat beschreven te worden: 
vervolgens dient bekeken te worden welke vormen van 
opvang/hulp in aanmerking zouden kunnen komen en, op 
grond daarvan, welke eisen gesteld moeten worden aan 
de kwaliteit, inclusief de inzet van vrijwilligers.

In het licht van recente politieke ontwikkelingen komt de 
Nota Jeugdopvang ietwat gedateerd over: waar de Ka
mer -  en met name de W D  -  de afgelopen tijd meermaals 
haar voorkeur heeft uitgesproken voor een voortvarend 
decentralistie-beleid (overigens zonder de wenselijkheid 
van saneren te ontkennen), houdt de regering in haar nota 
nog vast aan de volgorde: eerst saneren, dan decentrali
seren.

gevolg van de verlaging van de meerderjarigheidsleef-
tijd):
-  de reeds gestarte hulpverlening dient -  ongeacht de 

leeftijd van de vrager -  voortgezet en afgemaakt te 
worden;

-  de algemene voorzieningen voor volwassenen dienen 
zich expliciet open te stellen voor de hulpverlening aan 
de nieuwe groep jong-volwassenen;

-  de opvang van jongeren tussen 18 en 23jaar moet 
vooralsnog mogelijk blijven.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . d rs. M .M .H . K a m p , tel.
070-182892.)

Monumentenwet
„Dicht bij huis brengen”

In de Nota Jeugdopvang heeft de regering het accent 
gelegd op de ambulante hulpverlening, alsmede op het 
zo dicht mogelijk „bij huis brengen” van de jeugdopvang. 
De W D  wil deze beleidslijn in beginsel accepteren, onder 
de voorwaarde dat dan ook inderdaad resultaten ge
boekt worden met die ambulante hulpverlening. Het mag 
niet zo zijn dat de voorgestane beleidslijn blijft steken in 
het stadium van ideologisch uitgangspunt. Voortdurende 
evaluatie is hier gewenst. De „hulpverleningsgeschiede- 
nis” van een groot aantal in tehuizen opgenomen jeugdi
gen laat immers nogal eens zien dat de tehuisopname 
volgt op een vastgelopen ambulante hulpverlening. In dat 
kader ook onze opmerkingen in eerdere UCV’s: onder
kend moet worden dat er nog grote behoefte is aan semi- 
residentiële en residentiële hulpverlening (residentieel 
= in tehuizen), waarbij ook zeker aandacht besteed dient 
te worden aan eventuele structuur-verbeteringen, gezien 
het grote aantal weglopers uit tehuizen.

De W D  heeft de regering gevraagd niet te snel over te 
gaan tot het uitsplitsen van de hulpverlening naar speci
fieke doelgroepen (zoals bijvoorbeeld incest-slachtof- 
fers) zodat de jeugdige ontvangers van hulp minder snel 
zullen worden geëtiketteerd. De professionaliteit van 
hulpverleners veronderstelt immers dat zij verschillende 
mensen (kinderen en jong-volwassenen) met verschillen
de problemen kunnen helpen en kunnen stimuleren er 
zelf weer boven op te komen cq. zonder hulp verder te 
gaan.

Tijdens de vergadering is door de woordvoerder nog
maals aandacht besteed aan de problematiek van de 
zwerfkinderen. Dit aan de hand van een regeringsnotitie 
waar W D -er Dijkstal eind 1987 om had gevraagd. Voor 
wat betreft het voorkómen van het zwerven bestaan hoge 
verwachtingen ten aanzien van het eerdergenoemde 
interdepartementale jeugdbeleid. Daarnaast heeft het de 
W D  bijzonder verheugd dat de regering in overleg met de 
grote steden toch extra aandacht wil besteden aan, cq. 
experimenten wil laten starten voor, de opvang van 
jeugdige daklozen.
Dat ook de Landelijke Stichting voor Thuislozenzorg en 
Onderdak zich expliciet wil richten op de opvang van 
deze jongeren heeft eveneens onze waardering. Hopelijk 
kan dit binnen het extra budget wat is toegezegd, in 
antwoord op kamervragen van de leden Dijkstal en 
Kamp, ad ƒ 1,7 miljoen.

De fractie heeft onder voorwaarde ingestemd met beper
king van de jeugdhulpverlening tot 18-jaar-en-jonger (als

Bij de behandeling in de Tweede Kamer van de Nota 
Monumentenzorg in 1984 werd de zorg voor ons erfgoed 
een gezamenlijke verantwoordelijkheid van overheden en 
particulieren. Alleen de verantwoordelijkheid voor het 
veiligstellen van cultuurgoederen bleef bij de Rijksover
heid. Tijdens het debat werd een motie ingediend met het 
verzoek aan de Regering op basis van nader onderzoek 
voorstellen te doen voor een verdere decentralisatie en 
vergroting van de betrokkenheid van gemeenten en, daar 
waar men op gemeentelijk niveau deze betrokkenheid 
niet wenst, van de provincies.

Monumentenwet

Het ontwerp voor een nieuwe Monumentenwet is daar
van het directe gevolg. In grote lijnen stelt de wet:
-  Aanwijzingsbevoegdheid tot monumenten blijft een 

zaak van de Minister van WVC
-  Uitvoering komt in handen van de gemeenten
-  Gemeenten dienen echter wel een Monumenten Ver

ordening aan te nemen
-  Gemeenten dienen een Monumentencommissie in te 

stellen
-  Subsidiëering vindt slechts plaats op basis van een 

gemeentelijke meerjarenraming
-  Het vergunningenstelsel gaat over in handen van de 

gemeente
-  Sloopvergunningen worden door de gemeenten afge

geven.

Decentralisatie

De W D  staat principieel achter de decentralisatiege- 
dachte: het zwaartepunt van het beleid behoort zo dicht 
mogelijk bij de burger te liggen -  dan werkt de democratie 
het best.

Na de eerste schriftelijke ronde van het ontwerp bleven 
een tweetal majeure knelpunten voor de W D  over:
-  De „vangnetfunctie" van de Provincie voor die ge

meenten die niet een eigen monumentenbeleid willen 
of kunnen voeren.

-  De zorgvuldigheid omtrent de sloopprocedure.
De roi van de Provincie moet verder worden uitgewerkt. 
Juist dié provincies die reeds jaren aandacht, zorg en 
financiën aan hun monumenten hebben besteed voelen 
zich gepasseerd door de voorstellen van de Minister. De 
aanwezige kennis op monumentengebied, op het terrein 
van de ruimtelijke ordening alsmede een jarenlange inzet 
lijkt eerder te worden genegeerd in plaats van positief te 
worden gebruikt.
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De WD heeft dan ook het voorstel gedaan om de 
provincie als „vangnet” te laten fungeren voor gemeenten 
die geen eigen beleid willen of kunnen voeren. Een reden 
kan zijn dat ze te weinig monumenten binnen hun ge
meentegrenzen hebben. Provincies kunnen dan door 
samenbundeling van deze gemeenten beter prioriteiten 
stellen en een actief monumentenbeleid voeren, mede in 
samenhang met hun eigen activiteiten.
Een ander punt betreft een grotere zorgvuldigheid bij de 
sloop. De WD blijft voorstander van een gemeentelijke 
beslissing -  maar alleen met de nodige waarborg: sloop 
mag niet te snel worden uitgevoerd, omdat deze in 
principe onomkeerbaar is.

Zorg voor monumenten

De zorg voor de monumenten zelf, het verzekeren van 
toereikende rechtsbescherming én het tijdig betrekken 
van het particulier initiatief op het terrein van de monu
mentenzorg bij beslissingen tot afbraak of verwijdering 
van een rijksmonument, heeft de WD ertoe gebracht drie 
onderdelen ter aanvulling van het wetsvoorstel aan te 
dragen:
-  Publicatieplicht van de aanvraag
-  Het stellen van een termijn van 30 dagen vanaf de 

datum van de beslissing van B&W waarbinnen deze 
nog niet mag worden uitgevoerd

-  Schorsende werking.

Conclusie

Het debat is in vrij grote eenstemmigheid afgesloten.
a. De Minister heeft het voorstel gedaan om de vergun

ningverlening voor 3 jaar te laten bij het Rijk én bij die 
gemeenten die te kennen geven een eigen monumen
tenbeleid te willen voeren (dus verordening + Cie.). 
Daarna evalueren en eventueel wetswijziging naar 
provincie.

b. Subsidiebudget gaat óf naar gemeente óf naar pro
vincie.

c. Het voorgestelde om een grens van ƒ 100.000,- 
restauratiebudget aan de provincies te laten vervallen 
is géén hard gegeven; gemeenten daaronder kunnen 
te kennen geven tóch een eigen beleid te willen 
voeren.

d. Sloop mét schorsende werking.
e. Over het onderhoud, verplichte keuring, etc. wordt na 

3 jaar opnieuw gesproken, omdat beleid nog erg in 
ontwikkeling is.

Daarnaast heeft de WD de Minister voorgesteld met het
IPO en de VNG in overleg te treden omtrent het regulier
inschakelen van de particuliere monumentenorganisa
ties.

(Voor nadere inlichtingen: mw. S. van Heemskerck Pillis-
Duvekot, tel. 070-182888.)

E S S E
De Euro-Expresse w o rd t uitgegeven 
onder auspic iën van de Nederlandse 
leden van de L ibera le  en D em ocra ti
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Begrotingsdebat Onderwijs en 
Wetenschappen

Ook dit jaar was het weer een beleidsdebat over een 
aantal saillante beleidspunten. De WD-fractie betoogde 
dat de positie van Nederland in de EEG en in de wereld 
- - juist met het oog op de totstandkoming van de interne 
markt in 1992 -  de mobilisatie van alle in ons land 
aanwezigen talenten vereist. Degelijk onderwijs moet 
daar de basis voor leggen.

In dit verband was er veel kritiek op het onderwijs in de 
P.A.B.O.’s en de basisscholen. Na de via een inspectie- 
onderzoek gebleken misstanden in het rekenonderwijs is 
volgens de WD-fractie een dergelijk onderzoek naar het 
taalonderwijs minstens even noodzakelijk. Verbeterde 
rekendidactiek binnen de P.A.B.O.’s lijkt overigens meer 
voor de hand te liggen dan het verplicht stellen van 
wiskunde in het vakkenpakket van de toekomstige P.A.- 
B.O.-student. Veel aandacht besteedde de fractie aan 
de dreigende teloorgang van de specifieke kleurteraan- 
pak in het basisonderwijs. De bewindslieden werd ge
vraagd om snelle en concrete maatregelen ter zake. 
Bijvoorbeeld om invoering van een afstudeerspecialisatie

gericht op hetzij vier. tot acht-jarigen, hetzij acht tot 
twaalf-jarigen. Tevens werd gevraagd om meer aandacht 
voor de remedial teaching binnen het Basisonderwijs als 
rem op de groei van het speciaalonderwijs. Nu de beoor
deling van de zo noodzakelijke nascholing bij de scholen 
zelf komt te liggen bepleitte de WD de financiering ervan 
-  en van de onderwijsverzorging -  eveneens via de 
scholen te laten lopen. De woordvoerder vroeg om 
nadere gegevens omtrent de toe te juichen invoering van 
eindtermen in het basisonderwijs. De fractie van de WD 
juichte de verbreding van de eindexamenpakketten in het 
algemeen voortgezet onderwijs toe. De betekenis van 
wiskunde in de moderne technologische maatschappij 
werd benadrukt, maar tevens werd veel meer aandacht 
gevraagd voor de moderne talen en vakken als aardrijks
kunde en geschiedenis. Het vaak erbarmelijke gebrek 
aan kennis op die gebieden blijkt op vele terreinen steeds 
meer problemen op te leveren. Persoonlijk zette de WD- 
woordvoerder wel vraagtekens bij verplichting van wis
kunde en meer moderne talen in het eindexamen-vak- 
kenpakket voor iedereen. Er dreigt talentverlies als op 
één van deze terreinen minder begaafde -  maar overi
gens getalenteerde -  leerlingen aldus de pas wordt 
afgesneden. De reclamecampagne „Kies exact” veroor
deelde hij als zijnde even ongenuanceerd als de meeste 
Ster-reclame.
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Bij het beroepsonderwijs acht de WD-fractie de SVM 
operatie alleszins menselijk, zij het dat de uitvoering 
alleen mogelijk is met medewerking van alle betrokkenen, 
voor wie derhalve eerst de rechtspositie afdoende moet 
worden geregeld. Dat kan noodzakelijkerwijze om tijd en 
dus om enige vertraging van de operatie vragen. Dat is 
geen ramp.
In dat verband bepleitte de fractie vereenvoudiging van 
de overlegstructuur om de bestuurlijke beslissingen te 
kunnen versnellen maar vroeg tevens om ruime en flexi
bele invoeringstermijnen om de onderwijsgevenden de 
tijd te geven om zich aan de veranderingen aan te passen. 
Dat dient ook te gelden voor de invoering van de basis
vorming, waarover door de WD-fractie nog een aantal 
uiterst kritische vragen werden gesteld.

Tenslotte meende de fractie dat bij een verbeterende 
economische toestand en meer budgettaire ruimte het 
vergroten van het aantal lesuren per week een bespreek
bare mogelijkheid moet kunnen zijn.

(Voor nadere inlichtingen: drs. A. van Boven, tel. 070- 
246582.)

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de reces
periodes van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Uitgave van de Haya van Somerenstichting; waarin 
opgenomen de mededelingen van het hoofdbestuur van 
deW D .
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de 
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.
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Jubileumtournee

In het kader van het 40-jarig bestaan van de WD is op de 
eerste bijeenkomst van de jubileumtournee op 27 april jl. 
te Marum door de vice-minister-president, minister van 
Economische Zaken, dr. R.W. de Korte een toespraak 
gehouden.
Hieronder volgen enige punten uit deze toespraak.

Het paaspakket

Het kabinet heeft een stormachtige periode achter de 
rug. Er moest een groot aantal knopen worden doorge
hakt. Er is gehakt. Er vielen spaanders. Het kabinet heeft 
de bijl er niet bij neer gegooid. Integendeel. Daar is een 
pakket van maatregelen uitgekomen, dat één van de 
meest omvangrijke van na de oorlog genoemd mag 
worden. Het betreft een belastingverlichting en -ver
schuiving van 10 miljard. Een geheel nieuw gebruik van 
WIR-middelen. Een gedurfde hervorming van onze volks
gezondheid. En een ombuiging van nog eens 3,5 miljard. 
Voor de eerste keer zijn zowel belastingverlagingen als 
ombuiging in één pakket gepresenteerd.
Ik beschouw dat als een doorbraak. Als een doorbraak in 
het beleid tot terugbrenging van de collectieve sector. 
Zonder liberalen in het kabinet zou dit alles niet zijn 
gebeurd. Liberale inzichten zetten mede de toon voor het 
beleid van de 90’er jaren. Een beleid, dat van extra groot 
belang is nu het Europa van 1992 met rasse schreden op 
ons afkomt.

Er is geen alternatief voor dit beleid. Er is ook geen 
alternatief voor deze coalitie. U herinnert zich vast en 
zeker het debat over het „paaspakket”. Dat was sinds 
lange tijd een pittig debat. Maar het ging wel tussen 
kabinet en coalitiefracties. Niet vaak was de oppositie zo 
onthand. Niet vaak heeft de oppositie zo weinig voorge
steld. Hoe anders was dat in de tijd van Joop den Uyl. Die 
kwam met grootscheepse alternatieven. En bracht die 
met overtuigingskracht en emotie. De PvdA onder hem 
was bezield, wilde de wereld hervormen. De oppositie 
van vandaag wil de hervormingen van het kabinet tegen
houden. Zij mist een samenhangende eigen visie op de 
toekomst. En kan niet aangeven hoe men in het licht van 
Europa 1992 de bakens wil verzetten.

Europa 1992

De voltooiing van de interne markt zal Europa enorme 
veerkracht geven in culturele, sociale en economische 
zin. We kunnen daarmee het doem denken doorbreken 
dat de Europese landen weg zullen kwijnen tegenover 
grootmachten als Amerika en Japan. Het geeft ook 
nieuwe mogelijkheden dit deel van onze wereld leefbaar 
te houden. De grote problemen van deze tijd houden 
immers niet op bij de nationale grenzen. Reiken ook over 
onze partijpolitieke grenzen heen. De milieuvervuiling, de

achterblijvende economische groei, de technologische 
vernieuwing, het internationale verkeer en vervoer, de 
internationale criminaliteit vragen om oplossing in Euro
pees verband.

Het Europa 1992 vraagt, dat we meer Europees, meer 
internationaal gaan denken. Wij, liberalen zijn daar goed 
in. Wij denken internationaal. En laten anderen „De 
Internationale” zingen. Wij denken in individuen, die gaan 
en staan waar ze zich het beste kunnen ontplooien. De 
komende Europese verkiezingen zijn daarom voor ons 
een uitdaging om de weg naar 1992 te wijzen.

Op tal van terreinen moeten we ons aanpassen. Allereerst 
met onze nationale overheidsuitgaven. Ons eerste doel 
zou moeten zijn in 1992 de Bert-Norm (60:40) te bereiken. 
Dan hebben we Bert voor deze hoogst noodzakelijke 
ronde van „minder nationale overheid, meer Europese 
markt” alvast aan onze zijde. Daarna, na 1992, moeten 
we verder omlaag met onze nationale overheidsuitgaven. 
Met of zonder Bert.

Liberale invloed

Bij het verder terugdringen van de rol van de nationale 
overheid zullen we niet dogmatisch zijn. Per overheids
taak moeten we bekijken of die nog wel nodig is. Of de 
eigen verantwoordelijkheid en werkzaamheid van bur
gers en bedrijven daar niet beter werkt. Voorbeelden zijn 
de gedereguleerde lonen en prijzen. De wens om de 
subsidiestroom in de volkshuisvesting te verkleinen en 
het collectieve woningbezit te privatiseren. De verzelf
standiging van de PTT. De privatisering van de Postbank. 
Ik durf te stellen, dat dit allemaal anders zou verlopen als 
niet de WD, maar de PvdA de gezichtsbepalende coali- 
tie-partner van het CDA zou zijn.

Liberalen zijn voor discipline. Dat geldt privé en bij de 
overheid. Overschrijdingen bij de overheidsfinanciën en 
de sociale zekerheid moeten daarom worden terugge
drongen. Dat is geen populaire bezigheid. Maar wie uit is 
op populariteit op de korte baan, moet in deze jaren niet 
regeren.

De bijstandsuitkeringen aan jongeren zullen binnen kort 
fors worden aangepast. Die worden afgestemd op de 
bedragen voor de studiefinanciering. Over het minimum
loon voor jongeren gaat de discussie voort. Mijns inziens 
moeten we dat niet los zien van de snelle groei van twee
verdieners. Bij jongeren is het twee-verdiener zijn troef. 
De norm, dat een gezin van één minimuminkomen rond 
moet komen, zal bij jongeren vervagen. Voor de jongste 
generatie kan het minimumloon gaandeweg worden ge
ïndividualiseerd en verlaagd.

Als zeer succesvol beschouw ik de manier waarop de 
WIR-gelden worden omgezet. Het is ons liberalen in het 
kabinet gelukt het hele bedrag van 4,2 miljard voor het
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bedrijfsleven te behouden. Van groot belang voor onze 
kapitaal-intensieve bedrijven is dat de vennootschaps
belasting verlaagd wordt van 42 naar 35%.

Vooral arbeidsintensieve bedrijven in het midden- en 
kleinbedrijf profiteren van de afschaffing van de kinderbij- 
slagpremies. Wordt een kwart miljard van het WIR-geld 
voor de scholing van werkzoekenden en werkenden 
gereserveerd. Voor de kleine investeerder blijft de klein- 
schaligheidspremie bestaan.

Ook bij de tarieven voor de in k o m s te n b e la s t in g  heeft het 
kabinet z’n liberale gezindheid laten zien. De dynamiek en 
de rechtvaardigheid in onze samenleving dwingen tot 
verlaging van de tarieven. Wie had durven voorspellen, 
dat de tarieven naar 35, 52 (of 50) en 60% zouden 
kunnen? Andere, ook door socialisten geregeerde indus
trielanden zijn ons voorgegaan. In de meeste van die 
landen ligt het hoogste tarief al rond de 50% of lager. Dat 
halen we, naar ik hoop, in deze kabinetsperiode voor de 
middengroepen. In een volgende regeerperiode moeten 
we verder omlaag naar het niveau van de ons omringende 
landen. Willen we ons talent in het Europa van 1992 niet 
naar elders zien verhuizen.

Een winstpunt in de vereenvoudigingsdiscussie is, dat 
het kabinet de h y p o th e e k a ftre k  o n a a n g e ta s t wil laten. 
Dat moet een geruststelling zijn voor de eigen-huisbezit- 
ters.

Tot slot

We hebben een regeeraccoord en een kiezersmandaat 
dat reikt tot 1990. We zetten beleid uit, dat aanzienlijk 
verder gaat. Dat de contouren van de negentiger jaren 
gaat bepalen. Contouren, waar liberalen zich in weten te 
herkennen.

'ITDE TWEEDE KAMER

UCV Aids
De Kamer toonde zich in grote lijnen tevreden met het 
Aidsbeleid dat de Regering voert.
Namens de WD-fractie wees onze woordvoerder J. 
Franssen op het zeer intensieve overheidsbeleid met een 
strikt zakelijke aanpak, gericht op een zo effectief moge
lijke preventie en voorlichting, het aanvatten van weten
schappelijk onderzoek en het bieden van adequate zorg. 
Die zakelijke aanpak heeft succes: het aantal geslachts
ziekten is met de helft verminderd, risicovolgedrag ver
mindert, de toename van het aantal aids-patiënten ge
schiedt trager dan eerst werd aangenomen, de bekend
heid met hefaids-virus is groot en de betrokkenheid van 
velen om verspreiding van het aids-virus tegen te gaan is 
indrukwekkend.
Internationaal oogst Nederland respect en bewondering 
voor die zakelijke aanpak. Politiek mag de Staatssecreta
ris het compliment hiervoor in ontvangst nemen. 
Iemands sexuele geaardheid en gedrag hangen nauw 
samen met de totale persoonlijkheid van ieder mens die 
het recht heeft in zijn/haar unieke verschijning voluit 
gerespecteerd te worden. Er is veel menselijk gedrag dat 
risicovol is, ook voor de volksgezondheid. Verkeerde 
voeding, roken en te veel drinken en roekeloos gedrag in 
het verkeer zijn daar even zovele goede voorbeelden van. 
In al die gevallen tracht de overheid primair door op
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gedragsverandering gerichte acties het beeld in positieve 
zin te doen omslaan.
De op specifieke doelgroepen gerichte voorlichtingsacti
viteiten hebben voor wat betreft de homosexuele man
nen positieve gedragsveranderingen tot gevolg gehad. 
De dalende geslachtsziektecijfers zijn daar mede het 
bewijs voor.
Met intraveneuze druggebruikers en al dan niet heroïne- 
spuitende prostituées is het gecompliceerder gesteld. 
Alles moet gedaan worden om deze groep zo effectief 
mogelijk te bereiken. De junkiebonden doen goed werk. 
Toch is deze groep moeilijker bereikbaar. Bijzondere 
aandacht verdient de voorlichting over Aids op de Neder
landse scholen. Voorlichting en preventie moeten ge- 
dragsbeïnvloedend werken, waardoor besmetting met 
het aids-virus achterwege kan blijven en de ziekte zich 
niet verder verbreidt. Voorlopig zal echter nog veel intra
murale en extramurale zorg nodig zijn. De WD-fractie 
ondersteunt de opvatting van de Regering dat er geen 
categorale aidsvoorzieningen moeten komen. Ook vin
den wij het een verstandige aanpak om vooralsnog een 
zeker aantal gespecialiseerde centrumziekenhuizen aan 
te wijzen voor de intramurale opvang van aidspatiënten. 
Daarnaast moet gewerkt worden aan deskundigheidsbe
vordering van de werkers in de gezondheidszorg en 
versterking van samenwerking in de eerste lijn bij de 
opvang van Aidspatiënten.
Het is met het oog op de komende Kabinetsperiode van 
het grootste belang voor de Kabinetsformatie van 1990 
duidelijkheid te hebben over de te verwachten ontwikke
lingen op het gebied van Aids in de jaren tot 1995 en de te 
verwachten benodigde uitgaven.
De discussie over het aids-vraagstuk dreigt overscha- 
duwd te worden door dan wel verengd te worden tot de 
vraag of er wel of geen verplichte aids-test voor iedereen 
dan wel specifieke groepen moet komen. De WD be
treurt dit, want het is juist die andere, op -  preventie- 
voorlichting en adequate zorg -  gerichte aanpak die tot 
nu toe succesvol blijkt te zijn. Aids is een ziekte die 
evenals andere ziekten met preventieve- en curatieve 
maatregelen te lijf moet worden gegaan.
Onze woordvoerder wees erop dat testen om risico’s te 
ontlopen, geen goed uitgangspunt is. De overheid wordt 
geconfronteerd met een spanningsveld. Enerzijds moet 
zij uitvoering geven aan het sociaal grondrecht, namelijk 
het bevorderen van de volksgezondheid in het kader 
waarvan testen in het verleden -  al bestond er toen geen 
expliciet sociaal grondrecht -  is toegepast en was de 
ontstaansreden van de ziekte anders. Anderzijds heeft de 
Regering acht te slaan op de grondrechten bescherming 
van de persoonlijke levenssfeer, de onaantastbaarheid 
van het menselijk lichaam, het non-discriminatie- en het 
gelijkheidsbeginsel. Het antwoord op de vraag of er 
onder omstandigheden sprake zou moeten zijn van een 
verplichte aidstest dient primair bepaald te worden door 
het antwoord op de vraag of testen in positieve zin een 
bijdrage levert aan het bestrijdingsbeleid. De argumenten 
van de Regering tegen een algemene verplichte aidstest:
a) op een positieve testuitslag kan in de huidige situatie 

geen zinvolle medische behandeling volgen;
b) in het maatschappelijk verkeer is de ziekte Aids in 

tegenstelling tot de klassieke infectie-ziekten, niet 
overdraagbaar;

c) een test is slechts een moment-opname, de uitslag 
heeft weinig voorspellende betekenis;

d) testen ontkracht het belang van een goed voorlich- 
tings- en preventiebeleid;

e) het aantal fout-positieve uitslagen is te groot om 
afdoende zekerheid aan te ontlenen en

f) de psycho-sociale gevolgen van het bekend zijn met 
sero-positiviteit, die op zichzelf geen gevolgen voor
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het normaal maatschappelijk functioneren hoeft te 
hebben, zijn tesamen voldoende reden om met de 
Regering nu tegen de verplichte aidstest te zijn.

In toenemende mate is evenwel de vraag aan de orde of 
van die algemene lijn -  niet testen -  voor bepaalde 
groepen in bijzondere omstandigheden moet worden 
afgeweken. De WD onderschrijft de tot nu toe door de 
Regering op de algemene beleidslijn gemaakte uitzonde
ringen.
Levensverzekeringen gaan mensen uit vrije wil aan. Bij 
testen mag geen onderscheid worden gemaakt. Iedereen 
die een levensverzekering boven de ƒ 2 0 0 .0 0 0 ,- wil, 
wordt getest. Twijfel is ontstaan over de vraag of aan die 
grens de hand wordt gehouden. Daarover verlangt de 
WD-fractie duidelijkheid.
Al eerder duidde de WD op de discussie over wel of niet 
pré-operatief testen in ziekenhuizen. Met de Regering 
wijzen wij dit af. Er zijn risico’s, zeker bij de snijdende 
specialismen, maar wij zijn niet overtuigd van de meer
waarde van een test ten opzichte van de positieve 
gevolgen van algemeen hygiënische voorzorgsmaatre
gelen. Het is mogelijk ongevraagd testen aan te pakken in 
het civielrecht of het strafrecht. Men kan een klacht 
indienen bij een medisch tuchtcollege, aldus Staatsse
cretaris Dees van Volksgezondheid. De Staatssecretaris 
is het met de Tweede Kamer eens dat invoering van een 
aidstest moet worden overwogen op het moment dat er 
een geneesmiddel tegen de ziekte is gevonden. De WD- 
fractie onderschrijft de conclusie van de Regering dat bij 
aanstellingskeuringen een test niet is toegestaan. Het 
Kabinet wil eind dit jaar een standpunt innemen over de 
mogelijkheden van een test voor aanvullende verzekerin
gen als een aanvullend pensioen.
De WD benadrukt dat testen een positieve bijdrage moet 
leveren aan de bestrijding van de ziekte, waarbij individu
ele en collectieve belangen zorgvuldig tegen elkaar moe
ten worden afgewogen.
Een absoluut ja of nee tegen testen onder alle omstandig
heden lijkt duidelijkheid te bieden. Dat is valse schijn. De 
ziekte is te ernstig, de gevolgen ervan te groot voor mens 
en maatschappij. Veel jonge mensen dreigen ons in de 
kracht van hun leven te ontvallen. Alle bruikbare middelen 
moeten worden ingezet om de ziekte te bestrijden, het 
krijgen ervan tegen te gaan, verstandig met risico’s om te 
gaan en maatschappelijke pluriformiteit en verdraag
zaamheid te behouden. Dat is de kern van het beleid. Op 
die weg moet worden doorgegaan.

(Voor nadere inlichtingen: J. Franssen, tel. 070-182886.)

Verzelfstandiging 
staatsdrukkerij- en 
uitgeverijbedrijf

In de schriftelijke voorbereiding van het wetsontwerp 
heeft de WD er sterk voor gepleit om de privatiserings- 
variant „gehele of gedeeltelijke verkoop” van de SDU te 
onderzoeken, en om met de opbrengst eventueel inves
teringen te doen in de sfeer van het plan „werk maken met 
woningen” uit de WD-inbreng bij het zogenaamde Paas- 
pakket.
De WD-fractie had graag alle voors en tegens van alle 
privatiseringsvarianten ter beoordeling gekregen. Staats
secretaris De Graaff-Nauta, de CDA-fractie en de PvdA-

fractie willen echter onverkort vasthouden aan de privati- 
seringsvariant .verzelfstandiging” voor de eerste vijf ja- 
ren. Verkoop komt voor hen eigenlijk pas dan in beeld. 
Ook al zagen CDA en PvdA zelf ook wel degelijk enige 
donkere wolken boven de levensvatbaarheid van een 
verzelfstandigde SDU.
De WD-fractie heeft overigens de privatisering van de 
SDU, ook in de verzelfstandigingsvariant, uiteraard 
omarmd. Al vond onze woordvoerder het ook nodig om 
de minder rooskleurige perspectieven van deze variant te 
belichten. Hij bepleitte om in toekomstige privatiserings- 
gevallen eerst de verschillende varianten van privatise
ring ter discussie aan de Kamer voor te leggen!
In de marge drong hij ook aan op versnelling van de 
privatisering van allerlei huisdrukkerijen op departe
menten.
De continuïteit van drukwerk voor de Rijksoverheid en de 
geheimhouding ten aanzien van bepaald drukwerk lijkt 
contractueel voldoende te kunnen worden gewaarborgd. 
De personele aspecten vormden een belangrijk onder
deel van de discussie. De WD-fractie vond dat pensioen- 
breuk moet worden voorkomen en dat een waarborg 
moet worden ingebouwd voor handhaving van de VUT- 
rechten. Hierover zal met het ABP overeenstemming 
moeten worden bereikt, dan wel zal de Staat zelf voor- 
zieningen/garanties moeten treffen, onder andere in de 
openingsbalans.
De Staatssecretaris stemde daar mee in. Overigens 
belichtte woordvoerder Jan te Veldhuis dat de SDU 
personeelsleden een relatief gunstige inkomenspositie 
hebben ten opzichte van de rest van de grafische be
drijfstak. Hij drong -  onder accoordverklaring met de 
overgangs-netto-netto-garantie voor de SDU’ers -  aan 
op een toegroei van de inkomens in de particuliere markt 
naar die van de SDU’ers toe; met het oog op meer 
marktconformiteit, evenwichtige concurrentieverhoudin
gen en voorkóming van marktverstoring.
De netto-netto-garantie zou zijns inziens wel in tijd moe
ten worden gelimiteerd; bijvoorbeeld tot vijf jaren. De 
Staatssecretaris ging hier in grote lijnen mee accoord. Die 
vijf jaren zijn ook de „streefdatum” voor verkoop van de 
Staatsaandelen; echter: met de nodige „mitsen en ma
ren" van de Staatssecretaris. De WD-fractie vroeg een 
inspanningsverplichting voor eerdere verkoop dan bin
nen vijf jaren, als zich een serieuze gegadigde zou 
aandienen, met als streefdatum bijvoorbeeld twee jaren 
voor 50% van de aandelen! Zo mogelijk aan het perso
neel van de SDU (werknemersparticipatie).
De Staatssecretaris verklaarde zich daartoe niet ongene
gen, maar sloot een latere termijn dan vijf jaren ook niet 
uit, als daarvoor redenen zijn. Tot slot ging Jan te 
Veldhuis in op het zogenaamde „closed-shop-systeem” 
in grafische CAO’s.
Vele technische mensen (drukkers, binders en dergelijke) 
moeten namelijk lid zijn van een grafische vakbond, op 
straffe van ontslag of niet-aanstelling.
Hij drong er op aan dat (ex-)SDU’ers niet tot dit „closed- 
shop-systeem” zullen worden geprest, en dus niet op 
termijn met ontslag worden bedreigd.
De Staatssecretaris vond dit ook.

(Voor nadere inlichtingen: mr. A.J. te Veldhuis, 
tel.: 070-183901.)
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Beleidsdebat
Ontwikkelingssamenwerking

Algemeen

De Eerste Kamerfractie heeft met genoegen geconsta
teerd dat Minister Bukman het beleid van zijn voorgan- 
ster, Minister Schoo, in grote lijnen voortzet. Als voor
beeld kunnen worden genoemd het streven naar kwali
teitsverbetering van de projecten, het voortzetten van de 
plattelandsontwikkeling, de zorg voor een verantwoorde 
inbreng van het Nederlandse bedrijfsleven, en de verbe
tering van de positie van de vrouw in de ontwikkelings
landen.
Uiteraard legt de Minister de accenten wat anders en 
komt hij met nieuwe initiatieven, dat was te verwachten.

Milieubeleid

De WD-fractie vroeg bijzondere aandacht voor het 
milieubeleid. Het belang daarvan kan niet hoog genoeg 
worden aangeslagen. Dagelijks komen er berichten over 
de schade aan tropisch regenwoud, uitslijpende ri
vierbeddingen zoals in Nepal, woestijnvorming. West- 
Europa heeft overigens alle reden om ook de hand in 
eigen boezem te steken. De commissie-Brundtland heeft 
de wereldopinie opnieuw wakker geschud. Naast deze

commissie van onafhankelijke deskundigen is er ook een 
intergouvernementele commissie ingesteld, die een ka
der moet scheppen voor een 5-jarenprogramma, dat 
mede via het V.N.-apparaat kan worden uitgevoerd. Het 
valt te hopen, dat deze beide visies tot een harmonieus 
geheel worden gebracht, en dat de plannen niet binnen 
de V.N.-bureaucratie verzanden.

Voor het Nederlandse ontwikkelingssamenwerkingsbe- 
leid is het van belang dat de milieuaspecten van alle 
projecten terdege mee worden gewogen. In alle landen- 
beleidsdocumenten zou een milieuparagraaf moeten 
worden opgenomen. We zouden bovendien per concen- 
tratieland naar een gezamenlijk te voeren milieubeleid 
moeten streven. Belangrijk is dat het ontwikkelingsland 
zelf over de nodige kennis en ervaring gaat beschikken. 
Onze Nederlandse kennis op het gebied van de milieu
technologie kan daarbij goede diensten bewijzen.

Tropische geneeskunde

Tenslotte wees de WD-fractie op de in ons land aanwezi
ge kennis van de tropische geneeskunde. De uitstekende 
expertise die wij hebben moet niet alleen in stand blijven 
maar ook nieuwe kansen krijgen, mede in verband met de 
regelmatige import van tropische ziekten in ons land. Er is 
behoefte aan een goed gecoördineerd onderzoekspro
gramma op dit gebied, gesteund door de departementen 
van Buitenlandse Zaken, Onderwijs en Wetenschappen 
en W.V.C.

(Voor nadere inlichtingen: mevr. mr. E. Veder-Smit, tel. 
058-122803.)

E U R O  * E X P R E S S E
* * ★

De Euro-Expresse w o rd t uitgegeven 
onder auspic iën van de Nederlandse 
leden van de Liberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

m ent.

Europa en de derde wereld

Van 21 tot 26 maart jongstleden vond in de hoofdstad van 
Togo, Lomé, de gezamenlijke bijeenkomst van leden van 
het Europees Parlement en vertegenwoordigers van de 
66  zogenaamde ACP-landen plaats (de Afrikaanse, Cari
bische en Pacific-landen). Het was de laatste ontmoeting 
vóór de formele besprekingen ten behoeve van een 
nieuw LOME-accoord, de vierde alweer. De vierjarige 
overeenkomsten van Lomé (na twee overeenkomsten 
van Yaoundé (1964-1969, 1971-1975) zijn unieke voor
beelden van ontwikkelingssamenwerking en -hulp. Ze 
betreffen samenwerking op het gebied van de handel, 
techniek, industrie, landbouw, visserij en zeevaart, finan
ciële overeenkomsten en afspraken over gehanteerde 
wisselkoersen, maar ook sociale en culturele samenwer

king. Er zijn revolutionaire stabilisatie-mechanismen 
voorzien voor de export en voor de winning van mineralen 
om de betrokken ontwikkelingslanden enigszins te be
schermen tegen te grote marktschommelingen en pro- 
duktierisico’s.

Waarom vindt de EG een dergelijke hulp en samenwer
king zo noodzakelijk? Waarom richten we ons in tijden 
van economische crisis niet volledig op de ontwikkeling 
van de Gemeenschap zelf? Hier zijn toch ook nog veel 
economisch en sociaal achtergebleven regio’s? Drie 
redenen kunnen hier worden genoemd:

Economische redenen

Kijken we alleen naar ons eigenbelang, dan is een ac- 
coord als dat van Lomé ook goed voor de Europese 
Gemeenschap zelf:
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-  veel werkgelegenheid in Europa hangt af van de export 
naar het zuiden

-  80% van de Europese uitvoer naar de ontwikkelings
landen betreffen kant en klare, bewerkte produkten, 
waarop hoge winstmarges liggen

-  80% van de Europese invoer uit het Zuiden betreffen 
grondstoffen, waarvan wij afhankelijk zijn

-  de Derde Wereldschulden (1000 miljard dollar) vormen 
een voortdurende dreiging voor het economische en 
monetaire wereldstelsel

-  onze toekomstige „klanten” hebben nu te weinig koop
kracht, maar we moeten ons voorbereiden op de 
toekomst en nieuwe afzetgebieden vinden voor onze 
produkten.

Humanitaire redenen

De Europese Gemeenschap is gebaseerd op het respect 
voor de rechten en de waardigheid van de mens. Dit 
respect houdt niet op bij de grenzen van de Gemeen
schap. Steeds wanneer vrijheid en waardigheid moeten 
wijken, wordt de basis van onze maatschappij en onze 
beschaving verder aangetast. Onze ontwikkelingshulp en 
strijd tegen de honger in de wereld bevordert de handha
ving van de rechten van de mens en is een wapen tegen 
totalitaire systemen, met name in die landen met wie wij 
historische banden en verantwoordelijkheden hebben. 
De solidariteit van het Amerikaanse volk, direct na de 
Tweede Wereldoorlog, dat Europa via het Marshall-plan 
weer overeind hielp, is een goed voorbeeld. Deze transat
lantische hulp kan nu worden vervangen door onze 
solidariteit met het zuiden.

Geopolitieke redenen

Het Europa van morgen zal overal in de wereld aanwezig 
moeten en kunnen zijn en worden gerespecteerd. Ont
wikkelingshulp is een stap op de weg naar de emancipa
tie van die volkeren met wie wij op basis van wederzijds 
respect en samenwerking zullen werken aan een demo
cratische wereld waar geen plaats zal zijn voor dictatu
ren, noch van links, noch van rechts.
In het verleden zijn soms ontwikkelingsgelden op de 
verkeerde manier aangewend. In de overeenkomsten van 
Lomé zijn alle voorzorgsmaatregelen genomen om effi
ciënt en zinvolle hulp te bieden. Het betreft niet zomaar 
schenkingen. Essentieel is het feit dat gewerkt wordt aan 
de zelfstandige ontwikkeling van de betrokken landen. Zij 
moeten al hun menselijke, technische en natuurlijke 
potentiëel leren gebruiken om economisch volwassen te 
worden. Het Chinese spreekwoord „Je moet de mensen 
geen vis geven, maar leren vissen” moet hier leidraad zijn. 
De derde overeenkomst van Lomé betekende wat dat 
betreft al een grote verbetering ten opzichte van de vorige 
twee. De Gemeenschap èn de ACP-landen zijn vastbe
sloten om van de vierde overeenkomst een groot succes 
te maken.

(Voor nadere inlichtingen: mr. J.E.S. Larive, Europees 
Parlement, RMA 5-25, Belliardstraat 89, B-1040 Brus
sel, tel.: 09-322 2342213.)

Mededelingen
Logies algemene vergadering op 27 en 28 mei 
te Veldhoven.

Ten behoeve van uw overnachting tijdens de jaarlijkse 
algemene vergadering in de Koningshof te Veldhoven 
kunt u rechtstreeks kamers reserveren bij dit vergader
centrum. Een eenpersoonskamer met ontbijt voor ƒ 80,-, 
een tweepersoonskamer met ontbijt voor 2 personen 
ƒ 100,-.
Het telefoonnummer van de Koningshof is 040-537475. 
H.M.G. Dittmar, WD-public relations.

Rectificatie

In de WD-Expresse nr. 189 moet in het artikel inzake de 
begroting Onderwijs en Wetenschappen worden gelezen 
op blz. 6 : „Bij het beroepsonderwijs acht de WD-fractie 
de SVM-operatie alleszins wenselijk” .
Ten overvloede zij gemeld dat het de behandeling betreft 
van de begroting Onderwijs en Wetenschappen in de 
Eerste Kamer.
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EG-Commissaris Ruimtelijke 
Ordening

In de ruimtelijke ordening moet ik constateren dat op het 
Europese bestuursniveau een aanzienlijk hiaat bestaat. 
Ruimtelijke ordening is als afzonderlijke discipline niet 
vertegenwoordigd in het takenpakket van de Europese 
Commissie. Dit is eigenlijk niet verdedigbaar. We leven in 
een tijd waarin zaken als de hoge snelheidstrein, de 
Kanaaltunnel, de oriëntatie op gordels van stedelijke en 
industriële gebieden, zoals die van Noord-Frankrijk en 
Wallonië naar het Ruhrgebied, steeds meer onze plan
ning bepalen. In deze tijd dient ook de ruimtelijke orde
ning in de Europese Commissie te zijn vertegenwoordigd. 
Mijn voorstel is dat eind dit jaar, wanneer de Europese 
Commissie wordt vernieuwd, dit wordt toegevoegd aan 
het takenpakket. Gezien het reeds grote aantal commis
sarissen (17) zou dit geen extra, 18e commissariaat 
moeten betreffen, maar een nieuwe post die met een 
bestaande wordt gecombineerd, zoals milieu, of regio
naal beleid. Deze C o m m is s a r is  v o o r  R u im te lijk e  O rd e n in g  
zou coördinerende bevoegdheid moeten krijgen over 
RO-aspecten van de andere portefeuilles. De commissa
ris die de ruimtelijke ordening tot taak krijgt, zou de 
nationale plannen in de ruimtelijke ordening en het afval
beleid op elkaar moeten gaan afstemmen. De lidstaten 
investeren nu ongecoördineerd grote bedragen in weg
en spoorverbindingen, havens en luchthavens, en becon
curreren elkaar. Beter ware het, in de wereldwijde con
currentie tussen Europa, Oost-Azië en Noord-Amerika, 
één Westeuropese lijn te trekken, en gezamenlijk de 
mainports, industriegebieden en achterlandverbindingen 
te plannen, in plaats van de verknipte situatie nu, waarin 
sommige vierbaanswegen bij de grens plotseling op
houden.

Joris J.C. Voorhoeve

Een Europese Centrale Bank

Europese eenheid krijgen we pas echt, als er één Europe
se centrale bank is en een gezamenlijke munt.
Ten eerste zal het bestaan van één Europese munt het 
gemak van binnen-Europese transacties bevorderen en 
de kosten verlagen. Ten tweede zal de afwezigheid van 
wisselkoersrisico’s de intra-Europese handel en investe
ringen een duw in de rug geven. Ten derde zal de 
onmogelijkheid om een afwijkend nationaal-economisch 
beleid via de wisselkoers te corrigeren, de economische

convergentie binnen Europa bevorderen. Het vierde en 
misschien wel belangrijkste voordeel van monetaire inte
gratie is dat hiermee op termijn de afhankelijkheid van de 
zo wispelturige dollar aanmerkelijk zal kunnen worden 
verminderd. Een sterke Europese munt die een brede en 
diepe thuismarkt bestrijkt zal, in tegenstelling tot het 
huidige samenraapsel van Europese valuta’s, effectief 
met de dollar kunnen concurreren als sleutelvaluta in de 
wereldeconomie. Als in de wereldhandel een geringer 
deel in dollars en een groter deel in de Europese munt zal 
worden verricht, zullen de grillen van de Amerikaanse 
financiële autoriteiten minder van het aanpassingsver
mogen van de Europese economie vergen.

Geen politieke invloed

Men moet natuurlijk oppassen voor een te grote politieke 
invloed op een Europese centrale bank. Politici staan 
steeds onder druk van begrotingstekorten en de verlei
ding om de geldpers te laten draaien. Het is om deze 
reden dat met name de Duitse en Nederlandse regering 
als belangrijkste voorwaarde voor een toekomstige Euro
pese Centrale Bank zien, dat deze in sterke mate onaf
hankelijk zal moeten zijn van de budgettaire autoriteiten 
op zowel nationaal als Europees niveau. Ik sluit mij bij 
deze opvatting van harte aan. Analoog aan de scheiding 
tussen de uitvoerende en de rechterlijke macht moeten 
de budgettaire autoriteiten tegen zichzelf worden be
schermd door aan de monetaire autoriteiten een grote 
mate van autonomie te geven. In sommige landen, zoals 
Duitsland en Nederland, is deze verhouding al bevredi
gend geregeld. In andere landen, zoals het Verenigd 
Koninkrijk, Italië en Frankrijk, is de positie van de centrale 
banken daarentegen veel minder onafhankelijk. De toe
komstige Europese Centrale Bank moet in geen geval 
gedwongen kunnen worden om begrotingstekorten te 
financieren, vooral niet die van een instituut met een 
gebrek aan budgettaire discipline als de EG. Men moet er 
niet aan denken wat er zou gebeuren als de Europese 
Raad het landbouwbeleid door zijn eigen thuisbank zou 
kunnen laten financieren.

Begrotingstekorten

Een tweede voorwaarde voor de toekomstige Europese 
Centrale Bank is dat deze wettelijk verplicht moet worden 
prijsstabiliteit na te streven, net zoals het Europees 
Monetair Stelsel zichzelf het doel van het creëren van een 
zone van monetaire stabiliteit heeft opgelegd. Een derde 
voorwaarde die met name Nederland en Duitsland aan de 
vorming van een Europese Centrale Bank verbinden is 
dat op communautair niveau afspraken gemaakt moeten 
worden over de maximaal toelaatbare omvang van natio
nale begrotingstekorten. Zonder dergelijke afspraken 
zouden landen met buitensporige tekorten een oneven
redig beslag op de internationale kapitaalmarkt leggen, 
hetgeen een renteopdrijvend effect ten nadele van de 
overige lidstaten zou hebben. Als het monetaire beleid 
door een sterke en onafhankelijke Europese Centrale



Bank wordt bepaald, zal het voor de nationale autoriteiten 
niet langer mogelijk zijn om de nationale schuld op te 
laten lopen en daarna door hoge inflatie weer weg te laten 
smelten. Een onverantwoord budgettair beleid zal trou
wens veel sneller dan thans tegen de grenzen van de 
nationale schuld opbotsen. In een Europa zonder binnen
grenzen zal een sterk afwijkend budgettair beleid, veel 
eerder dan nu het geval is, worden gestraft door de markt, 
zoals door het wegtrekken van bedrijfskapitaal, manage
ment en hooggeschoolde arbeid naar landen met een 
gezonder financieel klimaat.

Raad van Wijzen

Zolang nog zovele lidstaten weigeren hun monetaire 
autonomie door internationale verplichtingen te laten 
inperken, is het prematuur om aan te vangen met de 
onderhandelingen voor de totstandkoming van een Euro
pese Centrale Bank. Op korte termijn zullen wij waar
schijnlijk moeten volstaan met de instelling van een 
„Raad van Wijzen” .' Zij moeten principes voor de ontw ik
keling van een Europese monetaire unie schetsen en 
ontwerp-statuten voor de toekomstige Europese Centra
le Bank ontwikkelen. De Duitse Minister van Buitenlandse 
Zaken, Genscher, stelt voor dat de Europese Raad van 
juni in Hannover besluit to t instelling van een dergelijke 
Raad van Wijzen, die dan binnen een jaar een rapport zou 
moeten indienen. Ik geloof dat het initiatief-Genscher 
door de Nederlandse regering van harte moet worden 
ondersteund.

Tweede stap in 1990

voorwaarden vooraf, namelijk dat hier opnieuw een Euro
pa van twee snelheden dreigt te ontstaan. Gezien de 
dreiging van volkomen immobiliteit indien men wacht tot 
alle lidstaten zich netjes aan de spelregels houden en 
gezien ook het feit dat er op monetair gebied ook nu al 
een Europa van twee snelheden bestaat (namelijk de 
EMS- en de niet-EMS-landen), acht ik d it een acceptabel 
„second-best” -oplossing. Daar de vestiging van een 
Europese Centrale Bank een ingrijpende overdracht van 
nationale soevereiniteit op monetair gebied impliceert, 
zou deelname van lidstaten die niet aan de twee voor
waarden voldoen de onderhandelingen bij voorbaat tot 
een zinloze exercitie maken.

Conclusie

In 1992 zouden dus zes of meer landen over een Europe
se Centrale Bank moeten gaan onderhandelen. Zij zou
den dan binnen twee jaar een voorstel aan de Raad van 
Ministers moeten voorleggen. Als we ervan uitgaan dat 
de Europese Raad nog eens een jaar nodig zal hebben 
om tot een positieve beslissing te komen, zou nog in 1995 
een verdrag to t oprichting van de Europese Centrale 
Banken aan de nationale parlementen kunnen worden 
voorgelegd. We zouden dus 1995 als streefdatum voor 
de ondertekening van het verdrag ter oprichting van een 
Europese Centrale Bank kunnen aanhouden.

Joris J.C. Voorhoeve

Vervolgens zou in 1990 een tweede stap ter voorberei
ding van de Europese Centrale Bank kunnen worden 
gezet, namelijk discussie over de voorstellen van die 
Raad van Wijzen onder de Europese ministers van finan
ciën en de centrale banken van de lidstaten. Deze discus
sies zullen tijd vragen en weerstanden moeten overwin
nen. Ik schat dat niet eerder dan in 1993 de fase van 
form ele  onderhandelingen over de Europese Centrale 
Bank zal kunnen ingaan. In dat jaar zullen -  met de 
voltooiing van de interne markt -  de belemmeringen op 
het intra-Europese kapitaalverkeer moeten zijn opgehe
ven. Daarmee is dan ook aan één van de belangrijkste 
voorwaarden voor de monetaire eenwording van Europa 
voldaan. Om te voorkomen dat deze onderhandelingen 
van begin af aan worden geblokkeerd door lidstaten die 
eigenlijk niet mee willen doen, dient als voorwaarde voor 
deelname te worden gesteld dat de betrokken lidstaten 
zich geheel aan de spelregels van het EMS onderwerpen 
èn hun kapitaalverkeer volledig hebben geliberaliseerd. 
Op dit moment voldoen alleen Duitsland, Nederland en 
Denemarken aan deze voorwaarden. België en Luxem
burg hebben echter al aangekondigd de dubbele wissel
koers te willen opheffen en zeer waarschijnlijk zal Frank
rijk nog vóór eind 1992 alle kapitaalbelemmeringen weg
nemen. Het aantal potentiële deelnemers aan de onder
handelingen is daarmee al op zes gekomen.

Europa van twee snelheden?

De twee voorwaarden voor deelneming, namelijk kapi- 
taalliberalisatie, en deelname aan het EMS hebben twee 
belangrijke voordelen: ten eerste zullen er slechts landen 
aan de tafel zitten die bereid zijn hun monetaire beleid aan 
externe discipline te onderwerpen. Ten tweede zullen de 
voorwaarden een prikkel geven aan lidstaten die nog niet 
volledig deelnemen aan het EMS, of hun kapitaalverkeer 
nog niet volledig hebben geliberaliseerd, om dit alsnog te 
doen. Er is ook een nadeel aan het stellen van deze

Paspoort-kwestie (IV)

In de laatste week van april heeft de Kamer zich ander
maal beziggehouden met de kwestie van de invoering 
van een nieuw fraudebestendig paspoort naar Europees 
model. Dit naar aanleiding van een brief van de bewinds
lieden van Buitenlandse Zaken waarin zij meedeelden dat 
de beloofde invoering begin mei niet haalbaar bleek te 
zijn. Het paspoort zoals ontwikkeld door het bedrijf KEP 
voldeed nog steeds niet aan de gestelde eisen met 
betrekking to t de fraudegevoeligheid.
De bewindslieden deelden verder mee dat zij van zins 
waren het contact met KEP te heroverwegen.

Besluitvorming niet compleet

De W D -fractie  heeft in het debat aangegeven dat zij 
instemt met het besluit om af te zien van de beoogde 
invoering van het nieuwe paspoort. Het is niet verant
woord, zo’n model in te voeren, zo lang dat betrekkelijk 
eenvoudig te vervalsen zou kunnen zijn. Wel heeft de 
fractie opgemerkt dat de besluitvorming van de regering 
allerminst compleet is. Er is geen zekerheid over de 
gevolgen van het contract met KEP. Ook is onbekend, of 
er een schadeclaim komt van de staat jegens KEP, dan 
wel van KEP jegens de staat en om welke bedragen het 
zou kunnen gaan. Daarom is het nu ook nog niet het 
tijdstip om eindconclusies te trekken.

Ministeriële verantwoordelijkheid

De W D  is van mening dat de ministeriële verantwoorde
lijkheid een ruime werking moet hebben. Een bewinds
persoon is ook verantwoordelijk voor het handelen en het 
nalaten van zijn of haar ambtenaren. Het moet het niet zo 
zijn, dat het vertrek van een bewindspersoon geblok
keerd wordt door de dreiging dat ook andere bewinds-
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lieden dan opstappen. Deze ministeriële verantwoorde- 
lijkheidsregel is een objectieve norm van geschreven 
staatsrecht.

Vertrouwensnorm

Daarnaast is er de vertrouwensnorm. Die gaat over de 
vraag welke sanctie de Kamer wil treffen tegen de 
verantwoordelijke bewindspersoon, indien er zaken fout 
zijn gegaan. Dat is een regel van ongeschreven recht. Het 
gaat er hierbij om welke consequenties aan een fout 
handelen moeten worden verbonden. Deze consequen
ties kunnen variëren van de lichtste, een berisping door 
de minister van de betrokken ambtenaren die fouten 
hebben gemaakt, to t de zwaarste, het aftreden of heen
zenden door de Kamer van bewindslieden. Die laatste 
consequentie is aan de orde als de vertrouwensrelatie 
tussen bewindslieden en Kamer zo is aangetast, dat deze 
waarschijnlijk niet kan worden hersteld.

Verantwoordelijkheid staatssecretaris

De taakverdeling tussen de minister van de staatssecre
taris van Buitenlandse Zaken voor de paspoorten is niet 
helemaal duidelijk. Materieel heeft de staatssecretaris het 
paspoortenproject behandeld, althans to t voor kort gele
den. Formeel bestaat er onduidelijkheid. Het is overigens 
niet onopgemerkt gebleven, dat de minister het pas- 
poortbeleid sinds maart naar zich toe heeft getrokken en 
geheel op zich lijkt te hebben genomen. De W D -fractie  
stemt daarmee in. Aan het slot van het debat bleek na 
interventie van de voorzitter van de W D -fractie  dat de 
minister van Buitenlandse Zaken volop politiek verant
woordelijk is voor het paspoortdossier, dat hij thans voluit 
aanspreekbaar is voor dat onderwerp en dat er dus voor 
de Kamer vanaf heden geen reden is om de staatssecre
taris voor het vanaf heden gevoerde beleid naar de Kamer 
te roepen.

Parlementair onderzoek

De W D -fractie  is nog niet in staat eindconclusies te 
trekken, immers op dit moment ontbreken een aantal 
essentiële gegevens om dat eindoordeel te geven over 
het handelen van de regering bij dit project. Om deze 
eindbeoordeling goed voorbereid te kunnen laten plaats
vinden dienen alle feiten op tafel te komen. De fractie is 
dan ook voorstander van een kortdurend onderzoek, te 
volbrengen in enkele maanden, om deze feiten boven 
tafel te krijgen. Op die manier is de Kamer in staat haar 
controlerende functie naar behoren uit te voeren. Nadat 
een rapport is uitgebracht kunnen politieke oordelen 
gegeven worden. De Kamer heeft haar steun gegeven 
aan het voorstel to t het houden van een onderzoek. 
Binnen twee weken zal worden besloten welke vorm zal 
worden aangewend (bijvoorbeeld enquête, gewoon on
derzoek door een sub-commissie of vervolgonderzoek 
door de Rekenkamer).

Inlichtingen en 
Veiligheidsdiensten

Voor de parlementaire controle op de Inlichtingen en 
Veiligheidsdiensten heeft de Tweede Kamer een aparte 
commissie, die bestaat uit de fractievoorzitters van de 
vier grootste partijen. De commissie legt verantwoording 
af aan de Kamer door middel van een verslag. Over dit 
verslag is recentelijk gedebatteerd zowel met de com 
missie als met het kabinet.
Bij die gelegenheid is namens de W D -fractie  het volgen
de opgemerkt: Veiligheids- en Inlichtingendiensten zijn 
helaas noodzakelijk. Dat zo zijnde, moeten deze diensten 
naar behoren hun werk kunnen doen en ligt het in de aard 
van de werkzaamheden dat dit in beslotenheid gebeurt. 
Vanzelfsprekend hoort daar een goede controle op deze 
diensten bij, zowel van de kant van de regering als van de 
kant van het parlement. Hoewel de verslaglegging sum
mier is, hetgeen begrijpelijk is vanwege de vertrouwelijk
heid, heeft de W D -fractie  geen reden om aan te nemen, 
dat de parlementaire controle onvoldoende is. Hetzelfde 
geldt voor de controle door de verantwoordelijke be
windslieden. Wel heeft zij de commissie in overweging 
gegeven met een grotere regelmaat en wellicht iets 
uitgebreider verslag van haar activiteiten aan de Kamer te 
doen.
Voorts heeft zij erop gewezen, dat de commissie naar de 
Nationale Ombudsman een mogelijkheid van de burgers 
biedt om klachten in te dienen. Naar analogie van het 
werk van de Kamercommissie voor de verzoekschriften 
zou de commissie iets meer bekendheid aan die moge
lijkheid moeten geven. De W D -fractie  was het eens met 
de regering, dat de belangrijkste aandachtsterreinen van 
de diensten nog steeds zijn: de spionage- en sabotage- 
activiteiten van geheime diensten van het oostblok, terro
ristische activiteiten (met name vanuit het buitenland) en 
politiek extremisme met gebruik van geweld.
Zij vroeg aandacht voor een goede wederzijdse uitwisse
ling van informatie tussen enerzijds diensten als de 
Binnenlandse Veiligheidsdienst en anderzijds de politie, 
vanzelfsprekend binnen de grenzen van ieders bevoegd
heid en verantwoordelijkheid. Zij wees erop, dat bijvoor
beeld de Koninklijke Marechaussee en de douane aan de 
grenzen vaak nuttige informatie verkrijgen. Bij het weg
vallen van de binnengrenzen in het kader van een Europa 
zonder grenzen zullen die informatiebronnen wegvallen. 
Daar zal dus anderzins in moeten worden voorzien. 
Tenslotte drong de W D -fractie  erop aan het aantal 
vertrouwensfuncties, zoals al eerder naar voren ge
bracht, nu daadwerkelijk verder te verminderen. Een 
motie, die daarop was gericht, werd dan ook gesteund.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : H.F. D ijks ta l, tel. 07 0 -1 8 2 2 1 1 , 
ts t2 8 8 4 .)

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga, tel. 070- 
183904.)
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De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspic iën van de Nederlandse 
leden van de Liberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Woon- of werklandbeginse! 
voor kinderbijsiag

Tijdens de april-zitting in Straatsburg heeft het Europese 
Parlement uitvoerig gedebatteerd over een zaak die ook 
in Nederland opnieuw een rol is gaan spelen: moeten 
gezinsleden van buitenlandse werknemers, in het kader 
van de sociale zekerheidsregelingen, uitkeringen toege
wezen krijgen volgens het werkland- of het woonlandbe- 
ginsel?
In feite ging het over de vraag hoe de kinderbijslag moet 
worden berekend. Omdat de EG over sociale voorzienin
gen van immigranten van buiten de Gemeenschap geen 
zeggenschap heeft, beperkte het debat zich to t de gelijke 
behandeling van gezinsleden van EG-burgers die in een 
andere lidstaat werken maar hun familie thuis hebben 
gelaten. Er bestond al sinds 1971 een verordening van de 
Raad op dit punt, maar daar zaten nog enkele haken en 
ogen aan. Zo hanteren alle lidstaten voor EG-onderdanen 
het werklandbeginsel, behalve Frankrijk. Het was dus te 
verwachten dat hiermee problemen zouden komen; en
inderdaad..... het Europese Hof van Justitie moest in
1986 een oordeel geven naar aanleiding van „de zaak 
Pinna” , in haar vonnis spreekt het Hof niet van harmoni
satie, maar van coördinatie van de sociale zekerheidsre
gelingen binnen de Gemeenschap. Er is geen sprake van 
dat de hoogten van de uitkeringen op één lijn moeten 
worden gebracht. Dit betekent dat het de ene keer 
gunstiger uit kan pakken dan de andere keer, in verband 
met de heel verschillende bedragen die in de lidstaten 
aan bijvoorbeeld kinderbijslagen worden uitgekeerd, 
vaak ook nog afhankelijk van de grootte van het gezin. Zo 
ontvangen Nederlanders die in België werken en hun 
kinderen in Nederland hebben wonen, de gunstige Belgi
sche kinderbijslag:

Kinderbijslag, per kwartaal in Hf!.

Aantal kinderen: Nederland België
1 ƒ 294,32 /  362,-
2 ƒ 386,03 ƒ 1034,-
3 ƒ413,36 ƒ 2 0 3 6 -

In Frankrijk ontvangen ouders voor hun eerste kind niets, 
maar hebben ze er drie, dan loopt het uit te keren bedrag 
op to t zo’n ƒ 1200,-.
Ondanks deze verschillen concludeerde het Hof in 1986 
heel terecht dat onnodige dispariteit moet worden voor
komen hoewel er bij coö rd ina tie  van beleid verschillen 
kunnen en mogen blijven bestaan. Daarom heeft de 
Europese Commissie een aanpassing van genoemde 
verordening voorbereid door ook voor Frankrijk het werk- 
/andbeginsel in te voeren, waarmee de Europese Liberale 
Fractie het eens was.

Liberalen zijn niet voor harmonisatie of coördinatie om
wille alleen van die harmonisatie of coördinatie, maar 
onnodige obstakels die verwarring wekken moeten wor

den weggenomen. Immers, het vrije verkeer van werkne
mers van de Europese Gemeenschap wordt in gevaar 
gebracht en moeilijker bereikbaar als communautair 
recht er nog een schepje bovenop doet door twee 
verschillende systemen toe te staan. De interne markt in 
1992 moet een economische én sociale samenhang 
berekenen. Ook is onzekerheid bij de werknemer en 
zelfstandige niet bevorderlijk voor de broodnodige ar
beidsmobiliteit en flexibiliteit. Ten slotte vereist het begin
sel van gelijke behandeling dat alle Europese burgers, 
mannen en vrouwen, die zich binnen de Europese Ge
meenschap verplaatsen, netzo worden behandeld als de 
burgers van het land waar zij blijven, ook wat betreft de 
sociale zekerheid. Gelijke plichten in de vorm van pre
mies betekenen gelijke rechten in de vorm van sociale 
zekerheid, ook als gezinsleden elders in de Gemeen
schap verblijven. De uitbreiding van verordening 1408/71 
to t economisch zelfstandigen was voor de Europese 
Liberale Fractie geen enkel probleem.

De woordvoerder van de liberale fractie, Jessica Larive, 
verzocht de Europese Commissie tenslotte dringend om 
de juridische positie van de grensarbeiders duidelijk te 
reguleren.

(Voor m eer in lich tingen : m w. mr. J.E.S. Larive, tel.: (09- 
32)2/2342213.)
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Belastingmeevaller teruggeven
In de pers verschijnen berichten over nieuwe 
overschrijdingen bovenop de begrote uitgaven, en ook 
over een belastingmeevaller in 1988. De overschrijdin
gen lijken in 1988 gelukkig wel minder te zijn dan in 
vorige jaren. De belastingmeevaller toont, dat de 
Nederlandse economie zich verder aan het herstellen 
is. Het kabinet moet nog vergaderen over de staatsfi
nanciën zoals die, naar verluidt, in de voorjaarsnota 
staan. De Tweede Kamer heeft die nota nog niet. Net 
als vorig jaar wil de WD dat overschrijdingen en mee
vallers volgens het regeeraccoord worden behandeld. 
Overschrijdingen moeten worden opgevangen door 
ombuigingen. Anders lopen de uitgaven uit de hand. 
Belastingmeevallers moeten aan de belastingbetalers 
worden teruggegeven. Anders loopt de belastingdruk 
steeds verder op. Als structurele belastingmeevallers 
worden misbruikt om de gaten van overschrijdingen te 
dichten, loopt de lastendruk van burgers en bedrijfsle
ven steeds verder omhoog. Dat zou slecht zijn voor de 
groei van de economie en de werkgelegenheid. De 
lastendruk is in ons land al veel te hoog en is één van de 
oorzaken van de nog steeds niet sterke concurren
tiepositie. Met een verder verslechterende concurren
tiepositie zou het steeds moeilijker worden de werk
loosheid goed te bestrijden.
Het structurele deel van de belastingmeevaller dient 
volgens de WD benut te worden om in de begroting van 
1989, die deze zomer wordt opgesteld, opnieuw een 
tariefsverlaging op te nemen die ons een stap verder 
brengt naar het Oort-stelsel dat vanaf 1990 moet gel
den. Over het bedrag en de verdeling over diverse 
belastingen of schijven kan ik nu nog niets zeggen, 
omdat ons nog geen precieze cijfers bekend zijn. De 
WD vraagt speciale aandacht voor de te hoge lasten
druk op de middeninkomens. Door lastenverlaging in 
1989 kunnen de netto-inkomens op peil blijven en de 
bruto-loonkostenmatiging worden voortgezet.

Joris J.C. Voorhoeve

Jubileumtournee

In het kader van de Jubileumtournee is minister Korthals 
Altes van Justitie in zijn bijdrage ingegaan op het thema 
criminaliteitsbestrijding. Hieronder vindt u deze bijdrage.

Criminaliteit

Nadat de W D  in 1982 de criminaliteitsbestrijding to t een 
van de hoofdpunten van haar verkiezingscampagne had

gemaakt, verschijnt in het regeeraccoord voor het eerste 
kabinet Lubbers voor het eerst een paragraaf over het 
terugdringen van de criminaliteit, vooral de veel voorko
mende, toen nog kleine criminaliteit genoemde, vormen 
van misdadigheid: vandalisme, inbraken, roof op straat, 
winkeldiefstallen en dergelijke, kortom, die vormen van 
criminaliteit die het publiek zoveel overlast en ergernis 
geven en die velen een onveiligheidsgevoel geven.

Sociale controle

Eerst wordt het probleem in kaart gebracht. Door de 
Commissie-Roethof en het Wetenschappelijk Onder
zoek- en Documentatiecentrum van het Ministerie van 
Justitie. Voornaamste oorzaken: door het wegvallen van 
de vanouds erkende gezagsstructuren binnen gezin, 
school, kerk en dergelijke, door de verstedelijking en de 
individualisering, door het wegvallen van bestaande ver
band in kerk, verenigingsleven -  vaak verzuild -  in de 
leefgemeenschappen in dorpen vervalt de van oudsher 
bestaande sociale controle. Is het wegvallen van de vaak 
benauwende en benepen sociale controle winst en wordt 
daardoor de kans op individuele ontplooiing vergroot, 
tevens moet worden vastgesteld dat toegenomen vrij
heid die niet gepaard gaat met navenant toegenomen 
verantwoordelijkheidsbesef, dat vrijheid die niet wordt 
ingebed door respect voor de vrijheid van anderen ont
aardt in losbandigheid.
Maar niet alleen het wegvallen van de sociale controle 
zonder dat deze werd vervangen door zelfcontrole of 
zelfdiscipline is een oorzaak van de losbandigheid. Tege
lijkertijd veroorzaken de hoge loonkosten en de schaal
vergroting van de jaren zestig en zeventig dat in de 
samenleving de functionele controle afneemt: geen tram- 
en busconducteurs meer, geen winkelpersoneel maar 
zelfbediening, de huismeesters en de bewaakte rij
wielstalling, zij vallen ten offer aan de loonkostenbespa
ring. Tevens neemt het aantal regels dat overtreden kan 
worden onvoorstelbaar toe. Het ordeningsrecht in onze 
economie en in het wegverkeer moet door middel van 
strafsancties worden gehandhaafd en door de overdaad 
van strafbare feiten buiten het Wetboek van Strafrecht 
vervaagt ook de oorspronkelijke kracht van de met 
strafbedreiging gesanctioneerde normen.

Drugs

Wie zich even realiseert hoezeer in die tijd het autoverkeer 
is toegenomen en dus het aantal daarin gepleegde 
strafbare feiten, hoezeer de bevolking is toegenomen en 
-  in het economische leven -  als rechtspersonen -  b.v.’s 
waarmee en waardoor ook strafbare feiten gepleegd 
kunnen worden -  en komt tot de conclusie dat politie, 
openbaar ministerie en zittende magistratuur ondanks 
hun groei geen dam konden vormen tegen de wassende 
stroom van criminaliteit in allerlei verschijningsvormen, 
van verkeersovertreding to t fraude, van winkeldiefstal tot 
milieuvervuiling.
Tot overmaat van ramp doen eind jaren zestig/begin jaren
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zeventig dan ook nog de verdovende middelen hun 
intrede in onze samenleving. De handel daarin levert 
zware criminaliteit op: de handelaar ondermijnt de volks
gezondheid en de individuele gezondheid van de gebrui
ker. De verslaafde maakt zich veelal schuldig aan diefstal, 
beroving, prostitutie of wederverkoop. Zo vormen de 
verdovende middelen een onuitputtelijke bron van crim i
naliteit.

tielanden van heroïne en cocaïne werkzame Europese 
liaison-politie-officieren voor de gehele Europese ge
meenschap in plaats van voor hun eigen land werken. 
Nieuwe opsporingsmethoden zoals infiltratie en pseudo- 
koop van verdovende middelen deden hun intrede. Spe
ciale opleidingen zijn daarvoor ontworpen.

Extra cellen

Extra geld

De klok terugdraaien is er niet bij. Werd vroeger veel 
criminaliteit voorkomen door preventieve mechanismen 
als sociale controle en functioneel toezicht, nu dienen 
nieuwe vormen van preventie te worden gevonden om 
misdaad te voorkomen. Dat is beter dan opsporen en 
straffen achteraf. Maar tevens zal als misdrijven zijn 
gepleegd de opsporing verbeterd en normhandhaving 
door straf weer regel moeten worden. Die boodschap kan 
het Ministerie van Justitie op 22 mei 1985 brengen nadat 
de Tweede Kamer in oktober 1984 door aanvaarding van 
de motie-Nijpels heeft uitgesproken dat er een samen
hangend beleidsplan inzake criminaliteitsbestrijding 
moet komen waarvoor ook extra geld beschikbaar moet 
worden gesteld. Extra geld, ondanks de bezuinigingen in 
de strijd tegen het financieringstekort.

Beleidsplan Criminaliteit

Het plan maakt onderscheid tussen de veel voorkomen
de criminaliteit en de zware vormen van onder andere 
georganiseerde en groepscriminaliteit. De bestrijding van 
de zware vormen moet de uitsluitende taak van politie en 
justitie blijven. Maar bij de hinderlijke veel voorkomende 
criminaliteit zou de samenleving in al haar geledingen 
-  het lokaal bestuur, de scholen, het verenigingsleven, de 
sportclubs maar ook het gezin -  veel meer preventief 
kunnen optreden: bijvoorbeeld door functioneel toezicht 
in sportkleedkamers waar gestolen wordt, op scholen 
waar gespijbeld wordt, in het openbaar vervoer waar 
dank zij Minister Smit van Verkeer en Waterstaat al VIC’s 
hun intrede doen en dergelijke. In deze verbanden zou 
ook de normoverdracht weer ter hand genomen moeten 
worden: respect voor de norm van het mijn en dijn. En in 
de gebouwde omgeving, de winkelcentra en de hoge 
apartementsgebouwen door meer toezicht en minder 
gelegenheid voor de potentiële boosdoener zich aan het 
oog te onttrekken: de meeste criminelen zijn lichtschuw. 
Maar het blijft niet bij een beroep op anderen. Justitie 
neemt op zich om het aantal zaken waarin elke vorm van 
strafrechtelijke reactie achterwege blijft, de zogenoemde 
kale beleidssepots vóór 1990 te halveren. Toen de uit
voering van het beleidsplan Samenleving en Criminaliteit 
halverwege was, was ook dat doel voor de helft bereikt. 
Het straffenarsenaal is uitgebreid: het openbaar ministe
rie kan sinds mei 1983 ook voor misdrijven transactieboe- 
tes voorstellen, zoals dat door de politie al jaren gebeurt 
bij verkeersovertredingen. En voor winkeldiefstallen en 
rijden onder invloed zal die bevoegdheid namens het 
openbaar ministerie door de politie gebeuren. In een 
aantal steden wordt met deze nieuwe vormen van lik-op- 
stuk reacties al geëxperimenteerd.

Automatisering bij de politie

Geloofwaardigheid van de handhaving van de rechtsorde 
staat en valt ermee dat door de rechter uitgesproken 
straffen worden ten uitvoer gelegd en dat er voldoende 
cellen zijn voor voorlopige hechtenis tijdens het onder
zoek. In het begin van de jaren zeventig werden in 
misplaatst gebleken optimisme huizen van bewaring en 
gevangenissen afgesloten. Tien jaar later bleek een ver
dubbeling van de celcapaciteit nodig: de Rijksgebou
wendienst bouwt ze nu, in opdracht van Justitie met 
onder andere het geld van Economische Zaken voor de 
werkgelegenheidsprojecten in Noord- en Zuid-Neder- 
land: nieuwbouw verrijst in Leeuwarden, Hoogeveen, 
Sittard, Rotterdam, Arnhem en Hoorn. Tussen 1982 en 
eind 1989 vindt de verdubbeling plaats to t ruim 7200 cel
len en zo mogelijk nog extra noodcapaciteit.
Ik weet dat velen uwer ongeduldig zijn. Ik ben dat ook. De 
bouwtijd van een nieuwe gevangenis is nu eenmaal 
22 maanden! Maar nu schieten nieuwe huizen van bewa
ring en gevangenissen uit de grond. Er wordt in deze 
kabinetsperiode meer celcapaciteit erbij gebouwd of 
gerenoveerd dan er voordien was. Een dergelijke inspan
ning kent zijn weerga niet. Dagelijks zijn wij doende de 
onbetaalde rekeningen uit de jaren zestig en zeventig te 
betalen.

Mr. F. Korthals Altes
Minister van Justitie

'IT DE TWEEDE KAMER

Wet op de Basisvorming

In het voorlopig verslag heeft de W D  met betrekking to t 
deze wet nog .geen definitief oordeel. Daarvoor is de wet 
nog veel te onduidelijk! Het is om deze reden dat de W D - 
fractie zich to t nu toe beperkt heeft to t het stellen van 
vragen aan de bewindslieden.

Kwaliteitsverhoging

Het belangrijkste criterium voor beoordeling van de wet is 
het uitgangspunt dat deze wet moet bijdragen aan de 
kwaliteitsverhoging van het Nederlandse onderwijs. Daar 
is het ons bij de hele operatie om te doen. Het is in dit 
verband dat de W D -fractie  zich in beginsel positief heeft 
uitgesproken over de introductie van eindtermen in het 
basisonderwijs en in de eerste drie jaar van het voortge
zet onderwijs. Tot nu toe is er onvoldoende toetsing 
waarmee wij het rendement van het onderwijs kunnen 
bepalen.

Er is veel geld uitgetrokken voor meer automatisering bij 
de politie. Gegevens over criminele individuen en crim i
nele groepen worden in regionale databanken -  criminele 
inlichtingendiensten -  opgeslagen. Internationale sa
menwerking bij de strijd tegen de verdovende middelen is 
geïntensiveerd. Op mijn voorstel gaan de in de produk-

Géén middenschool

Een tweede uitgangspunt voor de beoordeling van deze 
wet is de passage uit het Regeeraccoord waarin staat dat 
de invoering van de wet zal geschieden binnen de huidige 
onderwijsstructuur. De huidige structuur moet gehand-



haafd blijven daar het een gedifferentieerde scholings- 
mogelijkheid biedt voor alle soorten kinderen. Basisvor
ming mag er niet toe leiden dat via de achterdeur de 
middenschool wordt binnengehaald. Met dit in het ach
terhoofd heeft de W D -fractie  vanmiddag veel vragen 
gesteld die betrekking hebben op de onderwijsroutes en 
de doorstromingseisen. De concrete invulling mag niet 
gericht zijn op een nieuwe onderwijsstructuur.

Financiering

De minister heeft gesteld dat de basisvorming budgettair 
neutraal ingevoerd kan worden. De W D -fractie  wacht 
met spanning af of de minister dit waar kan maken. 
Immers, in deze tijd van aanhoudende bezuinigingen en 
verkeerde ramingen op de onderwijsbegroting zou een 
nieuwe grote uitgave-overschrijding volgens de W D  niet 
verantwoord zijn. Serieus zal de vraag onder ogen moe
ten worden gezien of basisvorming wel zal moeten wor
den ingevoerd als er onvoldoende financiële middelen 
gevonden kunnen worden.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : J. F ranssen, tel. 0 7 0 -1 8 2 8 8 6 .)

Wet subsidiëring politieke 
instituten

Vanaf 1970 kunnen politieke instituten, die zich met 
wetenschappelijk onderzoek en scholing en vorming 
bezighouden, subsidie van de rijksoverheid krijgen. Bij de 
W D  betreft dat dan de Prof. Mr. B.M. Teldersstichting en 
de Haya van Somerenstichting. Het wetsvoorstel voorziet 
erin een wettelijke basis anders dan via een begrotings
wet aan deze subsidiëring te geven. Het direct subsidië
ren van politieke partijen vindt niet plaats. In de politiek is 
er gelukkig brede overeenstemming over de onwenselijk
heid daarvan, omdat er daardoor onzuivere verhoudin
gen tussen de politiek en de overheid kunnen ontstaan. 
Bij de bovengenoemde politieke instituten is dat risico 
veel geringer. Natuurlijk zou het beter zijn als deze 
instituten zonder overheidssubsidie zouden kunnen 
functioneren. Vooralsnog lijkt dat niet mogelijk. Niet 
alleen is fondsenwerving in de Nederlandse politieke 
cultuur slechts in beperkte mate mogelijk. Ook móeten 
we ons realiseren, dat politieke partijen met hun instituten 
en evenzeer het parlement in toenemende mate in een 
ongelijke positie ten opzichte van de overheid en de 
regering zijn komen te staan in termen van beschikbare 
middelen en uitrusting.

Politieke jongeren-organisaties

De W D -fractie  betreurt het, dat het kabinet de suggestie 
van de W D  niet heeft willen volgen om ook de politieke 
jongeren-organisaties onder de werking van de wet te 
brengen. Nu vindt subsidiëring daarvan plaats op grond 
van de Welzijnswet, hetgeen oneigenlijk kan worden 
genoemd. Tot nu toe voelde de meerderheid in de Kamer 
daar ook niet voor. In het debat bleek, dat de standpunten 
aan het verschuiven waren. Bij motie is het kabinet 
gevraagd inzicht te geven in alle bestaande subsidies aan 
politieke jongeren- en vrouwenorganisaties ten behoeve 
van scholing en vorming. Daarna kan opnieuw de positie 
van deze organisaties en wellicht ook die van de bestuur- 
dersorganisaties worden bezien.

Ontbinding van het instituut

Grote bezwaren heeft de W D -fractie  tegen de bepaling in 
de wet om subsidies op te schorten indien het openbaar 
ministerie een vordering heeft ingesteld to t ontbinding 
van een instituut wegens strijd met de openbare orde etc. 
Belangrijk motief daarvoor was voor de fractie het begin
sel, dat schuld bewezen moet zijn en dat in onze rechts
taat door de onafhankelijke rechter vastgesteld dient te 
worden.
Tenslotte heeft de W D -fractie  er bij amendement voor 
gepleit instituten een zekere mate van reserve-vorming 
toe te staan teneinde een normale bedrijfsvoering moge
lijk te maken.
(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : H.F. D ijk s ta l en  m r. J .G .C . 
W iebenga, te l.: 0 7 0 -1 8 2 2 1 1 .)

Suriname

Veertien december 1982 was de laatste keer dat in deze 
Kamer plenair over de betrekkingen tussen Nederland en 
Suriname is gesproken.
Het is volgens de W D -fractie  goed dat er, na een zeer 
moeilijke periode van 51 jaar, wederom op deze plaats 
over de betrekkingen tussen Suriname en Nederland 
wordt gesproken. De W D -fractie  steunt de hoofdconclu
sie die Minister Van den Broek heeft getrokken na zijn 
bezoek aan Suriname dat de huidige Surinaamse rege
ring in haar politieke doelstelling en in haar streven tot 
economisch herstel, ondersteuning verdient. Ook wij 
vinden dat thans het moment is aangebroken om te 
beginnen met het geven van daadwerkelijke inhoud aan 
de normalisering van de betrekkingen.

Herstel democratie

Ook de W D -fractie  wil de democratische politieke krach
ten in Suriname, regering en assemblée, steunen in hun 
oprechte bedoelingen ten aanzien van herstel van de 
democratie en herstel van rechtsstaat en rechtszeker
heid. Ook dient Nederland op verantwoorde wijze bij te 
dragen aan het herstel van de Surinaamse economie, ten 
behoeve van de gehele bevolking in alle delen van 
Suriname.

Militaire invloed

Ook de W D -fractie  heeft nog de nodige argwaan ten 
aanzien van de feitelijke positie en de uiteindelijke inten
ties van de Surinaamse militairen. Wij zijn bijvoorbeeld 
bezorgd over de ontoelaatbare intimidatie van de politie 
in Suriname door militairen. Maar juist om de positie van 
de militairen verder te verzwakken en om hun aftocht uit 
de politiek en het dagelijkse leven in Suriname definitief te 
maken is politieke en economische steun aan de regering 
en assemblée nodig en verantwoord. In het onverhoopte 
geval van een hernieuwd onacceptabel optreden van de 
militairen, bijvoorbeeld door hernieuwd schenden van de 
elementaire mensenrechten, zal echter de beslissing die 
we vandaag zullen nemen heroverwogen moeten wor
den. De Nederlandse hulp mag op geen enkele wijze, 
direct of indirect, ten goede komen aan het Surinaamse 
leger.
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Oost-Suriname Mestverwerking
Wanneer de te hervatten Nederlandse hulp ten goede 
moet komen aan de gehele bevolking in het gehele land, 
volgt daaruit dat normalisering van de situatie in Oost- 
Suriname en herstel van alle mensenrechten voor de 
Boslandcreolen, noodzakelijk is om die hulp effectief te 
kunnen verlenen. Dan dient het ook mogelijk te zijn voor 
de vluchtelingen in Frans-Guyana, Paramaribo en ook in 
Nederland om terug te keren. Nederland zou daarbij -  zo 
nodig -  remigratie-steun kunnen verlenen.
Over de invulling van de toekomstige ontwikkelingssa
menwerking met Suriname is met Minister Bukman 
gesproken. De W D -fractie  heeft ervoor gepleit dat hulp 
geleidelijk op gang dient te komen met als hoofddoelstel
ling dat zij op verantwoorde en effectieve wijze ten goede 
komt aan de gehele Surinaamse bevolking. De humani
taire noodhulp moet worden voortgezet en zodra de 
situatie in Oost-Suriname gestabiliseerd is, zou Neder
land in dat deel van het land wederopbouwhulp moeten 
verschaffen. De hulp zal in onze ogen voornamelijk 
project-gebonden moeten zijn, dan wel gericht moeten 
zijn op de financiering van specifieke noodzakelijke im
port. Van betalingsbalanssteun of van begrotingsonder- 
steuning kan in onze ogen voorlopig geen sprake zijn. 
Ook de W D -fractie  vindt dat gestreefd moet worden naar 
internationalisering van de hulp, in de zin van verbreding, 
van het betrekken van meer landen en internationale 
organisaties daarbij, teneinde de eenzijdige oriëntatie 
van Suriname op Nederland -  politiek en economisch 
-  enigszins te doorbreken. Dat is ongetwijfeld in het 
belang van Suriname.

Nieuwe start

Hopelijk betekent dit kamerdebat een begin van een 
nieuwe periode van goede betrekkingen tussen Neder
land en Suriname. Dergelijke betrekkingen zouden ook 
verder onderstreept en ingevuld kunnen worden door een 
spoedige ontmoeting tussen een delegatie van Neder
landse kamerleden en hun collega’s uit de Surinaamse 
Assemblée, in Paramaribo of in Nederland.
Want het feit dat wij weer collega’s hebben in Suriname is 
op zich al de positieve boventoon van dit debat waard, zo 
eindigde de W D-inbreng in het Suriname-debat, waar 
regering en grote fracties het op hoofdpunten met elkaar 
eens waren.

Bezoek Minister Bukman

Inmiddels heeft het bezoek, van minister Bukman aan 
Suriname plaatsgevonden. Daarbij bleek dat de Suri
naamse regering hele andere ideeën heeft over de wijze 
waarop de hulp hervat zou moeten worden dan de 
Nederlandse Kamer en Regering. De Surinamers vroegen 
een bedrag van 500 miljoen gulden ineens. Terecht heeft 
Minister Bukman dit geweigerd. Alleen al omdat dit 
verzoek volkomen onvoldoende was onderbouwd en 
omdat het onmogelijk is dat de Surinaamse economie 
een dergelijk bedrag op verantwoorde wijze kan verwer
ken. Ook ontstond een meningsverschil naar aanleiding 
van de Nederlandse opvatting dat de Wereldbank en het 
IMF betrokken moeten worden bij de ontwikkeling van 
het sociaal-economisch beleid van Suriname, zoals dat 
ook in andere ontwikkelingslanden gebeurt. De bespre
kingen met Minister Bukman zullen in juli worden voort
gezet. Van de W D -fractie  heeft de Minister alle steun 
voor zijn nuchtere en zakelijke opstelling.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : d rs . F. W. W eisg las, tel. 0 7 0 -  
182903.)

De Regering verwacht dat vanaf 1 januari 1991 (= 2e fase 
van aangescherpte mestnormen) jaarlijks 5 miljoen ton 
mest moet worden verwerkt/bewerkt, omdat dit 
overschot dan niet meer mag worden uitgereden over 
akkers.
Verwacht moet worden, dat hier nog miljoenen tonnen 
kunnen bijkomen, omdat er door provincies verdergaan
de afzetbeperkingen zullen worden vastgesteld door de 
aanwijzing van grondwater- en bodembeschermingsge- 
bieden.
Dit onderstreept volgens de W D -fractie  de noodzaak van 
een spoedige ontwikkeling van mestvér- en mestbéwer- 
kingstechnieken. Mede om kapitaalvernietiging van dure 
opslagcapaciteiten te vermijden.
Het perspectief van beperking van de veestapel spreekt 
de W D  nog niet aan.
In het preventieve vlak moet alle inzet worden geconcen
treerd op milieuvriendelijke samenstelling van veevoe
ders, met name voor wat betreft fosfaten en koper.
Gelet op de huidige stand der techniek en het tem po van 
maatregelen is het nog de vraag of in 1991 inderdaad de 
gewenste/noodzakelijke capaciteit beschikbaar is. Mede 
gezien de financiële aspecten { l -  1 miljard gulden inves
teringen!), de locatiekeuzeproblemen en vergunnings- 
problemen in doorgaans fraaie gebieden met natuur en 
landschap.
De W D-woordvoerder drong er daarom op aan om op 
redelijk korte termijn een goed uitgewerkt scenario op te 
laten stellen om adequaat op die problemen en knelpun
ten te kunnen anticiperen. De huidige uitrij-normen zijn 
immers al „overgangsnormen” . De Ministers Braks en 
Nijpels stemden hier mee in (Commissie Van Eijkelen- 
burg).
Ook moet heel flexibel op nieuwe ontwikkelingen kunnen 
worden ingesprongen. Knellende regelgeving moet wor
den versoepeld, en de Afvalstoffenwet moet voorlopig 
nog niet van toepassing zijn. Samen met het CDA werd 
op dit punt een motie ingediend.
In dit verband moest ook kritiek worden geuit op het 
ontwerp-Verplaatsingsbesluit van Minister Braks (tame
lijk a-liberaal, vestigingswetachtige tendenzen). In mei/ 
juni wordt hierover verder gedebatteerd.
Ook moet zoveel mogelijk het beginsel van „de vervuiler 
betaalt” worden gehandhaafd. De financiële overheidsin
spanningen van de Rijksoverheid lijken momenteel tame
lijk evenwichtig. Zeker na de motie Voorhoeve/De Vries 
(ƒ50 miljoen extra!) komt de totale Rijksbijdrage op ƒ 195 
miljoen voor oplossing van mestproblemen.
Het particulier initiatief moet nu zo snel mogelijk aan zijn 
trekken (kunnen) komen, in plaats van dat te frustreren 
door bureaucratische rompslomp en/of formaliteiten, zo 
betoogde onze woordvoerder. De bewindslieden waren 
het hier mee eens.

Tot slot ging de W D-woordvoerder in op recente ervarin
gen met waterzuiveringsinstallaties. Deze wijzen uit dat 
diverse bedrijven (dreigen te gaan) afhaken van een 
overheids-r.w.z.i., omdat ze zelf goedkoper kunnen gaan 
zuiveren.
Dit gevaar is ook niet ondenkbeeldig ten aanzien van 
grootschalige mestvérwerkings- of mestbéwerkingsin- 
stallaties, en moet dus op voorhand worden bezworen 
door geen overcapaciteit te plannen.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldhu is , tel. 0 7 0 -  
182901.)
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De Euro-Expresse w o rd t uitgegeven 
onder auspiciën van de Nederlandse 
leden van de L iberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Hulpverlening aan Verslaafden

Maandag 16 mei jongstleden hebben de vaste Kamer
commissies voor Justitie en voor de Volksgezondheid in 
gezamenlijke vergadering met de regering van gedach
ten gewisseld over de notitie Dwang en Drang in de 
Hulpverlening aan Verslaafden. De notitie bevat een 
inventarisatie van de mogelijkheden om verslaafden on
vrijwillig op te nemen en van de mogelijkheden voor 
andere vormen van opname en behandeling, waarbij 
slechts (aan)drang wordt uitoefend, in het kader van de 
volksgezondheid, de jeugdhulpverlening en in de justi
tiële sfeer.
Hieronder een aantal punten uit het betoog van de 
woordvoerder.

Gedwongen opname

Alhoewel de W D -fractie  begrip heeft voor de roep vanuit 
de samenleving om te komen to t gedwongen opname en 
gedwongen behandeling van verslaafden, mede gezien 
de maatschappelijke overlast die een aantal van hen ons 
bezorgt, is het haar toch dierbaarder te wonen in een land 
waar het wettelijke systeem een gedwongen opname en 
gedwongen behandeling enkel op grond van verslaving 
niet toelaat. De wet biedt echter wel legio mogelijkheden 
voor het uitoefenen van drang op met name die verslaaf
de die in aanraking is gekomen met justitie. Een meer 
creatief gebruik daarvan dan to t op heden zou al een fikse 
stap in de goede richting kunnen zijn.
De W D -fractie  steunt dan ook de beleidslijn die de 
liberale bewindslieden hebben uitgezet. De verslaafde 
blijft volledig verantwoordelijk voor zijn handelen. De voor 
iedere burger geldende rechtsbeginselen zijn onverkort 
van toepassing.

Geschakeerd hulpverleningspakket

De expansiedrift van de regering ten aanzien van het 
begrip verslaving -  ook alcoholverslaving wordt daar nu 
toe gerekend -  heeft de volledige steun van de fractie. De 
W D -fractie  meent, en heeft zulks al eerder betoogd, dat 
de regering zich ervoor moet hoeden voor iedere versla- 
vingssoort (waartoe beslist ook de gokverslaving moet 
worden gerekend) een speciale hulpverleningsinstantie 
in het leven te roepen. De -  algemene -  hulpverleningsin
stellingen moeten een breed geschakeerd hulpverle
ningspakket kunnen aanbieden.

Hoofdpunten

Speciale aandacht heeft de woordvoerder besteed aan 
de volgende punten:
-  de verslaafde minderjarige heroïneprostituees. In hoe

verre bestaat de mogelijkheid om voor deze minderja
rigen in een civielrechtelijke procedure ondertoezicht
stelling te vragen met het oog op de dreiging van

„zedelijke en/of lichamelijke teloorgang” , waardoor de 
mogelijkheid van onvrijwillige opname in dit specifieke 
geval wel uitkomst kan bieden. Staatssecretaris Korte- 
van Hemel van Justitie achtte deze mogelijkheid aan
wezig en toonde zich gevoelig voor deze beadering.

-  de regering dient de omvang van de verslavingspro
blematiek buiten de 4 grote steden beslist niet te 
onderschatten. Zo wordt in bijvoorbeeld de regio Zuid
oost Gelderland het aantal drugsverslaafden op 1150 
en het aantal alcoholverslaafden op 30.000 geschat.

-  de Consultatiebureaus voor Alcohol en Drugs hebben 
te kampen met een ware kluwen subsidieregelingen, 
elk met eigen voorwaarden omkleed. De W D -fractie  
acht vereenvoudiging op dit vlak in hoge mate wense
lijk.

-  de toename van het poly-druggebruik (gebruik naast 
en door elkaar door diverse soorten drugs, al dan niet 
in combinatie met alcohol of geneesmiddelen).

-  het terugdringen van de verslavingsproblematiek bin
nen de gevangenismuren. Het is -  en zo is al eerder 
betoogd -  ontoelaatbaar dat een niet-verslaafde ge
detineerde als verslaafde zijn rentree in de maatschap
pij maakt.

Steun voor het beleid

Het beleid van de Minister van Justitie heeft de steun van 
de W D-fractie. Een realistische, pragmatische en op de 
feiten gebaseerde benadering is beslist verkieslijk boven 
een benadering die zich onderscheidt door een moralisti
sche en gedramatiseerde kleurstelling.
De aandacht die momenteel wordt geschonken aan de 
mogelijkheden om criminelen in hun vermogen (weder
rechtelijk verkregen voordeel) te treffen is waardevol en 
terecht over de grenzen heen georiënteerd.

Europa

De W D  onderstreept het standpunt van de regering dat 
opheffing van personencontrole aan de binnengrenzen in 
Europa slechts kan geschieden in een situatie van „vol
strekte duidelijkheid en eensgezindheid over personen
controle aan de buitengrenzen” .
Tenslotte attendeerde de woordvoerder de regering op 
een bericht in de pers als zou Denemarken de Nederland
se overheid ervan hebben beticht zich door de drugshan
del te verrijken en vroeg haar of zij voornemens is tegen 
deze onjuiste aantijging bezwaar aan te tekenen, hetgeen 
Minister Korthals-Altes toezegde.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . d rs. M .M .H . K am p , tel. 
070-182892.)
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De toepassing van het 
Gemeenschapsrecht

In de april-zitting van het Europees Parlement te Straats
burg werd het vierde jaarlijkse verslag van de Commissie 
aan  het P a rle m e n t behandeld over de controle op de 
toepassing van het Gemeenschapsrecht. Het was overi
gens pas de derde keer dat er een plenair debat over 
gevoerd werd, omdat het vorig jaar de rapporteur na
mens de Juridische commissie onze landgenote me
vrouw Elize Boot (CDA) haar werk niet had gedaan en 
geen verslag had voorgelegd.
De liberale bijdrage aan het debat was groot, omdat 
naast interventies van de WD-ers Wijsenbeek en De 
Vries de liberale Deense commissaris Christophersen 
namens de Commissie antwoordde ter vervanging van 
de voorzitter Delors. Dat was voor Christophersen, die 
net de begrotingsbehandeling achter de rug had, geen 
eenvoudige opgave, omdat het antwoord dat hij namens 
de Commissie voorlas totaal niet inging op de gestelde 
vragen en hij in de korte tweede termijn die daarop volgde 
ook niet voldoende vakkennis had om op de nadere 
vragen in deze gespecialiseerde materie een adequaat 
antwoord te kunnen geven.
Wijsenbeek stelde aan de orde dat hij nu al vier jaar lang, 
unaniem gesteund voor de Juridische commissie van het 
Parlement, voorgesteld had om een conferentie bijeen te 
roepen van Procureurs-Generaal bij de nationale hoogste 
Gerechtshoven om een eenheid te kunnen bereiken in de 
directe nationale toepassing van het Europees recht. Die 
directe toepassing zal en moet ook toenemen omdat de 
werkingssfeer van het Europees recht bij het totstandko
men van de vrije interne markt fors uitgebreid wordt en 
het dan niet meer doenlijk is om alle processen op grond

van het Europees recht door te verwijzen naar het Euro
pees Gerechtshof in Luxemburg, zelfs niet als daar een 
Hof van eerste instantie aan wordt toegevoegd. Als de 
nationale rechter het EG-recht dan meer direct zal moe
ten gaan toepassen, zou het betreurenswaardig zijn als er 
een te groot onderscheid in de toepassing van dezelfde 
rechtsregels in de diverse lid-staten ontstaat en zijn er 
dus nadere afspraken over de coördinatie tussen de 
openbare ministeries vereist.
Wijsenbeek ging ook in op het aantal aanmaningen en 
processen die de Commissie moet voeren om de lid
staten te dwingen de EG-richtlijnen in nationale wetten 
om te zetten. Nederland blijft nog steeds aarzelen over de 
integrale toepassing van de gelijke behandeling van man 
en vrouw, omdat dat door de Nederlandse regering te 
duur geacht wordt. Dat mag geen excuus zijn, omdat 
uitkeringen ook omlaag moeten kunnen, als ze maar 
gelijk zijn voor iedereen.
Ook Gijs de Vries ging in op de omzetting van de EG- 
regels in nationaal recht vooral wat betreft de meest 
recente richtlijnen over de interne markt in 1992. Die heeft 
volgens De Vries ook belangrijke consequenties voor de 
opschorting van nationale steunmaatregelen. De Com
missie publiceert wel wanneer zij die maatregelen af
keurt, maar niet wanneer zij ze goedkeurt. Zo krijgt het 
Parlement geen goed en volledig inzicht, en wordt de 
basis voor juridische conflicten vergroot, omdat diege
nen die een afwijzing te verwerken krijgen niet weten wat 
er wel mag.
Tenslotte drong De Vries aan op een paragraaf in elke 
nationale wetgeving die aangeeft hoe een nationaal wets
ontwerp zich verhoudt tot de Europese regels -  een 1992 
toets, noemde hij het.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : d rs. F .A. W ijsenbeek , tel. 0 7 0 -  
64 74 47 .)

Mededelingen hoofdbestuur

1) Met betrekking tot financiële gegevens als gepubli
ceerd in de bijlage in Vrijheid en Democratie nr. 1365 van 
april/mei 1988.

Helaas zijn bij het afdrukken van deze gegevens op 
bladzijde IX van de bijlage, enige onjuistheden inge
slopen.
In tabel 2 dienen op de regel „doorbelasting Haya van 
Someren-stichting” de volgende bedragen van links naar 
rechts te worden gelezen:
-  201 ;- 208;- 359.
Voorts is in de tekst onder „algemeen” abusievelijk een 
bedrag groot ƒ 332.000,- uit het Dresselhuysfonds opge
nomen, dit bedrag is echter groot ƒ 320.000,-.

De commissie van drie leden (ex artikel 30.2 st.) heeft 
haar verslag uitgebracht. Het was helaas niet mogelijk dit 
verslag in Vrijheid en Democratie te publiceren. Voor de 
goede orde wordt het verslag in deze Expresse afge
drukt.

2) Met betrekking tot rapport van de commissie tot 
herziening van de partijraad.

De commissie heeft haar rapport aan het hoofdbestuur 
uitgebracht. Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering

van 16 mei jl. besloten het rapport integraal te publiceren 
in de WD-Expresse opdat besturen van afdelingen en 
centrales (en daarmee de afgevaardigden naar de 41ste 
JAV) kennis kunnen nemen van de inhoud.
Voor de goede orde: het rapport zelf is geen onderwerp 
van discussie op de komende jaarlijkse algemene verga
dering. Het hoofdbestuur meent door publicatie te vol
doen aan zijn toezegging als bij motie 002200 blz. 119 
van het zogenaamde „Oranje Boek” gedaan.

COMMISSIE van DRIE LEDEN
(artikel 30.2 van de statuten)

Verslag betreffende het boekjaar 1987,
aan de 41 ste jaarlijkse algemene vergadering van de VVD
op 27 mei 1988.

De „commissie van drie leden” heeft kennis genomen van 
de 23 maart 1988 door De Tombe/Melse & Co., accoun
tants te Leiden, inzake de jaarrekening 1987 aan het 
bestuur van de Vereniging „Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie” en aan dat van de Haya van Somerenstich- 
ting uitgebrachte rapporten.
De accountants verklaren daarin, op grond van hun 
onderzoek van oordeel te zijn dat elk dezer jaarrekenin
gen een getrouw beeld geeft van de grootte en de 
samenstelling van het vermogen op 31 december 1987
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en van de baten en lasten over 1987.
Deze rapporten zijn 11 april jl. onderwerp van bespreking 
geweest in een bijeenkomst van onze commissie met de 
penningmeester en de algemeen secretaris. 3 mei jl., 
enkele dagen nadat wij de (concept-)stukken betreffende 
de rekening en verantwoording van het hoofdbestuur 
hadden ontvangen, heeft een bespreking plaats gevon
den van onze commissie met de penningmeester en 
degene, die na het vertrek ultimo 1987 van de administra
teur diens werkzaamheden tijdelijk waarneemt en uit dien 
hoofde betrokken was bij de afsluiting van 1987.

Voor de opstelling van de -  buiten onze bemoeienis 
vallende -  begroting 1988 is het hoofdbestuur overge
gaan op een ander systeem van cijfergroepering. 
in zijn rekening en verantwoording heeft het hoofdbe
stuur de op de WD betrekking hebbende bedragen 
betreffende 1987 reeds aan dat nieuwe systeem aange
past. Door die aanpassing is de door het hoofdbestuur 
gepresenteerde „resultaten-rekening” in onderdelen niet 
vergelijkbaar met de destijds opgestelde prognose voor 
1987 en evenmin met de uitkomsten over 1986. Daardoor 
is dus ook geen voortgang gemaakt op de weg naar het 
met elkaar in overeenstemming brengen van de wijze van 
opbouw van de rekening en verantwoording en die van 
de in het accountantsrapport opgenomen jaarrekening. 
Onder andere met betrekking tot dit punt wenden wij ons 
dezer dagen schriftelijk tot het hoofdbestuur.
Uiteraard zijn de in beide systemen gepresenteerde 
uitkomsten gelijk, te weten (in duizenden guldens): 
een „negatief vermogen" ultimo 1987 van 108., 
na een nadelig saldo over 1987 van 615..
In die uitkomst is 85.saldo bijzondere lasten (min bijzon
dere baten; saldo was Pro Memorie geraamd) begrepen, 
benevens 76. in de lasten propaganda-materiaal begre
pen extra-verhoging van de voorziening voor incourant- 
heid van voorraden (incl. brochures, briefpapier enz.) en 
350. ter zake van niet in de prognose opgenomen donatie 
aan het verkiezingsfonds.

De op afzonderlijke baten en lasten voorkomende, elkaar 
in totaliteit compenserende afwijkingen zijn ons volledig 
verklaard. Zij vloeien vooral daaruit voort dat voorheen 
gebruikelijke overboekingen, van oorspronkelijke kos
tensoorten (zoals de totale personeelskosten, kantoor
kosten, kosten ledenadministratie) naar uiteindelijk zo 
genoemde kostengroepen (als „Vrijheid en Democratie” , 
activiteiten en subsidies, verkiezingen), nu in beginsel 
achterwege zijn gelaten. Naar onze mening verhoogt dat 
de duidelijkheid en het inzicht niet.
Ten aanzien van de Haya van Somerenstichting is het 
hoofdbestuur al -  begrijpelijkerwijs -  van het nieuwe 
beginsel afgeweken, terwijl ook met betrekking tot het 
partij-orgaan „Vrijheid en Democratie” bepaalde 
overboekingen wèl zijn verricht. Daarnaast zijn er in de 
rekening en verantwoording nog overboekingen „extra- 
comptabel” opgenomen (aldus in totaal veel meer omvat
tend dan voorheen), ter bepaling van een exploita
tiesaldo.
Het exploitatiesaldo „Vrijheid en Democratie”, inderdaad 
een ter zake dienend gegeven, was over 1987 volgens de 
jaarrekening 36. voordelig (de prognose was 51.), na 95. 
nadelig saldo over 1986.
Verbeteringen in de presentatie achten wij de afzonderlij
ke vermelding van
-  het ten laste van de WD komende, voorheen in 

Subsidies begrepen bedrag, waarmee de lasten van 
de Haya van Somerenstichting (minus abonnementen
opbrengst van WD-Expresse) de op grond daarvan 
verwachte subsidie van het Ministerie van Binnenland
se Zaken te boven gaan

-  alsmede de van het mr. H.C. Dresselhuysfonds ont
vangen bijdrage, welke voorheen werd begrepen in de 
„Overige baten” (bijdragen en giften).

Op grond van haar bevindingen adviseert onze commis
sie u aan de in 1987 gefungeerd hebbende penningmees
ters, achtereenvolgens mr. J. de Monchy en drs. P. 
Ressenaar, décharge te verlenen voor het door hen over 
1987 gevoerde financiële beheer, onder dankzegging 
voor de zorgvuldige wijze waarop zij -  ieder naar eigen 
aard -  hun functie hebben vervuld.
Met de kanttekening dat onze commissie niet stil heeft 
gestaan bij de bijzondere banden van personele en 
financiële aard welke er bestaan met stichtingen als 
„Vrijheid en Democratie”, „Prof.mr. B.M. Teldersstich- 
ting” en „mr. H.C. Dresselhuysfonds”, stellen wij u voor 
de rekening en verantwoording van het hoofdbestuur 
over 1987 (welke uiteraard niet de financiële uitkomsten 
van  de afdelingen, centrales en bijzondere groepen om
vat) goed te keuren en daarmede, overeenkomstig artikel 
30.3 van de statuten van de WD, het hoofdbestuur te 
ontheffen van zijn aansprakelijkheid voor het in het ver
streken jaar gevoerde bestuur.

Sneek/Groningen/’s-Gravenhage, 10 mei 1988

De commissie van drie leden....:
drs. M. Brouwer-van Wijk (plaatsvervanger)
G. Kappelle 
J.F. Meijeraan R.A.

.mr. B.M. Teldersstichting

Mensenrechten en buitenlands beleid. Een liberale 
visie heet het nieuwe geschrift van de Teldersstichting 
(no. 6 6 ).
Dit geschrift beoogt helderheid te scheppen met betrek
king tot de grondslagen, doeleinden en middelen van een 
groot mensenrechtenbeleid naar liberale snit. Na een 
pleidooi te hebben gehouden voor een doelmatig idealis
me, gaat de auteur in op kwesties als de toelaatbaarheid 
van inmenging, selectiviteit, effectiviteit, de plaats van 
mensenrechten in het buitenlands beleid en de verhou
ding tussen klassieke en sociale mensenrechten. Beslo
ten wordt met een analyse van het Nederlandse beleid 
jegens mensenrechtenschenkingen in de Sovjet-Unie, 
Zuid-Afrika en Suriname.
U kunt dit geschrift gratis verkrijgen door onderstaande 
bon te retourneren vóór 10 juni 1988 aan WD-Expresse, 
Postbust 30836, 2500 GV ’s-Gravenhage.

Naam:.............................................................................

Adres:.............................................................................

Postcode:........................................................................

Woonplaats:....................................................................

n wil geschrift no. 66  ontvangen
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}EXPRESSE

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de reces
periodes van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Uitgave van de Maya van Somerenstichting; waarin 
opgenomen de mededelingen van het hoofdbestuur van 
deW D.
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de 
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.

Redactie:
drs. L.M.L.H.A. Hermans 
H.F. Heijmans 
drs. F.A. Wijsenbeek 
mr. J. Hommes

Organisatie:
mr. H.J. Lutke Schipholt

Abonnementsadministratie/
redactieadres:
Postbus 30836
2500 GV ’s-Gravenhage
tel. 070-614121

Abonnementsgeld:
ƒ 50 ,- per jaar

Vormgeving en druk:
Hofstad Druktechniek bv,
Zoetermeer
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TWEEDE KAMER

Gemeentelijke bevolkings-
administratie/kerkelijke
registratie

Algemeen

-  Om te beginnen heeft de WD-woordvoerder enige 
misverstanden uit de weg geruimd, te weten:

a) De WD zou alsnog accoord zijn met registratie van de 
Kerkelijke gezindte in het kader van G.B.A. (Gemeen
telijke Basis Administratie).
Hiervan is geen sprake. Integendeel. Aan de mening 
van de WD dat de overheid de registratie van de 
kerkelijke gezindte moet staken wordt grotendeels 
voldaan: deze zogenaamde „vak 6 aantekening” ver
valt. De kerken moeten nu hun eigen ledenadministra
tie gaan opzetten. Bovendien zal -  conform wens WD 
-  aan alle geregistreerde kerkleden de mogelijkheid 
worden geboden op te zeggen. Daardoor zal een 
opschoning van het kerkledenbestand plaatsvinden. 
De overheid kan haar voorzieningenbeleid (bij voor
beeld scholen/bejaardenhuizen) niet meer op de vol
strekt verouderde gegevens uit het oude bevolkings
register baseren.

b) de WD-opstelling zou zijn gewijzigd onder druk van 
de CDA-fractie. Niets is minder waar. Er is geen 
vooroverleg met de CDA-fractie geweest. Sterker 
nog: de opstelling van de CDA-fractie in de Kamerde
batten is door ons ervaren als niet bijzonder verdraag
zaam jegens andersdenkende fracties. D e W D  vaa rt 
k o r to m  d e  e ig e n  k o e rs  en wenst dat zulks met respect 
bejegend wordt, zoals wij respect hebben voor andere 
opvattingen.

-  De concrete verschillen van inzicht betreffen nog twee 
zaken: te weten:
a) o p b o u w fa s e : wijze van opbouw nieuwe kerkadmini- 

stratie
b) p e rm a n e n te  fase : de wijze van bijhouden van de eigen 

kerkadministraties.
Over de opbouwfase moeten in dit debat definitieve 
beslissingen vallen in verband met de daarover voorlig
gende begrotingswijziging. Over de permanente fase 
beslist de Kamer pas bij het wetsvoorstel inzake GBA (dit 
laatste is nog niet ingediend, hetgeen laakbaar is en voor 
de regering risico’s inhoudt).

Opbouwfase

nieuw opzetten van eigen kerkadministraties. De WD 
acht dit -  met alle andere partijen -  redelijk o.g.v. 
voorgeschiedenis (de overheid verzorgde immers vele 
decennia de kerkelijke ledenadministratie). De W D acht 
het onjuist dat reeds tot uitbetaling is overgegaan, zonder 
dat er overeenstemming met het parlement was over de 
aan de afkoopsom te verbinden voorwaarden (zie hieron
der). De WD acht het verder van groot belang, dat bij 
deze opbouw de persoonlijke levenssfeer van de burger 
beter beschermd wordt dan tot nu toe bij de oude 
gemeentelijke registratie. De burger moet zich op een
voudige wijze kunnen laten uitschrijven, waardoor het 
ledenbestand van de kerken kan worden opgeschoond. 
De wijze waarop dit moet geschieden is het onderwerp 
geweest van een  d is c u s s ie  „ o p  d e  v ie rk a n te  c e n t im e te r ” . 
De WD-woordvoerder heeft daarbij het volgende voor
stel gedaan:
a) Van de voorgenomen registratie als kerklid wordt aan 

de betrokkene een schriftelijke kennisgeving gedaan. 
Daar wordt bijgevoegd een voorgedrukte antwoord
kaart, op basis waarvan het kerklidmaatschap op 
simpele wijze kan worden opgezegd (dit hoeft dan niet 
te gebeuren ten overstaan van de dominee of pas
toor);

b) Voorzover de kerken/SILA niet voldoen aan de vereis
ten van de Wet Persoonsregistratie kan terugvorde
ring van (een deel van) het subsidiebedrag plaats
vinden.

Minister Van Dijk heeft dit voorstel overgenomen. 

Permanente fase

-  Het tweede verschil van inzicht betreft de wijze van 
bijhouden van de eigen kerkadministraties na de opbouw 
ervan: de zogenaamde permanente fase. De regering wil 
in de komende GBA-wet de interkerkelijke ledenadmini
stratie (SILA) opnemen als „bijzondere derde” , samen 
met de pensioenfondsen, instellingen voor onderwijs, 
gezondheidszorg en dergelijke. Dit houdt in, dat mutaties 
bij de kerkleden nieuwe stijl automatisch aan de SILA 
worden verstrekt tegen een lagere prijs dan SILA anders 
als „gewone derde” overigens toch al zou kunnen krijgen. 
Hiertoe wordt dan op de persoonslijst van betrokkenen 
een signaal aangebracht (daaruit blijkt echter niet tot welk 
genootschap men behoort).

-  Op zichzelf was dit een verbetering ten opzichte van de 
eerdere regeringsplannen, zo constateerde de Kamer in 
juni ’87, want daarmee was de wens van de SILA om te 
worden behandeld als „afnemer” (als overheidsdienst) 
van de baan. Tevens omdat de registratie kerkelijke 
gezindte oude stijl verviel en vanwege de mogelijkheid tot 
opschoning van het bestand.

-  De WD acht dit evenwel niet de meest gewenste 
situatie, noch gezien vanuit de overheid, noch vanuit de 
kerken zelf (kerk  m o e t p r im a ir  b o u w e n  o p  h a a r e ig e n  
le ven skrach ten ).

-  Het wetsvoorstel voorziet in afkoopsom (eenmalige -  Er is inmiddels een belangrijk nieuw feit opgekomen:
subsidie) a 15 miljoen aan de kerken ten behoeve van het het lijkt erop dat de humanisten/de gereformeerde ker-
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ken/de Joodse kerken en nu ook de RK kerk geen gebruik 
willen maken van het SILA-signaal in de permanente fase. 
Hierdoor gaat het SILA-signaal alleen werken voor de NH 
kerk. De privacy hierbij wordt dan niet meer beschermd. 
Er is bovendien een goed alternatief: de adreswijzigings- 
dienst van de PTT (verhuisbericht) waarmee circa 
40 massa-administraties in ons land (ANWB/Vakbonden/ 
verzekeringsmaatschappijen en dergelijke) werken. Ook 
de RK kerk gaat daarheen.

-  V oo rs te ! W D : op grond van dit nieuwe feit moet de 
regering afzien van het voorstel om de interkerkelijke 
ledenadministratie (SILA) aan te merken als „bijzondere 
derde”; daartoe moet de regering in nader overleg treden 
met SILA. De WD behoudt zich terzake alle vrijheid voor 
bij de behandeling van de GBA-wet tezijnertijd.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W ieb en ga , tel. 0 7 0 -  
183904 .)

Energiedistributie

Uitgangspunten

Eind april 1988 besprak de Kamer in een UCV de reorga
nisatie van de energiedistributiesector.
De doelstelling van deze reorganisatie is het bereiken van 
een doelmatige energiedistributie in Nederland.
Voor de reorganisatie gelden de volgende uitgangs
punten:

1. De reorganisatie zal ertoe moeten leiden dat horizon
taal geïntegreerde bedrijven in aaneengesloten voor- 
zieningsgebieden gas, elektriciteit en warmte distribu
eren.

2. Deze bedrijven dienen een minimale omvang te heb
ben ter verhoging van de doelmatigheid van de distri
butie en ter vergroting van het draagvlak met het oog 
op het ontplooien van activiteiten op het gebied van 
kleinschalige energie-produktie.

3. De bedrijven dienen bij voorkeur de NV-vorm als 
rechtsvorm te hebben.

Stuurgroep Brandsma

Op verzoek van de bedrijfstak is zij in de gelegenheid 
gesteld zelf met concrete reorganisatieplannen te ko
men. In oktober 1987 is het rapport van de Stuurgroep 
Brandsma met de reorganisatieplannen van de sector 
aan de Minister van Economische Zaken aangeboden. 
Volgens het rapport daalt het aantal bedrijven van 158 
naar 56 bedrijven. Vrijwel alle bedrijven zullen voldoen 
aan de door de sector aangegeven minimum schaal
grootte. Het totale aandeel van de aansluitingen dat 
horizontaal wordt beleverd stijgt met ongeveer 30%, van 
50% naar 64%.
Waar geen horizontale integratie is voorzien, zullen door 
de bedrijfstakorganisaties samenwerkingsorganen wor
den ingesteld.

Convenant

De minister is van mening dat de door de sector gepre
senteerde concrete uitwerking van haar voorstel een 
acceptabele basis vormt voor de daadwerkelijke uitvoe
ring van de reorganisatie. Inmiddels is door de minister en 
de bedrijfstakorganisaties een convenant gesloten waar
in de bedrijfstakorganisaties verklaren te bevorderen dat 
de reorganisatieplannen op een zo kort mogelijke termijn

zullen worden uitgevoerd en de minister verklaart met 
ondersteunende wetgeving te komen.
Tijdens de genoemde UCV heeft de WD gezegd het 
rapport te beschouwen als een belangrijk tussenstation. 
Gestreefd moet worden naar verdergaande horizontale 
integratie.

Horizontale integratie

Hoewel horizontale integratie in principe de grootste 
bijdrage levert aan de beoogde doelstellingen (waaron
der kostenverlaging) moet geconstateerd worden dat in 
een groot deel van het land deze horizontale integratie op 
dit moment nog niet tot stand is gekomen. Door middel 
van intensieve samenwerking zou eveneens een bijdrage 
geleverd kunnen worden aan de beoogde doelstellingen. 
De WD heeft tijdens de UCV gezegd de voorgestelde 
samenwerking te vrijblijvend te vinden. In een motie heeft 
zij daarom samen met de andere partijen het kabinet 
verzocht minimum eisen te stellen ten aanzien van de 
onderwerpen inzake samenwerking die in de overlegor
ganen aan de orde moeten komen.

Overnames

Bezorgd is de WD over de gang van zaken bij overna
mes. De WD geeft de voorkeur aan fusies boven overna
mes omdat dit niet leidt tot onttrekking van beschikbare 
middelen. Bij een aantal recente overnames zijn forse 
overnamesommen betaald. Aan de minister is gevraagd 
te kijken of het putten uit de reserves tot hogere kapitaal- 
lasten en daardoor tot hogere tarieven zal leiden.

Verbruikersraden

In de UCV is de WD nogmaals ingegaan op een door de 
WD ingediende en door de Kamer aangenomen motie 
over verbruikersraden in de energiedistributiesector.
Aan de minister is gevraagd enige aandrang uit te oefe
nen om de distributiesectoren tot uitvoering van de WD- ■ 
motie te brengen. Indien nodig zouden de verbruikersra
den in de ondersteunende wetgeving opgenomen kun
nen worden.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . d rs. N. R e m p t-H a lm m a n s  
d e J o n g h ,  te l. 0 7 0 -1 8 2 8 9 8 .)
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De E uro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspic iën van de N ederlandse 
leden van de  Liberale en D em ocrati
sche Fractie  in het Europese Parle

ment.

Vragen van Jessica Larive aan 
de Europese Commissie

1. Invoer baby-zeehondenhuiden

Uit een statistisch overzicht over in- en uitvoer in de 
Gemeenschap rees bij Jessica Larive het vermoeden dat 
verscheidene lidstaten het verbod op invoer in de Ge
meenschap van bepaalde soorten huiden van baby- 
zeehonden aan hun laars lapten. Het betreft hier onbe
werkte en gelooide pelzen van klapmuts- en zadelrobjon- 
gen, die in Denemarken, Duitsland, Spanje en Italië in de 
afgelopen jaren werden verhandeld. De Europese Com
missie heeft toegezegd actie te ondernemen tegen die 
lidstaten die in strijd met richtlijn EEG 83/129 hebben 
gehandeld.

2. Verblijfsvergunning in Italië voor burgers uit 
andere lidstaten

Ook wat betreft het vrije verkeer en de vrije vestiging van 
personen binnen de Gemeenschap bestaan er Europese 
richtlijnen. En ook hieraan blijkt Italië soms maling te 
hebben. Personen die reeds jarenlang volkomen legaal in 
Italië wonen en een permanente verblijfsvergunning had
den, gebaseerd op het uitoefenen van een zelfstandig 
beroep, worden plotseling geconfronteerd met de ver
plichting jaarlijks aanvragen voor verlenging van hun 
verblijfsvergunning in te dienen, ook al stelt artikel 4, sub 
1 van richtlijn 73/148/EEG dat een vergunning minimaal 
5 jaar geldig is en automatisch verlengd wordt. Bij iedere 
aanvrage wordt een onderzoek ingesteld naar het gedrag 
van de betreffende personen en moeten er documenten 
worden overlegd, waarnaar conform artikel 6 van ge
noemde richtlijn helemaal niet gevraagd mag worden. 
Wat te denken van copieën van belastingaangiften, 
eigendomsbewijzen voor onroerend goed, copieën 
waaruit de verdiensten in Italië en in het buitenland 
blijken, of zelfs aangiften van frequentie, duur en reden 
van buitenlandse reizen...? Jessica Larive beschikt in
middels over een heie lijst van „probleemgevallen” in 
Italië. De Europese Commissie heeft deze kwestie nu in 
onderzoek. Het is namelijk de vraag of de nationale 
overheid deze strenge procedure heeft opgelegd of dat 
misschien enkele regionale c.q. lokale autoriteiten niet 
geheel op de hoogte zijn van het bestaan van een 
Europese wetgeving... De personen die hun probleem 
aan Jessica Larive hadden voorgelegd, zijn inmiddels 
geholpen.

3. Betaling AOW-uitkeringen aan in Spanje 
woonachtige Nederlanders

We blijven nog even in Zuid-Europa. Naar aanleiding van 
klachten van een aantal Nederlandse ingezetenen in 
Spanje heeft Jessica Larive eind 1987 vragen aan de 
Commissie gesteld over een merkwaardige maatregel 
die de Banco Exterior zonder waarschuwing of overleg

vooraf had ingevoerd. Zij bracht plotseling extra „admini
stratieve kosten” in rekening voor het doorsluizen van 
Nederlandse pensioenuitkeringen indien betrokkenen 
geen rekening bij deze bank hadden. Voor bedragen 
boven de 1 0 .00 0  pesatas (ongeveer ƒ 160,-) was dat 
2500 pesetas, (ƒ 40,-) per handeling, voor lagere bedra
gen 250 pesetas. Dat betekende al gauw een extra 
aanslag van 5% op het bruto-uitkeringsbedrag van een 
gehuwd persoon en van 3 1/2% op de bruto uikering van 
ongehuwden. Men zou hier een vorm van chantage in 
kunnen zien: „zorg voor een rekening bij onze bank of 
u krijgt een gepeperde nota.” Mede op aandrang van 
Jessica Larive heeft de Nederlandsche Bank -  die voor 
de Sociale Verzekeringsbank de betalingen naar het 
buitenland verzorgt -  inmiddels een regeling getroffen 
die, hoewel nog niet ideaal, toch enige verlichting biedt: 
de administratieve kosten zijn drastisch naar beneden 
gebracht en over gezamenlijke betalingen met een om
vang van minimaal 50.000 pesetas (ƒ 800,-) aan eenzelf
de bankinstelling wordt slechts éénmaal een provisie van 
2500 pesetas in rekening gebracht, omgeslagen over alle 
rekeninghouders. Omdat de Banco Exterior naar de 
mening van Jessica Larive handelt in strijd met het 
streven naar een vrij verkeer van kapitaal binnen de 
Gemeenschap, heeft zij de Europese Commissie ook om 
een onderzoek gevraagd. Deze verklaarde zich hiertoe 
bereid en zal, afhankelijk van de resultaten, tot aktie 
overgaan.

4. Nieuwe telecommunicatiesystemen, nieuwe 
mogelijkheden voor ouderen en 
gehandicapten personen

De ontwikkelingen op het gebied van de telecommunica
tie gaan steeds sneller. Over enkele jaren zal het „Integra- 
ted Services Digital NetWork” een feit zijn, gevolgd door 
het „Integrated Broadband Communication Network” . 
De mens wordt in het leven en werken veel sterker 
afhankelijk van de nieuwe informatie-technologieën dan 
tot nu toe van bijvoorbeeld de telefonie. Dit houdt nieuwe 
mogelijkheden, maar ook grote risico’s in, met name voor 
de ouderen en gehandicapte personen onder ons. Nu 
reeds heeft 5% van de huidige bevolking problemen met 
het gebruik van de „gewone” telefoontoestellen wegens 
handicap(s) en/of ouderdom. Voorkomen moet worden 
dat deze mensen volledig geïsoleerd raken als gevolg van 
de snelle technologische ontwikkelingen die zij niet meer 
kunnen bijhouden. Daarom is het essentieel dat bij onder
zoek en ontwikkeling van nieuwe telecommunicatiesys
temen al in een vroeg stadium aandacht wordt besteed 
aan hun behoeften en mogelijkheden. De Europese Com
missie heeft Jessica Larive laten weten dat de Gemeen
schap een aantal acties en studies op dit gebied onder
steunt, in het kader van het COST-programma („Coopé- 
ration Européenne dans Ie domaine de la recherche 
scientifique et technique”, Europese samenwerking op 
het gebied van wetenschappelijk en technisch onder
zoek) en van RACE („Research and Development in 
Advanced Communications technologies for Europe”, 
onderzoek en ontwikkeling in geavanceerde telecommu-
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nicatietechnologieën in Europa). De Commissie is van ^  w  "  Volgens het EP zou de Commissie alleen in dringende
plan haar activiteiten op dit punt verder uit te bouwen.

5. (informatie die zoju ist binnenkom t:)
Verbod op campingvluchten naar 
Griekenland

Naar aanleiding van een aantal vragen van partijgenoten 
heeft Jessica Larive de Europese Commissie gevraagd 
een onderzoek in te stellen naar het door de Griekse 
overheid afgekondigde verbod om buitenlandse toeris
ten via charter-vliegreizen toe te laten, wanneer deze 
voor eigen accommodatie wensen te zorgen. Juist toeris
ten met een kleine beurs ondervinden hiervan problemen. 
De Commissie heeft haar een grondig onderzoek toege
zegd.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . m r. J .E .S . Larive , 
tel. 0 9 -3 2  2  2 3 4 2 2 1 3 .)

gevallen voor een periode van maximaal drie maanden 
mogen schorsen, vóór de aanbesteding is toegewezen, 
en behoudens herziening door de administratieve en 
gerechtelijke instanties van de betreffende lidstaat. 
Conform de bepalingen van de Europese Akte -  die de 
Raad meerderheidsbesluiten voorschrijft en het Parle
ment versterkte wetgevende bevoegdheden toekent 
-  gaan deze voorstellen nu naar de Raad van Ministers 
voor een eerste bespreking. Daarna houdt het Parlement 
een tweede lezing. De amendementen die het daarin 
aanneemt kunnen, als de Europese Commissie hen 
overneemt, alleen nog met eenstemmigheid door de 
Raad worden verworpen. De procedure zal waarschijnlijk 
voor het eind van het jaar zijn voltooid.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : d e  h e e r G .M . d e  Vries, l id  
E u ro p e e s  P a rlem e n t, tel. 0 7 0 -6 4 7 4 4 7 .)

Overheidsopdrachten in de EG

Een van de belangrijkste onderdelen van het programma 
ter voltooiing van de interne markt is de openstelling van 
de markt voor overheidsopdrachten. Aankopen door en 
bouwopdrachten van overheden vertegenwoordigen im
mers een groot deel van het bruto nationaal produkt van 
de Gemeenschap: 9% in 1987, en zelfs 15% als men 
orders van overheidsbedrijven meerekent. De meeste 
overheidsinstellingen en -bedrijven verrichten hun aan
kopen en bouwopdrachten alleen in eigen land, ook ais 
men elders in de EG goedkoper en beter terecht zou 
kunnen. De Europese Commissie schat de hiermee ge
paard gaande verspilling van nationale belastinggelden 
op zo’n 20 miljard Ecu (46 miljard gulden) per jaar. Dat 
bedrag vertegenwoordigt, ter vergelijking, ongeveer de 
helft van de jaarlijkse EG-begroting.
Er gelden in de EG twee richtlijnen ter coördinatie van de 
procedures voor het plaatsen van overheidsopdrachten: 
een inzake leveringen en een voor de uitvoering van 
bouwwerken. De Europese Commissie heeft voorstellen 
ingediend om de werking van deze richtlijnen te verbete
ren. Het Europees Parlement heeft het voorstel over de 
bouwopdrachten op een drietal hoofdpunten geamen
deerd.
De richtlijn zou van toepassing moeten zijn op overheids
opdrachten voor de uitvoering van werken waarvan het 
geraamde bedrag (exclusief BTW) gelijk is aan of meer 
bedraagt dan 5 miljoen Ecu (12 miljoen gulden). Verder 
mag een werk of opdracht niet gesplitst worden om de 
richtlijn te ontduiken. (De Commissie had oorspronkelijk 
twee drempels voorgesteld: van 700.000 en 7 miljoen 
Ecu, die tot verwarring zouden leiden). In de tweede 
plaats wil het Europees Parlement voorkomen dat voor 
de uitvoering van werken arbeidskrachten worden inge
huurd uit lidstaten met een minder ontwikkeld sociale 
zekerheidsstelsel. Daarom zou de sociale wetgeving van 
het land waar het werk wordt uitgevoerd van toepassing 
moeten zijn. Verder zou de Raad uiterlijk per 1 juli 1990 
regels moeten vaststellen waarbij de aanbestedingspro
cedures van de overheid in de sectoren vervoer, drink
water en energie volledig voor communautaire mededin
ging worden opengesteld.
Het Parlement stelde verder een aantal voorwaarden aan 
de bevoegdheid die de Europese Commissie zichzelf had 
toegedacht om aanbestedingsprocedures te schorsen 
als zij inbreuken op de richtlijn constateert.

^EXPRESSE

Verschijnt w ekelijks m et uitzondering van d e  reces
periodes van d e T w e e d e  K am er der S taten -G en eraal. 
Uitgave van d e  H aya van S om erenstichting; waarin  
opgenom en d e  m ededelingen van het hoofdbestuur van 
d e W D .
De inhoudelijke verantw oordelijkheid  berust bij de  
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.

Redactie:
drs. L .M .L H .A . H erm ans  
H.F. Heijm ans  
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redactieadres:
Postbus 30 8 3 6
2 5 00  G V ’s-G ravenhage
tel. 070 -6 1412 1
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Van de voorzitter.

Ruim 70% van de afdelingen was in Veldhoven vertegen
woordigd. Een geweldige opkomst, sinds mensenheuge
nis niet behaald; het opkomstpercentage schommelt 
sinds 1980 tussen 39 en 48%; daarvan waren er twee 
jaren van respectievelijk 56% en 58%.
Het toont wel aan hoe de partij zich betrokken voelde bij 
de discussie op deze 42ste algemene vergadering, eerst 
over organisatorische aspecten, later over het Liberaal 
Bestek. Er werd goed gediscussieerd, met een vloed aan 
argumenten.

De voornaamste conclusies.
De voorstellen van het hoofdbestuur met betrekking tot 
het opheffen van de ondercentrales werd met overweldi
gende meerderheid verworpen. Wel werd het hoofdbe
stuur gevraagd zich nog eens te beraden over het functio
neren van deze ondercentrales.
De voorstellen over een andere opzet van het hoofdbe
stuur werden met een overweldigende meerderheid aan
genomen (met 1175 tegen 122 stemmen; het was het 
enige voorstel waarover schriftelijk werd gestemd). Over 
de nieuwe samenstelling zal de algemene vergadering 
van 15 april 1989 besluiten.
Eveneens werd met overgrote meerderheid het voorstel 
tot contributieverhoging aangenomen. Vanuit de verga
dering werd het hoofdbestuur verzocht nog eens heel 
duidelijk te maken aan de leden hoe noodzakelijk deze 
verhoging wel is.

Tenslotte ging de algemene vergadering ook accoord 
met het voornemen van het hoofdbestuur niet uit de 
Liberale Internationale te treden.
Op de tweede dag stond het Liberaal Bestek ter discus
sie. Over de status nam de algemene vergadering een 
duidelijk standpunt in: de aangenomen èn verworpen 
moties zijn voor de verkiezingsprogrammacommissie 
richtinggevend binnen de context van Liberaal Bestek; dit 
bestek en de niet-behandelde moties worden „ter hand 
gesteld van de VPC”.
Uitvoerig en gedegen werd over de inhoud gediscussi
eerd, met als resultaat dat thans ongeveer één derde van 
het aantal moties behandeld is.
Samenvattend: het was een goede vergadering, met 
stimulerende discussie in de goede liberale geest; de 
partij heeft zichzelf weer teruggevonden, en dat geeft veel 
bevrediging voor de toekomst.

dr. L. Ginjaar

Algemene Vergadering

Op 27 en 28 mei j.l. vond in Veldhoven de jaarlijkse 
algemene vergadering plaats. Verschillende vooraan
staande WD-politici hebben daar het woord gevoerd.

Hieronder en in de Euro-expresse volgen de hoofdlijnen 
van enkele betogen.

Mededelingen van het 
hoofdbestuur

Voortzetting 41 ste JAV

In verband met het feit dat de 41ste JAV zowel op 27 mei 
als 28 mei jl. de beraadslaging en de besluitvorming 
inzake de punten 1 0 , 12 en 21 van de beschrijvingsbrief 
niet heeft kunnen voltooien wordt de 41ste JAV voort
gezet.
In Vrijheid en Democratie nr. 1365 van april/mei jl. bijlage 
blz. III werd reeds mededeling gedaan van deze mogelijk
heid. De afgevaardigden hebben op 28 mei jl. besloten op 
10 juni, aanvang 15.00 uur en 11 juni aanvang 9.30 uur 
bijeen te komen om de vergadering voort te zetten in d e  
„R e e h o rs t”  te  Ede.
Vrijdagmiddag worden achtereenvolgens behandeld 
agendapunt 10 „Vaststelling Technisch Advies kandi
daatstelling Europees Parlement” en punt 12 „Voorstel
len van het hoofdbestuur inzake aanpassing van de 
reglementen op de kandidaatstellingen op basis van het 
rapport van de REC".
Vrijdagavond 19.30 uur wordt een aanvang gemaakt met 
de voortzetting van de behandeling van het Liberaal 
Bestek (hoofdstuk 3). Ook de gehele zaterdag zal aan dit 
onderwerp gewijd zijn.
Afgevaardigden dienen zich bij de aanvang opnieuw te 
laten registreren, waarna stemkaarten en stemboekjes 
worden uitgereikt. Met klem wordt er op aangedrongen 
dat de afgevaardigden (conform art. 49.4 h.r.) hun be
voegdheid, tot het uitbrengen van stemmen, kunnen 
aantonen en voorts conform het reglement handelen als 
het gaat om het machtigen van andere afgevaardigden. 
Ondervolgende modellen kunnen daartoe worden ge
bruikt.

MODEL I
Ondergetekende voorzitter/secretaris* van de afdeling:

verklaart hierbij (conform art. 49.4 hr.) dat door de leden
vergadering van zijn afdeling de volgende afgevaardig
de^) naar de 41ste JAV werd(en) benoemd:

* doorhalen wat niet van toepassing is
.. juni 1988 

Ondertekening:
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MODEL II
Ondergetekende, afgevaardigde van de afdeling:

draagt hierbij (conform art.49.3 hr.) over aan....................
afgevaardigde van de afdeling.........................................
t.b.v. het uitbrengen van stemmen op de 41ste JAV.

.. juni 1988

Ondertekening:

Juninummer Vrijheid en Democratie vervalt

In verband met de kosten verbonden aan de verlengde 
41 ste jaarlijkse algemene vergadering op 10 en 11 juni in 
de Reehorst te Ede zal het juninummer van Vrijheid en 
Democratie komen te vervallen. Het julinummer zal op 19 
juli a.s. verschijnen.

de algemeen secretaris,
W.J.A. van den Berg.

Pleidooi voor lastenverlichting

Wat typeert nu eigenlijk onze WD? De WD gaat uit van 
de actieve, zelfstandige mens, die zelf de verantwoorde
lijkheid wil om zijn zaken in vrijheid te regelen. Hij wil dat 
de overheid voor veiligheid en rechtsorde zorgt, voor 
economische vrijheid, lage lastendruk, moderne werkge
legenheid, prestatie-gericht onderwijs en een goed 
milieu. Hij wil dat Nederland in het buitenland respect 
afdwingt, zijn aandeel draagt in de verdediging van de 
vrijheid. Hij wil dat mensen elkaar de ruimte geven om 
zichzelf te zijn, het beste uit henzelf te halen, en zo elkaar 
en de gemeenschap vooruit te helpen. Sterk, vrij en 
verantwoordelijk. Dat is de identiteit waar liberalen naar 
streven.

Strijd tegen criminaliteit

Voorrang voor veiligheid en rechtsorde. Dat is al jarenlang 
de overtuiging van de WD. De Tweede Kamerfractie van 
de WD heeft al herhaalde malen extra initiatieven geno
men om het beleid van de ministers van Justitie en 
Binnenlandse Zaken in de strijd tegen de criminaliteit te 
versterken: extra geld, extra cellen, extra maatregelen. 
Maandag praat de Tweede Kamer over het politiebudget. 
Ik wil daar niet teveel op vooruitlopen. Wel zeg ik vast: de 
veiligheid van de burger vindt de WD zó belangrijk, dat 
wij, mét het kabinet, van de politie vragen zo doelmatig 
mogelijk te werken. Dat kan besparingen opleveren die 
voor investeringen in modernere apparatuur kunnen wor
den gebruikt. Wat niet mag gebeuren, en daar wil ik 
duidelijk over zijn, is dat er minder politie op straat komt 
en dat er onvoldoende mankracht zou zijn om de crimina
liteit hard aan te pakken. Het accoord van eergisteren 
over de overwerk- en ongemakkenregeling is daarom zo 
belangrijk, omdat het meer politie-uren voor opsporing 
en surveilleren beschikbaar maakt. Zonodig zal er het 
komende jaar nog meer gedaan moeten worden om het 
gevecht tegen de criminaliteit te winnen. Het is niet alleen 
goed dat er politie is. Die moet ook goed worden uitge
rust, zodat vooral de zware criminaliteit beter kan worden 
aangepakt.

Aandacht voor het bedrijfsleven

Een tweede punt waarop de WD zich onderscheidt, is

2

onze inzet voor een bloeiend bedrijfsleven, werkgelegen
heid in de marktsector en groei. Die wordt gedragen door 
particuliere ondernemingen, het midden- en kleinbedrijf. 
Daar zitten de banen, daar wordt het geld verdiend waar 
de overheidssector van betaald moet worden. In ons land 
zit de verhouding tussen overheid en markt goed scheef. 
Van de 100 mensen hebben er 43 een uitkering, 14 
werken in de collectieve sector, en 43 in de marktsector. 
Die 43 moeten die andere 57 meetorsen.

Verkleining van de wig

Men zegt: de overheid is overbelast. Nee, de overheid 
heeft het bedrijfsleven overbelast. Die verhouding moet 
worden rechtgetrokken. Daar zet de WD zich voor in. Te 
hoge lasten verzwakken de concurrentiekracht tegeno
ver andere landen, en kosten ons werkgelegenheid. Dus 
lagere lasten, minder knellende regels, en een positievere 
houding tegenover de werkenden in het bedrijfsleven. De 
WD wil vooral de wig van loonbelasting en premies 
omlaag. Ook voor de midden-groepen, de geschoolde 
werknemers en velen in midden- en kleinbedrijf. Zoals 
een kleine ondernemer met hart voor zijn mensen het 
pasgeleden tegen me zei: „Mijn mensen kosten te veel, 
maar verdienen te weinig”.

Belasting verlaging

Om de veel lagere tarieven te realiseren, zijn vele miljar
den nodig. Daarvoor willen wij vooral de belastingmee
vallers gebruiken, plus de opbrengst van fraudebestrij
ding en reparatiemaatregelen. Ik kan u verzekeren dat de 
WD-fractie de regeringsvoorstellen zorgvuldig zal toet
sen. Wij willen geen aantasting van de rente-aftrek voor 
het eigen huis. Gedachten die daarover bij de coali
tiepartner zijn opgekomen, hebben wij afgewezen. Bij 
andere aftrekposten zullen wij ook op de werkgelegen
heidseffecten moeten letten. Bijvoorbeeld bij reiskosten, 
representatie en congressen. Tegenover enkele beper
kingen, kunnen grote tariefsverlagingen komen te staan, 
zodat de lasten eerlijker worden verdeeld en het stelsel er 
veel eenvoudiger op wordt. We staan aan het begin van 
de discussie over aftrekposten. Het kabinet komt binnen
kort met voorstellen. De politiek moet een moeilijke 
afweging maken: lage tarieven maar dan ook enkele 
beperkingen van aftrekposten, öf géén beperkingen, 
maar dan weer die vervelende hoge tarieven! Daarom 
doe ik een beroep op het bedrijfsleven en de belangenor
ganisaties: help ons die afweging verantwoord te maken, 
met het oog gericht op het algemeen belang. Voor de 
WD-fractie zal het standpunt van de belastingbetalers en 
het bedrijfsleven zeker meewegen. De belastingvereen- 
voudiging moet steun in brede lagen van de samenleving 
vinden. Sommigen zullen geneigd zijn te zeggen: we 
willen beide. Mooi lage tarieven èn behoud van alle 
aftrekposten. Ik heb daar begrip voor, maar het leven 
dwingt tot keuzes. Wij willen die in goed overleg met de 
betrokkenen maken.
De lagere tarieven zijn nodig om de concurrentiekracht 
van het bedrijfsleven in Europa te versterken. In de lange- 
afstandsloop van alle landen om hun nationaal inkomen 
te verdienen, heeft de Nederlandse ploeg twee stenen in 
de rugzak: de hoogste sociale premies, en hoge belas
tingen. Zo kun je de kopgroep niet bijhouden. Die last 
moet dus worden verlicht.

Resultaten kabinetsbeleid

De WD heeft 1/3 van de zetels waar deze coalitie op 
berust. We moeten dus steeds zaken doen met het CDA. 
De leiding van het kabinet ligt bovendien in handen van 
het CDA. Toch kunnen we zeggen: het is goed dat de WD
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sinds 1982 in de regering zit. Want heel wat punten waar 
wij voor vechten, wórden aangepakt. Sinds 1982 gaat dat 
veel te hoge overheidstekort omlaag. Sinds 1983 is de 
werkloosheid gedaald. In 1988 zijn de belastingen ver
laagd. Sinds 1985 wórdt er een deltaplan tegen de 
criminaliteit uitgevoerd. Het aantal gevangeniscellen 
wórdt verdubbeld. Het oude mediabestel wórdt gemo
derniseerd.
U wilt van alles meer en sneller. Wij moeten dus volhou
den en er een schep bovenop doen. Het is mogelijk de 
criminaliteit op den duur fors te verlagen, veel werklozen 
aan het werk te krijgen, het verbroken evenwicht tussen 
collectieve en particuliere sector te herstellen. Als de WD 
maar vasthoudt, de regering op koers blijft en beide 
coalitiepartijen zich aan de afspraken houden.

Joris J.C. Voorhoeve

Politiebudget

De criminaliteit baart naar omvang en aard de WD-fractie 
nog steeds grote zorgen. Daarom meent zij, dat criminali
teitsbestrijding een hoge beleidsprioriteit moet houden. 
Erkend moet worden, dat de regering daar sinds 1984 al 
veel aan doet. Het Beleidsplan „Samenleving en Crimina
liteit” bevat veel maatregelen, die uitgevoerd zijn danwel 
in uitvoering worden genomen. Bovendien zijn politie en 
justitie nadrukkelijk bij alle bezuinigingen ontzien. Zelfs is 
er extra geld beschikbaar gesteld.
Bij de politie doet zich de vraag voor of het totaal van ƒ 3,5 
miljard voldoende is om het gewenste niveau van poli
tiezorg te handhaven.
De VVD-fractie vindt, dat die vraag pas werkelijk beant
woord kan worden als duidelijk is welke taken de politie 
moet uitvoeren. Daarom is een discussie over zogenaam
de eigenlijke en oneigenlijke taken noodzakelijk. Boven
dien moet er meer duidelijkheid komen over de relatie 
tussen de politie en de zogenaamde bijzondere opspo
ringsdiensten.
Het kabinet is van oordeel, dat er binnen het budget 
verschuivingen moeten worden aangebracht, teneinde 
bepaalde tekorten bij de politie te dekken. Het belang
rijkste is echter, dat er middelen beschikbaar komen voor 
betere materiële voorzieningen. Met name denkt het 
kabinet daarbij aan de dringend noodzakelijke automati
sering. Op grond van diverse rapporten en adviezen blijkt 
dat de politie op vele terreinen nog doelmatiger kan 
werken. Daardoor kan het aantal formatieplaatsen bij de 
politie verminderd worden. De WD-fractie is het daar
mee eens, evenals alle andere politieke partijen. De 
politieke discussie gaat echter over de vraag of het juist 
is, dat de regering nu reeds besluit tot het verminderen 
van de politie-sterkte met ± 2500 man. Een deel daarvan 
(± 800 plaatsen) heeft betrekking op de afslankingsope- 
ratie. De VVD-fractie heeft zich daarmee eind 1986 reeds 
accoord verklaard, waarbij in aanmerking moet worden 
genomen, dat de afslanking voor de politie, mede door de 
hardnekkigheid van de minister van Justitie, beperkt is 
gebleven tot 2 % over vier jaar, terwijl het voor de gehele 
rijksdienst 13% betrof.
De concrete maatregelen voor 1988 en de volgende jaren 
behelsden:
-  2 % sterktekorting (± 800 man) reeds in 1988,
- 2 a  2,5% sterkte-korting in de jaren daarna (± 
900 man). De VVD-fractie heeft zich op het standpunt 
gesteld, dat de doelmatigheidsoperatie zeker doorgang 
moet vinden en dat er besparing langs die weg zeer wel 
mogelijk is. Zij achtte het echter niet aanvaardbaar, dat er 
dusdanig op de sterkte van de politie zou worden bezui

nigd, dat er minder e x e c u t ie f personeel beschikbaar zou 
zijn. (De politieman op straat of de rechercheur in grote 
recherche-onderzoeken).
Dat heeft de WD-fractie tot de volgende opstelling 
gebracht:

V  De 2% sterkte-korting in het lopende begrotingsjaar 
acht zij uitermate ongelukkig. Niet alleen hebben de 
gemeentelijke korpsen de aankondiging daarvan pas in 
mei 1988 gekregen, hetgeen bestuurlijk onfatsoenlijk kan 
worden genoemd, maar ook inhoudelijk heeft de VVD- 
fractie bezwaren.
Zij heeft derhalve de regering verzocht hiervan af te zien 
en anderszins in het tekort op de lopende begroting te 
voorzien. Zonodig zal de fractie bij de behandeling van de 
Voorjaarsnota 1988 haar eigen verantwoordelijkheid in 
deze nemen.

2e Daarvoor in de plaats stelde de WD-fractie een 
bezuiniging van ongeveer 2 % op de korpsbudgetten 
voor. Dat sluit aan op haar overtuiging dat er op vele 
punten doelmatiger gewerkt kan worden. Omdat het 
kabinet in navolging van eerdere WD-voorstellen en 
adviezen uit het politieveld voornemens is meer te decen
traliseren naar de korpsen en hen via een vorm van 
budgetfinanciering meer beleidsruimte te geven, krijgen 
de korpsen de mogelijkheid om zelf te beoordelen welke 
maatregelen uitvoerbaar zijn. Bijvoorbeeld zijn belang
rijke besparingen mogelijk door meer op regionaal niveau 
met andere korpsen samen te werken.

3e Ten aanzien van het kabinetsvoorstel om vanaf 1989 
nog eens 2 a 2,5% te korten op de sterkte heeft de WD- 
fractie bij motie verzocht die beslissing op te schorten. 
Het kabinet is namelijk bezig een nieuw systeem te 
ontwikkelen om de sterkte-toedeling beter te laten ge
schieden. Daarbij gaat het uit van de werkdruk en met 
name van de criminaliteitsfactor (oude wens van de WD- 
fractie). De daaruit te verwachten herverdeling van poli
tiemensen over de korpsen zal een moeilijke operatie 
worden. Het lijkt de WD-fractie niet verstandig nu reeds 
beslissingen over verdere vermindering van de totale 
sterkte te nemen.
De WD-fractie is ervan overtuigd, dat langs deze weg 
vernieuwing en verbetering van de politie voortgang kan 
vinden, terwijl het aantal beschikbare politiemensen in 
het uitvoerende werk op peil blijft. Zelfs mag verwacht 
woren, dat door de automatisering niet alleen de bedrijfs
voering efficiënter wordt, maar het echte politiewerk als 
zodanig effectiever zal worden. Met vreugde heeft de 
WD-fractie geconstateerd, dat de ministers en de vak
bonden een accoord hebben kunnen sluiten over de 
overwerk- en ongemakkenregeling, die vorig jaar nog tot 
heftige conflicten had geleid.
Met betrekking tot de regionale samenwerking heeft de 
WD-fractie aangedrongen op sterkere stimulansen, me
de omdat zij via de regionale samenwerking één politie
organisatie in Nederland hoopt te bereiken, zoals ook op 
de partijvergadering van 28 mei j.l. in Veldhoven is 
uitgesproken.
Omdat de ontwikkeling van de georganiseerde misdaad 
in Nederland, soms zelfs met internationale vertakkingen, 
uitgesproken verontrustend is, is zij bijzonder verheugd, 
dat de beide politieministers besloten hebben extra voor
zieningen te treffen om deze vorm van criminaliteit te 
bestrijden.
Voorts heeft zij erop aangedrongen spoed te betrachten 
met het omzetten van de reserve-politie in vrijwillige 
politie met duidelijker taken en bevoegdheden.
Tenslotte heeft de WD-fractie naar voren gebracht, dat 
telkens weer de fundamentele vraag beantwoord moet 
worden of de maatschappelijke ontwikkelingen niet een
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bredere politiezorg en meer investeringen vereisen. De 
WD-fractie zal die verantwoordelijkheid niet uit de weg 
gaan, omdat veiligheid een fundamenteel recht van de 
burger is, die de overheid dient te waarborgen.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : H .F . D ijks ta l, tel. 0 7 0 -1 8 2 2 1 1 , 
tst. 2 8 84 .)

De D.O.P.-regeling

Bovenstaande afkorting staat voor doorstromingsproject 
voor onderwijspersoneel. De voorgestelde regeling 
houdt in dat onderwijspersoneel van 55 tot en met 58 jaar 
in het basis- en voortgezet onderwijs voor de helft van de 
werktijd kan uittreden. Voor dat deel wordt dan 80% van 
het salaris uitbetaald. Het onderwijspersoneel van 57 en 
58 jaar kan ook kiezen voor volledige uittreding. Voor 
directeuren geldt alleen een voltijd DOP bij 56 jaar en 
ouder.
De arbeidsplaatsen die door deze regeling vrijkomen 
moeten opgevuld worden door jonge, werkloze of part
time werkende leerkrachten, die niet ouder dan 27 jaar 
mogen zijn als ze in het basisonderwijs willen werken en 
niet ouder dan 30 jaar als ze in het voortgezet onderwijs 
willen werken. Voor herintreders werden die leeftijden 
verruimd.
Met deze regeling werd gestreefd naar een vermindering 
van de gemiddelde loonuitgaven, het bereiken van een 
evenwichtiger leeftijdsopbouw en een vermindering van 
de werkloosheid onder het onderwijspersoneel. De rege
ling heeft een tijdelijk karakter.

Onderwijsbenadering

Door de WD-fractie werd erkend dat deze regeling vanuit 
de enge onderwijsbenadering een juweeltje is, echter 
vanuit financiële overwegingen werden enkele kritische 
kanttekeningen geplaatst. Dit was ook de reden waarom 
de WD-fractie moeite had met de gevolgde procedure. 
Accoorden tussen vakbonden en de minister houden niet 
automatisch de goedkeuring van het parlement in. De 
Tweede Kamer heeft zijn eigen verantwoordelijkheid.
Dit neemt niet weg dat de WD-fractie al het mogelijke 
gedaan heeft om een snelle afhandeling in het Parlement 
mogelijk te maken, zodat schoolbesturen in verband met 
de ontslagprocedure en onderwijsgevenden die willen 
uittreden weten waar ze aan toe zijn.

zijn in het gehanteerde „first in, last out systeem”.
De WD bepleitte dat het eenvoudiger gemaakt moet 
worden de noodzakelijke vervangers te vinden wanneer 
een leraar weg wil. De vervanger wordt mede door het 
door de fractie ontworpen amendement, niet meer aan de 
leeftijd van 30 jaar gebonden maar mag niet meer dan 
een bepaald salaris verdienen. Ook het aantal potentiële 
deelnemers werd dankzij de WD-fractie uitgebreid. Lera
ren die voor 1 maart 1989 55 jaar worden mogen aan de 
deeltijds-VUT meedoen en leraren die dit kalenderjaar 57 
worden kunnen per 1 augustus vervroegd uittreden. De 
belangrijkste wijziging is echter dat naast de directeuren 
en rectoren nu ook de adjunct-directeuren van 56 jaar 
met volledige VUT mogen.
Ook aan het feit dat directeuren slechts door iemand van 
27 of 30 jaar opgevolgd moeten worden maakte de WD 
een eind. Een personeelslid dat aan de school verbonden 
is en de directeur mag opvolgen mag alleen door een 
jongere docent worden vervangen. Voor de vervanging 
van directieleden van buiten de school geldt geen bepa
ling.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : J. F ranssen , tel. 0 7 0 -1 8 2 8 8 6 .)

Loodsenwet

De WD-fractie stemt in met de privatisering (c.q. de 
verzelfstandiging) van het Loodswezen. De huidige u it 
vo e re n d e  taken van de overheid ten aanzien van het 
loodsen van met name zeeschepen kunnen n.o.m. even 
goed door een verzelfstandige organisatie buiten de 
overheid worden verricht. (De overheid houdt een vinger 
aan de pols met betrekking tot de planning).
Hiervoor is te meer reden nu de beroepsgroep bijna 
unaniem met deze verzelfstandiging heeft ingestemd, en 
nu een integratie van de Rijkstaken met die van de 
gemeente Rotterdam gaat plaatsvinden (na jarenlang 
„getouwtrek”). Bovendien worden die taken in het buiten
land doorgaans ook door dergelijke verzelfstandigde 
organisaties verricht. De onderhavige verzelfstandiging 
past bovendien in het WD-denken over privatisering 
^versterking van de marktsector en vermindering van de 
beleidslasten van de overheid).

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldhu is , te l. 0 7 0 -  
182901.)

M
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Wijzigingen

Mede dankzij de WD werden een aantal wijzigingen in 
het voorstel aangebracht.
In de eerste plaats vreesde de WD dat door het deeltijd- 
karakter van de DOP-maatregel een verdere versnippe
ring van het aantal banen in het onderwijs zou ontstaan, 
hetgeen uit zowel schoolorganisatorisch als onderwijs
kundig standpunt onwenselijk is. Daarom bepleitte de 
WD de regeling niet voor 3 jaar maar slechts voor 1 jaar 
van kracht te laten zijn. Die beperking was ook nodig om 
financieel de vinger aan de pols te kunnen houden en 
overschrijdingen tegen te gaan. Of de WD in de toekomst 
accoord zal gaan met verlenging van de regeling hangt af 
van de wijze waarop minister Deetman deze versnippe
ring zal weten te bestrijden, en aannemelijk kan maken 
dat de DOP-regeling bijdraagt aan het bestrijden van de 
vergrijzing in het onderwijs. De fractie zag liever een meer 
structurele aanpak van deze problematiek daar een van 
de belangrijkste oorzaken voor de vergrijzing gelegen zou

Geestelijk gehandicapten in 
nood, lange wachtlijsten

Tijdens de uitgebreide commissievergadering over het 
beleid voor geestelijk gehandicapten sprak de WD- 
woordvoerder haar grote zorg uit over de lange wachtlijs
ten van letterlijk duizenden verstandelijk gehandicapten 
die ondanks hun indicatie „hoog urgent” toch jaren 
moeten wachten op een plaats in een intramurale instel
ling of opvang in een gezinsvervangend tehuis of dagver
blijf. Er zijn vele oorzaken te noemen voor deze onhoud
bare situatie: a) ook verstandelijk gehandicapten worden 
(gelukkig) steeds ouder, zodat de huidige capaciteit 
„verstopt” is geraakt, b) de opname van (licht) geestelijk 
gehandicapten in het vrije bedrijfsleven, zoals die er 
vroeger was, is door de werkloosheid tot praktisch nul 
gedaald en c) bij de tewerkstelling in de Sociale Werk
plaatsen lijkt zich door een grotere prestatie- en produk-
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tiegerichtheid een verdringingsverschijnsel voor te doen 
waarvan vooral de geestelijk gehandicapten en de 
schoolverlaters onder hen de dupe worden. „Er is sprake 
van een regelrechte noodsituatie, in vele gezinnen met 
steeds ouder wordende ouders is de situatie volstrekt 
onhoudbaar geworden en het is dan ook dringend nood
zakelijk dat er -  desnoods onorthodoxe-maatregelen 
worden genomen om op korte termijn de ergste nood te 
helpen verlichten,” zo meende de woordvoerder.

gers als mondige consumenten „zorg” of „verstrekkin
gen” zouden kunnen kopen. Zo zou ook eindelijk de 
doorbraak naar adequate thuiszorg en zorg dicht bij huis 
gerealiseerd kunnen worden. Zij vroeg de staatssecreta
ris dan ook om nog voor het eind van dit jaar te komen tot 
een doorwrochte notitie over mogelijkheden tot de gelei
delijke invoering van zo’n individueel zorgbudget, waarbij 
ook het veld betrokken zou moeten worden. Dit werd 
toegezegd.

Waardering voor Dees WSW-verdringingseffecten

Met waardering sprak niet alleen de WD-vertegenwoor- 
digster maar de hele Kamer over het beleid van Staatsse
cretaris Dees, die ervoor heeft gezorgd dat in de sector 
zwakzinnigenzorg niet alleen niet bezuinigd wordt, maar 
er zelfs een groei van ƒ 127 miljoen kan worden inge
boekt, waardoor in de komende jaren een kleine 
1000  plaatsen extra in de intramurale sfeer kunnen wor
den gerealiseerd. Bovendien komt er voor de komende 
drie jaar, te beginnen met ƒ10 miljoen voor 1988, totaal 
ƒ 50 miljoen extra beschikbaar voor de uitbreiding van 
plaatsen in dagverblijven en gezinsvervangende tehui
zen. Met de andere woordvoerders betreurde de WD het 
dat de staatssecretaris niet kon besluiten de provincies 
de garantie te geven dat die ƒ50 miljoen „spijkerhard” 
waren. Desondanks vroeg zij dringend de provincies toch 
in de gelegenheid te stellen reeds voor drie jaar plannen 
te maken voor de besteding van de f 50 miljoen, om te 
voorkomen dat er teveel versnipperd en adhoc beleid 
gevoerd zou worden. De interimmaatregel zal in die zin 
worden bijgestuurd.
Hoe zorgwekkend de situatie evenwel is, blijkt wel uit het 
feit dat zelfs met de voorgestane groei en capaciteitsuit
breiding de problematiek van de lange lijst wachtenden 
nog lang niet is opgelost. „Achter die cijfers van bijna 
3000 urgent wachtenden op een plaats in een instelling 
en nog eens een 3000 wachtenden op een plaats in een 
gezinsvervangend tehuis of een dagverblijf voor ouderen 
schuilt een immense tragiek” , aldus de WD. „Ondanks 
alle dynamiek van de afgelopen tien, vijftien jaar, waarin 
vele vormen van hulpverlening (thuiszorg, dvo’s, gvt’s, 
begeleid wonen, dependances van gvt’s, semimurale en 
gedifferentieerde vormen van intramurale voorzieningen) 
van de grond zijn gekomen, lijkt de nood alleen maar toe 
te nemen.”

Drie miljard gulden voor 51.000 verstandelijk 
gehandicapten

De WD-woordvoerder stelde indringend de vraag aan de 
orde hoe het kwam dat ondanks de drie miljard gulden die 
op jaarbasis (!) wordt uitgegeven voor circa 51.000 gees
telijk gehandicapten, dat wil zeggen een gemiddeld be
drag van ƒ 60.000,- per persoon per jaar, er toch niet 
voldoende en adequate zorg georganiseerd kan worden. 
Zij vroeg zich hard op af of niet teveel geld weglekt aan 
overheadkosten en niet-cliëntgebonden activiteiten bin
nen een web van historisch gegroeide instituties en 
instellingen, waardoor werkelijk samenhangende en 
flexibele „zorg op maat” geblokkeerd wordt. Strikt door 
redenerend vroeg zij zich af wat er zou gebeuren als voor 
iedere geestelijk gehandicapte een jaarlijks individueel 
zorgbudget van circa ƒ 60.000,- beschikbaar zou zijn, 
waarmee zij zelf, c.q. hun ouders/verzorgers die „zorg op 
maat” zelf zouden kunnen kiezen of kopen.
Het is bekend dat de WD voorstander is van een begin 
van zo’n individueel zorgbudget, waarmee -  desgewenst 
ondersteund en deskundig geadviseerd door sterke con
sumentenorganisaties die onafhankelijk van direct be
langhebbenden ook de kwaliteit zouden kunnen bewa
ken -  mensen met een handicap c.q. hun ouders/verzor-

De WD stelde dat, alvorens het beleid van de sociale 
werkplaatsen volledig gedecentraliseerd wordt naar de 
gemeenten, er een nadere en veel strakkere omschrijving 
van de personenkring van de WSW zou moeten komen, 
waarbij de geestelijk gehandicapten de prominente 
plaats krijgen, waarvoor de WSW oorspronkelijk was 
bedoeld. De woordvoerder voegde eraan toe dat de WD 
wenst dat daaraan een bindende regelgeving wordt 
gekoppeld, waarbij de rijksconsulent het vetorecht krijgt 
toebedeeld met betrekking tot het toelatingsbeleid van te 
plaatsen personen, om daarmee het verdringingseffect 
van geestelijk gehandicapten tegen te gaan. Een en 
ander plaatste zij in het kader van de andere construc
tieve en krachtige voorstellen die de WD (onder andere 
tijdens het Paasdebat en eerdere WSW-debatten) had 
gedaan ten aanzien van een noodzakelijke en actieve 
bemiddeling van WAO-ers en langdurig werklozen naar 
de reguliere arbeidsmarkt.

Praktische nadere voorstellen

Met een reeks van voorstellen, variërend van het meer 
stimuleren van gast- en pleeggezinnen tot en met depen
dances van intramurale instellingen, het „opvullen” van te 
berekenen geoorloofde verzuimdagen en het op grotere 
schaal creëren van deeltijdopvang becijferde de WD- 
woordvoerder hoe ook op korte termijn naast de plannen 
van de staatssecretaris gekomen kan worden tot enkele 
honderden extra plaatsen voor de geestelijk gehandicap
te thuiszitters. Haar voorstellen zullen worden verwerkt in 
een nader -  mede door het veld -  te ontwerpen actieplan, 
dat nog voor het eind van dit jaar geïnitieerd zou kunnen 
worden. „Wat de WD betreft kan het plan, ook al is het 
nog niet geheel compleet, al veel eerder van start. Liever 
nog deze zomer, al is het maar voor een deel”, zo drong zij 
aan. „Omdat het om mensen gaat, die onze zorg be
hoeven.”

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . E.G. T e rpstra , tel. 0 7 0 -  
182900.)



194 6

E U R O
★  ★ ★

* I I * E X P R E S S E
* * * * *

De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspic iën van de N ederlandse 
leden van de Liberale en D em ocra ti
sche Fractie in het Europese Parle

m ent.

Europa 1992-1

Europa 1992 is een enorme uitdaging voor ons allemaal. 
De grenzen gaan verder open. Er komt één interne markt. 
Dat zal Europa nieuwe dynamiek en veerkracht geven. 
Heffen we de grensbelemmeringen op, dan kan in 
5 a 6 jaar de economische groei van de gemeenschap 
met circa 1 % per jaar toenemen, voor alle lidstaten. Dan 
ligt een uitbreiding van de werkgelegenheid met 2 tot 
5 miljoen arbeidsplaatsen in het verschiet (4 a 5% van de 
Europese beroepsbevolking). We kunnen Europa boven
dien op andere terreinen beter leefbaar maken. Te den
ken vait aan het internationale milieubeleid, het internati
onale verkeer en vervoer, het internationale technolo
giebeleid en de internationale criminaliteitsbestrijding. 
Grensoverschrijdende problemen, vragen grensover
schrijdende oplossingen. Na het succes van de Europese 
Raad in februari jl. straalt de Europese Gemeenschap 
weer nieuw elan uit.
Het succes van Europa 1992 zit hem vooral in het verder 
openstellen van de grenzen, het opruimen van grensfor- 
maliteiten en andere belemmeringen. In bepaalde geval
len is harmonisatie op EG-niveau nodig, zoals voor een 
vrij verkeer. Maar als regel is de interne markt het meest 
gediend met liberalisatie en deregulering. Kortom met 
liberale concepties: „Minder (supra)-nationale bureau
cratie ... meer Europese burger, meer Europese markt”. 
Voor alles is Europa 1992 een uitdaging voor burgers en 
bedrijven. Het enthousiasme, waarmee dat gebeurt, is 
bepalend voor de verdere economische en politieke 
éénwording van Europa. En voor het beschermen van de 
fundamentele Europese democratische waarden. Met 
het aanvaarden van die uitdaging zal van onderop de 
druk groeien om het Europese parlement de grotere 
invloed te geven, die het helaas nu nog ontbeert.

Rondpompen van geld

In Nederland bedragen de collectieve uitgaven circa 
ƒ 18.000,- per inwoner. Het Europese gemiddelde ligt bij 
ƒ 13.000,-. Wij liggen daarmee ruim een derde hoger. En 
liggen ruim aan kop. Het is niet waarschijnlijk dat de 
andere Europese landen zich in het kader van de Europe
se éénwording zullen bewegen naar het hoge Nederland
se niveau. Wel zal de grotere groei als gevolg van de 
voltooiing van de interne markt de mogelijkheid voor 
goede sociale voorzieningen in de gemeenschap vergro
ten. Voor kabinetten in deze en de volgende regeerperio
de ligt er dus de taak burgers en bedrijven een meer 
gelijkwaardige positie te geven in de Europese concur
rentiestrijd na 1992. Met meer gelijkwaardige kosten, 
meer gelijkwaardige belastingen en premies, en een meer 
gelijkwaardige WIG. Dit kabinet is daar hard mee bezig. Ik 
noem twee voorbeelden van liberaal en op Europa gericht 
beleid uit het recente Paaspakket. Tot voor kort kregen 
onze ondernemers met de ene hand WIR-subsidie, maar 
werd van hen met de andere hand belasting geheven. Zo 
werkt de subsidiemaatschappij: via rondpompen van 
geld. Daar is dit kabinet bij de WIR mee gestopt. Tegelij

kertijd werden de opbrengsten in hun geheel als lagere 
belastingen en premies aan de bedrijven teruggegeven. 
Zo hoort dat ook. De vennootschapsbelasting gaat terug 
naar 35%. Van de werkgevers worden geen kinderbij- 
slagpremies meer geheven.
Tweede voorbeeld: Als belastingbetalers zuchten we 
onder hoge tarieven. Daartegenover staan aftrekposten. 
Opnieuw: rondpompen van geld. Het werd hoog tijd d it  te  
veranderen . Nog vóór het einde van de kabinetsperiode 
gaat het laagste Oort-tarief naar 35% en het hoogste naar 
60%. Een goed begin. In de volgende kabinetsperiode 
moeten ze verder omlaag. Anders missen we in het 
Europa 1992 de boot.

Vaste koers, ook na 1990

Meer ruimte maken voor groei, zit dat er nog in? Steeds 
meer horen we het geluid: is het niet genoeg geweest met 
al dat bezuinigen? En daarmee wordt de indruk gewekt 
dat we al .zo buitengewoon veel bezuinigd hebben. Niets 
is minder waar.
In landen als België, Denemarken en Zweden is bepaald 
meer gedaan. Laten we naar de feiten kijken. Nederland 
heeft vergelijkenderwijs momenteel de grootste collec
tieve sector van alle geïndustrialiseerde landen. Onder 
het vorige kabinet bleken de collectieve uitgaven aan het 
eind van de rit maar liefst 15 miljard hoger dan aan het 
begin was voorgenomen. En ook in deze kabinetsperiode 
zullen ze -  als we niets daartegen doen -  zo’n 12 miljard 
hoger zijn dan in het regeeraccoord is afgesproken. Ten 
dele is al besloten tot compenseren. Maar de gevaren 
blijven groot. Internationale tegenvallers (dollar, aardgas, 
rente) zijn reëel. Geen reden om onze budgettaire disci
pline te laten vieren.
Maar ook geen reden tot defaitisme.
De zegeningen van het beleid van de CDA/WD-coalitie 
sinds 1983 zullen vooral in de 90’-er jaren zichtbaar 
worden. Bij het op vaste koers blijven van dit beleid is een 
groei van 2,5% in de volgende kabinetsperiode heel 
reëel. Dan ligt een jaarlijkse daling van de collectieve 
uitgavenquote van 14 a 11%  per jaar in het verschiet. Dat 
kan lukken zonder drastische ombuigingen. Wel moet 
dan zeer strikt aan het huidige uitgavenkader worden 
vastgehouden.

Tot slot

De 90’-er jaren zijn eigenlijk al begonnen. Het Europa 
1992 is een opwindende impuls voor vernieuwing van 
onze economie, voor vernieuwing van onze samenleving. 
Laten we verder kijken dan de krant van gisteren. Als we 
lering willen trekken uit het verleden. Laten we verder 
kijken dan de datum van de volgende verkiezingen, als 
het om de toekomst gaat. Driekwart van de mensen, die 
nu werken, werkt ook in 2000. Maar 2/3 van de technolo
gieën van 2000  worden nu nog in het geheel niet toege
past. De informatisering en de internationalisering van 
onze samenleving heeft grote consequenties. Vraagt om 
nieuwe concepties, waarbij we bereid moeten zijn over 
bestaande partij-politieke noties heen te kijken. De rol en
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de omvang van de nationale overheid zijn in elk geval aan 
revisie toe. Van ons politici mag gevergd worden dat we 
ons in ons denken en doen bewust zijn van de uitdagin
gen van de onafwendbare Europese toekomst.

(Dr. Ft. W. d e  K orte , v ice -p re m ie r, m in is te r  van E c o n o m i
s c h e  Z aken .)

Kenmerken van de toekomst

Belangrijke kenmerken, als het gaat om de vraag hoe de 
samenleving er in de negentiger jaren zal uitzien, zullen 
zijn:
-  een sterkere internationale en vooral Europese 

oriëntatie;
-  de technologie en de informatiemaatschappij gaan 

een steeds belangrijker rol spelen, zowel op het werk 
als in de eigen leefomgeving;

-  de maatschappelijke structuur, gebaseerd op samen
leven in gezinsverband zal niet wezenlijk veranderen, 
ook al gaat de ontwikkeling nog wat meer in de richting 
van individualisering;

-  een toenemende mobiliteit van mensen èn bedrijven;
-  vergrijzing, die overigens in sommige delen van Euro

pa sterker zal zijn dan in Nederland;
-  het milieu gaat vele besluiten sterker beïnvloeden;
-  nieuwe technologiën, waaronder vooral genetische 

manipulatie met plant, dier en mens, gaan een centraal 
politiek thema vormen.

Een maatschappij die van de politiek zeker geen afwach
tende houding, bijvoorbeeld to t na de volgende verkiezin
gen, vraagt. Integendeel; reeds nu zal vanuit de huidige 
coalitie op die toekomst moeten worden ingespeeld. 
Overigens blijft het zeer noodzakelijk om zich, bij alle 
veranderingen, ook regelmatig opnieuw te oriënteren op 
de centrale uitgangspunten van onze partij. Doen we dan 
niet dan dreigen we door de veelheid van actuele poli
tieke bomen, het liberale bos uit het oog te verliezen.

Relatie burger -  overheid

Er bestaat bezorgdheid over de verslechterende relatie 
tussen burger en overheid. Als oorzaak daarvan zijn 
daarbij te noemen:
-  de steeds grotere bemoeienis van overheden met 

dagelijks leven van de burger;
-  door het opblazen van details to t hoofdpunten, wordt 

het zicht op de samenhangen en hoofdlijnen voor de 
burger steeds moeilijker;

-  de vraagtekens die bij de bestuurlijke beheersbaarheid 
van de bureaucratische processen gesteld moeten 
worden en de toenemende nadelen die voortvloeien uit 
de verkokering van het overheidsapparaat;

-  het ingewikkelder en ondoorzichtiger worden van wet
ten en regels.

Kortom de woorden van Oud uit 1968 dat de overheid 
nimmer mag verworden tot de Voogdes van een onmon
dig volk hebben meer dan ooit actualiteitsgehalte.

Positie WD

De W D  is meegegroeid binnen dit maatschappelijk pro
ces. Groter en met een pluriformere achterban, waar in 
nuances over bepaalde zaken wordt gedacht. Op zich 
geen probleem, mits we ervoor zorgen dat verschillen van 
inzicht op relatief ondergeschikte punten niet te zeer het 
beeld gaan overheersen en de aandacht van de echte 
maatschappelijke prioriteiten in onze liberale opvatting 
afleiden. Te meer daar het zeker niet eenvoudig zai zijn 
zich in de toekomst als W D , naast socialisme en chris-

ten-democratie, herkenbaar naar de kiezer en maat
schappij te profileren.

Kernpunten toekomstig WD-beleid

Centraal staat daarbij het woord vrijheid; het creëren van 
zoveel mogelijk werkelijke ruimte voor de individuele 
burger; het doorlopend kritisch bezien van overheidsbe
moeienis. Ons meer concentreren op de centrale taken 
van de overheid, te weten openbare orde en veiligheid, 
verbetering van de infrastructuur, milieubeleid, kwaliteit 
van onderwijs, sociale hulp aan de echt zwakken in onze 
samenleving. Hier moeten we oppassen voor compro
missen die door de achterban niet begrepen worden. 
Vraagtekens zijn te plaatsen bij zaken als te veel inko
mensafhankelijkheid in regelingen en uitkeringen; de 
tendens naar nog meer volksverzekering, privacybe
scherming en gegevensregistratie en ook de gratis open
baar vervoerkaart voor studenten, die gedwongen win
kelnering kan worden genoemd. Voorts dient doorlopend 
het niveau van sociale uitkeringen en minimumlonen 
getoetst te worden aan het totale financiële en maat
schappelijke draagvlak. Het als gevolg van de te sterke 
nivellering van netto-inkomens en uitkeringen, bijna ge
heel afwezig zijn van financiële prikkels om extra te 
presteren, risico’s te nemen of opleiding te volgen, werkt 
remmend op de ontwikkeling van onze totale welvaart en 
daarmee op de toekomstige basis voor ons sociale 
zekerheidsstelsel.

Zorgvuldige regelgeving

Het derde centrale punt is dat de overheid zich redelijk en 
zorgvuldig naar de burger opstelt. En dat wet- en regelge
ving begrijpelijk en doorzichtig zijn. Goede uitvoerbaar
heid der wetgeving zal voor de Eerste Kamerfractie dan 
ook steeds meer de hoogste prioriteit krijgen.

Conclusie

Al met al wel centrale kernpunten die het waard maken 
om regeringsverantwoordelijkheid te blijven nastreven. 
Zij het dus niet tot elke prijs.
Wij hebben met name een grote verplichting naar de 
achterban die ons door de jaren heen heeft gesteund en 
groot gemaakt. Waar ook het potentieel van nieuwe 
kiezers ons zullen beoordelen op onze politieke betrouw
baarheid van nu, betekent dit dat we in de aanloop naar 
1990 ons vooral op die echte achterban moeten richten. 
Op mensen dus uit kringen van zelfstandigen, ambtena
ren, militairen, werknemers die met extra inspanningen 
wat meer proberen te verdienen, bedrijfsleven, uitke- 
ringstrekkenden die zich bewust zijn dat alleen een 
gezonde economie voor continuïteit, ook bijvoorbeeld 
van de oudedagsvoorziening, kan zorgen.
Een achterban die een WD voor ogen heeft die:
-  streeft naar een terughoudende overheidsopstelling;
-  die vindt dat men als burger de ruimte moet hebben om 

zelf de inrichting van z’n leven te bepalen;
-  die vindt dat de echt zwakke in de samenleving be

scherming verdient;
-  die overigens loon naar werken niet zo gek vindt;
-  die grote waarde hecht aan e.en goede politie, justitie 

en militair apparaat;
-  die een schoon milieu belangrijk vindt.
Het is op deze liberale achterban dat we ons moeten 
blijven richten, niet enkel bij het maken van plannen voor 
de toekomst maar ook bij het handelen van dit moment. 
We dienen ons immers steeds voor ogen te houden dat 
het vertrouwen in de visie op morgen doorlopend via de 
daden van nu verdiend moet worden.
(Ir. D. Lu te ijn , v o o rz it te r  E e rs te  K a m e rfra c tie .)
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De magische datum van 1992 heeft zijn entree gedaan in 
onze vaderlandse discussie. Werkgevers, werknemers, 
Kamers van Koophandel, zij allen gaan congresseren 
over de gevolgen van 1992 voor hun sector. Sommigen 
spreken primair over de kansen die het wegvallen van 
grenzen zal bieden; anderen maken zich vooral bezorgd 
over de gevaren die zij erin zien. Maar allen zijn door de 
1992-koorts bevangen. Dit is op zichzelf goed, hoewel 
eigenlijk toch merkwaardig. Het bewijst opnieuw hoe 
weinig de politiek zich aantrekt van de wetten van de 
logica. Want waarom moet men zich zo opwinden over de 
afspraak in 1986, dat wij nu zullen gaan doen waartoe wij 
ons al in 1958 bij de Verdragen van Rome hadden 
verplicht? Het belangrijkste is dat het nu echt lijkt te gaan 
gebeuren en dat het enorme consequenties zal hebben 
voor ons allen.

Sociaal-economisch beleid

Dat betekent dat wij als Nederlanders en als Liberalen 
enkele vragen moeten stellen -  en ook trachten te 
beantwoorden. De eerste is: Is Nederland klaar voor 
1992? Een de tweede: Is de W D en zijn de Europese 
liberalen klaar? Is Nederland klaar? Of beter gezegd, kan 
ons land ervoor zorgen tijdig klaar te zijn? Het antwoord 
is: ja. Maar niet zonder meer. Er moet wel nog het een en 
ander gebeuren.
Boven alles geldt, dat het financieel-sociaal-economisch 
kabinetsbeleid dat wij thans voeren, met kracht moet 
worden voortgezet. Wij lopen bepaald nog niet aan de 
kop in Europa. Onze economische groei moet omhoog en 
onze werkloosheid omlaag. Daarom moeten wij vasthou
den aan de eis van inkrimping van de collectieve sector, 
van belastinghervorming en van industriële investering en 
vernieuwing. Alleen een beleid zoals de WD dat voor
staat, kan daarvoor zorgen.

Onderwijs

Maar er is meer dan alleen onze economie. Het gaat ook 
om de ontwikkeling van onze mensen. Is ons nationale 
onderwijs zo ingericht dat wij ons kunnen meten met 
datgene waar anderen hun jonge generatie mee toerus
ten? Hans Wiegel zei laatst al tegen ons: kindervriende- 
lijkheid, prachtig, maar ook wel leren lezen, schrijven en 
rekenen. En daarmee zijn we er nog niet. Was er niet een 
tijd dat wij trots waren op ons talenonderwijs, dat aan 
zeer vele Nederlanders een prachtige uitgangspositie gaf 
in het internationale verkeer? Met de verschraling van ons 
onderwijs op dat punt hebben wij onze jonge mensen een 
slechte dienst bewezen. Het zal nodig zijn dat wij corrige
rende maatregelen gaan nemen.

Harmonisatie in Europa

Wij hebben nog vier jaar tijd om ons voor 1992 klaar te 
maken. Een enorme vloed van problemen komt daarbij 
op ons af.
Harmonisatie van verbruiksbelastingen, uitbouw van het 
Europees Monetair Stelsel en oprichting van een Europe
se Centrale Bank, een geïntegreerd Europees vervoers
beleid, een effectieve samenwerking tussen politie en 
justitie nadat de grenscontroles zijn vervallen, het zijn er 
slechts enkele. Wij hebben nog vier jaar om er over te 
praten en wij zullen dat ook zeker doen. Eén ding staat nu 
al vast: Wanneer wij de goede liberale koers blijven varen, 
dan heeft Nederland van 1992 niets te vrezen -  en er alles 
bij te winnen.

(mr. H .R . N o rd , lib e ra le  fra c tie  E u ro p e e s  P a rlem e n t.)

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de reces
periodes van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Uitgave van de Haya van Somerenstichting; waarin 
opgenomen de mededelingen van het hoofdbestuur van 
deW D ,
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de 
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.
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WIR-lek
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Op woensdag 1 juni 1988 heeft de Tweede Kamer 
gesproken over het rechercherapport inzake het uitlek
ken van de afschaffing/wijziging van de WIR. Dit rapport 
is opgesteld door de rijksrecherche naar aanleiding van 
berichten in de media dat ondernemingen getipt zouden 
zijn over het afschaffen van de WIR in het weekend van 
26-28 februari. Hieronder volgt de WD-inbreng op 
hoofdlijnen

Non-paper

Pas bij het lezen van het rechercherapport werd mij 
duidelijk waarom tijdens het verhoor de twee recher
cheurs mij met opperste verbazing hadden zitten aan te 
kijken toen ik op hun vraag had medegedeeld nooit 
eerder van een non-paper over de afschaffing van de Wl R 
gehoord te hebben. De beide heren zullen ongetwijfeld 
gedacht hebben: merkwaardige verhouding in die coa
litie.
Reeds in de vorige kabinetsperiode maar met name rond 
de begrotingsperiode vorig jaar werd van de zijde van 
meerdere partijen (de oppositie, D’66 maar ook het CDA) 
de WIR bij herhaling ter discussie gesteld. De WD, zowel 
fractie als bewindslieden, hebben aan die publieke dis
cussie nimmer meegedaan en zich uiterst terughoudend 
opgesteld, omdat ten eerste de effectiviteit van het 
instrument daardoor ernstig werd aangetast en ten twee
de omdat daardoor telkenmale anticipatie-effecten wer
den uitgelokt.
Mede om die reden heeft mijn fractievoorzitter in een brief 
aan de minister-president er met klem op aangedrongen 
de discussie over de WIR in te perken. Bovendien heeft 
mijn fractievoorzitter de minister-president in die brief 
gewezen op het grondwetsartikel betreffende het belang 
van de staat en de strikte vertrouwelijkheid en prudentie 
die daarbij in acht genomen dient te worden (vgl. re-/ 
devaluatie van de gulden).

„Overval”

In zijn column in CDA-aktueel van 5 maart schrijft de 
fractievoorzitter van het CDA: „Bij verrassing heeft de 
regering zaterdagavond het einde van de WIR, de rege
ling van investeringssubsidies voor het bedrijfsleven, 
aangekondigd. Sinds afgelopen maandag staat de basis
premie van de WIR op nul. Het was een soort „overval” 
van het kabinet. Dat lijkt n ie t e rg  ch iq u e ", (einde citaat) 
Het rapport van de Rijksrecherche werpt op dit citaat niet 
alleen een buitengewoon helder, doch ook een heel 
bijzonder licht. In het rapport staat namlijk dat er op 22 
februari, dus reeds vóór het op nul plaatsen van de WIR, 
een CDA-beraad heeft plaatsgevonden waarin de hero
verweging van de WIR aan de orde is geweest. Op

donderdag 25 februari vond er in de kamer van de CDA- 
fractievoorzitter wederom een beraad plaats. Citaat rap
port: „Ook in dit overleg is afschaffing van de WIR aan de 
orde geweest. Afschaffing was voor het CDA geen punt 
meer” (einde citaat). Op diezelfde donderdag is -  aldus 
blijkt uit het rapport -  zelfs in de voltallige fractievergade
ring van het CDA over afschaffen WIR gesproken. Hoe 
kan de CDA-fractievoorzitter op 5 maart in CDA-aktueel 
zich nou verrast tonen door een kabinetsbesluit waar hij 
weet van had? In het rapport staat namelijk klip en klaar: 
„De afschaffing van de WIR was voor 29 februari 1988 in 
kleine CDA-kring bekend. Althans was bekend dat men 
er zich sterk voor zou maken om een dergelijke afschaf
fing in de Ministerraad van 26 februari te realiseren” 
(einde citaat). Voor de WD lag dit heel anders. De WD 
maakte zich sterk voor ombuigingen in de sociale zeker
heid welke sector een overschrijding liet zien van ƒ 3,5 
mld. De WIR was niet actueel. Op 26 februari wordt het 
afschaffen van de WIR volgens plan gerealiseerd en de 
fractievoorzitter van het CDA noemt dat een „overval” ten 
opzichte van het betrokken bedrijfsleven. Dat klopt, maar 
uit het recherche-onderzoek blijkt helder dat deze overval 
was uitgelokt door het CDA. Bovendien was het een 
dubbele overval -  en dat is nog minder chique -  want ook 
de WD werd overvallen en in het bijzonder de eerstver
antwoordelijke minister.

Kleffe sfeer

Het rechercherapport vermeldt bovendien dat op don
derdag 25 februari op de kamer van de CDA-fractievoor
zitter over het non-paper beraad is gevoerd waarbij van 
het inmiddels geclassificeerde non-paper „copieën aan 
de deelnemers zijn uitgereikt om te behouden” .
Het rechercherapport gaat over de vraag of er nu wel of 
geen lek is geweest. In dit verband bevat het rapport een 
passage over het feit dat één CDA-lid op die bewuste 
vrijdagmiddag een uitlating heeft gedaan tegenover een 
werkgeversvertegenwoordiger, die had gevraagd „of het 
waar was dat de WIR was of werd afgeschaft” . Het 
antwoord was „dat daar niets over gezegd kon worden, 
doch dat sommige ministers daarover vérstrekkende 
ideeën hadden”, Niet ondenkbaar is dat dergelijke op
merkingen voeding gaven aan de steeds sterker worden
de geruchtenstroom over een eventueel op handen zijn
de afschaffing c.q. bijstelling van de WIR” . Einde citaat 
rapport. In dit soort zaken geldt toch het spreekwoord: 
„een goed verstaander heeft slechts een half woord 
nodig”. Ik zeg dit daarom, omdat met name van CDA- 
zijde nogal nadrukkelijk de suggestie is gewekt dat het 
eventuele WIR-lek wel eens op het departement van EZ 
gezeten zou kunnen hebben. Met name door de beschul
diging aan het adres van de EZ-accountant was een 
kleffe sfeer geschapen, terwijl nu overduidelijk is geble
ken dat het accountantsbureau er op geen enkele wijze 
bij betrokken was. Deze heldere conclusie uit het rapport 
biedt een goede gelegenheid voor het CDA deze be
schuldiging terug te nemen.
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WIR blijft beschikbaar voor het bedrijfsleven

De WD had op 26 februari geen enkel belang bij het 
nemen van een besluit over het op 0% plaatsen van de 
WIR-premie zonder dat er een concreet besluit aan 
gekoppeld was over de andere aanwending van de WIR- 
gelden. Voor de WD was essentieel dat de WIR-gelden 
ten volle (dus netto) beschikbaar zouden blijven voor het 
bedrijfsleven en dat stond bij het besluit op 26 februari 
geenszins vast, temeer daar in CDA kring daarover ook 
heel andere opvattingen de ronde deden.
Eerst nu kunnen we vaststellen dat door de inzet van de 
minister van Economische Zaken en de hechte opstelling 
van de werkgeversorganisaties het met de WIR-gelden 
goed is afgelopen. Eind goed, al goed, zullen we maar 
zeggen, maar wel met een wat wrange nasmaak.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. G .B . N ijhu is , tel. 0 7 0 -  
182896 .)

Enquête Bouwsubsidies

De Tweede Kamer heeft twee keer over de enquête- 
bouwsubsidies gedebatteerd.
De eerste keer was met de enquête-commissie zelf, de 
tweede keer met de regering.
Aanvankelijk stond deze enquête in het teken van „beleg- 
gers-fraude”. Gaandeweg verschoof de aandacht van de 
Commissie -  en dus ook van het publiek -  naar de wijze 
van handelen van bewindslieden en ambtenaren. Publi
caties over „frauduleus gedrag” van verzekeraars en 
pensioenfondsen waren dus buitengewoon voorbarig.

Afwijking van regels

De WD-fractie heeft veel aandacht besteed aan deze 
debatten omdat een aantal belangrijke onderwerpen ter 
discussie stond. In de eerste plaats was er de vraag, op 
welke wijze de regering dient om te gaan met de regels 
die zijzelf maakt. De conclusie luidt, dat de regering zich 
ook zelf aan haar eigen regels moet houden. Wanneer er 
behoefte bestaat aan flexibiliteit -  en die behoefte be
staat in de volkshuisvesting zonder twijfel -  dan moeten 
de regels de ruimte daartoe openen. En wanneer de 
regels niet meer voldoen, dan moeten de bewindslieden 
die regels veranderen en er niet op eigen houtje van 
afwijken.

Beleid Brokx onaanvaardbaar

Het enquête-rapport is kritisch jegens de oud-bewinds- 
lieden Gruijters en Brokx, en de WD-fractie vindt deze 
kritiek gerechtvaardigd. Minister Gruijters is in 1975 met 
een onwerkbare subsidie-regeling voor de premie-huur- 
woningen gekomen die veel van de latere ellende heeft 
veroorzaakt.
Staatssecretaris Brokx is verantwoordelijk voor het on
voldoende functioneren van dat deel van het departe
ment dat onder hem ressorteerde. Hij heeft in sommige 
gevallen rechtsongelijkheid doen ontstaan. Hij heeft een 
regeling uitgebreid tot een categorie waarvoor die rege
ling in het geheel niet was bedoeld. Ook volgens de 
toenmalige criteria kon dat beleid niet door de beugel. En 
in althans drie gevallen heeft hij feiten verzwegen waar
naar hem is gevraagd dan wel heeft hij mededelingen 
gedaan die in strijd zijn met de waarheid. Hij heeft zijn 
vertrouwensrelatie met de Kamer daardoor geschonden. 
Deze fouten zijn ernstig naar hun aard en hun financiële
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gevolgen zijn omvangrijk, hoewel moeilijk nauwkeurig te 
bepalen. Dit samenstel van tekortkomingen heeft de 
WD-fractie ertoe gebracht, het beleid van Staatssecreta
ris Brokx als onaanvaardbaar te bestempelen.
Tenslotte is de omvang en de aard van de ministeriële 
verantwoordelijkheid ter sprake gekomen. In debat met 
Minister-President Lubbers is bevestigd dat bewinds
lieden verantwoordelijk zijn voor alles wat hun ambtena
ren doen of nalaten, of zij daar al dan niet op de hoogte 
waren. Voorts is vastgesteld dat in het uiterste geval de 
Kamer gerechtigd is het vertrouwen in een bewindsper
soon op te zeggen indien er sprake is van een zeer 
ernstige fout, zelfs wanneer de bewindspersoon niet in 
staat is geweest die fout te voorkomen. Dat is de klas
sieke leer, waaraan de WD zeer hecht, en het is goed dat 
deze leer nu is bevestigd.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r.d rs . F. B o lke s te in , tel. 0 7 0 - 
182882.)

Raad voor de Kunst

Op aandringen van de WD-fractie is in het Regeerac- 
coord 1986-1990 een passage opgenomen over de 
subsidiëring van kunst, die als volgt luidt: „Bij subsi
diebesluiten zullen kwaliteitseisen en spreidingseisen 
criteria zijn. Advisering zal geschieden door onafhankelij
ke deskundigen. Nagegaan zal worden op welke wijze de 
Raad voor de Kunst in dit opzicht beter kan functio
neren”.
Het kabinet heeft daaraan voor een deel uitvoering gege
ven door een wijziging van de Wet op de Raad voor de 
Kunst voor te stellen. De wijziging behelst voornamelijk 
een vereenvoudiging van de benoemingsprocedure voor 
leden van de Raad en vermindering van het element van 
belangenbehartiging. Selectie en benoeming van leden 
zullen meer plaatsvinden op basis van de artistiek-inhou- 
delijke deskundigheid en affiniteit met de kunst.
De WD-fractie is met het wetsvoorstel accoord gegaan, 
maar acht dit nog niet voldoende.

Onafhankelijkheid van de Raad

In de eerste plaats acht zij het wenselijk, dat de positie 
van de Raad voor de Kunst duidelijker wordt. Op het 
terrein van de beleidsadvisering is de verhouding tot de 
beleidsadviserende ambtenaren op het ministerie van 
WVC onduidelijk. De WD-fractie pleit voor een zo onaf
hankelijk mogelijke opstelling van de Raad. Belangenbe
hartiging acht zij minder een taak van de Raad. Dat hoort 
meer bij de Federatie van Kunstenaarsverenigingen en de 
Kunstenbond FNV.
Wel erkent de WD-fractie, dat de Raad bij advisering 
over individuele subsidie-aanvragen gebonden is aan het 
regeringsbeleid en de uitvoeringsvoorwaarden ter zake.

Geen belangenvermenging

Voorts is de WD-fractie van mening, dat zo weinig 
mogelijk uitvoerende kunstenaars leden van de Raad 
zouden moeten zijn voorzover het de eigen kunstsector 
betreft. Aldus zou het risico van belangenvermenging 
verkleind kunnen worden. Bij voorkeur zouden leden 
gezocht moeten worden in kringen van kunstweten
schappen, kunstopleidingsinstituten, algemene kunstor
ganisaties en bijvoorbeeld gepensioneerde kunstenaars. 
Helaas kreeg zij hiervoor weinig steun, noch in de Kamer 
noch bij de minister.
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Tenslotte heeft de WD-fractie erop aangedrongen een 
zo zuiver mogelijke procedure te volgen, die als volgt zou 
kunnen zijn:
1. per kunstsector vooraf de toetsingscriteria formuleren 

en bekendmaken,
2. duidelijk maken op welke wijze de beoordeling ge

schiedt,
3. het advies aan de minister dusdanig beargumenteren, 

dat de relatie met de toetsingscriteria zichtbaar wordt.

De Minister heeft toegezegd dit nog eens met de Raad 
voor de Kunst te bespreken.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : H .F . D ijks ta l, tel. 0 7 0 -1 8 3 8 8 4 /  
182884.)

Grote stedenbeleid

Problemen

Het Grote stedenbeleid verkeert -  ten tweede male -  in 
een impasse.
Fase 1 betrof het beleid o.g.v. het zogenaamde Schuyt- 
rapport. Hoofddoelstelling daarvan was het vergroten 
van de beleidsruimte van de vier grote steden door 
middel van decentralisatie bij voorrang van taken, die 
eventueel later naar alle gemeenten zouden kunnen 
worden overgedragen. De politieke steun voor het beleid 
was groot. Al werden op enkele terreinen (EZ/milieu/ 
welzijn) resultaten geboekt, het beleid is verzand. Oor
zaken:
-  bureaucratisme en onwil van de rijksoverheid;
-  de grote steden vroegen steeds vaker om meer geld in 

plaats van meer bevoegdheden.
Fase 2 werd ingeluid met het bestuursaccoord Rijk- 
gemeenten. De paragraaf Grote Stedenbeleid daarin was 
een doorbraak. Doelstellingen daarvan zijn:
a) invoeren brede doeluitkering grote steden in plaats 

van allerlei aparte subsidiestromen;
b) gezamenlijk door rijk/grote steden bedrijfsleven op

zetten van grote investeringsprojecten.
Inmiddels is gebleken dat de brede doeluitkering niet tot 
stand komt. Waardoor is dat de minister van Binnenland
se Zaken niet gelukt ook al is bestuursaccoord door het 
kabinet als geheel onderschreven? Bij de projecten- 
aanpak werden enige resultaten geboekt, maar de meer
waarde ten opzichte van reeds bestaand beleid is be
perkt (volgens bereikbaarheidsplan Randstad; subsidie 
grote bouwlocaties; vierde nota R.O.).

Oplossingen

Minister Van Dijk meent op grond van het bovenstaande 
dat de verwachtingen moeten worden teruggeschroefd. 
De voorrangsoperatie is vervangen door een knelpunten- 
aanpak. Deze knelpuntenaanpak lijkt de WD echter 
evenzeer perspectiefloos vanwege:
-  geen enkele planmatigheid;
-  versluiering van verantwoordelijkheden onder het 

mom van „gezamenlijke verantwoordelijkheid.”

D e g ro te  s te d e n  gaan in arren moede accoord met de 
instelling van de nieuwe studiecommissie en dragen 
suggesties aan, zoals:
-  het „inplanten van het grote stedenbeleid in departe

mentale meerjarenplannen (?);
-  nieuwe geldstromen in hun richting;
-  aandacht voor de positie van de randstad in het licht

van de verdere eenwording van Europa. Deze sugges
ties zijn echter nog geheel onuitgewerkt.

Ook het advies van de R a a d  B in n e n la n d s  B e s tu u r  is nog
al vaag.

De WD-fractie voelt nog steeds en opnieuw voor het 
uitvoeren van de hoofddoelstelling van de Schuyt-opera- 
tie: een bestuurlijke vergroting van het takenpakket van 
de grote steden, vooruitlopend op algehele decentralisa
tie. Deze weg is nooit planmatig uitgeprobeerd. Ook een 
voorstudie van de RBB komt wel uit op deze weg onder 
het parool: flexibilisering van het beleid.
Dat houdt in: het wegnemen van centrale stuurmechanis- 
men/financiële oormerking/verkokering en dergelijke. 
Deze voorstudie pleit tevens voor herverkaveling van de 
takenpakketten tussen de bestuurslagen. De WD meent 
dat onze wetgeving planmatig op deze taakoverheveling 
moet worden doorgelicht. Dit is onvoldoende gedaan. 
Ook de in het bestuursaccoord vastgelegde brede doel
uitkering had het effect van taakoverheveling voor de 
grote steden gehad.
Waarom is minister Van Dijk deze weg niet opgegaan? 
Mocht dit niet lukken, dan geeft de WD in overweging te 
komen tot het verminderen van het aantal geldstromen 
naar de grote steden tot 1 (één) per departement. Dat 
geeft geen interdepartementale coördinatie-oorlogen; 
maar wel vereenvoudiging en minder bureaucratie. 
Minister Van Dijk ging niet op de suggestie in. De woord
voerder stelde vast dat het grote stedenbeleid een beleid 
van gemiste kansen dreigt te worden.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga , tel. 0 7 0 -  
183904.)

Natuur- en landschapsbehoud 
toerisme en openluchtrecreatie

Natuur- en Landschapsbescherming moet aan de vol
gende randvoorwaarden voldoen:
Notoire natuurgebieden moeten als eerste worden be
schermd. Daarbij moet het vanouds bestaande particu
lier initiatief -  waar nodig -  worden gestimuleerd. Pas als 
dat particuliere initiatief onvoldoende is, moet de over
heid „bijspringen” . Als tot aankoop van natuurgebieden 
wordt overgegaan, moeten ook financieel haalbare be- 
héérsplannen worden toegevoegd. Er moet met kracht 
worden gestreefd naar uitbreiding van het Nederlandse 
bosareaal.
De nog aanwezige natuurwaarden in wetlands moeten 
worden veiliggesteld, waarbij wél open oog moet blijven 
bestaan voor economische belangen (denk aan visserij- 
belangen). Internationale, grensoverschrijdende samen
werking bij natuurbescherming moet krachtiger worden 
gestimuleerd. Wanneer maatregelen tot natuur- en land
schapsbehoud leiden tot onevenredige schade voor 
„toevallige” eigenaren, bezitters of gebruikers van gron
den in die gebieden, is een rechtvaardige schadeloos
stelling door de beschermende overheid gewenst.
Er moet méér aandacht worden besteed aan de relatie 
tussen milieu, ruimtelijke ordening, natuurbescherming, 
landbouw en landschapsbouw.
Speciale aandacht is nodig voor een efficiënte en effec
tieve aanpak van milieu- en natuurbedreigende vraag
stukken als verzuring en vermesting.
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Voorstellen

Deze uitgangspunten nader uitwerkend, deed de WD- 
fractie de volgende voorstellen:
1. De beleidslijn „ a a n k o o p ” moet fundamenteler worden 

bijgesteld naar „b e h é é r ”  van natuurterreinen. Op die 
manier wordt méér natuurbeschermingsrendement 
behaald. En bovendien wordt aldus méér cachet 
gegeven aan de privatiseringsgedachte!
Kortom: het omzetten van aankoop-gelden in be- 
heersgelden betekent vaak een veel groter maat
schappelijk resultaat voor de natuur- en landschaps- 
bescherming. En daar gaat het de WD om!
Minister Braks achtte overigens voor diverse gevallen 
wél aankoop nodig.

2. Het ambitie- en aspiratieniveau van het beleid moet 
meer worden afgestemd op de financiële mogelijkhe
den, of omgekeerd (anders wordt het papieren beleid!) 
Daarmee wordt voorkómen dat ten onrechte onjuiste 
verwachtingen worden opgewekt c.q. dat teleurstel
lingen impliciet en structureel worden ingebouwd. 
Immers: Nü al er er te weinig geld.

3. In overeenkomsten met betrekking tot het zogenaam
de relatie-notabeleid moet méér worden geëxperi
menteerd met betaling voor natuurproductie, in plaats 
van dat boeren zich met name moeten onthouden van 
bepaalde activiteiten. Voordelen van zo’n actieve be
nadering zijn:
-  stimulering van de ondernemer;
-  terugtredende overheid;
-  doelmatiger besteding overheidsgeld;
-  meer natuur-garanties en méér natuur-rendement. 
Hoewel de Minister eigenlijk niet graag wilde, waren 
alle grote partijen vóór deze (nieuwe) beleidslijn. De 
Minister zal zich schikken.

4. Als de Minister, door overigens aanvaardbare, be
schermingsmaatregelen de gebruiksmogelijkheden 
van onroerend goed wil beperken voor particulieren, 
zónder dat hij tegelijkertijd financiële compensatie 
biedt door bijvoorbeeld beheersvergoedingen of aan

koop, dan zou de Minister bereid moeten zijn om 
aantoonbare schade te vergoeden (de zogenaamde 
schaduw-schade).
Op dezelfde basis als artikel 49 WRO met betrekking 
tot gemeentelijke bestemmingsplannen. Het is im
mers niet billijk om „toevallige” eigenaren, bezitters 
of gebruikers van beschermingswaardige gronden 
eenzijdig voor de kosten of schade te laten opdraaien 
als zij een algemeen (beschermings-) belang moeten 
dienen!
De Minister zal nog schriftelijk reageren op dit punt.

5. Natuursponsoring.
Het bedrijfsleven zou moeten worden ge(re-)activeerd 
om in natuur- en landschapsbescherming te investe
ren, zoals het ook investeert in bijvoorbeeld kunst, 
monumentenbescherming, sport of TV-programma’s. 
De Minister, en ook de CDA-fractie, namen deze 
suggestie over.

6. Een nieuwe zweepslag voor bosbouw. 
WD-fractievoorzitter Voorhoeve heeft tijdens het de
bat over het zogenaamde Paaspakket voorgesteld om 
jaarlijks ± 15 a 20.000 woningwetwoningen te ver
kopen.
Geschatte opbrengt: ±  f  l  miljard per jaar.
Met een deel van die opbrengst (bijvoorbeeld ƒ 35 
miljoen) zou de bosbouw jaarlijks structureel kunnen 
worden gestimuleerd! Een goede zweepslag! Als 
„vakminister” was de heer Braks vóór; als lid van de 
Regering moet hij zich nog beraden.

7. Ook vroeg onze woordvoerder om een overzicht van 
alle subsidie-stromen van verschillende overheden 
naar milieugroepen toe. Met name om te kunnen 
beoordelen of overlappingen plaatsvinden, dan wel of 
wel voldoende efficiëntie/effeetiviteit wordt bereikt. 
De Minister zegde zo’n overzicht toe in het Natuurbe
leidsplan, dat in september verschijnt.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldhu is , tel. 0 7 0 -  
182901.)

E U R O { IS * E X P R E S S E
* * *

De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspiciën van de Nederlandse 
leden van de  L iberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Winkelsluitingswet

De discussie over de openstelling van winkels duurt al 
van voor 1915 en heeft zich altijd in een emotionele sfeer 
voltrokken. De eerste algemene wettelijke regeling, De 
Winkelsluitingswet 1930, trad op 1 mei 1932 in werking. 
Nadien is de wet drie maal algeheel herzien, hetgeen 
resulteerde in Winkelsluitingswetten van 1951 en 1959 en 
de thans van kracht zijnde winkelsluitingswet van 1976.

De laatste ontwikkelingen op het gebied van de winkel
sluitingswet is ten eerste een initiatiefwetsvoorstel van 
D’66 Kamerlid mevrouw Groenman. In dit voorstel wordt 
gepleit voor een verruiming van de openstelling tot 
19.00 uur binnen de maximale openingsduur van 52 uur 
per week. Daarnaast heeft staatssecretaris Evenhuis 
aangekondigd met een wetsvoorstel te komen waarin de 
detaillisten de keuze wordt gelaten tussen een morgen- 
middagwinkel, die tot 18.00 uur geopend mag zijn en een 
middag-avondwinkel, die tot 21.00 uur geopend mag
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zijn, beide variaties binnen de al eerder genoemde 52- ★ ★ ★  De Liberale woordvoerder Florus Wijsenbeek in het Euro-
uurs regeling.

Uitgangspunt WD

De WD is een politieke partij die streeft naar een geeste
lijke en maatschappelijke ontplooiing van alle mensen. 
Vrijheid en verantwoordelijkheid behoren sterk tot deze 
beginselen. Met deze uitgangspunten treedt de WD de 
sterk veranderende ontwikkelingen in de maatschappij 
tegemoet. Daarom heeft de WD bij de samenstelling van 
het verkiezingsprogramma onder het hoofdstuk consu
mentenbeleid de volgende zinsnede opgenomen: „Het is 
in het belang van de consument als de winkelsluitingswet 
wordt versoepeld en ruimere mogelijkheden tot openstel
ling biedt.”

Standpuntbepaling

De WD-fractie heeft echter besloten het wetsontwerp 
van D’66 niet te steunen.
Met name omdat:
-  Gewacht wordt op de voorstellen van staatssecretaris 

Evenhuis.
-  De PvdA een amendement heeft ingediend op het 

voorstel van mevrouw Groenman om de winkels mo
gelijk open te laten tot 21.00 uur per gemeente te 
regelen, waardoor het karakter van het voorstel in strijd 
komt met de doelstelling van de winkelsluitingswet.

-  Er vragen gesteld zijn in het Europees parlement over 
de harmonisatie van de winkelopenstellingstijden in de
E.G.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : A .A .M .E . van Erp, tel. 0 7 0 -  
182885 .)

De liberalisatie van de 
verzekeringsmarkt

Bij de totstandkoming van de vrije interne markt in 1992 
behoort zonder twijfel de vrijheid van het dienstenver
keer, zoals overigens al in artikel 3c van het Verdrag van 
Rome vermeld. Dienstverlening bij uitstek betreffen de 
financiële en verzekeringsdiensten, waar ondanks het 
internationale karakter van bank, beurs en herverzekering 
nog een toestand van twaalf afgesloten markten heerst. 
De oorspronkelijke voorstellen van de Europese Com
missie werden reeds in 1975 uitgebracht. Het Europees 
Parlement, daartoe aangevoerd door de Britse leden, 
bracht in 1978 een eerste advies uit, waarin het Parlement 
zich met grote meerderheid achter het principe van het 
openen van de verzekeringsmarkt stelde. In de wetge
vingsvoorstellen van de Commissie is de verzekeringsac- 
tiviteit in drie delen gesplitst: levensverzekering, zakelijke 
(grote) risico’s en de massa-privé-risico’s.
Het in de mei-zitting van het Parlement besproken voor
stel betrof slechts de grote industriële risio’s. Dit kan voor 
verzekeringsmaatschappijen uit de Benelux en Groot- 
Brittannië, de tot op heden relatief gesloten, maar interes
sante markten van de Bondsrepubliek, Frankrijk en Italië 
openen. Om alleen tot die opening te komen heeft de 
Raad van Ministers tien jaar nodig gehad. Er was groot 
verzet van een aantal kleinere, economisch zwakkere 
landen, zoals Griekenland, Portugal en Ierland, die een 
overgangstermijn toegestaan kregen tot 1998, Spanje tot 
1996, omdat zij van mening waren dat hun nationale 
verzekeringsmaatschappijen de concurrentie niet aan 
zouden kunnen.

pees Parlement, heeft er in zijn korte spreektijd' op 
gewezen, dat hier het grote zwarte gat in de Europese 
Akte zit. Het Parlement moet, zodra een debat in plenaire 
vergadering plaatsvindt, stemmen, er komt dan noodza
kelijkerwijze een meerderheidsoordeel tot stand, terwijl 
de Raad met het innemen van een gemeenschappelijk 
standpunt kan wachten sine die. Een voorstel, binnen 
drie maanden aangenomen door het Parlement, gea
mendeerd met overeenstemming van de Commissie kan 
dan nog met versterkte meerderheid totaal verworpen 
worden door de Raad.
Dit aspect is dan ook, zij het nauwelijks in het openbaar 
uitgesproken, de voornaamste reden geweest dat het 
Parlement, alhoewel het op het thans voorliggende voor
stel veel aan te merken had en het ook aanmerkelijk 
afweek van het oorspronkelijk advies van 1978, afzag van 
verdere amendering.
Er was in de Raad zo goed als overeenstemming. Alleen 
Griekenland was tegen, maar werd overstemd: het Duitse 
voorzitterschap had de richtlijn direct willen uitvaardigen, 
ervan uitgaande dat het advies van het Parlement al 
gegeven was in 1978 en dus aan het vormvereiste van 
voor de Europese Akte, bevestigd door het Isoglucose 
arrest van het Europese Hof van Justitie, voldaan was. 
Het Parlement was het daarmee niet eens en eiste 
herconsultatie in tweede instantie, zoals de Europese 
Akte voorschrijft. De Raad wilde deze procedure-kwestie 
niet op de spits drijven, maar het voorzitterschap vroeg 
wel de uiterste urgentie, opdat het formeel definitieve 
besluit nog voor de overdracht van dit voorzitterschap 
aan Griekenland zou kunnen plaatsvinden, omdat het 
dan wel weer eens van de agenda afgevoerd zou kunnen 
worden. Zou het Parlement wel amendementen hebben 
aangenomen, zou dat niet mogelijk zijn geweest omdat er 
dan opnieuw overleg tussen de twee Gemeenschapsin
stellingen zou hebben moeten plaatsvinden.
Vrijwel alle sprekers, waaronder de Liberale woordvoer
der, drongen er wel bij de Commissie op aan nu haast te 
maken met de overige verzekeringsrichtlijnen betreffen
de bescherming verzekeringsnemers, positie van credi
teuren en jaarrekening, zodat een echte liberalisatie ook 
in het belang van de individuele consument kan plaats
vinden.
Een ander punt dat vooral ook door Florus Wijsenbeek 
werd aangesneden, betrof de reciprociteit met derde 
landen, in het bijzonder de Verenigde Staten van Amerika 
en Zwitserland. Gemeenschapsregels voor het vrijmaken 
van de markt in 1992 mogen er niet toe leiden dat 
anderen, en in het verzekeringswezen zijn de Zwitsers 
immers zeer sterk, toegang tot elk van de lidstaten 
krijgen, terwijl voor onze communautaire maatschappijen 
niet in alle staten van Amerika of alle kantons van de 
Helvetische Confederatie hetzelfde geldt.
1 Het leidt vaak tot misverstand dat, in tegenstelling tot 
de Tweede Kamer, in de debatten van het Europees 
Parlement spreektijden van de leden de vijf minuten 
zelden of nooit mogen overschrijden en dat het Europees 
Parlement niet het systeem kent van re- en dupliek tussen 
Parlement en Commissie.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : d rs . F.A. W ijsenbeek , tel. 0 7 0 -  
64 74 47 .)



Rectificatie

In WD-Expresse 191 van 13 mei jl. is in het artikel „Woon- 
of werklandbeginsel voor kinderbijslag” een hinderlijke 
fout geslopen. De tabel „Kinderbijslag, per kwartaal, in 
Hfl.” moet aldus worden gelezen:

aantal Nederland
kinderen 6-11,18-27 jaar

totaal

België
(gemiddeld)
totaal

1. ƒ 303,75.
2. ■ ƒ 702,16
3.' ƒ1 .128,77

ƒ 362,- 
ƒ1.034,- 
ƒ2.036,-

In Nederland wordt alleen gedifferentieerd naar leeftijds
groep. Voor de groep 6-11 en 18-27 jarigen ontvangen de 
ouders 100% van de kinderbijslag (zie boven), voor de 
groep 0-5 jarigen wordt 70% en voor de groep 12- 
17 jarigen 130% van bovenvermelde bedragen uitge
keerd. De bedragen voor België zijn daarentegen ook 
afhankelijk van het feit of de ouders werkloos zijn, in 
loondienst of zelfstandigen zijn. Bovenvermelde bedra
gen zijn basisbedragen.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . m r. J .E .S . Larive , tel. 0 9 -  
3 2  2  2 3 42 21 3 .)
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Jubileumtournee
In het kader van de jubileumtournee volgen hieronder 
enige hoofdlijnen van de betogen van de heer Voor
hoeve en mevrouw Smit-Kroes.

De specialisteninkomens/ 
Cellentekort

De verstandhouding tussen de overheid en de medische 
specialisten is al jaren niet erg goed. Over en weer 
worden verwijten gemaakt over de bijdrage die de speci
alisten zouden moeten leveren aan de beheersing van de 
kosten van de volksgezondheid. Het opzeggen van het 
„generaal accoord”, dat niet heeft gewerkt, door de 
overheid veroorzaakt opnieuw meningsverschillen. De 
WD-fractie in de Tweede Kamer meent, dat het kabinet 
er goed aan zou doen als de Minister van Sociale Zaken 
nu binnenkort een besluit zou nemen over de hoogte van 
de norminkomens. Volgens de WD moeten deze op een 
reële hoogte worden vastgesteld, dat wil zeggen onge
veer op het huidige niveau. Een tweede geschilpunt 
betreft de praktijkkostenkorting. De staatssecretaris van 
Volksgezondheid volgt thans de wettelijke procedures en 
krijgt binnenkort een richtlijn over de praktijkkosten van 
het Centraal Orgaan Tarieven Gezondheidszorg, die hij 
moet goed- of afkeuren. Indien hij deze zou goedkeuren, 
zou de invoering van de praktijkkostenkorting volgens de 
WD over een aantal jaren gefaseerd kunnen worden, 
zodat de medici niet met grote abrupte veranderingen 
worden geconfronteerd. Een alternatieve oplossing zou 
kunnen zijn, dat de specialisten en de regering alsnog het 
concept-accoord van de bemiddelingspoging van de 
heer Lamers tekenen met betrekking tot de praktijkkos
tenkorting. De WD zou graag zien dat beide parijen zo 
snel mogelijk weer „on speaking terms” geraken.
Met deze twee punten zou de verstandhouding tussen 
specialisten en overheid verbeterd kunnen worden. Zulk 
een goede verstandhouding is noodzakelijk om con
structieve medewerking van de specialisten te krijgen 
voor een doelmatiger volksgezondheidsstelsel. Dan zou
den ook de aanbevelingen voor kostenbeheersing van de 
gemengde commissie-Kastelein kunnen worden uitge
voerd, die onder andere beoogt het aantal niet strikt 
nodige verrichtingen te verminderen.
De WD-fractie heeft heden de Landelijke Specialisten 
Vereniging uitgenodigd voor een spoedig gesprek over 
deze en andere onderwerpen van volksgezondheid.

Het Cellentekort

Het CDA-WD-kabinet tracht het aantal gevangeniscellen 
te verdubbelen om de criminaliteit te bestrijden. In 1982 
waren er slechts 3600. Vorige kabinetten hadden huizen 
van bewaring gesloten. Door renovatie en nieuwbouw 
van 5 gevangenissen moeten er in 1990 ruim 7600 cellen

zijn. Los van de vraag, of dat voldoende is voor de jaren 
’90, is het duidelijk dat er noodcapaciteit nodig is om het 
cellentekort tot 1990 te overbruggen.
De bewindslieden van Justitie hebben ter overbrugging 
reeds een noodcapaciteit van 479 cellen tot 1990 gevon
den. De Tweede Kamer heeft vastgesteld dat daarenbo
ven nog circa 250 e x tra  cellen nodig zijn. De WD-fractie 
vraagt nu aan het kabinet om binnen enkele weken een 
besluit te nemen dat het de beide bewindslieden van 
Justitie mogelijk maakt om zulke extra noodcapaciteit op 
zeer korte termijn te realiseren. Daarbij is te denken aan 
zowel de „bajesboot” als containers (portacabins) die aan 
bestaande complexen kunnen worden toegevoegd.

Joris J.C. Voorhoeve

Bijdrage over mobiliteit 
Randstad

Als „vooruitberekenen” niet bestond of wij zouden er 
niets aan doen, zouden u en ik een stuk rustiger slapen. 
Maar we doen er aan en omdat we eraan doen weten we 
dingen vooruit.
En bepaalde kennis dwingt ons nu besluiten te nemen. In 
1987 zaten we in de Randstad 15% langer in de file dan in 
1986. In 1988 zal dan 20% zijn. Tijd die op de slechtst 
mogelijke manier gebruikt wordt: 
wachtend, ergerend in sommige gevallen razend.
En ondertussen het milieu verpestend. Afspraken kunnen 
niet nagekomen worden, goederen niet op tijd afgele
verd.
Een economische schade van miljarden.
Van de voorgenomen maatregelen hebt u gehoord:
-  opheffen van structurele knelpunten in het wegennet. 

Nieuwe tunnels
-  verbeteren van het openbaar vervoer
-  invoeren van rekening/tijden niet alleen om de kosten 

te dekken, maar zeker ook als regulerende maatregel
-  een aangescherpt parkeerbeleid
-  beleid gericht op ruimtelijke ordening
-  een fiscaal regime dat het woon-werkverkeer moet 

terugdringen.
We werken eraan met rijksoverheid, de betrokken provin
cies en de vier grote steden, in het kader van het 
Bereikbaarheidsplan Randstad.
Het unieke en tevens het kwetsbare van dit plan is dat er 
niet één maatregel uit mag vallen en niet één provincie of 
gemeente af mag haken.
Dan valt het bouwwerk in elkaar en „kunnen we het wel 
schudden” om het maar eens populair te zeggen.
Dit is, met de zorg voor het milieu (de vervuiling van 
rivieren en Noordzee) mijn grootste zorg. Het maakt mij 
niet populair zoals u zult begrijpen, ik vraag geld, ik vraag 
in veel gevallen ander reisgedrag, ik vraag kortweg offers 
van de Nederlandse burger.
Maar als het doel bereikt is: in 1996 75% minder wacht- 
tijdkosten in files; we hebben het jaar 1992 overleefd en
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we kunnen in Nederland nog spreken van welvaart dan is 
er misschien wel eens iemand die zal zeggen: in het 
tweede kabinet Lubbers zat -  geloof ik -  een mevrouw 
die niet heeft zitten slapen.

Drs. N. Smit-Kroes, m in is te r  van V erke er en  W a te rs ta a t

M l' U IT  DE TWEEDE KAMER

Dekker Volksgezondheid

De afgelopen twee weken heeft de Tweede Kamer gede
batteerd over de kabinetsvoorstellen omtrent de Com
missie Dekker. Wat zijn de belangrijkste doelstellingen 
van de Commissie Dekker?

A. Kostenbeheersing: in het bijzonder het in de hand 
houden van de te verwachten kostenstijging op 
langere termijn (vergrijzing). Dit is de hoofddoelstelling 
van de Dekker-ombuigingen. De kostenontwikkeling 
was immers de a a n le id in g  om de commissie in het 
leven te roepen.

B. Meer doelmatigheid: met name het voeren van een 
a c t ie f  s u b s titu t ie b e le id , dat wil zeggen het vervangen 
van dure vormen van zorg door goedkopere en meer 
in het algemeen, het wegwerken van onnodige uit
gaven.

C. Meer flexibiliteit dat wil zeggen het doorbreken van 
de verstarring door h e t te ru g d rin g e n  van d e  b e k le m 
m e n d e  h o e v e e lh e id  re g e lg e v in g  en  b u re a u c ra tie .

Dekker en het kabinet kiezen voor één verzekeringsstel
sel voor de gehele bevolking, dat in 1992 van kracht zou 
moeten zijn.
In navolging van Dekker kiest het kabinet ook voor een 
basisverzekering. De in het basispakket op te nemen 
voorzieningen zullen in functionele termen worden om
schreven en in totaliteit 85% van de kosten van de 
gezondheidszorg omvatten.

Belangrijkste problemen

De WD-woordvoerder wees erop dat de huidige uitga
ven in de volksgezondheid ruim 36 miljard bedragen. Is 
dit bedrag voor de WD nu het grootste probleem? Neen, 
daarover dient genuanceerd. gedacht te worden. De 
belangrijkste problemen zijn:
-  De snelheid waarmee de kosten stegen (tot 1982) als 

gevolg van onbeheersbaarheid. N.B. het kunnen be
heersen van de kosten is trouwens nadrukkelijk wat 
anders dan bezuinigen en ombuigen.

-  De snelheid waarmee de premies zijn gestegen (de 
ziekenfondspremie steeg van zo’n 5% naar nu boven 
de 10% met daarnaast nog de AWBZ-premie.

-  Het risico van verdere uitgaven/volumestijging als ge
volg van de vergrijzing. Vanaf 1975 stijgen de uitgaven 
verder tot 27 miljard. In 1980 (in 10jaar van 7 tot 
27 miljard!).

-  Het hoge collectieve aandeel. Daarom pleit de VVD 
voor meer eigen verantwoordelijkheid en finan
cieringsverschuiving van collectief naar privaat.

Uitgangspunten Regering

Uit de derde Dekkerbrief blijkt dat het Kabinet in grote 
lijnen de Dekker-filosofie volgt. De doelstellingen worden

onderschreven met name de kostenbeheersing en het 
Kabinet kiest daarom nadrukkelijk voor de marktwerking 
en concurrentie in de gezondheidszorg. Belangrijk hierbij 
is dat verzekeraars overeenkomsten met elkaar afsluiten. 
In deze overeenkomsten komen zij tot afspraken over 
volume, prijs en kwaliteit van de zorg.
De belangrijke hoofddoelstelling van kostenbeheersing, 
substitutie en deregulering worden door de WD onder
schreven. Van eminent belang zijn echter de middelen die 
gekozen moeten worden om een en ander te bereiken.

Standpunt WD op hoofdpunten

a. Premiestructuur: volgens de voorstellen van het 
Kabinet zal de premie voor de basisverzekering deels 
inkomensafhankelijk en deels nominaal zijn. De WD 
wees erop dat het succes van de marktwerking afhan
kelijk is van de omvang van de nominale premie voor 
de basisverzekering. Is de nominale premie te klein 
dan ontstaat er een onbalans tussen de inspanning 
die de verzekeraar moet leveren en het profijt (pre- 
mieverlaging). Tezamen met de aanvullende verzeke
ring is de WD van mening dat de nominale premie 
tussen de 30% en 40% moet liggen. Is het profijt te 
klein dan zal men vluchten in kartels/prijsafspraken. 
Wanneer de marktwerking stuk is werkt het Dekker- 
model niet meer. Dan komt de kostenbeheersing niet 
meer tot stand en zal aan de burgers een tweede 
rekening gepresenteerd worden (hogere premies en 
eigen bijdragen).

b. Centrale Kas: De tweede crux waar het in het Dekker/ 
Kabinetsplan omgaat is de werking van de budgette
ring van de verzekeraars door middel van normuitke- 
ringen uit de Centrale Kas (geen concurrentie meer 
door risicoselectie doch op basis van kostenbeheer
sing). Het gaat hierbij om hoogst ingewikkelde actua
riële verdeelcriteria. Uitgaande van de Dekkerbedra- 
gen gaat er per jaar 30 miljard om in de Centrale Kas. 
Per maand gaat het dan om een financieringsstroom 
van 2,5 miljard en per werkdag van 150 miljoen. Stel 
dat de foutenmarge door een niet perfect werkend 
systeem 20% is, dan gaat er voor 30 miljoen per dag 
fout.
Naar het oordeel van de WD dient dit normuitkerin- 
genstelsel eerst daarom daadwerkelijk uitvoerbaar te 
zijn. Voor de WD is dit een harde voorwaarde, omdat 
er anders een tienvoudig studiefinancieringsprobleem 
komt voor 14 miljoen Nederlanders.

c. Tempo van invoering: Als eerste stap op weg naar de 
basisverzekering stelt het Kabinet voor om voor 
500 miljoen nominale premies (plusminus 60 gulden 
per jaar per verzekerde) in te voeren. De WD heeft 
daarvoor gepleit met name vanwege correctie van een 
systeemfout te weten de overtrokken solidariteit.
Met de uitbreiding van de AWBZ met psychiatrie heeft 
de WD grote moeite. Dit voorstel betekent dat circa 
een kwart van de omzet en dus werkgelegenheid bij 
de particuliere verzekeraars te loor dreigt te gaan. Het 
tweede bezwaar is dat een deel van de zorg voor 
particulier verzekerden uit de marktsfeer wordt weg
genomen. Een derde probleem is de positie van de 
„tussenpersonen” in de verzekeringswereld. De voor
gestelde maatregel heeft voor hen immers conse
quenties.

d. Inkomenseffecten: Hierbij zal volgens de WD niet 
alleen naar de laagstbetaalden gekeken moeten wor
den, maar op gelijke wijze naar de effecten bij de 
middeninkomens en specifieke groepen als nu parti
culier verzekerde alleenstaanden en ambtenaren. De 
inkomenscompensatie dient volgens de WD plaats te 
vinden door middel van lastenverlichting.
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Invoeringstraject

Met name vanwege de uitvoeringstechnische problemen 
en de compensatie van de inkomenseffecten dient naar 
de mening van de WD de invoeringstermijn beduidend 
langer te zijn dan het Kabinet voorstelt. Bovendien ligt er 
nog een lawine aan onbeantwoorde vragen en op tal van 
punten is nader onderzoek nodig.
De door Dekker voorgestelde 3-5 jaar is alom door 
deskundigen tekort bevonden.

veroorzaakt. De WD-fractie vindt dat dat niet nodig was 
geweest. Zij vindt het voorstel analytisch onder de maat 
en vindt dat de schuldvraag eenzijdig bij de studenten is 
neergelegd. Wijzigingen in het voorstel moeten de 
rechtszekerheid van de studenten vergroten. De WD- 
fractie wil dat de verantwoordelijkheden van studenten 
en instellingen beide voor de ontstane situatie evenwich
tiger in de te treffen maatregelen tot uiting komen.

Aanpak WD-fractie

Wetsvoorstel

Deze week nog zal het Kabinet een Wetsvoorstel tot 
wijziging van de Ziekenfondswet indienen, waarmede het 
mogelijk wordt om per 1 oktober Ziekenfondsverzeker
den een nominale vaste premie van 65 gulden per vol
wassene te laten betalen. De uitbreiding van de AWBZ zal 
hierin ook behandeld worden.
Deze week zal de derde termijn van het Dekker-debat 
plaatsvinden. In de volgende WD-Expresse zult u hier
over nadere informatie krijgen.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. G .B . N ijhu is , tel. 0 7 0 -  
182896.)

Harmonisatie collegegelden en 
inschrijvingsduur

De WD-fractie wil een onbeperkte inschrijvingsduur. In 
het wetsvoorstel wordt dat door de voorgestelde hoogte 
van het na zes jaar te betalen collegegeld in praktijk 
onmogelijk gemaakt.
De regeling van de verblijfsduur wordt gerealiseerd door 
iedere student zes jaar recht op studiefinanciering te 
geven. Voor bepaalde categorieën studenten, te denken 
valt aan bijvoorbeeld studenten die lid zijn van landelijke 
besturen van politieke jongerenorganisaties, of studen
ten die lid zijn van universiteitsraden, kan een langere 
periode studiefinanciering worden gegeven. Via een 
fonds dat gevuld wordt door de rijksoverheid kunnen 
studenten die langer dan zes jaar moeten studeren 
alsnog financiële ondersteuning krijgen. De instellingen 
beheren dit fonds, maar zijn gebonden aan centraal 
vastgelegde regels, die zo concreet mogelijk geformu
leerd worden om de rechtszekerheid van de student te 
garanderen.
Bij de berekening van de openstaande inschrijvingsduur 
wordt alleen het vanaf het studiejaar 1980-1981 genoten 
hoger onderwijs in beschouwing genomen.

Wetsvoorstel

Volgens de wet twee-fasenstructuur heeft iedere voltijd- 
studerende een recht op zes jaar inschrijvingsduur om 
een vierjarige opleiding af te ronden. Dit betekent een 
gedurende die periode gereduceerd tarief voor college
geld (16% van de gemiddelde exploitatiekosten per 
student) en het recht op studiefinanciering. Voor de Open 
Universiteit geldt een recht op 54 modulen. Voor deeltijd
studies geldt een inschrijvingsduur als student van negen 
jaar.
Om te bezuinigen op het hoger onderwijs diende de 
minister op 29 februari 1988 het wetsvoorstel „harmoni
satie collegegelden; invoering een inschrijvingsduur eer
ste fase hoger onderwijs” in.
Het bovengenoemde wetsvoorstel beoogt de verblijfs
duur in het hoger onderwijs te verkorten, door het recht 
op studiefinanciering te beperken tot maximaal zes jaar 
en het invoeren van een hogere eigen bijdrage na zes jaar 
studeren. Tevens zou in drie stappen het collegegeld 
voor voltijd H.B.O. en W.O. worden geharmoniseerd, 
zodat beide soort studenten ƒ 1600,- betalen. Het colle
gegeld voor deeltijd hoger onderwijs gaat naar ƒ 1200,-. 
Na deze zes jaar kan men de studie als auditor voortzet
ten. Een auditor kan een beroep doen op een fonds dat 
uiteindelijk een omvang zal hebben van ƒ38 miljoen per 
jaar voor het gehele hoger onderwijs. Een auditor is voor 
het eerste inschrijvingsjaar in het wetsvoorstel ƒ 3000,- 
verschuldigd, voor zijn tweede studiejaar ƒ4000,- en 
voor het derde en daarop volgende jaren ƒ 5000,-. Het 
studeren zou hierdoor voor vertraagde studenten veel 
duurder worden dan nu het geval is.
Afgestudeerde H.B.O.-ers krijgen het recht op twee jaar 
inschrijving als student in het wetenschappelijk onder
wijs.

Open Universiteit
De open universiteit zou buiten dit wetsvoorstel moeten 
blijven, daar regulering van de verblijfsduur in strijd is met 
de uitgangspunten van de Wet Open Universiteit. Dit 
gebeurt vooralsnog niet. Wel gaat de minister met de 
Open Universiteit praten over een andere wijze van 
tariefvaststelling -  commerciëler -  waardoor uiteindelijk 
de Open Universiteit alsnog buiten de onderhavige rege
ling kan komen te vallen.
Studenten die na een voltooide H.B.O.-studie naar de 
universiteit en vice versa gaan behoren een uitbreiding 
van de studieduur, met de daaraan verbonden rechten, te 
krijgen van in ieder geval (voltijd studenten) van drie jaar. 
Om het geheel te financieren zou een hoger collegegeld- 
tarief moeten komen voor alle soorten voltijdstuderenden 
van ƒ 1750,- en ƒ 1335,- voor deeltijdstudenten. Het 
auditorentarief zou minder drastisch verhoogd kunnen 
worden dan in het voorstel het geval is, namelijk tot een 
bedrag van ƒ 2450,-.
Eventuele dekkingstekorten worden mede verhaald op 
de universiteiten omdat zij mede debet zijn aan de 
ontstane situatie, teneinde de ombuigingstaakstelling 
van ƒ 165 miljoen te kunnen realiseren.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : J. F ranssen , tel. 0 7 0 -1 8 2 8 8 6 .)

Commotie

Het voorliggende voorstel heeft veel commotie en onrust



UIT DE EERSTE KAMER

Begroting Nederlands- 
Antilliaanse en Arubaanse 
zaken

Bij het beleidsdebat over de begroting stond de staatkun
dige verhouding tussen de Koninkrijksdelen nu en in de 
komende tien jaar centraal. De W D-woordvoerster heeft 
er daarbij namens de fractie op gewezen, dat die staat
kundige ontwikkeling in sterke mate wordt beïnvloed 
door de gang van zaken op economisch terrein. Daaruit is 
naar haar mening de stagnatie te verklaren die zich met 
betrekking to t het overleg over nieuwe staatkundige 
verhoudingen duidelijk voordoet.
Het was interessant dat de minister impliciet op hetzelfde 
standpunt stond, hetgeen bijvoorbeeld bleek uit zijn 
uitdrukkelijke verwijzing naar de toetsingsconferentie die 
vóór 1996 gehouden moet worden en die ten doel heeft 
om na te gaan of Aruba in 1996 onafhankelijk zal worden. 
In ieder geval staat de Eerste Kamerfractie van de W D

wat dat betreft, consequent op het standpunt dat in de 
afgelopen jaren steeds is ingenomen.
Nadat de woordvoerdster was ingegaan op de verhou
dingen tussen de Nederlandse Antillen en Aruba met 
betrekking to t de regio, waarbij onder andere de drugs
bestrijding aan de orde werd gesteld, omdat de drugs
maffia in dit gebied zeer grote invloed uitoefent, bracht zij 
het vraagstuk van de schijnerkenningen ter sprake. De 
woordvoerdster toonde zich tevreden over het trage 
tempo waarmee dit probleem werd aangepakt. De 
schijnerkenningen zijn een vorm van misbruik van het 
familierecht waarvan jonge meisjes het slachtoffer wor
den omdat zij als kind ten onrechte worden aangenomen, 
waardoor zij de Nederlandse nationaliteit verwerven en 
vervolgens in de prostitutie belanden.
De minister zegde hoge prioriteit toe; er zijn wel proble
men bij het treffen van maatregelen op de Nederlandse 
Antillen en Aruba, gezien de lage prioriteit die men daar 
aan deze zaak toekent.

(Voor nadere inlichtingen: mw. L. Vonhoff-Luyendijk, tel. 
0 5 0 -1 3 3 0 0 0 .)

E U R O  * W j  E X P R E S S E
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De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspic iën van de N ederlandse 
leden van de L iberale en D em ocra ti
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Defensie-beleid

Conventioneel evenwicht

De internationale verhoudingen worden gekenmerkt door 
een snelle verbetering van de Amerikaans-Russische 
verhoudingen, een verschuiving van de aandacht voor de 
nucleaire naar de conventionele krachtsverhoudingen in 
Europa en toenemende druk van de Verenigde Staten op 
Europa om een groter deel van de lasten van de NAVO- 
verdediging te dragen. Voor het eerst in de geschiedenis 
worden volledige categorieën kernwapens afgeschaft en 
is tevens een vergaand inspectiesysteem overeengeko
men. Na het afschaffen van de kruisvluchtwapens (INF) 
dient in Europa tussen Oost en West allereerst gestreefd 
te worden naar een evenwicht op conventioneel gebied. 
Immers, de introductie van kernwapens door West- 
Europa is het rechtstreekse gevolg van de Sovjet 
overmacht aan tanks en artillerie. Voor de voorzienbare 
toekomst kunnen de resterende kernwapens niet worden 
gemist. Daarom was het zo belangrijk dat het kabinet in 
december 1987 besloot de nucleaire taken van de F-16 
en de Orion te handhaven.

Drie procent groei

De NAVO vraagt de lidstaten de defensie-uitgaven. jaar

lijks met 3% te verhogen. Slechts enkele leden voldoen 
daaraan. Ons regeeraccoord spreekt van 2% reële groei, 
maar ook dat cijfer wordt niet gehaald. Voor 1989 en 1990 
hoop ik de gevechtskracht die Nederland levert telkens 
met 1 % te kunnen laten stijgen. Meer zat er niet in, nu het 
groeitempo van onze economie minder hoog is dan 
verwacht en de financiële problemen zo groot zijn.

Paaspakket

De W D -top  heeft zich hierover beraden en besloten dat 
Defensie en Ontwikkelingssamenwerking een bijdrage 
moesten leveren aan de maatregelen van het zogenaam
de Paaspakket. Daardoor wordt de noodzaak to t duidelij
ke prioriteitstelling groter dan ooit. Die zal to t uiting 
komen in het tienjarenplan dat op Prinsjesdag zal worden 
ingediend. Daarover kan ik nu alleen zeggen dat de vaste 
verdeelsleutel van 1:2:1 voor marine, landmacht en lucht
macht zal worden verlaten en dat geld bestemd wordt 
voor de aanschaf van antitank-helicopters. Een aantal 
andere projecten moet dan worden geschrapt.
Met de Leopard ll-tanks, de F-16 en een volledig ver
nieuwingsprogramma van de vloot komen wij kwalitatief 
goed voor de dag. Bij oefeningen blijkt ons dienstplichti
genleger to t goede prestaties in staat. Als minister heb ik 
geprobeerd het militaire beroep de erkenning te geven 
die het verdient.



Afslanking op centraal niveau

In het regeeraccoord is bepaald dat de Haagse staven op 
hun efficiency zullen worden doorgelicht. Ik heb dat 
vertaald in een aantal diepgaande organisatie-onderzoe- 
ken die moeten leiden tot enerzijds versterking van de 
greep van de politieke leiding op het beleid en anderzijds 
minder bemoeienis van het centrale niveau met allerlei 
details en uitvoeringskwesties. Uitvoerende taken moe
ten zoveel mogelijk bij de krijgsmachtdelen worden on
dergebracht.
Op deze wijze kan bijvoorbeeld het Directoraat-Generaal 
Personeel to t een derde van de sterkte worden terugge
bracht. Interne deregulering zal de betutteling verder 
verminderen. Een beroep op het personeel om zelf sug
gesties te doen heeft geleid tot driehonderd voorstellen 
om de „kleine bureaucratie” terug te dringen. Het perso
neelsbeleid zelf is op moderne leest geschoeid met de 
nota „Van confectie naar maatwerk” . Zeer belangrijk zijn 
de onderzoeken naar automatisering van de informatie 
en de interne controle. Defensie is de grootste werkgever 
van het land en technologisch zeer geavanceerd. Dat er 
wel eens wat anders loopt dan ik had verwacht spreekt 
vanzelf, maar de mogelijkheid om dan snel te kunnen 
ingrijpen wordt verbeterd.

Positie Nederland

gemeenten voordoet, snel aan slijtage onderhevig 
zijn.

2. Het is belangrijk dat zoveel mogelijk mensen actief 
worden betrokken bij de onderlinge contacten. Het 
lijkt Jessica Larive niet zinvol dat alleen de plaatselijke 
notabelen aan een jaarlijkse „culturele” uitwisseling 
meedoen.

3. Vooral scholen-uitwisselingen via jumelages zijn be
langrijk. Wie de jeugd heeft..... Daarom moet het
Europese YES-programma, nu nog gericht op indivi
duele jongeren en jeugdverenigingen, worden uitge
breid met uitwisselingen in klasseverband. Of er zou 
een parallel-programma voor scholieren moeten ko
men. Motivatie van de leerkrachten is daarbij essenti
eel. Overigens kunnen er heel leuke en veel goedko
pere activiteiten plaatsvinden zonder dat er persé 
schoolreizen moeten worden georganiseerd. Vooral 
het taalonderwijs kan worden verlevendigd door bij
voorbeeld correspondentieclubs op te zetten met 
parallelklassen in de zustergemeente, door „taalmark- 
ten” met activiteiten en materiaal uit de zusterge
meente, simulatiespelen, etcetera. Niet duur, wel ef
fectief.

4. Een speciale stimuleringssubsidie lijkt nodig om de 
vervoerskosten enigszins te compenseren van meer 
geïsoleerde regio’s in Europa die anders buiten spel 
zouden blijven staan.

Tijdens dit kabinet is het aanzien van Nederland in de 
NAVO verbeterd. Wij praten weer volledig mee, zowel bij 
de defensieplanning als bij de wapenbeheersonderhan- 
delingen. Dat heeft ook zijn effect op de internationale 
beoordeling en het imago van Nederland.

Dr. W.F. van Eekelen, minister van Defensie

Het Europa van de burger in uw 
gemeente

Banden tussen gemeenten en steden in Europa zijn vlak 
na de Tweede Wereldoorlog op gang gekomen met het 
doel om via vriendschappelijke contacten de naweeën 
van de oorlog zo snel mogelijk te vergeten. Jaarlijks 
kwamen er zo’n 100 nieuwe zustersteden bij. Nu zijn al 
meer dan 600 gemeenten en enkele tientallen miljoenen 
Europeanen hierbij betrokken. De meesten zijn erg en
thousiast over deze internationale ver„zus’’tering. Euro
pese burgers, een Europa van de burger in het klein. 
Daarom heeft het Europees Parlement bijzondere be
langstelling voor jumelages en wil zij deze, meest particu
liere, initiatieven ook aktief stimuleren.

Op 15 april jongstleden is hierover uitvoerig gesproken 
tijdens de plenaire vergadering van het Europees Parle
ment in Straatsburg. Als woordvoerder van de Europese 
Liberale Fractie vroeg Jessica Larive de Europese Com
missie een ontwerp-besluit uit te werken en voldoende 
middelen te reserveren op de EG-begroting. In het besluit 
moet rekening worden gehouden met de volgende 
punten:
1. De samenwerking door middel van jumelages dient 

zich over zoveel mogelijk terreinen te verspreiden. 
Onderwijs, cultureel en sociaal leven, beroepsleven. 
Er zijn duidelijke aanwijzingen dat zustersteden op 
basis van één thema, bijvoorbeeld bestrijding van een 
bepaalde vorm van milieuvervuiling die zich in beide

Voor de meesten onder ons is Europa nog steeds een 
„ver-van-m ’n-bed” show. Daar zal pas verandering in 
komen wanneer Europa concreet wordt en ons dagelijkse 
leven binnenkomt. Zoals bij diegenen die actief betrok
ken zijn bij contacten met één of meer gemeenten uit 
andere EG-landen. Zij hebben de nationale grenzen 
letterlijk en figuurlijk al overschreden. W ilt u daar ook bij 
horen? Het is de moeite waard om als W D-afdeling de 
mening binnen uw gemeente te peilen en bij voldoende 
belangstelling contact op te nemen met de Raad van de 
Europese Gemeenten en Regio’s (Kapoenstraat 30, 
6211 KW Maastricht, tel. 043-250245).
De Raad heeft onder andere een bemiddelingsfunctie en 
zal op verzoek een vijftal gemeenten selecteren, waaruit 
een keuze kan worden gemaakt.
De Europese Commissie heeft, bij monde van Commis
saris Narjes, zich enthousiast bereid verklaard initiatieven 
actief te ondersteunen en te bevorderen. Het ziet ernaar 
uit dat op de begroting van 1989 ƒ 28,5 miljoen wordt 
gereserveerd voor de bevordering van partnersteden. 
Commissaris Narjes verklapte tevens dat er een voorstel 
komt voor het oprichten van een informatienetwerk voor 
zustersteden. Bovendien hebben er al enkele interessan
te studiebijeenkomsten met financiële steun van de Euro
pese Commissie plaatsgevonden, met name ten behoe
ve van meer afgelegen regio’s en gemeenten uit de 
nieuwe lidstaten, Griekenland, Portugal en Spanje.
De eerste verantwoordelijkheid ligt uiteraard bij de ge
meenten zelf. Bij de bevolking die zélf vriendschapsban
den met andere Europese gemeenten zoekt en daarop bij 
haar bestuur kan aandringen. Maar financiële obstakels 
mogen nooit het argument zijn om het Europa van de 
burger dichterbij te brengen. Daarom is deze toezegging 
van de Europese Commissie meer dan welkom!

(Voor nadere inlichtingen: mr. J.E.S. Larive, Europees 
Parlement, Liberale Fractie; Belliardstraat 89, B- 
1040 Brussel, tel.: 09-322/2342213.)



EXPRESSE

Verschijnt wekelijks m et uitzondering van de  reces
periodes van de T w e e d e  K am er der S taten-G eneraal. 
U itgave van de H aya van Som erenstichting; waarin  
opgenom en de m ededelingen van het hoofdbestuur van  
d e W D .
De inhoudelijke verantw oordelijkheid  berust bij de  
ondertekenaars van de  bijdragen; de  fracties en het 
hoofdbestuur.

Redactie:
drs. L M .L .H .A . H erm ans  
H.F. Heijm ans  
drs. F.A. W ijsenbeek  
mr. J. H om m es

Organisatie:
m r. H .J. Lutke Schipholt

Abonnementsadministratie/
redactieadres:
Postbus 30 836  
2 5 0 0  G V Js-G ravenhage  
tel. 070 -6 1412 1

Abonnementsgeld:
ƒ 5 0 -  p e rjaa r

Vormgeving en druk:
H ofstad D ruktechniek bv,
Z oeterm eer



Omscholingsloon

Het Centraal Planbureau acht de helft van de werkloos
heid „kwalitatief structureel” van aard, hetgeen wil 
zeggen dat naar het oordeel van het CPB de werkloos
heid samenhangt met tekortschietende opleiding en/of 
actuele werkervaring. Deze discrepantie tussen vraag 
en aanbod op de arbeidsmarkt is niet alleen een sociaal 
probleem, maar dreigt ook een bottle-neck voor de 
economische groei te gaan worden. De uitbreiding van 
de mogelijkheden voor scholing en werkervaring zijn 
derhalve van grote betekenis. Het huidige regeerac- 
coord bevat al ambitieuze taakstellingen in die richting. 
Deze taakstellingen dienen in de jaren negentig verder 
uitgebouwd te worden. Naast het jeugdwerkgaran- 
tieplan, de heroriënteringsgesprekken en de uitbrei
ding van scholing voor werkenden, zou naar Zweeds 
voorbeeld een systematische aanpak van omscholing 
van werklozen gerealiseerd moeten worden. In Zwe
den wordt ongeveer 30% aan uitkeringen besteed en 
70% aan omscholing. In Nederland is die verhouding 
veel ongunstiger: 90% aan uitkeringen en slechts 10% 
aan een actief arbeidsmarktbeleid. Zweden kent een 
omscholingsplicht, wie die verplichte omscholing aan 
zijn laars lapt, wordt gekort op zijn uitkering. Werklozen 
die wel meewerken, krijgen een omscholingsloon dat 
in plaats komt van de uitkering.
Vanzelfsprekend kan dit in Nederland pas volledig 
gerealiseerd worden zodra er voldoende plaatsings
mogelijkheden zijn. Mijn inbreng tijdens het voorjaars
overleg met de sociale partners was erop gericht om dit 
taboe te doorbreken.

Rudolf de Korte
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Dekker Volksgezondheid

Uitgangspunten

De Tweede Kamer heeft in de derde termijn van de 
Dekker-debatten de discussie over de structuur en finan
ciering van de gezondheidszorg voorlopig beëindigd.
Al vanaf het begin is gebleken, dat de belangrijkste 
politieke partijen nogal verschillende standpunten inne
men. De W D  is bereid to t verandering maar dan moet 
een en ander wel duidelijke verbeteringen teweeg bren
gen. De fractie pleitte voor een gezond ziektekostenstel
sel met een hoge kwaliteit gezondheidszorg waarbij de

kosten kunnen worden beheerst opdat de prijs/premie zo 
laag mogelijk kan blijven. Dit betekent dat de marktwer
king voldoende mogelijkheden moet krijgen. Die is het 
beste te waarborgen bij een premieverhouding van 60% 
inkomensafhankelijk en 40% nominaal. Een verhouding 
van 70-30 acht de fractie echter aanvaardbaar.
Of de marktwerking voldoende ruimte krijgt is afhankelijk 
van de omvang van de nominale premie voor de basisver
zekering. Is de nominale premie te klein dan ontstaat er 
een onbalans tussen de inspanning die de verzekeraar 
moet leveren en het profijt (premieverlaging). Is het profijt 
te klein dan vlucht men in prijsafspraken. Vervolgens is de 
kans uitermate groot dat bovendien de aanbieders van 
zorg (ziekenhuizen) een kartel zullen vormen. Dan werkt 
het model niet meer. Dan komt de kostenbeheersing niet 
meer tot stand en zal aan de burger een tweede rekening 
worden gepresenteerd in de vorm van hogere premies en 
eigen bijdragen.
De PvdA wenst een volledige volksverzekering met een 
nominale premie van slechts 10%. Het CDA is voorstan
der van een premieverhouding van 80-20. Ook dit gaat 
volledig de kant uit van inkomenssolidariteit en is derhal
ve in strijd met de „Dekkerfilosofie” van marktwerking en 
risicosolidariteit. De W D-fractie is geen voorstander van 
inkomenspolitiek langs de weg van de volksgezondheid. 
De inkomenssolidariteit moet vooral worden gezocht in 
het belastingstelsel. Goede argumenten die pleiten tegen 
een volksverzekering zijn collectivisering, vergroting van 
de wig-problematiek hetgeen slecht is voor de werkgele
genheid en toename van de kosten.

Inkomenseffecten

Een tweede conclusie die uit het debat kan worden 
getrokken is dat er een duidelijk spanningsveld zit tussen 
enerzijds inkomenseffecten die daaraan vastzitten.
De W D  heeft gewezen op de inkomenseffecten waarmee 
bepaalde groepen geconfronteerd zullen worden. Niet- 
aanvaardbare inkomenseffecten zullen gecompenseerd 
dienen te worden voor de laagst betaalden, maar ook 
voor specifieke groepen (zoals bejaarden, ambtenaren, 
alleenstaanden en tweeverdieners die nu particulier ver
zekerd zijn).
Inmiddels is dit standpunt vastgelegd in de motie Lan- 
sink/Nijhuis, althans voor de korte termijn. De grootste 
inkomenseffecten zullen zich pas na 1990 voordoen. 
Staatssecretaris Dees had in het debat ook geen moeite 
met bovenstaande motie om de ongewenste koop
krachteffecten te „repareren” . Dit dient geconcretiseerd 
te worden in het dekkingsplan van de aanstaande miljoe
nennota.
De W D  wees er verder op dat het compenseren van de 
inkomenseffecten afhankelijk is van economische om 
standigheden. Zowel lastenverlichting als kinderbij- 
slagverhoging moeten eerst economisch verdiend 
worden.

Centrale Kas

Bij het standpunt over de kabinetsvoorstellen bracht de 
W D-woordvoerder onderscheid aan tussen de grote



stelselwijziging en de tweeledige „eerste stap” die als 
afzonderlijk voorstel wordt beschouwd. Het invoeren van 
een nominale premie in de ziekenfondssfeer heeft vol
gens de W D -fractie  een zelfstandige betekenis op grond 
van het regeeraccoord. De andere maatregel, namelijk de 
uitbreiding van de A.W.B.Z. met 800 miljoen gulden kan 
de W D  in principe positief bejegenen. Een definitief 
oordeel zullen wij geven bij het geïntegreerd wetsvoor
stel.
Twee door de fractie gestelde voorwaarden zullen door 
het kabinet alsnog gehonoreerd worden, namelijk het 
veilig stellen van de werkgelegenheid bij de verzekeraars 
en het invoeren van een kleine Centrale Kas. De budget
tering van verzekeraars door middel van normuitkeringen 
uit een Centrale Kas is niet alleen een kernpunt en 
randvoorwaarde voor het Dekker model, maar is ook voor 
het huidige stelsel van grote waarde. Het concurreren op 
basis van kostenbeheersing is immers verkieslijker dan 
concurrentie op basis van de huidige risicoselectie met 
alle premieverschillen tussen jong en oud van dien. Om 
die reden is voor de W D  ook dit een zelfstandig te 
verdedigen maatregel.
Het risico van het ineens invoeren van een omvangrijke 
Centrale Kas wordt door de W D  absoluut niet verant
woord geacht. Zo ’n normuitkeringenstelsel dient immers 
uitvoerbaar te zijn. Juist daarom vinden wij experimenten 
op kleine, overzienbare schaal van essentiële betekenis. 
Met betrekking to t een grote stelselherziening is de W D  
van mening dat realisering hiervan dient te geschieden 
door middel van zeer voorzichtige, gefaseerde invoering 
waarbij in een reeks van jaren achtereenvolgens kleine 
stapjes gezet worden.
Steeds weer zal de W D  ieder stapje beoordelen op:
1. handhaving kwaliteit van de zorg
2. de (mate van) marktwerking en kostenbeheersing
3. de sociale inpasbaarheid
4. de technische uitvoerbaarheid.

Geen groen licht

Gelet op ons pleidooi voor een andere aanpak en met 
name vanwege de ingewikkeldheid en de politieke ver
deeldheid geeft de W D  thans geen groen licht voor een 
totale stelselwijziging. Pas in een later stadium zal over 
eventuele verdere maatregelen worden beslist. De pro
blematiek is zowel politiek als technisch erg ingewikkeld 
en vraagt om voldoende tijd. Politiek Den Haag zal zich in 
de komende periode vooral moeten richten op het zo 
spoedig mogelijk oplossen van knelpunten en systeem- 
fouten. Ook zonder „Dekker” is er immers veel werk te 
doen.

(Voor nadere inlichtingen: mr. G.B. Nijhuis, tel. 070- 
182896.)

Ondernemersonderwijs

Donderdag jongstleden heeft de Tweede Kamer kort 
gedebatteerd over het stelsel van bekostiging van oplei
dingen (in cursusvorm) voor -  met name -  het zelfstandig 
ondernemerschap in de detailhandel, de dienstensector 
en de horeca.
Tot op heden was één en ander geregeld op basis van 
artikel 75 van de Wet op het voortgezet onderwijs: 
volledige bekostiging en aanzienlijke bemoeienis van 
overheidswege.
In het voorgestelde systeem wordt door vertegenwoordi

gers van betrokken werknemers en werkgevers een 
landelijk plan opgesteld (waarmee de bestaande behoef
te aan opleiding en scholing in de genoemde branches in 
kaart wordt gebracht) dat door de Ministers van Onder
wijs & Wetenschappen en Economische Zaken in defini
tieve vorm wordt vastgesteld. Aan de in aanmerking 
komende onderwijsinstellingen wordt een bedrag ver
strekt (hiervoor is jaarlijks een bedrag van ƒ 1 7  miljoen 
-O nde rw ijsen  Wetenschappen 5 miljoen, Economische 
Zaken 12 miljoen -  beschikbaar). Dit gevoegd bij de 
eigen bijdrage van de cursisten maakt het opzetten of in 
stand houden van cursussen mogelijk.

Marktwerking

De W D -fractie  heeft haar steun aan dit wetsvoorstel 
toegezegd. Zij ziet dat via de voorgestelde regeling een 
aantal liberale doelstellingen in de praktijk wordt ge
bracht, zoals daar zijn het meer ruimte geven (binnen het 
beroepsgerichte onderwijs) aan inbreng van het bedrijfs
leven, alsook meer flexibiliteit en grotere vrijheid voor de 
uitvoerende onderwijsinstellingen. Het systeem van ge
deeltelijke bekostiging zou ook een bijdrage kunnen 
leveren aan een zekere marktwerking; een element van 
concurrentie tussen onderwijsinstellingen.

Kanttekeningen

Het betonen van steun neemt natuurlijk niet weg dat er 
door de W D -fractie  enkele kanttekeningen geplaatst 
zijn.
De woordvoerder heeft nogmaals het belang benadrukt 
van de toegankelijkheid van de cursussen voor leden van 
culturele minderheden, omdat het zelfstandig onderne
merschap op een flink aantal van hen aantrekkingskracht 
uitoefent terwijl op onderdelen veel cursussen te moeilijk 
zijn. De regering heeft in reactie daarop meegedeeld dat 
hiertoe zogeheten „schakelcursussen” georganiseerd 
zullen worden.
Verder is gewezen 'op het belang van een tijdige evaluatie 
van de gang van zaken met betrekking to t het functione
ren van de nieuwe regeling. Dit gezien het ontbreken van 
ervaring met een dergelijk „losse teugel” -beleid op on
derwijsterrein. De regering heeft zo een evaluatie dan ook 
terecht toegezegd.

Toegankelijkheid

De W D -fractie  heeft nogmaals het belang benadrukt van 
de toegankelijkheid van de cursussen voor leden van 
culturele minderheden. De regering heeft in reactie daar
op medegedeeld dat hiertoe zogeheten „schakelcursus
sen” georganiseerd zullen worden.

Naam

Voor wat betreft de naam van het te bekostigen onder
wijs, zijn de wetgevingsjuristen van Economische Zaken 
en Onderwijs & Wetenschappen (na het gedurende enige 
tijd rommelen met scrabble-stenen en letterblokken) 
komen aandragen met de vondst „cursorisch” onderne- 
mers-onderwijs. Niet dat het woord „cursorisch” niet 
bestaat, het betekent echter iets geheel anders dan „door 
middel van cursussen” (wat dan ook de meest juiste 
benaming blijft). Het nut van deze voortdurende vocabu
laire expansiedrift werd door de woordvoerder terecht in 
twijfel getrokken.



WIR

Tot slot pleitte de woordvoerder ervoor dat het kabinet bij 
de besteding van de ƒ 250 miljoen -  afkomstig uit de 
WIR-pot en bedoeld voor scholingsvoorzieningen ten 
behoeve van het bedrijfsleven -  een deel ten goede laat 
komen aan het ondernemersonderwijs voor het midden- 
en kleinbedrijf, zoals reeds eerder verwoord in een motie 
van collega Van Erp.

(voor nadere in lich tingen : mw. drs. M .M .H. Kamp, tel. 
070-182892.)

Sanering planverplichtingen

Onder het motto „minder en beter” in het kader van de 
terugtredende overheid is enige tijd geleden door de 
W D-Kamerleden Wiebenga en Te Veldhuis een initia
tiefwetsvoorstel ingediend inzake de sanering van plan
procedures. De indieners beogen een bijdrage te leveren 
aan het verminderen van bureaucratische rompslomp 
omtrent planprocedures in gemeenten en provincies. Op 
dit moment bestaan in Nederland ruim 70 planverplich
tingen die het Rijk aan de lagere overheden (gemeenten 
en provincies) oplegt.
Afgelopen week is dit initiatiefwetsvoorstel Wiebenga/Te 
Veldhuis in de Tweede Kamer aan de orde geweest.

Aanleiding initiatiefwetsvoorstel

In 1985 verscheen het eindrapport van de adviescom
missie sanering planprocedures getiteld „Carnavalsop
tocht der planprocedures”. Deze adviescommissie stond 
onder leiding van de W D -e r H.L.J. Vonhoff.
De meerwaarde van dit rapport was dat een compleet 
wetsvoorstel en memorie van toelichting waren toege
voegd. De bedoeling was dat de regering analoog aan dit 
advies een wetsvoorstel zou indienen.
Toen na de Uitgebreide Commissievergadering (UCV) 
over dit onderwerp, en met name over het rapport, de 
regering niet snel genoeg kwam met een wetsvoorstel, 
maar in plaats daarvan besloot een nota van wijziging in 
te dienen op het nog lopende voorstel voor een nieuwe 
Gemeentewet besloten de W D-leden Wiebenga en Te 
Veldhuis een eigen initiatiefwetsvoorstel inzake de sane
ring van planprocedures in te dienen.
De essentie van dit wetsvoorstel ligt in het feit dat 
provincies en gemeenten alleen nog maar nieuwe plan- 
voorschriften opgelegd kunnen  worden b ij w e t (dus niet 
per circulaire etc.). Voorstellen voor nieuwe planvoor- 
schriften kunnen dan ook alleen gedaan worden met 
toestemming van de Minister van Binnenlandse Zaken.

Planverplichtingen

In het debat, dat afgelopen week plaatsvond in de 
Tweede Kamer, stond een aantal amendementen cen
traal. Het CDA kwam met een amendement waarin een 
bepaling was opgenomen dat de provincie krach tens wet 
aan de gemeenten planverplichtingen zou moeten kun
nen opleggen.
Alhoewel de W D  het daar in principe niet mee oneens is, 
het is namelijk in overeenstemming met de wens tot 
decentralisatie, was zij bang dat die bepaling zou kunnen 
werken als een achterdeurtje (namelijk via de provincie) 
om toch  planverplichtingen krachtens wet op te leggen, 
terwijl juist de essentie van het wetsvoorstel was de

verplichting slechts b ij w e tte  kunnen opleggen.
Het CDA beriep zich bij dit amendement op de autonomie 
van de provincie. De W D  daarentegen gaf aan dat de 
vrijheid van de provincie niet ten koste mocht gaan van de 
vrijheid van de gemeente. Op grond daarvan stemde de 
W D  tegen. Het amendement werd dan ook verworpen. 
Een tweede amendement van de CDA wilde -  analoog 
aan de beperkende bepalingen ten aanzien van speci
fieke uitkeringen -  de mogelijkheid van tijdelijke planver
plichtingen mogelijk maken zonder vereiste van een 
formele wet. Omdat de koppeling aan de artikelen over 
specifieke uitkeringen in de gemeentewet niet duidelijk in 
het amendement naar voren kwam, werd het amende
ment op verzoek van de W D  gewijzigd en aangescherpt. 
Met deze wijziging kreeg het CDA-amendement ook de 
steun van de W D .

Jaarlijkse verslaglegging

Een ander amendement kwam van de PvdA-fractie. 
Hierin werd gevraagd om een gedetailleerde jaarlijkse 
verslaglegging van de regering, waardoor betere controle 
door de Kamer mogelijk wordt.
Dit amendement kreeg de steun van de W D-fractie.
Met deze amendementen werd het initiatiefwetsvoorstel 
van Wiebenga en Te Veldhuis aangenomen.
Voor de W D  betekent dit weer een stap verder in het 
proces van decentralisatie.

(Voor nadere in lich tingen : mr. H.Th.M. Lauxterm ann, tel. 
070-182917.)
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E U R O * K * E X P R E S S E
* * *

De Euro-Expresse w o rd t uitgegeven 
onder auspic iën van de Nederlandse 
leden van de Liberale en D em ocra ti
sche Fractie in het E uropese Parle

ment.

Euro-actueel
Het binnenvaart conflict besproken in het 
Europese Parlement.

In het vragenuur tijdens de juni-zitting van het Europees 
Parlement had W D-afgevaardigde Florus Wijsenbeek de 
situatie in de binnenvaart aan de orde gesteld, ju ist een 
dag nadat de schippers het Granaria transport vastge
legd hadden. Commissaris Clinton Davis had juist daar
voor zijn voorstel to t structurele sanering van de Europe
se binnenvaart ingediend. Daarin wordt een combinatie 
van nationale en Europese sloopregelingen gecombi
neerd met het tegengaan van investeringen of anderszins 
die het aanbod op de markt doen toenemen. Desge
vraagd door het Parlementslid verklaarde de Commissa
ris ook nog dat hij weliswaar de mening van Wijsenbeek 
deelde dat het toerbeurt systeem niet conform artikel 75 
van het Verdrag is, maar dat gezien de delicate economi
sche situatie in de binnenvaart sector dit stelsel voorals
nog intact dient te worden gelaten.

Hof van eerste aanleg

Al jarenlang werd er door het Hof van Justitie van de 
Europese Gemeenschap op gewezen dat een toene
mend aantal beroepen op het Europees recht een dusda
nige werklast veroorzaakten dat uitbreiding noodzakelijk 
zou zijn.
De herziening van de Verdragen in de Europese Akte 
maakte het mogelijk in deze door alle instellingen van de 
Europese Gemeenschap ondersteunde wens te voorzien 
en aldus zal aan het Hof een kamer van eerste aanleg 
toegevoegd worden.
Commissie en Raad zijn vooralsnog van oordeel dat hier 
een beperkt aantal rechters en geen nieuwe advocaten- 
generaal deel van uit zouden moeten maken. Het Parle
ment heeft in de plenaire behandeling unaniem besloten 
dat aantal uit te breiden to t ook in eerste aanleg 1 rechter 
per lid-staat en toevoeging van aparte advocaten- 
generaal.
Minder eenstemmigheid bestond er over de vraag of 
naast ambtenarenzaken en concurrentiepolitiek ook de 
anti-dumpingsmaatregelen aan deze nieuwe kamer 
overgedragen zouden moeten worden. De Commissie bij 
monde van voorzitter Delors en Commissaris De Clercq, 
waren hier op tegen. De Liberalen achtten het eigenlijk 
het beste de verdeling van de competenties maar aan het 
Hof zelf over te laten, alhoewel zij begrip hadden voor het 
argument van de Commissie dat in anti-dumping kwes
ties procedures niet te lang moeten zijn en er dus maar 
beter geen mogelijkheid to t hoger beroep zou moeten 
zijn. Het Parlement in zijn totaliteit was conform het 
eerder ingenomen standpunt van mening dat als de 
procedures verkort moesten worden dan nog de Raad 
het beste buiten de besluitvorming gehouden zou kunnen 
worden, daarmee zowel de Commissie meer competen
tie gunnende als conflicten tussen de lidstaten onderling 
vermijdend.

Beurstransacties door ingewijden

beurstransacties door ingewijden goedgekeurd, tezelf
dertijd houdt ook de Tweede Kamer zich hiermee bezig. 
Wanneer in 1992 het kapitaalverkeer vrijgegeven wordt, 
dienen ook de reglementeringen van de beurshandel in 
de lidstaten gelijkgetrokken te worden. In eerdere rege
lingen werden reeds uitgifte en introductie, bescher- 
mingsregelingen, reguliere handel en nog enkele kleinere 
en meer technische zaken behandeld. De nu behandelde 
richtlijn kan dan ook slechts in het licht van de gehele 
beurshandel gezien worden en is voornamelijk bedoeld 
om geen verlegging en concentratie van malafide beurs
handel binnen de EG te veroorzaken. Het Europees 
Parlement, op voorstel van de liberale woordvoerder 
Florus Wijsenbeek zoals al eerder gedaan in de juridische 
commissie, heeft er daarom op aangedrongen dat er in 
alle lidstaten gelijke sancties op transacties door ingewij
den zouden komen te liggen. Hierbij moet opgemerkt 
worden dat de Europese Commissie slechts in bepaalde 
gevallen boetes kan opleggen, maar nooit andere straf- 
bevoegdheid van de lidstaten overgedragen kan krijgen. 
De liberale woordvoerder wees er, evenals anderen, in 
zijn stemverklaring met nadruk op dat zijn fractie een 
dergelijke regeling positief beoordeelt, maar dat het 
grootste probleem inzake beurstransacties door ingewij
den de bewijsvoering betreft, die vrijwel altijd zeer moei
lijk te leveren is. Daarom ook is de mogelijkheid van een 
civiele rechtsgang voor schadevergoeding uitdrukkelijk 
opengelaten.

(Voor nadere inlichtingen: drs. F.A. Wijsenbeek, tel. 070- 
647447.)
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Privatisering van het 
Rijksinkoopbureau

In het regeeraccoord werden veel projecten genoemd om 
voor privatisering in aanmerking te komen.
Over de meeste projecten heeft het Kabinet een positieve 
principe-beslissing genomen om zo de groei van de 
overheid te beperken.
De brief van de Minister van Financiën van 4 mei j.l. 
(evaluatie van het privatiseringsproces) meldt dat in Ne
derland in 1982/1983 iets meer dan 70% van het Natio
naal Inkomen door of via de overheid to t besteding 
kwam. Dit heeft bijgedragen aan de belemmering van de 
economische en de maatschappelijke ontwikkeling. Te
rugdringing van de rol van de overheid is noodzakelijker 
dan ooit tevoren.

Afstoten van taken

De W D -fractie  heeft de indruk dat bij privatisering 
automatisch wordt gekeken naar verzelfstandiging van 
de overheidsdiensten en bedrijven. In Nederland steekt 
het bedrag dat de overheid via verkoop van aandelen van 
bedrijven binnenhaalt ten opzichte van Engeland en 
Frankrijk wel heel mager af. Er zou veel meer aandacht 
moeten zijn voor het afstoten en het uitbesteden van 
taken. Men zou zich ook veel meer moeten afvragen 
welke overheidstaken oneigenlijk zijn en derhalve beter 
kunnen worden overgelaten aan de particuliere sector. 
Men moet op ieder niveau zijn taken in de dienstverlening 
kritisch overwegen of die kunnen worden uitbesteed.
De W D  is voorstander om de feitelijke pro’s en contra’s 
van andere vormen van privatisering eerst aan de orde te 
stellen in het Parlement.

Verzelfstandiging in plaats van privatisering

In het regeeraccoord is de passage opgenomen dat tot 
privatisering van het rijksinkoopbureau zou worden 
overgegaan. Het Kabinet heeft, mede naar aanleiding van 
de rapportage van de werkgroep Steenbergen, uiteinde
lijk gekozen voor verzelfstandiging.
De W D -fractie  is accoord met het standpunt van het 
Kabinet met betrekking to t de verzelfstandiging van het 
R.I.B.
De W D -fractie  was en is van mening dat de levensvat
baarheid van het R.I.B. gediend is met verzelfstandiging 
en dat bij een ongewijzigde voortzetting van het R.I.B., 
zoals het al vele jaren heeft plaatsgevonden, een en ander 
onherroepelijk had geleid to t problemen.
Tijdens de hoorzittingen is de fractie één ding heel 
duidelijk geworden:
„Wil het Parlement positief meedenken aan de levensvat
baarheid van het NIC N.V., dan dient het haast te maken.”

Geen verplichte winkelnering

De W D-fractie plaatste echter een aantal kanttekenin
gen. In het kader van een eerlijke en gelijkwaardige 
concurrentie is voor de W D-fractie de afschaffing van de 
verplichte winkelnering een (absolute) voorwaarde. De 
W D  streeft naar afschaffing per ingang van 1-1-1989, 
aangezien er dan eveneens een N.V.-structuur zal zijn. De 
W D  is voorstander om zo snel mogelijk duidelijkheid te 
verschaffen op alle onderdelen en is van mening dat het 
nieuwe Nederlands Inkoop Centrum N.V. gebaat is zo 
snel mogelijk als volledige partij in de markt te kunnen 
opereren en heeft derhalve vraagtekens bij het voorstel 
tijdens de overgangsperiode de markt in hoofdzaak te 
beperken to t de collectieve sector. Dit geldt eveneens 
voor het nastreven van intentieverklaringen en vrijwillig 
jaarafspraken waarbij dan de R.I.B.-voorwaarden ge
handhaafd dienen te blijven.
Het NIC N.V. verdient, gezien de positieve ervaringen met 
de interne realisatie op het gebied van management en 
kostendoorrekeningen een eerlijke start in de markt om 
volledig marktgericht te kunnen opereren. Tegenover 
verruiming van de afzetmogelijkheden van het R.I.B. 
dienen de ondernemers meer inzicht en toegang te 
verkrijgen om als leveranciers voor het R.I.B. in aanmer
king te komen. De criteria waarop leveranciers geselec
teerd worden, dienen doorzichtig te zijn, zodat in het 
beginsel iedere aanbieder in aanmerking komt voor leve- 
ring.
Het arbeidsmarktbeleid moet een markt-conform opere
ren mogelijk maken. De W D-fractie heeft aangedrongen 
snel tot een sociaal plan te komen en bij de overdracht 
van de pensioenen naast het ABP ook de particuliere 
verzekeraars offerte te vragen.

Financiële paragraaf

Onduidelijkheid bestond bij de W D-fractie ten aanzien 
van de financiële paragraaf. De W D-fractie verwacht dan 
ook bij het wetsvoorstel hierover nadere toelichting en op 
grond daarvan zal een eventuele bruidsschat besproken 
moeten worden. Tenslotte heeft de W D-fractie gevraagd 
om een visie van de regering om te proberen de aandelen 
aanmerkelijk sneller af te stoten dan de tot nu toe 
gehanteerde termijnen van 5 jaren bij verzelfstandigings- 
operaties. Tevens kan het op de beurs brengen van de 
aandelen de kans bieden op publiciteit die nodig is om de 
goodwill van het brede publiek voor privatisering te 
versterken.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : J .F .B . van  Rey, tel. 0 7 0 -  
182899.)

WSW-budgetfinanciering

Het aantal WSW-werknemers is tussen 1970 en 1982 
verdubbeld van 40.000 naar 80.000. De kosten stegen
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ech terto t het zesvoudige namelijk van ƒ 600 miljoen naar 
circa ƒ 3,5 miljard. De oorzaken waren velerlei, doch één 
van de oorzaken is het huidige ongezonde financierings
systeem. De rijksoverheid betaalt 100% loonkosten en 
80% exploitatiebeleid. De kostenstijging was reden om in 
1984 het volumebeleid in te voeren waardoor de toename 
van het aantal WSW-werknemers kon worden tegenge
gaan en het aantal zelfs met enkele procenten verminder
de. De W D  ging toen accoord met dit beleid doch wees 
er op dat het volumemaatregel op volumemaatregel 
stapelen to t nadelen in de bedrijfsvoering zou leiden. De 
W D  heeft toen samen met het CDA een motie ingediend 
om te bezien of ten behoeve van de kostenbeheersing het 
volume beleid vervangen zou kunnen worden door een 
vorm van budgetfinanciering gepaard gaande met de
centralisatie en deregulering. Hoewel de gemeenten de 
uitvoerende instanties van de WSW zijn, hebben zij en de 
werkverbanden nauwelijks ruimte voor eigen beleid. Bo
vendien wordt goed bedrijfsbeleid niet beloond. 
Staatssecretaris De Graaf heeft ter uitvoering van de 
motie een onderzoeksopdracht gegeven om een gere
nommeerd instituut, begeleid door een commissie onder 
leiding van de heer Drees jr. Het onderzoek mislukte 
helaas. Het is de verdienste van de staatssecretaris en 
zijn ambtenaren dat zij wel in staat zijn geweest een 
werkbaar groeimodel op tafel te leggen zodat over enige 
jaren de budgetfinanciering een feit zal zijn. Kamerbreed 
is het wetsvoorstel dan ook aanvaard. Daarmee krijgt de 
sociale werkvoorziening nieuwe mogelijkheden en 
kansen.

(Voor nadere inlichtingen: mr. G.B. Nijhuis, tel. 070- 
182896.)

Reclamebelasting

Op 18 april j.l. heeft de W D -fractie  tijdens een UCV over 
de midden- en kleinbedrijf nota „Ruim baan voor onder
nemen” haar verbazing uitgesproken over het voorne
men van de gemeente Den Haag om via belastingheffing 
op winkelreclame, die vanaf de openbare weg zichtbaar 
is, haar eigen begroting te spekken. De fractie was van 
mening dat zo’n beargumentering van belastingheffing 
onaanvaardbaar is. Een dergelijk beleid is in strijd met het 
landelijk gevoerde MKB-beleid en staat de ontplooiing 
van de detailhandel in de weg.
In 1971 is bij de invoering van onroerendgoedbelasting 
afgesproken dat daarmee alle andere heffingen zouden 
verdwijnen teneinde eindelijk duidelijkheid te krijgen in 
het oerwoud van gemeentelijke heffingen voor het MKB. 
De W D -fractie  heeft tijdens deze UCV een motie inge
diend waarin de regering werd verzocht te komen to t die 
maatregelen die het heffen van reclamebelasting onmo
gelijk maakt.

Wetsvoorstel

In een briefwisseling heeft staatssecretaris Evenhuis van 
Economische Zaken geschreven, dat op grond van 
overwegingen van eenvoud en efficiency op het gebied 
van de gemeentelijke belastingen binnenkort een wets
voorstel aan het parlement zal worden voorgelegd waarin 
onder meer de bevoegdheid van de gemeenten to t het 
heffen van reclamebelasting wordt ingetrokken.

DE EERSTE KAMER

Beleidsdebat Welzijn en 
Volksgezondheid

Het beleidsdebat in de Eerste Kamer stond dit jaar in het 
teken van de voorstellen van de Commissie-Dekker. Ook 
al namen de diverse fracties een grote mate van terug
houdendheid in acht, aangezien het kabinetsstandpunt 
momenteel bij de Tweede Kamer in behandeling is, 
niettemin werden er wel enkele schoten voor de boeg 
gelost.
De W D -fractie  heeft de aandacht gevraagd voor vier 
punten, waarover spoedig duidelijkheid moet komen en 
waar een breed maatschappelijk draagvlak voor moet 
bestaan, wil de operatie ten aanzien van het verzeke
ringsstelsel kunnen slagen.
1. Het nominale deel van de ziekenfondspremie moet 

ruim genoeg zijn voor de ziektekostenverzekeraars 
om de concurrentie te blijven voeren.

2. en 3. Vast moet komen te staan wat het pakket van 
de aanvullende verzekering zal zijn en hoe de belang
rijkste inkomensgevolgen voor sommige bevolkings
groepen zullen worden gecompenseerd.

4. Er moet worden aangegeven hoe en volgens welke 
maatstaven de Centrale Kas zal worden beheerd en 
verdeeld; de W D -fractie  vindt de centrale kas een 
zeer precair onderdeel van de voorstellen, dat men het 
liefst zou zien verdwijnen.

Mocht het niet gelukken binnen afzienbare tijd op deze 
punten uitsluitsel te geven, dan verdient het aanbeveling 
de alternatieven die door het Verbond van Verzekeraars 
zijn aangedragen serieus te overwegen.
Overigens is de fractie van mening dat, afgezien van de 
mogelijke herziening van het verzekeringsstelsel, andere 
elementen uit de voorstellen zijn toe te juichen, zoals 
vereenvoudiging van de planningswetgeving, afschaffing 
van de contracteerplicht (mits uitgevoerd met een goede 
overgangsregeling) en het brengen van een aantal voor
zieningen onder één verzekeringsstelsel, zodat binnen 
dat stelsel de substitutie beter kan worden bevorderd. De 
W D -fractie  pleitte er sterk voor om de voorstellen Dekker 
te splitsen in wat politiek en maatschappelijk haalbaar is 
en wat niet, vervolgens.door te werken aan wat haalbaar 
is en overigens de sector enige rust te geven. De niet- 
aflatende stroom van grote en kleine veranderingen 
maakt de mensen steeds meer prikkelbaar en vermindert 
de acceptatie welke toch onmisbaar is.
Laat de overheid, die zegt te streven naar deregulering en 
grotere verantwoordelijkheid voor het veld, niet tegelij
kertijd steeds met nieuwe diepe ingrepen komen zoals de 
dubbele vermindering van de specialistenhonoraria, de 
extra beddenreductie zolang de eerste niet is voltooid, en 
het nieuwe régime voor Consultatiebureaus voor Alcohol 
en Drugs.
Onbegrijpelijk achtte de W D -fractie  de druk welke minis
ter Brinkman op de eerste lijngezondheidszorg uitoefent. 
Hij verknipt de landelijke organisaties voor 20% (dat 
personeel komt in dienst van een zogenaamde werkont- 
wikkelingsmaatschappij samen met het sociaal-cultureel 
werk) en gaat de resterende 80% wegbezuinigen. Zowel 
de Centrale Raad voor Gezinsverzorging als de Nationale 
Kruisvereniging zullen verdwijnen, tenzij het geld daar
voor wordt geput uit het uitvoerend werk, en dat is in strijd 
met het beleid van de staatssecretaris to t versterking van 
de eerste lijn.

(Voor nadere inlichtingen: A.A.M.E. van Erp, tel. 070- 
182885.)

(Voor nadere inlichtingen: mevr. mr. E. Veder-Smit, tel. 
058-122803.)
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De E uro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspic iën van de N ederlandse 
leden van de  L ibera le  en D em ocrati
sche Fractie  in het Europese Parle

ment.

De Europese Raad in Hannover

Toen President Giscard d ’Estaing in de 70er jaren het 
geregeld bijeenkomen van de regeringsleiders in een 
zogenaamde Europese Raad voorstelde, had hij daarbij 
voor ogen dat deze bijeenkomsten op het hoogste niveau 
in een serene sfeer zouden verlopen, gewijd zouden zijn 
aan beschouwingen over toekomstige ontwikkelingen in 
de Gemeenschap en zouden uitmonden in oriënterende 
conclusies ten behoeve van de „normale” Gemeen- 
schapsorganen -  Commissie, Raad en Parlement. Tot 
voor kort is daarvan weinig terecht gekomen. De Europe
se Raad dreigde een soort beroepsinstantie te worden 
voor zaken die de gewone Raden van Ministers niet 
wisten op te lossen. Crisissen en ruzies (met denke aan 
de landbouwproblemen en aan het „I want my money 
back” van mrs. Thatcher) werden naar dit hoogste colle
ge geschoven en gaven daar vaak aanleiding to t onver
kwikkelijke tonelen.
De zojuist gehouden bijeenkomst van de Europese Raad 
in Hannover was de eerste, die voldeed aan het beeld dat 
Giscard d ’Estaing destijds voor ogen had gestaan. Mede 
dank zij het uitstekende werk van het Duitse voorzitter
schap zijn in de eerste helft van dit jaar vele moeilijkheden 
uit de weg geruimd. De Europese Commissie heeft 
daarbij een zeer grote rol gespeeld. Haar voorstellen over 
de financiering van de Gemeenschap, over de landbouw
politiek en over de voltooiing van de interne markt vóór 
eind 1992 (het „Europa zonder grenzen”) werden aange
nomen. Ook met het Europees Parlement werd overeen
stemming bereikt over de begrotingsdiscipline en de 
meerjarenramingen die daarvoor nodig waren.
Het verbaasde dan ook niemand dat de Europese Raad 
unaniem de Fransman Jacques Delors, voorzitter van de 
Europese Commissie, in deze functie voor nog eens twee 
jaar wilde herbenoemen. Lord Plumb, voorzitter van het 
Europese Parlement, die in Hannover aanwezig was, 
bracht dit voornemen over aan het Presidium van het 
Parlement. Dit verklaarde zich daarmee accoord en zo 
kon de benoeming officieel worden aangekondigd.
Aldus kon de Europese Raad zich in alle rust wijden aan 
toekomstproblemen. Het meest belangrijke daarvan was 
het vraagstuk van de Europese monetaire integratie. Kan 
een Europa zonder grenzen functioneren met twaalf 
verschillende valuta? De Duitsers hadden een voorstel 
gedaan voor nauwere monetaire integratie met als uitein
delijk perspectief een Europese munt (de ECU) en een 
Europese Centrale Bank. De Britse regering had zich bij 
monde van mrs. Thatcher reeds bij voorbaat daartegen 
verklaard. Het Verenigd Koninkrijk staat half binnen, half 
buiten het huidige Europees Monetair Stelsel. Mrs. That
cher wil dat dat zo blijft. De meeste andere Britse 
ministers, alsmede het bedrijfsleven en de financiële 
wereld, wensen dat hun land volledig lid wordt en ook 
meedoet aan de ontwikkeling naar verdere monetaire 
integratie. Hoe bespottelijk de huidige situatie is, blijkt uit 
de recente ervaringen van een Europarlementariër die 
met honderd gulden de Gemeenschap afreisde en dat 
geld uitsluitend gebruikte om het elke keer bij de grens 
om te wisselen. Voordat hij alle lidstaten had bezocht was 
het geld al op.

Ondanks het verzet van mrs. Thatcher heeft men in 
Hannover een eerste stap gezet op de weg die uiteindelijk 
ertoe moet leiden dat de gemeenschappelijke' Europese 
ruimte een gemeenschappelijke munt krijgt. Een comité, 
bestaande uit Commissievoorzitter Delors, Commissaris 
Andriessen, de presidenten van de nationale circula
tiebanken en nog enige onafhankelijke deskundigen, zal 
zich aan de studie zetten en eind juni 1989 zijn aanbeve
lingen voorleggen aan de Europese Raad die dan onder 
Spaans voorzitterschap in Madrid zal worden gehouden.

(Voor nadere inlichtingen: mr. H.R. Nord, 
tel. 09.32.2.2342734.)

Debat Europese Raad

Sinds de extra Europese Raad van februari jl. zit er weer 
vaart in Europa. Het jaartal 1992 is netzo bekend aan het 
worden als vroeger de jaartallen 1984 en 2000. We 
moeten niet vervallen in euforie, maar realistisch optim is
me is op zijn plaats. Toch past daarbij ook de vraag „Haalt 
Europa 1992” , zal er aan het eind van dat jaar inderdaad 
één Europa van de Twaalf zonder binnengrenzen en met 
een vrij verkeer van goederen, personen, kapitaal en 
diensten bestaan? Voor het zo ver is zal er nog veel 
moeten gebeuren. De Top van Hannover heeft daaraan 
zeker positief bijgedragen.

„Gesprek aan de haard”

Het is overigens goed dat het hier weer ging om een 
Europese topconferentie van het oorspronkelijke model, 
meer een „gesprek aan de haard” dan een beroepsin
stantie voor het oplossen van problemen waar vakraden 
niet uit zijn gekomen. Dat dat mogelijk was is zeker te 
danken aan het goede Duitse voorzitterschap en het is 
terecht dat de Minister-President aan zijn Duitse collega 
een symbolische Eurobokaal schijnt te hebben overhan
digd.
Maar het is nu zaak de vaart er in te houden en de Top van 
Hannover heeft daaraan zeker een bijdrage geleverd. In 
de eerste plaats wat betreft de verdere voortgang van de 
interne markt. Dit is alleen al van belang om het komende 
Griekse voorzitterschap „op schema” te houden. Ik ben 
het eens met de Minister-President dat we geen Europa 
a la carte moeten krijgen en dat we er voor moeten waken 
dat ieder land de lekkerste nationale brokken uit het 
w itboek voor de interne markt haalt.

Harmonisatie belastingen

Dat neemt niet weg dat bepaalde onderwerpen van 
bijzonder belang voor alle EG-landen zijn. Ik denk dan 
ondermeer aan de liberalisering en openstelling van de 
nationale markten voor overheidsaankopen (we spreken 
dan over zo ’n 15% van het BNP van de EG) en aan de 
harmonisatie van de belastingen. De indirecte belas
tingen: BTW en accijnzen en de directe belastingen: voor



Nederland dus het verder terugbrengen van de collec
tieve lasten en het verlagen van de belastingtarieven. 
Het is verheugend dat in Hannover is besloten een comité 
onder leiding van de heer Delors in te stellen, dat over een 
jaar concrete aanbevelingen over de vorming van een 
economische en monetaire unie van de.twaalf EG-lidsta- 
ten moet doen. Het is goed dat dit comité onder leiding 
staat van de Europese Commissie en dat de twaalf 
presidenten van de Europese centrale banken er in zitten. 
Daaruit blijkt dat het niet gaat om de zoveelste studeerka- 
merclub, maar om een op het bereiken van beleidsaanbe
velingen gericht gezelschap. Wat ons betreft zijn die 
aanbevelingen gericht op het to t stand brengen van een 
vergaande economische en monetaire samenwerking 
van de EG-landen, op het uiteindelijk creëren van één 
Europese munt en op het to t stand brengen van één 
Europees centraal bankstelsel. Maar er zal nog heel wat 
water door de Thames moeten stromen voor het zo ver is.

Culturele identiteit

In Hannover is gesproken over „het culturele Europa” . 
Van Europese culturele eenheidsworst kan en mag na
tuurlijk geen sprake zijn. Juist in een economisch, mone
tair, sociaal en politiek verenigd Europa dient de nationale 
culturele identiteit van de lidstaten te blijven bestaan.

(Voor nadere inlichtingen: drs. F. W. Weisglas, tel. 070- 
182903.)

Wijziging Wet Chemische 
Afvalstoffen

Hoewel het in recente persberichten alleen lijkt te gaan 
om de problematiek van dumping van afvalstoffen in de 
Derde Wereld, heeft het wetsvoorstel een veel ruimere 
strekking. Namelijk een regeling voor:
a) export naar Derde-Wereld-landen;
b) export naar niet-EG-landen, zijnde geen Derde-We- 

reldlanden (bijvoorbeeld Oost-Duitsland);
c) export naar andere EG-lidstaten;
d) import in Nederland.
Een en ander ter uitvoering van EG-richtlijnen. Volgens de 
W D -fractie  behoeft elke stroom een eigen benadering, 
omdat ze niet alle gelijke milieuconsequenties hebben. 
Het wetsontwerp betekent een flinke stap in de goede 
richting naar de beheersing van stromen gevaarlijke 
afvalstoffen. En het Nederlandse bedrijfsleven verdient 
lof dat het (vrijwillig) niet betrokken is bij afvaldumpingen 
in de Derde Wereld.
Onze woordvoerder betwijfelde of de EG-lidstaten wel 
over voldoende opslag- en verwerkingscapaciteit be
schikken. En: kunnen de controle en handhaving wel 
zodanig effectief zijn dat diffuse verontreiniging van het 
Nederlandse en Europese milieu bezworen kan worden. 
De Minister kon hierop nog geen afdoende antwoord 
geven. Onze woordvoerder bepleitte dat veel meer moet 
worden gestreefd naar een grensoverschrijdende aanpak 
van de afvalverwerking, zeker als in 1990/1992 de gren
zen vervagen. Met andere woorden: een beleid met het 
gezicht in plaats van de rug naar Europa.

beschikking van bijvoorbeeld Derde-Wereld-landen kun
nen worden gesteld. Helaas moet worden betwijfeld of 
alle EG-lidstaten (wel) dezelfde uitleg zullen geven aan de 
EG-toetsingscriteria. Hier schuilt een gevaar voor de 
effectiviteit van de EG-regelingen. Zullen bijvoorbeeld de 
Mediterrane landen wel even strenge eisen stellen als 
bijvoorbeeld Nederland? In hoeverre kunnen hierdoor 
„sluipwegen” voor afval ontstaan? De W D -fractie  be
pleitte een streven naar volledige harmonisatie van uitleg. 
Volgens de W D -fractie  moet, als uitgangspunt, export 
van gevaarlijke afvalstoffen naar Derde-Wereld-landen 
worden tegengegaan. Het is onverantwoord(elijk) om de 
milieurekening en -consequenties van onze westerse 
activiteiten bij de huidige en volgende generaties in 
ontwikkelingslanden te leggen. Dus: een beleidsmatige 
blokkering van afvaldumpingen.
Een absoluut wettelijk export-verbod lijkt echter niet 
verstandig en niet nodig, omdat in de toekomst wellicht 
ook daar een milieu-verantwoorde oplossing aanwezig 
is.

Geen gedwongen winkelnering

De W D -fractie  was het niet eens met een systeem van 
„gedwongen winkelnering” voor het Nederlandse be
drijfsleven. Dat wil zeggen: dat de Minister bij zijn afwe
ging over het al dan niet afgeven van een verklaring van 
geen bezwaar voor export van Nederlands afval tevens 
laat meewegen of Nederlandse verwerkingsbedrijven 
daardoor kunnen worden bedreigd met onderbezetting 
dientengevolge. Redenen:
-  verstoring van gezonde internationale concurren

tieverhoudingen;
-  mogelijke frustatie van nieuwe technologische ontw ik

kelingen;
-  weinig vriendelijke internationale gezindheid (19921);
-  beperking van keuze-vrijheden;
-  (mogelijke) strijd met EG-richtlijn (6/12/84: „Geen be

lemmering voor intracommunautair handelsverkeer 
veroorzaken, noch mededingen beïnvloeden” ;

-  vorm van protectionisme;
-  „grens-denken” werkt niet, volgens de gekunstelde 

provincie-grenzen bij de Afvalstoffenwet.
Minister, PvdA en CDA deelden deze opvatting niet.
Een accoordverklaring/instemming van de Minister 
wordt geacht te zijn geweigerd als die niet binnen de 
officiële termijn van vier weken is afgegeven. Gelet op de 
soms/vaak moeilijke beoordelingsmogelijkheden in an
dere landen ontstaat het gevaar van vele fictieve weige
ringen; zonder motiveringsplicht alsdan!
Is dat wel zorgvuldig bestuur?
De W D -fractie  verzocht om fictieve weigeringen zo veel 
mogelijk te voorkomen.

(Voor nadere inlichtingen: mr. A.J. te Veldhuis, tel. 070- 
182901.)
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Effectiviteit EG-regelingen

Idem: gezamenlijke ontwikkeling van technologie, uitw is
seling know-how. Die gezamenlijke data zouden ook ter
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Mededelingen

Zomerreces

De WD-Expresse zal in verband met het zomerreces van 
de Tweede Kamer gedurende de maanden juli en augus
tus niet verschijnen. Vanaf begin september rolt de 
Expresse weer regelmatig in uw brievenbus.

Rapport Partijraad

Gebleken is dat het rapport van de Commissie ad hoe 
functioneren Partijraad, dat was bijgesloten bij WD- 
Expresse 192, niet alle abonnees in goede orde heeft 
bereikt. Zij die het niet ontvingen, kunnen alsnog om 
toezending vragen bij het algemeen secretariaat, tel.: 
070-614121.
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D O C U M E N TA TIE C E N TR U M

TWEEDE KAMER

Eerste reactie van 
fractievoorzitter Voorhoeve op 
het rapport van de 
paspoortenquête

1. De enquêtecommissie en haar medewerkers ver
dienen veel lof voor hun prestatie om in ruim drie 
maanden een veelomvattend onderzoek te voltooi
en. De commissie heeft aangetoond dat de volksver
tegenwoordiging door haar enquête-bevoegdheid 
haar taak om de uitvoerende macht te controleren 
snel en degelijk kan uitvoeren, ook als het gecompli
ceerde overheidsprojecten betreft. Het unanieme 
rapport geeft de Tweede Kamer het materiaal dat 
nodig is om het regeringsbeleid beter te kunnen 
beoordelen.

2. De commissie toont aan dat het financiële belang 
van de staat in een eventuele civielrechtelijke proce
dure van de staat tegen een of meer eventuele 
contractpartijen niet ten principale door een enquê- 
te-onderzoek geschaad hoeft te worden. Los van de 
paspoortproblematiek is deze uiteenzetting van be
lang voor toepassing van het enquêterecht in de 
toekomst.

3. Uit het rapport blijkt, dat de overheid het paspoort- 
project niet goed heeft opgezet, geleid en uitge
voerd. Daarvoor dragen in het bijzonder het departe
ment van Buitenlandse Zaken, maar ook dat van 
Binnenlandse Zaken verantwoordelijkheid. Deze de
partementen en ook de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten alsmede andere instellingen hebben 
slecht met elkaar samengewerkt.

4. De minister van Buitenlandse Zaken had er beter aan 
gedaan, reeds in een veel eerder stadium zich inten
sief met het paspoortproject te bemoeien, en niet pas 
in te grijpen nadat de minister-president en de Twee
de Kamer daarop hadden aangedrongen. Sinds zijn 
intensieve bemoeienis in maart-april begon, lijkt 
vooruitgang te zijn geboekt.

5. Op diverse plaatsen in het rapport zijn punten aan de 
orde waar de huidige staatssecretaris van Buiten
landse Zaken de Tweede Kamer verkeerd of onvolle
dig geïnformeerd heeft. Dit is een ernstig verschijn
sel. De Tweede Kamer zal daarover nadere uitleg van 
hem moeten krijgen. De grondslag van het overleg 
tussen kabinet en volksvertegenwoordiging is het 
verschaffen van correcte inlichtingen.

6. De toenmalige staatssecretaris van Buitenlandse 
Zaken had het aanvragen van offertes en de vergelij
king daarvan grondiger moeten laten voorbereiden. 
Waarschijnlijk had scherper management van het 
project in de fases van voorbereiding, offertes en 
contract een deel van de geschillen tussen Binnen- 
en Buitenlandse Zaken, de VNG, en SDBU/Ensche

dé/Kep kunnen helpen vermijden. Het ministerie van 
Buitenlandse Zaken was blijkbaar niet toegerust om 
toereikende zakelijke leiding aan dit project te kun
nen geven; de problemen die dit project zouden 
veroorzaken werden althans lange tijd onderschat.

7. Feitelijk management van een project is een ambtelij
ke en geen politieke taak, maar de politieke leiding 
van een departement dient er wèl voor te zorgen dat 
er in goed ambtelijk project-management wordt 
voorzien. Dit is blijkbaar niet tijdig op toereikende 
wijze gedaan.

8. De toenmalige staatssecretaris is zonder voldoende 
zekerheden in te bouwen een belangrijk contract met 
een nieuwe en niet heldere bedrijfsconstructie aan
gegaan, waardoor meer dan normale risico's voor de 
staat werden genomen. Er was noch van een staats
bedrijf, noch van een louter particuliere bedrijfsopzet 
sprake, maar van een gelegenheids-constructie voor 
het paspoortproject. Derhalve draagt de staat mede
verantwoordelijkheid voor eventuele gebreken bij 
KEP. Een vijftal ambtenaren zijn op het onduidelijke 
scheidsvlak van overheid en bedrijf actief met het 
risico, niet altijd parallel lopende belangen te moeten 
behartigen. De ambtelijke en politieke leiding van 
Buitenlandse Zaken had deze verwarde stuatie zo 
niet mogen laten ontstaan.

9. Ook vanuit financieel oogpunt is het Ministerie van 
Buitenlandse Zaken onvoldoende professioneel te 
werk gegaan, wat blijkt uit de gebreken in de offerte- 
behandeling. Eenmaal voor KEP gekozen hebbende, 
heeft naar het oordeel van de enquêtecommissie, 
Buitenlandse Zaken niet voor voldoende kostenbe
waking gezorgd. Vanuit financieel, bedrijfsecono
misch oogpunt heeft de overheid niet adequaat 
gehandeld.

10. Oud-staatssecretaris Van Eekelen is zijn informa
tieverplichtingen jegens het parlement goed nageko
men, maar heeft een aantal maatregelen nagelaten, 
die een betere opzet van het paspoortproject zouden 
hebben verzekerd. De slepende meningsverschillen 
tussen Binnen- en Buitenlandse Zaken over het 
project, met name over de fraudebestendigheid, en 
de tijdsdruk van de gewenste invoeringsdatum, zijn 
hier mede debet aan geweest.

11. De enquêtecommissie van de Tweede Kamer oefent 
ook kritiek uit op de Tweede Kamer zelf. Zonder deze 
kritiek thans te bestrijden, zij wel het volgende opge
merkt. Het is de Tweede Kamer in de uitoefening van 
zijn controlerende functie geweest, die het kabinet 
ertoe heeft gebracht de fraudebestendigheid goed te 
laten onderzoeken en daarna te verbeteren. Als het 
kabinet zijn eigen beleidslijn had doorgezet en vol
gens zijn voornemen het niet-verbeterde nieuwe 
paspoort op één van de daarvoor eerder geplande 
data had ingevoerd, zou ons land een onvoldoende 
fraudebestendig nieuw paspoort hebben gekregen. 
Ook zou bij een te vroege invoering waarschijnlijk 
wanorde bij de uitgifte zijn ontstaan, omdat deze eind 
1987/begin 1988 nog lang niet volledig was voorbe
reid. Ook op tal van andere punten heeft de Tweede 
Kamer getracht het beleid bij te stellen. Zo heeft het 
parlement de regering ertoe gebracht om met inte-
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rimwetgeving te waarborgen dat aan de Grondwet is 
voldaan. Meerdere malen heeft de Tweede Kamer 
door middel van moties het beleid bijgestuurd, zoals 
terzake van de paspoortbestandsadministratie. Het 
is mede aan de kritische rol van de volksvertegen
woordiging te danken, dat invoering van een slecht 
paspoort op een slecht voorbereide wijze totnogtoe 
is voorkomen en dat daar thans betere perspec
tieven voor bestaan. Daarmee is het belang van een 
kritische rol van de volksvertegenwoordiging weder
om onderstreept.

12. Met de recente goede uitslag van het TNO-onder- 
zoek van de fraudebestendigheid van het paspoort 
zijn nog niet alle problemen de wereld uit.
De WD zal in het overleg met de regering aandringen 
op spoedige maatregelen om de bestaande proble
men in het paspoortproject op te lossen, zoals die 
door de enquêtecommissie zijn gesignaleerd:
-  de continuïteit en kwaliteit van de paspoortpro- 

duktie en uitgifte,
-  eigendom, beheer en beschikkingsmacht over de 

paspoortbestandsadministratie,
-  deugdelijke financiële controle,
-  versterking van het management op het departe

ment van Buitenlandse Zaken.
13. De WD neemt de bevindingen van het rapport 

ernstig en zal zich beraden op de politieke gevolg
trekkingen die zouden kunnen worden gemaakt. 
Vooralsnog zijn ons geen doorslaggevende argu
menten bekend die de conclusies van het rapport in 
sterke mate ontkrachten. De WD staat vanzelfspre
kend open voor inlichtingen van de zijde van de 
overheid die tot gevolg zouden kunnen hebben dat 
de fractie de conclusies van de enquêtecommissie 
zou nuanceren.

14. De vraag, of door een of meer kabinetsleden poli
tieke consequenties moeten worden verbonden aan 
gebreken in hun handelen terzake van dit project, 
dan wel dat de WD-fractie in de Tweede Kamer 
zulke consequenties zal trekken, zal door deze frac
tie heden nog niet worden beantwoord. Het rapport 
wordt thans nader bestudeerd.

15. De paspoort-enquête is een „case-study” . Vermoe
delijk zijn er meer overheidsprojecten waarin verge
lijkbare gebreken zijn aan te treffen. Het nut van dit 
onderzoek is dat de volksvertegenwoordiging er een 
voorbeeld mee stelt dat ook andere projecten en 
departementen zou kunnen betreffen. Het is te ho
pen, dat de rijksdienst uit deze enquête conclusies 
trekt waarmee het eigen (project)management op 
diverse departementen verbeterd kan worden.

Wetsvoorstel „Partiële wijziging 
van de Politiewet”

I. Algemeen

De WD-fractie beoordeelt een aantal onderdelen van het 
wetsvoorstel (de verhoging van de grensovergang van 
rijks- naar gemeentepolitie, de regionale samenwerking 
en het driehoeksoverleg) op basis van haar standpunt 
over de organisatie-ontwikkeling bij de politie. 
Hoofdkenmerken daarvan zijn:
-  procesmatige ontwikkeling naar één politie-organisa- 

tie op langere termijn,
-  daartoe beleidsmatig het zwaartepunt bij de regionale 

samenwerking,
-  meer verantwoordelijkheden en bevoegdheden bij het 

politie-management,
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-  verdergaande decentralisatie bij GP (onder andere 
budgetfinanciering) en deconcentratie bij RP,

-  beheer over politie op één ministerie (BiZa) onder 
handhaving van gezagsdualisme en met, zo nodig, 
versterking van de positie van de minister van Justitie.

WD-fractie betreurt het, dat kabinet weinig oog heeft 
voor de organisatie-ontwikkeling, onder druk van de 
actuele problematiek (criminaliteit, etcetera) en de be
perkte financiële middelen. Meer aandacht hieraan in het 
verleden zou een efficiëntere en effectievere politie mo
gelijk hebben gemaakt. Datzelfde geldt voor de toe
komst!

II. Verhoging grensovergang van rijks- naar 
gemeentepolitie van 25.000 naar
40.000 inwoners

1. Bij nadrukkelijke keuze voor zwaartepunt op regionaal 
niveau is het noodzakelijk, dat deelnemende korpsen 
gelijkwaardiger ten opzichte van elkaar worden.
Dat pleit, naast andere overwegingen, voor verhoging 
van de grens naar 40.000 inwoners.

2. In tegenstelling tot anderen pleit WD-fractie eerder- 
voor een verdere verhoging dan voor een verlaging 
van die grens.

3. Deze schaalvergroting is noodzakelijk voor een grote
re doelmatigheid in het beheer. Zij tast de basispoli
tiezorg op lokaal niveau in geen enkel opzicht aan.

4. WD-fractie acht het niet logisch, dat de ondergrens 
van 10.000 inwoners, waarbij gemeentepolitie 
overgaat in rijkspolitie, ongewijzigd blijft.
Gegeven de gevoeligheden dienaangaand en onvol
doende zicht op een aantal praktische aspecten legt 
de WD-fractie zich hierbij neer.
Zij verzoekt kabinet hier nadere studie naar te ver
richten.

III. Regionale samenwerking

1. WD-fractie steunt kabinetsvoorstel om hier een wet
telijke basis aan te geven, mede vanwege het grote 
belang, dat zij aan regionale samenwerking hecht.

2. Zij verzoekt het kabinet meer haast te maken met het 
op elkaar aan laten sluiten van de regio-grenzen, de 
WGR-grenzen (Wet Gemeenschappelijke Rege
lingen), de provincie-, districts- en arrondissements
grenzen.

3. Op welke wijze zal het kabinet de motie Dijkstal/ 
Hermans over een structurelere financiering van de 
samenwerkingsregio’s uitvoeren?

IV. Koninklijke Marechaussee

1. De WD-fractie is bijzonder verheugd, dat de KMAR 
haar plaats heeft gekregen in de Politiewet. Daarmee 
zijn een aantal politietaken van de KMAR erkend en 
impliciet gewaardeerd.

2. Met betrekking tot de politie-taken kiest de WD- 
fractie voor een limitatieve opsomming in de wet.
Dat schept naar alle betrokkenen duidelijkheid.

3. Bij Nota van Wijziging heeft kabinet de grensbewa- 
kingstaak uit de Politiewet gehaald teneinde die te 
zijner tijd in te brengen in de Vreemdelingenwet.
Daar is wetstechnisch en beleidsmatig iets voor te 
zeggen.

4. Alvorens daarmee in te stemmen wenst zij de absolute 
zekerheid dat alle relevante artikelen uit de Politiewet 
van kracht zijn bij elk politieel optreden van de KMAR 
in en bij de uitvoering van de grensbewakingstaak. 
Zoniet, dan geeft zij de voorkeur aan het vermelden 
van die taak in de Politiewet.

5. Op voorstel van de WD-fractie is door wijziging van
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art. 32 de bijstandstaak van de KMAR niet beperkt tot 
bijstand bij handhaving van de openbare orde. De 
KNMAR kan ook, zoals in de praktijk vaak gebeurt, 
bijstand verlenen bij de strafrechterlijke handhaving 
van de rechtsorde.
De WD-fractie wacht de aangekondigde studie over 
de bijstandsbepalingen af in het vertrouwen, dat die 
spoedig in de wet nader geregeld zullen worden.

V. Geweldgebruik en Veiligheidsfouillering

1. Hiermee wordt uitvoering gegeven aan artikel 10 en 11 
van de Grondwet, namelijk een wettelijke basis ver
schaffen aan geweldgebruik en veiligheidsfouillering.

2. Op de vraag of het kabinet een redelijke afweging 
heeft gemaakt tussen eerbiediging van burgerlijke 
grondrechten en de eis, dat de politie in staat moet zijn 
haar taak naar behoren te doen, met name in gevaarlij
ke omstandigheden, zegt de WD-fractie aarzelend ja.

3. De aarzeling is aanwezig, omdat niet geheel te 
overzien is of de wetstekst op dit essentiële terrein 
onwenselijke toepassingen in de praktijk uitsluit c.q. 
corrigeert.
Daar staat tegenover, dat noch de WD-fractie noch 
anderen er tot nu toe in geslaagd zijn betere, volstrekt 
eenduidige formuleringen te vinden.

4. Daarom hebben de in de schriftelijke stukken neerge
legde intenties, overwegingen, randvoorwaarden et- 
cetera een meer dan normale betekenis en moet grote 
waarde gehecht worden aan de interne en externe 
controle.

5. De regeling van het geweldgebruik in artikel 33 A 
bevestigt de huidige praktijk. Een werkelijke beoorde
ling is pas mogelijk aan de hand van de nieuwe 
geweldsinstructie, die door het kabinet ook aan de 
Kamer zal worden overlegd.

6. De bepalingen inzake de veiligheidsfouillering geven 
enerzijds verruiming in de bevoegdheden, die de WD- 
fractie ook nodig acht (bijvoorbeeld de veiligheid van 
de gefouilleerde, de ambtenaar en derden) en ander
zijds beperkingen ten opzichte van de huidige situatie. 
Na het plenaire debat zal de WD-fractie beoordelen of 
de wetstekst aanscherpingen nodig heeft c.q. of 
aanscherpingen mogelijk zijn.

Het bevoegd gezag

1. De WD-fractie deelt het oordeel van het kabinet, dat 
het nieuwe begrip „de strafrechterlijke handhaving 
van de rechtsorde” de huidige, gewenste praktijk 
beter dekt.

2. Het preventiebeleid dienaangaand is zowel een ver
antwoordelijkheid van de officier van Justitie als van 
de burgemeester.
Het kabinet is er onvoldoende in geslaagd deze 
verantwoordelijkheid van de burgemeester in de 
wetstekst vast te leggen.
Zij nodigt het kabinet uit dit alsnog te doen, desnoods 
via een apart artikel.

3. De WD-fractie benadrukt dat de eerste opvang van 
slachtoffers zowel een taak van de politie is als van het 
openbaar ministerie.

Het driehoeksoverleg

1. De WD-fractie deelt het standpunt van het kabinet, 
dat een wettelijke basis voor het driehoeksoverleg 
gewenst is zonder daar verdere regels aan te stellen. 
De huidige situatie geeft daar (nog) geen aanleiding 
voor.

2. Zij gaat ervan uit, dat de wet voldoende ruimte laat 
voor de ontwikkeling van het regionale driehoeksover
leg in aansluiting op de ontwikkeling van de regionale 
samenwerking.
Dit is bijvoorbeeld van groot belang voor de bestrij
ding van de zware criminaliteit.

VIII. Aanwijzigingsbevoegdheid van de
minister van Binnenlandse Zaken inzake 
de handhaving van de openbare orde.

1. De WD-fractie acht evenals het kabinet een aanwij
zingsbevoegdheid voorde Minister van Binnenlandse 
Zaken naast een dergelijke bevoegdheid voor de 
Commissaris van de Koningin noodzakelijk.

2. De formulering van de situaties, waarin een aanwijzing 
kan worden gegeven, is onvermijdelijk algemeen.
Zij onderstreept het standpunt van het kabinet, dat 
een aanwijzing slechts in een uiterste geval kan wor
den gegeven, als overleg geen oplossing meer biedt.

3. De WD-fractie vindt het onjuist, dat aan de aanwij
zingsbevoegdheid niet de verantwoordelijkheid voor 
de uitvoering is gekoppeld. Dat kan een burgemeester 
in een onmogelijke positie brengen, onder andere 
tegenover de gemeenteraad.
Zij verzoekt het kabinet alsnog met een bevredigende 
oplossing te komen.

4. Het is niet duidelijk welk machtsmiddel beschikbaar is 
als een burgemeester weigert een aanwijzing op te 
volgen.

(V o o rn a d e re  in lic h tin g e n : H.F. D ijks ta l, te l.: 0 7 0 -1 8 2 8 8 4 .)
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gaan van de stijging van het wereldenergiegebruik met 
een groeiende economie, voornamelijk van de ontwikke
lingslanden, zal grote problemen opleveren.
Hoewel een vervijfvoudiging van de wereldeconomie 
mogelijk wordt geacht, wordt erkend dat zelfs een ver
dubbeling van het huidige energiegebruik door inzet van 
het huidige brandstofpakket voor de aarde als geheel 
ondraagbaar is. Een verdubbeling van het huidige ge
bruik van steenkool, bruinkool, olie en gas, zou het

Commissie Brundtland

De Wereldcommissie voor Ecologie en Ontwikkelingssa
menwerking de zogenaamde Commissie Brundtland 
heeft nagegaan hoe bereikt kan worden dat de welvaart 
van de bewoners in de ontwikkelingslanden kan worden 
verhoogd. De Commissie constateerde dat de ener
gievoorziening een belangrijk knelpunt vormt. Het door-
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sterk doen oplopen dat daaraan onomkeerbare, onaan
vaardbare gevolgen, verbonden zouden zijn.
Met name de stijging van de zeespiegel en veranderingen 
in het klimaat geven grote zorgen die vooral door Afri
kaanse landen worden gedeeld. De Commissie beveelt 
aan om met kracht onderzoek te verrichten naar duurza
me vormen van energie-omzetting en naar verhoging van 
de veiligheid van kernenergie. Zij acht het noodzakelijk 
dat de westerse landen zich in sterke mate beperken bij 
het gebruik van fossiele energiebronnen om daarmee de 
ruimte te scheppen voor ontwikkelingslanden om hun 
economie met behulp van brandstof te ontwikkelen. De 
commissie heeft een zogenaamd „lage energiescenario” 
ontworpen dat ertoe zou moeten leiden dat in 2020 het 
totale energiegebruik van de wereld weer gelijk wordt aan 
de huidige, maar dat het gebruik van fossiele brandstof in 
de industrielanden tot de helft van het huidige niveau 
wordt teruggebracht. In feite houdt deze aanbeveling in 
dat de industrielanden alternatieve vormen van energie, 
inclusief kernenergie, zullen benutten voor hun energie
behoeften, zodat de steeds schaarser wordende brand
stoffen als olie, steenkool en gas tegen aanvaardbare 
prijzen door ontwikkelingslanden kunnen worden inge
zet. In het regeringsstandpunt wordt aan de aanbevelin
gen van de commissie steun gegeven en daarmee ook de 
optie van het lagere energiescenario onderschreven.
Namens de WD-fractie werd de regering gevraagd om 
de Kamer een plan in hoofdlijnen voor te leggen waarop 
het lange termijn energiebeleid zal worden gebaseerd, 
opdat de aanbevelingen van de commissie tegen 2020 
kunnen worden gerealiseerd.
Belangrijke punten zullen daarbij zijn: het sterk opvoeren 
van de energiebesparing en een zodanige keuze van 
energiebronnen dat ingrijpende milieu-effecten worden 
vermeden.
Het nastreven van deze doelstellingen zal zeer ingrijpen
de veranderingen met zich meebrengen. Voor het herstel 
van het koolstofevenwicht zal de produktie van hout in 
Nederland, in Europa en wereldwijd moeten worden 
bevorderd. Het in standhouden van grote tropische bos
sen en herbebossing op grote schaal zijn daartoe vereist.

zoals onder andere het uitsluiten van mensen met een 
gezin of bij zwangerschap. Volgens het voorstel moet er 
dan sprake zijn van een „redelijke verhouding tussen het 
beoogde doel en het gehanteerde middel” om een derge
lijke maatregel te rechtvaardigen.
De WD woordvoerder plaatste hier de nodige kantteke
ningen bij en heeft de Minister om nadere uitleg van deze 
formulering en voorbeelden gevraagd. Tevreden was zij 
echter dat nu de bewijslast ligt bij degene die beticht 
wordt van het plegen van discriminatoire handelingen. 
Klachten over ongelijke behandeling kunnen nu gericht 
worden tot de Commissie Gelijke Behandeling van man
nen en vrouwen, die zal bestaan uit elf leden van wie er 
tenminste zes vrouw zijn. De commissie kan zelf op 
onderzoek uitgaan, zowel wat betreft het gedrag van een 
bepaalde werkgever (met diens instemming) als van een 
hele sector en kan daarover een advies geven. De 
uitspraken van de commissie zijn niet bindend, maar 
maken het wel eenvoudiger voor een klager om naar de 
rechter te stappen, indien het advies positief uitvalt.
Een andere gunstige ontwikkeling is dat door dit voorstel 
de mogelijkheid tot groepsactie wordt uitgebreid, zodat 
nu ook instellingen als de Ondernemingsraad of de 
Ombudsman met klachten naar de commissie kunnen 
gaan.
De WD is er echter ongelukkig over dat er ten aanzien 
van de pensioenregelingen nog steeds vele ongelijkhe
den zijn en vroeg zich af waarom het Kabinet niet wat 
actiever op dit gebied optrad. Als voorbeelden werden 
genoemd het ontbreken van het pensioenrecht voor de 
echtgenoten/partners van vrouwelijke ambtenaren en 
vrouwelijke Kamerleden.
De WD was het oneens met het voorstel om ook de 
media aansprakelijk te stellen voor het opnemen van 
advertenties die in strijd zijn met de gelijke behandeling, 
aangezien naar haar mening de opdrachtgever de verant
woordelijkheid heeft voor de inhoud van een advertentie, 
zoals ook bij de behandeling van de Warenwet uitdrukke
lijk is vastgesteld. Een amendement terzake is ingediend.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m e v ro u w  drs. N. R e m p t-H a lm -  
m a n s  d e  Jo n g h , tel. 0 7 0 -1 8 2 8 9 8 .)

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : dr. R. B ra a m s , tel. 0 7 0 -1 8 2 2 1 , 
ts t.2 8 8 3 .)

Reparatiewetgeving Gelijke 
Behandeling

Ongeveer tien jaar na de invoering van de verschillende 
wetten op het gebied van Gelijke Behandeling boog de 
Tweede Kamer zich gisteren over het voorstel van het 
kabinet om de wetten over gelijke beloning en gelijke 
behandeling van mannen en vrouwen op de arbeidsmarkt 
in elkaar te schuiven.
Dit was nodig om uitvoering te geven aan verschillende 
EG Richtlijnen die voorschrijven dat mannen en vrouwen 
gelijke kansen moeten hebben zowel bij de toegang tot 
alsook de voorportalen voor de arbeidsmarkt. De WD 
was het in grote lijnen eens met het voorstel van het 
Kabinet en vond dat er verbeteringen waren aangebracht 
ten aanzien van vroegere wetgeving. Zo is het nu mogelijk 
voor iedere werknemer om naar de rechter te stappen 
wanneer een werkgever direct of indirect onderscheid 
maakt tussen mannen en vrouwen. Bij direct onderscheid 
wordt er gediscrimineerd op grond van het geslacht. Bij 
indirecte discriminatie moet er objectief worden vastge
steld dat er gediscrimineerd is bijvoorbeeld door het

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de reces
periodes van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Uitgave van de Haya van Somerenstichting; waarin 
opgenomen de mededelingen van het hoofdbestuur van 
de WD.
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de 
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.

Redactie:
drs. L.IVI.L.H.A. Hermans 
H.F. Heijmans 
drs. F.A. Wijsenbeek 
mr. J. Hommes

Organisatie:
mr. H.J. Lutke Schipholt

Abonnementsadministratie/
redactieadres:
Postbus 30836 
2500 GV ’s-Gravenhage 
tel. 070-614121

Abonnementsgeld:
ƒ 50 ,- per jaar

Vormgeving en druk:
Hofstad Druktechniek bv,
Zoetermeer



9  s e p te m b e r  19 8 8 200
■  TWEEDE KAMER

Aftreden minister Van Eekelen

De WD-fractie heeft groot respect voor de waardige 
wijze waarop de minister van Defensie zijn ambt heeft 
neergelegd. Hij heeft in bijna tien jaar in drie kabinetten 
gediend en hij heeft daarin een aantal goede dingen tot 
stand gebracht. Daarbij kan in het bijzonder worden 
gedacht aan zijn alom gewaardeerde Europese beleid en 
ook aan het feit dat de minister van Defensie, de heer Van 
Eekelen, bij onze fractie en in dit huis bekend staat als een 
integer mens. Voorts is het een feit dat uit de onderzoe
kingen met betrekking tot zijn beleid (het rapport van de 
Algemene Rekenkamer en het rapport van de enquête
commissie) nooit naar voren is gekomen dat de Kamer 
,door hem niet goed was ingelicht.

De gang van zaken

Na lezing van het enquêterapport heb ik contact opgeno
men met de heer Van Eekelen en met hem gesproken 
over hetgeen in dat rapport naar voren wordt gebracht 
over de periode waarin hij verantwoordelijkheid droeg 
voor het paspoortproject. Dit is ernstige kritiek. Ik heb 
hem, gezien de ernst van deze kritiek, gevraagd zich te 
beraden over de vraag of het voortduren van kritiek op 
aspecten van de zakelijke leiding die hij aan dit project 
heeft gegeven, maar die ook eerder in dit huis ter sprake 
is gekomen, hem niet ernstig gingen bemoeilijken in zijn 
functioneren als minister van Defensie. De minister heeft 
mij toen geantwoord, hierover te willen nadeken. Hij heeft 
hierover een aantal dagen nagedacht en mij toen gemeld 
dat hij inderdaad overwoog, zijn ambt neer te leggen. 
Gezien de belangen van het departement van Defensie, 
meende hij dat er een punt kon komen waarop hij zijn 
verantwoordelijkheden beter aan een opvolger kon 
overdragen.
Vanuit zijn loyaliteit tegenover de minister van Buiten
landse Zaken heeft hij een bijdrage willen leveren aan het 
weerwoord van de bewindslieden van Buitenlandse Za
ken op het rapport van de enquêtecommissie alvorens hij 
zijn definitieve besluit nam. Dit definitieve besluit heeft hij 
vanochtend genomen. Hij heeft mij dit meegedeeld en is 
daarop naar de Kamer gekomen om haar deelgenoot te 
maken van de motieven die hem tot het nemen van dit 
besluit hadden geleid.
Dat hij in zijn verklaring, hier afgelegd, de kritiek op zijn 
functioneren heeft verworpen, is naar mijn mening zijn 
goed recht.
Het aftreden van een bewindsman is altijd pijnlijk en 
dramatisch. Er is geen ideale manier; de zuiverste han
delwijze verschilt van geval tot geval. De fractie van de 
WD meent dat de heer Van Eekelen juist heeft gehan
deld, een juist besluit heeft genomen.
Joris J.C. Voorhoeve

Ontwerpnota volkshuisvesting 
in de jaren negentig

De volkshuisvestingsnota van het kabinet is een interes
sant en belangrijk beleidsstuk. Een groot aantal voorstel
len, die daarin worden gedaan, zijn reeds eerder door de 
WD-Tweede Kamerfractie bepleit. Dat geldt met name
voor:
-  het uitvoering geven aan het principe van meer markt 

en minder overheid;
-  het geleidelijk verminderen van de subsidie-uitgaven;
-  de vereenvoudiging van ingewikkelde subsidierege

lingen;
-  de afschaffing van het d.k.p. huursysteem;
-  de grotere vrijheid voor sociale verhuurders om de 

huur vast te stellen;
-  het toestaan aan gemeenten om het toegekende bud

get meer naar eigen inzicht te besteden;
-  de keuze te laten tussen nieuwbouw of grootwoning- 

verbetering;
-  de bevordering van de kamerverhuur (motie-De Beer);
-  de bevordering van het eigen woningbezit.

De WD-fractie juicht toe dat de verkoop van huurwonin
gen aan de bewoners wordt opgevoerd. Wel betwijfelt zij 
dat de voorgestelde maatregelen voldoende effect zullen 
sorteren. De voorstellen in haar eigen Nota Verkoop van 
Sociale Huurwoningen acht zij doeltreffender. Er wordt 
een begin gemaakt met de huurliberalisatie; maar opge
merkt dient te worden dat het voorstel niet zo ver gaat als 
was afgesproken in het regeeraccoord. De WD-fractie 
vindt het verstandig, dat het kabinet niet komt met een 
landelijke verhuisplicht of een huurbelasting. Wel zet zij 
grote vraagtekens bij de voorstellen, om de sociale 
verhuurders en de gemeenten in staat te stellen om 
doorstroming af te dwingen.
Het geheel overziende, constateert de WD-fractie dat de 
Nota een flink aantal stappen in de goede richting zet.

(V oo r n a d e re  in lich tin g e n : L .M . d e  Beer, tel. 0 7 0 -1 8 2 8 8 0 .)

Wetsvoorstel Adoptie 
buitenlandse pleegkinderen

I. Algemeen

De W D  heeft waardering voor het wetsvoorstel als 
zodanig. Het geeft de nodige duidelijkheid en rechtsze
kerheid aan de adoptie. Tevens worden de bestaande 
procedures versneld en verbeterd.

II. Het kennelijke belang van het kind

De W D  heeft zorgen over de hantering van dit begrip in 
de praktijk:
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Ten eerste, in de landen van herkomst is een tendens 
waarneembaar om toestemmen in adoptie te beschou
wen als een brevet van onvermogen om voor de eigen 
bevolking te zorgen. Ten tweede, het is onduidelijk hoe 
zowel in de landen van herkomst als in ons land de 
afwegingen worden gemaakt tussen plaatsing in een 
kindertehuis in eigen land en adoptie in een vreemd land 
en tussen de betere materiële voorzieningen in het 
vreemde land en de culturele bindingen in de eigen 
omgeving.
Ten derde, bij de aspirant-pleegouders wisselen de rede
nen voor adoptie van louter idealisme tot volstrekt eigen 
belang. In 85% van de gevallen zijn het ouders, die 
ongewenst kinderloos zijn. De motieven zullen overigens 
veelal gemengd van aard zijn.
Ten vierde, de bevoegde autoriteiten hanteren onduidelij
ke beleidslijnen. Ook het wetsvoorstel is niet helder. De 
Memorie van Antwoord noemt als criteria:
-  de behoefte van het kind aan genegenheid
-  het recht op geborgenheid
-  het recht op voortdurende zorg
Daarentegen wordt, ook in de VN-verklaring 41/85, plaat
sing in een kindertehuis in eigen land als passend alterna
tief gezien.
Het bemiddelings bureau ’Wereldkinderen’ wijst vervol
gens op de VN-verklaring, die spreekt over het recht op 
een gezinsleven. In de M.v.A. wordt interlandelijke adop
tie als ultimum remedium bestempeld. Niettemin vinden 
er toch adopties plaats, ook als er in eigen land plaats is in 
kindertehuizen. In de praktijk worden zelfs kinderen uit de 
tehuizen gehaald, met name door zogenaamde zelfdoe
ners, dit zijn mensen die zelf een te adopteren kind 
zoeken en het gehele adoptieproces zonder hulp van 
buiten af doorlopen. Bovendien is niet duidelijk welke 
betekenis aan het opgroeien in de eigen cultuur wordt 
gehecht.
Recente gegevens wijzen erop dat een relatief groot deel 
van buitenlandse adoptie-kinderen in de jeugdhulpverle
ning terecht komen. In de Nota naar aanleiding van het 
Eindverslag worden als oorzaken genoemd:
-  de oorspronkelijke relatie met de eigen ouders
-  het karakter van het kind zelf
-  de relatie met de nieuwe ouders
Het valt op dat 'cultuurverschillen’ niet als oorzaak wor
den genoemd.
De WD-conclusie:
-  de criteria, die worden gehanteerd om het kennelijke 

belang van het kind vast te stellen, zijn niet duidelijk en 
soms zelfs tegenstrijdig

-  er zijn onvoldoende waarborgen, dat in alle gevallen 
het belang van het kind bepalend is

-  het is gewenst, dat de regering haar beleid terzake 
onmiskenbaar duidelijk maakt en aangeeft welke 
waarborgen er zijn, dat er niet met het belang van 
kinderen gesold wordt.

III. De zogenaamde „zelfdoeners”

Het wetsvoorstel, dat de adoptie reguleert, betekent ook 
beperkingen voor de zelfdoeners.
De W D acht dit juist vanwege:
-  de vereiste zorgvuldigheid
-  de garantie, dat het belang van het kind voorop staat
-  de noodzaak om de naam van Nederland en van 

Nederlandse instanties op dit gebied in het buitenland 
hoog te houden.

Dit legt echter de verplichting op aan bemiddelende 
instanties, de Raden voor de Kinderbescherming en het 
Ministerie van Justitie om optimaal dienstbetoon aan 
zelfdoeners te betrachten. De WD verwacht dat de 
regering daarop toe zal zien.

IV. Kinderhandel

Regelmatig duiken berichten over kinderhandel en ande
re malafide praktijken op. De WD is hier zeer bezorgd 
over. Het wetsvoorstel levert zeker een bijdrage tot 
bestrijding hiervan.
Het verheugt de WD, dat de regering haar suggestie 
gevolgd heeft om de strafmaat te verhogen ten aanzien 
van het zonder beginseltoestemming opnemen van een 
adoptie kind. Zeer grote waarde wordt er gehecht aan 
opsporing en bestraffing van kinderhandelaren. De WD 
heeft er bij de regering op aan gedrongen ter zake alert te 
blijven, onder andere door goede samenwerking tussen 
politie, justitie, de betrokken instellingen en de Neder
landse ambassades.

V. Procedure

Veel klachten waren er over het lange tijdsverloop van 
een adoptieprocedure. Het traject voorlichting -  aan
vraag beginseltoestemming -  gezinsonderzoek -  toe
kenning beginseltoestemming lijkt nu redelijk.
Het probleem is de bemiddeling, hiervoor bestaat een 
wachtlijst van ongeveer 2500 gezinnen.
Met betrekking tot de overgangsregeling bevat het wets
ontwerp naar het oordeel van de WD een zeer coulante 
regeling. Met nadruk wijst zij erop, dat bij lopende aanvra
gen het belang van het kind centraal moet blijven staan.

VI. AIDS-test

In de Nota naar aanleiding van het Eindverslag meldt de 
regering, dat bemiddelende instanties naast andere me
dische onderzoeken ookAIDS-testen doen, dit niet alleen 
in de risico landen. De WD acht dit wenselijk en aan
vaardbaar. De vraag is of er een verplichte AIDS-test 
moet komen, in het algemeen wijst de VVD dit af. In dit 
bijzondere geval acht zij de verplichting om een AIDS-test 
te ondergaan juist, indien de pleegouders of adoptiefou
ders dat wensen. Dit moet dan ook in de voorlichting 
nadrukkelijk gemeld worden. De PvdA is tegenstander 
van een verplichte AIDS-test.

VII De kosten voor de ouders

De grondslag voor het in rekening brengen van de kosten 
is de WD niet geheel duidelijk. Daarom steunt de WD 
een amendement dat er voor zorgt dat de kosten van het 
gezinsonderzoek niet aan de ouders in rekening wordt 
gebracht.

VII. Tenslotte

Er is een principiële discussie over het adopteren van 
kinderen uit Derde Wereldlanden mogelijk. Vooralsnog 
vreest de WD dat die discussie niet tot een eenduidige 
conclusie zal leiden over wat precies de belangen van de 
betreffende kinderen zijn.
Daarom legt zij zich nu neer bij een pragmatische bena
dering, waarbij de bestaande situatie in betere banen 
wordt geleid. Dat op zichzelf is de winst van het wets
voorstel. Wel hoopt de WD dat alle betrokkenen zich 
zullen realiseren, dat kinderen in hun kwetsbaarheid recht 
hebben op de meest zorgvuldige behandeling, waarbij 
hun belang voorop staat.
Als het om hulp aan kinderen in de derde wereld gaat, 
wijst de WD met nadruk op het werk van particuliere 
organisaties als Foster Parents en Terre des Hommes.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : H. F. D ijks ta l, tel. 0 7 0 -1 8 2 8 8 4 .)



P R E S S E
De Euro-Expresse w o rd t uitgegeven 
onder auspic iën van de Nederlandse 
leden van de Liberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Europa 1992-11; Brabant 
perspectief

De vice-minister president en minister van Economische 
Zaken, dr. R.W. de Korte heeft op 8 september jl. de 
manifestatie „Brabant Perspectief” geopend. Hieronder 
volgen enige punten uit zijn toespraak.

Interne Markt

In 1492 ontdekte Columbus Amerika. Precies 500 jaar 
later, in 1992, ontdekken wij Europeanen het Europa 
zonder grenzen. Amerika speelt daarbij een grote rol. 
Amerika als economische wereldmarkt, tesamen met 
Japan en de nieuwe industrielanden in Zuid-Oost Azië, 
dwingen Europa de krachten te bundelen.
De voltooiing van de Interne Markt heeft daardoor een 
extra impuls gekregen. Overigens wordt al zo’n 30 jaar 
concreet gewerkt aan de interne markt, waarbij de doua
ne unie en het Europese Monetaire stelsel tastbare en 
belangrijke resultaten zijn. Het is dus eigenlijk niet iets van 
de laatste paar jaar. Het zou ook een misverstand zijn te 
denken dat na 1992 alles opeens vanzelf gaat.
Voor het bedrijfsleven zijn thans actuele vragen: wat zijn 
de toekomstverwachtingen en wat is vanuit strategisch 
oogpunt voor de onderneming relevant. Van belang is dat 
men zich realiseert dat de parameters waarbinnen onder
nemingen functioneren, veranderen. De nationale gren
zen worden steeds minder relevant. Er zal steeds meer 
internationale concurrentie optreden. Dat betekent dat 
ondernemingen gedwongen zullen worden efficiënter te 
werken en meer en meer zullen moeten letten op de prijs/ 
kwaliteit-verhouding van hun produkten.
De potentiële voordelen van de voltooide interne markt 
zijn enorm:
-  extra economische groei van 4,5 a 5%;
-  toename van arbeidsplaatsen met minimaal 2 miljoen;
-  daling van consumptieprijsniveau met zo’n 6%;
-  verbetering betalingsbalans met 1 % vanuit totale 

BNP.

Het is echter het bedrijfsleven dat het zelf moet doen. De 
overheid moet zich vooral inzetten voor het scheppen van 
goede voorwaarden.

De voorwaardenscheppende rol betreft:
-  de regelgeving op Europees niveau;
-  het macro economisch beleid op nationaal niveau;
-  het stimuleren van het bedrijfsleven bij het op tijd 

realiseren van vernieuwingen.
Concrete voorbeelden zijn de kwaliteitszorg, het toele
veren en uitbesteden en de bevordering van logistiek 
management.

Informatievoorziening

Zeer actueel op dit moment is de behoefte aan betrouw
bare informatie en kennis over de voltooiing van de 
interne markt. Deze behoefte bestaat niet alleen bij de 
ondernemers, maar ook bij de werknemers, de consu
menten en de overkoepelende organisaties op deze 
terreinen.
Om aan deze grote informatiebehoefte te voldoen heeft

het ministerie van Economische Zaken een aantal con
crete activiteiten ontwikkeld, welke passen in de algeme
ne informatieverstrekking vanuit de overheid over 1992. 
Te weten:
-  vanaf 21 september aanstaande wordt er een centraal 

telefoonnummer opengesteld voor de opvang van 
vragen over de Interne Markt;

-  in het najaar komt er een databank waarop iedereen 
zich kan aansluiten, met specifieke informatie over de 
EG, de Interne Markt en de relevante dossiers;

-  vanaf 21 september aanstaande verschijnt er regelma
tig een informatiebulletin;

-  ook wordt in de komende maanden een studie-onder- 
steuningsregeling opgesteld om lacunes in kennis 
over de gevolgen van de Interne Markt weg te nemen.

Uitgangspunt blijft dat het bedrijfsleven het zelf zal moe
ten waarmaken. Meer dan ooit zal het dan gaan om de 
kwaliteit van onze produkten en diensten. Een centraal 
thema daarbij is de harmonisatie van de technische 
voorschriften van de lidstaten, die uitmonden in normali
satie en certificatie. Van groot gewicht is dat het bedrijfs
leven op die terreinen de krachten bundelt, 
dr. R.W. de Korte 
Vice Minister-President 
Minister van Economische Zaken

Wederzijdse erkenning van 
diploma’s in de Gemeenschap

Op 22 juni jl. is een flinke stap gezet op weg naar een vrij 
verkeer en vrije vestiging van personen, toen de Minister
raad tot een gemeenschappelijk standpunt kwam ten 
aanzien van erkenning van diploma’s.
Tot op heden komt het nog al te vaak voor dat de 
(beroeps)diploma’s van Europese burgers die zich om 
een of andere reden in een andere lidstaat vestigen, 
helemaal niet of niet als gelijkwaardig worden erkend, 
waardoor de betrokkenen sterk worden benadeeld. Het 
principe van vrije vestiging van personen mèt volledige 
erkenning van hun behaalde diploma’s ligt verankerd in 
artikel 57 van het Verdrag van Rome: „Teneinde de 
toegang tot werkzaamheden (...) te vergemakkelijken, 
stelt de Raad (...) richtlijnen vast inzake de onderlinge 
erkenning van diploma’s, certificaten en andere titels” . 
Het centrum voor de ontwikkeling van het beroepsonder
wijs (CEDEFOP) in Berlijn, dat nauw samenwerkt met de 
Europese Commissie, richt zich op de onderlinge verge
lijking van de niet-universitaire beroepsopleidingen in de 
verschillende lidstaten. Sinds 1975 zijn een kleine 
100 opleidingen in de hele Europese Gemeenschap on
der de loep genomen, vooral in de sectoren land/tuin/ 
bosbouw, horeca, bouw, energie- en watervoorziening 
en de automobielindustrie. Momenteel praat men over de 
textiele beroepen. Er bestaan ook plannen voor de intro
ductie in 1989/1990 van een Europese beroepsoplei- 
dingspas. Overigens heeft het Europees Parlement al in 
1983 op liberaal initiatief de invoering van een dergelijk, 
fraudebestendig „Europees paspoort”' bepleit. 
Aanvankelijk hanteerde men dezelfde procedure voor de 
erkenning van beroepen die een hogere opleiding verei
sen: vergelijking van curricula en onderwijsmethodes en



een streven naar harmonisatie van de studies en diplo
ma’s. In 30 jaar tijd zijn op die manier alleen richtlijnen 
voor een zevental beroepen tot stand gekomen, voorna
melijk in de medische sector (artsen, dierenartsen, tand
artsen, verpleeg- en verloskundigen, apothekers) plus 
architecten. Deze Europese wetgeving heeft een positief 
effect gehad op de opleiding tot verpleegkundigen in 
Frankrijk, die aanzienlijk werd verdiept. Bovendien kun
nen Italianen nu naar een échte tandarts (voor 1984 
bestond daar geen specifieke tandartsenopleiding). 
Diezelfde zegen staat de Spanjaarden te wachten na een 
overgangsperiode van 5 jaar. De „juristenrichtlijn” van 
1977 staat de ruim 130.000 Europese advocaten alleen 
toe in een andere lidstaat te pleiten en juridische diensten 
te verlenen samen met een advocaat of een advocaten
collectief uit het gastland. Geen volledig vrij verkeer van 
personen en diensten, geen volledig vrije vestiging dus 
voor deze beroepsgroep.
Zouden alle opleidingen op deze manier moeten worden 
vergeleken, dan waren we in 2092 nog niet klaar. Zo ligt 
een voorstel voor een ingenieursrichtlijn al vanaf 1969 op 
de tafel van de Ministerraad! Vanwege de gecompliceer
de procedures en soms brede interpretatiemogelijkhe
den, kwam de Europese Commissie in 1985 in het 
beroemde witboek met het initiatief voor een algemeen 
stelsel van diploma-erkenning voor het hoger onderwijs, 
gebaseerd op het wederzijds vertrouwen tussen de lid
staten en gelijkstelling van de universitaire opleidingen 
wat betreft curricula en lesmethodes. Een erkenning van 
titels en diploma’s zonder voorafgaande moeizame har
monisatie. In november 1985 ging het Europees Parle
ment al in principe accoord met het Commissievoorstel. 
Vervolgens heeft de Ministerraad bijna drie jaar over dit 
initiatief gediscussieerd. Sommigen wilden bepaalde be
roepen uitsluiten, bijvoorbeeld het leraarschap. Boven
dien moest, als compensatie voor het wederzijds vertrou
wen, toch een bepaalde vorm van stage of examen 
mogelijk zijn. Dit geldt vooral voor de juridische beroe
pen. Er bestaan uiteraard grote verschillen tussen de 
nationale wetgevingen van de 12 lidstaten. Het is begrij
pelijk dat een kandidaat-jurist blijk moet geven van 
grondige kennis van de wetgeving van het gastland. En 
wat te doen met diploma’s die buiten de EG zijn behaald 
en de in éen of enkele lidstaten zijn gehomologeerd? Veel 
universitaire diploma’s zijn geen specifieke beroepsdi
ploma’s en bieden in de lidstaten heel verschillende 
perspectieven; hoe moeten die „algemene titels” worden 
benaderd?
De discussie raakte onder het Duitse voorzitterschap in 
een stroomversnelling. De Duitsers gaven hoge prioriteit 
aan het voorstel en wisten op de valreep een doorbraak te 
bereiken. Het gemeenschappelijk standpunt van de Raad 
wordt nu voorgelegd aan het Europees Parlement, dat 
naar verwachting geen bezwaar zal aantekenen. De 
richtlijn zou eind dit jaar kunnen worden aangenomen en 
wordt dan met ingang van 1 januari 1991 van kracht.
Dat betekent dat iedere Europese bezitter van een hoger 
onderwijsdiploma (dat een studie van minimaal 3 jaar 
afsluit) zijn of haar diploma en titel binnen de hele EG 
erkend krijgt. Ook de diploma’s van EG-onderdanen die 
hun studie buiten het grondgebied van de Gemeenschap 
hebben gevolgd worden erkend, mits zij een gedeelte van 
hun studie in een van de lidstaten hebben gevolgd. Heeft 
men een hoger-beroepsdiploma behaald na een studie 
korter dan drie jaar, dan mag het gastland enige beroeps
ervaring eisen. Indien er wezenlijke verschillen in de 
opleidingen bestaan, dan kan het gastland een stageperi
ode of een extra examen verlangen voor die onderdelen 
die niet in de opleiding van de kandidaat voorkwamen. De 
keus is aan de kandidaat, behalve bij juridische beroepen 
(waaronder ook accountants): dan bepaalt het gastland
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of de kandidaat een stage moet volgen of een examen 
dient af te leggen. De lidstaten moeten alle voornemens 
ter goedkeuring voorleggen aan de Europese Com
missie.
Met de invoering van dit systeem worden een aantal 
onzekerheden voor Europese burgers weggenomen. Alle 
lidstaten erkennen eikaars onderwijssystemen weliswaar 
niet als gelijk, maar wèl als gelijkwaardig en van voldoen
de hoog niveau. Een bewijs van solidariteit en van groei
end vertrouwen in eikaars prestaties!

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . m r. J .E .S . La rive , E u ro 
p e e s  P a rlem e n t, tel. 0 9 -3 2  2  23 4 2 2 1 3 .)

Prof.mr. B.M. Teldersstichting
Binnenkort publiceert de Prof.Mr. B.M. Teldersstichting 
geschrift no. 67: „Strafrecht en Rechtshandhaving”. 
Heden ten dage wordt de samenleving geconfronteerd 
met een groeiende kloof tussen het aantal geregistreerde 
en opgehelderde misdrijven. Voorts is er sprake van een 
sterke toename van het aantal niet afgedane strafzaken 
en van de afhandelingsduur ervan.
In deze meest recente publicatie vindt men een aantal 
praktische aanbevelingen om de geconstateerde man
co’s op termijn te beperken. Met deze studie hoopt de 
Teldersstichting de discussie over strafrecht en rechts
handhaving te stimuleren.
U kunt geschrift no. 67 gratis verkrijgen door onderstaan
de bon vóór 26 september aanstaande ingevuld te re
tourneren aan VVD-Expresse, Postbus 30836, 2500 GV 
's-Gravenhage.

NAAM: ............................................................................

ADRES:

WOONPLAATS: 

POSTCODE: '....

□ wil geschrift no. 67 ontvangen.
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TWEEDE KAMER

Pensioen Weduwe Rost van 
Tonningen

Inleiding

-  In maart 1986 onthulde de Haagse Post dat de wedu
we Rost van Tonningen al jaren staatspensioen ontvangt 
als weduwe van een ex-Kamerlid. Minister De Korte laat 
het onderzoeken.

-  In november 1986 deelde de regering mede geen 
vrijheid te kunnen nemen een voorstel te doen tot beëin
diging van het pensioen; hoorzitting en Kamerdebat 
volgen.

-  In het Kamerdebat worden aangenomen:
A) motie-Kok c.s.: de Kamer wenst initiatiefwet voor te 

bereiden die de mogelijkheid biedt tot beëindiging 
van enkele bestaande weduwenpensioenen van 
gewezen Kamerleden en kans maakt op een twee
derde meerderheid. (78 voor - 60 tegen);

B) motie-De Grave c.s.; de Kamer wenst initiatiefwet 
voor te bereiden waarin wordt bepaald op welke 
gronden pensioen van (oud-)leden en hun nabe
staanden vervallen kan worden verklaard en dat 
kans maakt op een tweederde meerderheid (97 
voor - 41 tegen);

-  De uitvoering van deze moties leidde uiteindelijk tot 
indiening van een initiatiefwetsvoorstel van een vijftal 
Tweede Kamerleden (waaronder twee W D’ers), waarin 
wordt voorgesteld zowel een regeling voor de toekomst 
op te nemen als een voorziening terzake van de NSB- 
Kamerleden en hun weduwen.

Toekomst

-  Voor wat betreft de regeling voor de toekomst werden 
zowel zwaarwegende redenen voor, als zwaarwegende 
redenen tegen aangevoerd.

A Argumenten pro
-  vervallen verklaring van pensioen kan wel bij ambte

naren, ministers e.d.; deze leemte moet worden 
opgevuld.

-  het bezwaar tegen eerdere voorstellen dat de rege
ring niet zou mogen beslissen over de positie van 
Kamerleden is ondervangen;

B. Argumenten contra
-  er is een essentieel onderscheid tussen Kamerle

den enerzijds en ministers/ambtenaren anderzijds. 
Kamerleden ontlenen hun mandaat aan de kiezers. 
Het is daarom onjuist dat een Kamermeerderheid 
de rechtspositie van de leden kan aantasten;

-  de voorgestelde beroepsmogelijkheid op de rech
ter betekent dat een parlementsbesluit ongegrond 
kan worden verklaard. Daardoor kan de democra
tie schade oplopen.

Verleden

De voorgestelde regeling voor het verleden, die kon 
uitlopen op beëindigen van de pensioenuitkeringen van 
de weduwen Rost van Tonningen en Marchant d’Ansem- 
bourg heeft ieder Kamerlid voor ernstige gewetenspro
blemen geplaatst.
Bij de stemming over dit onderdeel van het wetsvoorstel 
bleek dat 68 Kamerleden voor en 70 Kamerleden tegen 
waren (WD-fractie: 12 voor / 13 tegen / 2 afwezig). Het 
wetsvoorstel -  waarvoor overigens een tweederde meer
derheid vereist was -  is vervolgens ingetrokken. De 
overwegingen van de voor- en tegenstemmers zijn door 
het fractielid Wiebenga als volgt onder woorden gebracht 
in een stemverklaring.

Stemverklaring

Voorzitter, na diepgaand en ernstig beraad is de afweging 
voor de leden van mijn fractie als volgt uitgevallen:
a) 12 leden zullen hun stem geven aan het initiatiefwets
voorstel zoals het ons is voorgelegd. Deze leden delen 
het standpunt van de initiatiefnemers, dat niet alleen een 
regeling om in de toekomst de pensioenen van evt. 
landsverraderlijke Kamerleden + nabestaanden verval
len te verklaren gewenst is, maar dat een regeling voor 
het verleden (ex-NSB-Kamerleden) een logisch gevolg is 
van een algemene regeling.
Het voortbestaan van deze pensioenen is strijdig met het 
rechtsgevoel van zeer velen. Het parlement kan hiervoor 
niet langer medeverantwoordelijk zijn. (Een enkele van 
deze voorstanders wenst wel ingreep in het verleden, 
maar niet voor de toekomst).
Deze leden menen, dat er geen toestand mag ontstaan 
waarin de oorlogsslachtoffers en verzetsdeelnemers, 
maar niet alleen zij, in een positie komen waarin zij 
moeten zeggen: „Uw rechtsstaat is de onze niet meer".
b) De overige leden van de WD-fractie hebben moeten 
vaststellen dat het wetsvoorstel de landverraders tegen 
wie het gericht is niet meer kan treffen. Het treft wèl hun 
weduwen, waarom het ten principale niet mag gaan. De 
weduwe Rost van Tonningen -  wier verderfelijke opvat
tingen elk fractielid abject vindt -  moet via het strafrecht 
worden aangepakt. Deze fractieleden hebben niet anders 
kunnen concluderen dan dat stopzetting van deze pen
sioenen -  nadat zij zovele jaren bewust van de zijde van 
de overheid zijn uitgekeerd -  in strijd komt met de 
grondslag van onze democratische rechtsstaat, zoals 
ook de Raad van State geconcludeerd heeft. Zij kunnen in 
geweten hun stem aan dit wetsvoorstel niet geven, 
omdat zij de gedachte niet kunnen verdragen, dat Rost 
van Tonningen de rechtsstaat tweemaal zou verkrachten: 
eerst in de oorlog, en nu opnieuw.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga , T w ee de  
K am er, tel. 0 7 0 -1 8 3 9 0 4 .)



Privatisering

Wezenlijk onderdeel van het kabinetsbeleid

Op 5 september j.l. heeft in de Tweede Kamer een 
Commissie vergadering plaatsgevonden over het privati
seringsproces. In het Regeerakkoord was de passage 
opgenomen dat de Regering na 1 jaar een Evaluatie 
Rapport aan de Tweede Kamer zou aanbieden.
Dat in Nederland in 1982/1983 iets meer dan 70% van het 
Nationaal Inkomen door of via de overheid tot besteding 
is gekomen heeft bijgedragen aan een belemmering van 
de economische en maatschappelijke ontwikkeling. Tij
dens de vorige kabinetsperiode (Lubbers-Van Aardenne) 
is toen dan ook terecht een aanvang gemaakt met de 
privatisering als een wezenlijk onderdeel van het kabi
netsbeleid. Daar stond en staat de WD geheel achter. 
Als doelstelling van de privatisering is toen genoemd:
-  een betere bestuurlijke beheersing;
-  een versterking van de marktsector;
-  het bereiken van budgettaire besparingen.
In de nota is te lezen dat bestuurlijke en economische 
overwegingen belangrijker zijn geworden. De WD-fractie 
heeft er voor gewaarschuwd de budgettaire doelstelling 
niet uit het oog te verliezen.

Verrekening

Ter stimulering van het privatiseringsproject heeft het 
kabinet besloten dat eventuele hogere lasten voor de 
begroting van het betrokken ministerie in de beginjaren 
zullen worden verrekend met de opbrengsten in latere 
jaren. De WD verwacht hiervan een positief effect op de 
voortgang. Echter, het risico van verrekening later, blijft 
wel bij de overheid.
Een Inzicht van de kosten en baten van een te privatiseren 
onderdeel is derhalve van essentieel belang. De WD- 
woordvoerder heeft aangedrongen op een zodanige aan
passing van het Comptabel Bestel van de overheid, zodat 
zo veel mogelijk een bedrijfseconomische administratie 
kan worden gevoerd.
Daardoor kunnen kosten beter vergeleken worden met

die van soort gelijke activiteiten in de private sector, 
hetgeen de voortgang aanzienlijk zou kunnen verbeteren. 
De WD-fractie is van mening dat t.a.v. de voortgang van 
de privatiseringprojecten nog het een en ander verbeterd 
zou kunnen worden.

Voortgang van de privatisering

Tijdens het debat is door de WD-fractie uitvoerig stil 
gestaan waarom het eigenlijk allemaal zo lang duurt. 
Enkele argumenten zijn toen de revue gepasseerd.
-  De noodzaak tot aanpassen van de overheidsorgani
satie aan veranderende omstandigheden -  zoals in het 
bedrijfsleven door de markt afgedwongen -  kende men 
tot voor kort bij de overheid niet. Bovendien is de grote 
startfout gemaakt door ambtenaren zelf te laten onder
zoeken of hun dienst moest worden geprivatiseerd.
-  Sociale problematiek:
Ambtenarenbonden verzetten zich tegen privatisering, 
uit vrees voor verandering, banenverlies of inkomensach
teruitgang, vooral door lagere ambtenaren. Daarom 
streeft de WD-fractie maar overigens niet alleen ten 
behoeve van privatisering, naar beloning naar prestatie. 
In het particuliere bedrijfsleven is deze koppeling juist een 
van de motivatie motoren.

Pensioenen

Tenslotte is door de fractie uitdrukkelijk aandacht ge
vraagd voor de pensioen problematiek bij de privatise
ring. Het moet niet zo zijn dat de 'geprivatiseerde ambte
naar’ allemaal in een keurslijf van één pensioenfonds 
wordt gedwongen, maar dat de geprivatiseerde instelling 
zelf uitmaakt waar zij hun pensioenbelangen wensen 
onder te brengen. De WD-woordvoerder heeft aangege
ven dat de verzekeringsbedrijven in Nederland een grote 
taak daarin vervullen. De regering heeft toegezegd bin
nen enkele maanden met' een uitvoerige reactie over de 
pensioenproblematiek naar de Tweede Kamer te komen, 
zodat de discussie dan wordt voortgezet.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : J .F .B . van Rey, 0 7 0 -1 8 2 8 9 9 .)
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Wederzijdse erkenning van 
diploma’s in de gemeenschap

Op 22 juni jl. is een flinke stap gezet op weg naar een vrij 
verkeer en vrije vestiging van personen, toen de minister
raad tot een gemeenschappelijk standpunt kwam ten 
aanzien van erkenning van diploma’s.
Tot op heden komt het nog al te vaak voor dat de 
(beroeps)diploma’s van Europese burgers die zich om 
een of andere reden in een andere lidstaat vestigen, 
helemaal niet of niet als gelijkwaardig worden erkend, 
waardoor de betrokkenen sterk worden benadeeld. Het 
principe van vrije vestiging van personen met volledige 
erkenning van hun behaalde diploma’s ligt verankerd in 
art. 57 van het Verdrag van Rome: „Teneinde de toegang 
tot werkzaamheden (...) te vergemakkelijken, stelt de 
Raad (...) richtlijnen vast inzake de onderlinge erkenning 
van diploma’s, certificaten en andere titels”.
Het Centrum voor de ontwikkeling van het beroepson
derwijs (CEDEFOP) in Berlijn, dat nauw samenwerkt met 
de Europese Commissie, richt zich op de onderlinge 
vergelijking van de niet-universitaire beroepsopleidingen 
in de verschillende lidstaten. Sinds 1975 zijn een kleine 
100 opleidingen in de hele EG onder de loep genomen, 
vooral in de sektoren land/tuin/bosbouw, horeca, bouw, 
energie- en watervoorziening en de automobielindustrie. 
Momenteel praat men over de textiele beroepen. Er 
bestaan ook plannen voor de introduktie in 1989/1990 
van een Europese beroepsopleidingspas. Overigens 
heeft het Europees Parlement al in 1983 op LIBERAAL 
initiatief de invoering van een dergelijk, fraudebestendig 
Europees paspoort bepleit.
Aanvankelijk hanteerde men dezelfde procedure voor de 
erkenning van beroepen die een hogere opleiding verei
sen: vergelijking van curricula en onderwijsmethodes en 
een streven naar harmonisatie van de studies en diplo
ma’s. In 30 jaar tijd zijn op die manier alleen richtlijnen 
voor een zevental beroepen tot stand gekomen, voorna
melijk in de medische sector (artsen, dierenartsen, tand
artsen, verpleeg- en verloskundigen, apothekers) plus 
architecten. Deze Europese wetgeving heeft een positief 
effect gehad op de opleiding tot verpleegkundigen in 
Frankrijk, die aanzienlijk werd verdiept. Bovendien kun
nen Italianen nu naar een échte tandarts (voor 1984 
bestond daar geen specifieke tandartsenopleiding). 
Diezelfde zegen staat de Spanjaarden te wachten na een 
overgangsperiode van 5 jaar. De ’juristenrichtlijn’ van 
1977 staat de ruim 130.000 Europese advocaten alleen 
toe in een andere lidstaat te pleiten en juridische diensten 
te verlenen samen met een advocaat of een advocaten
collectief uit het gastland. Geen volledig vrij verkeer van 
personen en diensten, geen volledig vrije vestiging dus 
voor deze beroepsgroep.
Zouden alle opleidingen op deze manier moeten worden 
vergeleken, dan waren we in 2092 nog niet klaar. Zo ligt 
een voorstel vooreen ingenieursrichtlijn al vanaf 1969 op 
de tafel van de ministerraad! Vanwege de gecompliceer
de procedures en soms brede interpretatiemogelijkhe
den, kwam de Europese Commissie in 1985 in het 
beroemde witboek met het initiatief voor een algemeen 
stelsel van diploma-erkenning voor het hoger onderwijs,

gebaseerd op het wederzijds vertrouwen tussen de lid
staten en gelijkstelling van de universitaire opleidingen 
wat betreft curricula en lesmethodes. Een erkenning van 
titels en diploma’s zonder voorafgaande moeizame har
monisatie. In november 1985 ging het Europees Parle
ment al in principe akkoord met het Commissievoorstel. 
Vervolgens heeft de Ministerraad bijna drie jaar over dit 
initiatief gediscussieerd. Sommigen wilden bepaalde be
roepen uitsluiten, bij voorbeeld het leraarschap. Boven
dien moest, als compensatie voor het wederzijds vertrou
wen, toch een bepaalde vorm van stage of examen 
mogelijk zijn. Dit geldt vooral voor de juridische beroe
pen. Er bestaan uiteraard grote verschillen tussen de 
nationale wetgevingen van de 12 lidstaten. Het is begrij
pelijk dat een kandidaat-jurist blijk moet geven van 
grondige kennis van de wetgeving van het gastland. En 
wat te doen met diploma’s die buiten de EG zijn behaald 
en die in één of enkele lidstaten zijn gehomologeerd? Veel 
universitaire diploma’s zijn geen specifieke beroepsdi
ploma’s en bieden in de lidstaten heel verschillende 
perspectieven; hoe moeten die 'algemene titels’ worden 
benaderd?
De discussie raakte onder het Duitse voorzitterschap in 
een stroomversnelling. De Duitsers gaven hoge prioriteit 
aan het voorstel en wisten op de valreep een doorbraak te 
bereiken. Het gemeenschappelijk standpunt van de Raad 
wordt nu voorgelegd aan het Europees Parlement, dat 
naar verwachting geen bezwaar zal aantekenen. De 
richtlijn zou eind dit jaar kunnen worden aangenomen en 
wordt dan met ingang van 1 januari 1991 van kracht.
Dat betekent dat iedere Europese bezitter van een hoger 
onderwijsdiploma (dat een studie van minimaal 3 jaar 
afsluit) zijn of haar diploma en titel binnen de hele EG 
erkend krijgt. Ook de diploma’s van EG-onderdanen die 
hun studie buiten het grondgebied van de Gemeenschap 
hebben gevolgd worden erkend, mits zij een gedeelte van 
hun studie in een van de lidstaten hebben gevolgd. Heeft 
men een hoger-beroepsdiploma behaald na een studie 
korter dan drie jaar, dan mag het gastland enige beroeps
ervaring eisen. Indien er wezenlijke verschillen in de 
opleidingen bestaan, dan kan het gastland een stageperi
ode of een extra examen verlangen voor die onderdelen 
die niet in de opleiding van de kandidaat voorkwamen. De 
keus is aan de kandidaat, behalve bij juridische beroepen 
(waaronder ook accountants): dan bepaalt het gastland 
of de kandidaat een stage moet volgen of een examen 
dient af te leggen. De lidstaten moeten alle voornemens 
ter goedkeuring voorleggen aan de Europese Com
missie.
Met de invoering van dit systeem worden een aantal 
onzekerheden voor Europese burgers weggenomen. Alle 
lidstaten erkennen eikaars onderwijssystemen weliswaar 
niet als gelijk, maar wèi als gelijkwaardig en van voldoen
de hoog niveau. Een bewijs van solidariteit en van groei
end vertrouwen in eikaars prestaties!

(Voor nadere in lich tingen : M w  mr. J.E.S. Larive, tel.: 09- 
32 2  2342213.)
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Eerste commentaar van de 
WD-fractie in de Tweede 
Kamer op de Miljoenenota en de 
Troonrede

1. De Miljoenennota 1989 laat zien dat het regeringsbe
leid van sanering van de overheidsfinanciën en ver
sterking van de marktsector tot goede resultaten leidt.

2. De economische groei zet door, mede door een 
gunstige internationale conjunctuur. Ook de werkge
legenheid blijft stijgen. Sinds 1986 zijn er nog eens
160.000 arbeidsplaatsen bijgekomen. De werkgele
genheid is nu al op een hoger peil dan in het regeerac- 
coord voor 1990 werd beoogd. Het economisch 
draagvlak voor welvaart en welzijn is daarmee ver
sterkt.

3. De volharding waarmee de hardnekkige groei van de 
collectieve uitgaven tot stilstand is gedwongen, wordt 
beloond met een aanzienlijke verbetering van de 
overheidsfinanciën. Ondanks een vermindering van 
de aardgasbaten van meer dan ƒ15 miljard sinds 
1985 wordt het begrotingstekort in 1989 tot 6% NI 
teruggebracht en ligt de doelstelling van 5,25% in 
1990 binnen bereik. Het is tegelijkertijd mogelijk de 
belastingen aanzienlijk te verlagen. Door de verlaging 
van het BTW-tarief in 1989 en door verlaging van de 
loon- en inkomstenbelasting in het kader van de Oort- 
operatie in 1990, zal meer dan ƒ 6 miljard aan de 
burgers worden teruggegeven. Hiermee ligt ook de 
doelstelling van stabilisatie van de collectieve lasten
druk binnen bereik. De verlichting van de lastendruk 
heeft ook tot gevolg dat de doelstelling van handha
ving van de koopkracht van de minima wordt gehaald.

4. Door de beheersing van de overheidsfinanciën is het 
zelfs mogelijk gebleken de uitgaven voor bepaalde 
dringende doeleinden enigszins te verhogen. De WD- 
fractie verwelkomt de voorstellen om extra geld uit te 
trekken voor bestrijding van de werkloosheid door 
scholing en werkervaringsprojecten, om de infrastruc
tuur te versterken, het milieubeleid te intensiveren en 
moties van de regeringspartijen uit te voeren met 
betrekking tot het ouderenbeleid en de criminaliteits
bestrijding.

5. De voltooiing van de interne Europese markt zal 
nieuwe kansen scheppen voor het Nederlandse be
drijfsleven. Om die kansen goed te benutten, dient het 
beleid van gezondmaking van de overheidsfinanciën 
te worden voortgezet. Een geleidelijke, verdere verla
ging van de collectieve lastendruk door groei van de 
particuliere sector zal de concurrentiepositie van het 
Nederlandse bedrijfsleven verder versterken.

6. Ondanks de groei van het aantal arbeidsplaatsen valt 
het terugdringen van de werkloosheid in ons land 
tegen. Inzet van alle middelen die economisch verant
woord zijn om de werkloosheid verder te verlagen 
moet dus worden overwogen. Volgens recente be
richten concludeert het Centraal Planbureau, dat de 
werkgelegenheid kan worden uitgebreid met banen 
voor laaggeschoolden, indien de loonkosten op mini- 
mum-niveau verlaagd worden. De WD staat onder 
bepaalde voorwaarden positief tegenover zulk een 
aanpak, hoewel de effecten ervan in de praktijk gerin
ger zouden kunnen zijn dan uit modelberekeningen 
blijkt.
Enkele voorwaarden waaraan voldaan zou moeten 
worden zijn: als de minimum loonkosten worden 
verlaagd door sociale premies te verlagen, moet de 
financiering van deze verschuiving niet tot een scher
pe vergroting van de marginale wig bij de inkomens 
boven het minimum leiden. Dat zou de werking van de 
arbeidsmarkt en de doorstroming van minimum naar 
modaal kunnen belemmeren. Een tweede voorwaarde 
is, dat werkgevers en werknemers het beleid van 
loonmatiging voortzetten, zodat de effecten niet teniet 
gedaan worden door brutoloonsverhogingen. Een 
derde voorwaarde is, dat inderdaad extra banen op 
het goedkopere minimumloonkostenniveau worden 
geschapen, en er weinig verdringing van huidige 
banen plaatsvindt. Zulke extra banen zijn vooral te 
vinden in de laaggeschoolde dienstverlening, waar de 
huidige hoogte van de brutoloonkosten belemmerend 
werkt op de groei van de werkgelegenheid.

7. Naast de te hoge werkloosheid, leidt ons land meer in 
het algemeen aan het probleem van relatief hoge 
zogenaamde „economische inactiviteit" door werk
loosheid, arbeidsongeschiktheid en de lage deelne
ming van vrouwen op de arbeidsmarkt. Velen die 
zouden willen werken, krijgen hiertoe niet de kans. 
Maar liefst 47,7% van de Nederlandse bevolking van 
15 tot en met 64 jaar is in economisch opzicht niet 
actief. Daardoor is het economisch draagvlak nog 
steeds te gering. De WD vindt, dat het kabinetsbeleid 
terzake geactiveerd moet worden. Er moeten maatre-



gelen worden getroffen om deeltijdarbeid te bevorde
ren, zodat de groei van het aantal deeltijdbanen niet 
stagneert. Bij de invoering van verschillende arbeids- 
marktmaatregelen is er in de beleidsuitvoering te veel 
vertraging ontstaan. Ook moeten effectieve maatre
gelen getroffen worden om de relatief te hoge arbeids
ongeschiktheid te beperken. In het Paasdebat is 
daarover een motie van WD en CDA aangenomen. Uit 
de gepresenteerde stukken blijkt niet, dat op dit punt 
concrete maatregelen zijn genomen.

8. Het beschikbare budget ten behoeve van het loon- en 
arbeidsvoorwaardenbeleid in de collectieve sector 
wordt in de voorstellen van het kabinet verder beperkt 
met 100 mln. in 1989. Ook het komende jaar blijft het 
overheidspersoneel in koopkrachtontwikkeling achter 
bij het bedrijfsleven. De salarisstructuur en -ontwikke
ling bij de overheid heeft de overheid als werkgever in 
een moeilijke arbeidsmarktpositie gebracht. De kwali
teit van het overheidsmanagement en de beschik
baarheid van schaarse specialismen vraagt om een 
adequaat arbeidsvoorwaardenbeleid. De WD-fractie 
wil ook daarover nader met het kabinet van gedachten 
wisselen bij de Algemene Beschouwingen.

Paspoorten

Hoofdlijnen uit het debat met de enquête
commissie

Velen hebben de totstandkoming van een nieuw pas
poort als een weinig belangwekkend project aangemerkt. 
Onderschatting van de bestuurlijke, technische, finan
ciële, juridische en internationale aspecten van de ver
vaardiging van een nieuw paspoort, dat in de toekomst 
wellicht een meer betekenis krijgende identiteitslegitime- 
re.nde functie zal krijgen, is naar ons oordeel de beste 
typering voor alle problemen die in de loop van dit project 
naar voren zijn gekomen. Voor onderschatting was en is 
geen enkele reden. De Staat heeft een rechtsplicht jegens 
de burgers en jegens de internationale gemeenschap om 
desgevraagd door daartoe bevoegden rechtsgeldige 
paspoorten te verstrekken. Artikel 2, vierde lid, van de 
Grondwet creëert een recht voor de burgers en schept 
een plicht voor de overheid. In die constatering schuilt op 
zichzelf al voldoende legitimatie voor de volksvertegen
woordiging om nauwgezet te controleren hoe de staat die 
rechtsplicht nakomt.

Enquête-middel

Het enquête-middel is het parlement toegekend om de 
taken naar constitutioneel recht optimaal te kunnen ver
vullen.
In vergelijking met de recent gehouden enquête-onder- 
zoeken vindt deze enquête plaats naar een voorwerp van 
overheidszorg dat nog volop actueel is: het nieuwe, 
fraudebestendige, dynamisch beveiligde paspoort is er 
nog steeds niet.
Sommigen menen dat hantering van het enquête-wapen 
met name toepassing zou dienen te vinden inzake kwes
ties ten aanzien waarvan bij het vaststellen van feiten en 
verantwoordelijkheden op dat moment verantwoordelijk
heid dragende overheidsfunctionarissen kunnen worden 
aangesproken.
Het houden van enquêtes ter bevrediging van historische 
belangstelling -  soms wellicht onvermijdelijk -  kan beter 
aan de historici worden overgelaten.

De WD-fractie kan zich in die benadering vinden. Wan
neer de uitoefening van de ons constitutionele toegeken
de rechten en bevoegdheden ook in de toekomst ver
langt dat hantering van het enquête-wapen plaats moet 
vinden dan zullen wij na zorgvuldige afweging van alle 
relevante feiten en omstandigheden daartoe zo nodig 
besluiten.
Los van ons verlangen naar een terugtredende overheid, 
naar vermindering van de bureaucratie en meer ruimte 
voor de burgers zelf, aan de realisering waarvan een 
liberale partij zal blijven werken is de overheid steeds 
verder in het maatschappelijk leven doorgedrongen. 
Vaak was en is dat nodig. De evenwichtsvraag staat in dit 
debat niet ter discussie. Wel is aan de orde dat een 
oprukkende overheid ook tot gevolg moet hebben dat het 
parlement bij de vervulling van de opgedragen taken 
alerter, actiever wordt. Die les hebben alle recente en
quêtes ons wel geleerd.
Een enquête naar een volop in de actualiteit staand 
onderwerp kan gevolgen hebben voor de feitelijke om
standigheden, waarin het verkeer tussen regering en 
volksvertegenwoordiging zich kan voltrekken. Het is dan 
ook terecht dat de enquêtecommissie in haar rapport een 
beschouwing wijdt aan het belang van de staat dat bij de 
uitvoering van nog lopende projecten in het geding kan 
komen.

Rol Buitenlandse Zaken

Zowel de Algemene Rekenkamer als de enquête-com- 
missie komen tot het oordeel dat er op het Ministerie van 
Buitenlandse Zaken van meet af aan geen wezenlijke 
interesse heeft bestaan in de paspoortproblematiek als 
zodanig. Misschien is Buitenlandse Zaken daar niet eens 
uniek in. Wel is de vraag aan de orde of toen, maar zeker 
nu met de wellicht in de toekomst multifunctionele bete
kenis van het paspoort het wel zo voor de hand liggend 
was en is dat Buitenlandse Zaken het voortouw heeft bij 
dit project. Ik geef op die vraag nu geen definitief ant
woord, maar uit de dossiers blijkt niet dat die vraag 
onderwerp is geweest van een wezenlijke discussie in de 
Ministerraad, dan wel van zichtbare overweging aan de 
kant van de Minister-President bij zijn bemiddelingspo
gingen. Naar onze overtuiging had aan de hand van een 
analyse van betekenis en functie van het paspoort in de 
Ministerraad een discussie en besluitvorming moeten 
plaatsvinden over dit onderwerp, waarbij tegelijkertijd 
omtrent de aanpak van het project had moeten worden 
besloten. Het is onbegrijpelijk dat het Ministerie van 
Binnenlandse Zaken het bepleiten van de op zichzelf zeer 
verstandige projectmatige aanpak niet meer kracht heeft 
bijgezet.
De principiële vraag: welk departement heeft het voor
touw, hoe zou ter beantwoording van die vraag besluit
vorming plaatsvinden en hoe zou met het oog op de 
toekomst mede gelet op de toenemende verwevenheid 
van het overheidshandelen en vanwege het tegengaan 
van verkokering van de overheidsdienst aan dit en soort
gelijke projecten uitvoering gegeven moeten worden is 
een vraag die zeker in de discussie met de regering aan 
de orde moet komen.

Samenvatting

Samengevat komt die kritiek naar onze wijze van zien op 
het volgende neer. Buitenlandse Zaken wist op beslis
sende momenten niet wat het wilde met het nieuwe 
paspoort als zodanig en het nieuwe paspoortsysteem als 
geheel. Men heeft een aaneenschakeling van fouten 
gemaakt, omdat men vooraf niet wist wat men wilde, met 
wie men het wilde, hoe men het wilde en hoe controle en
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bijsturing van het proces zou kunnen plaatsvinden. Op de 
terreinen: de verhouding tussen publieke rechtsplicht en 
private aanpak, de offerteaanvraag en offertevergelijking, 
de presentatie van het departement naar buiten toe in de 
relatie tot derden in het project, de financiële opzet, de 
kostenbewaking, de kostprijscalculaties en de risico’s 
voor de Staat en last but not least de immer op de 
voorgrond gezette fraudebestendigheid is sprake ge
weest van tweeslachtigheid. Waar in de bestuurlijke 
relatie tot andere overheden bondgenootschappelijke 
relaties nodig waren (waar heb ik die term meer ge
hoord?) werden vijandsbeelden opgeroepen.
De commissie zet dit alles scherp op een rijtje. Ook na 
lezing van de inhoud van de brief van de bewindsleden 
van Buitenlandse Zaken is er bij de WD-fractie geen 
reden om op hoofdlijnen andere conclusies te trekken 
dan de commissie heeft gedaan. De overheid heeft het 
paspoortproject niet goed opgezet, geleid en uitgevoerd. 
De aanbevelingen van de commissie om de knelpunten 
aan te pakken nemen wij als ten zeerste behartenswaar- 
dig voor de komende discussie met de regering over.

Inlichtingenrecht van de Kamer

Het recht op inlichtingen van de Kamers is ongelimiteerd 
tenzij het belang van de Staat zich daartegen verzet. Over 
de reikwijdte van dit begrip sprak ik eerder. De feitelijke 
informatieverschaffing van de kant van de regering kan 
zich primair richten op de vraagstelling vanuit de Kamer, 
maar die vraagstelling sec kan achteraf nooit een afdoen
de verklaring zijn om ook naderhand gebleken onvol
doende informatieverschaffing, nodig voor de volledige 
beoordeling van een zaak, te legitimeren. Dat is het 
spanningsveld, waarin het inlichtingenverkeer tussen re
gering en Staten-Generaal zich voltrekt.

Oordeel over het enquête-rapport

De enquête-commissie heeft in drie maanden een indruk
wekkend document op tafel gelegd. De WD-fractie heeft 
hier waardering voor. Het stemt tot tevredenheid dat de 
commissie in unanimiteit conclusies heeft getrokken en 
aanbevelingen heeft gedaan. Het rapport wekt de indruk 
sterk op de onderliggende studies te steunen. In de 
verhoren had de commissie een aantal punten wellicht 
wat verder moeten uitdiepen. Niet valt in te zien dat de 
conclusies daardoor wezenlijk zouden zijn beïnvloed. De 
commissie moest bovendien onder grote tijdsdruk wer
ken. Het slothoofdstuk is wat erg kort uitgevallen. Mijn 
fractie heeft kanttekeningen geplaatst, vragen gesteld en 
soms punten van kritiek wat genuanceerd of verscherpt.

Uiteindelijk nam de Kamer unaniem een motie aan, 
waarin de hoofdlijnen van het enquête-rapport werden 
aanvaard.

(Voor nadere in lich tingen : J. Franssen, tel. 070-182886).
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Paspoort enquêtedebat tussen 
Regering en Tweede Kamer

Nadat op 15 september de Tweede Kamer de hoofdlijnen 
van de bevindingen van de enquêtecommissie had aan
vaard, vond op 21 en 22 september het debat met de 
Regering plaats.

De WD-woordvoerder Franssen is zijn bijdrage in de 
eerste termijn begonnen met de constatering dat in de 
loop van het hele paspoortproject fouten zijn gemaakt. Hij 
wilde zich echter niet te veel met het verleden bezighou
den maar het debat richten op de toekomst: hoe kan 
Nederland zo snel mogelijk aan een zo fraudebestendig 
mogelijk nieuw paspoort komen en hoe kan een zo goed 
mogelijk paspoortsysteem als geheel opgezet worden?

Om dat te bereiken heeft de WD-fractie in de eerste 
termijn de minister van Buitenlandse Zaken gevraagd 
maatregelen te nemen m.b.t.:
1. de financiële relatie Staat-KEP
2. de financiële administratie en organisatie van KEP
3. de ontkoppeling van de eenheid KEP-EIba
4. het management bij het ministerie van Buitenlandse 

Zaken

Aan de minister-president heeft de WD-fractie gevraagd, 
n.a.v. de opmerking van de commissie dat „het de indruk 
heeft dat het paspoortproject niet op zichzelf dient te 
worden beschouwd” , op welke manier hij wil voorkomen 
dat dergelijke projecten in de toekomst weer zullen 
vastlopen.

Naar aanleiding van de conclusie uit het rapport dat de 
Tweede Kamer op verschillende punten onvolledig en op 
een aantal punten zelfs onjuist is ingelicht, is de WD- 
woordvoerder uitgebreid ingegaan op het inlichtingen- 
verkeer tussen Kamer en Regering. Hij noemde dit inlich- 
tingenverkeer de levensader in de relatie Regering-Ka- 
mer. Slechts in hoge uitzonderingssituaties („in het be
lang van de Staat”) moet op het recht op volledige 
informatie inbreuk gemaakt kunnen worden. Ten aanzien 
van het paspoortproject had de Tweede Kamer dan ook 
steeds volledig en juist behoren te worden ingelicht.

wezen, aan de verstrengeling KEP-EIba een eind zou 
gaan maken, de financiële administratie bij KEP verbe
terd zou gaan worden en de dubbelfunctie van de secre- 
taris-generaal van het Ministerie van Buitenlandse Zaken 
als secretaris-generaal en voorzitter van de Stichting KEP 
Controle zou beëindigen.

Een punt van verschil tussen de bewindslieden en de 
Kamer bleef de beoordeling over de informatieverschaf
fing aan de Kamer. De bewindslieden waren van mening 
dat de Kamer niet onjuist was ingelicht. De WD-fractie 
bleef echter achter de conclusie staan die opgesloten lag 
in de motie Van der Sanden, namelijk dat de Kamer op 
punten onvolledig en soms onjuist is voorgelicht. Het zou 
de minister van Buitenlandse Zaken sieren, zo zei de heer 
Franssen, indien hij achteraf bekeken zou toegeven dat 
het achterwege laten van die informatieverschaffing de 
kwalificatie rechtvaardigt die de Kamer eraan had ge
geven.

De P.v.d.A. diende een motie in, die Minister van den 
Broek vroeg zich in de opvatting van de Kamer te voegen. 
Tot verrassing van de CDA en WD-fracties stelde de 
Premier daarop plotseling de kabinetskwestie. Hij deelde 
mee dat als deze motie aanvaard zou worden, hij het 
Kabinet bijeen zou roepen om zich te beraden, m.a.w. het 
Kabinet zou dan kunnen vallen. Aangezien de WD niet 
het voornemen had om de Minister van Buitenlandse 
Zaken te doen aftreden, en al helemaal niet het kabinet 
naar huis te zenden, deelde fractievoorzitter Voorhoeve 
mee dat het stellen van de kabinetskwestie onevenredig 
was. De Minister van Buitenlandse Zaken had reeds alle 
aanbevelingen van de enquêtecommissie voor verbete
ring van het paspoortproject overgenomen, en had er
kend dat er van regeringszijde fouten waren gemaakt. De 
direct voor het paspoortproject verantwoordelijken, oud- 
staatssecretaris Van Eekelen en staatssecretaris Van der 
Linden, hadden reeds hun functies neergelegd. Het res
terende meningsverschil tussen de Kamer en het Kabinet 
betrof het verschil tussen „onjuist" en „onvolledig” als 
term voor een gebrek in de informatievoorzieningen door 
staatssecretaris Van der Linden. Het zou buiten iedere 
proportie zijn geweest om daarover een Kabinet naar huis 
te zenden. De WD-fractie hield aan haar opvatting vast 
en stelde duidelijk, het oordeel van de enquêtecommissie 
te delen, maar dat zulks niet het aftreden van het Kabinet 
tot gevolg moest hebben.

(Voor nadere inlichtingen: J. Franssen, tel. 070-182886).

In de beantwoording hebben de bewindslieden op een 
niet onaanzienlijk aantal punten mededelingen gedaan 
over de toekomstige aanpak van het paspoortproject die 
op de WD-fractie positief óverkwamen. Met name betrof 
dit de mededelingen van de minister van Buitenlandse 
Zaken dat hij een centrale projectcoördinator had aange-
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Wijziging luchtvaartwet

Algemene visie over wetsvoorstel

De wetsteksten als zodanig gaven de WD-fraktie geen 
aanleiding meer tot op-/aanmerkingen. In de schriftelijke 
voorbereiding (± 8 jarenü) waren deze teksten voldoende 
behandeld.
Met betrekking tot de uitvoering van de wet ging woord
voerder Jan te Veldhuis op een aantal punten in.
De WD-fraktie is van mening dat de aanwijzing door 
provincie van stiltegebieden ingevolge de wet Geluidhin
der niet tot gevolg moet hebben dat daardoor het lucht
ruim boven die gebieden geheel of gedeeltelijk moet 
worden gesloten voor de militaire, en voor de grote en 
kleine burgerluchtvaart. Als er luchtverkeersroutes be
staan, zullen provinciale besturen (terughoudend(er) 
moeten zijn met aanwijzingen tot stiltegebied. 
Argumenten voor deze visie:

•  Het gevaar/de kans bestaat anders dat dan nauwelijks 
meer boven Nederland gevlogen kan worden door de 
geografische spreiding en door de grote hoeveelheid 
van stiltegebieden.

•  Zig-zag-vliegen om stiltegebieden heen is technisch 
nauwelijks mogelijk, en in elk geval niet (optimaal) 
veilig.

•  Vliegverkeer vervult een strategische functie in Neder
land distributie-/transitoland.

Dit laat onverlet dat geluidgehinderden nabij vliegvelden 
zoveel mogelijk moeten worden beschermd (: isola- 
tiemaatregelen/beperking nachtvluchten e.d.), en dat op 
speciale (beschermings-) locaties speciale afweging van 
belangen moet kunnen plaatsvinden.
Minister Smit-Kroes was het met deze redenering eens.

Alcohol en medicijnen

Tijdens jl. zomer zijn resultaten bekend gemaakt van een 
enquête onder vliegers op dit punt.
Met name met betrekking tot lange afstandsvliegen en de 
annexe tijdsintervallen waren de enquêteresultaten „niet- 
100%-geruststellend” , hoewel er gelukkig nog geen re
den is voor paniek. Naar aanleiding hiervan drong de 
WD-fraktie er (opnieuw) op aan dat het luchtverkeer niet 
in gevaar moet worden gebracht, en zeker niet door 
onder invloed van alcohol of medicijnen (slaapmiddelen) 
verkerend vliegpersoneel. De woordvoerder bepleitte 
daarom een zgn. anti-alcoholbepaling, op gelijke voet als 
in de wegenverkeerswetgeving en de scheepvaartver- 
keerswet.
Een privaatrechtelijke regeling (interne instructies) en 
sociale contröle onder bemanningen zijn natuurlijk prima. 
Maar: een publiekrechtelijke regeing met strafsancties 
ook. De Minister zegde toe om vóór 1 januari 1989 een 
dergelijk wetsontwerp aan de Kamer voor te leggen.

Stuntvliegen

Naar aanleiding van het ernstige vliegongeluk in Ram- 
scheid bracht de WD-fraktie naar voren dat er een aantal 
argumenten pro en contra een eventueel verbod op 
militair stuntvliegen is aan te voeren.
Om een definitieve mening te kunnen vormen, verzocht 
de WD-fraktie om een evaluatie van de Ramscheid- 
ramp, en om daarbij te bezien of en welke consequenties 
eventueel moeten worden getrokken voor vliegshows in 
Nederland.
De Staatssecretaris van Defensie zegde dit toe. 
Overigens ging onze woordvoerder ook nog in op enkele

2

andere problemen, zoals: demonstratievliegen (met zijn 
gevaaraspecten en contröle-problemen), reclamevliegen 
(: over en weer met elkaar rekening houden), en ULV/Ultra 
Lichte Vliegtuigen (: ervaringen van proefprojecten af
wachten).

(Voor nadere in lich tingen : Mr. A.J. te Veldhuis, tel. 0 /0 -  
182901).

Criminaliteit en gemeenten

Op zaterdag 8 oktober a.s. organiseert de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden in het Jaarbeurs Congrescentrum 
te Utrecht een themadag over Criminaliteit en gemeen
ten. Inleidingen zullen worden gehouden door de minister 
van Justitie mr F. Korthals Altes, de directeur-generaal 
Openbare orde en veiligheid van het ministerie van 
Binnenlandse Zaken mrl.W. Opstelten, de burgemeester 
van Utrecht drs M.W.M. Vos-van Gortel en de hoofdcom
missaris van politie van Tilburg Tj. de Vries. De bijeen
komst duurt van 10.15 tot 15.45 uur. Het volledige 
programma is gepubliceerd in Vrijheid & Democratie van 
juni/juli en in het Verenigingsblad Provincie & Gemeente 
van juli/augustus en september. Aanmelding voor de 
bijeenkomst is nog mogelijk d.m.v. onderstaande bon, 
die moet worden gestuurd aan: Vereniging van Staten- en 
Raadsleden van de WD, Postbus 30836, 2500 GV ’s- 
Gravenhage. De deelnamebijdrage bedraagt voor leden 
van de Vereniging van Staten- en Raadsleden ƒ40,00 
(inclusief koffie, lunch en thee) en voor andere WD-leden 
ƒ 50,00. Deze bijdrage dient te worden overgemaakt op 
postbankrekening 1687886 t.n.v. penningmeester Ver
eniging van Staten- en Raadsleden van de WD te ’s- 
Gravenhage onder vermelding van „themadag criminali
teit” .
Voor nadere informatie: Andreas W. Dijk (tel. 070- 
614121). '

>

Aanmeldingsbon Criminaliteit en gemeenten

Ondergetekende, naam_______________________

ad res_____________________________________

postcode__________________________________

woonplaats_________________________________

eventuele (politieke) functie____________________

wenst deel te nemen aan de door de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden georganiseerde themadag Crimi
naliteit en gemeenten op 8 oktober 1988 in het Jaarbeurs 
Congrescentrum te Utrecht. De kosten (ƒ40,00 voor 
Verenigingsleden/f 50,00 voor andere WD-ers) zijn 
overgemaakt op postbankrekening 1687886 t.n.v. pen
ningmeester Vereniging van Staten- en Raadsleden van 
de W D te ’s-Gravenhage onder vermelding van „thema
dag criminaliteit".

Datum: Handtekening:
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Volksgezondheid

De afgelopen week heeft de Tweede Kamer het wets
voorstel aangenomen dat de invoering inhoudt van een 
gedeeltelijke nominale premie in de ziekenfondsverzeke
ring en een uitbreiding van het verstrekkingenpakket van 
de Algemene Wet Bijzondere Ziektekosten.

Deze wet houdt in dat ziekenfondsverzekerden vanaf 
1 januari 1989 een extra premie betalen van 156 gulden 
per volwassene per jaar. Hiertegenover staat dat de 
procentuele inkomensafhankelijke ziekenfondspremie 
navenant zal worden verlaagd. Het is een historische 
verandering in de premiestructuur. De W D  heeft hier 
jarenlang voor gepleit. Voor de W D  is dit daarom een 
belangrijk winstpunt.
Tegelijkertijd zal de AWBZ worden uitgebreid met dure 
medische risico’s; de psychiatrische hulp en de kunst- en 
hulpmiddelen. Hierdoor zullen de particulier verzekerden 
een gedeeltelijke inkomensafhankelijke premie gaan be
talen (in ’89 nog via de werkgever; na de Oort operatie 
wordt dit een werknemerspremie). Tegelijkertijd zal dan 
wel hun nominale premie worden verlaagd c.q. niet 
worden verhoogd.
Opzet van deze maatregel is dat de particulier verzeker
den en de ziekenfondsverzekerden meer „naar elkaar toe 
groeien”. Zoals in de kabinetsnota Verandering Verze
kerd is uiteengezet staat het Kabinet een gefaseerde 
invoering van de stelselwijziging voor ogen.

In de eerste termijn van de debatten heeft de W D  nog 
eens hoofdconclusies over de Nota Verandering Verze
kerd naar voren gebracht:
a. de nominale premie dient van een zodanige omvang 

te zijn dat de marktwerking tot stand kan komen en 
geen kartelvorming ontstaat.

b. de verzekeraars worden gebudgetteerd. Dit betekent 
dat de inkomensafhankelijke premies, die in de Cen
trale Kas binnenkomen, op basis van normuitkeringen 
worden omgezet in inkomstenbudgetten voor de ver
zekeraars waardoor deze worden aangezet tot kos
tenbeheersing.

c. veranderingen in de gezondheidszorg dienen plaats te 
vinden d.m.v. kleine stapjes.

d. de W D  heeft zich gecommitteerd aan het eerste 
stapje nl. een nominale premie van ƒ65 p.p. voor 
ziekenfondsverzekerden en in gelijke mate een gerin
ge verhoging van de procentuele bijdrage van particu
lier verzekerden t.b.v. een uitbreiding van de AWBZ 
(800 mln).

e. de volgende stappen worden op eigen merites beoor
deeld.

Uitbreiding oorspronkelijk voorstel

De Memorie van Toelichting van het wetsvoorstel ging uit 
van ƒ 65,- nominale premie en ƒ 800 mln AWBZ-uitbrei- 
ding. De Memorie van Antwoord gaat uit van ƒ 156,- 
nominale premie en ƒ 2 mld AWBZ-uitbreiding. Dit alles is 
ook in de Miljoenennota bevestigd.

De aanzienlijke wijziging van de oorspronkelijke plannen 
hebben nogal wat consequenties en de W D  heeft daar
om in de eerste termijn nogal wat vragen aan het Kabinet 
voorgelegd. Het Kabinet plaatst de invoering van een 
nominale premie in het kader van het Dekker-plan c.q. de 
invoering van een basisverzekering. Daarmee werd de 
nominale premie gekoppeld aan de uitbreiding van de 
AWBZ. De W D  heeft zich hiermede akkoord verklaard. 
Overigens wees onze woordvoerder erop dat er meerde
re argumenten zijn voor invoering van een nominale 
premie in de ziekenfondsverzekering:
1. de verzekeringsgedachte wordt versterkt,
2. de eigen verantwoordelijkheid wordt versterkt,
3. men krijgt de kans om naar keuze een eigen risico op 

te nemen,
4. er ontstaan regionale verschillen en zodoende kan er 

marktwerking ontstaan,
5. er kan een begin worden gemaakt met een nominale 

bodempremie per verzekerde,
6. het geeft een correctie op overtrokken solidariteit.

De W D  is van mening dat er een zorgvuldige invoering 
van de nominale premie per 1 januari a.s. moet komen. 
De staatssecretaris heeft hierop te kennen gegeven de 
kamer onverwijld in te lichten indien er problemen ont
staan.

Uitbreiding AWBZ

De WD-fraktie is hiermede in tweede termijn accoord 
gegaan. De fraktie heeft hier echter nogal wat voorwaar
den aan verbonden:
1. de maatregel mag geen effect hebben op de werkge

legenheid bij de particuliere verzekeraars.
Onze woordvoerder heeft hieromtrent een amende
ment ingediend dat ertoe strekt in de wet een garantie 
op te nemen dat de verstrekkingen die vanaf 1 januari 
1989 in de AWBZ worden opgenomen niet door 
tussenkomst van verbindingskantoren maar recht
streeks door de afzonderlijke verzekeraars worden 
geleverd. Dit amendement is aangenomen.

2. de tweede voorwaarde was een zeer belangrijke. Er 
moet begonnen worden met de invoering van norm
uitkeringen. Alleen dan past de AWBZ-operatie in het 
Dekker-plan en het noodzakelijke leerproces. Het 
normuitkeringenstelsel is een essentieel element in 
het Dekker model. Zonder normuitkeringenstelsel 
komt er geen marktwerking. En zonder marktwerking 
komt er geen kostenbeheersing. Marktwerking en 
kostenbeheersing zijn politieke doelstellingen. En dus 
is het ontwikkelen van dit stelsel ook politiek van grote
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betekenis. Indien het kabinet pas in een laat stadium 
het systeem van normuitkeringen wil gaan invoeren en 
eerst dan dat systeem niet blijkt te werken dan is de 
AWBZ inmiddels van zodanige omvang, dat de weg 
terug niet meer mogelijk is. In het oorspronkelijke 
kabinetsvoorstel gaat de uitbreiding van de AWBZ 
gepaard met een declaratie-systeem in plaats van met 
de introductie van een begin van normuitkeringen. 
Deze AWBZ uitbreiding is dan niets meer dan een 
uitbreiding van een volksverzekering en zal niet kun
nen bijdragen aan de beoogde marktwerking.

De W D  stelt voor om op een beperkte schaal eerst te 
experimenteren met normuitkeringen. Het experiment 
met een looptijd van ca. een ha lfjaar dient dan na afloop 
geëvalueerd te worden, waarbij geheel of gedeeltelijke 
nacalculatie gebruikt kan worden om fouten te herstellen. 
Mede in verband met de ingewikkeldheid van de normuit
keringen heeft de W D  na de eerste termijn schorsing 
gevraagd. Twijfel bestond omtrent de praktische uitvoer
baarheid van dit wetsvoorstel en de risico’s die een 
systeem van normuitkeringen kan geven. Deze schorsing 
heeft concrete resultaten opgeleverd. De ziektekosten
verzekeraars deelden de fraktie mede, dat het normuitke- 
ringenstelsel uitvoerbaar is per 1-1-1989.
En omdat de VVD op dit onderwerp geen risico’s wil 
nemen heeft de fraktie aan het kabinet gevraagd om 
periodiek te rapporteren over de voortgang van het 
proces. Een en ander werd door de staatssecretaris 
toegezegd.

Presentatiedag kandidaten 
Europese verkiezingen.

De kamercentrale Utrecht heeft het initiatief genomen om 
de verkiesbare kandidaten van de groslijst uit te nodigen 
voor een presentatie bijeenkomst.
Het hoofdbestuur acht deze bijeenkomst zo belangrijk 
dat het initiatief door het hoofdbestuur is overgenomen, 
zodat in goede samenwerking met de kamercentrale 
Utrecht de bijeenkomst wordt gehouden in het

Scandic Crown Hotel, Westplein 50 te Utrecht 
(vlakbij het centraal station) op zaterdag 
19 november a.s. aanvang: 10.00 uur.

Deze bijeenkomst is vooral bedoeld om bestuurders van 
afdelingen en centrales uit het hele land in de gelegenheid 
te stellen met kandidaten kennis te maken of de kennis
making te hernieuwen. Laten daarom zo veel als mogelijk 
bestuurders naar deze bijeenkomst gaan.
Zij zijn van harte welkom!

Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris,
W.J.A. van den Berg.

Horizonbepaling

In het kader van het normuitkeringenstelsel wordt door 
W D  en CDA een uiterste termijn gesteld voor het experi
menteren met het systeem. De W D  wenst risico’s voor 
de burgers in de sfeer van de uitvoering te vermijden. 
Onze woordvoerder diende een subamendement in dat 
ertoe strekte de in het wetsvoorstel voorziene invoering 
van een gedeeltelijke nominale ziekenfondspremie en de 
daaraan verbonden uitbreiding van het AWBZ-verstrek- 
kingenpakket ongedaan te maken, indien er op 1 januari 
1990 geen concreet uitzicht is op de door het Kabinet 
toegezegde wijziging in de uitvoeringsstructuur van de 
AWBZ. Voor het geval de voorbereiding daarvan onver
hoopt meer tijd mocht vergen dan 12 maanden, wordt de 
mogelijkheid geopend het Kabinet nog 3 maanden extra 
de tijd te geven.
Dit noemt men de horizonbepaling. Ook d it amendement 
haalde een meerderheid in de Kamer.

Geconcludeerd kan worden dat het Kabinet de W D  
Tweede Kamerfraktie op de belangrijke punten van de 
uitvoering in deze operatie tegemoet is gekomen. Opval
lend was ook dat de Staatssecretaris kon rekenen op een 
zeer ruime meerderheid in de Tweede Kamer.
De PvdA heeft zich totaal geïsoleerd door te blijven 
vasthouden aan de volksverzekeringsgedachte en tegen 
te stemmen. Het CDA aarzelde aanvankelijk nogal t.o.v. 
de echte Dekkerlijn door vooral de inkomenssolidariteit te 
benadrukken. Zij hebben zich nu bij de W D -lijn  aangeslo
ten door ook de marktwerking te benadrukken. CDA en 
W D  zijn het eens over het normuitkeringenstelsel en over 
de uitvoering. Ook met de te volgen procedures is er 
binnen de coalitie eenstemmigheid.

(V oo r n a d e re  in fo rm a tie : M r. G .B . N ijhu is , tel. 0 7 0 -  
182896).

Verschijnt w ekelijks m et uitzondering van d e  reces
periodes van de T w ee d e  K am er der S taten-G eneraal. 
Uitgave van de  H aya van Som erenstichting; waarin  
opgenom en d e  m ededelingen van het hoofdbestuur van 
d e W D .
D e inhoudelijke verantw oordelijkheid  berust bij de  
ondertekenaars van d e  bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.
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Mededeling

In aansluiting op de Mededelingen van het hoofdbestuur 
in Vrijheid en Democratie nr. 1368 van 15 september 
publiceert het hoofdbestuur hierbij de namen van de 
kandidaten, door het huidige hoofdbestuur op 10 oktober 
jl. gesteld, voor het hoofdbestuur dat op de 42ste jaarlijk
se algemene vergadering zal worden verkozen.
In functie te kiezen:
voorzitter: dr L. Ginjaar te Leidschendam (de huidige 
voorzitter)
ondervoorzitter: mr.l.W. Opstelten te ’s-Gravenhage (de 
huidige ondervoorzitter)
penningmeester: drs. P. Ressenaarte ’s-Gravenhage (de 
huidige penningmeester)

Niet in functie worden gekozen de tien secretarissen voor 
de organisatie (in alfabetische volgorde):
-  mevr. A.A. Aeyelts Averink-Winsemius te Krimpen a/d 

IJssel; lid gemeenteraad Krimpen a/d IJssel, lid huidig 
dagelijks bestuur

-  J.D. Blaauw te Zeist; lid Tweede-Kamer der Staten- 
Generaal, lid provinciale staten Utrecht, lid huidig 
dagelijks bestuur

-  mevr.J.C. van Dijk-Sturm te Middelburg; voorzitter 
kamercentrale Zeeland

-  drs.J. Gmelich Meijling te Den Helder; burgemeester 
Den Helder

-  drs.M.A.J. Knip te Hasselt; voorzitter kamercentrale 
Overijssel, burgemeester Hasselt

-  mevr.M.J.H. den Ouden-Dekkers te Wageningen; lid 
provinciale staten Gelderland, lid Harmonisatieraad 
Welzijn

-  drs.F.G.J. Steenmeijer te Oosterwolde, lid huidig da
gelijks bestuur, lid provinciale staten Friesland

-  drs.B.J.M. Verwaayen te Wateringen, lid huidig dage
lijks bestuur

-  mr. O. Vogelzang te Amsterdam, oud-voorzitter Raad 
van Bestuur AM RO-bank

-  mevr. I. Vortman-van Assen te Son en Breugel; wet
houder Son en Breugel, lid beg. commissie Emanci
patie.

Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris,
W.J.A. van den Berg.

Algemene Beschouwingen
Hoofdlijnen uit de bijdrage in eerste termijn 
van fractievoorzitter Voorhoeve

Zinvol werk

Er zijn thans ongeveer 450.000 werkzoekenden als men 
de bestandsvervuiling niet meetelt. Er doet zich in de 
economie een paradox voor. Er zijn sinds 1982 400.000 
banen bijgekomen. Toch daalt de werkloosheid niet 
genoeg. Veel nieuwe banen gaan naar nieuwe toetreders 
op de arbeidsmarkt, vooral naar de beter opgeleiden. 
Het is geen geldgebrek wat het kabinet parten speelt. Het 
kabinet trekt zelfs tweemaal zoveel geld uit voor de 
aanpak van de werkloosheid als was voorzien in het 
regeeraccoord. Voor scholing, voor Vermeend-Moor, 
voor het jeugdwerkgarantieplan, voor heroriënteringsge- 
sprekken en nu ook een extra bedrag voor werkerva
ringsplaatsen: 100 miljoen in 1989 erbij en 400 miljoen in 
1990.
De harde kern van de werkloosheid, bestaand uit langdu- 
rigwerklozen, laaggeschoolden en etnische minderhe
den, is het gevolg van een verkeerde verhouding tussen 
productiviteit en kosten en van het beperkte verschil in 
netto-inkomen op minimum-niveau tussen een uitkering 
en een baan in het witte circuit. De productiviteit wordt 
bepaald door de kwaliteit van de arbeidsprestatie. Hier
voor zijn nodig: uitbreiding van het Nederlandse taalon
derricht onder etnische minderheden, uitbreiding van de 
her-, om- en bijscholing, vooral de korte praktische 
cursussen, gericht op de openstaande vraag op de 
arbeidsmarkt. Voorts behoud van het lager beroepson
derwijs, dat een belangrijke functie heeft, en dat door de 
nadruk op algemene vorming in de knel dreigt te komen. 
Productiviteit en kwaliteit worden ook beïnvloed door de 
werkhouding van mensen. Wie zwart werkt, heeft geen 
belang bij het vinden van een reguliere baan, waardoor de 
uitkering verloren gaat. Hoe omvangrijk dit probleem is, 
weet ik niet precies. Volgens de statistieken valt het mee, 
maar bij werkbezoeken aan bedrijven hoor je vaak dat er 
vacatures zijn, ook voor ongeschoolde arbeid, maar dat 
men geen mensen kan vinden die bereid zijn ze te 
aanvaarden. Het aantal openstaande vacatures voor 
laaggeschoold werk is verbazend hoog. Daarom is het 
niet zeker dat een forse verlaging van de minimumlonen 
de werkloosheid fors vermindert. Bovendien zouden dan 
de koppelingen moeten worden gewijzigd. Het is niet 
acceptabel om de uitkeringen voor ouderen, gehandi
capten of langdurig zieken te verlagen. Ook moeten geen 
werkloosheidsuitkeringen worden verlaagd voor mensen 
die wel willen werken, maar geen baan kunnen vinden. In 
die gevallen, waarin er wel passend werk is, maar dit niet 
wordt aanvaard wegens het gering netto-inkomensver- 
schil of de aantrekkelijkheid van zwart en grijs werken, 
moet de overheid steviger gaan optreden. De W D  bepleit 
een duidelijk, maar rechtvaardig sanctiebeleid. Wie pas
send werk of scholing weigert, en gezond van lijf en leden 
is, zal die verkeerde keus willen heroverwegen als de



uitkering enigszins wordt gekort. Wie in de zwarte sector 
werkt, dient met een scherpere controle geconfronteerd 
te worden. De VVD hoort graag van het kabinet welke 
voornemens er zijn om het sanctiebeleid en de bestrijding 
van zwart werken beter aan te pakken.

In theorie zou een verlaging van het wettelijk minimum
loon extra werk kunnen scheppen, omdat arbeid goedko
per wordt en verloren banen weer teruggevonden zouden 
kunnen worden. Het kabinet heeft in het voorjaar een 
voorstel gedaan om de minimumjeugdlonen te verlagen. 
Het parlement betwijfelde of dat veel effect zou hebben 
en wees op een aantal problemen, vooral de wat wille
keurige leeftijdsgrens van 27 jaar.
Men kan ook het netto wettelijk minimumloon laten wat 
het is en alleen de werkgevers- en werknemerslasten 
daarop verlagen. In dat kader heeft de W D  de afgelopen 
jaren en met succes gepleit voor belastingverlaging. 
Maar in de lagere loonschalen zijn vooral de sociale 
premies het obstakel.
O o k  een u itb re id in g  van d e  w e t V e rm e e n d -M o o r, d ie  een  
p re m ie v e r la g in g  g e e ft  b i j  in d ie n s tn e m in g  van la n g d u rig  
w e rk loze n , is  h e t o v e rw e g e n  w aard . Maar de VVD zou 
een verlaging van de werkloosheidseis van 3 naar 2 jaar 
zeker steunen. Een andere mogelijkheid is het voorstel 
van de CDA-fractie om aflopende subsidies te geven 
voor het aannemen van langdurig werklozen. Ook daar 
zal ik in tweede termijn nader op reageren.

WD-plan

Indien allen die een maandsalaris ontvangen, dat gelijk 
aan of lager is dan het wettelijk minimumloon, een korting 
op de werkgeverspremie van 10% krijgen, zou de werk
gelegenheid voor minimumloners en deeltijdwerkers zich 
zeer sterk kunnen uitbreiden. Op een  te rm ijn  van 6  ja a r  
v e rw a c h t h e t C e n tra a l P la n b u re a u  z e lfs  130 .000  e x tra  
ba nen . A lle  v o o rs te lle n  o p  d it  te rre in  h e b b e n  hu n  v o o r- en  
na de len . Ze verschillen in kosten, in effecten op de 
werkloosheid, in werkgelegenheidseffect, en in invloed 
op de arbeidsmarkt en de doorstroming. De variant van 
de W D  heeft enkele opvallende voordelen. Ten eerste 
erg veel extra banen. 130.000 is een schatting, het kan 
meer maar ook minder zijn, zoals staat aangegeven in de 
zojuist aangeboden notitie. De werkloosheid vermindert 
met 80 a 85.000, zowel door extra voltijdbanen met 
minimumloon als extra deeltijdbanen. Door de sterke 
groei van deeltijdfuncties worden ook zij die niet als 
werkzoekend geregistreerd staan aangetrokken. Er is 
dus ook een effect op de verborgen werkloosheid, vooral 
onder vrouwen. Het voorstel verbreedt het draagvlak van 
de Nederlandse economie, omdat de te lage participa
tiegraad wordt verhoogd. De stimulering van deeltijdwerk 
bewerkstelligt ook een betere verdeling van het beschik
bare werk over meer mensen en past in het streven van 
veel moderne gezinnen en samenwonenden om in deel
tijd te werken en zo de opvoeding van kinderen, het 
huishouden of andere niet-betaalde activiteiten beter 
samen te delen. Een ander voordeel van het plan is dat 
het eenvoudig is uit te voeren. Het enige criterium is het 
brutomaandloon.

Er zijn natuurlijk ook schaduwkanten op te merken. De 
verlaging van de werkgeverspremie komt niet alleen ten 
goede aan werklozen, die hierdoor werk vinden, maar 
ook aan degenen die reeds een deeltijdfunctie hebben of 
thans op minimumloonbasis werken. Dat laatste is overi
gens maar een kleine groep. In de meeste CAO’s liggen 
de loonafspraken op hoger niveau. Invoering van dit plan 
zou overigens een stimulans zijn om in CAO’s de bepaling

te schrappen dat er geen functies op minimumloonniveau 
worden gehonoreerd. Door die bepaling zou men immers 
dit plan niet kunnen benutten. De kosten van deze 
aanpak zijn netto 800 miljoen per jaar. Die kunnen gehal
veerd worden door het plan te halveren, maar dan zijn ook 
de effecten maar de helft. Wij dienen deze variant in als 
bijdrage aan de discussie en omdat wij menen dat in de 
andere plannen onvoldoende stimulansen zitten om 
deeltijdwerk te bevorderen. De kosten van dit plan willen 
wij overigens niet ten laste van het financieringstekort 
laten gaan.

Financiële dekking

De dekking zou als volgt kunnen worden gevonden. Het 
plan kan starten op basis van de reserves die de sociale 
fondsen hebben, volgend jaar 5 miljard. Dat is geen 
structurele dekking en vereist dat na één a twee jaar de 
sociale premieheffing toeneemt. Omdat in 1990 de wig 
op de inkomens van minimum en daarboven afneemt 
door de invoering van de Oort-voorstellen, is er wel 
ruimte te maken voor een kleine premieverhoging voor de 
inkomens boven het minimumniveau. Dat heeft het na
deel dat de beoogde wigverkleining dan minder is, maar 
gezien de brede maatschappelijke belangstelling voor 
een forsere aanpak van het werkloosheidsprobleem, 
gelooft de VVD dat dit van de Nederlandse werknemers 
en werkgevers mag worden gevraagd. Een offer van 
werkenden om het draagvlak te verbreden. Eenzelfde 
redenering is van toepassing op de plannen van CDA en 
P.v.d.A. Dat is dan ook de reden waarom wij de discussie 
met het kabinet, de coaliteitpartner en de oppositie willen 
aangaan om gezamenlijk de beste combinatie te vinden.

Werkprojecten

Niet aan alle werkzoekenden die deelnemen aan een 
heroriëntatiegesprek kan een passend individueel plan 
voor scholing of werk op de arbeidsmarkt worden aange
boden.'Een beperkt deel van het werklozenbestand is 
niet of erg moeilijk te bemiddelen naar een baan of te 
kwalificeren voor werk. Het gaat om gevallen waar om-, 
her- en bijscholing niet is aan te raden en bemiddelings
activiteiten geen perspectief bieden. Het gaat dan om 
arbeidsmarkt-technisch niet-geschikte werklozen. Een 
voorbeeld is een werkloze fabrieksarbeider van 60 jaar 
die niet meer to t scholing bereid is, maar nog wel iets om 
handen wil hebben. Indien bepaalde mensen arbeids
markt-technisch niet meer geschikt te maken zijn, zal dat 
moeten worden vastgesteld aan het einde van de her- 
oriëntatieronde. Voor deze groep zou een kaderregeling 
kunnen worden ontworpen die het deze mensen mogelijk 
maakt om met behoud van uitkering deel te nemen aan 
gemeentelijk opgezette „werkprojecten” . Voorbeelden 
zijn: bewaking, of dienstverlening voor ouderen die nog 
zelfstandig wonen. De VVD zal deze gedachte nader 
uitwerken bij de begrotingsbehandeling Sociale Zaken.

Banen in toezicht en controle

De laatste tw intig jaar zijn door de hoge loonkosten en de 
automatisering allerlei toezichthoudende functies ver
dwenen. Gezichten zijn door automaten vervangen. Be
tonnen muren, asfalt en autoblik wekken bij de één kille 
verlatenheid en bij de ander botte vernielzucht op. Socia
le controle in gezin, op school of op het werk is zwak en 
wie met geen van die drie enige binding heeft, is al gauw 
geneigd zich tegen de rest van de samenleving te keren. 
Meer politie op straat is goed maar niet voldoende. 
Gemeentebesturen, schoolbesturen, woningbouwvere
nigingen en buurtschappen doen er goed aan een stukje
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sociale controle toe te voegen. Huismeesters, con
ciërges, controleurs in tram en bus, stadswachten en 
soortgelijk functioneel toezicht moet worden uitgebreid. 
In deze functies kunnen veel mensen, die nu geen werk 
hebben, weer een zinvolle baan vinden. Zowel lager 
geschoolden, die thans werkloos zijn, als sommigen die 
een arbeidsongeschiktheidsuitkering ontvangen, maar 
best weer aan de slag zouden kunnen en willen. De W D -  
fra c tie  m e e n t d a t d e  r ijk s o v e rh e id  d e  g e m e e n te n , w o 
n in g b o u w v e re n ig in g e n , b u u rts c h a p p e n  en o p e n b a a r ve r
v o e rsb e d rijve n  m o e t s tim u le re n  o p  d it  g e b ie d  o n g e v e e r  
2 0 0 0  e x tra  a rb e id s ja re n  te s c h e p p e n .
Dit is werkgelegenheid voor ongeveer 3500 mensen als 
velen in deeltijd zouden werken. Wij schatten dat de bruto 
kosten 100 miljoen per jaar zijn, maar de netto kosten 
voor de rijksoverheid 25 miljoen, indien gebruikt wordt 
gemaakt van uitkeringsgelden en bijdragen van al die 
instanties die van deze toezichthoudende functies zou
den profiteren. De opbrengst is niet direct meetbaar, 
maar toch erg groot. Alleen al het vandalisme in ons land 
kost jaarlijks meer dan een half miljard. De VVD vraagt het 
kabinet om dit plan uit te voeren. Het daarvoor benodigde 
bedrag kan uit de bestaande begrotingsgelden voor de 
bestrijding van werkloosheid worden gefinancierd. Daar 
is de laatste jaren van onderuitputting sprake. De uitvoe
ring van het plan zou de VVD opgedragen willen zien aan 
de stuurgroep Bestuurlijke Preventie Criminaliteit.

Criminaliteit

In de strijd tegen de criminaliteit begint het kabinet 
succes te boeken. De groei van de aantallen misdaden en 
overtredingen vlakt af en op onderdelen is een daling 
waar te nemen, zoals bij de veel voorkomende criminali
teit. Niet alleen werpt het kabinetsbeleid vruchten af, 
maar ook het preventiebeleid van gemeenten en anderen 
blijkt effect te sorteren. Dat geeft hoop! Maar de ontw ik
keling van de zware criminaliteit en de georganiseerde 
misdaad geeft reden tot zorg. Met grote instemming heeft 
de VVD dan ook kennis genomen van de maatregelen, die 
de ministers Korthals Altes en Van Dijk op dit terrein 
getroffen hebben, nl. de bovenregionale opsporings
teams en extra financiële middelen.
Onlangs heeft het wetenschappelijk bureau van de VVD, 
de Teldersstichting, een rapport gepubliceerd over straf
recht en rechtshandhaving. Het rapport sluit aan bij de 
discussie, die door de Minister van Justitie is geënta
meerd, met als kernvraag of de bedreiging van de rechts
staat door de omvang en aard van de criminaliteit niet een 
verscherping van de rechtshandhaving vereist, zonder 
dat moeizaam verworven rechtsbeginselen in hun essen
tie worden aangetast. De VVD wil die discussie aangaan 
en zal daar bij de begroting Justitie en bij de voorstellen 
van het kabinet nader op ingaan.
Binnenkort is het regeringsstandpunt over een herverde
ling van de sterkte van de politie te verwachten. De VVD- 
fractie zal die voorstellen toetsen aan eerder door haar 
geformuleerde uitgangspunten. De werkdruk en de crim i
naliteitscijfers moeten een zwaardere rol spelen bij de 
toedeling van politiepersoneel. Herschikkingen binnen 
het politiebudget mogen echter niet leiden tot minder 
politie op straat of minder mankracht in het uitvoerende 
recherchewerk. De politie kan doelmatiger werken door 
betere bedrijfsvoering. De vraag of er voldoende politie is 
om datgene te doen wat de samenleving van de politie 
vraagt, staat elk jaar opnieuw ter beoordeling.

De politiebonden hebben voor de komende tijd grote 
acties aangekondigd. Die acties schijnen gericht te zijn 
op de inconveniëntenregeling, de salariëring van poli

tiepersoneel, de totale sterkte van de politie en de 
herverdeling van de sterkte. Met de nieuwe inconve
niëntenregeling is de regering ruim over de brug geko
men: 70 miljoen extra! Ook de voorzitters van de bonden 
zijn daarmee accoord gegaan, zij het onder voorbehoud 
van goedkeuring door de eigen achterban. Het is te 
betreuren, dat dat niet gelukt is. Over de arbeidsvoor
waarden moet het overleg tussen kabinet en bonden nog 
starten. Over de sterkte-herverdeling en in dat verband 
het sterkte-vraagstuk als zodanig, moet het kabinet nog 
een standpunt innemen, dat volgende maand verwacht 
wordt.
De mogelijkheden van het justitieel en politieel overheids
optreden moeten echter niet overschat worden. De be
langrijkste bijdrage to t herstel van normbesef en norm
handhaving moet door de mensen zelf en door onderwijs, 
bedrijven en andere instellingen geleverd worden. Door 
grotere sociale en functionele controle moeten normen 
duidelijk worden gesteld en gehandhaafd.

Milieu

In de Troonrede sprak de Koningin een optimistische zin 
uit over ons milieu. Wij maken op sommige terreinen 
inderdaad vooruitgang maar moeten niet de ogen sluiten 
voor de vele grote bedreigingen van het milieu. Sommige 
nemen zelfs toe. De VVD vraagt aan de regering om in het 
milieubeleidsplan wat de komende maanden zal worden 
voltooid, nuchter alle feiten te presenteren en aan te 
geven welke milieubedreigingen ons te wachten staan. Ik 
denk dan aan de aantasting van de ozonlaag, het broei
kaseffect, de verzuring en de ontbossing. Het zou nuttig 
zijn als de regering in het milieubeleidspan ook enkele 
beleidsscenario’s zou kunnen presenteren, bij voorbeeld 
een minimum-, optimum- en maximumscenario, en de 
kosten die het realiseren daarvan zouden vragen.

Los van zulke projecties is het al lang duidelijk dat in ons 
land grote milieutaken te wachten liggen zoals de sane
ring van vervuilde onderwaterbodems, herstel van riole
ringen (wat een gemeentelijke taak is) en andere maatre
gelen ter bescherming van de bodem en het drink- en 
grondwater. Een herschikking van collectieve uitgaven is 
nodig ten gunste van het milieu. Binnen het departement 
van VROM zijn daar grote mogelijkheden voor. De object - 
subsidies in de woningbouw, die thans 10,5 miljard per 
jaar vereisen, kunnen geleidelijk worden verminderd. 
Voorts heeft de W D  dit voorjaar het plan gepresenteerd 
tot verkoop van woningwetwoningen aan de huurders, 
wat jaarlijks ongeveer een half miljard kan opbrengen en 
wat gedeeltelijk aan milieu-investeringen kan worden 
besteed. De W D  is verheugd dat de regering in de nota 
Volkshuisvesting in de jaren negentig zich positief tegen
over dit plan opstelt. De VVD-fractie zal er nader op 
terugkomen bij de begrotingsbehandeling en de debat
ten over de nota zelve.
Een beter milieubeleid moet vooral gericht zijn op het 
verantwoordelijk handelen van milieubewuste mensen in 
hun huishouden, hun bedrijven of andere instellingen 
waar zij werken. Milieuvriendelijke technologieën en aan
merkelijke verbeteringen in de verwerking van afval zijn 
nodig waaronder ook een verbreding van statiegeldrege- 
lingen. De gedachte om een milieukeur in te voeren op 
producten spreekt de W D -fractie  aan. Onder handha
ving van het tijdpad om het financieringstekort te verla
gen, moet creatief gezocht worden naar mogelijkheden 
om extra geld voor extra milieuprojecten te vinden. Het is 
positief, dat Minister Nijpels ƒ 242 miljoen meer voor 
milieu ter beschikking heeft gekregen voor de komende 
vijf jaar.
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Bosbouw

De W D  is verheugd, dat ons pleidooi voor stimulering 
van bosinplant door het kabinet wordt gehonoreerd. 
Subsidies voor aanplant, gecombineerd met een uitke
ring voor het nietgebruiken van landbouwgrond, maken 
bosbouw aantrekkelijker dan vroeger. Ook de positieve 
reactie van het kabinet op het W D -plan voor milieu
vriendelijke productie van cellulose uit stro is een stap in 
de goede richting. Wij wijzen erop dat de doelstellingen 
zoals vastgesteld bij het aannemen van het Meerjaren
plan Bosbouw voor onze fractie slechts minimale doel
stellingen waren. In dit verband verdient het bosplan van 
de drie noordelijke provincies een positieve benadering 
van de Regering.
Het gaat hier niet alleen om het verbeteren van de 
zelfvoorzieningsgraad van hout voor ons land, maar ook 
om het bevorderen van een evenwichtiger bosbouw 
wereldwijd en tenslotte ook om een bescheiden bijdrage 
aan het herstel van evenwicht in de koolstofcyclus.

M ï 1 'XPRESSE

Verschijnt wekelijks m et uitzondering van de  reces
periodes van d e  T w ee d e  K am er der S taten-G eneraal. 
Uitgave van d e  H aya van Som erenstichting; waarin  
opgenom en d e  m ededelingen van het hoofdbestuur van 
de W D .
De inhoudelijke verantw oordelijkheid berust bij de  
ondertekenaars van d e  bijdragen; de  fracties en het 
hoofdbestuur.

Redactie:
drs. L .M .L .H .A . H erm ans  
H.F. Heijm ans  
drs. F.A. W ijsenbeek  
mr. J. H om m es

Organisatie:
mr. H.J. Lutke Schipholt

Abonnementsadministratie/
redactieadres:
Postbus 30 8 3 6  
2 5 0 0  G V  ’s-G ravenhage  
te l. 070 -6 1412 1

Abonnementsgeld:
ƒ 5 0 , -  p e rja a r

Vormgeving en druk:
Hofstad Druktechniek bv,
Zoetermeer
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'EEDE KAMER

Belastinghervorming (Oort)

De WD is bezorgd over de opstelling van de P.v.d.A. 
tegenover de vereenvoudiging en verlaging van de loon- 
en inkomstenbelasting (Oort) die in 1990 moet ingaan. 
WD en P.v.d.A. hebben destijds samen het initiatief tot 
de Commissie-Oort genomen. Het CDA verleent er dui
delijke steun aan. Maar de P.v.d.A. heeft vorige week 
voorgesteld om de netto ruimte van ƒ 4,1 miljard, die voor 
de invoering is gereserveerd, aan andere doelen uit te 
geven. Dat zou de belastinghervorming Oort echter op 
losse schroeven zetten. Dat de P.v.d.A. bovendien de 
BTW-verlaging afwijst, maakt de P.v.d.A. weer opnieuw 
een partij van hoge belastingdruk.
Iedere stelselverandering veroorzaakt aanpassingspro
blemen en roept weerstanden op. Om die te overwinnen, 
is een zekere lastenverlichting nodig. Bovendien moeten 
de tarieven omlaag om het Nederlands economisch 
klimaat aantrekkelijker te maken, mede in het licht van de 
Europese eenwording en buitenlandse concurrentie. En 
niet de minste reden is, dat de belastingverlichting posi
tief voor de koopkracht uitpakt, niet het minst juist voor 
de laagstbetaalden en de middeninkomens. Om deze 
redenen, zou de P.v.d.A. er goed aan doen om toch de 
Oort-hervorming, inclusief de tariefsverlaging en de 
BTW-verlaging, te steunen. De WD hoopt dat van harte. 
Een zo grote stelselherziening als Oort heeft de beste 
kansen als zij breed gedragen wordt. Zonodig zullen WD 
en CDA dan maar zonder de steun van de P.v.d.A. deze 
hervorming moeten doorzetten.
Meer in het algemeen bespeurt de WD dat de ontwikke
lingen in de P.v.d.A. naar een realistischer koers wat 
onzeker lijken te worden. De P.v.d.A. is bij de Algemene 
Beschouwingen weerde haar vertrouwde weg van 'meer 
overheid’ ingeslagen, in plaats van de WD-lijn die even
wicht tussen overheid en particuliere sector bepleit.
Dat de P.v.d.A. meer wil uitgeven voor milieu en infra
structuur is op zich sympathiek. De WD werkt ook in die 
richting, maar zorgt voor deugdelijke financiering. De 
financiering van overheidsoptreden blijft in het algemeen 
een zorg. De WD vindt, dat voor nieuwe overheidstaken 
ruimte moet worden gemaakt door b in n e n  de collectieve 
sector aanpassingen aan te brengen, nl. minder over
heidsconsumptie en subsidies, om zo meer te kunnen 
investeren in milieubeleid, wegen, vaarwegen, e.d. De 
P.v.d.A. formuleert wel veel wensen, maar schuift de 
rekening door naar de burger, door de belastingmeeval
lers niet aan de burgers terug te geven en voor hogere 
collectieve uitgaven in 1989 te pleiten dan de regerings
partijen.

J o r is  J .P . V oo rhoeve .

Begroting binnenlandse zaken

Algemene Zaken

Bij de behandeling van de begroting van het ministerie 
van algemene zaken -  het departement van premier 
Lubbers -  vroeg de WD-woordvoerder aandacht voor de 
hoofdtaak van de minister-president, zijnde, volgens de 
WD, het bevorderen van de kwaliteit van het regerings
beleid. De rapporten-Vonhoff, die hierover vele voorstel
len doen, zijn ten onrechte van de politieke agenda 
verdwenen. Die voorstellen betreffen het verminderen 
van de bureaucratie, betere mobiliteit van beleidsambte
naren en de positie van de staatssecretarissen (wat 
betreft aantal en bevoegdheden). De WD vroeg de 
minister-president deze punten weer op te pakken. Be
perkte openstelling van een deel van het paleis Noordein- 
de -  indien dat mogelijk is -  leek de WD-fractie een 
gedachte die het bestuderen waard is. Vooral in verband 
met de versterking van de band tussen het publiek en het 
Koningshuis, en het toerisme. De regering heeft het in 
beraad.

Decentralisatie

Als positieve ontwikkelingen beschouwt de WD-fractie 
het projekt D-gemeenten, de vervroegde decentralisatie 
in het kader van de Welzijnswet, de voortgang van de 
sanering van de specifieke uitkeringen. Langzaam of 
slecht gaat het met de regeringsactiviteiten tot sanering 
van andere bestuursinstrumenten, zoals de planvoor- 
schriften, de circulaires en de gedeconcentreerde rijks
diensten. De uitvoering van de bestuursakkoorden is 
voor discussie vatbaar, vooral m.b.t. de financiële aspec
ten. Bij de begrotingen voor het Gemeentefonds en 
Provinciefonds zal de WD daar op terugkomen.
Maar juist omdat het met het algemene decentralisa
tiebeleid iets beter gaat is de WD bezorgd over de 
nadruk die minister Van Dijk legt op de funktionele 
decentralisatie. Het betreft hier overheveling van over- 
heidsbevoegdheden aan het zgn. maatschappelijk mid
denveld en aan zelfstandige bestuursorganen/doelcor- 
poraties. De minister lijkt dit op één lijn te willen stellen 
met territoriale decentralisatie naar gemeenten en provin
cies. De WD heeft daar bezwaren tegen, omdat door 
functionele decentralisatie van rijkstaken de verkokering 
wordt bevorderd en de democratische controle moeilijker 
kan worden. Maar vooral: de positie van de gemeenten 
en de provincies als volwaardige bestuurslaag wordt 
erdoor bedreigd.

Europese verkiezingen-1989

De WD had kritiek op de wederom te terughoudende 
opstelling van de regering ten opzichte van de Neder
landse kiezers in het buitenland. Onzes inziens moeten er 
opnieuw aan a lle  kiesgerechtigde Nederlanders in den 
vreemde stemformulieren worden toegezonden. Tevens
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moet er een ruime voorlichtingscampagne worden opge
zet. De woordvoerder kondigde aan, dat de VVD 
overwoog zonodig een amendement daarover in te 
dienen.

Binnenlands Bestuur

Er blijven volop twijfels bestaan of de CDA-Tweede 
Kamerfractie zich zal houden aan het regeerakkoord dan 
wel of zij de CDA-staatssecretaris die zich daaraan wel 
houdt telkens weer in het zand zal laten bijten. Aangezien 
het Kamerdebat nog zal worden voortgezet is daarover 
vooralsnog niet meer duidelijkheid te bieden.
Inzake de zgn. burgemeestersaffaires deelt de WD de 
beslissing van minister Van Dijk om nader onderzoek te 
laten doen. Wel drong de fractie aan op spoed: de 
betrokken gemeenten moeten niet te lang in onzekerheid 
blijven. Over de rol van de vertrouwenscommissies bij het 
burgemeestersbenoemingenbeleid zal apart overleg met 
de regering worden gehouden. Wel vroeg de woordvoer
der wat de minister denkt te doen tegen het voortdurend 
uitlekken van namen van kandidaten. Hij stelde voor, dat 
de vertrouwenscommissies adviescommissies moeten 
blijven. De minister is immers verantwoording schuldig 
aan het parlement over het benoemingsbeleid. De verde
ling van de burgemeestersposten blijft voor verbetering 
vatbaar.
Tenslotte drong de woordvoerder andermaal -  mèt ande
re fracties -  krachtig aan op een spoedige stellingname 
van de minister inzake de rechtspositie van de bestuur
ders. Ook hierop moet de regering nog antwoorden bij de 
voortzetting van het debat.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga , T w ee de  
K am er, T e le fo on : 07 0 -1 8 3 9 0 4 ).

u c v -
Provinciaïe waterkwaliteitsplannen en rapport 
algemene rekenkamer over milieubeleid 
oppervla ktewateren

Tijdens deze UCV, d.d. 10 oktober jl., wees WD-woord- 
voerder Jan te Veldhuis erop dat Nederland in de delta ligt 
van diverse internationale wateren. Via deze rivieren 
worden grote vrachten vuil geïmporteerd. Daarom bena
drukte hij om de vinger aan de pols te houden voor de 
naleving van internationale afspraken die moeten leiden 
tot vermindering van diverse lozingen in 1995 met 50%. 
Vervolgens wees hij erop dat een aantal nieuwe akties of 
intensivering van akties nodig zijn. Hij vermeldde o.a. de 
volgende problemen:
-  de gemeentelijke rioleringsnetten functioneren nog 

verre van optimaal en ideaal.
Hierdoor worden aanmerkelijke hoeveelheden huis
houdelijk en bedrijfsafval n ie t aan rioolwaterzuive
ringsinstallaties (RWZI’s) ter zuivering aangevoerd, 
maar verdwijnen öf ongezuiverd in oppervlaktewate
ren öf in de bodem. Daarom zou er een (crash-)- 
programma op dit punt moeten komen.

-  om het algen-probleem beter op te lossen, moet er een 
4-ledige aanpak komen.
•  de versnelde bouw van zgn. derde-traps-installaties 

bij zuiveringsinstallaties; de zgn. defosfateringsin- 
stallaties; deze vangen a lle  fosfaten af. De kosten 
(ƒ10,—  ƒ 30,- per aanslag zuiveringslasten) zijn
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onvermijdelijk waarbij het beginsel geldt van de 
vervuiler betaalt.

•  vermindering van uitspoeling van fosfaten uit be- 
mestingsstoffen bij de landbouw.

•  vermindering van import van fosfaathoudend afval
water via de grensoverschrijdende rivieren, en

•  vermindering van fosfaten in wasmiddelen.
-  Ook de lozing van zware metalen gaat een steeds 

groter zorgenpunt worden. Recente gegevens wijzen 
uit dat ± 100 miljoen m3 bodems in Rijkswateren is 
vervuild.

Sanering daarvan gaat ook veel geld kosten, maar is 
soms onontkoombaar in verband met de nadelige conse
quenties voor milieu en/of volksgezondheid.
Alle kosten overziende, vreesde onze woordvoerder dat 
de totale kosten in de komende jaren aanzienlijk zullen 
(moeten) stijgen.
Voor het oplossen van de zojuist genoemde problemen:
-  kosten sanering en verbetering van rioolstelsels: ƒ 400 

a ƒ 600 mio. per jaar;
-  kosten oplossen van de fosfaatproblematiek: ƒ10,- 

tot ƒ 30,- per aanslag.
-  terugdringing van de lozing van zgn. zware metalen; 

kosten voornamelijk voor de bedrijven.
-  kosten sanering onderwaterbodemverontreiniging: 

(globaal) enkele miljarden guldens;
-  verbranding of opslag van (verontreinigd) zuiverings

slib. Kosten: P.M.

Deze nieuwe activiteiten zullen (opnieuw) een gigantische 
financiële, technische en bestuurlijke tour de force 
vergen.
Maar, zo betoogde onze woordvoerder, het zijn proble
men van nü en die moeten nü worden opgelost (c.q. 
binnen redelijke termijn). Ook al kost dat nü geld.

Onze verantwoordelijkheid brengt met zich mee dat we 
de rekening niet naar onze kinderen en kleinkinderen 
doorschuiven. Daarom stelde de VVD-fractie voor om 
een nieuw totaal-financieel (haalbaarheids)plan op te 
stellen. Dit actieprogramma zou een inventarisatie moe
ten bevatten van alle noodzakelijke werkzaamheden op 
voornoemde vijf 'nieuwe’ werkterreinen; een overzicht 
van alle geraamde kosten; een tijdpad voor realisatie van 
de maatregelen; en -  zo nodig -  een opgave van eventu
eel noodzakelijke aanvullende wetgeving.
Minister Smit-Kroes reageerde in het algemeen positief 
op de WD-voorstellen.
De Algemene Rekenkamer had in 1986 drie fundamente
le kritiekpunten op het gevoerde WVO-beleid van Minis
ter Smit-Kroes:
a) te weinig prioriteit met betrekking tot de vergunning

verlening;
b) er is te weinig effectief van het heffingen-instrument 

gebruik gemaakt;
c) er moet meer aandacht aan de handhaving worden 

besteed.

Jan te Veldhuis erkende dat er een achterstand bij de 
vergunningverlening is (nieuwe, en wijzigingen). Hoe 
moet die worden opgelost, zo vroeg hij? Hij deed het 
volgende voorstel: First things first; d.w.z. eerst de be
langrijkste lozingen aanpakken; met name de grijze- en 
zwarte- lijst-stoffen. Voor het overige zou een inhaal
operatie moeten worden opgestart; bijv. door tijdelijke 
inzet/inhuring van extern personeel (Ingenieursbureaus). 
Handhaving en controle worden steeds belangrijker 
naarmate de vergunningen meer up-to-date worden. 
Onze woordvoerder stelde voor om aan waterkwaliteits
beheerders het extra sanctiemiddel van (het opleggen 
van) een publiekrechtelijke dwangsom te geven. Dit
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middel zou wel eens veel effectiever kunnen werken dan 
de huidige (als zeer tijdrovend en zeer moeilijk ervaren) 
bestuursdwangmethode van intrekking van een vergun
ning; terwijl een strafrechtefijke aanpak ook de nodige 
problemen kent (lange procedures; vaak moeizame be-

wijsprocedures). De Minister deed op deze punten ge
noegzame toezeggingen.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : M r. A .J. te  V e ldhu is . Tel.: 0 7 0 -  
182901).

E U R O
★  ★ ★

{ « • E X P R E S S E
* * * * *

De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspic iën van de N ederlandse 
leden van de Liberale en D em ocra ti
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

”Grenzenloos Europa” 
op 29 oktober te Rotterdam

Als Europeaan mag u dat niet missen. Van 11.00 uur tot
14.00 uur spreken Hans Nord, Rudolf de Korte, Leendert 
Ginjaar, Joris Voorhoeve en onze speciale gast uit België, 
Europees Commissaris Willy de Clercq over de effecten 
van een geïntegreerde Europese markt. Met documenta
tie over Europa en de mogelijkheid tot informele gesprek
ken met onze Euro- en nationale parlementariërs die 
zoveel als mogelijk aanwezig zijn.
Vanaf half 11 is de zaal in Congrescentrum Engels, 
Stationsplein 45 te Rotterdam geopend.

( In fo rm a tie : H .M .G . D ittm a r, W D -p u b lic  re la tio n s , te l.: 
0 7 0 -6 141 21 ).

Gelijke behandeling in de 
sociale zekerheid

De parlementaire commissie rechten van de vrouw komt 
niet alleen op voor gelijke behandeling van vrouwen, 
maar houdt ook de belangen van mannen in het oog. Op 
15 september 1988 heeft er in de plenaire vergadering 
van het Europees Parlement in Straatsburg een debat 
plaatsgevonden over „de voltooiing van de gelijke behan
deling inzake de sociale zekerheid”. Het voorstel dat de 
Europese Commissie heeft geformuleerd en waarover de 
vrouwencommissie verslag heeft uitgebracht betreft een 
aanvulling van twee andere reeds van kracht zijnde 
richtlijnen over gelijke behandeling van vrouwen en man
nen op het gebied van de sociale zekerheid. In december 
1978 keurde de Raad een eerste richtlijn goed die alleen 
betrekking had op de wettelijke regelingen inzake sociale 
zekerheid. Formeel uitgesloten waren de prestaties aan 
nagelaten betrekkingen (weduwen- en wezenpensioe
nen) en de gezinsbijslagen. De lidstaten hadden ook de 
mogelijkheid om de ongelijke pensioenleeftijd te laten 
voortduren. De andere richtlijn, goedgekeurd in juli 1986, 
betreft gelijke behandeling in de beroepsregelingen inza
ke sociale zekerheid. Het nieuwe voorstel vult een aantal 
lacunes op en omvat nu de gehele beroepsbevolking, 
met inbegrip van personen wier beroepsaktiviteit onder
broken is, gezinsleden, nagelaten betrekkingen en ande
re ten laste komende personen. De voorgestelde maatre

gelen vallen ditmaal ook positief uit voor mannen omdat 
onder andere zaken als gelijke behandeling bij overle
vingspensioenen ('weduwnaarspensioen’) en gelijke 
pensioengerechtigde leeftijd aan de orde worden ge
steld.
De liberale fractie steunt het voorstel van de Europese 
Commissie. De grondbeginselen van de richtlijn zouden 
immers zo uit een liberaal handboek kunnen komen:
1. Gelijke behandeling, dus gelijke rechten en plichten. 

De richtlijn biedt daarbij voldoende ruimte en flexibili
teit aan de lidstaten om zelf dit principe in te vullen en 
uit te voeren.

2. De te nemen maatregelen mogen betrokkenen direct, 
noch indirect schaden.

3. Bevordering van de individualisering van de aan
spraken.

De liberalen zijn van mening dat zo min mogelijk verzwa
ringen in het Commissievoorstel moeten worden aange
bracht om de weerstand van sommige lidstaten tegen het 
huidige ontwerp niet nog groter te maken. Om die reden 
wezen zij de vele extra eisen af van de christen-democra- 
tische en de socialistische fractie. De financiële conse
quenties en de noodzaak van unanieme besluitvorming 
bij deze richtlijn maken een realistische opstelling nood
zakelijk. Beter één vogel in de hand, te weten de goed
keuring van het huidige ontwerp, dan 10 zwaluwen in de 
lucht.
De liberale woordvoerster, Jessica Larive, had ook be
zwaren tegen een aantal amendementen van de commis
sie rechten van de vrouw, omdat hierin algemene uitspra
ken over harmonisatie van sociale zekerheidsstelsels 
werden gedaan. Dit is een apart debat, dat niet moet 
worden gevoerd bij de bespreking van een Commis
sievoorstel over gelijke behandeling van mannen en 
vrouwen. De structuur en de financiering van de diverse 
zekerheidsstelsels is te verscheiden en te gecompliceerd 
om daar vlugge, gemakkelijke en ondoordachte uitspra
ken over te doen.
Jessica Larive beperkte zich tot vier kritiekpunten op het 
Commissievoorstel:
1. Het ontwerp gaat teveel uit van formele gelijke behan

deling via een gelijk recht van mannen en vrouwen op 
afgeleide rechten als nabestaandenpensioen. Terwijl 
het uiteindelijke doel toch de individualisering van 
rechten is. Uitbreiding van afgeleide rechten is hier
mee in tegenspraak. Er dienen uiteraard goede 
overgangsvoorzieningen te zijn zolang nog zoveel 
mensen geen of onvoldoende eigen rechten kunnen 
opbouwen, bijvoorbeeld omdat zij een kleine deeltijd
baan hebben. In Nederland blijken (na aftrek van de 
zogenaamde wachtperiode) ruim 370.000 mensen in 
loondienst, voornamelijk vrouwen, geen eigen rechten 
op te bouwen voor een aanvullend pensioen. De eigen



rechten dienen in die overgangsperiode te worden 
aangevuld tot het niveau van de afgeleide rechten.

2. De mogelijkheid van flexibele pensionering, uiteraard 
op dezelfde voorwaarden voor man en vrouw, dient 
duidelijker te worden geformuleerd. Ook in verband 
met demografische ontwikkelingen verdient flexibele 
pensionering de voorkeur boven pensionering op een 
gelijke, maar vaststaande leeftijd.

3. De liberale fractie is teleurgesteld dat in het Commis
sievoorstel geen einde wordt gemaakt aan verschillen 
in de premieberekening van pensioenen gebaseerd 
op de verschillen in levensverwachting van man en 
vrouw. Voor de werkgever zijn vrouwen 'duurder’ 
omdat zij over het algemeen langer leven en dus 
langer pensioen ontvangen. Om het voor de (particu
liere) pensioenfondsen mogelijk te maken gelijke peri
odieke bijdragen en uitkeringen door te voeren zonder 
grote financiële gevolgen, zou een kleine compense
rende procentuele premieverhoging, uiteraard voor 
beide sexen, mogelijk moeten zijn.

4. De Europese Commissie stelt een invoeringsperiode 
van drie jaar voor. Gezien de problemen in sommige 
lidstaten, waaronder Nederland, met het verwerken 
van de gelijke behandelings-richtlijnen in de nationale 
wetgeving, acht de liberale fractie een ruimere termijn 
wenselijk (4 jaar). Een langere overgangsperiode ver
groot ook de kansen op mogelijke aanname door de 
Raad. Tenslotte merkte Jessica Larive op dat de 
ontwerp-richtlijn geen ’voltooiingsrichtlijn’ is, maar 
liever een reparatie-richtlijn genoemd moet worden. 
Alleen al het voorbeeld van de actuariële berekenin
gen bij de pensioenen maakt duidelijk dat volledige 
gelijke behandeling inzake de sociale zekerheid nog 
niet is gerealiseerd. Er bestaan nog teveel onduidelijk
heden in de verschillende sociale zekerheidsstelsels 
en deze zijn aan voortdurende veranderingen onder
hevig. Het is daarom gevaarlijk te stellen dat het 
karwei nu helemaal geklaard is.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : M e v ro u w  M r. J .E .S . Larive ,
te l.: 0 9 -3 2 2 2 3 4 2 2 1 3 ).

tingvrije verkoop zal plaatsvinden.
In de tweede plaats zijn de belastingvrije verkopen een 
branche-oneigenlijke activiteit, die zowel de inkomsten 
uit de accijnzen van de lid-staten maar zeer ten dele 
omzeilen, maar vooral de desbetreffende middenstand 
een oneigenlijke concurrentie aandoen.
Behalve de BTW approximatie (d.w.z. het binnen een 
bepaalde bandbreedte naar elkaar toebrengen van de 
BTW tarieven) behoort de harmonisatie (d.w.z. gelijktrek
ken) van de accijnzen tot het ultimo 1992 uit te voeren 
pakket voor de totstandbrenging van de interne vrije 
markt. Er is dan dus geen enkele reden meer om aan te 
nemen dat er binnen de Gemeenschap nog verschillen in 
prijzen van met accijns belaste artikelen behoeven te zijn. 
Er is ook geen reden meer om toe te staan dat aan de 
middenstand die zich bezig houdt met de verkoop van 
accijnsgoederen nog verder oneigenlijke concurrentie 
behoeft te worden aangedaan. Voor de vervoersorgani
saties komen er behalve, zoals boven gesteld, niet alleen 
verhoogd inkomsten uit de toename van het vervoer, 
maar zal het ook mogelijk zijn de kosten verder te 
beperken door schaalvergroting, efficiëntie verhoging en 
vermindering van luchtverkeersleidings-leges door een 
op een groter gebied laten optreden van Eurocontrol. 
Hoe dan ook, Wijsenbeek maakt er bezwaar tegen dat er 
tegen een door alle lid-staten aanvaard principe van de 
totstandkoming van interne vrije markt stemming wordt 
gemaakt zowel op oneigenlijke gronden, als door het op 
de consument van vervoersdiensten willen afwentelen 
van eigen inefficiëntie. Tervorgol .king dient gewezen te 
worden op de Verenigde Staten, waar voor het interne 
verkeer ook geen verkoop van belastingvrije goederen 
mogelijk is, maar de vervoersprijzen in het luchtverkeer 
per kilometer vele malen lager zijn dan die in Europa. 
Kortom er behoeft voor de Europese reizigers geen 
enkele reden tot ongerustheid te zijn noch om zich, 
vanwege de door de nederlandse vervoersmaatschappij
en aangegeven reden, tegen de interne vrije markt, die in 
1992 tot stand gekomen moet zijn, te verzetten.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : D rs  F.A. W ijsenbeek , te l.: 0 7 0 -  
647447).

1992 en de kosten van vervoer V V O
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Florus Wijsenbeek, lid van het Europees Parlement, 
stelde recentelijk een schriftelijke vraag aan de Europese 
Commissie betreffende een naar zijn oordeel onjuiste 
wijze waarop zeven in Nederland werkzame vervoerson
dernemingen de gevolgen van 1992 aan het publiek 
presenteerden. Deze ondernemingen, w.o. KLM, Ned- 
lloyd, Schiphol en de Mij.Zeeland, deden het voorkomen 
alsof het wegvallen van de interne grenzen in de Gemeen
schap de kosten van het vervoer voor de consument t.ot ■ 
20% zouden kunnen doen stijgen, omdat hun kosten?, 
door het wegvallen van de verkoop van bolas.LhgviVo 
goederen met dat percentage zouden toenemen.-! On
danks het feit dat het juist is dat op het vervoehtussen de 
landen van de Gemeenschap geen grenzen meer gepas
seerd worden en daarmee ook de extra-territoriale pas
sage op veerboten en in vliegtuigen acht Wijsenbeek dit 
een onjuiste voorstelling van zaken. • •
In de eerste plaats zal door de liberalisatie van het vervoer 
en door het opheffen van restricties met name in het 
luchtvervoer het totale vervoer toenemen en daarmee 
ook de inkomsten van de vervoersmaatschappijen. Er 
dus daarom geen reden aan te nemen dat er uitsluitend 
verminderde inkomsten door het wegvallen van de belas-
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Notitie „Adoptie anders dan 
door een echtpaar”

In een UCV op maandag 24 oktober j.l. is in de Tweede 
Kamer gesproken over een notitie van de bewindslieden 
van Justitie met betrekking tot de wenselijkheid of on
wenselijkheid van adoptie door een eenouderpaar en 
door ongehuwd samenwonenden al of niet van gelijke. 
De WD-fractie heeft zich bij de bespreking van deze 
notitie als volgt opgesteld.
Als eerste opmerking terzijde heeft de fractie laten dóór
schemeren dat het conflict, dat in de publiciteit tussen het 
kabinet en de fractie zou zijn geconstateerd, vooralsnog 
niet bestaat.
Als tweede opmerking terzijde heeft de fractie laten 
weten er niets voor te voelen een discussie over de 
belangen van het kind te belasten met een algemene 
discussie over andere samenlevingsvormen, emancipa
tie, discriminatie en dergelijke. Daarvoor was het thans 
niet het moment. De overheid dient zich overigens wel te 
onthouden van morele oordelen.
De fractie heeft naar voren gebracht dat in een groot 
aantal westerse landen een tendens te bespeuren valt 
van een afname van de keuze voor het traditionele gezin, 
van een toename van het aantal buitenechtelijke geboor
ten en van een toename van het aantal eenouderge
zinnen.
Vervolgens heeft zij er op gewezen dat in het regeerac- 
coord niets over deze materie is geregeld. De woordvoer
der heeft toen teruggegrepen naar een passage uit het 
WD-verkiezingsprogramma, waarin staat dat het adop
tierecht ook moet worden toegekend aan niet-huwelijkse 
samenlevingsvormen en aan alleenstaanden. Het belang 
van het kind dient daarbij wel voorop te staan.
Met dit uitgangspunt voor ogen heeft de fractie gemeend 
met grote nadruk te moeten pleiten voor het in stand 
houden van het individuele aspect. Het belang van het 
kind immers vergt een individuele benadering. Ook het 
belang van de volwassene verdient een individuele bena
dering. Hierbij past geen stelsel van algemene criteria en 
beleidsdoelstellingen. De overheid dient slechts de voor
waarden te scheppen, waarbinnen die individuele belan
gen optimaal tot hun recht kunnen komen.
De WD-fractie kiest nadrukkelijker dan in de notitie is 
weergegeven voor het belang van het kind. De fractie is 
van oordeel dat de praktijk een breed scala van situaties 
laat zien, waarin het kind gunstige perspectieven heeft 
voor evenwichtig opgroeien. Zij is van mening dat de 
wijze waarop het ouderschap gestalte krijgt het belang
rijkste is. Vanuit het belang van het kind is geen gegronde 
reden aan te voeren voor een wettelijk onderscheid

tussen vormen van ouderschap. Ook de Raad voor het 
Jeugdbeleid is deze mening toegedaan.
De conclusie van de fractie is dan ook dat wettelijke 
belemmeringen voor diverse vormen van adoptie moeten 
worden weggenomen. Ons wetsstelsel in formele zin stelt 
het echtpaarvereiste. Het kabinet constateert terecht dat 
dit vereiste in de praktijk reeds is uitgehold, bij voorbeeld 
in geval van postume adoptie, scheiding van tafel en bed 
en op handen zijnde echtscheidingen. De WD-fractie 
staat op het standpunt dat het echtpaarvereiste dient te 
worden losgelaten.
Het gegeven dat donorlanden het echtpaarvereiste stel
len bij interlandelijke adoptie is niet zo relevant. In dat 
geval dient aan die eis te worden voldaan. Maar dat hoeft 
geen reden te zijn om niet ons eigen beleid te voeren met 
betrekking tot Nederlandse kinderen.
De fractie deelt het oordeel van de regering dat een- 
ouderadoptie mogelijk moet worden in alle genoemde 
situaties, inclusief bij pleegouder-pleegkindrelaties waar
bij van bijzondere omstandigheden sprake is.
De fractie is voorstander van een stelsel, waarbij het 
absolute vetorecht van de biologische ouder wordt om
gezet in een suspensief vetorecht. Zij is van mening dat 
de rechter de mogelijkheid moet worden gegeven van het 
vetorecht af te wijken, indien de weigering kennelijk 
onredelijk is en kennelijk niet in het belang van het kind. 
De WD-fractie stelt het belang van het kind voorop. 
Vanuit die benadering valt niet in te zien, om welke 
redenen adoptie door ongehuwd samenwonenden al of 
niet van gelijke kunne moet worden afgewezen. De fractie 
denkt bij voorbeeld aan het geval dat reeds een hechte, 
affectieve binding bestaat met een of twee van de 
volwassenen. Indien dit tot juridische problemen leidt in 
het familierecht, stelt de fractie voor dit te laten onder
zoeken.
De discussie met de bewindslieden over dit onderwerp is 
nog niet afgerond. De fractie is voor de uiteindelijke 
meningsvorming in afwachting van de uitkomsten van het 
gevraagde juridische onderzoek. Over een aantal moties, 
ingediend door de oppositie, moet overigens nog worden 
gestemd. De fractie zal alsdan haar standpunt over deze 
moties formuleren.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : H.F. D ijks ta l, te le fo o n : 0 7 0 -  
182884).
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Surinamebeleid

Sinds de beëindiging van h e t g e d o o g b e le id  je g e n s  S u ri-  
n a m e rs  is er het één en ander gebeurd. In maart jl. is de 
Kamer daarmee in grote lijnen akkoord gegaan, onder 
aanneming van een motie, neerkomend op de wens dat 
het uitzettingsbeleid zorgvuldig zal geschieden (o.m. in 
verband met de onzekere situatie in Suriname). De rech
ter heeft eenmaal bij tussenvonnis de staat om nadere 
uitleg verzocht; inmiddels is ca. zeven maal een kort 
geding gewonnen door de staat, en ook een enkel kort 
geding door de staat verloren.
WD-woordvoerder Jan Kees Wiebenga stelde, dat op 
grond van het bovenstaande het volgende duidelijk is:
a. Er geldt geen generaal pardon voor de groep van ca.

5.000 aanvankelijk gedoogde Surinamers;
b. Uitzetting vindt plaats na individuele beoordeling van 

elk geval. De WD kan zich daarmee in hoofdlijnen 
verenigen, en gaat er vanuit dat het beleid zorgvuldig 
wordt gevoerd.

Vervolgens roerde de WD-woordvoerder nog enige dis
cussiepunten aan.
Ten eerste stelde hij, dat de WD-fractie het zinvol vond 
nog eens nader met de regering van gedachten te 
wisselen over de status van de ambtsberichten van het 
ministerie van buitenlandse zaken en de mate waarin zij 
vertrouweljk moeten blijven. Aan de ene kant kan de 
Kamer er alleen vertrouwelijk kennis van nemen. 
Anderzijds worden grote stukken van deze ambtsberich
ten in brieven van advocaten en belangengroeperingen 
en in rechterlijke uitspraken letterlijk weergegeven. De 
WD-fractie meent dat het mogelijk moet zijn een grotere 
openbaarheid van de ambtsberichten te bewerkstelligen, 
zodat ook de Kamer er beter over kan spreken. 
Vervolgens stelde de woordvoerder, dat d e  ro l van  d e  
N e d e rla n d s e  p o lit ie  bij het uitzettingsbeleid vragen op
wierp bij de WD-fractie. Blijkens persberichten is overleg 
gepleegd tussen het ministerie van justitie en een aantal 
politiekorpsen, waarbij „afspraken” zouden zijn gemaakt 
inzake een „vertrekregeling” . De WD is natuurlijk niet 
tegen overleg, maar is van mening dat de Tweede Kamer 
uitvoerig moet worden ingelicht over deze gang van 
zaken.
Op grond van het bovenstaande stelde de woordvoerder 
een aantal vra g e n : Wat moet worden verstaan onder het 
begrip „niet bindende gedragscode” , waarvan bij deze 
vertrekregeling sprake zou zijn? Geldt de vertrekregeling 
alleen voor de groep gedoogde Surinamers? Waarom 
niet voor andere groepen illegalen? Is er inderdaad 
sprake van het meegeven van een deel van de sociale 
uitkering? Maar hoe zal dat geschieden bij illegalen die 
geen uitkering hebben? En hoe bij Surinamers die in de 
ROA-regeling zitten? Welk bedrag kost dit op jaarbasis 
aan de staat? Wordt deze eenmalige bijdrage alleen 
gegeven bij vrijwillig vertrek of juist uitsluitend bij onvrij
willig vertrek?
De WD behoudt zich hierover haar standpunt voor.
Tot slot stelde de woordvoerder vast, dat de spanning 
onder de Surinaamse ex-gedoogden toeneemt. Hij vroeg 
de regering èn de Surinaamse gemeenschap om escala
tie te vermijden.
De staatssecretaris van justitie, die deze -  en meerdere 
-  vragen niet afdoende kon beantwoorden, zal hierover 
nog nader uitsluitsel geven. Twee moties (van PvdA resp. 
PSP) die het beleid wilden aanpassen werden verworpen.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga , T w ee de  
K am er, te l: 0 7 0 -  18 3 9  04).

Mededeling hoofdbestuur

Zoals eerder werd aangekondigd (zie o.a. activiteiten
schema van augustus j.l.) was een buitengewone alge
mene vergadering voorzien op 3 en 4 maart 1989.
Het hoofdbestuur heeft op 24 oktober j.l. besloten een 
aantal voorstellen m.b.t. functie en taakstelling van on- 
dercentrales en partijraad nog niet aan die algemene 
vergadering voor te leggen maar eerst deze onderwerpen 
te bespreken tijdens een b e s lo te n  extra vergadering van 
de partijraad op 17 december a.s.
Daarna zal het hoofdbestuur, zo daar reden toe is, 
voorstellen concipiëren die zo mogelijk worden voorge
legd aan de 42ste jaarlijkse algemene vergadering.
Gelet op bovengenoemde ontwikkeling zal de voorziene 
buitengewone vergadering uitsluitend worden gehouden 
op 4 m a a rt 1989  in Ontmoetingscentrum Koningshof te 
Maassluis. De 3e maart komt dus te vervallen!
Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris,
W.J.A. van den Berg
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WD-Expresse wordt 
opgeheven

De WD-Expresse zal met ingang van januari 1989 wor
den opgeheven. Het Hoofdbestuur heeft node deze 
beslissing moeten nemen doordat bij gebrek aan vol
doende abonnees exploitatietekorten ontstonden.
Wij beseffen dat deze noodzakelijke maatregel voor u als 
Expresse-lezer en voor de redactie teleurstellend is. Niet 
alleen is de Expresse de afgelopen vijf jaar voor velen een 
vademecum geweest op het gebied van snelle nieuwsin- 
formatie over ons parlement, maar het was ook mogelijk 
buiten de recesperioden wekelijks de afdelingen nader 
op de hoogte te stellen van partij-informatie.
Daarnaast had u als Expresselezer de mogelijkheid om 
de Teldersstichtingrapporten gratis op te vragen. Het 
spijt ons dat ook aan die service om financiële redenen 
een eind moet komen.

De redactie van Vrijheid en Democratie zal in haar maan
delijks blad een deel van de doelstelling van de Expresse 
trachten op te vangen. Werkten beide bladen -  met 
verschillende doelgroepen -  tot nu toe aanvullend op 
elkaar, met ingang van 1989 zal in het ledenblad veel 
meer informatie over het parlementair gebeuren worden 
opgenomen.
Dat kan niet gebeuren in de vorm waarin u dat in de 
Expresse gewend was, maar via een andere, meer jour
nalistieke, benadering.
Vrijheid en Democratie zal mede daartoe al in december 
met een nieuw formaat, een andere lay-out en een andere 
indeling gaan verschijnen. De redactie beseft dat zij de 
volledigheid van de Expresse in haar maandblad niet kan 
benaderen. Wel zal zij door het geven van veel korte 
parlementaire berichten meer aan de interessesfeer van 
de actieve leden in de partij en in de politiek tegemoetko
men, waarbij zij ’het clubblad’-aspect niet uit het oog zal 
verliezen.
Namens het hoofdbestuur 
de algemeen secretaris 
W.J.A. van den Berg

TWEEDE KAMER

Meer politie nodig

plaatsvinden. Maar het verhuizen van 2600 functionaris
sen in drie jaar vindt de WD te ver gaan. Daardoor zou in 
kleinere gemeenten die moeten inkrimpen het gevoel van 
onveiligheid toenemen en zal een deel van de georgani
seerde misdaad een veilig onderkomen in kleine ge
meenten zoeken. De te grote werkdruk in gemeenten als 
Heerlen, Deventer, Breda en Amsterdam kan niet alleen 
worden opgelost door verschuiving van manschappen. 
Er is ook een uitbreiding van de totale sterkte nodig.
De WD-fractie roept het kabinet op de komende maan
den creatief naar nieuwe mogelijkheden te zoeken om 
middelen vrij te maken voor vergroting van de poli
tiesterkte met enige honderden functionarissen, zodat de 
problematiek in gemeenten met de grootste werklast 
wordt verlicht.
De WD zal daarover zonodig zelf nadere concrete voor
stellen doen in de Tweede Kamer-UCV over het beleids
plan politie op 12 december aanstaande.
De WD vindt dat extra sterkte bij voorrang aan die regio's 
met hoge werkdruk moet worden toegekend als daar ook 
de bedrijfsvoering en regionale samenwerking worden 
verbeterd, zodat er een premie is voor grotere efficiency 
bij de politie.
Een deel van het ongenoegen van de politie kan worden 
weggenomen als de mogelijkheden voor bevordering van 
politie-functionarissen (agent-hoofdagent) enigszins 
worden verruimd. In de huidige situatie zijn de carrièrelij- 
nen verstopt. Dit knelpunt kan wellicht in overleg met de 
bonden worden verlicht.
Joris J.C. Voorhoeve

Minderhedenbeleid

Inleiding - dood tij

Bij het Kamerdebat over het Minderhedenbeleid-1988, 
vorig jaar, achtte de WD het beleid niet mislukt, maar zag 
wel s tagna tie . De verwachtingen moesten -  aldus de WD 
-  omlaag worden geschroefd, vanwege: • integratie is 
lange termijn proces; * rijksoverheid heeft beperkte in
vloed daarop; » de economische stagnatie; * de voort
durende immigratie. -  De WD deed vorig jaar twee 
voorstellen, nl: a) regering moet een bewust immigra
tiebeleid gaan voeren; b) grotere decentralisatie (motie 
WD/D’66). De minister zweeg over a) en verwierp b), 
maar had geen eigen ideeën. Hij gaat door op de oude 
voet in afwachting van het rapport van de Wetenschap
pelijke Raad voor het Regeringsbeleid (W.R.R.).: minder
hedenbeleid bevindt zich in „d o o d  tij".

Het rapport van de Commissie, die heeft aanbevolen om 
2600 man politie over te plaatsen naar gemeenten met 
een hoge werkdruk, toont dat er gemeenten zijn met een 
duidelijk te lage politiesterkte.
Er zal in de toekomst een zekere herverdeling moeten

Toekomst -  migrantenbeleid

-  Ondertussen gaat het met de minderheden in ons land 
niet beter: vgl. onderwijs en arbeidsmarktpositie. Van 
vele zijden worden visies aangedragen voor m in d e rh e -
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d e n b e le id  in  d e  ja re n  n e g e n tig . De WD vindt dat de 
minister hierop moet reageren.
-  W D -p o s it ie : enkele bouwstenen voor minderheden
beleid in de jaren ’90:
a) minderhedenbeleid ombouwen tot m ig ra n te n b e le id : 
niet op groepen richten maar op individuen, en de nadruk 
leggen op zelfredzaamheid/scholing/betere beheersing 
van de Nederlandse taal. Een sterke rol categorale orga- 
nisaties/middenveld is onwenselijk.
b) grotere rol g e m e e n te n : 80% van de minderheden 
woont in ± 20 gemeenten.
c) verantwoord im m ig ra t ie b e le id  (aantal migranten 
1975-1985 verdubbeld tot 600.000; tot 2000 nog 
± 140.000 Marokkanen/Turken extra te verwachten (N.l. 
D.I.); in 2000 in de grote steden is de helft van de 
scholieren gekleurd (CBS). Hierbij ook de Europese di
mensie betrekken i.v.m. wegvallen binnengrenzen 1990- 
1992.

d) voortgaan met a n ti-d is c r im in a tie b e le id  en re m ig ra 
tieb e le id .
-  WD-woordvoerder Jan Kees Wiebenga pleitte kortom 
vooreen mindercategorale/groepsgewijzeaanpak, meer 
plaatselijk beleid en voor zelfontplooiing; „de minderhe
den moeten niet worden doodgeknuffeld” , zei hij. Niet de 
overheid kan minderheden emanciperen, dat kunnen zij 
alleen zelf.
-  Uit het Kamerdebat bleek, dat de PvdA- en de CDA- 
fractie meer dan de WD hechtten aan categoraal beleid. 
De regering bleef vaag en wil geen duidelijke beleidswijzi
ging doorvoeren in afwachting van het in 1989 te verschij
nen W.R.R.-rapport.
(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga, T w eede  
K am er, tel. 0 7 0 -  18 3 9  04).

E S S E
De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspiciën van de Nederlandse 
leden van de  L iberale en D em ocra ti
sche Fractie in het Europese Parle

m ent.

Landbouwbegroting 1989

Algemeen

Dit jaar is de landbouwbegroting een wel erg mager stuk. 
Immers in de eerste zin van de memorie van toelichting 
deelt de minister mee dat de lange termijn visie via een 
structuur nota en een beleidsplan nog dit jaar zullen 
verschijnen. Middels deze werkwijze devalueert de mi
nister zelf de aangeboden begroting. Langere termijnvisie 
komt dus later en is nu niet aan de orde. Hier kunnen 
tweeërlei reacties op gegeven worden. Enerzijds van 
treurnis en gemis, anderzijds van: het is de realiteit en we 
zullen er mee moeten werken. De WD-fractie kiest voor 
deze laatste optie en wil nu reeds een aantal hoofdlijnen 
aangeven waaraan in onze zienswijze de toegezegde 
nota zal moeten voldoen.
A ls  h e t n ie t g a a t  z o a ls  h e t m o e t, m o e t h e t m a a r z o a ls  h e t 
ga a t.

Europa ’92

Het „Europa van 1992” is voor de Nederlandse landbouw 
van uitzonderlijk belang. Voor een sector waarvan de 
levensader via het exportpad loopt is dit evident.
Het is niet alleen van groot belang, het is tevens een 
uitdagende opdracht om met name voor de landbouw als 
enige geïntegreerde sector in de E.G. de produktieom- 
standigheden zo te harmoniseren dat er meer sprake is 
van gelijkwaardige omstandigheden. Wij denken dan met 
name aan veterinaire fytho sanitaire en fiscale aangele
genheden. Het veel geroemde specialisatiebeginsel zal 
dan ook voor de landbouw meer kansen behoren te 
krijgen.

Het 'grenzeloze' Europa zal een stimulans kunnen geven 
aan de algemene economie. Men spreekt zelfs over een 
voordeel van '300 miljard’. Willen we dit vermeende 
voordeel echt effectueren dan zullen we ook de nodige 
zelfkritiek moeten opbrengen ten opzichte van onze 
eigen organisatiestructuren.
Tijdens het Paasdebat heeft de WD-fractie een 300 
miljoen plan voor de landbouw gepresenteerd. Een on
derdeel daarvan is vastgelegd in een nog boven de markt 
hangende motie 20 492 nr 22. Het gaat hier om een 
herallocatie van middelen binnen de landbouwbegroting 
ten bedrage van 50 miljoen. Onderliggende argumentatie 
is het afslanken van de overheidsbemoeienis. Nu hebben 
we per 10 landbouwbedrijven 1 ambtelijke medewerker. 
In de V.S. is dit 1 op de 20 bedrijven.
Enigerlei vorm van verdunning is ook in ons land mogelijk, 
zonder dat het ten koste gaat van de noodzakelijke en 
hoog gewaardeerde kwaliteit.

Produktschappen

De vraag is in toenemende mate actueel wat er nog over 
zal blijven van de medebewindstaken van de produkt
schappen. Zaken zoals restituties, heffingen, MCB’s, 
certificaten, het vervallen van de statistische verplichtin
gen. Zo is in toenemende mate actueel wat de plaats van 
het V(B nog zal zijn. Dit met name nu de overschotten 
slinken.
Naar beide instituten vloeit nu nog ongeveer 100 miljoen. 
De WD-fractie kan best leven met de gedachte van een 
afgeslankte VIB en uiteindelijk met nog 2 produktschap
pen, t.w.1 plantaardige produktie en 1 dierlijke produktie. 
Met name t.g.v. belangrijke autonome taken, die best 
door een instituut voor meerdere sectoren geregeld 
kunnen worden is een bestaansrecht te rechtvaardigen. 
Ten overvloede willen wij er nog op wijzen dat, hetgeen



kenmerkend is voor de PBO-structuur, t.w. een volwaar
dige deelname van de werknemersorganisaties al ge
deeltelijk is achterhaald, nu de FNV al vanaf 1978 de 
opengevallen vacatures niet meer vervult en het CNV nog 
gedeeltelijk participeert en zich zelfs daarover nog 
diepgaand beraadt. Tenslotte nog opgemerkt dat indien 
de minister betere voorstellen heeft, die tot uitvoering van 
eerder genoemde motie leiden er met de WD-fractie is te 
praten.

BTW-WIR compensatie

Dat de landbouw een trekpaard is van onze nationale 
economie is sinds geruime tijd bij velen be- en erkend. 
Echter nu het overschot op de nationale handelsbalans 
nog slechts 3 miljard is, is de 17 miljard overschot op de 
agrarische handelsbalans wel zeer overtuigend.
Met ongeveer 12% van de werkgelegenheid inclusief de 
agribusiness is deze sector de steunpilaar van ’s-lands 
economie. Hiervoor mag terecht een pluim op de agrari
sche hoed geplaatst worden. Niet in de laatste plaats is 
dit resultaat te danken aan het voorwaardenscheppende 
beleid dat de laatste decennia is gevoerd. Het is met 
name dit beleid dat in toenemende mate onder druk komt 
te staan. Enerzijds de overheidsfinanciën saneren, een 
beleid dat op de WD steun kan rekenen, anderzijds het 
voorkomen van lastenverzwaring, ja zelfs lastenverlich
ting op de naald van het kompas gegraveerd hebbend, 
dreigen we in eigen zwaard te vallen, t.w. een te vergaan
de ingreep in het voorwaardenscheppende beleid.
De ESTW/WIR-compensatie is daar een duidelijk voor
beeld van. Een regeerakkoord waar geen sprake is van 
een WIR-afbouw, waar gesproken wordt over overleg 
met het bedrijfsleven en een kabinet dat toch kiest voor 
WIR afschaffing en in de compenserende sfeer dan kiest 
voor werkgelegenheid waardoor arbeidsintensieve sec
toren anders worden behandeld dan kapitaalintensieve 
sectoren.
Het is om die reden dat de WD zowel bij het Paasdebat 
alswel bij de onlangs gehouden algemene beschouwin
gen aandacht heeft gevraagd voor dit probleem. Hierbij 
wordt gedoeld op de inmiddels nationaal bekende motie 
Voorhoeve/De Vries, waarin de Kamer zich uitspreekt om 
100 miljoen van de vennootschapsbelasting naar de 
inkomstenbelasting te sluizen.
Tijdens de algemene beschouwingen heeft de minister
president het landbouwbelang in dezen zeer duidelijk 
erkend en daarenboven toegezegd dat het landbouwbe- 
drijfsleven zal worden uitgenodigd voor een nader 
overleg. Dit overleg heeft dan betrekking op een remodel- 
lering van de KST. Dit overleg wordt door de WD-fractie 
toegejuicht.
Tijdens de algemene beschouwingen is er nog een motie 
De Vries/Voorhoeve aangenomen, betreffende een extra 
100 miljoen t.g.v. de bestrijding van het milieuprobleem. 
Met name het verzuringsonderdeel en de milieutechnolo
gie zijn voor de landbouw van belang. De WD intentie bij 
deze motie is dat 50% van het genoemde bedrag t.g.v. de 
delen landbouw zal moeten komen. Wij denken hierbij 
aan de ammoniak emissie problemen. Met name die 
emissie die bij het houden van dieren vrijkomt. Investerin
gen in dure deksels op mestsilo’s zijn we niet weg van. Als 
het deksel echt op slot zit, vliegt het in de lucht. Vliegt het 
niet uit elkaar dan ontsnapt de ammoniak. Dit is meer 
modieus dan functioneel.

Landbouw en milieu

Op het grensvlak van landbouw en milieu worden er in 
toenemende mate taken aan het landbouwbedrijfsleven 
opgelegd. De WD-fractie is van mening dat dit een

terechte ontwikkeling is. Immers, de druk op het milieu is 
een zorgelijke, die om adequaat handelen vraagt.
Nu tijdens de algemene beschouwingen dit milieupro
bleem zeer centraal in de discussie stond, is het vanuit 
een min of meer geïsoleerde positie tot een maatschap
pelijk probleem geworden. Dat de mestwetgeving in 
toenemende mate geaccepteerd wordt is in dezen gun
stig.
Overigens betreuren we het in hoge mate dat de geza
menlijke opslag toch slecht van de grond komt. De 
verdere uitvoering van de mestwetgeving zal echter nog 
grote offers vragen. Wij zullen dat ook aan de landbouw 
moeten voorleggen.
Maar ook de schade die de landbouw zelf ondervindt 
loop in de honderden miljoenen.
Ook dit verdient meer aandacht. Algemene beleidslijn 
van de WD zal zijn het zeker stellen van de continuïteit en 
concurrentiepositie van de dierlijke sector. Ook dit weer 
in een meer liberale markt.

Melk

Bij de dierlijke sector is sprake van een groot verschil in 
inkomenssituaties. Daar waar het in de melkveehouderij 
goed is, gaat het met de kalverenmesterijen zonder meer 
slecht.
De laatste tijd zijn er in beide sectoren spraakmakende 
zaken aan de orde.
In de melkveehouderij de verhoging van de consump- 
tiemelk prijs. De markt is door de superheffing enigszins 
opgeschoond en het markt-mechanisme gaat weer in 
werking. De WD-fractie zal zich overigens niet verzetten 
tegen het beëindigen van het minimumprijzenbeleid. Het 
vijfjarig arrangement m.b.t. de superheffing eindigt per 
1 april 1989. Het is niet reëel te veronderstellen dat het 
totale instrument dan weg kan. Daarvoor is de ingreep te 
ingrijpend geweest. Het zou immers betekenen dat de 
aanwezige produktiecapaciteit, die nu niet benut wordt 
zeer spoedig weer opgevuld zou worden. Nee, hier is 
geleidelijkheid noodzakelijk.
Wij zouden graag een verruiming van de produktie met 
enkele procenten tegemoet zien.
Tevens is het terugbrengen van flexibiliteit ten gunste van 
de bedrijfsontwikkeling noodzakelijk. Mede daarom zijn 
we voorstander van een vijfjarig leasing-systeem.
Wij zouden in dit verband ook willen opmerken dat het 
restitutiebeleid zeer nauwgezet direct marktvolgend be
hoort te worden aangepast. Het steunbeleid voor de 
interne afzet hoort ook in deze operatie meegenomen te 
worden.

Mest

Daar waar het de mestwetgeving betreft is er sprake van 
een onnodige starheid. Nu de mestrechten per bedrijf zijn 
vastgesteld, is het niet meer relevant op welke wijze men 
gebruik maakt van die rechten, dat is een verantwoorde
lijkheid van de ondernemer zelf.
De WD wil nu reeds aankondigen dat ze een initiatief 
wetsvoorstel in voorbereiding heeft, waardoor een uit
wisselbaarheid van diersoorten mogelijk gemaakt wordt. 
De invoering van het verplaatsingsbesluit is een tweede 
noodzakelijke wetswijziging. De WD-fractie is bereid om 
vergaande medewerking te verlenen ten gunste van een 
snelle invoering. Voor ons gelden een drietal criteria die 
bij de beoordeling zwaar zullen wegen, t.w. rechtzeker
heid, rechtsgelijkheid en de fiscale gevolgen voor de 
sector.
Hoewel we in afwachting zijn van nadere informatie, 
waarvan m.n. het advies van de Raad van State, is op 
basis van de huidige kennis er sprake van teleurstelling



onzerzijds. Dit te meer omdat genoegzaam bekend 
mocht worden verondersteld, wat onze wensen waren.

Akkerbouw

Hoewel sommige vrije produkten het minder slecht doen 
dan het vorige jaar is m.n. in de graansector er nog sprake 
van algehele malaise. De invoering van de stabilisatoren 
is een goede greep geweest van Europese top. Daarmee 
Is er duidelijkheid gekomen en is een verder afglijden van 
de E.G. richting marktbescherming op lidstatenniveau 
voorkomen. De WD-fractie wil ook de minister dank 
zeggen voor de benaderingswijze van het initiatief dat wij 
vorig jaar genomen hebben, het WD-sectorplan akker
bouw. Dit initiatief heeft in positieve zin niet alleen de 
aandacht gevestigd op een in moeilijkheden verkerende 
sector. Het heeft ook een sneeuwbal effect teweeg 
gebracht.
Zo kwam enige tijd later het landbouwschap met een 
meer uitgewerkt actieplan, waarin 287 mio, in 5 jaar te 
besteden, van de overheid werd gevraagd. Nu na een jaar 
is er via de 100 miljoen BTW gelden ongeveer 30 miljoen 
beschikbaar gekomen.
Daaroverheen komt nog de nadere invulling van de motie 
De Vries/Voorhoeve, aangenomen tijdens de algemene 
beschouwingen waarvan een aanzienlijk deel naar de 
agrificatie wordt toegesluisd.
Daarnaast wordt het landbouwbedrijfsleven uitgenodigd 
om verder over de invulling van de motie Voorhoeve/De 
Vries, ingediend tijdens het Paasdebat, te gaan praten. 
Kortom, de WD-fractie denkt dat de akkerbouw wel aan 
de gevraagde middelen komt en dat is terecht. De 
positieve reactie van de minister op het WD cellulose- 
plan verheugt ons. Het bedrijfsleven is nu aan zet.
(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : P .M . B la uw , tel. 0 7 0 -1 828 81 ).

heeft dringend behoefte aan diezelfde benadering. Mo
menteel bestaat er alleen wetgeving over t im e s h a r in g  in 
Portugal, Frankrijk en Griekenland. Het is nu gemakkelij
ker om een Europese richtlijn in te voeren dan wanneer er 
al in iedere lidstaat regels zouden bestaan, die moeizaam 
moeten worden aangepast.
Het Europees Parlement heeft daarom, met volledige 
steun van de liberalen bij de Europese Commissie aange
drongen zo spoedig mogelijk een ontwerprichtlijn uit te 
werken die de volgende aspecten dient te omvatten:
-  de rechten en plichten van de deelnemers aan t im e 

sh a rin g ;
-  de algemene clausules van de contracten, en zeker 

ook de wederrechtelijke clausules;
-  de regeling van het mede-eigenaarschap;
-  de regeling betreffende de vennootschappen die de 

t im e s h a r in g  objecten verkopen en beheren;
-  het tegengaan van misleidende of oneerlijke reclame;
-  een bedenktijd voor de koper van een t im e s h a r in g  

object;
In het Europa van de burger moet deze burger worden 
beschermd tegen fraude en zal hij op doorgrondelijke, 
overzichtelijke wijze zijn rechten en plichten moeten 
kennen.
(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : M e v ro u w  M r. J .E .S . Larive , 
E uro p e e s  P a rlem e n t, B e llia rd s tra a t 9 7 -1 1 3 , .B  - 1040  
B russe l, te l.: 0 9 -3 2  2  2 342213).

Time-sharing

De ontwikkeling van t im e -s h a r in g  is recent in Europa 
maar zeer spectaculair. T im e s h a r in g  is mede-eigendom 
van een appartement of huis waar men contractueel een 
gedeelte van het jaar als eigenaar over kan beschikken. 
Uit Europees onderzoek blijkt dat er in 1986 over de hele 
wereld meer dan 2200 van dergelijke vakantiewoningen 
waren, waarvan 400 in Europa. Dit betekent dat ongeveer
250.000 Europese deelnemers aan t im e -s h a r in g  doen en 
hiermee is een bedrag van ongeveer 1 miljard gulden 
gemoeid.
Liberalen vinden deze ontwikkelingen goed. De toerist 
met beperkte financiële middelen kan zo op aangename 
wijze vakantie houden en t im e -s h a r in g  betekent ook een 
aanzienlijke bron van inkomsten voor de toeristensector 
van het betrokken land. Maar de bescherming van de 
toerist blijkt onvoldoende en de problemen stapelen zich 
op tengevolge van harde en bedrieglijke marketingtak- 
tieken, onvoldoende inachtneming van de bedenkperio- 
de, weinig juridische waarborgen, onvoldoende controle 
op het beheer van het complex en het ontbreken van 
rechtsbescherming.
De huidige verschillen tussen de nationale wetgevingen 
of zelfs het ontbreken van regelgeving vormen een be
langrijke hinderpaal voor het vrije verkeer en de vrije 
vestiging -  al is het alleen gedurende vakantieperiodes 
-  van personen. Dezelfde problemen hebben zich in de 
VS voorgedaan. Sinds de invoering van een federale 
kaderwet inzake t im e -sh a rin g , die in alle Amerikaanse 
staten werd omgezet in 'nationale’ regelgeving, is men de 
moeilijkheden daar de baas. De Europese Gemeenschap
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Verontreiniging
woningbouwlocaties

Uit een rapport van de stichting Research Instituut Ge
bouwde Omgeving van juni 1988 is gebleken dat de 
voortgang van de stadsvernieuwing mede wordt belem
merd door de bodemverontreinigingsproblematiek.
De stagnatie doet zich met name voor in de vier grote 
steden, maar ook in een aantal middelgrote steden. In 
een debat hierover met de staatssecretaris van VROM 
heeft de WD-fractie dit betreurenswaardig genoemd, 
immers stadsvernieuwing is en blijft belangrijk.
In de Interimwet bodemsanering, die hierbij van toepas
sing is wordt bij de prioriteitstelling van bodemsanerings- 
gevallen uitgegaan van twee hoofdcriteria. Er moet drei
gend gevaar zijn voor: de volksgezondheid of het milieu. 
De noodzaak van stadsvernieuwing is dus geen criterium 
voor bodemsaneringsprioriteiten. De WD-fractie is er op 
dit moment niet aan toe om ad hoe alleen voor stadsver- 
nieuwingsdoeleinden de Interimwet bodemsanering te 
wijzigen. De mogelijkheid van precedentvorming voor 
andere belangen is dan niet uitgesloten. Te denken valt 
aan de vestiging van industriën, de bouw van bedrijfsge
bouwen dan wel volkshuisvestingsbelangen in het alge
meen. Bovendien is het de vraag of de betrokken ge
meenten zelf wel steeds voldoende alert zijn.
De discussie hierover zal verder worden gevoerd bij de 
wettelijke inbouw van de interimwet bodemsanering in de 
wet op de bodembescherming in het komende jaar. De 
acute problemen vragen echter om een oplossing. De 
WD-fractie heeft daarom voorgesteld een deel van de 
ƒ 100 miljoen extra voor het milieubeleid beschikbaar te 
stellen voor de problematiek.
De staatssecretaris heeft toegezegd dat de minister van 
VROM de Kamer binnenkort zal berichten over de nadere 
invulling van de extra ƒ100 miljoen.
(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldhu is  tel. 0 7 0 -  
182901 .)

mmmm t w e e d e  k a m e r

Natuurbehoud

Tijdens de UCV inzake het onderdeel Natuurbehoud van 
de begroting voor Landbouw en Visserij is door de WD- 
fractie gesteld dat het moment om fundamentele beleids
beslissingen te nemen nog niet is gekomen. Hiervoor 
moet gewacht worden tot het tijdstip van het verschijnen 
van het Natuurbeleidsplan in 1989.
Tevens is hiervoor een goede coördinatie noodzakelijk 
met de Vierde Nota Ruimtelijke Ordening, het milieube
leidsplan alsmede met de Landbouwstructuurnota (bei
den te verwachten begin 1989).

Duinbehoud

De huidige aandacht voor duinen en duinbehoud is zeer 
versnipperd over verschillende overheden. Een integrale 
visie ontbreekt. Mede omdat er vele functies en belangen 
bij zijn betrokken: veiligheid-zeewering; natuurbescher
ming; drinkwater; toeristisch-recreatief (mede-) gebruik. 
De WD-fractie bepleit een in te g ra le re  b e n a d e rin g : bijv. in 
een N o ta  D u in b e h o u d .
Met de veiligheid mag niet worden gesjoemeld; dus: het 
aspect zeewering moet absolute topprioriteit krijgen. De 
hoofdlijnen van beleid kunnen op Rijksniveau worden 
vastgesteld, na overleg met andere betrokken overhe
den. Voor het overige: zo veel mogelijk gedecentraliseerd 
beleid en uitvoering.

Beheer van natuurgebieden

Twee traditionele natuurbeschermingsorganisaties (na
tuurmonumenten en Vogelbescherming) kritiseren het 
feit dat de Minister van Landbouw en Visserij het beheer 
van zo’n 3.500 ha kleine landschapselementen -  als 
houtwallen en smalle stroken groen langs wegen -  in 
beheer wil overdragen aan de Stichting Beheer Natuur en 
Leefmilieu; een Stichting, opgericht door jagers en 
boeren.
De reactie van de WD-fractie is als volgt:
-  De Stichting beheert nu al meer dan 2100 ha terreinen, 

zoals houtwallen. Met succes.
-  primair moet worden gekeken naar het landschaps- 

rendement. Als aan eisen van adequaat beheer kan 
worden voldaan, behoeft geen monopolie-vorming in 
beheer te worden gecreëerd.

-  vele van de waardevolle landschapselementen zijn 
door boeren totstandgebracht. Waarom zouden zij 
dan niet goed kunnen beheren, ook als het om over- 
heidsterreintjes gaat? Bewijzen zijn er!

-  Het beheer van dit soort verspreid liggende terreintjes
is erg kostbaar (voor de overheid). Als anderen dat 
v rijw illig  willen beheren -  onder adequate randvoor
waarden - , dan is dat toch erg aantrekkelijk?! Namelijk: 
geen of minder overheidskosten, en bovendien: stimu
lering van vrijwilligerswerk c.q. particulier initiatief. 
Bovendien: Natuurmonumenten kan het niet altijd 
aan....

-  enige verdraagzaamheid op dit punt zou niet misstaan. 
Het getoonde gebrek aan vertrouwen is (nog) niet erg 
sterk onderbouwd. De Stichting beheert al veel, met 
rendement.

(V oo r a n d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldh u is  tel. 0 7 0 -  
182901.)
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De E uro-Expresse w o rd t uitgegeven 
onder auspic iën van de Nederlandse 
leden van d e  L iberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle-

Ten v ie rd e  besteden wij veel aandacht aan het thema 
kwaliteitszorg. Ook dat thema is voor u niet onbekend, 
gezien het feit dat 1988 door de Bovag is uitgeroepen tot 
het jaar van de kwaliteit. De Bovag is al drie jaar bezig met 
een mede door mijn departement financieel ondersteund 
project. Inmiddels heeft in bijna 80 bedrijven de pro
bleemoplossende methode ingang gevonden.

ment.

Europa 1992-111; BOVAG- 
autodag

Algemeen beleid

Als h o o fd d o e ls te ll in g  van het beleid, met name dat van 
het Ministerie van Economische Zaken geldt bevordering 
van economische groei. Hoofdlijnen hierbij zijn het ver
sterken van de marktwerking en de uitbreiding en moder
nisering van de produktiecapaciteit. Dit beleid is gegrond 
op de overtuiging dat een structureel herstel van de 
economie vooral gedragen moet worden door de markt
sector.
Als wij de cijfers van de afgelopen jaren bekijken, moeten 
wij constateren dat in veel opzichten de Nederlandse 
economische ontwikkeling weer op gelijke voet is komen 
te verkeren als in de rest van Europa. Het Centraal 
Planbureau heeft voor twee periodes, 1977-1982 en 
1982-1988, bekeken hoe Nederland scoort ten opzichte 
van de overige geïndustrialiseerde landen in EG en 
OESO. Waar de vergelijking voor de eerste periode voor 
Nederland ongunstig is, is die sterk verbeterd in de 
tweede periode. Met name de groeicijfers van bedrijfsin
vesteringen en de export zijn gunstig te noemen. De 
ontwikkeling van de inflatie is dat ook.
Het gevoerde beleid heeft echter nog lang niet op alle 
terreinen aan de gestelde verwachtingen beantwoord. 
Op deelterreinen dient nog het nodige te gebeuren. Daar 
worden dan ook aanvullende maatregelen getroffen.

Aanvullend beleid

Ten e e rs te  de om-, bij- en herscholing. Daarbij vervult het 
Ministerie van Economische Zaken een bemiddelende 
rol. Het is van groot belang dat de inspanningen van 
sociale partners en overheid hier worden vergroot en 
vooral een permanent karakter krijgen. Dat in 40% van de 
recent afgesloten CAO’s geen scholingsbepaling is op
genomen wijst mijns inziens op een kortzichtige invulling 
van de arbeidsvoorwaarden-ruimte.
Ten tw e e d e  moeten wij zorgen voor een evenwichtige 
opbouw van de Nederlandse economische structuur. De 
ontwikkeling van de infrastructuur moet gelijke pas hou
den met de bedrijfsinvesteringen. Het één gaat niet 
zonder het ander. Daarbij denk ik vooral aan onze interna
tionale transportaders. Die mogen niet dichtslibben. Ik 
denk ook aan onze nationale wegen en de aansluiting op 
de bedrijfsterreinen.
De internationale ontwikkelingen die op ons afkomen 
kenmerken zich door een enorme dynamiek. De overheid 
dient dan ook een beleid gereed te hebben dat erop is 
gericht om de genoemde dynamiek zijn weerslag te 
geven in de ontwikkeling van de economische structuur 
van Nederland. Recentelijk heeft het kabinet besloten tot 
7,5 miljard méér uitgaven tussen 1988 en 1995 in de sfeer 
van de infrastructuur dan in het regeeraccoord was 
overeengekomen.
Ten d e rd e  is het van groot belang dat ons bedrijfsleven 
zich tijdig voorbereidt op de technologische vernieuwing. 
De overheid en met name het Ministerie van Economi
sche Zaken spannen zich daarvoor in. Voor technologi
sche vernieuwing wordt inmiddels jaarlijks meer dan ƒ 2,5 
miljard besteed.

Infrastructuur, ruimtelijke ordening en milieu

H e t b e re ik b a a rh e id s b e le id  van de Randstad en de ver
keersafwikkeling met het achterland dat ons voor ogen 
staat in de gekozen ’uitgebreide variant’ heeft betrekking 
op:
-  het uitbreiden van de meeste hoofdverbindingen in de 

Randstad;
-  het completeren en uitbreiden van de capaciteit van de 

'rondwegen’ rond de vier grote steden in de Randstad;
-  en het uitbreiden van de capaciteit van dé achterland

verbindingen.
Het openbaar vervoer zal in toenemende mate voor 
oplossingen moeten zorgen. De extra impuls van ƒ400 
miljoen per jaar in het kader van de S tru c tu u rn o ta  V erkeer 
en  Vervoer, die vanaf 1990 ter beschikking komt, zal 
vooral in de sfeer van het openbaar vervoer van personen 
en van goederen worden aangewend.
Het woon-werkverkeer zal met behulp van een uitgekiend 
pakket maatregelen in plaats van met 70% (bij ongewij
zigd beleid) met 30% kunnen groeien tot het jaar 2010. 
Tegelijkertijd zal door middel van technische verbeterin
gen aan de auto de uitstoot van schadelijke stoffen (met 
name de NOx) sterk moeten verminderen.
Ook de V ie rde  N o ta  Ruimtelijke Ordening en het komen
de .N a tio n a a l M ilie u b e le id s p la n  zullen gerichter gebruik 
van de auto als vervoermiddel tot gevolg hebben.
Over dit onderwerp ten slotte nog dit. Wie rijdt zal betalen, 
ook en met name voor de infrastructuur. Nieuwe begrip
pen als 'rekeningrijden’ en 'elektronische tolheffing’ zul
len in de negentiger jaren heel gewoon worden. En dit niet 
alleen in Nederland, maar in geheel Europa.

Europa ’92

In 1992 moet het verkeer van goederen, personen, 
diensten en kapitaal binnen Europa geheel vrij zijn.
Een Europese markt met 320 miljoen afnemers zal grote 
gevolgen hebben voor de strategie en de structuur van 
het Europese bedrijfsleven. Herstructurering, specialisa
tie, samenwerking en concentratie zullen in veel gevallen 
de trefwoorden zijn. In dit kader komt het debat op gang 
over het beleid dat in de EG moet worden gevoerd ten 
aanzien van de autosector. Belangrijk element daarin is 
het beleid dat moet worden gevoerd ten aanzien van 
auto’s uit Japan. De invoer daarvan is momenteel in 
lidstaten als Frankrijk, Italië en Spanje strikt beperkt. De 
belangen die met dit dossier zijn gemoeid zijn zeer groot 
en lopen per lidstaat nogal uiteen. De EG staat hier voor 
een moeilijke keuze.

Economische gevolgen interne markt

In opdracht van de Europese Commissie is een onder
zoek verricht naar de kwaliteitskosten van Europa. De 
kosten van het niet doorgaan van 1992 worden vergele
ken met die van het wel doorgaan ervan, je zou het 
kwaliteitskosten kunnen noemen.



Dit rapport staat bekend als het ’CECCHINI-RAPPORT’. 
Nu worden er extra kosten gemaakt voor de naleving van 
technische voorschriften, voor kleinere series en hogere 
onderzoekskosten voor aan elk land aangepaste versies 
van een produkt. Een tweede bron van onnodige kosten 
zijn de grenscontroles. Hieronder worden de administra
tiekosten van bedrijven en overheid om het te controleren 
begrepen, evenals het oponthoud aan de grenzen. Deze 
kosten kunnen dalen als de thuismarkt wordt vergroot. 
Daarnaast noemt het rapport enkele potentiële voordelen 
van liberalisering van het goederen- en mensenverkeer 
binnen Europa. Een grotere thuismarkt leidt tot lagere 
prijzen en rentekosten. Bovendien is de nieuwe interne 
markt groot genoeg om zowel technische efficiëntie als 
voldoende concurrentie te waarborgen.

dr. R.W. de Korte, vice-minister-president, minister van 
Economische Zaken

Toekomst van de Europese 
Gemeenschap

Toen wij in de jaren vijftig met de economische integratie 
van zes Europese staten begonnen, was het de verwach
ting van de ’founding fathers’ met name ook van Jean 
MONNET, dat het economische proces ai spoedig een 
politieke dimensie zou krijgen. Een tijdlang leek het alsof 
deze verwachting niet in vervulling zou gaan.
Thans echter begint zichtbaar te worden wat de grond
leggers van de Gemeenschap reeds hadden voorzien. 
Het proces van economische vervlechting dat reeds 
jarenlang aan de gang is en door de Europese Akte en de 
operatie-1992 in een nieuwe stroomversnelling is geko
men, oefent druk uit in de richting van uitbreiding en 
verdieping van de terreinen waarmee de Gemeenschap 
zich moet bezig houden. En tegelijk politiseert het de 
discussie, omdat concrete beleidskeuzen moeten wor
den gemaakt om specifieke problemen aan te vatten.

'Verenigde Staten van Europa’

Wij zijn de Britse minister-president dankbaar dat zij het 
grote debat heeft heropend over de vraag waar wij 
gezamenlijk naar toe gaan. Wij gunnen haar dan ook 
graag de eretitel van ’Our Lady of Bruges’, die haar in de 
Britse opiniepers werd toegekend.
Maar onze dank strekt zich niet uit tot de inhoud van haar 
boodschap aan de Europeanen. Wij zijn het eens met één 
van de grote voorgangers van Mrs THATCHER, sir Win- 
ston CHURCHILL, dat onze koers gericht moet zijn op 
wat hij noemde ’een soort Verenigde Staten van Europa’. 
Inderdaad, ’een soort'. Natuurlijk gaat de vergelijking met 
Amerika mank. Maar de imperatieven die de Amerikaan
se kolonisten destijds tot eenheid dwongen bestaan 
thans ook bij ons. Ons aller toekomst hangt ervan af of wij 
de juiste Europese vormen voor onze eenheid weten te 
vinden.
Het is nu reeds zo, dat verschillende soevereine staatsta
ken niet meer nationaal maar Europees worden uitgeoe
fend. En ook zij die zeggen dat niet te willen, maken daar 
dankbaar gebruik van als het hun past. De nationalisti
sche ideologie is nu al door de feiten achterhaald. Het 
wordt tijd dat allen deze feiten erkennen en er de conse
quenties uit trekken.
Die consequenties zijn voor ons drieërlei. De eerste is, dat 
de Europese soevereiniteit zich verre dient te houden van

alles waartoe de nationale soevereiniteit voldoende is. 
Wij zijn voor een minimum aan regelgeving, zowel Euro
pees als nationaal. Maar een bepaald Europees minimum 
is nodig om de Europeanen hun handelingsbekwaam
heid terug te geven. En dat noodzakelijk minimum is nog 
niet bereikt.
In de tweede plaats stellen wij vast dat de lid-staten die 
aan het eenwordingsproces deelnemen, dat uitdrukkelijk 
hebben gewild. Wij willen niemand uitsluiten, maar wij 
mogen ook niemand het recht geven dit proces eenzijdig 
te blokkeren.
En tenslotte wensen wij niet door bureaucraten, maar 
door politiek verantwoordelijken te worden bestuurd, 
Europees zowel als nationaal. Als men bang is voor 
Europese bureaucratie dan is de oplossing eenvoudig: 
versterking van de politieke bevoegdheden van de Com
missie en van de rechtstreeks gekozen Europese volks
vertegenwoordiging.
Men spreekt tegenwoordig weer veel over de nationale 
verscheidenheid die Europa typeert en die een bron van 
kracht en creativiteit kan zijn. Inderdaad. Maar de ge
dachte dat deze door de Gemeenschap bedreigd zou 
worden is absurd. Hebben de Schotten of de Welshmen, 
de Beieren of de Friezen hun eigen identiteit verloren 
doordat zij bij het Verenigd Koninkrijk, de Bondsrepubliek 
Duitsland of het Koninkrijk der Nederlanden zijn aange
sloten? Wel neen. Veel meer is het zo, dat het behoud van 
onze nationale en sub-nationale identiteiten in de toe
komst het best gewaarborgd wordt door onze Europese 
aaneensluiting. Onze verscheidenheid zal haar optimale 
bescherming vinden in onze eenheid.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. H .R . N o rd , te l.: 
09.32.2.2342734.)

Het Parlement als partij voor het 
Hof van Justitie in Luxemburg

Er is door het Europese Hof van Justitie recentelijk een, 
voor de verhoudingen tussen de instellingen van de 
Gemeenschap, belangrijk oordeel uitgesproken. Het Eu
ropees Parlement had een klacht tegen de Raad van 
Ministers ingediend wegens het besluit om allerlei poli
tieke opdrachten van de Gemeenschap aan zogenaamde 
’beheers-comite’s’, samengesteld uit ambtenaren van de 
lid-staten, over te dragen in plaats van, zoals het Verdrag 
bepaalt, die taken aan de Europese Commissie over te 
laten.
De klacht was door het Parlement ingediend op grond 
van art. 173 van het Verdrag, waarin handelingen van 
Raad en Commissie door een lid-staat, Raad, Commissie 
en natuurlijke- of rechts-personen voor vernietiging bij 
het Hof kan worden voorgedragen.
Toen het Parlement in de zaak van „de Groenen vs het 
Europees Parlement" (190/84, arrest d.d. 25-2-88) wel op 
grond van dit artikel 173 gedaagd kon worden, was de 
juridische commissie van het Parlement van oordeel dat 
het daarmee niet alleen een passieve maar ook een 
actieve bevoegdheid voor het Parlement inhield. Met het 
’Comitologie’ arrest (302/87) werd deze hoop de bodem 
ingeslagen. Het Hof was van oordeel dat het Parlement in 
zo’n geval de Commissie, op grond van art. 155 van het 
Verdrag de hoedster van de Verdragen, maar moest 
inschakelen. Het betreft voor een Parlement immers een 
politiek orgaan dat tot de Commissie op grond van art. 
144 van het Verdrag een politieke macht heeft, omdat het



daarmee tegen de commissie een motie van wantrouwen 
kan uitspreken. De rechters gaven ons de opdracht om 
de politieke geschillen maar politiek op te lossen en hen 
daar niet mee te komen vervelen.
Deze gelegenheid deed zich terstond voor, omdat het 
Parlement ook een andere zaak (70/88) had lopen, waarin 
op 6 november 1988 stelling diende te worden genomen. 
Van de zijde van de griffie van het Hof werd intussen 
beleefdelijks geïnformeerd of wij deze zaak, na het ’Co- 
mitologie’ (302/87) oordeel wel voort wensten te zetten. 
Nu betrof het in dit geval een richtlijn van de Raad inzake 
maximum toelaatbare stralingsnormen in voedingswa
ren, de zogenaamde 'post Tchernobyl’ richtijn. Hier wa
ren wij als Parlement unaniem een andere mening over de 
rechtsgrondslag toegedaan dan zowel Raad als Com
missie.
De vraag was nu: Indien wij, EP, geen partij kunnen zijn in 
een institutioneel geschil met de andere instellingen, met 
name de Commissie, moet die dan toch onze verdedi
ging, in haar rol als hoedster van de Verdragen, op zich 
nemen?
Hiertoe werd de voorzitter van de Commissie, Jacques 
Delors, tevens direct verantwoordelijk voor juridische 
zaken, verzocht eerst in het Presidium en vervolgens in 
de plenaire vergadering een verklaring af te leggen. Zulks 
is gebeurd op woensdagmiddag 26 oktober te Straats
burg. Delors begon te verklaren dat hij uiteraard altijd op 
zou komen voor de rechten van het Parlement, dat 
inderdaad eigenlijk een eigen rechtsbevoegdheid zou 
dienen te hebben.
Dat was uiteraard voor de leden van het Parlement geen 
afdoende antwoord en Delors werd daarop aan een 
spervuur van vragen en commentaren, in het bijzonder 
van de leden van de juridische commissie van het Parle
ment onderworpen. De meeste van de vragen, zoals ook 
die van Florus Wijsenbeek, kwamen er op neer dat men 
wilde weten of de Commissie, ondanks een verschil van 
mening au fond toch in de verdediging bij het Hof de 
stellingen van het Parlement wilde overnemen, of dat 
desnoods de Commissie de jurisconsulte van het Parle
ment namens de Commissie wilde laten interveniëren. 
Delors heeft zich zoals dat van hem ook niet anders te 
verwachten viel, niet zonder meer gecommitteerd, maar 
wel toegezegd dat hij over de modaliteiten van de verde
diging in de ’post-Tchernobyl’ zaak met de juridische 
commissie van het Parlement nader contact zal opne
men. Het is in ieder geval duidelijk dat met deze toezeg
ging een stap verder is gezet naar een werkelijk politieke 
verhouding tussen Parlement en Commissie, zoals we 
die nationaal tussen Parlement en regering kennen.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : d rs . F .A. W ijsenbeek , tel. 0 7 0 -  
6 4 74 47 .)

* ★ *
2.

3.

TK) niet hoeven te noemen bij het bestuur van hun 
afdeling!
Op verzoek van zeer veel afdelingen en centrales heeft 
het dagelijks bestuur zich gebogen over een aantal 
data in het activiteitenschema ’89, omdat het voor 
velen onmogelijk is om in de zomervakantie van ’89 te 
vergaderen. Het beraad heeft er toe geleid dat de 
centralevergaderingen van de kamercentrales voor
zien tegen 12 augustus a.s. worden verplaatst naar 26 
augustus terwijl de bijeenkomst van de amendemen- 
tencommisie thans zal worden gehouden op 16 sep
tember a.s. i.p.v. 9 september. De voorziene verga
deringen (TK) van de ondercentrales gedateerd op 17 
juni a.s. hoeven niet op de dag te worden gehouden; 
zij dienen echter wel plaats te vinden in juni v o o r d e  
18e van die maand op een tijdstip waarop de onder
centrales de amendementen op het concept-ver- 
kiezingsprgramma hebben ontvangen.
10e J a a rb o e k
In tegenstelling tot voorgaande jaren zal het Jaarboek 
niet in de maand januari kunnen verschijnen. De 
inkrimping van het personeelsbestand en rigoureuze 
personeelswisselingen maken het onmogelijk thans 
tot uitvoering te kunnen overgaan. Het streven is er op 
gericht om in de tweede helft van 1989 het 10e 
Jaarboek te doen verschijnen. Besturen van afdelin
gen en centrales ontvangen d.m.v. de WD-Expresse 
rond 1 december a.s. een overzicht m.b.t. de namen 
en adressen van de leden van dagelijks bestuur c.q. 
hoofdbestuur en de namen en adressen van de secre
tarissen van de kamercentrales.

'EXPRESSE

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de reces
periodes van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Uitgave van de Haya van Somerenstichting; waarin 
opgenomen de mededelingen van het hoofdbestuur van 
deW D .
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de 
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.

Mededelingen van het 
hoofdbestuur

1. Conform art. 5 TK heeft de algemeen secretaris de 
zittende leden (bewindslieden en huidige Tweede- 
Kamerleden) gevraagd hem te berichten of zij bereid 
zijn een kandidatuur voor een verkiesbare plaats in 
overweging te nemen. Zij hebben hem geantwoord, 
waarbij is vastgesteld dat zij allen, met uitzondering 
van de heer Braams, bereid zijn een voorlopige kandi
datuur te overwegen. Dit houdt in dat de leden de 
namen van de thans zittende leden (conform art. 6.2
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Politie

Op een aantal punten zijn verbeteringen in het politiebe
leid gewenst. Daar heeft de WD in het verleden vaker op 
gewezen. Dat beleid wordt ingegeven door onze zorg om 
de criminaliteit die nog steeds te hoog is. Als reactie op 
het rapport over de sterkteverdeling pleit de WD-fractie 
voor handhaving van voldoende politiesterkte in de klei
nere- en plattelands-gemeenten om de surveillance op 
peil te houden. Enige herverdeling van de sterkte naar de 
middelgrote en grote gemeenten zal zeker nodig zijn, ter 
versterking van de korpsen die onder zeer zware werk
druk staan. Maar die verschuiving mag niette vergaan en 
de politiezorg in kleine gemeenten aantasten. Ook moet 
er een reserve voor grootschalig recherchewerk en bij
stand aan andere korpsen blijven. Voorts is een verbete
ring van de loopbaanperspectieven voor de agenten op 
straat geboden. De WD-fractie heeft twee weken gele
den het kabinet opgeroepen om naar een oplossing toe te 
werken. Het kabinet heeft zich daarin informeel overleg 
met de bonden toe bereid getoond. De WD roept de 
bonden op redelijkheid te betrachten in hun financiële 
verlangens om een accoord mogelijk te maken. Een 
oplossing vraagt concessies van beide zijden.
De WD vindt dat kabinet en politiebonden de komende 
tjd niet alleen over verbetering van het inkomen van de 
politie moeten spreken, maar ook over uitbreiding van de 
politiezorg voor de burger. Dus moet ook naar de poli
tiesterkte en de doelmatigheid van het politiewerk wor
den gekeken. Daar zijn een aantal wegen voor.
De marechaussee kan meer bijstand verlenen naarmate 
de grenstaken afnemen. Dat helpt de werkdruk op de 
politie enigszins te verlagen. Voorts kan aan douaneamb
tenaren, die de komende jaren hun werk zien verminde
ren door de open grenzen, een kans worden geboden 
naar de politie over te stappen. Hierdoor kan werkloos
heid worden voorkomen. De WD denkt eerder aan 
uitbreiding van de politie met douaniers dan het in 
opleiding nemen van nieuw personeel van buiten omdat 
dat veel langer zou duren (hoewel het in opleiding nemen 
van extra politiepersoneel niet moet worden uitgesloten). 
Vanzelfsprekend moet voor de afvloeiing van douane
functionarissen natuurlijk een goed sociaal plan worden 
ontwikkeld.
De WD heeft al eerder gesteld dat uitbreiding van de 
sterkte met enkele honderden politie-functionarissen ge
wenst is. Zij dienen bij voorrang naar die regio’s te gaan 
waar de werkdruk het hoogst is, waar de bedrijfsvoering 
wordt verbeterd en waar regionaal goed wordt samenge
werkt. Dan is er een premie op een kwalitatief goed 
politiebeleid dat de werkdruk zo goed mogelijk het hoofd 
weet te bieden.
J o r is  J .C . V oo rhoeve .

Het bericht dat 20% van de op proef geproduceerde 
paspoorten fouten vertoont die bij visuele controle door 
KEP zelf hadden moeten worden geconstateerd is op
nieuw reden tot ernstige bezorgdheid over het paspoor
tenproject.
Blijkbaar ontbreekt er nog veel aan het produktieproces 
en de organisatie daarvan.
De enquêtecommissie had daar al voor gewaarschuwd. 
Onder deze omstandigheden kan niet op 1 januari a.s. 
met uitgifte van het nieuwe paspoort worden begonnen. 
De WD wacht eerst het evaluatierapport af dat binnen 
veertien dagen verschijnt en de beleidsconclusies die de 
Minister daar zelf aan verbindt alvorens een definitief 
oordeel te geven over de vraag ’hoe nu verder’.
(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga .)

Werk in goede banen

De factor arbeid is voor het hele bedrijfsleven van groot 
belang. Voor het midden- en kleinbedrijf (mkb) geldt dit 
nog sterker dan voor het grootbedrijf. Vanwege de hoge 
mate van arbeidsintensiteit en de naar verhouding lage 
arbeidsproduktiviteit is het voor het mkb van groot be
lang over voldoende, kwalitatief goed én betaalbaar 
personeel te kunnen beschikken. De concurrentiekracht 
van het mkb wordt hierdoor in belangrijke mate bepaald. 
Vanuit deze achtergrond heeft de regering een nota 
uitgebracht waarin de visie op het werkgelegenheids- en 
arbeidsmarktbeleid voor het mkb centraal staat. Hiermee 
wordt ook uitvoering gegeven aan de motie Schartman 
c.s., waarin om zo’n omvattende visie wordt gevraagd. In 
de nota ”Ruim baan voor ondernemen” is de nu voorlig
gende nota aangekondigd.
In de nota wordt een analyse gegeven van de arbeids
marktproblematiek in het mkb en de te verwachten 
knelpunten als gevolg van ontwikkelingen ten aanzien 
van vraag en aanbod op de arbeidsmarkt. Vervolgens 
wordt bezien wat de oorzaken van de knelpunten zijn en 
hoe de overheid, de sociale partners en andere betrokke
nen kunnen werken aan het wegnemen van de knel
punten.

Huidige situatie

In vergelijking tot het grootbedrijf heeft het mkb een 
relatief groot aantal jongeren in dienst. Ook werken in het 
mkb meer mensen met een lagere beroepsopleiding of 
Mavo-opleiding en juist veel minder met een hogere 
opleiding. Kleine bedrijven ondernemen zelf minder 
scholingsactiviteiten dan grotere. Bij mkb-ondernemin- 
gen is meestal geen personeelsfunctionaris werkzaam. 
Er worden meer werklozen aangenomen dan bij het 
grootbedrijf, maar er zijn ook meer tijdelijke banen. 
Vacatures worden in het mkb doorgaans iets sneller

o o w m e n t a t ie o h m t w w
N e d e r l a n d s e  p o l it ie k e  
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vervuld. Maar het openstaan van een vacature kan vaak 
direct nadelige gevolgen hebben, omdat er minder ruimte 
is om taken door anderen over te laten nemen.

Ontwikkelingen

Het mkb heeft in het verleden een voorkeur gehad voor 
jong personeel dat snel inzetbaar was. Gelet op de 
ontwikkelingen in het aanbod, waarbij de beroepsbevol
king snel veroudert, is het twijfelachtig of deze voorkeur 
kan worden volgehouden. Andere doelgroepen moeten 
dan worden benaderd, zoals (herintredende) vrouwen, 
ouderen en etnische minderheden.
De combinatie van een hoge arbeidsintensiteit met een 
lage toegevoegde waarde leidt tot een dwingende nood
zaak om de loonkosten in het mkb te matigen. Dit leidt tot 
beperkingen in de wervingskracht. Voortgezette loonma
tiging en een beheerste ontwikkeling van de collectieve 
uitgaven, in combinatie met een zekere loondifferentiatie 
naar sector c.q. onderneming, is in het belang van het 
mkb. Omdat de lonen in het mkb gemiddeld iets lager 
liggen kunnen minder hoog geschoolde werknemers 
worden aangetrokken. Dit leidt weer tot vertraging in de 
toepassing van technologische vernieuwingen. Als ge
volg hiervan blijft de arbeidsproductiviteit laag, waarmee 
de cirkel van oorzaak en gevolg is gesloten. Doorbreken 
van deze cirkel kan alleen door een permanente aandacht 
voor kwaliteit en scholingsinspanningen van het mkb zelf.

Beleid

1. Om de kwaliteit van de arbeid, vooral de arbeidsom
standigheden, te verbeteren, zal de regering een 
subsidieregeling 'bevordering deskundigheid ar
beidsomstandigheden in het mkb’ in het leven roepen. 
Doelstelling hiervan is bevordering van deskundigheid 
op het gebied van arbeidsomstandigheden bij bedrij
ven met maximaal 100 werknemers.

2. Op het gebied van scholing wordt een aantal maatre
gelen voorgesteld.
Er zal een promotiecampagne voor deelname aan het 
lager beroepsonderwijs worden gehouden;
De instroom in het leerlingenwezen zal worden bevor
derd door verschuiving van de leeftijdsgrens van de 
Bijdrageregeling Vakopleiding Jeugdigen van 23 naar 
27 jaar. Bovendien worden mogelijkheden vergroot 
voor nieuwe leerlingwezenopleidingen. In 1989 zal bij 
twee of drie arbeidsbureaus een experiment stage in 
het kleinbedrijf worden gehouden. Doel hiervan is 
werklozen een combinatie van werkervaring en scho
ling te laten opdoen. Dit gebeurt door de werkgever 
gedurende de stageperiode een vast bedrag van 
ƒ 500,- per maand te vergoeden. Voor de deelnemen
de werkloze wordt een onkostenvergoeding van 
ƒ110,- per maand gegeven, die niet met de uitkering 
hoeft te worden verrekend. Voor de experimenten zal 
ƒ 2,5 miljoen worden gereserveerd, waarmee een 
doelgroep van zo’n 750 werkzoekenden kan worden 
bereikt. Nadere vormgeving van de regeling gebeurt in 
overleg met werkgevers- en werknemersorganisaties. 
De regeling zal na 1 jaar worden geëvalueerd. Dan 
wordt bekeken of de regeling moet worden uitgebreid 
of aangepast.
De definitieve invulling van de vrijkomende WIR-mid- 
delen voor scholing moet nog plaats hebben op basis 
van de beoordeling van de concrete plannen door het 
Centraal Bestuur voor de Arbeidsvoorziening. Voor 
1989 is ƒ 125 miljoen beschikbaar, vanaf 1990 struc
tureel ƒ 250 miljoen. De middelen voor 1989 zijn 
opgenomen op de begroting van de Ministeries van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid (ƒ51,5 miljoen),

van Onderwijs en Wetenschappen (ƒ 42,5 miljoen) van 
Economische Zaken (ƒ26,75 miljoen) en van Land
bouw en Visserij (ƒ4,25 miljoen).
Voor het midden- en kleinbedrijf zijn in dit verband 
vooral van belang maatregelen op het gebied van het 
leerlingenwezen, branchegewijze scholing van wer
kenden en werkzoekenden in het mkb en het onderne
mersonderwijs. Ook de Primair Beroepsgerichte Vol
wasseneneducatie en de aanschaf van geavanceerde 
apparatuur voor opleidingscentra is nuttig voor het 
mkb. Van de totale beschikbare WIR-scholingsmid- 
delen komt in 1989 naar schatting circa 60% aan het 
mkb ten goede.

3. Er wordt naar gestreefd bij de arbeidsbureaus zoveel 
mogelijk vaste aanspreekpunten voor het bedrijfsle
ven in het leven te roepen in de vorm van sectorbemid- 
delaars die zich vooral richten op het mkb. Het ver
dient aanbeveling dat de arbeidsbureaus zich juist 
richten op kleinere bedrijven zonder personeelsfuncti
onaris, omdat de dienstverlening goed aansluit bij de 
vraag uit juist die bedrijven. De voorlichting van de 
arbeidsbureaus zal meër op het mkb worden gericht. 
Daarbij gaat het om het op de hoogte brengen van 
mkb-ondernemers van wat het arbeidsbureau te 
bieden heeft. Bovendien worden potentiële werkne
mers voorgelicht over de mogelijkheden van en het 
werken in het mkb.
Voorlichtingscampagnes in bepaalde branches of 
sectoren in het mkb, die zijn gericht op moeilijk 
vervulbare vacatures, zullen voor maximaal 50% wor
den gesubsidieerd. Hiervoor is in de jaren 1989,1990 
en 1991 jaarlijks ƒ 1 miljoen beschikbaar.

A .J . E venhu is , s ta a ts s e c re ta r is  van E c o n o m is c h e  Zaken .

Mededelingen Hoofdbestuur

In verband met het feit dat de WD-Expresse m.i.v. 
1 januari a.s. ophoudt te verschijnen, zullen de Medede
lingen van het hoofdbestuur net als vóór 1987 in een 
aparte uitgave aan de besturen van afdelingen en centra
les worden toëgezonden.
De eerstkomende afzonderlijke uitgave zal het nummer 
224 dragen. Op 4 november 1986 waren de Mededelin
gen voor het laatst voorzien van een nummer en wel nr. 
223.

De algemeen secretaris,
W.J.A. van den Berg.
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leden van de L iberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Begroting milieu

Bij de begrotingsbehandeling van Milieubeheer heeft de 
WD-fractie duidelijk gemaakt dat zij bereid is tot een 
fundamentele discussie. Aan de hand van het in 1989 te 
verschijnen Nationaal Milieubeleidsplan kunnen dan stra
tegische beleidskeuzes gemaakt worden. Er dient daarbij 
te worden voorkomen dat onbetaalde milieurekeningen 
op volgende generaties worden afgewenteld.

Internationale aanpak

Alleen een grootscheepse internationale milïeu-aanpak 
kan voorkomen dat nationale maatregelen (slechts) het 
effect van een druppel-op-de-gloeiende-plaat hebben. 
Door het goede voorbeeld te geven en door eigen verant
woordelijkheid te tonen, kan Nederland internationaal het 
voortouw nemen voor milieubewuster gedrag. Niet door 
geïsoleerd optreden, maar vooral in harmonie met ande
ren. In dit verband heeft de WD-fractie gepleit voor 
gecoördineerd internationaal milieu-onderzoek als basis 
voor internationale maatregelen en een geharmoniseerde 
EG-heffing op het gebruik van fossiele brandstoffen, ter 
vermindering van het broeikaseffect, ter bevordering van 
herbebossing en ter intensivering van verder onderzoek.

Eigen verantwoordelijkheid

De WD-fractie is er voorstander van de eigen verant
woordelijkheid van producenten en gebruikers een nieuw 
élan te geven. In dit verband zou de producent vóór of bij 
de aanvangsfase van het produktieproces moeten aan
geven welke milieuverantwoorde en milieu-aanvaardbare 
oplossing hij voor het maatschappelijk afgedankte pro- 
dukt voor ogen heeft. Bij voorbeeld terugname, herge
bruik of milieuverantwoorde verwerking door hemzelf, 
door anderen, of samen met anderen.

' Dat is dus geen beoordeling over de wenselijkheid of 
nuttigheid van een produkt als zodanig, maar wel over de 
milieuconsequenties in de produktie- en afvalfase van het 
produkt. De WD-fractie vindt dat het een betere weg is 
om de eigen verantwoordelijkheid van met name de 
producenten en importeurs voor de afvalfase van pro- 
dukten te benadrukken en uit te werken dan om de 
overheid maar blijvend als 'handstoffer en blik’ achter het 
afval te laten aanhobbelen. Voordelen van zo’n systeem 
zijn onder meer het gestalte geven aan de milieu risico- 
aansprakelijkheidsgedachte, meer en betere preventie 
van milieu-schade, meer hergebruik en minder verspilling 
van waardevolle stoffen en kans op ontwikkeling van 
materialen die duurzamer en minder of geheel milieu- 
onschadeljk zijn.
In verband met het vrije vervoer van goederen en 
diensten in 1992 is een dergelijk nieuw systeem pas echt 
doelmatig, realistisch en mogelijk als het in de hele EG 
gaat gelden. De Nederlandse concurrentiepositie moet 
immers zoveel intact blijven. Aan de minister is nu de 
taak te pogen het voorstel in Europees verband van de 
grond te tillen.

Korte termijn

De WD-fractie heeft verder een aantal voorstellen ge
daan die op kortere termijn zouden kunnen leiden tot

milieubewuster handelen zoals:
-  een hoog BTW-tarief voor milieu-onvriendelijke pro- 

dukten en een laag tarief voor alternatieve milieu
vriendelijke. Dit voorstel zou dienen te worden betrok
ken bij de EG-discussie over de BTW-harmonisatie.

-  invoering van een systeem van een groene milieu- 
sticker. Als een produkt echt milieu-vriendelijk is krijgt 
het en verdient het een positieve milieu-aanduiding.

-  invoering van statiegeld(systemen). Dit sluit aan bij het 
voorstel inzake de eigen verantwoordelijkheid en zou 
met name kunnen gelden voor produkten die qua 
volume en/of aard aanmerkelijke milieubelastende 
consequenties kunnen hebben. Ook hier zou in Euro
pees verband de discussie aangezwengeld dienen te 
worden.

-  verdere fiscale stimulering van schoon autorijden door 
bij voorbeeld een lagere BVB voor schone auto’s en 
het niet langer afremmen van het autorijden op LPG bij 
een gering kilometer-aantal.

-  onderzoek naar mogelijkheden om vrachtwagenbe
wegingen over de weg te verminderen door bij voor
beeld een roll on- roll off-trein voor vrachtauto’s tussen 
bij voorbeeld het Ruhrgebied en de Rijnmond.

-  verbetering van vaarwegen. Vervoer te water is relatief 
schoon, veilig en energievriendelijk. Het ontlast de 
ruimte bovendien van extra wegenbeslag.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldhu is , tel. 0 7 0 -  
182901.)

Het Parlement als partij voor het 
Hof van Justitie in Luxemburg

Er is door het Europees Hof van Justitie recentelijk een, 
voor de verhoudingen tussen de instellingen van de 
Gemeenschap, belangrijk oordeel uitgesproken. Het Eu
ropees Parlement had een klacht tegen de Raad van 
Ministers ingediend wegens het besluit om allerlei poli
tieke opdrachten van de Gemeenschap aan zogenaamde 
’beheers-comité’s’, samengesteld uit ambtenaren van de 
lid-staten, over te dragen in plaats van, zoals het Verdrag 
bepaalt, die taken aan de Europese Commissie over te 
laten.
De klacht was door het Parlement ingediend op grond 
van art. 173 van het Verdrag, waarin handelingen van 
Raad en Commissie door een lid-staat, Raad, Commissie 
en natuurlijke- of rechts-personen voor vernietiging bij 
het Hof kan worden voorgedragen.
Toen het Parlement in de zaak van ’de Groenen vs het 
Europees Parlement’ (190/84, arrest d.d. 25-2-88) wel op 
grond van dit artikel 173 gedaagd kon worden, was de 
juridische commissie van het Parlement van oordeel dat 
het daarmee niet alleen een passieve maar ook een 
actieve bevoegdheid voor het Parlement inhield. Met het 
’Comitologie’ arrest (302/87) werd deze hoop de bodem 
ingeslagen. Het Hof was van oordeel dat het Parlement in 
zo’n geval de Commissie, op grond van art. 155 van het 
Verdrag de hoedster van de Verdragen, maar moest 
inschakelen. Het betreft voor een Parlement immers een 
politiek orgaan dat tot de Commissie op grond van art.
144 van het Verdrag een politieke macht heeft, omdat het
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daarmee tegen de Commissie een motie van wantrou- 
wen kan uitspreken. De rechters gaven ons de opdracht 
om de politieke geschillen maar politiek op te lossen en 
hen daar niet mee te komen vervelen.
Deze gelegenheid deed zich terstond voor, omdat het 
Parlement ook een andere zaak (70/88) had lopen, waarin 
op 6 november 1988 stelling diende te worden genomen.
Van de zijde van de griffie van het Hof werd intussen 
beleefdelijks geïnformeerd of wij deze zaak, na het ’Co- 
mitilogie’ (302/87) oordeel wel voort wensten te zetten.
Nu betrof het in dit geval een richtlijn van de Raad inzake 
maximum toelaatbare stralingsnormen in voedingswa
ren, de zogenaamde 'post Tchernobyl’ richtlijn. Hier 
waren wij als Parlement unaniem een andere mening over 
de rechtsgrondslag toegedaan dan zowel Raad als Com
missie.
De vraag was nu: Indien wij, EP, geen partij kunnen zijn in 
een institutioneel geschil met de andere instellingen, met 
name de Commissie, moet die dan toch onze verdedi
ging, in haar rol als hoedster van de Verdragen, op zich 
nemen?
Hiertoe werd de voorzitter van de Commissie, Jacques 
Delors, tevens direct verantwoordelijk voor juridische 
zaken, verzocht eerst in het Presidium en vervolgens in 
de plenaire vergadering een verklaring af te leggen. Zulks 
is gebeurd op woensdagmiddag 26 oktober te Straats
burg. Delors begon te verklaren dat hij uiteraard altijd op 
zou komen voor de rechten van het Parlement, dat 
inderdaad eigenlijk een eigen rechtsbevoegdheid zou 
dienen te hebben.
Dat was uiteraard voor de leden van het Parlement geen 
afdoende antwoord en Delors werd daarop aan spervuur 
van vragen en commentaren, in het bijzonder van de 
leden van de juridische commissie van het Parlement 
onderworpen. De meeste van de vragen, zoals ook die 
van Florus Wijsenbeek, kwamen er op neer dat men wilde 
weten of de Commissie, ondanks een verschil van me
ning au fond toch in de verdediging bij het Hof de 
stellingen van het Parlement wilde overnemen, of dat 
desnoods de Commissie de jurisconsulte van het Parle
ment namens de Commissie wilde laten interveniëren.
Delors heeft zich zoals dat van hem ook niet anders te 
verwachten viel, niet zonder meer gecommitteerd, maar 
wel toegezegd dat hij over de modaliteiten van de verde
diging in de ’post-Tchernobyl’ zaak met de juridische 
commissie van het Parlement nader contact zal opne
men. Het is in ieder geval duidelijk dat met deze toezeg
ging een stap verder is gezet naar een werkelijk politieke 
verhouding tussen Parlement en Commissie, zoals we 
die nationaal tussen Parlement en regering kennen.
(V o o r n a d e re  in fo rm a tie : d rs .F .A .  W ijse nbe ek , tel. 0 7 0 -  
6 4 74 47 .)

satie daaromheen staat in Nederland op een uitstekend 
peil, mede dankzij het feit dat ons land grotendeels in de 
eigen behoefte kan voorzien en daardoor de hoogst 
mogelijke maatstaven kan aanleggen.
Wil deze kwaliteit ook in de toekomst gehandhaafd 
kunnen worden, dan moeten de bloedbanken en het 
Centraal Laboratorium rendabel kunnen blijven; de frac
tie bepleitte daarom een andere prijsstelling van bloed
producten zodanig, dat al te sterke schommelingen 
worden vermeden en dat een zekere reserve kan worden 
opgebouwd.
Aan de kwaliteit van het bloedtransfusiegebeuren wor
den steeds hogere eisen gesteld naarmate virusziekten 
als AIDS optreden en naarmate via nieuwe DNA-tech- 
nieken grotere besmettingskansen ontstaan.
De E.G.-richtlijn inzake de in- en export van bloedprepa- 
raten en bloedproducten, welke thans ontwikkeld wordt, 
voorziet onvoldoende in het kwaliteitstoezicht dat een 
aantal landen noodzakelijk acht. Staatssecretaris Dees 
zegde aan de V.V.D.-woordvoerster, en de sprekers van 
drie andere fracties toe, zich sterk te zullen maken voor 
een aanzienlijke verscherping van deze ontwerprichtlijn. 
(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : M evr. M r.E .V e d e r-S m it, tel. 
05 8-122803 ).

EXPRESSE

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de reces
periodes van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Uitgave van de Haya van Somerenstichting; waarin 
opgenomen de mededelingen van het hoofdbestuur van 
deW D .
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de 
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.

Bloedtransfusie

Het wetsvoorstel inzake de bloedtransfusie is op 1 no
vember j.l. door de V.V.D.-fractie in de Eerste Kamer met 
instemming begroet. Het wetsvoorstel heeft een lange 
looptijd gehad: het vloeide voort uit een notitie van de 
toenmalige staatssecretaris van Volksgezondheid en 
Milieuhygiëne d.d. april 1980, het werd ingediend in 1983 
en in deTweede Kamer aangenomen in september 1987. 
De principes van samenwerking tussen particulier initia
tief (Ned. Rode Kruis) en overheid, en van de non-profit 
basis voor het afstaan, inzamelen, bewerken en afleveren 
van bioed en bloedproducten, werden ten volle door de 
fractie onderschreven. De bloedtransfusie en alle organi-
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Kinderopvang

De WD is positief over het voornemen om kinderopvang 
te stimuleren door initiatieven van gemeenten, bedrijven 
en burgers te steunen. De nadruk op relatief flexibele 
vormen van opvang in de buurt, zoals gastouderopvang 
of bedrijfsopvang, wordt door de WD gedeeld. Bevorde
ring door fiscale faciliëring (alpha-hulp regeling) en het 
wegnemen van financiële drempels bijv. voor bijstands
moeders en weduwnaars met minimum-inkomen ver
dient daarbij de aandacht.

De WD-fractie gaat ervan uit dat de besteding van de 
ƒ130 mln. evenwichtig wordt verdeeld over enerzijds 
faciliëring van het aanbod van kinderopvang (gastouder, 
bedrijfscrêches) en anderzijds het wegnemen van finan
ciële drempels aan de vraagzijde (subsidie voor één- 
ouder-minima).

Een definitief oordeel kan de WD pas geven nadat het 
kabinet een meer uitgewerkt voorstel heeft ontwikkeld, 
wat zo spoedig mogelijk na ontvangst van de gevraagde 
adviezen dient te worden gedaan.

V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : H.F. D ijks ta l, tel. 07 0 -1 8 2 8 8 4 .

Handhaving en beheer van 
milieu

Tijdens een UCV inzake handhaving en beheer van het 
milieu is namens de WD-fractie betoogd dat de indruk 
bestaat dat de handhaving van het milieu nog lang niet 
voldoende adequaat is. Er glipt de overheid (ondanks 
aangebrachte verbeteringen) het Openbaar Ministerie en 
de rechterlijke macht nog (steeds) te veel milieuverontrei
niging door de vingers. Voorbeelden zijn de mestregelge- 
ving, overtredingen bij de Wet Verontreiniging Opper
vlaktewateren en de Wet Chemische Afvalstoffen en het 
gebrek aan controle bij de Hinderwet.

Oorzaken

Oorzaak hiervan is onder meer de geringe pakkans bij 
overtredingen, de lage strafbedreiging en de onvoldoen
de politieke en bestuurlijke prioriteitstelling bij de lagere 
overheden. Tevens is er nog vaak sprake van onvoldoen
de eigen verantwoordelijkheidsbesef bij de burgers en 
het bedrijfsleven. Ook is de regelgeving en/of normstel
ling niet altijd even duidelijk en overzichtelijk. De gevol
gen zijn merkbaar en monden uit in nadelige consequen

ties voor het milieu (ook financieel). Onvoldoende hand
having kan ook leiden tot een negatieve invloed op het 
normbesef met betrekking tot het milieu.

Voorstellen tot verbetering

Door de WD-fractie zijn een aantal voorstellen gedaan 
die tot verbetering zouden kunnen leiden:
-  betere preventieve maatregelen in de vorm van duide

lijke wetgeving en stimulering van het eigen verant
woordelijkheidsbesef.

-  introductie in internationaal verband van de zoge
naamde integrale milieubenadering, waardoor produ
centen de gehele milieucyclus in de gaten moeten 
houden (inclusief de afvalfase).

-  introductie van milieu-accountancy en milieuverslagen 
van bedrijven. Deze kunnen het inzicht van de overheid 
in het bedrijven-milieu-beleid vergroten, met goede 
consequenties voor het handhavingsbeleid.

-  de pakkans voor overtreders vergroten door onder 
meer betere interne organisatie bij de verschillende 
overheden, hogere bestuurlijke prioriteitstelling voor 
handhaving, meer bestuurlijke samenwerking van ge
meenten en meersamenwerking tussen alle gezamen
lijke overheden binnen een provincie.

-  betere milieu-aandacht bij de reguliere politie.
-  strenge straffen voor milieucriminaliteit.

V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r  A .J . te  V e ldhu is , tel. 0 7 0 -  
182901.

Visserij

1987 Was een roerig visserij-jaar (o.a. blokkade).
1988 Gaat echter óók de jaarboeken in met onverkwikke
lijkheden. (: ME-Vlissingen). Het beleid van Minister Braks 
is deels verbeterd (o.a. controle), deels gewoon mislukt 
(met name de sanering). En het visserijbedrijfsleven heeft 
ook nog geen (volledige) orde op zaken in eigen huis 
kunnen stellen. Met andere woorden: er is nog zeker geen 
reden om de vlag uit te steken: Minister Braks moet in
1989 alle zeilen bijzetten om in zijn laatste volle jaar van 
deze Kabinetsperiode zijn visserij blazoen op te poetsen. 
Hoe moeilijk dat misschien ook is.

Mogelijke oplossingen.

1. De WD-fraktie vindt dat primair het s tra k k e  o v e r
h e id s o p tre d e n  ter naleving van de EG-afspraken moet 
d o o rg a a n . Dus: strikte naleving van de quoterings- 
voorschriften; adequate (internationale) controle;
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-  waar nodig -  met de sterke arm optreden; conse
quente vervolging en, hopelijk, passende bestraffing 
(minimaal: het ontnemen van een genoten voordeel; 
en als extra: hoge boetes; zonodig: aan de ketting 
leggen van schepen).
De geloofwaardigheid ten opzichte van de EG mag 
niet worden beschaamd (mede met het oog op de 
situatie vanaf 1993).

De instrumenten als zeedagenregelingen aanlan- 
dingsregeling moeten wat ons betreft worden ge
handhaafd.

2. S e c u n d a ir moet worden getracht om in 1989 tot een 
e c h te  sa n e rin g  van d e  o v e rc a p a c ite it van de vloot te 
komen. Streven: minimaal 90.000 pk. De „overblijven
de” vissers moeten er ook wat (saneringsgeld) voor 
over hebben om daarna redelijk „zorgenloos” door te 
kunnen vissen. De Minister moet op dit punt, samen 
met het PW, in 1989 écht actief worden, en de sector 
gaan overtuigen van de noodzaak in plaats van alleen 
maar te wachten op aanmelders.

3. De Minister zou zich (eigenlijk) de tong uit de mond 
moeten praten om o n b e n u tte  q u o ta  u it  h e t b u ite n la n d , 
voorzover aanwezig, alsnog naar Nederland te halen. 
Hiertoe bestaat principieel de mogelijkheid ingevolge 
een EG-afspraak.

4. De WD-fraktie wil ook de eigen verantwoordelijkheid 
van de sector zélf meer tot uitdrukking zien komen, in 
plaats van dat de overheid alleen als de „grote rege
laar” en als „handstoffer en blik” voor de problemen 
van de sector optreedt. We kunnen toch niet blijvend 
achter bijna elke visser een AID’er zetten?! Dat zou o.i. 
kunnen door meer s o c ia le  c o n tro le  binnen de visserij
sector zelf. Zodat er naast de overheidscontrole (: Al D, 
want die moet natuurlijk wel gewoon blijven) een é x tra  
c o n tro le p u n t bij komt.
Concreet vertaald/voorgesteld:
-  ga over tot een verdeling van de nationale quota 

over de verschillende producentenorganisaties, 
met inachtname van de huidige quota van individu
ele vissers

-  deze producentenorganisaties kunnen dan intern 
evt. tot verdere onderverdeling onder hun aange
slotenen overgaan, en kunnen bijv. ook zelf een 
nadere regionale invulling geven aan de zeedagen
regeling en/of aan de aanlandingsregeling.

-  overbevissing door de één wordt dan automatisch 
afgetrokken van het contingent van de hele groep. 
Daardoor zal „sociaal toezicht” nuttige resultaten 
kunnen opleveren, naast de blijvende AID-contröle.

V o o r n a d e re  in lic h tig e n : m r. A .J . te  V e ldhu is . Tel.: 0 7 0 -  
182901.

Rijkswegenfonds

Op 21 november vond een Uitgebreide Commissieverga
dering over het Rijkswegenfonds 1989 en het deel infra
structuur begroting 1989 Verkeer en Waterstaat plaats. 
De WD fractie sprak daarin allereerst haar waardering uit 
voor Minister die er in geslaagd is vanaf 1990 400 miljoen 
te laten reserveren voor de verkeersinfrastructuur en 
bovendien er in lijkt te slagen tunnels buiten de Rijksbe
groting om te doen financieren.
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Verder werd er van gedachte gewisseld over de uitvoe
ring van het onderhoud aan wegen. Ondanks toezeggin
gen in het verleden blijft het wegenonderhoud geconcen
treerd in het najaar. Dat is hinderlijk voor het verkeer en 
duur voor de aannemers.

Voor grensoverschrijdende wegen werd de Minister nog
maals gevraagd eens na te gaan of hiervoor EFRO- 
gelden uit Brussel beschikbaar zijn b.v. voor Rijksweg 37.

Voor het Meerjarenplan Personenvervoer 1989-1993 is 
totaal bijna ƒ 6 miljard begroot. Daarvan gaat ruim ƒ 3,6 
naar het openbaar vervoer, en daar zitten de NS met 
ongeveer ƒ1,6 miljard in. Het openbaar vervoer wordt 
dus in het algemeen niet zo slecht bedeeld.
De WD is het niettemin eens met de verhoging van de 
investeringscapaciteit voor de railinfrastructuur in het 
kader van het bereikbaarheidsplan.

De WD-fractie was blij dat de fractievoorzitters van CDA 
en WD het belang van de verkeersinfrastructuur hebben 
onderstreept met een motie a ƒ 100 miljoen.
De WD fractie gaf aan dat zij graag een bijdrage uit de 
ƒ 100 miljoen willen zien voor het elimineren van het 
knelpunt Utrecht-Noord. Eveneens zou dit bedrag nog 
gebruikt kunnen worden voor het Amsterdam-Rijnkanaal 
(opruimen drempel) en voor het verhogen van de Flaker- 
brug over het kanaal door Zuid-Beveland.

V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. H. Th. M . L a u x te rm a n n . Tel.: 
07 0 -1 8 2 9 1 7 .

Meerjarenplan
stadsvernieuwing

Maandag 14 november stond een Uitgebreide Commis
sievergadering (UCV) over het Meerjarenplan Stadsver
nieuwing (MPS) 1989-1993 op de agenda.
Verschillende onderwerpen kwamen op deze vergader
ing aan de orde.
Zo kwamen onder andere aan de orde de sloopprogram
ma’s. Volgens de WD-fractie wordt er in Nederland te 
weinig gesloopt. Van het aantal slooprijpe woningen, zo’n 
300.000, komt in het MPS/Woningbouw slechts 154.000 
terug. Dat betekent dat zeer veel slooprijpe woningen 
blijven staan en dat is in strijd met de Woningwet. Als het 
slooptempo niet wordt opgevoerd, dan zullen we te zijner 
tijd de gevolgen daarvan ondervinden. Eigenlijk gebeurt 
dat nu al als geconstateerd wordt dat sommige gereno
veerde woningen funderingsgebreken vertonen.

Een ander discussiepunt was de voorgestelde nieuwe 
sleutel voor de verdeling van gelden. Deze sleutel is voor 
de WD aanvaardbaar. Voor sommige gemeenten is de 
nieuwe sleutel echter een bittere pil. Zoals voor de 
gemeente Zierikzee: een kleine gemeente met veel mo
numenten. Bij de decentralisatie van de nieuwe monu
mentenwet zal voor deze gemeente een oplossing moe
ten worden gevonden.

De WD-fractie is niet erg blij met de Leefmilieuverorde- 
ning (LMV) zoals die in de Wet op de Stads- en Dorpsver
nieuwing geregeld is. Al een aantal keren heeft de WD- 
fractie ervoor gewaarschuwd dat gemeenten de LMV 
zouden kiezen in plaats van het bestemmingsplan, omdat
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de gemeente in het eerste geval een eenvoudige proce
dure kan volgen zonder veel gedoe met rechtsbescher
ming. Het blijkt nu dat gemeenten inderdaad de voorkeur 
geven aan een LMV boven het bestemmingsplan. 
Tijdens de UCV is nog een aantal moties ingediend o.a. 
over de voeding van de Stadsvernieuwingsfondsen. Over 
deze moties wordt volgende week gestemd.

V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. H. Th. M . L a u x te rm a n n , te l.: 
07 0 -1 8 2 9 1 7 .

Werkgelegenheid voor 
minderheden

De fractie heeft haar grote zorg geuit over de omvang van 
werkloosheid onder minderheden. Ook de achterliggen
de individuele problematiek is zorgwekkend. In Neder
land zijn zeker 100.000 werkloze allochtonen, waarvan 
40% langer dan twee jaar. Bij sommige groepen is het 
percentage van mensen zonder werk zelfs groter dan 
50%.

I oorzaken werkloosheid

Enkele oorzaken van de aanzienlijke werkloosheid onder 
migranten zijn:
a. te laag algemeen onderwijs niveau, ongeveer 25% 

van de allochtone werklozen heeft alleen basis school;
b. onvoldoende beroepsonderwijs;
c. men heeft vaak een gebrekkige beheersing van de 

Nederlandse taal;
d. langdurig werklozen hebben vaak onvoldoende werk

ervaring;
e bij ontslag- en aanname-beleid van personeel is er 

nog steeds sprake van discriminatie.

II standpunt WD

De WD steunt het kabinetsbeleid dat gericht is op 
integratie van minderheden in de Nederlandse samenle

ving. Dit is echter een maatschappelijk proces waarvan 
de voltooiing meer dan een generatie kan duren, een zaak 
van lange adem. Uitgangspunt blijft dat allochtonen 
aanspraak mogen doen op gelijke kansen en rechten, 
maar daar staat tegenover dat men ook gelijke plichten 
heeft. De middelen en de maatregelen om beleid mee te 
maken zijn er, echter veel zal gedaan moeten worden aan 
de verbetering van de effectiviteit van beleid. De WD laat 
zich nog niet uit over het te voeren beleid, zolang in de 
stichting van de Arbeid nog overleg gaande is. Het stuk 
van de Memorandum gemeenten vraagt om meer be
leidsruimte voor de lokale overheden ten behoeve van 
specifiek beleid. De WD vindt dat die ruimte er moet 
komen.
Tevens vindt de fractie dat gelet op het rapport van de 
emancipatieraad „Zwarte en migrantenvrouwen op de 
arbeidsmarkt” de groep allochtone vrouwen speciale 
aandacht behoeft.
Het bedrijfsleven moet niet met quotering of andere 
dwang worden geconfronteerd. De fractie gaat ervan uit 
dat het bedrijfsleven bereid is om een inspanningsver
plichting na te komen. Wel vinden wij dat in het sociaal 
jaarverslag een passage moet worden op genomen met 
informatie over de positie van minderheden.
De WD-fractie blijft van mening dat discriminatie bij 
voortduring met kracht moet worden bestreden.

III overheidsbeleid

Het beleid vertoont metaal-moeheidsverschijnselen, het 
regeringsbeleid blijft steken in, onderzoeken, overleggen 
en het instellen van commissies, etc.
Concrete beleidsbeslissingen ontbreken. Het algemeen 
Sociaal-economisch beleid is met name voor allochto
nen van groot belang. Tot specifiek beleid moet worden 
overgegaan indien problemen van speciale groepen dit 
na zorgvuldige afweging vereist. Er moet sneller uitvoe
ring worden gegeven aan tijdelijke voorzieningen die de 
plaatsbaarheid in reguliere banen bij de overheid en het 
bedrijfsleven vergroten. Ook moet er een straffer sanctie
beleid komen bij uitkeringen en ten aanzien van het 
accepteren van werk, scholingseisen en beheersing van 
de Nederlandse taal.

V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : H.F. D ijks ta l, te l.: 07 0 -1 8 2 8 8 4 .

E S S E
De Euro-Expresse w o rd t u itgegeven 
onder auspiciën van de Nederlandse 
leden van de Liberale en D em ocrati
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Algemene beschouwingen 1989

De voorzitter van de WD-fraktie in de Eerste Kamer, Ir. D. 
Luteijn, heeft in zijn bijdrage voor de algemene beschou
wingen 1989 zich vooral gericht op de invloed die het 
voortgaande proces van Europese samenwerking op

onze Nederlandse samenleving en het overheidsbeleid 
zal hebben.
Hij benadrukte daarbij de noodzaak om voort te gaan op 
de weg van een verder terugdringen van het finan
cieringstekort van de overheid. Uiteindelijk tot een naar 
zijn mening verantwoord niveau van ca. 2%, waarbij het 
tekort slechts gebruikt wordt ter financiering van de



overheidsinvesteringen. Het stimuleren van een 
bedrijfseconomisch denken bij de overheid verdient 
daarbij alle aandacht.
Als tweede belangrijke punt binnen het financiëel-econo- 
misch beleid werd door Dhr. Luteijn het doorvoeren van 
de Oort-operatie, gericht op vereenvoudiging van het 
belastingsysteem en verlaging van de tarieven, ge
noemd. Hij benadrukte in dit kader dat de voorgenomen 
belastingverlagingen niet mogen worden teruggedraaid 
onder invloed van eventuele financiële tegenvallers voor 
de overheid. Veeleer dient dan tot extra bezuinigingen te 
worden overgegaan. In dat kader noemde fraktievoorzit- 
ter Luteijn de nog steeds toenemende papierstroom, 
waar ook kamerleden mee worden gekonfronteerd en de 
in feite het zichtbare deel vormen van een bureaucratie, 
waar te sterke verkokering tot veel wrijvingswarmte en 
verspilling leidt, waar decentralisatie nog niet echt gestal
te heeft gekregen en waar de voorgenomen afslanking 
van het ambtenaren apparaat niet echt wil lukkken. Mede 
daardoor komt er van de zo noodzakelijke uitgavendisci
pline nog onvoldoende terecht. In het kader van de 
Europese ontwikkeling konstateerde Dhr. Luteijn voorts 
dat onze Nederlandse samenleving op een veel breder 
terrein dan enkel het financiëel-economische voor be
langrijke en noodzakelijke wijzigingen staat.
Hij vroeg aandacht voor met name het milieu, de openba
re orde en veiligheid, het onderwijs en de wijze waarop we 
als Nederlandse samenleving met elkaar en met het leven 
omgaan.
Wat het milieu betreft konstateerde hij dat de noodzaak 
tot het stellen van prioriteiten toeneemt. Vooral de onom
keerbare processen binnen ons leefmilieu, zoals broei- 
kaseffekt, aantasting ozonlaag en bodemverontreiniging 
met zware metalen, verdienen extra aandacht en geld. 
Hij pleitte voorts voor een krachtige bevordering van 
industriële mestverwerking en van het invoeren van hoge 
statiegelden op milieu-onvriendelijk afval(batterijen, 
plastic).
In het kader van de criminaliteitsbestrijding waarschuw
de Dhr. Luteijn voor het risico dat bij onvoldoende 
versterking van politie en justitie binnen een Europa 
zonder grenzen de criminaliteitsdruk voor ons land be
langrijk zal toenemen.

In het kader van zich ontwikkelende nieuwe samenle- 
vingsstrukturen brak Dhr. Luteijn een lans voor een beleid 
waarbij belangrijke waarden, als de positie van het gezin 
binnen onze maatschappij, niet te gemakkelijk naar de 
zijlijn worden gedirigeerd. Mede tegen de achtergrond 
van de nieuwe genetische technieken die zich aandienen 
is de grootst mogelijke zorgvuldigheid geboden. De 
overheid heeft zeker een belangrijke taak om ontwikkelin
gen op het gebied van de genetische manipulatie, het 
draagmoederschap, zaaddonorschap en ook adoptie 
zodanig wettelijk te begeleiden dat we niet te zeer 
afd.waleh van de natuurlijke voortplantingsprocessen van 
mensen.'

Een van de centrale vraagstukken van het laatste decen
nium vormt de werkloosheid. Fraktievoorzitter Luteijn 
vroeg zich tegen de achtergrond van het aanwezige 
potentieel van maatregelen af, of we er nog wel zo 
verstandig aan doen om krampachtig vast te houden aan 
de doelstelling van volledige werkgelegenheid. Moeten 
we niet veel meer erkennen dat volledige werkgelegen
heid binnen een overzienbare periode niet te bereiken is 
en moeten we in dat kader de belangrijke funkties binnen 
onze maatschappij die niet onder het begrip betaalde 
arbeid vallen niet meer gaan waarderen.
Moeten we de faciliteiten die aan verenigingen, buurt- en 
clubhuizen en allerlei particuliere initiatieven worden ver
strekt (waarbij het veelal om relatief geringe bedragen

meer gaat) niet aanmerkelijk verbeteren zodat men meer zelf
met de eigen woon en leefomgeving bezig kan zijn.

i
Afsluitend vroeg Dhr. Luteijn zich af of we, nu vanuit 
Europa als het ware een vierde bestuurslaag wordt 
gevormd, we in eigen land niet toe zijn aan een heroriën
tatie op het funktioneren van onze huidige 3 bestuursla
gen. Hij noemde daarbij met name ook de positionering 
van de departementen en de veel te grote verkokering die 
we kunnen waarnemen. De relatie tussen de meer alge
meen georiënteerde departementen en de vakministeries 
lijkt voor wijziging vatbaar, evenals de positie van de 
staatssecretarissen.

V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : ir. D. Lu te ijn , tel. 07 0 -6 2 4 5 7 1 .
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Welzijnsbegroting 1989

Zonder de waarheid al te veel geweld aan te doen kan de 
week van 22 november het etiket ’Welzijnsweek’ opge
plakt krijgen. In één en dezelfde week brak de WD- 
woordvoerder welzijn een lans voor werkelijke en conse
quente décentralisatie in het debat over de Welzijnswet 
én verdedigde zij de WD-inbreng bij het onderdeel 
welzijn van de WVC-begroting voor het jaar 1989. Over 
het eerste zult U spoedig elders nog kunnen lezen, over 
het laatste gaat het in het navolgende.
De WD heeft haar positieve waardering uitgesproken 
voor een tweetal ontwikkelingen op welzijnsterrein. Vorig 
jaar sprak de woordvoerder de wens uit dat de lokale 
overheden het bedrijfsleven meer en vaker zouden be
trekken bij de financiering van welzijnsvoorzieningen. 
Zoals te lezen valt in een artikel in de Volkskrant van 19 
november jongstleden („Sponsoring is in de welzijnswe- 
reld geen vies woord meer”) vindt deze mogelijkheid 
vaste grond onder de voeten in welzijnsland.
De tweede ontwikkeling is het gestalte krijgen -  na zeer 
lange tijd -  van de herstructurering van de landelijke 
organisaties (behoudens een enkele uitzondering alle op 
welzijnsterrein). Deze operatie zal de doelmatigheid ten 
goede komen. Zo komt institutionele belangenbeharti
ging niet langer in aanmerking voor rijkssubsidie; willen 
organisaties zich landelijk groeperen met het oog op 
belangenbehartiging dan dienen zij ook zélf voor de 
financiering zorg te dragen.
In dat kader is voor de nabije toekomst van belang dat 
gewaakt wordt over het nieuwe Instituut voor Zorg en 
Welzijn (een werkontwikkelings-maatschappij) zodat het 
niet in plaats van een instituut voor de ontwikkeling van 
het uitvoerende werk een (zoveelste) beleidsinstituut 
wordt.
Overigens zou WVC alle organisaties waarmee zij finan
ciële relaties onderhoudt (bv. op volksgezondheidterrein) 
naar analogie van de H.L.O-operatie moeten doorlichten. 
De WD-fractie dankte de regering voor het extra geld dat 
zij in 1989 uittrekt voor de thuis- en daklozenzorg, geheel 
conform een vorig jaar geformuleerd verzoek in die 
richting.
De WD-woordvoerder vroeg aandacht voor de knelpun
ten die zijn ontstaan bij de blinden- en slechtziendenbibli
otheken. De regering moet beseffen dat de lectuurvoor
ziening voor een omvangrijke groep -  denk ook aan de 
vele slechtziende ouderen! -  van groot belang is. De 
regering heeft aan de Kamer toegezegd zich hierover te 
zullen buigen.
Waar de regering voornemens is onderzoek te doen naar 
de doelmatigheid bij de besteding van de gelden voor 
gezinsverzorging en kruiswerk, heeft onze woordvoerder 
de hoop uitgesproken dat de regering het niet bij deze 
deelgebieden zal laten voor wat betreft dergelijke infoma-

tieve -  en dus nuttige -  onderzoeken.
Tot slot heeft de WD-woordvoerder fijntjes gesignaleerd 
dat de Minister van WVC tijdens een gastcollege in 
Leiden een pleidooi heeft gehouden vóór de toepassing 
van het profijtbeginsel in de culturele sector (kort: zij die 
gebruik maken van culturele voorzieningen moeten een 
prijs betalen die -  méér dan nu het geval is -  de kosten 
dekt), één jaar nadat de WD een voorstel daartoe (de 
motie Voorhoeve/Kamp) lanceerde; destijds om te ontko
men aan gevoelige bezuinigingen in de sector gezinsver
zorging. Deze motie heeft destijds niet de steun van een 
meerderheid verworven.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . d rs . M .M .H . K am p , tel. 
070-182892.)

Structuurschema Verkeer en 
Vervoer

1. De WD vindt het een goede zaak dat er nu een 
beleidsvoornemen van de regering is. Het vigerende 
SW is achterhaald en dus was herbezinning op zijn 
plaats.

2. In tegenstelling tot het huidige SW wordt bij dit 
beleidsvoornemen een financieel plaatje gelegd en 
zijn ook de middelen ter financiering v.a. 1990 gere
serveerd.

3. De in het vorige SW nog duidelijke aanwezige schot
jes tussen weg- spoor- en water infrastructuur, open
baar en particulier vervoer zijn in dit beleidsvoorne
men niet meer te vinden. Over het algemeen kan 
gesteld worden dat de aanpak integraal is. De uit
gangspunten zijn ook gebaseerd op de 4e Nota 
Ruimtelijke Ordening.

4. Natuurlijk vallen opmerkingen te maken over concrete 
onderdelen van het SW bij voorbeeld ten aanzien van 
het rekening rijden dat nogal benadrukt wordt als 
middel om de mobiliteit te 'geleiden'. De WD-fractie 
vindt die conclusie nogal voorbarig omdat nog aange
toond dient te worden of het wel 'geleidend' werkt en 
ten aanzien van kosten en mogelijkheden nog vol
strekte onduidelijkheid bestaat (verwijs naar uitspra
ken WD-fractie bij gelegenheidsbegroting 1989 en 
UCV Bereikbaarheidsplan).

5. Voor het overige is de Kamer op dit moment nog niet 
aan zet en is de WD-fractie benieuwd naar met name 
de reactie van andere overheden die in dit beleids
voornemen zo duidelijk als partners en bedrijven bij de 
uitvoering van het beleid worden genoemd.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m w . A. J o rr its m a -L e b b in k , tel. 
070-182892.)
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Begroting Ontwikkelings
samenwerking ’89

Sinds jaar en dag benadrukt de WD de noodzaak van 
doelmatige besteding, kwaliteitsverbetering en effec
tieve controle als legitimatie voor de 1,5% OS., zodat er 
een frontale botsing met de Minister ontstond toen 
onthutsend duidelijk bleek dat het financieel beheer en 
controle volstrekt tekort schoot en schiet. Erica Terpstra 
stelde met nadruk dat de administratieve en financiële 
organisatie en controle snel op orde moet komen, omdat 
bij onvoldoende controle of de belastinggelden goed 
worden besteed, niet alleen fundamentele vragen over 
kwaliteit en doelmatigheid, maar ook onvermijdelijk de 
vraag aan de orde komt naar de rechtmatigheid van het 
O.S.beleid!
Hoe langer hoe meer krijgt de WD, ook buiten de Kamer, 
bijval voor haar positief-kritische kanttekeningen over de 
inhoud van het beleid en de daarbij gehanteerde instru
menten. De WD heeft steeds betoogd dat „hulp aan de 
allerarmsten” ook gebaat is bij infrastructurele en indus
triële activiteiten (transport, investeringen, importsubsti- 
tutie, exportbevordering), waarbij ook het Nederlandse 
bedrijfsleven een grote rol kan spelen in het versterken 
van de zelfstandige kracht van ontwikkelingslanden en 
de rol van de particuliere sector in die landen. Erica 
Terpstra ging in haar betoog terug naar de bron: „waar 
doen we het voor en hoe doen we het”, werkte de WD 
visie op O.S. uit. Zij bepleitte een consequenter diversifi
catie van het beleid omdat ’de’ Derde Wereld niet be
staat:
a rm s te  o n tw ik k e lin g s la n d e n  -  nadruk op opbouw pu
blieke sector, energievoorziening, transport, voedsel
voorziening, gezondheidszorg, infrastructuur, participa
tie, financiering via schenkingen, 
ve rd e r o n tw ik k e ld e  la n d e n  -  nadruk op economische 
groei met inschakeling particuliere sector, overdracht van 
industriële en handelskennis, management versterking, 
inschakeling particuliere sector geïndustrialiseerde do
norlanden, joint ventures, licenties, co-productie en fi
nanciering naast schenkingen ook leningen op 'zachte’ 
voorwaarden en tenslotte
d e  ve rs t o n tw ik k e ld e  o n tw ik k e lin g s la n d e n  -  nadruk op 
uitbouw particuliere sector, opbouw van dienstensector 
en export capaciteit, met leningen op 'zachte' voor
waarden.
Veel aandacht besteedde Erica Terpstra aan de proble
men rond de zgn. ’low concessional loans’ (Icl’s) voor 
ontwikkelings-relevante export. Om onderuitputting te 
voorkomen, werden doelbewust v ie r m a a l z o v e e l Ic l-  
to e z e g g in g e n  a a n  h e t N ed. b e d rijfs le v e n  g e d a a n  d a n  h e t  
b u d g e t toe lie t. Op aandringen van de WD werden proce
dures vereenvoudigd en de voorwaarden meer in lijn 
gebracht met die van andere donorlanden. Nu doet zich 
nu een enorme overcommittering voor. De WD bena
drukte met klem dat gedane toezeggingen en gewekte 
verwachtingen moeten worden nagekomen t.b.v. de be
trouwbare naam van Nederland en opgebouwde relaties 
tussen het bedrijfsleven hier en daar en deed suggesties 
voor een spoedige oplossing.
(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : E rica  T e rpstra , ts t. 2 9 00 .)

Begroting Volksgezondheid ’89

Woordvoerster Erica Terpstra benadrukte aan het begin 
van haar betoog dat de soms heftige kritiek over omvang 
en kwaliteit van de zorg het totaalbeeld lijkt te vertekenen, 
waardoor onvoldoende recht wordt gedaan aan wat 
inmiddels in gang is gezet (Dekker, een oplossing voor de 
veel te hoge particuliere ziektekostenpremies voor 
65+ers, daadwerkelijke versterking van het patiëntenbe- 
leid, wetgeving waar we jaren om vroegen, fundamentele 
discussie over medisch-ethische vraagstukken en demo
cratisering zorginstellingen).
Sprekend over de specialistenproblematiek zei zij: 
„Soms is het accepteren van enige vertraging in de 
besluitvorming nodig om in goed overleg met het veld tot 
oplossingen te komen. D e W D  h e e ft z ic h  van m e e t a faan  
ve rze t teg en  h e t b e e ld  d a t s o m m ig e n  g ra a g  s c h e ts e n  van  
‘d e ’ s p e c ia lis t d ie  aan  d e  lo p e n d e  b a n d  O nnod ige  v e rr ic h 
tin g e n  u itv o e rt t.b .v . z ijn  e ige n  kassa . ’D e ’ s p e c ia lis t  
b e s ta a t n ie t, h e t d o e t o n re c h t aan  d e  z e e r g e d iffe re n tie e r
d e  in k o m e n s p o s it ie  van d e  d iv e rs e  b e ro e p sg ro e p e n ,  
b o v e n d ie n  d o e t h e t b o v e n g e s c h e ts te  b e e ld  o n re c h t aan  
d e  d o o rg a a n s  z e e r  h a rd  w e rk e n d e  s p e c ia lis t d ie  z ic h  in  
g ro te  v e ra n tw o o rd e lijk h e id  van z ijn  ta a k  k w ijt. D a t la a t 
o n v e rle t d a t o o k  d e  W D  v in d t d a t o o k  de ze  b e ro e p s 
g ro e p  een  a a n d e e l m o e t le ve re n  in  d e  b e z u in ig in g s a f-  
sp ra ken .
Kern van haar betoog was haar stelling dat de huidige 
knelpunten in de gezondheidszorg niet meer op te lossen 
zijn met (meer?) geld alleen zolang deze problemen 
geïsoleerd van elkaar behandeld worden, met behoud 
van de historisch gegroeide structuren, 'oude' plannings- 
mechanismen en de daarop toegesneden regelgeving. 
Z e k e r  m e t d e  g e v o lg e n  van d e  d e m o g ra fis c h e  o n tw ik k e 
lin g e n  in  z ich t, h e lp t  een  b e e tje  m e e r van h e tz e lfd e  n ie t 
m eer.
De uitdaging voor dit kabinet is het openbreken van 
bestaande structuren, verdergaande decentralisatie en 
deregulering.
Erica Terpstra gaf concrete voorbeelden hoe bureaucra
tische regelgeving nieuwe, creatieve oplossingen belem
meren. Zij deed suggesties voor een onorthodoxe moge
lijkheid om ruimte te scheppen voor e n ke le  d u ize n d e n  
e x tra  ve rp le e g h u is b e d d e n  voor psychogeriatrische (de
mente) patiënten, gekoppeld aan meer verzorging voor 
(lichtere) somatische verpleeghuispatiënten die dan op
gevangen zouden kunnen worden in verzorgingshuizen 
met meer privacy en leefruimte (AWBZ+). Tevens deed zij 
het voorstel om op korte termijn alle bureaucratische 
belemmeringen op te ruimen om provincies beleidsruim
te te geven in  g o e d  o v e r le g  m e t h e t ve ld  te  b e z ie n  of 
leegkomende (vleugels van) ziekenhuizen gebruikt kun
nen worden voor een sne lle , t ijd e lijk e  o p lo s s in g  van de 
onaanvaardbaar lange wachtlijsten in psychogeriatrie, 
psychiatrie en zwakzinnigenzorg. Sommigen vertaalden 
dit als „het plan Terpstra om duizenden zwakzinnigen op 
te bergen in ziekenhuizen”. Een karikatuur om ziek van te 
worden!
(V o o r in lic h tin g e n : E rica  T e rpstra , ts t  2900 .)
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Begroting Nederlandse Antillen/ 
Aruba

Bij deze begroting besteedde WD-woordvoerder Jan 
Kees Wiebenga dit jaar vooral aandacht aan het financi- 
eel-economisch beleid. Hij stelde dat voor de Antillen 
„het carnaval over is” .
De economische maar ook de politieke positie van de 
Antillen is zwak; het gecumuleerd overheidstekort land/ 
Curacao t/m 1992 is circa 1 miljard gulden.
Juist voor de beslissende besprekingen over extra be- 
grotingssteun werd het kabinet- Martina IV ten val ge
bracht wegens bezwaar tegen het bezuinigingsprogram- 
ma. Crisis werd veroorzaakt door de Frente Obrero, de 
partij van het oproer van 30 mei 1969 (!).
Ondertussen is er in de jaren ’85 t/m ’87 ca. 500 miljoen 
gulden aan extra belastinginkomsten binnengekomen. 
Deze grote deviezeninstroom leidde tot een sterke toena
me van de importen en consumptieve bestedingen, ergo: 
potverteren.
Aruba laat zien dat er meer moet gebeuren dan het 
saneren van de overheidsfinanciën. Het investeringskli
maat moet verbeterd worden o.m. door flexibilisering van 
de arbeidsmarkt / opheffing marktbescherming / aan
trekken particuliere investeringen. De WD is hiermee 
akkoord. Dit moet ook het beleid van de Antillen worden.

Begrotingssteun Antillen

Gevraagd is extra begrotingssteun a 285 miljoen. Toege
zegd door het Kabinet is 150 miljoen in vier tranches: 50 
miljoen voor 1989, 40 miljoen voor 1990, 35 miljoen voor 
1991, 25 miljoen voor 1992. De bekostiging geschiedt 
voor eenderde gedeelte ten laste van begroting-NAA en 
voor tweederde ten laste van begroting Buitenlandse 
Zaken. Welke begrotingspost-Buza is hierbij betrokken? 
Gaat dit ten koste van de ontwikkelingshulp aan arme 
landen? De WD betwijfelt of dit een wenselijke gang van 
zaken is. De woordvoerder deelde mee, dat de WD pas 
bij de behandeling van de begroting van buitenlandse 
zaken terzake een definitief standpunt zal innemen.
Deze extra begrotingssteun is toegezegd onder de vol
gende voorwaarden: uitzicht op sluitende begroting in 
1993; strak tijdschema; regelmatige rapportage; bij ge
brek aan voortgang sanering geen bijdrage. Deze voor
waarden worden op Curacao als vernederend ervaren. 
Men moet de hand ophouden. De WD is van mening dat 
aan eventuele extra begrotingssteun wel degelijk derge
lijke voorwaarden gesteld moeten worden. Wie betaalt, 
bepaalt; maar tegelijk geven deze voorwaarden aan dat 
extra begrotingssteun in wezen onwenselijk is (neokolo- 
niaal). Immers: Nederland gaat zo daadwerkelijk invloed 
uitoefenen op het beleid. Als het beleid misluk, zal 
Nederland ook de schuld krijgen. De WD meent dat 
indien de Antillen niet gewoon instemmen daarmee van 
deze extra steun moet worden afgezien.

B
Algemene Rekenkamer

Reeds sinds 1983 poogt de ARK controle te doen op de 
doelmatigheid van de Nederlandse ontwikkelingshulp 
voor de Antillen. Het gaat hier om ca. 280 miljoen gulden 
per jaar. Het betreft Nederlandse gelden. De Antilliaanse 
regering weigert stelselmatig deze controle toe te laten 
en wekt daarmee de verdenking dat er iets loos is. Het is 
vreemd, dat men deze controle niet toelaat, terwijl men 
wel ruimschoots extra begrotingshulp vraagt. Nederland 
is heel ruimhartig t.o.v. de Antillen, maar daar moet wel 
iets tegenover staan. De achterstand in de accountants
controle op ontwikkelingshulpprojecten in de Antillen 
betreft een projectwaarde van ruim 1 miljard gulden. Een 
en ander is niet langer aanvaardbaar. De woordvoerder 
diende hierover een motie in, die inmiddels door de 
Kamer is aanvaard.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga, tel. 0 7 0 -  
183904.)

Verlenging Interimwet 
Bodemsanering

Afgelopen week heeft de Kamer gedebatteerd over een 
verlenging van de Interimwet Bodemsanering. Deze was 
nodig omdat het wetsvoorstel tot inbouw van genoemde 
wet in de Wet Bodemsanering nog niet bij de Kamer is 
ingediend en er aldus per 1 januari een vacuüm dreigde te 
ontstaan. De WD-fractie heeft kritiek geleverd op de 
minister omdat hij het verlengingsvoorstel zo laat heeft 
ingediend, dat beide Kamers in een tijdsklem zijn gedron
gen. De WD-fractie betreurt dit in hoge mate, omdat zij 
voorstander is van zorgvuldige totstandkoming van wet
geving.
Een oorzaak van de vertraging is gelegen in het feit dat 
vele adviesstructuren geruime tijd nodig hebben gehad 
hun adviezen uit te brengen. De WD-fractie heeft zich 
ervoor uitgesproken adviesinstanties in het vervolg aan 
een kortere adviestermijn te binden. Volgens haar moet 
een maximale adviestermijn van 2 a 3 maanden voldoen
de zijn. Het is te gek dat adviesinstanties in de schema’s 
van de minister meer tijd krijgen dan het parlement, de 
mede-wetgever. Als goede uitzondering moet worden 
vermeld de Centrale Raad voor de Milieuhygiëne, die na 
een advies-aanvrage ontvangen op 21 september 1988 
reeds op 4 oktober 1988 haar advies naar de minister 
stuurde. De verdere inhoudelijke discussie zal bij plaats
vinden bij het wetsvoorstel tot inbouw van de interimwet 
in de Wet Bodembescherming.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldhu is  tel. 0 7 0 -  
182901.)
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De Euro-Expresse w o rd t uitgegeven 
onder auspiciën van de Nederlandse 
leden van de L iberale en D em ocra ti
sche Fractie in het Europese Parle

m ent.

Het Parlement veroordeelt de 
eenzijdige duitse 
verkeersbelasting

Als eerste had de Liberale fractie op verzoek van Florus 
Wijsenbeek een spoeddebat in het Europees Parlement 
aangevraagd over de door de duitse minister van verkeer 
eenzijdig afkondigde extra-belasting voor vrachtauto’s in 
de Bondsrepubliek. Later voegden zich daar ook vrijwel 
alle andere fracties bij en werd dit onderwerp voor een 
spoeddebat door het Presidium aan het actualiteitenuur 
van de donderdag op de agenda toegevoegd. De neder- 
landse pers begon daar al in eerste instantie partijdigheid 
en ondeskundigheid ten toon te spreiden door abusieve
lijk de CDA-er Ir. P.A.M. Cornelissen als initiator op te 
voeren, terwijl hij de steun van zijn fractie nog niet 
gevraagd laat staan verkregen had terwijl die toch voor 
het aanvragen van een zulk debat vereist is. Als gebruike
lijk na het indienen van meerdere ontwerp-resoluties over 
een urgent onderwerp werd op de dag voor het debat een 
door de belangrijkste fracties, van Socialisten, Christen- 
Democraten en Liberalen ondertekende compromistekst 
voorbereid.
Gezien latere evenzeer ondeskundige en zelfs foutieve 
berichtgeving in de nederiandse pers is het belangrijk te 
vermelden dat aan het uitwerken van die compromistekst 
ook duitse leden van de twee eerstgenoemde fracties 
hebben meegewerkt. In het debat op donderdag 17 
november werd door alle sprekers op een na de duitse 
houding sterk bekritiseerd. Zoals Wijsenbeek het namens 
de Liberalen uitdrukte: Het duitse besluit is verwerpelijk 
omdat het 1. eenzijdig enz. tegen de afspraken in is 
afgekondigd.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : D rs  F .A . W ijse nbe ek , tel. 0 7 0 -  
6 4 74 47 .) ■1'XPRESSE

Verschijnt wekelijks met uitzondering van de reces
periodes van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Uitgave van de Haya van Somerenstichting; waarin 
opgenomen de mededelingen van het hoofdbestuur van 
deW D .
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de 
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.
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’EED E KAMER

Mest

De laatste tijd is zowel in de Kamer als buiten de Kamer 
(o.a. in de pers) een levendige discussie gaande over d e  
re la tie  m e s t e n  m ilieu .
De WD-fraktie is van mening dat moet worden getracht 
om, zo spoedig als mogelijk, duidelijk(er) beleidslijnen op 
politiek-bestuurlijk niveau te formuleren. Ten behoeve 
van de duidelijkheid en zekerheid. Daarom de volgende 
bijdrage aan de discussie.

1. De WD-fraktie vindt dat voldoende recht moet wor
den gedaan aan zowel de m ilie u h y g ië n is c h e  b e la n 
g e n  van lucht, bodem, oppervlaktewater en grond
en drinkwater, als aan de e c o n o m is c h e  e n  s o c ia le  
b e la n g e n  van de veehouderijsector. Dus: een èn-èn 
benadering, en niet een óf-öf keuze (Joris Schouten 
in Algemeen Dagblad).

2. De WD-fraktie vindt dat de in het kader van het Rijn- 
aktieplan en Noordzee-conferentie gemaakte af
spraken moeten worden nagekomen om uiterlijk in 
1995 de s tik s to fb e la s t in g  van o p p e rv la k te w a te re n  
m e t 5 0 %  te  re d u ce re n . De uitwerking van deze 
afspraken moet zo spoedig mogelijk zichtbaar wor
den gemaakt door het Kabinet, ook met betrekking 
tot de sector veehouderij/landbouw. Dit is nu nog 
niet het geval.

3. Ingevolge (uitgelekte) onderzoeksresultaten (o.a. 
RIVM) moeten we er rekening mee houden dat in het 
jaar 2000 een re d u c tie  van a m m o n ia k -e m is s ie s  n a a r  
d e  lu c h t  van  ro n d  d e  7 0 %  moet zijn bereikt in plaats 
van de nu nog geldende doelstelling van 50%. Uit-

• gaande van het referentiejaar 1980. Wij wachten op 
dit punt het RIVM-rapport 'Zorgen voor Morgen’ met 
belangstelling af. Evenals het Regeringsstandpunt 
daarover in maart 1989.

4. De WD-fraktie dringt er bij de Regering op aan om 
voor de realisering van deze twee reductievoorstel- 
len een  d u id e li jk  t i jd p a d  o p  te  s te llen . De WD-fraktie 
stelt daarbij tevens voor om, bij voorbeeld tw e e ja a r
lijks , evaluatie-tijdstippen (ijkp u n te n ) in te bouwen 
om te kunnen beoordelen of en in hoeverre de 
doelstellingen ingevolge het tijdpad zijn/worden ge
haald. De eerste keer zou kunnen zijn: november 
1990 (= 1 e vervolgrapport op 'Zorgen voor Morgen’).

5. Het bedrijfsleven werkt momenteel naarstig aan 
technische en structurele oplossingen voor de mest
problematiek.
Naar verwachting zullen door het bedrijfsleven, tu s 
se n  n u  e n  ±  2  ja a r  n a  nu, fu n d a m e n te le  b e s lis s in g e n  
w o rd e n  g e n o m e n  o v e r  in v e s te r in g e n  o p  g ro te  
scha a l. De WD-fraktie vindt dat voorkómen moet 
worden dat deze investeringen en oplossingen in de 
huidige besluitvormingsfase worden g e d e m o tiv e e rd  
door (té) overhaaste beslissingen.

6. (Ook) de WD-fraktie vindt dat er n o g  d iv e rs e  te c h 
n is c h e  m o g e lijk h e d e n  d e n k b a a r en voorhanden zijn 
om tot aanzienlijke reducties van emissies te komen.

Genoemd kunnen worden betere samenstelling 
veevoer; werken met een mineralenbalans; biofilters 
in stallen; afdekken van mestopslagplaatsen; rund
vee ’s-zomers ’s-nachts op stal; mest op grasland 
injecteren in plaats van uitrijden; direkt onderwerken 
van mest op bouwland; event. effectgerichte maatre
gelen. Maatregelen, die vooral in onderlinge samen
hang moeten plaatsvinden! En natuurijk: meer en 
betere mestver- en bewerking.
De WD-fraktie vindt dat de primaire verantwoorde
lijkheid daarvoor ligt bij het bedrijfsleven. Gelet op de 
grote inspanningen, die daarvoor momenteel aan de 
dag worden gelegd, heeft de WD-fraktie er vertrou
wen in dat dat moet (kunnen) lukken.

7. Alles afwegende, vindt de WD-fraktie dat het be
drijfsleven nog ± 2 jaar de gelegenheid moet worden 
gegeven om zélf met structurele en technische op
lossingen te komen om de voorgestelde en vast te 
stellen emissie-reducties te bereiken. En dit betekent 
weer dat de WD-fraktie het op dit moment n o g  
p re m a tu u r  acht o m  n u  a l beslissingen te forceren, 
zoals een v e rp lic h te  re d u c tie  van  d e  v e e s ta p e l m e t  
b ijv . 4 0 %  (= voorstel Stichting Natuur en Milieu; en 
geluiden uit de PvdA-fraktie). Zo’n forse ingreep is 
momenteel voor de WD-fraktie nog niet aan de orde.

8. A ls  e c h te r  op het vastgestelde ijkpunt (begin 1991) 
onverhoopt o n v o ld o e n d e  re s u lta te n  door de sector 
zelf zijn bereikt, dan zijn voor de WD-fraktie o o k  
a a n vu lle n d e  m a a tre g e le n  in  d e  e c o n o m is c h e  c .q . 
v o lu m e -s fe e r b e s p re e kb a a r. A ls  u lt im u m  re m e d iu m  
overigens, en voor een overgangsperiode totdat 
volledig adquate oplossingen voor mestver- en be
werking en aanwendingsmethodes beschikbaar zijn. 
De absolute WD-voorkeur gaat (dus) uit naar struc
turele en technische oplossingen.

9. Meerdere keren bereiken de WD-fraktie vragen of 
het mest en/of verzuringsbe/e/d niet m é é r re g io n a a l 
g e r ic h tz o u  moeten worden in verband met regionaal 
of lokaal optredende problemen. De WD-fraktie 
erkent dat dit niet spoort met de huidige filosofie van 
de Meststoffenwet. Desalniettemin het verzoek van 
de WD-fraktie om aan deze problematiek nadere 
aandacht te besteden in het Regeringsstandpunt 
naar aanleiding van het RIVM-rapport 'Zorgen voor 
Morgen’, als gegevens uit dat rapport daartoe aanlei
ding geven.

10. De WD-fraktie vindt dat -  langs deze hoofdlijnen van 
beleid - :
•  een re d e lijk  c o m p ro m is  tussen de belangen van 

milieu en economie moet kunnen worden bereikt;
•  de sector veehouderij nog redelijke gelegenheid 

wordt geboden voor het z é lf  aandragen van o p 
lo ss in g e n  (met inachtname van de reeds verstre
ken periode: Interimwet d.d. november 1984).

•  to c h  (in  z e ke re  z in ) e en  's to k  a c h te r  d e  d e u r ’ wordt 
gezet met het oog op de noodzakelijke bescher
ming van natuur- en milieu-belangen.

•  een e v e n w ic h tig e  b e n a d e rin g  wordt bereikt ten 
opzichte van andere betrokken sectoren, zoals 
electriciteitscentrales en industrie.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m r. A .J . te  V e ldhu is , te l. 0 7 0 -
182901.)
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Ziektekostenpremie voor 
particulier verzekerde 65 -ers

Deze week is de wijziging van de Wet Toegang Ziekte
kostenverzekeringen (WTZ) afgerond. Het betrof een 
aanpassing van de zogenaamde poolingsregeling. Indi
rect, doch belangrijker, was daarbij tevens aan de orde 
de problematiek van de te hoge premies die ouderen voor 
hun ziektekostenverzekering moeten betalen. Ten on
rechte is in de media een relatie gelegd met de in ’86 
ingegane WTZ (opheffing vrijwillige ziekenfondsen). De 
problematiek van de te grote premieverschillen in de 
particuliere verzekeringssector tussen jongeren en 
ouderen bestond reeds veel langer. Omdat deze proble
matiek de laatste jaren was verscherpt is vorig jaar bij de 
begroting door de grote partijen bij motie aan de regering 
(staassecretarissen Dees en Evenhuis) gevraagd overleg 
te plegen met de particuliere verzekeraars en afspraken 
te maken over het verlagen van de premie voor 65- 
plussers met een relatief laag inkomen. Zou geen af
spraak tot stand komen dan zou een wettelijke maatregel 
getroffen worden op basis van de WTZ. Dit hoefde niet 
omdat recentelijk een afspraak tussen regering en parti
culiere verzekeraars tot stand kwam die o.m. inhield dat 
65-plussers met een inkomen tot ƒ35.000 niet meer 
zouden betalen dan ƒ181,— per persoon per maand; 
hetgeen betaald wordt voor de zogenaamde standaard
pakket polis, die wordt aangeboden aan diegenen die 
vanwege loongrensoverschrijding overgaan van het ver
plichte ziekenfonds naar de particuliere sector. Ondanks 
de gemaakte afspraak diende het CDA een amendement 
in op grond waarvan alle 65-plussers in aanmerking 
komen voor de standaardpakket polis. Hoewel dit een 
sympathiek amendement leek -  en de rest van de Kamer 
vóór stemde -  heeft de WD desalniettemin tegen ge
stemd om twee redenen: 1e als de Kamer om een 
afspraak vraagt en die afspraak wordt gemaakt moet je 
niet zelf die afspraak onderuit halen. De politiek kan dan 
terecht onbetrouwbaarheid verweten worden; 2e omdat 
indien de afspraak door de verzekeraars niet zou zijn 
nagekomen, de wet reeds de mogelijkheid bood om 
datgene te doen wat in het amendement werd voorge
steld. Het door het CDA beoogde doel had indien nodig, 
dus ook zonder amendering gerealiseerd kunnen 
worden.
(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : M r  G .B . N ijhu is , te l: 0 7 0 -  
182896.)

Kunst

Bij de bespreking van de begroting 1989 is ook dit jaar 
weer apart overleg gevoerd over het kunstbeleid.
Dat stond voornamelijk in het teken van de uitvoering van 
het Kunstenplan 1988-1992 en de daarover door de 
Kamer aanvaarde moties in het vorige jaar.
In dit verband drong de WD-fractie nogmaals aan op het 
structureel subsidiëren van instellingen als Introdans, 
Scapino Ballet, De Hoofdstad Operette en het Folkloris
tisch Danstheater onder restrictie van de gebruikelijke 
voorwaarden, (zie betreffende WD-Expresse van vorig 
jaar). Ook hekelde zij de trage voortgang bij de totstand
koming van de Noordelijke Orkestvoorziening, zoals vo
rig jaar door CDA en VVD bepleit.
De decentralisatie van de beeldende kunstgelden naar de 
provincies en de vier grote gemeenten moet volgens de 
WD doorgaan. Daarom steunt zij het betreffende onder
deel van de wijziging van de Welzijnswet.
Samen met andere partijen wil de WD-fractie het niveau
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van de beroepskosten-vergoedingsregeling voor 1989 
handhaven op het niveau van 1988. In 1989 kan er dan 
een behoorlijke evaluatie plaatsvinden. Daarna ligt een 
verlaging van het beschikbare bedrag voor de hand, 
omdat dan de andere beeldende kunstinstrumenten vol
doende alternatief bieden.
Over de zeer recent verschenen Letterennota heeft de 
Kamer nog niet willen spreken. Dat zal, zorgvuldig voor
bereid, op een ander moment gebeuren. Wel heeft de 
WD-fractie met anderen aangedrongen op het scherp 
toezien op de 70 - 30 verdeling van de leengeldvergoe- 
dingen voor schrijvers en uitgevers, zoals was afgespro
ken. Ernstige zorgen heeft de WD-fractie uitgesproken 
over de staat, waarin veel kunstwerken zich bevinden in 
diverse kunstsectoren (beeldende kunst, boeken, film, 
audiovisueel materiaal etc.)
Zij heeft de regering uitgenodigd de knelpunten bij de 
conservering, restauratie en archivering in kaart te bren
gen met een opgave van de benodigde financiële midde
len. In de komende jaren zullen middelen gezocht moeten 
worden om hier iets aan te doen. Aangenaam verrast was 
de WD-fractie over de uitlatingen van Minister Brinkman 
over de toepassing van het profijtbeginsel in de kunst, 
enkele weken geleden gedaan. De WD-fractie bracht in 
herinnering, dat suggesties van de WD in het najaar van 
1987 (o.a. door de Heer Voorhoeve gedaan) voor een 
sterkere toepassing van het profijtbeginsel toen weinig 
instemming kregen.
In het debat reageerden de PvdA en de CDA-fracties 
beduidend positiever op het door de WD herhaalde 
voorstel. Natuurlijk hielden ze nog vele slagen om de arm, 
maar onder het motto, dat iedereen recht heeft op zijn 
eigen aftocht, heeft de WD-fractie de zaak niet op de 
spits willen drijven en heeft zij slechts volstaan met het 
indienen van een motie, waarin om een notitie wordt 
gevraagd vóór 1 mei 1989 over de mogelijkheden voor 
sterkere toepassing van het profijtbeginsel. De conclu
sies daarvan zouden gebruikt kunnen worden bij de 
voorbereiding van de Begroting 1990.
(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : H.F. D ijks ta l, 0 7 0 -1 8 2 8 8 4 /  
183884.)

EURO*pI*EXPRESSE
----------

Dë Euro-Expresse w o rd t uitgegeven 
onder auspiciën van de N ederlandse 
leden van de Liberale en D em ocra ti
sche Fractie in het Europese Parle

ment.

Verkeersvraagstukken

Op maandag 14 november werden te Straatsburg in het 
Europees Parlement vier wetsvoorstellen en twee initia
tief rapporten over verkeersvraagstukken behandeld, te 
weten:
De rij- en rust-tijden voor het wegtransport, rapporteur 
Ben Visser (PvdA-Ned). De sanering van de binnenvaart 
d.m.v. een sloopregeling, rapporteur Ir. Leen van der 
Waal (SGP-Ned). Europese Infrastructuur, rapporteur 
Karl-Heinz Hoffmann (CDU-Dtsl). Steunverlening aan het 
gecombineerd Transport, rapporteur drs. Florus Wijsen- 
beek (WD-Ned). Relaties met de transitlanden voor het 
transport Zwitserland, Oostenrijk en Joego-Slavië, rap
porteur Gunther Topmann (SPD-Dtsl). Een Europees 
Zeehavenbeleid, rapporteur Angelo Carossino (PCI-lt). 
Voor het totale debat was slechts twee en een half uur



beschikbaar zodat er in de verdeling van de spreektijd Het rapport Carossino, dat vooral de kosten en subsidies
over de fracties aan de Liberalen slechts acht minuten van havens meer doorzichtig wilde maken, en de tech-
toeviel. Reeds in het ordedebat aan het begin van de 
vergadering wees de liberale woordvoerder voor ver- 
keersvraagstukken Florus Wijsenbeek mede namens de 
communistische en de conservatieve fracties op de 
weinig serieuze indruk die een dergelijke spreektijdverde- 
ling op de buitenwacht zou maken. De voorzitter van het 
Parlement Lord Plumb erkende dat ten volle maar wees 
er tevens op dat het enorme wetgevingspogramma en de 
beperkte plenaire vergadertijd van één week per maand 
ons daar nu eenmaal toe dwongen. In zijn interventie kon 
Wijsenbeek dus niet op adequate wijze op de inhoud van 
de rapporten in detail, noch op de ingediende amende
menten ingaan, maar slechts een algemene indruk en een 
korte verklaring van het standpunt van de Liberale fractie 
in de stemmingen weergeven.
Omdat er in het rapport Hoffmann in het bijzonder over 
begrotings bestedingen in het kader van het Europees 
regionaal Fonds in de nieuwe en armere lid-staten werd 
gesproken, voerde daarover de Catalaanse Liberaal Car- 
les Gasoliba i Boehm het woord.
Wijsenbeek was namens zijn fractie over het rapport 
Visser van oordeel dat wij de voorstellen van de Europese 
Commissie in zijn algemeenheid goedkeurden, omdat 
ook wij van oordeel zijn dat de veiligheid van het verkeer 
er mee gediend is dat er bepaalde regels gelden voor de 
rij- en rusttijden van de chauffeurs. Die regels zullen dan 
ook in alle lid-staten evenals in andere AETR-landen 
gehandhaafd en gecontroleerd moeten worden. Men 
mag echter nooit uit het oog verliezen dat het om mensen 
en niet om robots gaat. Er dient daarom dan ook een 
zekere soepelheid in de regels ingebouwd te worden, die 
het mogelijk moeten maken dat er bij voorbeeld op een 
andere dag in dezelfde week gecompenseerd wordt voor 
te lange tijden die achter het stuur worden doorgebracht. 
Juist ook omdat wanneerte strakke regels worden toege
past de chauffeurs zich niet wel zullen bevinden, als ze 
immers elke vierentwintig uur een volle rustperiode van 
acht uur zullen moeten aanhouden, door te brengen in de 
cabine en op volle parkeerplaatsen langs de snelwegen is 
dat niet bevorderlijk voor de gemoedsrust, dient er een 
zekere soepelheid inplaats van de door Visser gewenste 
grotere striktheid te zijn.
In het rapport Van Der Waal dat bij het toepassen van 
sloopregelingen vooral maatregelen opnam om te voor
komen dat uit de vaart genomen schepen elders toch 
weer aan de markt zouden gaan deelnemen of door 
nieuwbouw vervangen zouden worden werd de overca
paciteit in de binnenvaart met veel cijfermateriaal ge
staafd. Een amendement dat eerder in de vervoerscom- 
missie niet werd aangenomen om de financiering van het 
sloopprogramma niet alleen op de eigenaars van de 
binnenvaartschepen te doen neerkomen, maar om natio
nale- en Europese-overheid daarin mee te laten doen 
werd opnieuw ingediend door Wijsenbeek en verkreeg nu 
in de plenaire vergadering wel de meerderheid.
Het rapport Wijsenbeek over het gecombineerd transport 
verkreeg unanieme steun van het Parlement. Er werd 
duidelijk in gemaakt dat bepaalde vormen van steun voor 
nieuwe infrastructuur ten behoeve van het gecombineerd 
transport te rechtvaardigen zijn, omdat daarmee de 
congestie op de wegen wordt tegengegaan, het milieu 
wordt gespaard en spoorwegen en binnenvaart, die 
beide in een moeilijke financiële situatie verkeren beter 
renderend gemaakt kunnen worden. De Europese Com
missie was echter bij monde van de Britse socialistische 
commissaris Clinton Davis, geheel tegen de verwachtin
gen die bij behandeling in commissie gewekt werden, niet 
van zins een amendement dat de Commissie de be
voegdheid gaf om exploitatie-subsidies aan een objectief 
onderzoek te onderwerpen, over te nemen.

nische en veiligheidseisen voor alle Europese havens aan 
bepaalde minimum standaarden wil onderwerpen onder
vond van alle fracties een ongeclausuleerde steun, het
geen echter niet het geval was met het rapport van 
Topmann. Daarop werden ondanks fel verzet van de 
rapporteur een aantal amendementen aangenomen die 
een hardere houding ten opzichte van Zwitserland be
pleitten. Vooral de weigering van Zwitserland om vracht
auto’s van meer dan 28 ton op zijn wegennet toe te laten, 
waarmee het verkeer door Oostenrijk en Frankrijk naar 
Zuid-Europa meer dan nodig belast wordt kreeg veel 
kritiek. De Zwitserse plannen om een treinverbinding te 
maken voor auto’s van meer dan dat gewicht, zonder dat 
de kosten voor de vervoerders meer zouden zijn dan een 
omweg door Oostenrijk over de Brennerpas kon inmid
dels reeds de goedkeuring van onze minister van Verkeer 
en Waterstaat Mevrouw Smit-Kroes verwerven, maar zal 
pas tussen 2005 en 2010 gereed zijn, zolang kan niemand 
wachten. Dit probleem wordt des te nijpender waar de 
Zwitsers in de Gemeenschap en vanuit de woonplaats in 
Zwitserland naar de grens wel met veertig ton mogen 
rijden. Naar Wijsenbeek de zondag daarop in TV discus
sie met de Zwitserse minister van verkeer Bundesrat Ogi, 
verklaarde zouden tegenmaatregelen van de Gemeen
schap daarop heel begrijpelijk zijn. Ook het voortdurend 
door de Zwitsers aangevoerde argument van het verzet 
van de bevolking door middel van een referendum is 
natuurlijk geen excuus om een ander iets aan te doen wat 
men zelf niet wil.
(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : d rs. F .A. W ijsenbeek, te l: 0 7 0 -  
647447 .)

Prof. Mr. B.M. Teldersstichting
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Mededeling
Conform een toezegging in de WD-expresse nr. 209 volgt hierbij 
een overzicht van de namen en adressen van de leden van 
dagelijks bestuur c.q. hoofdbestuur en de namen en adressen van 
de secretarissen van de kamercentrales

Dagelijks bestuur

Voorzitter: 
d r  L. G in ja a r  
P o s tb u s  7 3 5  
2 2 8 0  A S  R ijsw ijk  Z H  
Ondervoorzitter: 
m r I.W . O p s te lte n  
V an  O u w e n la a n  3 0  
2 5 9 7  C W  ’s -G ra v e n h a g e  
Penningmeester: 
d rs  P. R e s s e n a a r  
P rin s e v in k e n p a rk  2 8  
2 5 8 5  H M  ’s -G ra v e n h a g e  
Secretaris:
J .D . B laau w
L aan  van  V o lle n h o v e  2 2 6 7  
3 7 0 6  H B  Z e is t  
Secretaris:
m w . A .A . A e y e lts  A verin k  
S ta d  en  L a n d s c h a p  4 6  
2 9 2 3  B N  K rim p en  a /d  IJssel 
Secretaris:
d rs  F .G .J . S te e n m e ije r  
B re ik o m  5
8 4 3 1  B M  O o s te rw o ld e  
Secretaris:
d rs  B .J .M . V e rw a a y e n  
E lfg u ld e n sm ijn  2 6  
2 2 9 1  X R  W a te rin g e n  
Eerste Kamer: 
ir D . Luteyn  
P o s tb u s  2 0 3 6  
4 4 6 0  M A  G o e s  
Tweede Kamer: 
d r ir J. J .C . V o o rh o e v e  
P o s tb u s  2 0 0 1 8  
2 5 0 0  A E  ’s -G ra v e n h a g e  
Europese Parlement: 
m r H .R . N o rd  
S te rre k u n d ig e n s tra a t 15  
B -1 1 8 0  B russel

Hoofdbestuur

’s-Hertogenbosch:
W .P .T .M . van  d e r  V oorn  
O ra n je  N a s s a u la a n  2 4 9  
54 91  H H  S t. O e d e n ro d e  
Tilburg:
Jh r. R .G .P . S a n d b e rg  
S la n g e n b u rg s tra a t 3 9  
4 8 3 4  K W  B re d a  
Gelderland:
(rijkskieskring  A rn h em )
M w . M .J .A . K o m b rin k -B o o t
M ig n o n s tra a t 5
7 3 2 3  A X  A p e ld o o rn
Gelderland: (r ijkskieskring  N ijm eg e n )
d rs  N .P .M . K lein
W e e z e n h o f 8 1 1 5
6 5 3 6  C R  N ijm e g e n
Rotterdam:
d rs  A .H .M . V re d e n b re g t  
N a z a re th s tra a t 4 c  
3 0 6 1  K N  R o tte rd a m  
’s-Gravenhage: 
m w . d rs  J. B u ze m a n  
H a rt N ib b rig k a d e  9 9  
2 5 9 7  X T  ’s -G ra v e n h a g e  
Leiden:
d rs  H .A . M e u le m a n s

A k e rv o o rd e r la a n  4
2 1 61  D S  Lisse
Dordrecht:
ir J. B o ev e
N . A c h te rw e g  3
3 2 8 4  K P  Z u id  B e ije rlan d
Amsterdam:
d rs  C .H .J . te n  B ro ek
R u s te n b u rg e rs tra a t 3 2 7  II
1 0 7 2  G R  A m s te rd a m
Den Helder:
drs A . va n  V o s ku ilen
P o ld e rw e g  3
1 8 4 2  EH  O te rle e k
Haarlem:
m r J .F .H .M . va n  E xter  
M e e r  en  B o s laa n  14  
2 1 0 3  V P  H e e m s te d e  
Zeeland: 
m r D .F . V os  
P res . K e n n e d y la a n  22  
4 3 3 4  EJ M id d e lb u rg  
Utrecht:
m w . d rs  H. G o n d a -W ijn h o lt  
V a n  H o g e n d o rp s tra a t 13  
3 5 8 1  KB U tre c h t  
Friesland:
W . Pitlo
W ilh e lm in a s tra a t 65
8 5 61  A B  B alk
Overijssel:
m w . H .H . W o ltje r
L isz ts traa t 14
7 6 0 4  H J  A lm e lo
Groningen:
L. H a rd e n b e rg  
P. D ijk e m a w e g  1 
9 7 31  B A  G ro n in g en  
Drenthe:
m w . W .J .M . B re g m a n -K a a k s  
R aiffe isen laa n  7  
9 3 01  G T  R o d en  
Limburg:
m w . E .F .M . C o e n e n -V a e s s e n
M e s w e g  19
6 3 3 6  V S  H u ls b e rg
Flevoland:
m r d rs  J .J . H a rtm a n
H o e k w ie rd e  2 8
1 3 5 3  P B  A lm e re
Organisatie Vrouwen in de VVD:
m w . d rs  J . d e  V ries
V a n  O ld e b a rn e v e ld la a n  1 1 3
2 5 8 2  N M  ’s -G ra v e n h a g e
Vereniging van
Staten- en Raadsleden:
J .W . R e m k e s  
H e re p o o r te n m o le n d  12  
97 11  D G  G ro n in g e n  
Samen werkingso vereenkomst 
W D-JOVD:
m w . A .C . d e n  O tte la n d e r  
W ilh e lm in a p a rk  5 3  
3 5 8 1  N M  U tre c h t

Secretarissen kamercentrales

’s-Hertogenbosch  
d e  h e e r H .P . H e ijb o e r  
L an d sch rijve rsv e ld  511  
5 4 0 3  E M  U d e n  
Tilburg

d e  h e e r T h . van  d e r H e ijd e n  A  A  
Ptr. P ire s tra a t 4 6  
5 0 51  W H  G o irle  
Gelderland
m e v ro u w  T .G . N ie h o f-G e rn a a t  
S t. A n to n ie w e g  8 
8 1 61  C G  E pe  
Rotterdam
d e  h e e r m r. H .C . v .d . A k k e r  
p /a  M e e n t 1 0 6  
3 0 11  J R  R o tte rd a m  
’s-Gravenhage
d e  h e e r d rs . R .P . van  S p lu n te re n  
Ln. v. M e e rd e rv o o rt 9 2 6  
2 5 6 4  A T  ’s -G ra v e n h a g e  
Leiden
d e  h ee r J .W . Prins  
A le o e te n  32
2 9 0 4  V A  C a p e lle  a /d  IJssel 
Dordrecht
m e v ro u w  J .J .P .L . D re e s e -G e ld o f  
J. v. A rk e ls tra a t 4 9  
2 9 5 7  A N  N ie u w  L ek kerla n d  
Amsterdam
d e  h e e r m r. W .G . A lb re c h t  
A . D u re rs tra a t 12  
1 0 7 7  L Z  A m s te rd a m  
Den Helder
m e v ro u w  F .J .M . N e e fje s  
B o s w in d e  4 8  
1 8 5 2  X J H e ilo o  
Haarlem
D e  h ee r J .N . M u ld e r  
M .L . K ing laan  4 7 2  
1111 LT  D iem en

Zeeland
D e  h e e r ing. M .A .C . M e n s  
D e  S te lle  2 4  
4 4 6 4  B P  G o e s  
Utrecht
m e v ro u w  N .B . J is k o o t-T o o le n s  
E m m a la a n  6 B  
3 7 4 3  D K  B aarn  
Friesland
d e  h ee r C .A .H . van  V lie t 
P rin s e s s e n w e g  13  
8 9 31  E C  L e e u w a rd e n  
Overijssel 
d e  h ee r J. W e ie rin k  
G o rs s e ls e w e g  4  
7 4 3 7  B E B a th m en  
Groningen
m e v ro u w  M .N . V o o g d -V a a n d ra g e r  
H o o fd d ie p  1
9 3 5 4  A K  Z e v e n h u ize n  G n  
Drenthe
m e v ro u w  G . H o p -H o fs te d e  
G e e lb ro e k e rw e g  2 
9 4 1 4  T D  H o o g h a le n  
Limburg
d e  h e e r W .F .S . van  L ingen  
H o o s v e ld  51 
6 0 7 5  D D  H e rk e n b o s c h  
Flevoland
d e  h e e r J. D e n n e n b ro e k  
D e  P atrijs  5 
8 2 51  M A  D ro n ten

Verschijnt wekelijks m et uitzondering van d e  reces
periodes van de  T w e e d e  K am er d er Staten-G eneraal. 
Uitgave van d e  H aya van Som erenstichting; waarin  
opgenom en d e  m ededelingen van het hoofdbestuur van 
d e W D .
De inhoudelijke verantw oordelijkheid berust bij de  
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.

Redactie:
drs. L .M .L .H .A . H erm ans  
H.F. Heijm ans  
drs. F.A. W ijsenbeek  
mr. J. H om m es

Organisatie:
mr. H .J. Lutke Schipholt

Abonnementsadministratie/
redactieadres:
Postbus 30836  
2 5 0 0  G V ’s-G ravenhage  
tel. 0 7 0 -6 1412 1

Abonnementsgeld:
ƒ 5 0 , -  p e rja a r

Vormgeving en druk:
Hofstad Druktechniek bv,
Zoetermeer



Wijziging telefoonnummer 
Algemeen Secretariaat van de
W D

In verband met het in gebruiknemen van een nieuwe 
telefooncentrale met doorkies-systeem zijn m.i.v. 20 
december jl. alle telefoonnummers gewijzigd.

Het algemeen nummer is voortaan 070-61 30 61
De doorkiesnummers zijn:
(eerst kengetal kiezen)

Haya van Somerenstichting/
vorming en scholingsactiviteiten......................  61 3010
Spreekbeurtencoordinatie.............................. 613020
Voorlichting/Public Relations.......................... 613030
Organisatie Vrouwen in de W D ........................ 61 3040
Ver. van Staten-en Raadsleden...................... 61 3050
Ledenadministratie.........................................  61 30 60
Boekhouding.................................................  61 30 70
Verkoop en verzending propaganda
materiaal ............ .............................................  61 30 80
Bestuurlijke aangelegenheden........................ 61 3000

FAX.................................................................  6082 76

N.B.1) Hettelexnummer is met ingang van heden komen 
te vervallen!

N.B.2) In d e c e m b e r  1989  zal voor alle abonnéénummers 
te ’s-Gravenhage een 3 geplaatst dienen te 
worden.
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Politie

van politiefuncties. Structurele oplossingen betekenen 
soms ingrijpende veranderingen. Weerstand, onbegrip 
en onrust zijn dan begrijpelijke reacties, hetgeen ook de 
soms heftige kritiek op het kabinetsbeleid verklaart. 
Deels is deze kritiek gerechtvaardigd.
De WD-fractie beoordeelt de beleidsprioriteit voor de 
criminaliteitsbestrijding uiteraard positief. Ook deelt zij 
volledig het ontzien van politie en justitie bij de noodzake
lijke bezuinigingen. De fractie onderschrijft ook de nood
zaak van een doelmatigheidsoperatie.
De fractie kritiseert het kabinet wat betreft het leidingge
ven aan de politie. Dit lukt het kabinet niet goed, hetgeen 
mede te maken heeft met de te grote afstand van de 
ministeries tot de politie. Het centrale management is 
onvoldoende, waardoor het onbegrip en de onrust bij de 
politie en de burgerij wordt verklaard. In die zin heeft de 
fractie begrip voor de politie-acties, zij het dat deze soms 
de grenzen van het toelaatbare dicht hebben genaderd.

Standpunten van de WD-fractie

De fractie is van mening dat de organisatie van de politie 
verouderd is. Zij steunt de regionale samenwerking en de 
doelmatigheidsoperatie (t.b.v. noodzakelijke automatise
ring geld vrij maken door sterktekortingen).
Essentieel is bovendien dat er een fundamentele discus
sie komt over de eigenlijke taken van de politie. Mede 
daarom is in het regeeraccoord een passage opgenomen 
over de relatie tussen de reguliere politie en de bijzondere 
opsporingsdiensten. Mede aan de hand hiervan kan ook 
het gewenste niveau van de basispolitiezorg worden 
bepaald. In dit licht is herverdeling van de politiesterkte 
gewenst. De politie moet daar worden ingezet, waar zij 
het meest dringend nodig is. Dit is ook in het regeerac
coord opgenomen.
Het politiebudget ad 3,5 miljard is voor de WD-fractie 
een minimum, leder jaar moet worden bezien of dit 
budget toereikend is. In dit kader heeft de fractievoorzit
ter van de WD het kabinet onlangs opgeroepen creatief 
naar middelen te zoeken om de sterkte- en de arbeids
voorwaardenproblemen op te lossen.

Accoord tussen de politieministers en de 
bonden

Deze week is met de bewindslieden van Binnenlandse 
Zaken en van Justitie gesproken over de begroting voor 
de politie over het jaar 1989. Hierbij is tevens het recente 
accoord tussen de verantwoordelijke ministers en de 
politiebonden aan de orde geweest. Ook werd op hoofd
punten gesproken over het rapport ’De politie beter 
verdeeld’ van de Stuurgroep kwantificering Politiewerk 
(PKP-rapport).

Algemeen

Namens de WD-fractie is in dit overleg gesteld dat het 
politiebeleid zich op een kruispunt bevindt: óf de regering 
gaat voort met het kiezen voor ad-hoc oplossingen voor 
de knelpunten óf zij kiest voor een structurele aanpak. 
Het kabinet lijkt voor het laatste te hebben gekozen, 
gezien de doelmatigheidsoperatie en de herwaardering

De WD-fractie heeft waardering voor het feit dat de 
ministers open staan voor de wensen van de bonden. Zij 
steunt het accoord. Wel roept het op een aantal onderde
len vragen op. Bijvoorbeeld: hoe is de financiële dek
king?
Ook moet worden opgemerkt dat het politiekader er 
bekaaid van af komt. Dit acht de fractie onrechtvaardig en 
zij stelt het kabinet dan ook voor deze onrechtvaardig
heid weg te nemen. De kosten hiervan bedragen circa 
ƒ 1,5 miljoen.

Herverdeling van de politiesterkte

De politiesterkte is ontoereikend en onevenwichtig ver
deeld. Het is derhalve dringend noodzakelijk dat op korte 
termijn beslissingen worden genomen over de totale 
sterkte en over de sterkteherverdeling. Het valt te betreu-
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ren dat die beslissinqen noq niet zijn qenomen, qeiet op 
het PKP-rapport.
Over dit rapport oordeelt de fractie voorlopig ais volgt:
-  in het rapport zijn verschillende factoren voor de 

werkdrukmeting niet meegenomen;
-  de CBS-misdrijvenregistratie dient ook medebepalend 

te zijn bij de toedeling van de sterkte;
-  de verdeelsleutel is niet dynamisch, zodat aanpassing 

telkens noodzakelijk wordt.
De WD-fractie vindt de mate waarin de sterkte volgens 
het PKP-rapport moet worden herverdeeld (2500 man) te 
fors. De basispolitiezorg in de kleinere gemeenten komt 
onder grote druk te staan. Bovendien is dan een verplaat
sing van de criminaliteit naar deze gemeenten niet denk
beeldig. Niettemin moet met name voor de knelpunten bij 
de middelgrote gemeenten een oplossing worden gevon
den. Gelet op het bovenstaande stelt de fractie voor de 
helft van de voorgestelde herverdeling gefaseerd (3 jaar) 
doorgang te doen vinden. Zij doet het voorstel de beno
digde andere helft voor die gemeenten te vinden door:
-  intensivering van de taken van de KMar, waardoor de 

RP-brigade op Schiphol kan worden opgeheven (200 
man);

-  meer bijstandverlening KMAR en vermindering bij
stand potentieel (150 man);

-  opvangen van beveiliging regerings- en ambassade
gebouwen door de KMAR (150 man);

-  na 1990 (indien het accoord van Schengen van kracht 
wordt) kan de vrijkomende sterkte bij de douane (200 
man) worden aangewend voor de politie;

-  opheffen kleinste GP-korpsen, door overgang naar RP 
of regionale samnvoeging;

-  aantrekken van nieuw politie-personeel (200 man). 
Financiële gevolgen in 1989 en 1990 circa 2 miljoen 
aan opleidingskosten en zakgeld. Structurele kosten in 
1991 circa 14 miljoen, nader te regelen bij begroting 
voor dat jaar;

-  per 1-1-1989 een geringe sterktekorting doorvoeren in 
de korpsen, die op grond van het PKP-rapport moeten 
inleveren (in dezelfde mate als in de centrale korting 
voor 1989 was voorzien) en deze aan de steden met de 
grootste knelpunten toedelen.

De WD-fractie meent dat met deze voorstellen een 
eerste aanzet is gegeven voor het oplossen van de 
knelpunten alsmede voor de noodzakelijke, zij het niet al 
te forse, herverdeling van de politiesterkte.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : H .F . D ijks ta l, te l: 0 7 0 -1 8 2 8 8 4 )

Kweken van en onderzoek met 
menselijke embryo’s

Ten behoeve van een zorgvuldige besluitvorming is de 
WD reeds maandenlang bezig met de voorbereiding van 
een discussiestuk over de notitie 'Kunstmatige bevruch
ting en draagmoederschap’ (20706), dat zal worden 
besproken in de partijcommissies VGZ en Justitie, en in 
de fractie.
De fractie acht het ongewenst deze zorgvuldige be
sluitvorming te laten doorkruisen door een 'incident', hoe 
belangwekkend ook, als de mededeling in een t.v.- 
actualiteitenprogramma van enkele wetenschappelijke 
medewerkers die een lans willen breken voor het ophef
fen van de blokkade op de kweek van (pre-) embryonaal 
materiaal, speciaal voor experimenteel onderzoek naar 
genezing van ziektes als Parkinson of ter voorkoming van

(sommige) erfelijke afwijkingen.
Hoewel de WD n ie t u its lu it dat de definitieve besluitvor
ming zou kunnen leiden tot beperkende c.q. verbodsbe
palingen, kan de WD fraktie thans dan ook niet meegaan 
met de in de media aangekondigde wens van het CDA 
re e d s  nu, vooruitlopend op die discussie ten principale, 
te komen tot een kameruitspraak g e r ic h t o p  een  a b s o lu u t  
w e tte lijk  v e rb o d  o p  z o w e l d e  k w e e k  van m e n s e lijk  e m b ry 
o n a a l m a te r ia a l t.b .v . o n d e rz o e k  a ls  e x p e r im e n te e l o n 
d e rz o e k  m e t d a t m a te riaa l.
De WD wil anderszins, vooruitlopend op de besluitvor
ming terzake, ook niet ’meewerken’ aan een ontwikkeling 
die mogelijk leidt tot het wél speciaal k w e k e n  van m e n s e 
li jk  e m b ry o n a a l m a te r ia a l t.b .v . on d e rzo e k .
In goed overleg met de PvdA heeft de fractie daarom 
besloten mee te werken aan een kameruitspraak die 
moet leiden tot een ’stand-stil’ situatie, waardoor het tot 
aan de parlementaire besluitvorming in maart 1989, 
vooralsnog verboden wordt menselijke embryo’s speci
aal in vivo te verwekken c.q. in vitro te kweken t.b.v. 
experimenteel onderzoek.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : m evr. E.G. T e rpstra , te l.: 0 7 0 -  
182900)

Paspoort

Het paspoortdebat gehouden naar aanleiding van de 
brief van de minister van Buitenlandse Zaken waarin hij 
meedeelt dat de samenwerkingsovereenkomst met pas- 
poortfabrikant KEP door de Staat is opgezegd, is door de 
WD-fractie aangeduid als een tussenstand.
Op niet al te lange termijn zal met de minister verder 
gesproken moeten worden. Veel zaken zijn nog niet 
duidelijk. Een definitieve beoordeling is pas mogelijk als 
er meer helderheid is geschapen over de verhouding 
tussen de staat, de banken, de onderneming KEP en 
dergelijke. Er is door de minister een beslissing genomen, 
waarvan de gevolgen slechts voor een gedeelte bekend 
zijn en de overige heel moeilijk voorspelbaar.
Met het genomen besluit heeft de minister volgens de 
WD-fractie de plicht op zich genomen om de schade 
voor de Nederlandse staat, dus ook voor de belastingbe
taler, te voorkomen en te beperken. Voorts heeft hij zich 
verbonden om-er toch voor te zorgen dat er binnen niet al 
te lange tijd een nieuw Nederlands-Europees en fraude
bestendig paspoort komt. Naar aanleiding van vragen 
van ondermeer de WD-fractie heeft de minister toege
zegd dat hij de Kamer over niet al te lange tijd zal 
informeren over de wijze waarop hij deze verplichtingen 
wil inlossen.

(V o o rn a d e re  in lic h tin g e n : m r. J .G .C . W iebenga, te l.: 0 7 0 -  
182904)

Onderwijsbegroting 1989

Onderwijskundige veranderingen, demografische, tech
nologische en financieel-economische redenen vragen 
volgens de WD om het inslaan van nieuwe wegen in het 
onderwijsbeleid. De koers die gezet is op weg naar de 
relatief autonome school wordt dan ook van harte door 
de WD ondersteund. Sterker nog, de WD gaat in zijn 
wensen verder dan slechts een nieuwe beheers- en



bestuursfilosofie. De relatief autonome school moet, als 
het aan de WD fraktie ligt, kracht uitstralen, onderwijs
kundig professioneel zijn, innovatieve en creatieve kracht 
bezitten. Deze nieuwe autonome school vraagt, volgens 
de WD-fractie, om een afgeslankte overheid die slechts 
op afstand betrokken is bij de school. Dat wil niet zeggen 
dat de overheid minder betrokken is bij de school. 
Integendeel, de overheid heeft een actieve taak. Zowel bij 
de opleiding en toerusting van de onderwijsgevenden als 
op het rechtspositionele vlak heeft de overheid een taak. 
De tijd is rijp, zo vindt de WD-fractie om de opleiding en 
toerusting van onze onderwijsgevenden met een offen
sieve strategie te lijf te gaan. Verzwaring van toelatings
voorwaarden tot de lerarenopleiding, een marktgerichter 
nascholingsbeleid en schaalvergroting van de lerarenop
leiding zijn onderdeel van die strategie. De WD pleit 
m.b.t. dit laatste voor 10 a 12 sterke lerarenopleidingen 
waarin PABO, NLO, MO, ALO en opleidingen voor leraren 
speciaal onderwijs moeten opgaan. Deze zgn. 'educa
tieve faculteiten’ moeten, samenwerkend met universitei- 
ten, competent genoeg zijn om taken uit te voeren die nu 
'verzorging' heten. Schoolbegeleidingsdiensten kunnen 
dan in principe verdwijnen.
Het beroep van onderwijsgevenden is door diverse oor
zaken niet meer in trek. Ouders en kinderen zijn kritischer 
geworden, de onderwijsgevende is niet langer de enige 
kennisdrager in de gemeenschap en er is geen echt 
beroepsperspectief. Naast de maatschappelijke onder
waardering spreekt ook het salaris een woordje mee. De 
aanvangssalarissen van jonge leraren zijn laag, buiten het 
onderwijs zijn de salarissen van leraren in sommige 
vakken hoger voor sommige vakken zijn er nauwelijks 
meer docenten te krijgen. Vergroting van salarisuitgaven, 
afgezien van de precedentswerking, vindt de WD niet het 
juiste antwoord. Daarom kwam de WD fraktie tijdens het 
debat met het voorstel om uitgaande van een tekort in 
1990 van 5000 leerkrachten, om een premieregeling te 
ontwerpen om voor bepaalde vakken vakbekwame do
centen aan te trekken dan wel te behouden. De dekking 
van dit voorstel moet gevonden worden in de sfeer van de 
arbeidsvoorwaarden en eventueel in verdere afslanking 
van het departement. De totale personeelslasten mogen 
niet stijgen. Om een flexibeler personeelsbeleid te berei
ken is openbreking van het zogenaamde ’HOS-akkoord’ 
voor de WD fraktie bespreekbaar.
Schaalvergroting acht de WD fraktie onafwendbaar. 
Hierbij zal terdege rekening moeten worden gehouden 
met verschillen tussen onderwijssoorten, met regionale 
verschillen en met de grondslagen van ons onderwijsbe
stel. Tegen deze achtergrond beziet de WD-fraktie de 
positie van de kleine scholen. De WD-fraktie heeft altijd 
garant gestaan voor het behoud van de kleine basis
school op het platteland voor de laatste school in de 
kleine kern. Vandaar het instandhoudingsbeleid. Op die 
koers blijft de WD-fraktie zitten. Maar wel bedacht moet 
worden dat er op meer plaatsen dan het platteland kleine 
scholen zijn die betrokken kunnen worden in een her- 
schikkingsoperatie. De WD-fraktie geeft de voorkeur aan 
een herschikkingsbeleid boven een beleid waarbij de 
formatie wordt verkrapt.
De WD-fraktie maakt zich ook grote zorgen over de 
dreigende ondergang van het l.b.o. Het ministerie moet in 
deze een veel actiever beleid gaan voeren. Te denken valt 
aan b.v. 'snuffelstages', verlaging toegangsleeftijd tot het 
leerlingsstelsel en vooral een actiever p.r. beleid.
Willen de vernieuwingen in het onderwijs voldoende 
enthousiast hun beslag krijgen dan zal ook de infra
structuur daarvoor aanwezig moeten zijn. De conclusie 
die de WD fraktie uit de meerjarencijfers trekt is dat er 
voor de scholenbouw, boven op de jaarlijks beschikbare 
ƒ300 mln een extra impuls nodig is. Dit zou mogelijk zijn 
door extra geld te reserveren door verkoop van oude

schoolgebouwen te stimuleren en de opbrengst hiervan 
niet voor50% maarvoor100% opnieuw voor de scholen
bouw te reserveren.
Voorts plaatst de WD-fraktie buiten de kanttekeningen 
bij het rendement van het hoger onderwijs, de bezuini
ging op het dag-avondonderwijs en de bezuinigingen op 
de ziekenhuisscholen, welke laatste volgens de fraktie 
niet door zullen mogen gaan.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : J. F ranszen, te l.: 0 7 0 -1 8 2 8 8 6 )

Jeugdbeleid

In de UCV over het jeugdbeleid heeft de WD-fractie met 
vreugde geconstateerd, dat de decentralisatie naar de 
provincies, waar het kabinet aanvankelijk nogal moeite 
mee had, goed verlopen is. De provincies stonden voor 
de niet eenvoudige taak samen met het particulier initia
tief invulling te geven aan het bezuinigingsbedrag van 
ƒ 21 miljoen en zijn daar ook grotendeels in geslaagd. Na 
een periode van herstructurering, bezuinigingen en 
nieuwe wet- en regelgeving wordt het hoog tijd de 
aandacht te richten op de kwaliteitsverbetering van de 
jeugdhulpverlening. Het gaat dan om de ontwikkeling van 
acceptatie- of opname-criteria, instellingsplannen, be
handelingsplannen, meetinstrumenten, rapportage-sys- 
temen en de bevordering van de deskundigheid. Boven
dien vragen bepaalde probleemgebieden speciale aan
dacht (allochtone jongeren, incestproblematiek, kinder
mishandeling etc.).
Ook vroeg de WD-fractie om meer structuur in nieuwe 
methoden als outward-boundprogramma’s, overlevings
tochten etc. Omdat er regelmatig kritiek op de Raden van 
de Kinderbescherming wordt geuit, heeft de WD-fractie 
aangedrongen op een notitie over het in kwalitatieve zin 
functioneren van de raden.
Zij realiseert zich daarbij dat het werk van de raden naar 
haar aard altijd bekritiseerd zal worden.
Omdat In d e  praktijk blijkt, dat het (beroeps-)onderwijs bij 
residentiële instellingen in de praktijk te weinig blijkt in te 
kunnen spelen op de specifieke problemen van de pupil
len, heeft de WD-fractie bij motie gevraagd de knelpun
ten te inventariseren en oplossingen te bieden.
Met betrekking tot de rechtspositie van minderjarigen is 
er veel in beweging. In diverse situaties worden verschil
lende leeftijdscriteria met uiteenlopende rechten gehan
teerd (omgangsregeling, adoptie, euthanasie, klacht
recht etc.).
De WD-fractie heeft aangedrongen op een inventarisatie 
daarvan, die als basis kan dienen voor een éénduidiger 
beleid.

(V oo r n a d e re  in lic h tin g e n : H .F . D ijks ta l, te l.: 0 7 0 -1 8 2 8 8 4 /  
183884)
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E U R O  * * K *  E X P R E S S E
* * * * *

De sociale dimensie van Europa 
1992

Aan het eind van ieder, halfjaarlijks roulerend voorzitter
schap van de Europese Gemeenschap vindt er een 
'Europese Top’ plaats waar de balans van de afgelopen 
periode wordt opgemaakt en richting aan toekomstige 
aktiviteiten wordt gegeven. Omdat Griekenland momen
teel voorzitter is, komen op 2 en 3 december a.s. de 
regeringsleiders van de 12 lidstaten bij elkaar op het 
eiland Rhodos.
In het kader van de voorbereidingen van deze Top stelde 
het Europees Parlement enkele kritische vragen over de 
agenda, met name over de samenhang van de interne 
markt en de Europese sociale dimensie. De commissie 
sociale zaken en werkgelegenheid van het Europees 
Parlement maakt zich ernstig zorgen over het gebrek aan 
vooruitgang bij het tot stand brengen van de noodzakelij
ke Europese sociale ruimte. Zorgen die door de voorzitter 
van de Europese Commissie, Jacques Delors, worden 
gedeeld. Tijdens het debat op 16 november in Straats
burg gaf hij toe dat in tegenstelling tot de harmonisatie 
van technische normen, de liberalisatie van kapitaalver
keer, transport en overheidsopdrachten (vrij verkeer van 
goederen, kapitaal en diensten), er op het gebied van het 
Europa van de burger (vrij verkeer van personen) weinig 
méér is bereikt dan de -  overigens zeer belangrijke 
-  onderlinge erkenning van hoger onderwijsdiploma’s 
(zie WD-expresse van 9 september 1988, pag. 3).
De woordvoerster van de liberale fractie, Jessica LARIVE, 
onderstreepte tijdens het debat dat economische cohe
sie moet samengaan met sociale cohesie. Het document 
van de Europese Commissaris voor sociale zaken over 
de sociale dimensie van de interne markt, noemde zij een 
pamflet zonder visie, waar niets van uitgaat. De liberalen 
rekenen op de steun en de medewerking van de voorzit
ter van de Europese Commissie om met een échte 
blauwdruk voor sociaal beleid te komen. Met een duidelij
ke prioriteitstelling en strak tijdschema. In ieder geval 
dienen daarin de volgende punten te worden uitgediept:
a. uitbouw van de sociale dialoog;
b. kwaliteit van onderwijs en scholing en de afstemming 

ervan op de Europese arbeidsmarkt (internationalise
ring, nieuwe technologieën...;

c. kaderwetgeving ter bescherming van de tallozen, 
vooral vrouwen, die met flexibele arbeidscontracten 
werken;

d. richtlijnen voor zwangerschaps- en ouderschaps
verlof;

e. de Vredelingrichtlijn betreffende informatie en raad
pleging van de werknemers in transnationale onder
nemingen moet eindelijk worden aangenomen. Op 
basis van de door het Europees Parlement geamen
deerde tekst (waar Aart Geurtsen een zeer belangrijke 
inbreng had).

Samen met de voorzitter van de Europese liberale fractie, 
Simone Veil, heeft Jessica LARIVE ter ondersteuning van 
bovenstaande argumentatie een ontwerp-resolutie inge
diend waarin de Europese Commissie dringend wordt

verzocht om met een degelijk ’voorstellenpakket te ko
men plus een tijdschema, zoals dat is gebeurd bij de in 
het Witboek interne markt voorgestelde maatregelen, 
zodat er flink schot komt in de ontwikkelingen op het 
gebied van de sociale wetgeving’. Het Europees Parle
ment heeft de liberale resolutie aangenomen en dwingt 
daarmee de Europese regeringsleiders tot een serieuze 
politieke discussie en aktieve sturing van een van de 
meest essentiële aspecten voor de evenwichtige tot
standkoming van de interne markt. De keus is niet tussen 
alles of niets. De keus is niet tussen volledige harmonisa
tie of lui achterover leunen. Op een aantal terreinen zijn nu 
eenmaal gemeenschappelijke regels nodig. Duidelijke 
politieke keuzes moeten nu worden gemaakt.

(V o o r n a d e re  in lic h tin g e n : M e v ro u w  M r. J .E .S . Larive , 
E u ro p e e s  P a rlem e n t, B e llia rd s tra a t 9 7 -1 1 3 , B -1 0 4 0  
B R U S S E L, te l.: 0 9 -3 2  2  2 3 4 2 2 1 3 )

Europese Verkiezingen 1989

Ontwerp van het hoofdbestuur van de in te dienen 
kandidatenlijst EP (conform art. 14.1 onder 5 EP).

1. drs. G.M. de Vries
2. mr. J.E.S. Larive (v)
3. drs. F.A. Wijsenbeek
4. ir. J. Mulder
5. drs. Chr. R.J. Laffree
6. drs. R.J. Goedbloed
7. J. Maaten
8. ir. H.E. Clevering
9. ir. M.H.C. Lodewijks

10. drs. T.Th. van Blommestein-Buttinger (v)
11. A.J. Geluk-Geluk (v)
12. dr.ir. K.A. Nater
13. drs. W.J.F. van Dam
14. J.K. Muntinga
15. ir. G. van Winkoop
16. L.J. Mout-Kedde (v)
17. Joh. P. Witteveen
18. drs. M.M. van der Meij
19. mr.drs. J.R. vap Reekum
20. ir. P. Alberti
21. drs. J.R.A. Boertjens

De plaatsen 22 t/m 40 worden bezet door kandidaten die, 
door de centralevergadering van de desbetreffende ka
mercentrale, op de aan die centrale toekomende plaats 
worden gesteld.

MODDERMANLIJST (zittende leden) 
(conform art. 14.1 onder 2 EP)

1. De Vries 332
2. Larive (v) 215
3. Wijsenbeek 115



MODDERMANLIJST (niet-zittende leden) 
voorkomende in tenminste 5 kamercentrales 
(conform art. 14.1 onder 3 EP)

1. Mulder 1673
2. Laffree 1426
3. Goedbloed 1393
4. Maaten 1313
5. Clevering 1189
6. Lodewijks 1014
7. v. Blommestein-B(v) 778
8. Geluk-Geluk(v) 761
9. Nater 746

10. Van Dam 712
11. Muntinga 666
12. Van Winkoop . 640
13. Mout-Kedde(v) 594
14. Witteveen 490
15. VanderMeij 479
16. VanReekum 447
17. Alberti 445
18. Boertjens 429
19. Grave 365
20. Nolthenius 344
21. Schrijen 292
22. Hermans 217

Vastgesteld door het hoofdbestuur op 19 december 
1988.

Kandidaatstelling 
Gemeenteraden 1990

In 1990 zullen periodieke verkiezingen voor leden van 
gemeenteraden worden gehouden. Aan de kandidaat
stelling gaat een uitvoerige kandidaatstellingsprocedure 
vooraf, waarbij afdelingen, eventueel ondercentrales, ka
mercentrales en het hoofdbestuur van de WD betrokken 
zijn (zie daartoe tevens het artikel 'Raad ’90’ in Vrijheid en 
Democratie nr. 1371 van december 1988). 
Overeenkomstig artikel 3.1 van het reglement op de 
kandidaatstelling voor leden van de gemeenteraden (GR) 
publiceert het hoofdbestuur hierbij het eerste gedeelte 
van de kandidaatstellingsprocedure en de in overeen
stemming met het reglement vastgestelde termijnen en 
tijdstippen met betrekking tot de handelingen die voort
vloeien uit de artikelen 4 t/m 12 GR*.

antwoorden bestuursleden en voorlopige antwoorden 
zittende raadsleden of zij eventueel bereid zijn

vanaf 23 april
oproep voor ledenvergadering; eventueel namen noe
men voor kandidaatstellingscommissie

vóór 8 mei
oordeel dagelijks bestuur van de WD over concept
voorstel deelneming aan de verkiezingen; eventueel ont
heffing i.v.m. voornemen tot meedoen aan gezamenlijke 
lijst
16 mei
oproeping in Vrijheid en Democratie tot noemen van 
namen van mogelijke kandidaten en beschikbaarstelling 
tweede gedeelte hoofdlijnen van kandidaatstellingspro
cedure met inachtneming van de gebruikelijke termijnen 
(niet de gebruikelijke data i.v.m. onbekendheid definitieve 
datum van de verkiezingen)
tussen 16 mei en 15 juni**
(jaarlijkse) ledenvergadering; eventueel benoeming kan
didaatstellingscommissie; voorstel al of niet deelneming 
aan verkiezingen; direct na de vergadering (uiterlijk 18 
juni) mededeling aan algemeen secretaris; afschrift aan 
kamercentralebestuur; voorts besluit over al of niet deel
neming van verkiesbare kandidaten aan de kandidaat- 
stellingsvergadering (dient door de jaarlijkse ledenverga
dering te worden vastgesteld).
vóór 15 juli
kennisgeving gevoelen kamercentralebestuur over be
sluiten ledenvergaderingen (voor zover nodig) aan dage
lijks bestuur van de WD met afschrift aan afdelings
bestuur
uiterlijk 31 augustus
goedkeuring hoofdbestuur (voor zover nodig); eventuele 
richtlijnen

Vastgesteld door het hoofdbestuur op 19 december 
1988.

* Het reglement GR is opgenomen in het 9e Jaarboek 
blz. 355 e.v.

**  Het hoofdbestuur verleent hierbij dispensatie om de 
jaarlijkse ledenvergadering, die reglementair voor 
1 juni dient plaats te vinden, ook te houden in de 
eerste helft van juni.

N.B. er bestaat nog onzekerheid over de datum van de 
verkiezingen (of maart of mei 1990).

Hoofdlijnen, deel I (1989)
vóór 16 maart
-  overleg afdelingsbestuur met zittende raadsleden 

vóór 1 april
-  bestuursvergadering; concept-voorstel over eventuele 

deelneming aan verkiezingen in de gemeente(n) die tot 
de afdeling beho(o)r(t)(en)

-  vraag aan bestuursleden van de afdeling en aan zitten
de raadsleden of zij bereid zijn een eventuele voorlopi
ge kandidatuur te aanvaarden.

uiterlijk 3 april
kennisgeving aan dagelijks bestuur van de WD van 
besluit tot al of niet deelneming aan de verkiezingen in de 
desbetreffende gemeente; afschrift aan kamercentrale
bestuur

vóór 16 april
kennisgeving kamercentralebestuur aan dagelijks be
stuur van de WD; afschrift aan afdelingsbesturen
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Verschijnt wekelijks met uitzondering van de reces
periodes van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Uitgave van de Haya van Somerenstichting; waarin 
opgenomen de mededelingen van het hoofdbestuur van 
de WD.
De inhoudelijke verantwoordelijkheid berust bij de 
ondertekenaars van de bijdragen; de fracties en het 
hoofdbestuur.

Redactie;
drs. L.M.L.H.A. Hermans 
H.F. Heijmans 
drs. F.A. Wijsenbeek 
mr. J. Hommes

Organisatie:
mr. H.J. Lutke Schipholt

Abonnementsadministratie/
redactieadres:
Postbus 30836 
2500 GV ’s-Gravenhage 
tel. 070-614121

Abonnementsgeld:
ƒ 50 ,- per jaar

Vormgeving en druk:
Hofstad Druktechniek bv,
Zoetermeer
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